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. Svetlana Luki}: 

Sino} je neko video predsednika Tadi}a kako daje intervju hrvatskoj

televiziji, valjda pred dolazak Sanadera u Beograd. Ka`u mi da

predsednik lepo i odmorno izgleda, {to nije ~udno, pamet mu ne smeta,

pa ne shvata ba{ najbolje {ta mu se u zemlji doga|a. Ko zna ko mu je

navratio ovih dana u kancelariju i rekao mu da je stvar pod kontrolom

i da mo`e mirno da spava, za razliku od ostatka ~ove~anstva.

A dr`ava jeste u rasulu, to se vidi golim okom, ~im iza|ete na ulicu.

Tamo vas ~eka neograni~eni broj policajaca koji nekoga od nekoga

~uvaju. Efikasni su kada treba asistirati da se nekom ~oveku, kao {to

se to dogodilo pre neki dan, sru{i bespravno podignuta ku}a. Kada taj

~ovek ispred buldo`era isturi svoju decu, odmah se pojave, kao {to je i

red, socijalni radnici sa pretnjom da }e mu oduzeti decu. Ali kada su se

radikali zabarikadirali u zemunskoj op{tini, za njih pravna dr`ava nije

va`ila. Kako to da Da~i}eva policija nije dohvatila nekoga od njih i

odvela ga u zatvor ili u Lazu Lazarevi}a na posmatranje? Ne, sa

radikalima se danima pregovara.

U vreme prve Ko{tuni~ine vlade na{i sagovornici su neprekidno tra`ili

ministra pozitivca iz te stranke; kao, i me|u njima postoje fini ljudi, pa

su svi pominjali Aleksandra Popovi}a. Kasnije su prestali, jer je

pokazao ko je i {ta je. Ista stvar se sada de{ava sa Da~i}em koji, eto,

ipak s vremena na vreme izgovori ispravan tekst ili pod pritiskom

nevladinih organizacija zabrani fa{isti~ki skup. Kao, nije njemu lako

sa jastrebovima u svojoj zlo~ina~koj stranci. Koliko nam je ministar

zaista evoluirao od pripadnika zlo~ina~kog udru`enja socijalista i

julovaca u ministra koji reformi{e policiju, vidi se ovih dana. Ju~e

ujutru je usred grada pripadnik ozlogla{enih interventnih jedinica ubio

jednog mladi}a jer, navodno, nije hteo da iza|e iz kola, pa je onda ipak

iza{ao, ali je slu~ajno zaka~io ruku policajcu, a u ruci je bio otko~en

pi{tolj koji je opalio. 

U Leskovcu se danima skuplja po nekoliko stotina biv{ih i sada{njih

policajaca, koji protestuju zbog hap{enja svoja ~etiri ratna druga koja

su na Kosovu ~inila stravi~ne ratne zlo~ine. U Leskovcu je u toku lov na

policajce koji su svedo~ili o tome kako su se neke njihove stare{ine

zverski odnosile prema albanskim civilima. To {to se doga|a u

Leskovcu je bio pravi test za ministra policije, za tu`ioca za ratne

zlo~ine i za predsednika Tadi}a. I sva trojica su na tom ispitu pali.

Da~i} je ponudio svaku pomo} svojim policajcima, ka`e da je u MUP-

ovom interesu da se doka`e njihova nevinost. Time je ministar



10

20
.0

3
.0

9
.

Mi{a

Brki}

ova vlada se ne bavi reformama. Moja teza je - da nije bilo svetske

ekonomske krize Srbija bi zbog pogre{nog koncepta tranzicije upala u

krizu, pitanje je samo kada. Tako da je za moj ukus MMF neka vrsta

spasioca nacije, on je taj koji brani interese gra|ana Srbije i tera dr`avu da

se u vremenu krize racionalizuje, pojevtini. 43% bruto doma}eg proizvoda

tro{i dr`ava, 530.000 ljudi radi za dr`avu na svim nivoima, od ukupno

1,800.000 zaposlenih. To je neverovatan podatak, nemogu}a situacija.

Za{to je va`an stand by aran`man sa MMF-om? Da bi dr`ava mogla da

zakuca na vrata Evropske unije, jer su u Briselu rekli -  kad zaklju~ite

ugovor sa MMF-om do|ite da vam damo pare za bud`et. Dakle, mi }emo

dobiti 2 milijarde za ovu godinu, milijardu za idu}u, to }e biti ulaznica za

pregovore sa Evropskom unijom. I sad vlada balansira, tra`i, i ja mislim da

}e joj MMF to dozvoliti, da pove}a minus na ra~unu dr`ave, dakle da tro{i

malo vi{e nego {to je bilo planirano prvim bud`etom. To je dozvoljeno u

krizi, pod uslovom da se vlada obave`e, ako ne javnosti, onda barem MMF-

u, da }e na kratak rok pove}ati deficit, a da }e na srednji rok taj deficit

pretvoriti u suficit. Dakle, ako se vlada obave`e da to uradi, nama te{ka

vremena tek dolaze. Ni jedne ni druge pare ne}e osetiti gra|ani, jer su

jedne namenjene za devizne rezerve a druge za bud`et, ali to su

neminovne pretpostavke da zemlja ne bi kolabirala. I one su temelj da

vlada zapo~ne nezavr{ene ekonomske reforme, da bismo mogli kad pro|e

kriza, recimo, da vra}amo kredite. Srbija u ovom trenutku jednu petinu

bruto doma}eg proizvoda ostvaruje od izvoza. Ako misli da pre`ivi posle

krize, a to zna~i da vra}a kredite i da ̀ ivimo pristojno, 50% bruto doma}eg

proizvoda mora da se ostvaruje u izvozu. [ta mi imamo sada? Ni{ta.

Svetlana Luki}: 

\eli} je pre nekoliko dana rekao kako je struktura na{eg izvoza ista

kao u 15. veku, da imamo problem sa obimom, ali imamo problem i sa

strukturom izvoza.

Mi{a Brki}: 

Mi stalno pri~amo - hrana, izvoz, Rusija mo`e sve da nam potro{i. Mogu}e,

kad izvezemo 5 tona jabuka to je vest maltene u vrhu naslovnih strana

svih medija, a tih 5 tona jabuka pojede jedna moskovska pijaca za tri dana.

Ali ako ho}e{ da ima{ ozbiljan izvoz hrane mora{ ozbiljno da se spremi{.

[ta je najmanje ranjivo u ekonomskoj krizi? Hrana. Spu{ta{ nivoe potreba

i na kraju ostaje samo da kupi{ hranu da pre`ivi{. To se vidi u svetskim

razmerama, proizvo|a~i hrane imaju najmanje problema. Ali, ono {to ovih

dana vidim u izjavama na{ih zvani~nika jeste razlika u konceptu.

prejudicirao njihovu nevinost. To je u stvari logi~no. On i njegov {ef

Milo{evi} su te ljude poslali na Kosovo sa zadatkom da ga o~iste od

Albanaca. Svaki bolesnik je dobio {ansu da kreativno tuma~i naredbu

Da~i}evog tada{njeg {efa. Njegov dana{nji {ef, ako je to zaista, Tadi},

nema {ta da nam ka`e o ovim doga|ajima. Pora`avaju}e je i pona{anje

ljudi koji su slovili za hrabre i ~estite, kao {to su specijalni tu`ilac za

ratne zlo~ine i njegov portparol Bruno Vekari}. Oni su izgleda shvatili

Da~i}evu izre~enu i Tadi}evu neizre~enu poruku i prave se da se u

Leskovcu ni{ta ne doga|a. Tu`ilac Vuk~evi} je bio u Briselu da saop{ti

Oliju Renu da je Srbija postigla punu saradnju sa Ha{kim sudom i da

nesumnjivo postoji politi~ka volja izvr{ne vlasti da se dovr{i posao -

tako je rekao. 

Zapanjuju}a je izjava portparola tu`ila{tva za ratne zlo~ine povodom

hap{enja policajaca, od kojih su neki bili na visokim polo`ajima, za

ratne zlo~ine na Kosovu. Vekari} nam se `ali kako je te{ko sprovoditi

pravdu kada se osloba|aju ljudi kao {to je Ramu{ Haradinaj i

nagla{ava da se za vreme borbe sa NATO paktom 99 odsto na{ih

policajaca pona{alo ~asno brane}i interese srpske dr`ave. Prvo, kakve

veze on ima sa Haradinajem? Ramu{a Haradinaja je oslobodio Ha{ki

sud i taj sud }e snositi odgovornost za svoju odluku. Ako je Vekari}u

te{ko da sprovodi pravdu, neka ide ku}i. Njegov posao svakako nije da

hvali 99 odsto ~asnih policajaca, nego da procesuira onaj jedan

procenat zlo~inaca me|u njima. Ili neka nam jasno ka`e da su u ovoj

zemlji su|enja za ratne zlo~ine zavr{ena. 

Ali o ovome }e vam kasnije govoriti Nata{a Kandi}, a mi }emo sada da

krenemo od nekih tema koje su tako|e veoma va`ne. Znate da je u

Beogradu misija Me|unarodnog monetarnog fonda. Svi nas uveravaju

da }emo dobiti te 2-3 milijarde evra, me|utim, to ste mogli da vidite i na

na{em sajtu, guverner Jela{i} u jednom tekstu za Financial Times pi{e,

i uop{te taj ugledni list Financial Times pi{e kako postoje sukobi,

odnosno neslaganja u srpskoj vladi kako dalje da se rade reforme u

Srbiji. Dinki} nas je obavestio da se zala`e i da se bori kao lav da se

na{im tajkunima reprogramiraju dugovi. Kad se ka`e "tajkuni" obi~no

se misli na Mi{kovi}a, ali da ~ujemo {ta }e nam re}i Mi{a Brki}.

Mi{a Brki}: 

Vlada Vojislava Ko{tunice je oterala MMF. MMF se posle dve godine

vratio sa istim zahtevima s kojima je oti{ao: zavr{ite ekonomske reforme.

Prvo je vlada Vojislava Ko{tunice na ~etiri godine zaustavila reforme. A ni
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rezervi pokupovali evri}e i dolare i onda otpla}ivali kredite. To bi bio

makroekonomski {ok za Srbiju.

Svetlana Luki}: 

I onda stvarno nije jasno - me|u privatnim kompanijama imamo,

dakle, ljude koji su sticali novac prvo u Milo{evi}evo vreme, pa posle

ima indicija da su zloupotrebljavali svoje monopole, pa ima indicija da

su imali dosta povla{}en polo`aj u dr`avi kada su ne{to kupovali,

zemlju ili gra|evinsko zemlji{te itd. Te kompanije su narasle, imaju

puno zaposlenih, sad su u nevolji, zadu`ile su se preko svake mere, a s

druge strane, me|u njima je ne mali broj onih za koje se veruje da u

ogromnoj meri poma`u, finansiraju politi~ke stranke. Neka od tih

kompanija mo`e zbog svog lo{eg poslovanja da ka`e - okej, ja u krajnjoj

liniji mogu i da oborim ovu vladu, ili da otpustim 5.000 ili 10.000

radnika. Imala sam, ~itaju}i o tome u poslednje vreme, utisak da vlada

sada u velikoj meri zavisi od tih kompanija. A s druge strane i od

sindikata EPS-a koji ka`e - mi }emo da vam isklju~imo struju ako nam

ne pove}ate plate kao {to ste obe}ali jo{ pre godinu i po dana.

Mi{a Brki}: 

Mo`e Barak Obama da u prvoj ruci stuca 17 milijardi za dve automobilske

kompanije, a javnost u Americi ne po~ne da postavlja pitanja koja ti

postavlja{, jer je to tamo ipak ure|en sistem. Kod nas tranzicija nije

zavr{ena. Da, svi ti privatnici zapo{ljavaju mo`da ne{to vi{e ljudi nego

dr`ava, ali oni mogu sutra da ka`u svojim radnicima - hajde vi svi ispred

Vlade Srbije, to mo`e da se dogodi. Tri-~etiri velika privatna preduze}a iz

Srbije mogu u jednom trenutku samo da ka`u - to vi{e nije na{ problem,

idite u vladu, i da se pred vladu skrca jedno sto hiljada radnika. To je

pitanje tog prevelikog uticaja poslovnih krugova na vladu, na njihovo

odlu~ivanje, na spregu, na pri~u o partitokratskoj dr`avi. Ja to ipak vidim

samo kao nezavr{enu tranziciju.

U vladi ima ministarstava koja imaju neke svoje izvorne prihode. Gde ih

tro{e, da li za bonuse? Ministarstvo unutra{njih poslova ima svoje

prihode, sad po~inje i da izdaje konje, avione, helihoptere, dakle, nekog

priliva ima. Svako od tih ministarstava ne{to zara|uje. Drugo, ima{

raznih agencija, regulatornih tela koja zara|uju novac. RRA - pa dobro,

za{to taj novac tro{i samo RRA, {to ne ide malo i u dr`avni bud`et? Ima{

agencije koje ni{ta ne rade, a iz bud`eta uzimaju pare - pa ugasi ih

privremeno, po{alji ih na prinudni odmor. Na povr{ini jezera koje se zove

Srbija ima{ led i ne mo`e{ da ga probije{, samo mo`e{ da izbaci{ cev~icu

Radovan Jela{i} pripada grupi koja stalno kukuri~e o neophodnosti

reforme dr`ave i ekonomskog sistema. S druge strane imamo vladin

koncept ja~anja dr`ave u krizi da bi ona pomagala svima. Sve novine bruje

o predlogu da se uvede porez na visoke plate i penzije. Ta vrsta

uravnilovke je bespotrebna. Pazi, jedni iz vlade ka`u da to MMF predla`e,

a drugi - ma nije MMF, to predla`emo mi, ali pri~amo da je MMF jer je bolje

da narod mrzi MMF nego nas. Mislim da }e na kraju taj paket biti usvojen

sa sve rebalansom bud`eta, krivica }e biti preba~ena na MMF i onda }e

javnost opet da ka`e - vidi {ta nam radi taj zlo~inac MMF. Mislim da je

vlada sve te mere ve} pripremila, svesna {ta mora da uradi, a onda }e da

ka`e - znate, tako smo dogovorili sa MMF-om i moramo toga da se

pridr`avamo. Vi{e bih voleo da su nam na{i politi~ari to otvoreno

saop{tili, kao {to je Obama uradio. Srbiji nedostaje hrabrost da ka`e

istinu: kriza je, a ovo su na{i strate{ki pravci. Srbiji u stvari fali jedan

Zoran \in|i}, ba{ danas.

Svetlana Luki}:

Mla|an Dinki} je rekao da je u tim pregovorima druga ta~ka po

va`nosti da dr`ava na neki na~in pomogne refinansiranje dugova

velikih privatnih du`nika. Govori se da su privatni vlasnici du`ni 15,5

milijardi evra. To jedno vreme nije bila tema, a sad svi ~itamo o tim

privatnicima, pre svega Mi{kovi}u. Koliko se se}am, bilo je re~i da

dr`ava nema ni{ta s tim {to su se neki privatnici prekomerno zadu`ili

ili su se {irili, a sada su u velikoj nevolji, i dr`ava treba da ispa{ta zbog

toga.

Mi{a Brki}: 

Prvobitna informacija jeste bila da dr`ava treba da pomogne vlasnicima

privatnih kompanija koji do kraja marta treba da vrate milijardu i 700

miliona evra duga, a ove godine 5,5 milijardi. A onda je stigla jedna malo

umiruju}a vest, da dr`ava ne}e nikako druga~ije pomo}i nego

finansijskom diplomatijom. Predstavnici dr`ave razgovara}e sa

predstavnicima velikih banaka kod kojih su privatnici iz Srbije uzeli

zajmove, da im odlo`e dug. Mislim da je dr`ava dobro uo~ila problem i na

kraju dosta dobro iza{la iz cele pri~e - ne}e poreski obveznici da zalegnu

za privatne kompanije koje su uzimale zajmove. Ako bi dr`ava pustila da

ne refinansiraju kredite, oni bi, da bi vra}ali te rate - a po{to nema izvoza

ne mogu da zarade devize - pokupili dinare sa tr`i{ta i izazvali novu

nelikvidnost. Tim dinarima bi kupili devize, digli bi kurs evra i iz deviznih
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ekonomsku krizu. Umesto da stane{, ti tro{i{ kao pijani {eik. Potro{ili

devizne rezerve, potro{ili bud`etsku pomo} iz Evropske unije, i na ~emu

smo sad? Ima}emo na kraju 2009. isto {to i u decembru 2008. Gde si bio,

{ta si radio - pre`ivljavali smo.

Svetlana Luki}: 

Hajde, molim te, ukratko nam objasni {ta se ovo de{ava sa NIS-om i

Gaspromnjeftom, odnosno sa dva zavr{na ra~una.

Mi{a Brki}: 

Sve smo predvideli, i ve}ina nam je pri~ala kako smo zlonamerni.

Su{tinski su Rusi postali vlasnici NIS-a onog trenutka kada su uplatili

pare, zna~i u februaru. Prvo pitanje je kako uop{te mo`e da se razgovara

o raspodeli dobiti iz poslovanja za 2006. i 2007, da to neko spre~i? Dakle,

ako je pre godinu dana i pre dve godine bilo dobiti, kako novi vlasnik da

spre~i prethodnog vlasnika da za prethodne godine podeli dobit? Drugo,

ako je pozitivno poslovao u 2008, treba podeliti dividende. Rusi su u{li u

NIS u februaru 2009. i nemaju pravo da stave {apu na poslovni plan iz

2008. Moje informacije iz vlade ka`u da oni {timuju poslovne knjige i da

im ne pada na pamet da isplate dobit, {to bi moglo da zna~i da }e oni ve}

iz svih tih profita da isplate onih 400 miliona evra koliko su platili Naftnu

industriju Srbije i da je dobiju "za d`", {to ka`u klinci. Tre}e, izgleda da je

ta~na vest da su stari vlasnici, pre nego {to su novi u{li u NIS, razbacivali

stotine hiljada evra raznim poslovnim partnerima. ^uo sam za imena

nekih firmi, ne bih sad da ih spominjem, ali bih voleo da biv{i vlasnik NIS-

a, Vlada Srbije, javno ka`e kako su u poslednjih mesec dana tro{ene pare

iz fondova NIS-a. Dakle,  tu su dva partnera, stari i novi vlasnik, koji u tom

poslu nisu imali iskrene namere. To {to su gledali da jedan drugog prevare

govori o kvalitetu posla. Ne{to u tom odnosu nije zdravo, a i stari i novi

vlasnik i dalje sede u istom preduze}u, s tim {to stari vlasnik nema vi{e

100% vlasni{tva nego 49%, a novi 51%. I oni }e morati i dalje da

pregovaraju, iako nas vlada uverava da je postigla dogovor o takozvanom

prebijanju dugova, dakle, da srpska dr`avna preduze}a NIS-u, odnosno

Gaspromnjeftu ne duguju vi{e ni{ta. Ta pri~a }e stalno da visi nad glavom

Srbije kao ne~ista i nedovr{ena pri~a i kao virusni model za novu

ekspanziju ruskih firmi.

da bi disao, a da ostane{ ispod leda i da se sprema{, kad otopli, da stvarno

ispliva{. Tako i ovde, ministarstvo ono, ministarstvo ovo, ima projekte, ma

nemoj! Ja i dalje ne verujem u pri~u da }e dr`ava i u krizi biti usre}itelj svih

siroma{nih i nezaposlenih. Stvori uslove da do|u druge kompanije, mogu

da dolaze iako je manjak kapitala, pa neka oni zaposle te ljude. Napravi

socijalne karte, pri~ali smo ve} o tome. [to onaj {to ima bazen na Dedinju

i greje vodu svako ve~e i kupa se u toploj vodi u svojoj ba{ti sa osvetljenim

bazenom pla}a istu cenu struje kao i onaj {to ̀ ivi u kontejneru i nema 100

evra mese~no? Ko je za to kriv? I onda na kraju godine vidimo - EPS ima

gubitak od dve milijarde evra i u istom danu ka`e da ho}e da kupi 18%

Elektroprivrede Crne Gore. Stani, bre, po~isti prvo u svojoj avliji, {to ti je

stalo da kupuje{ u Crnoj Gori? Zato {to se nisi oslobodio imperijalnih

ambicija prema toplom moru, je l' da?

Mi uop{te nismo svesni {ta dolazi. Plate i penzije, kao, ne}emo da ka`emo

da zamrzavamo, nego upotrebimo eufemizam - ne}e rasti. Ma, pada}e,

uostalom, prose~na plata u tre}em kvartalu pro{le godine bila je 387 evra

a sada je 307, dakle, realno je pala 17%, i realno i nominalno, i jo{ }e da

pada. I to treba re}i ljudima, ljude treba pripremiti za vreme koje dolazi. Ja

ne vidim za{to mi to skrivamo. Premijer Luksemburga @an Klod Junker je

ju~e dao intervju [piglu i rekao - sve ovo {to se doga|a doga|a}e se jo{ na

kub, finansijska kriza, nesta{ica. Ono {to preti je ogromna nezaposlenost

u Evropi i mogu}nost socijalnih nemira koji mogu da dovedu do

nesagledivih posledica. ^ovek je isprovocirao evropsku politi~ku javnost

da razmi{lja o ne~emu {to bi moglo da bude nekontrolisani socijalni bunt

posle koga nema vi{e demokratije. Dakle, hajde sad da vodimo raspravu o

tome, to je poruka i srpskim politi~arima. Kad je kriza po~injala - stalno se

vra}amo na to, ali moramo da se vra}amo - ovde je {iren optimizam, kao

{to se i sada {iri. Pre mesec dana smo pri~ali da nam ne treba MMF, da

nam ne trebaju njegove pare. Dobro, hajde, okolnosti se menjaju iz sata u

sat, ali bar prvo }uti, nemoj da {iri{ optimizam, ka`i - ljudi, stanje je takvo

da ni metereolo{ku prognozu ne mogu da vam dam, a kamoli da ka`em

kako }e da se srolja njujor{ka ili tokijska berza. Umesto toga ka`u - mi

}emo da o~uvamo stabilnost, niko ne}e da bude gladan. Dobro, ali za sve

to treba para, odakle ti pare? Dobro, dobi}emo od MMF-a, dobi}emo od

Evropske unije, dr`ava }e da se zadu`i, a moje pitanje je: {ta kada

potro{imo te pare? Sistem je pojeo pare, nereformisan sistem. Pare su

pojele sve predizborne kampanje. Hajde da se podsetimo, milijarda i po

evra od Mobtela - zamisli da ih sada ima{, pa milijarda i po evra je deficit

u bud`etu! Sve ekonomske analize pokazuju da je ~etvrti kvartal pro{le

godine bio eksplozija javne potro{nje, zna~i, u situaciji kada si ve} imao
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minus. [to bi ve}inski vlasnik oprostio Srbiji? U ugovoru pi{e da je novi

vlasnik du`an da isplati dividende, da isplati poslovnu dobit iz ranijih

godina, pa o ~emu mi onda razgovaramo ako to sve pi{e u ugovoru? Oni

ka`u, pa ne, ne{to pi{e u ugovoru a ne{to pi{e u memorandumu, ali

memorandum nikog ne obavezuje. Pa, ~ekaj, to smo sve vreme pri~ali, da

memorandum nikog ne obavezuje. Ne, ne, potpisi na memorandumu! Evo

sada koliko vrede ti potpisi - ni{ta.

Te konzervativne, nacionalisti~ke, populisti~ke snage ponovo izlaze na

politi~ku scenu. Gledaj samo kako se oni sada sa politi~kog terena

crkvenih pitanja {altuju na ekonomska, MMF treba otka~iti, mi }emo sve

sami. Da populisti~ke, nacionalisti~ke snage ne bi sad zauzele politi~ki

prostor, ova vlast mora da ima mnogo vi{e kura`i nego {to je ima. A ja

mislim da bi taj socijalni zov neke ~vrste ruke bilo vra}anje Srbije ne u

vreme pre demokratskih promena, nego 150 godina unazad. I to je tako|e

realna politi~ka opasnost koja proizlazi iz ekonomske krize. Po potezima

koje vlada vu~e mislim da ona nema dovoljno svesti o tome. Evo, pro{lo je

dve nedelje od ~uvenog ekonomskog samita na Kopaoniku i svi su

zaboravili re~enicu predsednika Tadi}a da je sve ovo {to radimo dnevna

operativna taktika, da Srbija ne mo`e da pre`ivi ako ne nastavi i ne zavr{i

reforme. Ja ne vidim da je vlada to uzela za svoj zadatak, a najlak{e je re}i

- vidim da se time svi zadovoljavaju - da je na{ problem {to je kriza do{la iz

sveta i da nije bilo svetske krize, mi bismo procvetali. Naprotiv, ja mogu da

potpi{em da i u svetu kad bude bolje, ovde ne}e biti. Ho}e delimi~no,

proradi}e neke industrije, neke firme koje su vezane za te svetske

kompanije, ali }emo se isto vu}i po dnu kao {to smo se vukli pre nego {to

je nastupila kriza.

Svetlana Luki}: 

^uli ste Mi{u Brki}a, a ministri koji navodno du`e ove resore koji se

bave finansijama pri~aju ko {ta ho}e i {ta kome padne na pamet.

Uglavnom se jo{ {iri optimizam - evo ga [utanovac koji du`i Vojsku,

ka`e da je ostvaren rekordni izvoz oru`ja. Mrkonji} tra`i samo 100

miliona evra da bi napravio 20.000 jevtinih stanova, Rasim Ljaji}

najavljuje pomo} narodnim kuhinjama, otvara se i prva prodavnica sa

jevtinom hranom za najsiroma{nije, a ka`u i da se razmatra osnivanje

fonda za pomo} socijalno ugro`enima, tako {to bi oni koji imaju platu

ve}u od 50.000 odvajali mese~no 300 dinara, a oni {to imaju preko

100.000 odvajali bi za svoje najsiroma{nije sugra|ane 600 dinara

mese~no. Ali, evo, povampirila se i Demokratska stranka Srbije, preko

ruskog lobiste Nenada Popovi}a koji tvrdi kako nam uop{te ne trebaju

Svetlana Luki}: 

Rukovodstvo NIS-a je, koliko sam ja razumela, pre nego {to je u{ao

Gaspromnjeft kao ve}inski vlasnik, otpisala dugove te{ke oko dve

milijarde Srbijagasu.

Mi{a Brki}: 

Jeste, i Vojsci.

Svetlana Luki}: 

Vojsci i tako dalje, i sad to Rusi tretiraju kao minus, je li tako?

Mi{a Brki}: 

Mogu to da urade. Mislim, oni su se verovatno u jednom trenutku

saglasili, a u drugom mogu da ka`u puj pike ne va`i, i onda }e Gasprom da

bude vlasnik jedne ~etvrtine Srbije, uklju~uju}i i Vladu i Vojsku i JAT i

Srbijagas. Ali o svemu tome je morao neko da misli kad je prodavao NIS.

[to se ti~e vlasnika automobila, potro{a~a benzina, ja samo molim boga

da {to pre do|e 31. decembar 2010. kad Srbija mora da liberalizuje tr`i{te

naftnim derivatima, tada }e se, bar {to se potro{a~a ti~e, ruski monopol na

naftu i naftine derivate minimizirati. Ali ruski monopolski uticaj na vlast

}e do tada ostati, a mi }emo gledati posledice svih promena koje }e se

izroditi iz tog nakaradnog odnosa Srbije i Rusije kad je NIS u pitanju. I

mislim da }e nas to i kao poreske obveznike i kao gra|ane jo{ ko{tati.

Svetlana Luki}: 

Neko je pominjao da bi ovaj spor mo`da trebalo izneti pred sud.

Mi{a Brki}: 

To kao biskup negde u Ju`noj Americi, gde ja sad na Vatikan da udarim?!

Kao Kominterna, ne sme{ da zucne{. Pa, bilo je i izjava, kao, {ta }e nama

bilo kakva arbitra`a, tu su dva potpisa, dva dr`avnika, bre, oni garantuju.

Pa, dobro, ko je stavio potpis, taj neka sada vadi kestenje iz vatre.

Svetlana Luki}: 

Ako bude ostao validan taj drugi zavr{ni izve{taj u kome je NIS u

minusu 3,8 milijardi dinara, koliko je dr`ava o{te}ena?

Mi{a Brki}: 

Pa, za 49% od toga, zna~i negde milijardu i po. Poreski obveznici Srbije

mora}e najmanje toliko da ulo`e u zajedni~ko preduze}e da bi pokrili
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Ovo na{e pismo je bio poku{aj da javnim obra}anjem uznemirimo,

nateramo ministra Da~i}a da dâ neku jasnu poruku. On u jednom

trenutku ka`e da }e MUP pru`iti svu materijalnu i pravnu pomo} da

pripadnici policije doka`u svoju nevinost. A posle toga ka`e - ali MUP ne}e

stati iza onih koji ~ine ratne zlo~ine, i na kraju dodaje da to hap{enje

policajaca izaziva uznemirenost. To su toliko protivre~ne izjave, koja je

njegova poruka? U delegaciji koja dolazi kod njega sede oni o kojima mi

imamo podatke, za koje se sigurno mo`e re}i da treba da odgovaraju za

ono {to su po~inili. Zna~i, u toj delegaciji je neko takav, i taj mu obja{njava

situaciju na Kosovu, neko ko je jako voleo da svako ubistvo obele`i tako

{to }e da udari recku na kundaku pu{ke. Jednog od njih }e sad ~ak

nagraditi, preseliti direktno u Ministarstvo unutra{njih poslova ovde u

Beogradu, a on je upleten u ono najve}e zlodelo, ubijanje pa spaljivanje

tela u famoznoj fabrici Ma~katica. 

O~ekujem da ministar policije svakako reaguje, ova situacija jeste

dramati~na zato {to ima pogubne posledice. Posle izjave ministra policije

o tome da hap{enje uznemirava javnost dobili smo saop{tenje Tu`ila{tva

za ratne zlo~ine koje ka`e da ja uznemiravam javnost. Zna~i, na{e

Tu`ila{tvo za ratne zlo~ine ne}e se usuditi da hapsi, pa da ima ne znam

kakve dokaze, nego }e da gleda u ministra policije, ili ne znam koga, da li

sme ne{to da preduzme. I onda }emo imati Tu`ila{tvo koje }e da lovi

Albance, muslimane, ne znam, Hrvate, jer tu su najslobodniji. Evo,

pokre}u istragu za Dobrovolja~ku ulicu, iako nikoga nemaju ovde, umesto

da, ako imaju dokaze, sve to predaju Tu`ila{tvu za ratne zlo~ine u Bosni i

Hercegovini. Ne, u pitanju je njihov strah, oni }e zapravo da se

koncentri{u na ne{to {to je njima lako, policajci su za njih veoma te`ak

zalogaj i ne znam {ta se vi{e mo`e o~ekivati od njih. 

Na kraju se sve svelo na to da mi zavr{avamo pri~u sa na{om pro{lo{}u, ili

kako je jednom prilikom rekao ministar inostranih poslova u vezi sa

presudom generalima i Nikoli [ainovi}u - ti ratni zlo~ini koji se pominju

u toj presudi, to je stvar pro{losti, sve je to zavr{eno Kumanovskim

sporazumom i Rezolucijom 1244. Tako da oni misle da je kraj saradnje ako

prona|u Mladi}a i Had`i}a, to je kraj sa pro{lo{}u, ne}e je vi{e biti na

dnevnom redu. Za{to je dr`ava bila pod sankcijama, {ta se sve dogodilo -

svi oni zajedno misle da to treba ostaviti  pro{losti. Mi }emo da vr{imo

pritisak i dalje, ali meni je u ovom trenutku najva`nije da vidimo da li se

ovde mo`e obezbediti minimum nekih pravnih standarda koji va`e u

Evropi. [e{elj u Hagu sad odgovara za otkrivanje identiteta. Ovde se na

protestima pojavljuje zahtev da se otkrije identitet policajaca koji su dali

ove ~ike iz MMF-a ni njihove 3 milijarde, nego bi nama Rusija, kada bi

Demokratska stranka Srbije bila na vlasti, odmah dala 3, pa onda jo{ 3

milijarde dolara kredita, ali samo vladi koju bi vodio Vojislav

Ko{tunica, nikako Cvetkovi}u. Kad smo kod Vojislava Ko{tunice, taj

mra~njak nije oti{ao na |ubri{te istorije, s njim jo{ nismo zavr{ili,

vra}a se i on i njegova stranka. Vratili su se preko Srpske pravoslavne

crkve i Zakona protiv diskriminacije a sad nam se nude i kao veza sa

ruskih 6 milijardi dolara. ^u}emo jo{ za tog ~oveka, ako ne jo{ jednom

kao za nekoga ko predsedava Vladom Srbije. 

A u nastavku emisije slu{a}ete Nata{u Kandi}. Samo kratko da vas

podsetim, na osnovu svedo~enja policajaca, Fond za humanitarno

pravo je sakupio dokaze na osnovu  kojih je zaklju~io da postoji vi{e od

osnovane sumnje da su Radoslav Mitrovi}, komandant 37. odreda

Posebne jedinice policije, Nenad Stojkovi}, komandir 4. ~ete i drugi iz

sastava Posebne jedinice policije, stare{ine i obi~ni pripadnici 37.

odreda, po prethodnom planu i dogovoru izvr{ili brojna ubistva

nenaoru`anih civila kosovskih Albanaca i zarobljenih ranjenika i

brojne druge ratne zlo~ine. Onda je Okru`ni sud u Beogradu potvrdio

da je po~elo saslu{anje ~etvorice biv{ih pripadnika 37. odreda

Posebnih jedinica policije. Slu{ate Nata{u Kandi}, ona najpre

obrazla`e zbog ~ega se obratila otvorenim pismom direktno ministru

unutra{njih poslova Ivici Da~i}u.

Nata{a Kandi}: 

Krivi~na prijava koju smo podneli odnosi se na policajce. Otkad je podneta

krivi~na prijava i otkad je Tu`ila{tvo za ratne zlo~ine pokrenulo istragu

po~eli su da se organizuju protesti. Najpre su to bili samo pripadnici 37.

odreda, a onda se tome pridru`uju i rezervisti ili veterani, kako oni sebe

nazivaju. I to postaje jedna vrlo alarmantna situacija, nalikuje ne~emu {to

smo videli, pobuni crvenih beretki. Ovo sada ve} traje i svakim danom je

masovnije. Evidentno je da postoje najmanje dve struje u policiji. Jedni

koji bi ipak hteli da ne zamre potpuno ka`njavanje po~inilaca ratnih

zlo~ina, a druga struja bi htela da to skine s dnevnog reda, jer kako mogu

policajci da prave ratne zlo~ine. Oni bi hteli neki dogovor sa Tu`ila{tvom

za ratne zlo~ine da se takve stvari vi{e ne pokre}u, mo`da samo ne{to

incidentno. Sada sve postaje opasno za te insajdere policajce koji su

svedo~ili. Oni su na tapetu, po~inje hajka, sumnji~enje, preti se da }e biti

ba~ene bombe, ubi}e se dete, bi}e suspendovani, izba~eni sa posla, i to ve}

po~inje direktno da ugro`ava ne samo one koji su svedo~ili.
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nekoliko dana pre toga se uzastopce doga|aju u`asne stvari i to nije

obuhva}eno optu`nicom. Izabrano je ubistvo pedeset `ena i dece da bi se

javnost umirila, da se ne bi na{li na najo{trijoj ivici napada. Tokom

su|enja se pokazuje da je vrlo komplikovano odvojiti jedan doga|aj koji

~ini jedna jedinica, jer ta ista jedinica ~ini mnogo takvih zlo~ina i da je

zapravo re~ o zajedni~kom zlo~ina~kom poduhvatu Vojske i policije.

^initi krivi~no delo na Kosovu je ne{to dozvoljeno, niko ga ne uzima kao

povredu zbog koje }e neko odgovarati. Ali ja mislim da je bolje i to {to je

bar jedan taj slu~aj procesuiran nego da ga nema. Komandir SAJ-a

Beograd, u saop{tenju Tu`ila{tva za ratne zlo~ine, kada je najavljeno

podizanje optu`nice protiv ~etvorice optu`enih pripadnika [korpiona za

ubistvo `ena i dece u Podujevu, najavljen je kao spasilac. On je onu decu

koja su pre`ivela izvadio iz te gomile le{eva, izneo i stavio u sanitetsko

vozilo. Kad je on do{ao da svedo~i pitala sam ga koji je bio zadatak policije

u Podujevu. On je rekao da je to bila akcija izvla~enja stanovni{tva.

Poku{ala sam sa jo{ dva-tri pitanja da ga privolim da odgovori precizno.

Na kraju je rekao da je to bila akcija isterivanja albanskog stanovni{tva. I

to ni najmanje nije uticalo na sudije, ni{ta, o tome ne}e da razgovaraju, o

tome niko u tom sudu ne}e da izvla~i zaklju~ke, niti to da ima u vidu. On

se pre{ao {to je to rekao, to }e ostati u transkriptu za neke budu}e

analiti~are koji }e to ~itati i shvatiti da je zapravo ovde na sudu javno

priznato da je policija imala zadatak na Kosovu da isteruje albansko

stanovni{tvo iz ku}a, iz zgrada i sa Kosova. I to je sada potvr|eno u ovoj

presudi, ali nikome to ni{ta ne zna~i, kod nas niko ne ~ita te presude. Ne

postoji poruka predsednika dr`ave, na{ jadni premijer kao da i ne zna da

postoji Ha{ki tribunal i da se tamo donose neke presude. Ovde nema

nikoga ko }e da ka`e da nas ta presuda obavezuje, ali da mi i u ovim na{im

doma}im sudovima dolazimo do tih zaklju~aka o tome {ta se doga|alo i da

javnost treba da bude upoznata s tim, da prestanemo vi{e s tom

histerijom, izmi{ljanjem, falsifikovanjem, nego da priznamo ~injenice i

da onda vidimo kako sa njima da se nosimo. A ne da ka`emo, kao {to ka`e

ovaj na~elnik BIA, da je najve}a pretnja na{oj stabilnosti i miru

jednostrano progla{enje nezavisnosti Kosova. On nijednog trenutka nije

pomenuo {ta se doga|a zbog poku{aja da se otvori istraga povodom nekih

zlo~ina, da se organizuju protesti, to u njegovoj glavi ne postoji, na papiru

mu to niko nije napisao i on nema pojma da se po hiljadu i 2-3 hiljade

policajaca okuplja i da tra`i da se otkrije identitet svedoka. To za njih nije

relevantno.

Mi smo podneli nekoliko krivi~nih prijava, sve su vrlo argumentovane. Na

ovu prijavu su oni odmah reagovali zato {to ta prijava ima i neku pro{lost.

podatke, i s tim zahtevom je ta jedna delegacija i{la kod ministra Da~i}a,

to se uporno ponavlja. Ja verujem da se sad i u Ministarstvu unutra{njih

poslova, a ne bih isklju~ila ni Tu`ila{tvo, razmatra kako da se udovolji

zahtevima onih koji protestuju, a niko ne razmi{lja o za{titi svedoka.

Danas treba da budu protesti u Ni{u, onda }e da se organizuju na nekim

drugim mestima, i to je poku{aj da se ovde jednom zauvek zaustavi

izno{enje ~injenica, podataka o tome {ta se dogodilo i da se blokira rad

Tu`ila{tva. A iskreno, ~ini mi se da tu i ne treba mnogo, ~im se mnogo puta

pominje Tu`ila{tvo za ratne zlo~ine, oni }e odmah da naprave korak

unazad.

Zamislite da se u bilo kojoj normalnoj dr`avi javno preti svedocima - pa i

predsednik dr`ave bi rekao da smo svi obavezni prema `rtvama, ohrabrio

bi policajce da govore, rekao bi da niko ne sme ovde da postavi pitanje

identiteta svedoka. Me|utim, ne, ja sam pozvala kabinet predsednika

Srbije, razgovarala sam sa jednom osobom. Moj utisak je da njih to uop{te

ne zanima, da oni imaju svoje drugo pitanje, to je Kosovo, to su fantazije.

Evo, mi ponovo vidimo Samard`i}a, koji opet postaje jedan od glavnih

ideologa, stratega. Nema danas ve}eg izazova za pravosu|e nego ovo {to

je napravljeno sa svedocima policajcima koji su po~eli da govore o

zloglasnim posebnim jedinicama policije. Naravno, ja ne mislim da su svi

pripadnici te jedinice u~estvovali u krivi~nim delima, ali dobar deo njih

jeste, i mi moramo da saznamo {ta su te jedinice za specijalne operacije

radile. Isto tako moramo da saznamo da li je na{a policija 1995. godine

u~estvovala u operaciji Srebrenica. Postoje tako|e svedoci policajci, oni

koji su bili poslati, naravno bez uniforme, u op{tinu Vi{egrad sa zadatkom

da sa~ekaju, likvidiraju svakog muslimana koji poku{a da be`i iz @epe, da

ne dozvole prelazak na teritoriju Srbije. To je bio dr`avni zadatak za

posebnu jedinicu policije. Ako to ne re{imo danas, sutra }e nam nove

generacije na te`ak na~in postaviti pitanja o tome, mora}e da im se

odgovori, ali na{e politi~ke elite o tome najradije }ute a imamo nevladine

organizacije, aktiviste za ljudska prava poput Sonje Liht, koju }e ministar

inostranih poslova da tap{e po ramenu. E, pa ima jo{ i ono malo kriti~ke

javnosti i nevladinih organizacija koje to ne}e prihvatiti i ne}e dozvoliti

da Srbija bude svedena na tap{anje po ramenu, a civilno dru{tvo na to da

aminujemo re~i ministra inostranih poslova ili predsednika dr`ave.

Evo, posmatramo predmet Suva Reka gde je prvi put optu`ena grupa od

osam policajaca. Prvooptu`eni je biv{i pomo}nik komandanta

`andarmerije, to je stra{no visoka pozicija. Ali onda se vidi da je

Tu`ila{tvo uzelo najlak{i doga|aj u Suvoj Reci, to je ubistvo `ena i dece, a
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Me|utim, eto, dogodi se da me|u tim policajcima ima onih koji ho}e da

progovore, ima relevantan broj onih koji nisu u~estvovali, ali se pla{e.

Ovaj 37. odred - gde god pro|e, tu ostaju tela, a za njima idu razne

komunalne slu`be koje ta tela kupe, odnose ih i zakopavaju. Posle njih idu

drugi koji ih otkopavaju i odvoze za Srbiju. Imamo jedan slu~aj gde odnose

tela sa nekih grobnica, idu preko Crne Gore, tela ispadaju iz vozila, pa se

onda vra}aju da ih skupe. To je jezivo. Ovo {to je ovaj 37. odred radio mi

smo pratii od Prekaza. Donji Prekaz je ostao upam}en po Ademu Ja{ariju

koji na Kosovu danas va`i za njihovog heroja broj 1, ali se nikada nije

ta~no saznalo {ta se tu dogodilo. Znalo se da je samo jedna devoj~ica

pre`ivela koja nikada nije progovorila o tome i nikad se niko ne usu|uje

da je bilo {ta pita. Kada bi se sve to iznelo, kada bi policajci javno pri~ali o

tome {ta se dogodilo da bismo mi za najkra}e mogu}e vreme uspeli da

ovde u Srbiji imamo javnost koja bi stala iza toga da se oni koji su to

u~inili moraju kazniti, da ovde su|enja moraju da budu javna, da ih

televizija prenosi i da dr`avna politika stvarno mora da bude

procesuiranje ratnih zlo~ina. Ovako, dokle god se ova su|enja odvijaju

tamo u nekoj zgradi, dokle god nema nikakve politi~ke poruke u vezi s tim,

ta su|enja osim {to ostavljaju gra|u, ~injenice za budu}e generacije,

nemaju ni{ta lekovito, ni{ta ne menjaju kod nas, me|u nama i ne menjaju

nas.

Nisam o~ekivala ovu situaciju. Mislila sam, eto, sad kad policajci

progovore onda }e to biti druga stvar. Mi smo se ranije pozivali uglavnom

na `rtve, a sada se pozivamo ipak na policajce. ^inilo mi se da je to taj

okida~, da }e to da okrene situaciju, da ohrabri i podstakne, da dâ snagu

~ak i policiji, Ministarstvu unutra{njih poslova koje }e da ka`e -  obaveza

svakog policajca je da prijavi krivi~no delo. Da stvorimo jednu druga~iju

situaciju u kojoj }e da prestane ta pri~a o izdajnicima. Pazite, mene

novinarka NIN-a zove da me ne{to pita, pa onda ka`e - kako }ete da se

odbranite od advokata optu`enih koji ka`u da ste vi sve ovo namestili. Ili

me zove novinarka Ema Radosavljevi} iz Ve~ernjih novosti koja pita - a ko

je njih ocinkario? Ona misli da je to cinkarenje, ona ne shvata {ta su ovi

rizikovali. Taj pritisak da ovde sud mora da ka`e {ta sledi onima koji

otkriju identitet - da li ovde uop{te postoji svest o tome da postoji neki

zakon koji {titi svedoke? Ko }e ovde da odgovara za bezbednost tih

svedoka, da li }e da odgovara dr`ava ili }e dr`ava da se prikloni onima koji

protestuju, koji ka`u - e, kada su ve} rekli, sada neka snose posledice? Pa,

nema, kakve evropske integracije ako tra`imo da se lin~uju, da se bacaju

bombe na svedoke, ako Tu`ila{tvo na to }uti, ako sud na to }uti, ako mi

nemamo nijednog politi~ara koji }e ne{to u vezi sa tim da ka`e. Mi }emo

1. januara 2007. smo objavili fotografije boraca Oslobodila~ke vojske

Kosova pored kojih su pripadnici posebnih jedinica policije sa pu{kama

uperenim u njih. Tada smo identifikovali borce OVK, kao i pripadnike 37.

odreda policije, koji ih ubijaju. E, kopije tih fotografija, naravno, ima od

2007. godine i Tu`ila{tvo za ratne zlo~ine, i mi smo tada i objavili, i to u

novinama stoji, da je komandant bio Radoslav Mitrovi}, ovaj kome se sudi

za zlo~ine u Suvoj Reci. Zna~i, oni sve to imaju; da je to neko drugo

tu`ila{tvo, ono bi svoje podatke koristilo, pokrenulo bi istragu. Me|utim,

nisu to uradili. Onda smo mi, raspola`u}i sa mnogo vi{e dodatno

prikupljenih podataka i dokaza, re{ili da ih nateramo da ne{to urade. Mi

smo tako uradili i sa krivi~nom prijavom protiv Bo`idara Deli}a. Molim

vas, re~ je o stravi~nom zlo~inu, ulasku u selo Trnje 25. marta 1999.

godine, gde nema nikakvih boraca, nikakve oslobodila~ke vojske, tamo su

seljani, `ene, deca. Oni bez milosti ubijaju, oni su ostavili jednog Bekima

Ga{ija da celog `ivota nosi tu sliku, imao je majku i ~etiri sestre. On je bio

na nekoj livadi, ali je odande video da u njegovom dvori{tu ubijaju majku

i ~etiri sestre. On je o tome i ovde u Beogradu pri~ao, Tu`ila{tvo ga je

slu{alo, mi smo posle toga pustili snimke sa su|enja pred Ha{kim

tribunalom, gde dvojica pripadnika Vojske Jugoslavije iz Deli}eve 549.

motorijske vojne brigade govore o tom selu i ka`u da im je bilo nare|eno

da u|u u selo i da ubijaju stanovnike. Mi smo to predali u maju 2008.

godine, do dan-danas Tu`ila{tvo ni{ta nije pokrenulo. Spremamo jo{

nekoliko krivi~nih prijava. Po{to imamo Tu`ila{tvo koje nema nikakvu

strategiju, odlu~ili smo da ih stalno bombardujemo krivi~nim prijavama,

da ih uznemiravamo, da ih primoravamo da rade i da, na kraju, ako se

toliko pla{e, ako toliko strahuju, da to i ka`u, a ne da Vuk~evi} ode u Brisel

i da tamo onako sav va`an izjavi kako je procesuiranje ratnih zlo~ina

dr`avna politika Srbije. Pa, na`alost, nije.

Taj 37. odred, a pored njega prizrenske posebne jedinice policije i 23. odred

iz Novog Sada, va`e za policijske specijalne jedinice koje posle

granatiranja sela u ta sela ulaze, obavljaju ~i{}enje, isterivanje

stanovni{tva, oni plja~kaju i na kraju pale sela. To im je izgleda bio

prioritet, da sve pobiju, isteraju kako bi mogli da odvla~e imovinu. I

naravno, ta imovina je zavr{avala u specijalnim stovari{tima, u Leskovcu

su postojali specijalni objekti za to. Onda se to prodavalo. Bilo je to vreme

masovnog oduzimanja skupocenih automobila. Jedan komandir ~ete

otme mercedes, pokloni ga komandiru 37. odreda, ovaj proda pa dobije

drugi na poklon. Pod motom "brani se Srbija", to je bilo vreme plja~ke,

ubijanja, trgovina je cvetala i naravno, na kraju su poku{ali da sklone

tragove tih zlo~ina, da se tela `rtava uni{te, bace negde, zakopaju.



24

20
.0

3
.0

9
.

Vladimir

Vodineli}

dr`avnom servisu, danima govorilo prakti~no o svakom kandidatu za

taj Savet, da vidimo ko }e nam odlu~ivati, ko }e biti sudije i tu`ioci i ko

}e nam u velikoj meri odre|ivati `ivote narednih godina. Dakle, morali

bismo da znamo ta~no koji su ljudi, kakve su im biografije, {ta su do

sada radili, da bismo znali {ta od njih da o~ekujemo. E, po{to se to ne

doga|a, onda }emo mi u ovoj emisiji da napravimo jednu malu

simulaciju, uz pomo} profesora Vladimira Vodineli}a, profesora prava.

Profesor Vodineli} je, samo da vas podsetim, mnogo radio na modelima

raznih zakona - zakonu protiv diskriminacije, zakonu o dosijeima, o

rehabilitaciji, o vra}anju oduzete imovine itd. Profesor Vodineli} nam

govori o jednom predlo`enom kandidatu koga smo s vremena na vreme

mogli da vidimo i ~ujemo u javnosti, i uglavnom je utisak bio lo{. Ali evo

kako bi, dakle, na jednoj tako ozbiljnoj raspravi trebalo govoriti po

na{em mi{ljenju o jednom od kandidata za Visoki savet pravosu|a.

Govori profesor Vladimir Vodineli}.

Vladimir Vodineli}: 

Reforma sudstva je bila legitimisana upravo potrebom boljitka u na{em

sudstvu. Ovi zakoni koji su doneti predvideli su izme|u ostalog i taj Visoki

savet sudstva koji je ustavna institucija koja bi bila umnogome motor te

reforme. Dakle, trebalo bi da doprinese ozdravljenju na{eg te{kog

bolesnika. I po{to }e to imati vrlo va`ne posledice i po one koji }e biti u

sudstvu i po sve nas, i po zemlju kao takvu, onda je itekako va`no ko }e u}i

u sastav tako va`nog tela. Visoki savet sudstva }e izabrati kompletan

sudski sastav, od prvog do poslednjeg sudije. Jasno je koliko je to

odgovoran posao. I utoliko je va`nije kojeg su profila oni koji }e taj posao

izneti na svojim ple}ima. U ovom ~asu postoji, kada je re~ o kandidatu za

jednoga ~lana, tri pretenzije, pravni fakulteti koji su ovla{}eni predlaga~i

za tog jednog ~lana predlo`ili su trojicu. Jedan od njih je Mom~ilo Gruba~,

profesor Pravnog fakulteta Univerziteta Union. Drugi je profesor

Slobodan Perovi}, penzionisani profesor dr`avnog Pravnog fakulteta u

Beogradu, a tre}i je jo{ aktivni profesor tog istog fakulteta, Zoran Tomi}.

Imali smo prilike da ~ujemo da je Vuk Dra{kovi} predlo`io tog profesora,

Slobodana Perovi}a. Ako se ho}e da se ni{ta ne promeni, da u sudstvu u

su{tini ostane kako jeste, da sada{nji kadar ostane na mestu kakav god

bio, onda je doista Slobodan Perovi} pravi izbor. Ako se, me|utim, ho}e da

taj Visoki savet sudstva stvori jedan bolji personalni osnov na{em

sudstvu, onda je to kandidat za izbegavanje. Navodno je to kandidat kojeg

je podr`ao Vuk Dra{kovi}. Meni je ta ~injenica, ako je doista ~injenica,

iznena|uju}a utoliko pre {to je Vuk Dra{kovi} autor jedne izvanredne

za ponedeljak da zaka`emo sastanak i sa Tu`ila{tvom, tra`i}emo da do|e

ministar policije i pita}emo ih kako }e da za{tite ove svedoke. Ako ne budu

do{li na taj sastanak, onda }emo se u ime svedoka obratiti Oliju Renu i

tra`iti neku me|unarodnu podr{ku i neko me|unarodno re{enje, zato {to

su ovde u pitanju zbilja su|enja za ratne zlo~ine. 

Svetlana Luki}: 

Naravno da nije tajna da je jedna od rak-rana ove dr`ave pravosu|e.

Misli se tu naravno i na korupciju i na nestru~nost i na politi~ku zavis-

nost sudstva. To uostalom govore i gra|ani u anketama, a to govore i

predstavnici Evropske unije koji s vremena na vreme svrate kod nas da

bi ocenili dokle smo stigli u  reformama. Pravosu|e prakti~no uvek

prolazi najgore. Zbog toga se gra|ani sve ~e{}e odlu~uju da se `ale

Evropskom sudu za ljudska prava u Strazburu, i u ogromnom je

porastu broj gra|ana koji tom sudu tu`i sopstvenu dr`avu. Za prili~no

kratko vreme, od 2004. godine mi smo izbili na sam vrh, na 13. mestu

smo u Evropi po broju zahteva upu}enih ovom sudu. A kada bi se

ra~unalo prema broju stanovnika, kotirali bismo se na visokom 6.

mestu. Pre nekoliko dana sam pro~itala kako je to komentarisao na{

zastupnik pred Evropskim sudom pravde, gospodin Slavoljub Ceri}. On

ne spori da je broj ljudi koji tu`i dr`avu Srbiju sve ve}i, ali ima jedno

veoma zanimljivo obja{njenje zbog ~ega je to tako. On ka`e da je to

verovatno posledica mentaliteta, mi volimo da se parni~imo i da idemo

pred sud. Ali, gospodin Cari} je priznao da je mogu}e da je to i zbog toga

{to je na{e sudstvo neefikasno i nefunkcio-nalno. Ina~e, najve}i iznos

od{tete koji je dr`ava morala da isplati na{im gra|anima je 4 miliona

dinara, u svim ostalim, ka`e, to nije stra{no, 1.000 do 2.000 evra.

Me|utim, va`no je ista}i da penale pla}a sama dr`ava, odnosno

gra|ani, a ne sudije u ~ijem je postupku do{lo do povrede prava

gra|ana. I samo jo{ jedan podatak - Sud u Strazburu je do sada doneo

25 presuda protiv dr`ave Srbije, a samo jednu u korist dr`ave Srbije. To

govori naravno mnogo o sudstvu. E zato je, kao, dr`ava re{ila da

reformi{e sudstvo, da ne{to poku{a da promeni i ustanovila je

instituciju koja se zove Visoki savet pravosu|a. Taj Savet se bira ovih

dana, i on ima stvarno neverovatno va`nu ulogu, ljudi koji }e tu raditi

bukvalno }e predlo`iti svakog sudiju, svakog tu`ioca u ovoj zemlji. To

je {ansa da se poku{a da se promeni ne{to u pravosu|u, ali naravno, to

je i {ansa da se jo{ jednom propusti {ansa i da jo{ dugo `ivimo

posledice korumpiranih, nestru~nih i politi~ki zavisnih sudija. E, sad,

da je pameti, verovatno bi se u javnosti, u medijima, pre svega na
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stalo do sudija, isto tako je propustio da svoj stav prema sudijama

afirmi{e kada su 1999. trojica sjajnih pravnika i uglednih sudija,

Slobodan Vu~eti}, Bo`a Prelevi} i Zoran Ivo{evi}, bili vi|eni za odstrel.

Opet se radilo o politi~koj ~istki, to je bilo ne{to {to se znalo dugo i tu se

moglo o~ekivati da do|e do jedne stale{ke solidarnosti. Na tim

Kopaoni~kim susretima gde je toliko pravnika bila je sjajna prilika da

stanete u odbranu ne samo doti~nih va{ih kolega, nego i profesije sudije.

To se, na`alost, nije desilo. Vidite, Slobodan Perovi} je bio jedini koji je bio

protiv toga, ~ak je bio jedini koji je u plenumu glasao protiv toga da se

zauzme kriti~ki stav prema ovakvoj pojavi. Mislim da ovi testovi koje je

novija istorija ostavila za sobom i na kojima je Slobodan Perovi} pao bez

mogu}nosti da se bilo kakvim naknadnim {minkanjem istorije i{ta

promeni u ~injeni~nom sledu, sami po sebi predstavljaju dovoljan

supstrat da formirate ~vrst stav kako on svakako nije najbolji izbor za bilo

koju radnju, kao {to je ta vrlo odgovorna radnja izbora novih sudija koji }e

to po prvi put postati ili izbora me|u postoje}im sudijama onih koji }e

opet dobiti priliku da sude.

Radi se o jednom dru{tveno izuzetno va`nom poslu. Da bismo i pre nego

{to se formira taj Savet pravosu|a zauzeli stav o tome da li valja o~ekivati

od nekog kandidata da on taj posao odgovorno i valjano radi, neka osnova

nam je i ono kako su se ti koji su kandidovani odnosili prema sli~nim,

tako|e dru{tveno va`nim poslovima. I Slobodan Perovi} je bio u takvim

ulogama, on je ve} obavljao takve poslove, na`alost, rekao bih, na na~in

koji nije primeren i koji nam ne daje osnova da budemo optimisti da }e u

ovoj prilici biti druga~ije. Evo, ja }u vam navesti samo neke ilustracije.

Slobodan Perovi} je bio godinama na ~elu Saveznog suda, institucije koja

nije radila, koja ni{ta nije uradila, ali na ~elu jedne takve institucije vi ste

povrh svih ostalih. Godine su prolazile, ni{ta nije ura|eno, godine su

prolazile, a vi ste namicali sredstva, bili ste pla}eni za jednu funkciju, a da

niste obavili nikakav posao. Ne{to sli~no se, evo, repriziralo u novije

vreme, 2006. godine formirana je Komisija za izradu gra|anskog

zakonika, dve i po godine su od tada pro{le, to je posao koji se mogao ve}

obaviti. Na ~elu te Komisije opet je bio profesor doktor Slobodan Perovi},

opet je re~ o jednom poslu koji je bez premca - ne znam nijedan sli~an

zakon koji je ra|en, a da su ~lanovi Komisije tako nagra|eni kao {to je to

u ovom slu~aju. To je pozicija koja, dakle, njemu donosi 1.000 evra

mese~no i zimi i leti, i u prole}e i u jesen, svaki mesec, i tako dve i po

godine. Javnost, i ja izme|u ostalog kao onaj koji uredno pla}a svoj porez,

imamo pravo da znamo u {ta su investirana ta sredstva. Dakle, opet se radi

o poslu koji se godinama povla~i, {to se on du`e odvija to su primanja

knjige koja se zove Sudija. Stvarni sudija koji je bio `rtva onoga sistema

zbog svog ~asnog opredeljenja, a i onaj sudija koji je opisan u knjizi,

daleko su od ovoga kandidata. Ako se ozbiljno misli ne{to u~initi u

sudstvu u tome Visokom savetu nema mesta takvima kakav je profesor

doktor Slobodan Perovi}. Naravno, ako ne{to ovako ka`em dugujem

slu{aocima obrazlo`enje. Jedan je razlog u njegovom stavu koji zna~i

nepredanost ideji nezavisnog sudije. Drugi razlog jeste njegov

neprimeren odnos prema nekim drugim op{teva`nim poslovima. Drugi

va`an razlog jeste da se, ve} u onome kako je profesor Perovi} odre|ene

stvari obavio u pro{losti, pokazalo da je on zbog politi~ke ra~unice

spreman da potre i osnovnu ideju nekog anga`ovanja. Jo{ jedan razlog

koji ga po meni diskvalifikuje jeste konflikt interesa koji ima njemu jedna

bliska osoba. Razlog su i godine tog kandidata, ovaj posao tra`i energiju,

zamislite stvoriti sada kompletno sudstvo, izabrati ba{ svakog sudiju, to

tra`i da imate odre|eni kapacitet koji podrazumeva i neku `ivotnu dob.

Kada sve ovo uzmemo u obzir, ja doista ne mogu, po{to podvu~em crtu, da

ka`em - eto, ovo bi bio pravi izbor za ovakvo jedno mesto. 

Za{to mislim da on nije predan ideji nezavisnoga sudije? Vidite, jo{

devedesetih godina pravosu|e je do`ivelo neke te{ke udare. Mo`ete li

zamisliti kakav je to udar za jednu nacionalnu instituciju kakvo je

sudstvo ako ono ostane bez 700 sudija, tre}ine svoga ukupnog sastava. U

takvom dru{tvenom okru`enju, ako ste neko ko je profesionalno okrenut

pravu, ako `ivite od svoga znanja o pravu i preno{enja toga znanja

drugima i ako ste na ~elu jedne {kole kakva je Kopaoni~ka {kola prava,

koja uspe svake godine da okupi na stotine i hiljade pravnika, onda }ete,

ukoliko vam je iole stalo do toga sudstva, podi}i glas protiv takvog

obezvre|ivanja jedne tako va`ne dru{tvene institucije. Profesora Perovi}a

nismo ~uli tim povodom, a to {to je on na ~elu te {kole koja godi{nje okupi

tolike pravnike morao je biti odli~an povod da se digne glas protiv takvog

obezvre|ivanja polo`aja sudija. To nismo imali prilike da ~ujemo, ali smo

zato tako|e bili uskra}eni i za njegovu reakciju kada je jedan te`ak drugi

udar do{ao na sudstvo i to iz redova samog sudstva. Godina 1996. osta}e

upam}ena u srpskoj istoriji po ~uvenoj izbornoj kra|i. Problem je za nas

pravnike bio upravo taj {to tu izbornu kra|u nisu sprovele sladoled`ije ili

mlekari nego na`alost na{e kolege, i to niko drugi nego sudija. E, u jednoj

takvoj situaciji kada stale` tako nisko padne, vi kao stale{ka organizacija,

a on je neko ko je godinama predvodio Udru`enje pravnika Srbije i bio na

~elu, kao {to je i sada, i Kopaoni~ke {kole, ne mo`ete propustiti da sa te

pozicije ne dignete glas protiv te pojave. Sve je u~inio Slobodan Perovi} da

bi to izbegao. A kao {to se u ta dva slu~aja nije potvrdio kao neko kome je
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kalkulista onda }e vas ta politi~ka ra~unica dovesti, kao njega, do negacije

osnovnih stavova {kole. Ako je neko spreman da ovakvu jednu poruku

po{alje, da pogazi osnovni smisao opredeljenja u koje se kune, onda se

bojim da i u Visokom savetu sudstva mo`emo o~ekivati izdaju, samo

ukoliko se bude radilo o isplativosti sa stanovi{ta politi~kog ra~una.

Poslednje {to bi Srbija sebi mogla dozvoliti jeste da u tom Visokom savetu

sudstva ima ljude neotporne na politi~ke pritiske, a svakako se mo`e

ra~unati s tim, jer je podela karata u na{em sudstvu izme|u ostalog takva

da mo`ete re}i da je ovaj sudija ove stranke, onaj sudija one stranke. Svi

smo prisustvovali tim ~inovima izbora sudija koji se svode prakti~no na

jednu trgovinu, ako ti meni ovoga, ja tebi onoga. Ozdravljenje zna~i ba{

zalupiti pred nosom vrata takvoj praksi, a ne podle}i politi~kim uticajima

ovih ili onih.

Zna se da konflikt interesa mo`e da vas diskvalifikuje za obavljanje nekih

poslova. Ja se bojim da je u slu~aju Slobodana Perovi}a posredi jedan

takav konflikt zbog jedne njemu bliske osobe. Imali smo prilike da ~itamo

u novinama, ali ne i da ~itamo demantije i odgovore i ispravke, da kada je

re~ o toj njemu bliskoj osobi postoji neka opasnost sukoba sa pravnim

poretkom, mogu}e je i procesuiranje. Ako imate u blizini neku osobu do

koje vam je stalo, a koja bi mogla do}i u konflikt sa pravnim poretkom, pa

ne}ete vi biti najbolja uzdanica pravnog poretka da }ete ~vrsti kao stena

pro}i kroz tako osetljive poslove izbora sudskog kadra od prvoga do

poslednjega. I na kraju, znate, za svaki posao je potrebno imati neki

kapacitet koji je nekada i zasnovan na biologiji. Slobodan Perovi} je na

pragu 80. godine `ivota, a ovaj posao je izuzetno zametan i te`ak. Znam

da Srbija nije velika zemlja u smislu da za mnoge poslove mo`e ponuditi

ogroman broj kandidata. Mi smo doista za mnoge poslove personalno vrlo

tanki, ali ja sam posve siguran da Srbija nije tako mala da bi na poziciji

~lana Visokog saveta sudstva morala imati nekoga kao {to je Slobodan

Perovi}. Ako se `eli onemogu}iti postizanje ozbiljnih promena, dakle,

istinske reforme, onda je ovakav kandidat najbolje re{enje.

(Stevie Wonder - Free)

Svetlana Luki}: 

Slu{ali ste profesora prava Vladimira Vodineli}a i ~uli ste argumente

zbog kojih on misli da ne mo`emo mnogo da o~ekujemo od predstoje}ih

promena u pravosu|u ukoliko ljudi poput Slobodana Perovi}a budu

izabrani u tako va`no telo kao {to je Visoki savet pravosu|a. Ina~e, on

je rekao da se govori da ga je predlo`io gospodin Vuk Dra{kovi},

naravno ve}a a nesrazmera prema rezultatu postaje sve o~iglednija. Ja se

bojim, i ovde je tako|e posredi jedan dru{tveno izuzetno va`an posao, za

koji Srbija nema vremena da se radi beskona~no. I evo, ono pona{anje 

koje smo imali prilike da vidimo na strani kandidata Slobodana Pero-

vi}a u ovim vrlo sli~nim poslovima, ~ini mi se da njega ne preporu~uju za

ovaj posao.

Moja je bojazan, opet na osnovu onoga {to sam imao prilike da svojim

o~ima vidim i svojim u{ima ~ujem, kada je re~ o Slobodanu Perovi}u, da

mi upravo imamo pred sobom kandidata koji je u stanju da baci u stranu

smisao onoga radi ~ega bi trebalo da je tu, samo ako mu se to iz politi~ke

ra~unice ~ini isplativo. Ve} sam pominjao Kopaoni~ku {kolu prirodnoga

prava - dakle, taj veliki skup pravnika u Srbiji na ~ijem ~elu je Slobodan

Perovi} jedan je pravac mi{ljenja u pravnoj teoriji koji veruje da, osim

ovog va`e}eg zemaljskoga pozitivnog dr`avnog prava, postoji jedno

naddr`avno pravo, u raznim koncepcijama razli~ito shva}eno, bilo

kosmi~kih razmera, bilo nadistorijskih, bilo zasnovanih na ljudskome

umu itd. I ta {kola gaji tu ideju koja je u istoriji ostala bitna za prirodno-

pravnu {kolu, iako je ona imala i sasvim konzervativnih i sasvim

radikalnih, {tavi{e revolucionarnih opredeljenja, jeste da je ona ostavila

vrlo zna~ajne rezultate kad se radi o tim naprednim usmerenjima te {kole.

Izme|u ostalog, po{tovanje ljudskih prava, zalaganje za one vrednosti

koje su vrednosti slobode, vrednosti jednakosti. Ako tu ideju doista

prihvatite onda je za vas to prirodno pravo mera va`e}ega prava, i onda je

izme|u ostalog mogu}e da va`e}e pravo bude i nepravo. Ono }e biti takvo

ako je toliko sukobljeno sa onim {to pravda jeste ili {to ~ove~nost jeste, pa

je to jednostavno neprihvatljivo. U istoriji, pripadnici prirodno-pravne

{kole, mnogi, pogotovo oni ugledni koji su doista prihvatili tu ideju i u nju

verovali i za nju se anga`ovali, ~esto su i platili cenu tog anga`ovanja.

Mnogi od njih su bili `rtve re`ima protiv kojih je samo u~enje vodilo, jer je

to ideja nemirenja. Me|utim, evo, ja sam imao prilike, kao i mnogi drugi,

da na toj Kopaoni~koj {koli ~ujem od Slobodana Perovi}a slede}e: "ako je

jedan zakon ne~ove~an onda je to sramota za zakonodavca, ali na nama,

sudijama i pravnicima, je da ga sprovedemo". Svako ko ume iole da se

orijenti{e u ideji prirodno-pravne {kole re}i }e da su te re~i ravne

samoubistvu jednog jusnaturaliste. A za{to bi neko tako ne{to rekao? Pa,

iz politi~kog ra~una. Ako ste ugro`eni u jednom dru{tvu, onda naravno,

ukoliko biste rekli "moramo da se anga`ujemo protiv neprihvatljivog

zakona vladaju}e vrhu{ke, ako smo doista iskreno opredeljeni za

vrednosti koje ti zakoni va`e", do{li biste u konflikt sa politi~kim

establi{mentom i ugrozili ono do ~ega vam je stalo, i naravno, ako ste
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Svetlana

Luki}

poslovima. Dakle, Vladimir Pavi}evi} pri~a o najnovijim doga|ajima u

vezi sa na{im evropskim integracijama - da ne ka`em evroatlantskim,

atlantske smo bacili u |ubre.

Vladimir Pavi}evi}: Na ~emu se temelji stav da Evropa mo`da i ne treba

Srbiji? Temelji se na ideji da mi sa ovom pozicijom koju imamo na

Zapadnom Balkanu nosimo neku naro~itu te`inu. Zanimljivo je da se

ta te`ina koju pridajemo sebi vezuje maltene uvek za neke negativne

stvari. Ukoliko Srbija nije sa vama onda ne}e biti stabilnosti, ukoliko

Srbija nije sa vama onda se vi mo`da pla{ite tih izbeglica koje mogu da

do|u. U me|unarodnim odnosima te`ina nekog aktera ne meri se time

koliko ste vi zla ili lo{eg sposobni da uradite, nego time koliko

konstruktivni mo`ete da budete u me|unarodnim odnosima. Meni se

~ini da u Srbiji danas imamo jedno perverzno tuma~enje geopolitike

koje podrazumeva upravo ovu situaciju, da mi, budu}i da jesmo toliko

va`ni i da bez nas ne{to ne mo`e da se desi, mo`emo tu malo i da se

zadr`imo, malo i da ucenjujemo, malo da se igramo, a to kako }e

izgledati `ivoti ljudi u na{oj zajednici u odnosu na politike koje

sprovodimo nije toliko va`no. Dakle, ako govorimo o svim ovim

nedostacima, usporenosti, pogre{kama koje pravimo u procesu

evropske integracije, onda se u ovom trenutku postavlja pitanje da li je

to sticaj okolnosti, na{a nesposobnost ili mo`da neko upravo namerno

to radi kako bi nas zadr`ao na tom putu, jer put ka Evropi zapravo je

put ka nekakvim vrednostima koje bi ovde uredile `ivot. I mogu}e je da

je u ovom mulju najmanje po`eljna stvar jedan nivo ure|enih odnosa

koji }e svakome obezbediti neku predvidivost njegovog delovanja, rada

ili bilo ~ega. Moje je mi{ljenje da ovo jeste velika opasnost za Srbiju i tu

opasnost vezujem za delovanje elite na vlasti. Ali mislim da postoji

jedna opasnost koju potpuno zanemarujemo, a koja posle dugog

vremena usporenog hoda Srbije ka Evropi mo`e da postane vrlo realna,

a to je opasnost da }e Evropa u jednom trenutku, umorna od svega

ovoga, da odustane od Srbije.

Angela Merkel je ju~e ili prekju~e rekla da smatra da treba taj proces

pridru`ivanja zemalja koje su zainteresovane za Evropsku uniju

privremeno zaustaviti dok se Evropa ne stabilizuje. Uostalom, njih

sada o~ekuju izbori, ali i ina~e treba da se stabilizuje Evropska unija s

obzirom i na svetsku ekonomsku krizu i na krize u svojim zemljama.

me|utim, izgleda da predsednik Tadi} nema ni{ta protiv toga, jer ina~e

ne bi telefonirao, kao i njegov kolega iz Republike Srpske Dodik, da

~estita profesoru Perovi}u {to je osnovao zajedno sa svojim kolegama

Savez pravnika Srbije i Republike Srpske. Me|utim, zanimljivo je samo

da ~ujete kako se Slobodan Perovi} obratio svojim kolegama, on je

rekao: "kolege, bra}o po krvi, srodnici po izvornosti". Jedino opskurnije

obra}anje prisutnima ~ula sam svojevremeno od ministra vera

Bogoljuba [ijakovi}a koji je pozdravljao vladike jedno {est i po minuta

sa "preosve}eni ~asni presvetli ~asni ~uvari trona Svetog Petra

Cetinjskog, ~asni ~uvari groba Svetog Save" i sli~no. Dakle, i dalje }e iz

Evropske unije verovatno stizati negativne ocene o tome dokle smo

stigli sa na{im pravosu|em, ali zato smo u stra{noj diplomatskoj

ofanzivi. Svi su se, po~ev od tu`ioca Vuk~evi}a, do ~uvenog ministra

Jeremi}a i predsednika Tadi}a, bacili u akciju da nateraju Evropsku

uniju da nas pusti da se kandidujemo za ~lanstvo. Evo samo nekoliko

malih vesti, mo`da ste ih i ~uli. Dakle, Jeremi} je u poseti Turskoj, i

tamo je rekao, odnosno, kako ka`e, pozvao je Evropsku uniju da ne

okleva sa pro{irenjem na Zapadni Balkan, Evropska unija }e biti

sigurnija ako Zapadni Balkan sa Srbijom u centru u|e u ku}u Evrope

umesto da ogor~ena stoji na njenim vratima. Ministar Jeremi} je

zapretio da mo`emo opet da poludimo i da pravimo probleme. Malo je

zbog one gu`ve sa Zakonom protiv diskriminacije nezapa`eno pro{la i

izjava predsednika Tadi}a dok je bio u [paniji, on je tamo rekao da

Holandija zbog svojih trauma spre~ava na{ ulazak u Evropsku uniju.

Eto, ti Holan|ani, neuroti~ni pa imaju traume. On, na primer, i mi

uop{te, nemamo nikakve traume, {ta }e nam to. Me|utim, onda sti`u

neki konstruktivni predlozi, jo{ budalastiji, jo{ gori. Konstruktivni

predlog je stigao od Vladana Bati}a, poslanika Demohri{}anske

stranke, koga je ina~e u politi~ki `ivot vratila Liberalno demokratska

partija. Bati} ima genijalnu ideju, i predlo`i}e parlamentu da usvoji

rezoluciju kojom bi mi Holan|ane abolirali od odgovornosti za

doga|aje u Srebrenici. To bi, ka`e Bati}, dovelo do promene stava

Holandije o evropskoj budu}nosti Srbije. Eto tako rade ti proevropljani,

a onaj jedan tako|e je zalutao, oti{ao je u ku}u Velikog brata i sad bi mi

stvarno bilo zanimljivo da gledam kako podnosi predlog rezolucije o

zlo~inu, odnosno genocidu u Srebrenici. E, sada }ete ~uti Vladimira

Pavi}evi}a. Vladimir Pavi}evi} je asistent na Fakultetu politi~kih

nauka, on se poslednjih godina upravo bavi evropskim integracijama

Srbije,  jedan je od aktivnijih ~lanova Liberalno demokratske partije, za

razliku od mnogih koji su se malo uspavali, i bave se nekim drugim
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Upravo mislim na to i ovo {to je uradila nema~ka kancelarka samo

potvr|uje tu tezu, da {to mi vi{e budemo otezali sa procesom na{e

integracije u Evropu to }e uslovi pod kojima }emo u}i ili poku{ati da se

u~lanimo biti sve rigorozniji i te`i. Kriza nas zaista suo~ava i sa time kako

Evropa odgovara na krizu, dakle, da li je ponudila neke odgovaraju}e

mehanizme da se za njene ~lanice ubla`i efekat krize. Iskustvo zemalja

koje su postale ~lanice Evropske unije 2004. godine govori da one jesu vi{e

za{ti}ene. I upravo zbog toga vi imate situaciju da zemlja kojoj nije padalo

ni na pamet da ikada postane ~lanica Evropske unije, Island, sada

razmi{lja upravo o tome da se po ubrzanoj proceduri u~lani u Evropsku

uniju. Zbog ~ega? Zbog toga {to postoji ose}aj ve}e za{tite ukoliko

pripadate {irem krugu. U Evropskoj uniji stvari ne teku idealno, Evropa

nije neka vrsta raja, i u Evropi se suo~avaju sa sopstvenim izazovima

mimo politike pro{irenja. I ova godina }e prote}i tako {to }e se naro~ita

pa`nja usmeriti na dve velike stvari - jedna su evropski izbori, koji }e ipak

definisati tu novu strukturu Evropskog parlamenta, a druga je

usmeravanje Evropske unije ka Irskoj, u kojoj se o~ekuje novi referendum

o Lisabonskom sporazumu, a stupanje na snagu tog ugovora zapravo

nama daje nekakve formalne pretpostavke da mo`emo da ra~unamo sa

~lanstvom u EU. Mi u formulisanju na{ih politika naj~e{}e zanemarujemo

ono {to su politike i interesi drugih, nego se po mom mi{ljenju de{ava da

smo toliko usmereni na sebe, na svoje interese, da nam postaje

nerazumljivo {ta to ho}e onaj drugi. Pa, upravo to me|unarodno polje, kao

i polje politike u bilo kojoj dr`avi, jeste polje u kome se susre}u ti interesi.

I mi ne mo`emo danas da ka`emo "mi }emo da o~uvamo na{ ustavni

poredak i da u jednoj fantaziji `ivimo za ne znam koliko godina" i

istovremeno "pa, eto, mi smo tu dosledni, to radimo". Ne mo`e, i u odnosu

na taj cilj mi moramo da se postavimo imaju}i u vidu ono {to je nekakva

realna i objektivna procena stanja i na{ih mogu}nosti. A moje je mi{ljenje

da smo mi upravo u tom segmentu potpuno izgubili kompas.

Svetlana Luki}: 

Ono {to mo`emo da pratimo naj~e{}e su izjave politi~ara - pre svega

mislim na izjave ministra spoljnih poslova Vuka Jeremi}a, a i Tadi}a

koji je bio u zvani~noj poseti [paniji, da se ponovo aktivira i ponovo

sugeri{e javnosti sa tako visokih mesta da bi manje-vi{e sve bilo u redu

da nema Holandije, da bi Srbija nastavila taj svoj ~vrsti hod prema

Evropskoj uniji. Dosta su eksplicitni, pa se Holandija optu`uje da nas

zbog svojih trauma, jer njen bataljon nije u~inio sve {to je trebalo da

u~ini u Srebrenici,  na neki na~in ka`njava.

Vladimir Pavi}evi}: Jedan aspekt te pri~e ti~e se na{eg odnosa prema

tome {ta se desilo u pro{losti i konkretno, {ta se desilo u Srebrenici.

Me|unarodni sud pravde, jedna me|unarodna institucija koja je

relevantna i priznata i od strane Srbije, saop{tio je Srbiji, i Srbija je to

uva`ila, da Srbija treba da uradi sve da izru~i osumnji~ene za ratne

zlo~ine i za zlo~in genocida u Srebrenici. Dakle, Srbija je uva`ila tu

presudu Me|unarodnog suda pravde i maltene pokazala da sasvim, u

stoprocentnom iznosu, priznaje kao legitiman taj sud time {to je

upravo tom sudu vratila jedno pitanje koje se ti~e Kosova i rekla - u

redu, evo jednog me|unarodnog foruma ~ije mi{ljenje je relevantno i

mi }emo ga saslu{ati. I Srbija o~ekuje da Me|unarodni sud pravde dâ

mi{ljenje o Kosovu, a istovremeno zna da Srbija sama, i to ministar

spoljnih poslova tako|e dobro zna, ne radi dovoljno da ispuni ono {to

je prethodna obaveza, iz prethodne presude tog Me|unarodnog suda

pravde. To zna~i da mi ponovo spoljnu politiku shvatamo kao jednu

vrstu mogu}nosti da razgovaramo, tako, o nekim na{im fantazijama.

Sa druge strane, tu se postavlja pitanje na{eg odnosa prema zlo~inu

koji nije zabele`en u novijoj istoriji, to je zlo~in u kome je stradalo oko

8.000 ljudi u jednom danu, za koji postoji jaka optu`nica za jednog

~oveka. Upravo za tog ~oveka se vezuje mogu}nost Srbije da poka`e

da jeste odgovorna zemlja. I Srbija, ne pokazav{i da je odgovorna i

time {to saop{tava "ne}emo da ga izru~imo", ili ~ak i ako ka`e "ne

mo`emo da ga izru~imo", opet pokazuje koliko je to jedna zemlja koja

ne upravlja mehanizmima, koja nije sposobna, zapravo govori da je

Srbija neosetljiva na ljudsku patnju, stradanje i na zlo~in. A to je

valjda ona prva stvar sa kojom moramo da se suo~imo, jer pripadanje

Evropi nije pri~a koju pri~a potpredsednik vlade za evropske

integracije, o nekim milionima i milijardama koje samo {to nisu stigle

i ~ekaju na nas da bismo ih uzeli. Nego je to pri~a o Evropi, pri~a o tim

vrednostima koje smo ovde potpuno zapostavili i sada se vrtimo u

tom mulju bez ideje kako iz karantina da iza|emo. I ta pri~a da

Holandija jeste pod jednom vrstom traume, da postoji frustriranost

time, to je zapravo najbezobzirniji na~in da poka`ete kako se odnosite

prema ljudskom `ivotu. A valjda je odnos prema ljudskom `ivotu ono

{to nas okuplja u jednoj politi~koj zajednici, valjda politika i nastaje

da bismo i na{e `ivote za{titili i da bismo probleme sa kojima se

suo~avamo, koje jedni drugima mo`da nekada stvaramo, ipak mogli

da re{avamo. E, taj nastup predsednika Republike, pa i ministra

Svetlana

Luki}
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. spoljnih poslova, ~esto upravo pokazuje jo{ jednu vrstu perverzije nas

samih i na{eg odnosa prema ljudskom `ivotu. Stav Srbije da je

Holandija jedina zemlja koja spre~ava Srbiju da u|e, nije do kraja

istinit stav, jer Evropska unija je jedan forum koji daje neke

mehanizme da se, ukoliko se desi da postoji jedna zemlja koja je

usamljena u nekom mi{ljenju ili stavu, u jednoj vrsti pregovora izvr{i

dodatni pritisak i da ta zemlja, ukoliko sve ostale jesu za ne{to drugo,

ipak prihvati sugestiju svih drugih zemalja. To {to stav Holandije

jeste najglasniji i {to Holan|ani jasno ka`u - ne mo`ete dalje u proces

integracije dok ne ispunite ovu svoju obavezu, samo nam govori da u

Evropskoj uniji nema ba{ puno onih koji se po svom mi{ljenju

razlikuju od Holan|ana. Dokaz za to nalazimo upravo u pona{anju

drugih zemalja ~lanica EU koje ni na koji na~in ne vr{e pritisak na

Holandiju da promeni svoj stav. A ve} je jasno i da se hap{enje Ratka

Mladi}a i njegovo izru~enje u Hag maltene identifikovalo sa punom

saradnjom Srbije sa Ha{kim tribunalom. Kad bi i druge strane

saop{tile videlo bi se ono {to je ipak mi{ljenje koje tamo dominira, a to

je da Srbija nije u stanju da se na dobar na~in suo~i sa nekim svojim

gre{kama. A pretpostavka za na{ ulazak u Evropu jeste ta vrsta

suo~avanja. Ako svi oni smatraju da Holandija ima traumu, pa imaju

taj paket pregovora gde se ka`e - evo, Holan|anima }emo da uzmemo

ovo, od ovih }emo da uzmemo ono, hajde, pustite to. Me|utim, to se

ovde ne de{ava, to niko ne poku{ava sa Holan|anima da uradi. I

umesto {to se ide, na primer, u [paniju, {to se pose}uje Rumunija, {to

se obilaze ove zemlje koje su rekle - OK, mi ne priznajemo Kosovo i

dajemo vam punu podr{ku. Pa, ideja je da diplomatija ide upravo na

ona mesta koja su bolna, koja otvaraju probleme kako bi poku{ala te

probleme da sanira, a taj problem se ne sanira tako {to se u slu~ajnom

susretu na jednom evropskom forumu pozove ministar spoljnih

poslova Holandije da do|e u Beograd pa da se uveri u to kako mi

sara|ujemo. To se radi nekakvim fakti~kim delovanjem, dakle,

nekakvom akcijom koja ima rezultat. U Srbiji je problem {to nemamo

rezultat, i otud taj ministar spoljnih poslova i ne dolazi, jer je sve,

~itav taj njegov dolazak zapravo jedna farsa, to ne zna~i ni{ta. 

Malo smo izgubili pojam o vremenu, pa }emo ne{to {to smo spremili

ostaviti za slede}i put. A ovo je bio Pe{~anik za 20. mart. Negde u ovo

doba pre 10 godina avio-mehani~ari u Avijanu i nekim drugim NATO-

bazama obavljali su poslednje kontrole aviona koji su 24. poleteli na

Jugoslaviju. Dakle, u utorak 24. marta bra}a razna iz organizacija

nacionalisti~kih, desni~arskih i fa{isti~kih spremaju `urku u

Beogradu, sude}i po njihovim blogovima i po plakatima kojima je

Beograd oblepljen. Bi}e to jo{ jedan narodni odisaj, kada mi mi{evi, {to

bi rekao Nemanja Kusturica, treba da se povu~emo ku}i i da spustimo

roletne. Vide}emo {ta }e se desiti 24. marta u Beogradu i {irom Srbije.

A mi se vidimo, odnosno ~ujemo idu}eg petka. Hvala vam {to ste slu{ali

jo{ jedan Pe{~anik.
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TROPRSTA[I 

Nikola Samard`i}, istori~ar,

Stevan, Sofija, Milo{, studenti,

Svetlana Slap{ak, antropolo{kinja,

Pavle Rak, filozof

2277..0033..22000099..
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Vlada se hvali da je uspe{no zavr{ila pregovore sa MMF-om. Ko zna na

{ta se sve obavezala, ali je sigurno da nam predstoje te{ki dani. Te{ki,

jer ne}e biti novca u ku}nim bud`etima i te{ki, jer }e dr`ava kroz svoje

razne pipke poku{ati da nam uzme {to vi{e mo`e. Po onome {to sam

saznala od ekonomista koje ~ujete u Pe{~aniku, ovaj aran`man sa

MMF-om samo }e privremeno smanjiti finansijski problem, a najav-

ljeni zastoj na{e privrede nije posledica svetske krize nego

nagomilanih unutra{njih problema, koje su nam napravili ovi {to sada

kao treba da nas spasavaju. Mla|an Dinki} je jedan od njih. Od kako

zna za sebe, od 5. oktobra je na vlasti, nije se udaljio od para ni jednoga

trenutka, a sada misli da }e zaseniti prostotu time {to ka`e: ovako brzo

propadanje svetske ekonomije je nezabele`eno u istoriji. 

Kakav genije za vo`nju. Mi ne znamo da ~itamo vesti nego }e on da nam

ka`e, a to ka`e zato da bi pokrio nesposobnost svoga tima, minimizi-

rao svoju odgovornost za to {to ovu situaciju do~ekujemo ekonomski

zanemo}ali. [to je najgore, i ove mere koje su pripremili da popune

bud`et, devizne rezerve, svoje d`epove i {ta god, pokazuju da im ne

pada na pamet da ne{to su{tinski menjaju. Ne, oni }e, kako ka`e jedan

na{ sagovornik, tra`iti `rtve da finansiraju svoju neefikasnost.

Navodni predsednik vlade Cvetkovi} ka`e da }e dr`ava biti uzor

{tednje. Manje }e se, ka`e, voziti slu`benim automobilima, manje }e

koristiti mobilne telefone, manje }e tro{iti na reprezentaciju, a

zabrani}e se i nova zapo{ljavanja u republi~kim i lokalnim admini-

stracijama. Ma neverovatna `rtva! A osta}e svih 850 ~inovnika u SO

Leskovac i svih 650 u SO Kragujevac i ko zna koliko jo{ partijskih

prvoboraca, drugopozivaca i tre}epozivaca koji nastavljaju da sede u

kancelarijama {irom Srbije. Oni }e ostati da sede, a vlada }e u

me|uvremenu otvarati SOS prodavnice, kao {to je ova u Beogradu, u

kojoj najsiroma{niji gra|ani kupuju hleb i mleko po povla{}enim

cenama. Verovatno je neva`no, ali ako su raspisali konkurs za ime

vrapca koji }e biti simbol Univerzijade, a kandidati su imena D`ivd`an,

Cvrle i Srba, kako to da nisu mogli da smisle manje poni`avaju}e ime

za te prodavnice? SOS je skra}enica od Spasite du{e na{e. I sada }e

{irom Srbije da svetluca poruka - Spasite du{e na{e. Ko da ih spase?

Krkobabi} i \eli}, Jeremi} i oba Milosavljevi}a. [to te prodavnice ne

nazovu po onom vrapcu, Srba.

Dinki} je preko svog sekretara iz Ministarstva ekonomije hteo da

napravi prepad na sudije da obustave radne procese, da obustave
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Nikola

Samard`i}

Pre nekoliko dana imao sam isti utisak, da ni u Sava Centru, ni na Kolarcu,

ni na RTS-u, ni u tom filmu RTS-a, ni na ulicama nije bilo normalnih ljudi.

Zapravo, celog tog dana gotovo uop{te nije bilo ljudi na ulicama. U podne

se ~ula neka unjkava sirena, nisam primetio da je iko stao, mislim da su se

ljudi upla{ili, ali ne bombardovanja, iako je bilo o~igledno da i ]osi} i

Be}kovi} prete da }e opet biti bombardovanja ukoliko ne prestanemo da

`elimo da `ivimo kao {to `ive njih dvojica - jer pravo i privilegiju da `ive

kao Amerikanci ili kao Francuzi, Nemci, imaju samo ]osi}, Be}kovi} i ta

njihova kriminalna udba{ko-crkvena i sportska mafija. O~igledno je da su

ljudi dobro shvatili poruke, da su se upla{ili stvarne pretnje, a to je pretnja

gra|anskim ratom, dr`avnim udarom, budu}i da Milo{evi} u jednoj od

svojih nakana nije uspeo, a to je da ratove iz ~itave biv{e Jugoslavije

prenese i u Srbiju. Bombardovanje je bilo prilika za takvo radovanje. Bilo

je o~igledno da tu nema nikoga iz dr`avnog vrha da ka`e bilo {ta, Tadi} je

pobegao, ovoga puta u Ujedinjene nacije gde je odr`ao milo{evi}evski

govor, sa Krletom i Kockaloneom u pozadini. Sve to zajedno je sprdnja. I

poruka njegovog govora i ovi nesre}nici iza njega, i onaj nesre}nik sa

Kosova, sve to je bilo ispod nivoa, ~ak i ispod nivoa Srbije i Kosova. 

Jedini glas razuma koji smo ~uli bio je Vuk Dra{kovi} na Studiju B, mislim

da je on veoma hrabro i veoma realisti~no, sa stanovi{ta ~oveka koji je

ipak u vlasti, smestio stvari u njihov stvarni kontekst. Naravno da su svi

koji su u ta tri meseca bili u zemlji bili neka vrsta i mete i `rtve

bombardovanja, ali su `rtve pre svega oni koji su izgubili `ivote, koji su

ranjeni, koji su izgubili svoje najmilije. Svi mi ostali zapravo nemamo na

{ta mnogo da se `alimo, dobili smo {to smo zaslu`ili. Kad pogledate ovih

10 godina koje nas dele od marta 1999, potpuno je jasno da nismo mnogo

{ta uradili da se suo~imo sa stravi~nom istinom, o ~emu postoje i

materijalna svedo~anstva, a to su ostaci ovih ru{evina po centru Beograda

koje ta smrdljiva Vojska o~igledno ne `eli da sanira. O~igledno je da ne

postoji politi~ka volja da krenemo dalje od tog trenutka, jer bi saniranje

tih ru{evina zna~ilo da smo zaboravili da smo nepravedno bombardovani.

Ali one su i simbol na{e nesposobnosti da proteklih deset godina

iskoristimo da zavr{imo neophodne reforme. Te ru{evine su zapravo

spomenici zlo~ina~ke politike na koju se oni danas toliko ponose.

Neverovatno je koliko su i me|unarodne institucije nesposobne da se sa

tom politikom do kraja suo~e. Bilo je te ve~eri nekoliko fenomenalnih

kandidata za Hag i na Kolarcu i na RTS-u i na ulicama i u ruskom Domu

kulture itd. Potpuno je o~igledno da su zlo~inci na slobodi, da sa njima

provodimo svakodnevicu, da su oni opasni, da ugro`avaju javni red, mir i

bezbednost, i na kraju, da truju tu omladinu. Ne mislim na huligane kojih

isplatu sudski dobijenih od{teta. Ka`u da nisu imali lo{e namere, da

nisu hteli da uti~u na sud, ve} samo da predo~e da }e ekonomske pos-

ledice tih sudskih procesa lo{e uticati na privredu. Pa {to ne pobiju sve

penzionere, samo jedu a ni{ta ne proizvode. Preko svog ministra

zdravlja mogu da po{alju depe{u lekarima da ne le~e starije od 55

godina. Em }emo u{tedeti na lekovima, em }e ranije oti}i u ve~na

lovi{ta. 

Dr`ava je preko svog JP Infostana napravila prepad na 200.000 doma-

}instava, pa ko se upeca upecao se, a onda }e, kada nastane gu`va,

gradona~elnik velikodu{no kao i uvek da nam otpi{e dugove koje i

nemamo prema Infostanu. Na na{em sajtu je objavljen tekst profe-

sorke Vesne Raki}-Vodineli}, koja vam je ponudila konkretan savet {ta

da radite ako vam je stigla prete}a uplatnica. 

O svim ovim temama bi}e re~i u na{im narednim emisijama, a danas je

na{a tema obele`avanje ili, kako je to na kraju ispalo, proslava 10-

godi{njice bombardovanja. Kao {to ste videli, svi vampiri su se oglasili

ovih dana. Po{to je bolje da ne pri~am o tome {ta mislim, to }e u~initi

suptilni Nikola Samard`i}. Posle njega }e govoriti troje mladih ljudi,

Stevan, Sofija i Milo{. Ovo je Pe{~anik.

Nikola Samard`i}: 

Oni koji su nastupali u RTS-u u jo{ jednoj od tih sramnih nacisti~kih

emisija koje plasira Tijani}, i sve te manifestacije u gradu, uklju~uju}i jo{

jednu lomljavu centra Beograda - sve to je o~igledno jedna skupina ljudi

koja je proslavljala desetogodi{njicu. Njima je bilo veoma drago da imaju

jedan takav povod, budu}i da stvarnost u kojoj se nalaze menja,

marginalizuje njihovu politiku. Oni su u poznim godinama, za sebe su

vezali {ljam, navija~e i te skupine koje je jo{ davno po~ela da organizuje

JNA. Obraz je vojna tvorevina i u tome se vidi u kojoj meri crkva i Vojska

sara|uju kao dve postkomunisti~ke institucije koje nemaju nikakve veze

sa tradicijom na koju se pozivaju, ni vojnom, niti crkvenom. To je bila

proslava bombardovanja, budu}i da su nastupale li~nosti koje su arhitekti

zlo~ina~kog poduhvata. Bombardovanje je bilo u interesu Milo{evi}a, on

je smatrao da }e time oja~ati fuzionu snagu nacije i u tome je uspeo u

prvih nekoliko dana bombardovanja. Ako se setimo onih odvratnih

koncerata, targeta koje su svi nosili, rok-muzi~ara i narodnjaka i vladika i

akademika i studenata i penzionera - bilo je sasvim o~igledno da tu, iako

su svi slojevi dru{tva bili zastupljeni u tada{njoj proslavi prvih dana

bombardovanja, nema nikog normalnog. 
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sam '81. godi{te, mo`ete misliti kako je to izgledalo, ~im do|ete u {kolu

kre}e skidanje patika i sve ostalo. Zna~i, od starta se navikavate i nalazite

neke metode be`anja od realnosti, ili sukoba sa realno{}u. Onda je do{lo

bombardovanje za koje, naravno, nismo verovali da }e se stvarno desiti.

Ovde bih pomenuo onaj sjajan tekst Sr|e Popovi}a o Milo{evi}u kao

nemotivisanom zlu. On tu jako lepo obja{njava kako su taj ~ovek i ljudi

oko njega funkcionisali u to vreme. Ali, da se zapad tada postavio

odgovornije, da je spre~io sve ono {to se de{avalo 10 godina, ne bi ni do{lo

do te krajnje traljavo izvedene akcije u kojoj je u su{tini vi{e stradalo

civilno stanovni{tvo nego Milo{evi}ev re`im. 

A nama je u tom trenutku sve izgledalo potpuno suprotno. Znate, gledate

kod ku}e ono "volimo te otad`bino na{a", onu histeriju koja je na nivou

komedije, ne mo`ete da verujete da se to stvarno de{ava, a onda do|ete u

{kolu i prvi put vidite da ne smete tek tako da ka`ete {ta mislite i ne smete

da se suprotstavite op{tem mi{ljenju, koje bukvalno glasi: idemo u rat.

Neki koji su uvek }utali i kojih nigde nije bilo za vreme protesta odjednom

dobijaju glas i sad su oni u fazonu da idu da se prijave u vojsku. Tako da

smo tada, ~ini mi se, videli ono opasno lice, kad su kona~no skinuli sve

maske i po~eli da likvidiraju politi~ke protivnike. Zoran \in|i} je morao

da pobegne da ga ne bi ubili. Tako da po~injete da shvatate {ta stvarno

zna~i `iveti u totalitarnom re`imu. Zna~i, okej, imali smo i ono da nas

tuku policajci na ulicama, i proteste, ali ~ini mi se - da li to ima veze sa

godinama ili sa eksplicitnom brutalno{}u tog trenutka - da smo tek tada

shvatili {ta se de{ava, gde mi `ivimo, i da nismo svi na istoj strani,

naprotiv. 

Sr|a je takvog protivnika uporedio sa [ekspirovim Jagom, ja bih pomenuo

D`okera iz novog Betmena, gde se stalno kao glavni problem pokazuje

za{to ni na koji na~in ne mogu da komuniciraju s takvim protivnikom. U

stvari, protivnik ne tra`i ono {to oni misle da tra`i. Verovatno je tako bilo

i u komunikaciji s Milo{evi}em, kad su poku{avali diplomatiju,

podmi}ivanje, {ta god. Mislim da su tek na kraju uz stravi~nu cenu

shvatili da s njim ne mo`e tako da se razgovara. Stra{no je gledati koliko

su ti procesi, koji su nama predstavljeni maltene kao prirodne katastrofe,

zavisili od jedne jako male grupe ljudi, koja je uzela vlast ratovanjem.

Imate one Jovi}eve memoare gde on ili, recimo, Kadijevi} eksplicitno i s

ponosom pri~aju o tome. Dogovorili smo se da se pravimo da ne}emo da

najurimo Sloveniju, a najurili smo Sloveniju i, kao, super, to nam je bio

motiv da idemo dalje. To su stra{ne stvari. Mislim da je to tada formiralo

i 5. oktobar, neku ve}inu ljudi iz moje generacije. Negde je ipak bilo jasno

ima svuda, nego mislim na op{te antizapadno raspolo`enje, koje je

zapravo suprotstavljeno vrednostima civilizacije, ideji jednakosti ljudi,

napretka, vladavine prava. 

S druge strane, o~igledno je da je ta politika propala. To se videlo po

histeriji ruskog ambasadora koji je ispri~ao toliko gluposti u tom danu da

je zapravo legitimisao Putinov re`im i sve {to Rusija danas jeste, kao i sve

{to Rusija danas nije u stanju da postane. O~igledno je da su oni na ivici

snaga u svojim nastojanjima da Srbiju uvuku u svoju orbitu. A to je jo{

jedna posledica ~injenice da mi nismo razumeli da smo u Drugom

svetskom ratu imali dve okupacije, jednu nema~ku nacisti~ku i drugu

sovjetsku bolj{evi~ku. Kad se osvrnete unazad tih 10 godina vidite da je,

recimo, kultura politike potpuno zapostavljena, da nismo radili dovoljno

na izgradnji na{e nove kulture. Dakle, kada ona u crvenim ~arapicama

govori o bud`etu, pa {to ne ka`e da je Narodni muzej u zgradi banke, da je

tu banku sazidala neka prethodna generacija ljudi koja je `ivela u

Beogradu, koja je ne{to stvarala i da je Narodni muzej jedno kukavi~je

jaje, da mi nismo ne znam koliko decenija u stanju da sazidamo novu

zgradu Narodnog muzeja? Da nemamo zgradu Opere, da nam u orkestru

opere i filharmonije guda~i {kripe, duva~i fal{iraju, a liderstvo tih

institucija je sramota po definiciji, kao {to je celo na{e liderstvo sramota

po definiciji. Pa, hajde da se popune te rupe, ta Miti}eva rupa, da se isplate

stari vlasnici, da na kraju dobijemo te institucije. Ona Narodna biblioteka

Jugoslavije je kao u nekom bazenu, malo pliva, malo se davi. A mi smo na

takvoj kulturi ru{evina, tonemo u blato i zbog toga se proslavlja

bombardovanje, jer o~igledno i dalje postoji politi~ki interes da se

bombardovanjem legitimizuje prethodna istorija zlo~ina koji je krenuo iz

Beograda. 

Stevan: 

Vrlo jasno se se}am da je 1999. bila dosta o{tar rez u na{oj percepciji

stvarnosti. Sve ~ime smo se tada bavili u gimnaziji bili su ti protesti protiv

Milo{evi}a. Ali mislim da do tog trenutka nismo shvatali {ta je to ta~no

protiv ~ega se borimo. Ipak sam i{ao u neku gimnaziju koja je u centru

grada i nekako se podrazumevalo da je ve}ina ljudi za proteste i protiv

re`ima. Kad smo i{li u te {etnje, malo njih negde stidljivo skrene, {mugne,

ili ne sme ili ne}e da ide s nama, ali niko nije suvi{e javno smeo da nam se

suprotstavi. Sme{no je sada iz ove perspektive, ali mislio sam da smo mi

neka apsolutna ve}ina, svi na na{oj strani, i navija~i su na{i navija~i, i

crkva, i svi zajedno u~estvujemo u tom procesu, {to je normalno za nekog

ko ima toliko godina i ko u su{tini nikad nije `iveo u normalnoj dr`avi. Ja
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Milo{evi}a. Kao kad ste javno potpuno prozapadno nastrojeni i onda

NATO krene da bombarduje i izbiju vam argument - pa, {ta ho}ete, ovi nas

bombarduju. U tom trenutku ne mo`ete da se pozivate na racionalnost i da

obja{njavate uzro~no-posledi~ne veze itd. Ma, vrlo su jasno znali {ta rade.

Ja sam imao, recimo, obrnut problem. Moj te~a je Englez i dobio je otkaz

zajedno sa tetkom kad su po~eli da pri~aju ne{to protiv bombardovanja -

on je posle toga bio skroz u fazonu "Engleska i Amerika su krive za sve,

Milo{evi} mo`da i nije toliko lo{", jer on vi{e nije verovao onome {to su

njihovi mediji izve{tavali. Nikako nisu mogli da shvate da je problem i

jedno i drugo, da je stravi~an, nezamisliv problem, ne samo za nas, nego

za ceo region i u neku ruku za ceo svet, taj Milo{evi} i da je ogroman

problem {to im je ideja bila da se bombardovanjem Srbije re{e Milo{evi}a,

ako je uop{te to bio motiv. Ali ta nacionalisti~ka histerija koja je po~ela

tada sa onim metama, mostovima, svim onim ekstremima - tada su

skovane parole koje danas gledamo i slu{amo, ono "ne u NATO", "ne}emo

u Evropsku uniju". To je njima onda bio ultimativni argument i sad je to

metastaziralo. 

A zamislite da nije bilo toga. Sve bi ostalo na nivou teorija zavere, papa i

engleska kraljica mrze Srbe i onda su isprovocirali raspad Jugoslavije itd.

Mislim da ne bismo imali ovu vrstu argumentacije. Uvek bi mogli ne{to da

izmisle, ali im je bombardovanje dalo takvo oru`je i oni to sad

zloupotrebljavaju do besvesti. RTS i danas, prakti~no svi, u stvari, na tome

i grade celu svoju pri~u. Video sam grafit, pi{e "ne}emo u Evropu, ho}emo

u Aziju". To mi je super bilo, logi~no, ako ne}emo u Evropu onda verovatno

ho}emo u Aziju. Sama ideja da se to proslavi - nas su u civilnoj vojsci

oslobodili dolaska u vojsku tog dana. [ta slavimo mi? To {to su izginuli

toliki ljudi? Ne razumem. To se bukvalno predstavlja kao neka proslava. I

stalno pri~amo o NATO bombardovanju i o zloj Americi. Ljudi dolaze to da

slu{aju, isto to slu{aju deca u {kolama, a opet, vi nemate kontraargument,

ne mo`ete da ka`ete - pa, ne, nisu, nisu bombardovali ili, ne znam, dobra je

Amerika. 

To je neka vrsta konsenzusa. Mi dolazimo tamo i radimo ono {to treba da

radimo i }utimo, oni ljudi dolaze tamo, nije ba{ svima prijatno, dosta njih

kapira besmisao svega toga. I onda do|e neki od njih pa se izvini, kao,

znate {ta, izvinite, mi moramo da vam ispri~amo sad tih pola sata recimo.

I onda se to zavr{i, }utimo i jedni i drugi i onda se razi|emo, i eto, to je

obuka u civilnoj vojsci danas. Dobro, da ne pri~am o izdajnicima, ima ona

divna pri~a kad je Zoran \in|i} do{ao u neko selo i jedna baba ka`e "znam

ja da si ti Hitlerov unuk". I on kao, "molim?", a ona "pa nemoj ti to da krije{,

da zaista ne mo`e tako da se nastavi. On ne mo`e da ka`e - e, dobro, bio je

period kad smo malo ubijali politi~ke protivnike, ludovali koliko smo

mogli i ajd' sad da se vratimo korak unazad i opet da se igramo kao da smo

normalni. Ne mo`emo da se igramo kao da smo normalni. 

Kako su godine prolazile doga|aji su prosto razli~ito uticali na formiranje

pripadnika moje generacije. Imate, naravno, ljude sklone "izmima", nekim

ekstremnim nacionalizmima i tako dalje, to je kategorija koja je sama za

sebe poprili~no jasno definisana. Onda imate ovu drugu apoliti~nu

kategoriju, oni sve racionalizuju, kao, `ivimo u nekom postideolo{kom

vremenu, istro{ile su se sve opcije, i u su{tini je sad malo anahrono baviti

se aktivno politikom. To bi mo`da i moglo da bude okej ako bismo pri~ali

o onome {to Veber zove etikom uverenja, mada je to dosta jadno

opravdanje za neme{anje u javni `ivot. Ali ako pri~amo o onome {to je

Veber nazvao etikom odgovornosti, onda ta argumentacija pada, onda,

brate, mora{ da zasu~e{ rukave, mora ~ovek malo da se uprlja, da uzme

neku aktivnu ulogu i u odnosu na svoj `ivot i u odnosu na zajednicu koju

misli da na bilo koji na~in predstavlja, i u odnosu na probleme, ina~e gubi

pravo da se `ali na njih. Upravo kod te grupe ljudi je karakteristi~na

pseudoreligioznost, oni za moralnu osnovu uzimaju religiju ili neku

varijaciju religije. A ti isti ljudi se istovremeno dive iranskoj kulturi i, kao,

super im je Iran, a Amerika je odvratna. E, pa ne, ovde ho}u vrlo jasno da

podcrtam da kad ka`em "civilizovano dru{tvo" mislim na Zapadnu Evropu

i na Ameriku. I svako ko ho}e da ka`e suprotno, hajde, neka spakuje

kofere i neka ide u Saudijsku Arabiju i neka eksperimenti{e sa

gra|anskim slobodama tamo, pa da vidim kako }e da pro|e. To je stvarno

licemerno sranje sa kojim se svakodnevno susre}emo. 

Posle 5. oktobra su nastavili da glasaju za opciju koja je direktno dovela do

bombardovanja. To {to se nacionalisti~ka ekipa spakovala u jednom

trenutku i rekla, okej, Sloba stvarno vi{e ne mo`e da se koristi za

ostvarenje na{ih ciljeva, to ne zna~i da isti ciljevi i ono {to su radili nije,

sve zajedno, dovelo do bombardovanja. Opet ka`em, zamislite koliko bi

sve i{lo br`e da me|unarodna zajednica nije Milo{evi}a do`ivljavala kao

garanta mira na Balkanu, nego kao psihopatu s kojim se mora na neki

na~in iza}i na kraj. Zamislite {ta je sve moglo da bude izbegnuto. Pazite,

pod njihovim okriljem se desilo sve, od prvih ratova do Srebrenice, na

kraju i do bombardovanja, to je proces koji su oni prosto dozvolili. Ali opet,

kao {to Sr|a Popovi} ka`e u onom svom tekstu, uglavnom su to bile

reakcije na Milo{evi}evu akciju. A znate {ta je tada tako|e bio problem? To

je nama izvla~ilo ono malo argumenata {to smo imali u borbi protiv
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bombardovali. E, sad, mi mo`emo da ka`emo da nije u redu to {to su oni

nas bombardovali, ali nije u redu ni to {to smo mi radili. 

Tako da mislim da se nama jo{ od tog vremena uop{te ne govori istina i da

je za moju generaciju va`no da joj se ka`e istina i da, ako su Amfilohije i

Be}kovi} i Ko{tunica propali ljudi, politi~ari, popovi ili {ta god ve}, da

njihovo vreme prolazi, a da nama treba neko da ka`e istinu. Da ka`e - okej

klinci, sad je va{ih 10 ili 20 godina, tako je bilo, pa vi vidite {ta }ete sa tim

~injenicama, jer ako ne znamo ~injenice i ako ne znamo {ta je bilo onda

te{ko da }emo mi, i ako do|emo u neku, ne daj bo`e, sli~nu situaciju,

uspeti da reagujemo na pravi na~in. Zato i ti momci koji su, na`alost, moja

generacija vi~u "ubij, zakolji, da [iptar ne postoji", to je njihov odgovor na

bombardovanje. Dakle, ne da nije u redu {to nas je NATO bombardovao,

nego: oni su nas bombardovali, a to automatski zna~i da je u redu da

zakolje{ [iptara. Oni su zapravo odgajani u {koli kao ratnici, kao momci

koji svojoj zemlji mogu da slu`e samo onog trenutka kad uzmu pu{ku u

ruke, ili ne moraju ~ak ni da uzmu pu{ku nego da pri~aju o tome da }e je

jednog dana uzeti. Kad niko ne saop{tava istinu ja poku{avam da do te

istine do|em sama, kroz ~itanje vesti, knjiga, informacija, i da onda svoj

`ivot gradim na takvim osnovama. Zna~i, na osnovu istine o toj pro{losti

za koju mislim da je stra{no va`no da je znam. 

Koliko god da je stra{no, meni to kao da je bilo u nekom pro{lom `ivotu.

Mislim, se}am se kako padaju bombe, sirena i svega, ali se u su{tini

najvi{e se}am tog prvog dana u {koli i se}am se toga da sam tada

pomislila ovo {to sam i vama rekla, da su to oni ljudi koje razvla~e po toj

pijaci, da jednostavno postoji kontinuitet i da je meni celo detinjstvo

uni{teno u tim godinama. Ja sam ro|ena 1986, ve} 1990. nije bila

normalna situacija, ja se ni~ega normalnog ne se}am. I stra{no je to {to mi

sada desetak godina imamo tu propalu revoluciju iza sebe, {to nas

poprili~no unaza|uje jer smo se prerano razo~arali, {to ne verujemo da

mo`da ne{to mo`e da se promeni. Mislim da je to jako lo{e, ali ja

poku{avam da odr`im neku svoju volju za tim razmi{ljanjem o svemu {to

se doga|a, ali mislim da ne mogu da se borim protiv ~injenice da ne mo`e

ni{ta da me iznenadi, to je prosto tako, mi se na taj na~in branimo od

~injenice da su nas toliko maltretirali od malena.

Svetlana Luki}: 

Kad ka`e{ da bi volela da zna{, {ta je to {to bi volela da zna{?

ja znam da je Hitler imao sina i da je bio plan da uni{ti Srbiju i da mu je on

ostavio to u amanet, ali, eto, sin nije stigao i sad je ostavio tebi, ti si

Hitlerov unuk, nemoj ti ni{ta to lo{e da razume{, prosto samo da ti ka`em

da ja to znam". E, to je to, mi to do`ivljavamo kao vic, a neki ljudi kao

bukvalnu stvar. Zamislite tu koli~inu propagande i koliko je toga sletelo

na na{u generaciju, a da ne pri~am o generacijama koje su usledile.

Sofija: 

Kada se uve~e to desilo, tamo negde oko 8, pri~ala sam posle sa drugarima

- mi se zapravo nismo preterano iznenadili. Mi nismo bili deca od 12

godina, nismo bili nepripremljeni, naprotiv. Ali se isto se}am jednog

momenta iz prvog-drugog osnovne, zna~i neka 1993-4, merili smo

lenjirom razdaljine od Beograda do nekih mesta u Hrvatskoj ili Bosni, pa

govorili, kao, jao, imamo, na primer, 10 santimetara do rata. I jo{ tada smo

se stra{no pla{ili da bi to moglo da do|e i ovamo. Kada se to i dogodilo, to

je nekako bilo i logi~no, bilo je tamo, pa sad i ovde, kao bo`e moj, pro}i }e.

Prva stvar koje se uop{te se}am da sam videla na televiziji bila je slika sa

Markala. Nisu mi roditelji dali da gledam vesti, ali sam se ja nekako

u{unjala i to sam videla. 

Zato i ta '99. nije bila nikakvo veliko iznena|enje zbog toga {to se ja dobro

se}am kako te ljude razvla~e po toj pijaci, ja se toga jasno se}am, vuku ih

za ruke, za noge, oni su ili mrtvi ili polu`ivi. I oni ih razvla~e po toj pijaci -

meni je to simbol te politike, i ta '99. mi je simbol te politike, i oni ljudi u

hladnja~ama po Batajnici. Jednostavno i to tada i ovo sada sve {to se

doga|a ne do`ivljavam kao ne{to preterano ~udno, nego pre kao logi~nu

posledicu. Pro}i }e - mo`da ne}e pro}i, ne mo`e ni{ta da me iznenadi, to je

su{tina. Od tih Markala do bombardovanja - to je bio sastavni deo mog

`ivota, ja sam sa 12 godina znala ko je Slobodan Milo{evi} i zbog ~ega se

de{ava to {to se de{ava. Taj odgovor je meni bio neophodan da bih

pre`ivela taj rat izme|u ostalog, da shvatim {ta je ovo, za{to, ko je taj

~ovek i za{to ovo radi. 

[to se ti~e samog bombardovanja, mislim da to nije bio najsre}niji na~in

da se re{i niti problem Kosova, niti bilo koji drugi problem, ali sa druge

strane, ovo {to se sada de{ava, i ti protesti i okupljanja i sve ostalo, oni

samo govore sve isto kao ranije. Dakle, NATO nas je bombardovao, pa - to

se ne ka`e ba{ otvoreno, ali u su{tini, po{to su nas bombardovali, izvr{ili

su zlo~in nad nama, u stvari je u redu sve ono {to smo mi radili na Kosovu.

Ubijali smo te ljude, proterivali smo ih u Albaniju ili ih terali na granicu sa

Albanijom, dakle, to je sve u redu, ali nije u redu to {to su ovi nas
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nismo reagovali, a kad je sve bilo gotovo, kad su udarili krov, onda smo se

setili da to treba ru{iti, ali onda je za nekog drugog ko se time tako|e bavi

cena bila previsoka i oni su rekli - mi }emo to legalizovati, to nam se vi{e

isplati. Taj utisak mi je ostao posle te izlo`be. 

A pored ovoga {to je napisao \i|i} stoji pismo Dobrice ]osi}a \in|i}u,

tako stoje jedno do drugog, prosto neverovatno. On mu pi{e negde

po~etkom 2002. godine, re{enje pitanja Kosova mora da se na|e sada, i sve

ono {to je RTS potencirao, Zoran \in|i} i Kosovo, kao da se ni~im drugim

on u `ivotu nije bavio. ]osi} mu pi{e na onom `u}kastom socijalisti~kom

papiru, ne znam da li znate, koji kad ga prstima pipnete onako {u{ka, i na

pisa}oj ma{ini na kojoj ne radi veliko slovo. Pi{e sve malim slovima, a

velika slova posle ispravlja hemijskom, "dragi zorane", pa ispravi u "Z", pa

"tebe", pa napi{e hemijskom "T", a o~igledno mu ni razmaknica ne radi, pa

hemijskom olovkom stavlja i razmake. Nije ~ak ni va`na sadr`ina tog

pisma, nego kako taj dokument izgleda, a pisan je u 21. veku! Taj ~ovek,

koji je neki otac nacije, koji je stalno imao neka konstruktivna re{enja za

Kosovo, i koji se i dan-danas smatra nekim velikim misliocem i ideologom

srpske dr`ave, nacije - on je u stvari ~ovek koji pi{e na {u{kavom

`u}kastom papiru i ne radi mu ma{ina za kucanje, nema ni kompjuter. I

eto, kakvi su nam ideolozi, takva nam je i dr`ava. A sa druge strane,

skandal je da je neko dozvolio da te dve stvari stoje jedna do druge, da

simbol Zorana \in|i}a bude izme|u ostalog i taj `u}kasti papir Dobrice

]osi}a. Mislim, meni je to sramota, ali eto, drago mi je da sam videla kako

taj veliki mislilac pi{e i radi. Stra{no. 

Te dana{nje sirene, ne znam ko se toga setio, to je u`as, naslu{ali smo se

toga. Sad kao treba svima da nam se digne kosa na glavi i da se podsetimo,

jao, kako smo bili bombardovani, kao da mi ne znamo to i ovako. [to se

ti~e protesta, pa ne znam, kad vidite Ko{tunicu i Amfilohija na jednom

mestu, znate da }e posle neko ne{to da razbije. Ali na stranu to, opet nije

bombardovanje klju~na stvar, nego je su{tina u tome da je svaka prilika

dobra za zaklju~ak da je velika Srbija super, da mi treba da gradimo

nacionalnu dr`avu. Ako je sutra Nova godina, Bo`i}, 12. mart, 24. mart -

uvek je isti zaklju~ak. Zna~i, uop{te nije bitno {ta se doga|a, mi stalno

proizvodimo taj isti zaklju~ak i konstantno smo u istom problemu.

Mislim da i knjiga Olge Popovi} "Kakva i kolika dr`ava" poga|a sr`

problema. Mi stalno ho}emo da znamo kolika }e nam biti dr`ava, a ja

stalno ho}u da ~ujem od svoje vlasti ne kolika, nego kakva }e biti, dakle, u

kakvoj }u ja dr`avi `iveti kad budem imala 32 godine. Tada sam imala 12,

danas imam 22, {ta }e biti kad budem imala 32 godine? Ako oni i dalje

Sofija: 

Pa, znate {ta, ja znam da su prona|eni ljudi u tim hladnja~ama po

Batajnici, ja bih volela da znam kako su se ti ljudi tu na{li, ko je u tome

u~estvovao, da li je dr`avna politika re{avanja problema Kosova bilo to da

Albanci budu etni~ki o~i{}eni sa tog prostora. Prosto, ja to pretpostavljam

i sumnjam, ali ja ̀ elim da vlast koja tvrdi da je napravila diskontinuitet sa

onom vla{}u ka`e - slu{ajte, ljudi, bilo je tako, tako i tako, mi smo to

utvrdili na taj, taj i taj na~in, mi to nikada ne}emo ponoviti. Niko ne}e da

nam ka`e da se to nikada ne}e ponoviti, nego se svi ne{to, kao, bore nekim

diplomatskim sredstvima, a u su{tini, i ako se borite diplomatskim

sredstvima, recite da toga vi{e ne}e biti. Prosto, ja bih to volela da ~ujem i

volela bih da znam odakle ti ljudi tu, koja je bila dr`avna politika re{enja

problema Kosova i onda, kada to sve bude razja{njeno, da vidimo da li su

NATO i me|unarodna zajednica imali drugo re{enje. Mo`da jesu, o tome

mo`emo da pri~amo, ali nama ih je Milo{evi} predstavljao - {to je jo{ gore,

to su i svi posle njega radili - kao neki zli svet koji nas bombarduje iz

obesti, a mi tu ni{ta nismo bili krivi. 

I to je tako godinama. Ja sam do nekih informacija pre hladnja~e do{la

tako {to su policajci, roditelji mojih drugara bili na Kosovu i po~eli da

pri~aju o tome {ta su videli. Ti ljudi su propali psihi~ki, fizi~ki i na svaki

mogu}i na~in. I to je prvi na~in na koji sam ja do{la do informcije {ta se

tamo doga|alo, a kasnije sam nekako mislila, eto, neko }e nam nekad re}i

zbog ~ega se to bombardovanje desilo, a na stranu to da li je ono bilo pravi

potez ili je to moglo na druga~iji na~in da se re{i. Tako da bih tu istinu ba{

volela da ~ujem i da onda znamo da smo sa tim zavr{ili. Ne znam da li ste

bili na ovoj izlo`bi u Istorijskom arhivu o Zoranu \in|i}u, fantasti~na

stvar. Tamo ima jedna kutija u kojoj su izlo`ene neke njegove misli o

Kosovu i zabele{ke, gde on ka`e da se na Kosovu stvara dr`ava i da to traje

ve} dugo, da je ona kao neka nelegalna gra|evina koja raste na tom tlu i

da mi moramo jako da pazimo, jer }e u nekom trenutku, ako ne budemo

reagovali, kao {to smo navikli da ne reagujemo na divlju gradnju bilo gde,

cena ru{enja biti mnogo ve}a nego cena legalizacije te ku}e. I to me je,

onako, potpuno udarilo, jer mislim da je to definicija onoga {to se tamo

desilo. 

Danas kao rezultat tog bombardovanja vidim nezavisno Kosovo, zna~i

ni{ta drugo, ne se}am se ni svog skloni{ta, sve sam potisnula, ali vidim

Kosovo kao rezultat i Rambujea i Rezolucije 1244 i kasnije, naravno,

neodgovornosti na{ih vlasti. I mislim da je on to toliko dobro rekao - kad

su bili postavljeni temelji nismo reagovali, kad su po~eli da sla`u cigle mi
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da mislim da }u ostati. Koliko }e me dugo to dr`ati, vide}emo, ali prosto

mislim da bi odlazak moje generacije, taj beg bio upravo stvar koju ovi

koje sam pominjala i `ele. 

Ni{ta nas vi{e ne interesuje i na sve smo navikli, i sad samo jo{ lepo da se

pokupimo svi i odemo, i onda je njima {iroko polje. Mo`da je to glupo sa

moje strane ili naivno, jer jo{ imam malo godina, ali mislim da to ne}u

dozvoliti, da mi i to urade, da me proteraju iz ro|ene zemlje. Koliko god da

je ovde politika bila pogre{na, da je sve naopa~ke, naglava~ke, ovo je moja

zemlja, ja sam se ovde rodila i mene niko iz nje ne mo`e oterati, jer to

stvarno ne}u dozvoliti. Da me otera Ko{tunica, Amfilohije, taj nesre}ni

pop, koji u hramu koji mu je neko drugi izgradio, nad odrom \in|i}a

onako pri~a? Pa, to bi mi bio najve}i poraz. I da `ivim u inostranstvu sa

gor~inom svesti da u svom malom, mladom `ivotu nisam uspela bilo {ta

da uradim da se oduprem tome, ne znam, da iza|em na ulicu da vi~em, da

pri~am po hodniku svog fakulteta - to bi mi bilo stra{no te{ko. Mislim da

bi me to jako ti{tilo, i pored toga {to bi autobus dolazio na vreme i {to bi

sve bilo u redu, tako da za sada jo{ mislim da ostajem i da im ne}u dati da

me proteraju. Eto, za sada je tako, a vide}emo kad budem imala 32 gde }u

biti i {ta }u raditi. Ali mislim da ne smemo da dozvolimo da posle te

neuspe{ne revolucije, koju smo na`alost pro`iveli tako rano, dignemo

ruke od svega. Jer, ni do sada se niko nije o nama brinuo, brinuli su

roditelji i mi sami onoliko koliko smo mogli, a tek od sada se niko ne}e

brinuti za nas, moramo sami za sebe da se brinemo. 

Milo{: 

Ja sam imao 14 godina, znam da je to po podne moja majka izgovorila

ne{to kao - jao, pa ne}e valjda. Meni nije bilo jasno {ta to "ne}e valjda".

Gledao sam tih dana intenzivno skup{tinu, dosta sam podse}ao na onu

malu Milicu iz serije Otvorena vrata, koja se zabavlja gledaju}i skup{tinu.

I jasno se se}am govora tada{njeg predsednika Srbije Milana

Milutinovi}a, koji je izgovorio onu ~uvenu re~enicu "nama je savest

mirna, mi smo uradili sve {to smo mogli". E, to ve~e nas je do~ekalo sa tim

odvratnim sirenama, koje su nas posle proganjale mesecima i, evo,

proganjaju nas i dalje i meni stvarno nije jasno za{to smo mi to opet

slu{ali 24. marta 2009. godine. To me podse}a na onu pri~u da se svake

valjda prve srede u mesecu u 3 i 5 pu{tala sirena da bi se provocirale reke

suza za pokojnim mar{alom. 

Dakle, po~ev od tog 24. marta u mom pam}enju se ni`u neke slike i neki

zvuci. Prvo, ona {pica Dnevnika koja me uvek podse}ala na soundtrack iz

budu radili ono {to su radili poslednjih 10 godina, ja ne znam {ta }u, jedino

sutra da se selim. 

Ali nema ni volje sada za nekom akcijom me|u mladim ljudima, mislim da

su postigli cilj {to se nas ti~e - sem {to ni{ta ne mo`e da nas iznenadi, mi

smo toliko apati~ni kao generacija, nemamo nikakav vrednosni odnos

prema bilo ~emu, sve mo`e, i ne mora, i jeste, i nije. Po~ev od RTS-a, novina,

pa do roditelja, porodice i svih ostalih, nau~e vas da je sve relativno, i

zlo~ini su relativni i ratovi su relativni i lo{a politika je relativna, to je sve

prolazno i ni{ta nije ni dobro ni lo{e. I onda se ti sna|i u tom {u}murastom

svetu, i }uti, }uti, to je najva`nije, }uti. Ja bih tako volela da uop{te ne

moram o tome da razmi{ljam, toliko je toga lepog {to bih ̀ elela da saznam

i da vidim, ali {ta da radim kad moj `ivot ne mo`e da ima - ne mogu da

ka`em da ne mo`e da ima smisao, ali da bih mogla da imam potpunu

predstavu o svom ̀ ivotu, moram da znam gde ̀ ivim i kako ̀ ivim i kako }u

`iveti za neko odre|eno vreme. A ja ne mogu da pravim nikakav plan. Ako

za 10 godina Ko{tunica i Amfilohije i Be}kovi} i dalje budu pri~ali, i dalje

neko bude razbijao posle njihovih govora, mi }emo biti jedna stra{no

neuspe{na generacija i to }e samo zna~iti da su oni uspeli u tome da od

nas naprave ljude koje ne doti~e ni{ta. Jednostavno, mi ne}emo biti

konkurencija, ni politi~ka, niti bilo kakva druga, a oni }e ostati tu gde jesu

i dobija}e te velike plate ni za {ta. Ko{tunica prima, mislim, do`ivotno

predsedni~ku platu, taj neuspe{ni ~ovek i neuspe{ni politi~ar, koji je sa

80% ili koliko ve} odsto podr{ke do{ao na 7 ili 5%. Mislim, ko je taj ~ovek

i ko njega slu{a uop{te, koga briga {ta on ka`e? [to nije rekao te 2000. {ta

misli, nego je postao predsednik Jugoslavije, sram ga bilo. 

A kad odem u inostranstvo - ba{ sam pri~ala ju~e sa drugom, do{ao je iz

Holandije, i ka`e, ~eka autobus, u redu vo`nje pi{e da }e do}i u 11 i 30, i on

do|e u 11 i 29 minuta i 30 sekundi, ne metro, nego autobus. I ka`e, meni

vi{e ni{ta nije potrebno, ja se ose}am toliko jadno i bedno zbog toga {to

sam sre}an jer mi je autobus do{ao na vreme. A ja bih to zaista volela, evo,

ja bih volela da meni autobus, ili voz, ili ne{to drugo {to ~ekam do|e na

vreme, a ne da nas takve neke gluposti u inostranstvu ~ine sre}nima. A

gde su druge stvari! Na trenutke se u inostranstvu ose}am tako jadno i

bedno zbog toga {to me neke stvari pogode, ali sa druge strane se ose}am

i delom tog sveta. Ose}am da bih u tom sistemu mogla jako lepo da `ivim

i da funkcioni{em, meni to sve odgovara, ali mi istovremeno imamo te

dileme da li da idemo ili ipak da ostanemo, mo`da }e se neko ~udo dogoditi

pa }e ovde ipak biti neko pristojno mesto za ̀ ivot. I sad, u toj dilemi, po{to

mi je dobro u inostranstvu, ali nekad i jako te{ko, ja sam ipak do{la do toga
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opet ure|uju i za koje pi{u i govore oni isti ljudi koji su to radili

devedesetih godina. Naravno, tu su i predstavnici vlasti, ovi koje smo

birali, koji koriste iste floskule koje su se koristile pre 10 ili 15 godina u

parlamentu. Zna~i, ja imam tih sat i po Pe{~anika petkom, imam sajt,

imam jo{ nekoliko tako virtuelnih, maltene nepostoje}ih mesta na kojima

govori sve manja grupa ljudi i koji su, kako ~ujem, vi{e dosadili sami sebi. 

Me|utim, va`no je da svi ti ljudi znaju da meni nisu dosadili i da ja mnogo

toga prvi put ~ujem. To {to oni godinama me|u sobom pri~aju, to je u redu

i ja mogu da verujem da je taj razgovor prezasi}en i da im je dosadno, ali

meni nije dosadno. Ja bih mnogo voleo da mi neko objasni kako je do{lo do

bombardovanja Jugoslavije 1999. godine, za{to se i na koji na~in raspala

ta dr`ava. Mislim, taj krhki front ljudi je pora`en, i ono {to je najtragi~nije,

oni to otvoreno priznaju. Pa, ~ekaj, ako ste vi pobe|eni onda sam i ja

gubitnik, onda smo svi gubitnici. Mislim, to ose}anje umora i apatije,

ose}anje nekog bezna|a, sti`e samo sa strane te takozvane druge Srbije.

Ne od strane nacionalista i onih koji se prave da to nisu. Pa, zna~i, ~ekaj,

da upi{em da te je pobedio onaj isti veseli ~ika Dobrica koji u Kolarcu pre

neki dan, eno, seiri i promovi{e svoje knjige, {iri svoju ideju?! Da upi{em

da te pobedio ~ika Voja Ko{tunica koji se naspavao i, eno, u Sava Centru sa

svojim momcima obele`ava dan bombardovanja? Da to upi{em?! Da su te

pobedili oni, i svi ovi momci ra{trkani po gradu koji su te naterali da sedi{

ku}i u ku}nom pritvoru i ~eka{ vesti u 11 da vidi{ {ta su sve ovog puta

polupali po gradu, pa da sutra pi{e{ novinski ~lanak ili ne{to

prokomentari{e{? Pa, tad je kasno. Prosto, mi svaki dan gubimo, a oni

svaki dan pobe|uju. 

Njihovu pobedu obja{njavam time {to su oni vredni. Ne ka`em da ovi

drugi nisu, ali oni prvi godinama neumorno ratuju na bezbroj frontova

istovremeno. Oni svakodnevno u svojim emisijama, na svojim

televizijama, u svojim novinama, filmovima, u`ivo emitovanim

svadbama, promocijama knjiga, Grand paradama itd. meni, kao nekome

ko po defaultu ne zna ni{ta ni o ~emu, ko je neinformisan i poluobrazovan

- plasiraju jednu istinu. Mladi ljudi ne znaju ni{ta ni o Srebrenici, ni o

Briselu, ni o Ra~ku, ni o \in|i}u, ni o diskriminaciji, ni o ljudskim

pravima. A oni svakodnevno plasiraju tu jednu Milo{evi}evu istinu, koju

je on ovde zavrteo devedesetih, i tu istinu su popili mnogi. Ovi nastavlja~i

dolivaju tu istinu nama, nalivaju nas njome, jer }e, je l', na nama ova

zemlja ostati. Zato je potpuno prirodno da na Trgu Republike 24. marta

2009. godine ~ujete skandiranje "ho}emo oru`je". Ideja da su nas

bombardovali da bi nam uzeli Kosovo, sve te Milo{evi}eve ideje su

filma No} ve{tica, onda one novinarske fraze "pod okriljem no}i", "NATO

falange", onda ona nova, ~ujem da se i danas upotrebljava, srpska

poslovica "ko visoko leti u Bu|anovce pada". Tu je ona pesma "Volimo te

otad`bino na{a", partizanski filmovi, folklor, koncerti na mostovima,

target zna~ke. Ose}am i dalje miris podruma i skloni{ta, miris sela u kome

smo se prema donetoj porodi~noj strategiji neko vreme krili, mada mi nije

jasno za{to. I se}am se zvuka roletne i lomljenja stakla kad je od ja~ine

detonacije polupan prozor u sobi moje sestre i u mojoj sobi. Mo`da je

najupe~atljiviji onaj mrak no}u, po{to se u mom rodnom gradu, a to u

Beogradu nije bio slu~aj, no}u gasila uli~na rasveta, valjda da nas ne vide

NATO piloti. To je bila odluka po gradskoj strategiji odbrane, po mom

mi{ljenju jednako budalasta kao i ova na{a porodi~na. Grad je tih meseci

no}u posebno sablasno izgledao. Sa svih strana su dopirale kojekakve

pri~e, i se}am se da smo ih mi deca ponavljali, kako, evo, preko planine,

kroz {ume, kora~aju}i niz reku, dolaze horde bradatih Albanaca sa

no`evima u zubima i sve }e da nas pobiju. Poslednje ~ega se se}am iz tog

perioda je {ator u Makedoniji - i dalje mi je presme{no lice prevoditeljke,

koja je objavila da je rat zavr{en, rat u kome smo "mi pobedili". To je bila,

dakle, 1999. godina. 

Sad, 10 godina kasnije, me|u mojim vr{njacima - ljudima od 22, 23, 24

godine - jednostavno nema mesta razgovoru ni o bombardovanju, ni o

pro{losti. Ja mislim da je to delom i bio cilj one vlasti, da ogromna ve}ina

nas jednostavno nema pojma ni o ~emu, nego da tako hipnotisani

ponavljamo to sa`vakano nacionalisti~ko Milo{evi}evo shvatanje istorije.

Na primer, odgovor na pitanje kako je do{lo do bombardovanja

jednostavno je nepoznat, nepoznato je {ta je tome prethodilo, a ono se

nastavlja na krvave stranice srpske istorije. O tome niko ne zna ni{ta,

mislim, u dru{tvu ispadnete ~udak kad po~nete o tome da pri~ate. VIII

sednica - {ta ti je to? Mi o tome jednostavno ne u~imo u {kolama i na

fakultetima. Mi jednostavno ni u medijima nemamo informacija o tome,

sem u Pe{~aniku, i imamo nevladine organizacije, njihove izve{taje od po

milion strana koje niko ne ~ita, javne rasprave i okrugle stolove koje vrlo

mali broj ljudi pose}uje i koji nisu jednako dostupni meni u Beogradu i

mom vr{njaku u Pirotu. I na to se svodi ta takozvana politika se}anja i

takozvana politika pro{losti, i meni to izgleda kao propao projekat. 

Glavno pitanje glasi: kako ja dolazim do saznanja o tome {ta se de{avalo

ovde u prethodnih 20 godina, koji su mi izvori na raspolaganju. Tu su

ud`benici i knjige koje sastavljaju isti oni ljudi koji su u~estvovali u

formiranju te politike ili su je podr`avali. Tu su novine i televizije, koje
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nekome ko nema pojma o tome, {ta se tamo desilo. Ta neprestana odbrana

Milo{evi}a i njegove politike mene baca istovremeno u o~ajanje i bes. Zato

mislim da je ta~an moj utisak da smo zaglavljeni u tom vremenu. 

To je kao ona scena iz, mislim, Zone sumraka, kad ~ovek automobilom

uleti u krivinu iza koje je tunel, pa iz tunela opet nailazi na tu istu krivinu

pa na taj isti tunel. U po~etku on shvata da ne{to nije u redu, pa onda

po~ne da pani~i, onda zaustavi kola pa iza|e napolje, pa se hvata za glavu,

pa po~ne da razmi{lja, poku{ava da smisli neko racionalno obja{njenje.

Poku{ava da skrene, ali ne mo`e, i posle odre|enog vremena postane

totalno ravnodu{an, beskrajno dugo ide iz krivine u tunel, iz tunela u

krivinu i tako u krug. Naravno, mi paralelno shvatamo da se taj ~ovek u

stvari slupao prilikom prvog ulaska u tu krivinu, a ova scena koja se

stalno ponavlja je opis njegovog li~nog pakla. I to neprestano opetovanje,

to {to nas je uko~ilo i ostavilo zatrokirane u tom vremenu ili ne{to {to nas

je vratilo u to vreme, izvinite, to ima svoja imena i prezimena, ima svoje

plate, ima svoje novine, ima svoju televiziju, ima vladu. 

Meni je jasno da ljudi koji su na ovaj ili onaj na~in u~estvovali u svemu

tome moraju da {tite sebe od nekih mogu}ih optu`bi, ali izgleda da oni

uop{te ne treba da se sekiraju, oni uop{te ne treba da brinu jer su

Milo{evi}evi momci i devojke ponovo in, to je mejnstrim. Bombardovali

nas na pravdi boga da bi nam uzeli Kosovo. I meni je jasno za{to to radi

biv{i Milo{evi}ev policajac ili biv{i Milo{evi}ev ministar, ali mi nije jasno

koji je motiv ovih na{ih biv{ih momaka i devojaka iz Demokratske

stranke, koji je njihov motiv da sa ovima i ovakvima stanu u prve redove

fronta odbrane nasle|a i politike Slobodana Milo{evi}a. Kad ~ujem da mi

neko ka`e "to je na{a politi~ka realnost", pa mislim, u to ne veruje ni moja

baba, nije ta realnost pala s neba, proizveo si je svojim postupcima. I sad

uop{te ne ~udi {to imamo {efa diplomatije koji se ni po ~emu ne razlikuje

od najboljeg |aka Dobrice ]osi}a. Mislim, ~ika Dobrica mo`e mirno da

spava, on ima hordu naslednika i svi su na vlasti. 

Paralelno sa filmom o Ra~ku i specijalima na RTS-u, koji su va`ni zato {to

su svima dostupni, zato {to je to javni servis, paralelno s tim mi po

milioniti put gledamo one jezive scene iz Ni{a kada su svi oni nedu`ni

ljudi pobijeni kasetnim bombama. I saznajemo u slede}oj vesti da Srbija

nije potpisala Konvenciju o zabrani upotrebe kasetne municije. Mene

zanima za{to mi to nismo potpisali. Po istra`ivanjima, oko 162.000 ljudi

u ovoj dr`avi `ivi u kontaminiranim podru~jima, od tog broja 88.000

gra|ana `ivi u neposrednoj blizini nedemontiranih bombi. Zanima me i

voleo bih da mi Boris Tadi} objasni za{to mi to nismo potpisali? Srbija bi

mejnstrim, i kad ka`u da su to marginalizovane grupe - ma kakve

marginalizovane grupe, to je mejnstrim. Stvarno ne znam kako }ete, ali ja

apelujem da se pod hitno organizujete, jer ovo ni{ta ne valja. Mislim, ako

ostanete kod ku}e, umorni od svega, nemojte posle da se `alite kad ovi sa

Trga Republike na kraju i dobiju to oru`je. Tada }e biti kasno za ~as

istorije. 

U ponedeljak i utorak sam na RTS-u gledao specijalno pripremljene

filmove za godi{njicu bombardovanja, o Ra~ku i okolnostima koje su

prethodile NATO bombardovanju. I mogu da ka`em da su to dva veoma

edukativna dokumentarna filma, ti filmovi su retki primeri u kojima se

{iroj javnosti obja{njava {ta se desilo 1999. godine. Na pogre{an i u mnogo

~emu iskrivljen na~in, ali se obja{njava. I sad, hajde da zamislimo da sam

ja jedan prose~an mladi ~ovek iz Srbije, koji nema pojma {ta je to Ra~ak, i

takav sednem i gledam taj film. Pomislim, kako da vam ka`em - i ja bih

verovatno posle toga i{ao i razbijao McDonald's na Zelenjaku, jer taj film

u meni raspaljuje najni`e emocije, on mi plasira jednu verziju pri~e koja je

potkrepljena nekim u`asno traumati~nim slikama, snimcima le{eva,

raznoraznim u`asima. Pla~ dece i sve to pome{ano sa idejom o zaveri

protiv mene, moje porodice, mog naroda i mog predsednika. Iz tog filma

gledaoci, koji su po pravilu hroni~no neinformisani pet kolena unazad,

shvataju da je Ra~ak u stvari deo jedne velike svetske zavere i deo master-

plana da se Srbija i Milo{evi} uni{te i da nam se uzme Kosovo. Eto, to smo

mi, neuki i neiskusni mladi ljudi nau~ili iz flma koji nigde nema

protivstav, ni u jednom mediju, ni na jednoj televiziji. Taj film niko ne

demantuje, bombardovani smo kako bi nam uzeli Kosovo, Milo{evi} je bio

u pravu, to je su{tina. E, sad, u tom filmu svedo~e i neki ljudi. 

Tu su Goran Radosavljevi} Guri, koji je bio komandant akcije Ra~ak,

profesor Slavi{a Dobri~anin, {ef forenzi~kog tima, istra`ni sudija Danica

Marinkovi} i ima jo{ nekih, ali da uzmemo samo ta tri imena. Potpuno

sam siguran da 98% mladih ljudi u ovoj zemlji nema pojma o kome se radi,

a to su u stvari tri Milo{evi}eva slu`benika. Ti ljudi meni obja{njavaju {ta

se desilo? Pa, ~ekaj, ko je ovde lud, ko bi u najlu|em snu sanjao da }e ovi

ljudi re}i ne{to druga~ije od onog istog stava koji je proizveden 1999.

godine? To me stra{no podse}a na obi~aj inteligentnijih novinara u na{im

medijima da pozovu u emisiju vo|u Obraza pa ga pitaju "izvinite, jeste li

vi nacista?". Pa, mislim, evo, sad }e da ti ka`e da je nacista, samo {to ti nije

rekao. Tako i ovi u filmu o Ra~ku, udobno zavaljeni u svoje fotelje, deset

godina kasnije, pokazuju iste mape, iste fotografije i ista dokumenta

dr`avnih institucija onda{nje Srbije i pravdaju i obja{njavaju meni, kao
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princip, samo da pro|e ovaj `ivot. Tako u stvari i treba da glasi slede}i

slogan Demokratske stranke, ne "zato {to `ivot ne mo`e da ~eka", nego

"samo da pro|e ovaj `ivot". 

(Chrissie Hynde - I Shall Be Released)

Svetlana Luki}: 

U prvom delu emisije slu{ali ste Nikolu Samard`i}a i troje mladih ljudi,

Stevana, Sofiju i Milo{a koji su bili mali kada je po~elo bombardovanje

Jugoslavije. Videli ste i sami ko se sve pojavio u Sava Centru, ko se

pojavio na ulicama, a ko u ovom ~uvenom serijalu na dr`avnoj tele-

viziji, u tim specijalnim emisijama. Pojavili su se naravno upravo oni

koji su nas uveli u pakao i sad je sasvim logi~no da brane svoje

stavove. Naj~uveniji me|u njima je naravno Dobrica ]osi}, i on je govo-

rio na Kolarcu, a istakli su se posebno i vladike Srpske pravoslavne

crkve Atanasije i Amfilohije. Samo jedno malo podse}anje za one koji

ne znaju: kada je ]osi} bio predsednik Savezne Republike Jugoslavije i

kada je video da je |avo odneo {alu i da se sva{ta de{ava u Bosni,

uputio je pismo Atanasiju Jefti}u, tada vladici zahumsko-hercego-

va~kom, da ga priupita za sudbinu Muslimana u isto~noj Hercegovini,

a ovaj je odgovorio da vladika brine samo za svoj narod, da ga ovo

drugo ne zanima. 

A kada je Milo{evi} zbog spoljnopoliti~kog pritiska morao javno da

prestane da poma`e bosanske Srbe, mitropolit Amfilohije je rekao -

neka je prokleta, neka je tri puta prokleta ruka koja se pravi da ga se

ovaj rat ne ti~e. I ima jo{ jedan va`an dokument, saop{tenje arhije-

rejskog sabora Srpske pravoslavne crkve povodom potpisivanja

primirja u Hrvatskoj. Vladikama se primirje nije dopalo, oni su rekli da

niko nema pravo da u ime svog naroda zaklju~uje bilo kakav mir bez

blagoslova crkve, {to je negde zna~ilo da blagoslova u trenutku

potpisivanja primirja u Hrvatskoj nema. Uostalom, to nije ~udno, jer su

mnogo pre po~etka vojnih operacija, odnosno rata, u biv{oj Jugoslaviji

napisane razli~ite knjige koje su pripremale rat. ^uven je, dakle, onaj

memorandum, ali ja vas podse}am ili vas upu}ujem na knjigu Jagnje

Bo`ije i zver iz bezdana u kojoj mo`ete da vidite kako je crkva otvoreno

razvijala svoju ratnu strategiju. Ovih dana oglasio se naravno

opskurni Ko{tunica sa svojim tezama o NATO dr`avi, a najlu|i je bio

vladika Atanasije Jefti}, koji je pri~ao o `ivim ikonama i deci Bo`ijoj na

Kosovu, Kipru, u svetoj zemlji Mesopotamiji, koja `ele da istrebe

~ovekoubice, sluge mraka; govor je zavr{io re~ima: "Danas ~ujemo da je

kao potpisnica te Konvencije imala pravo na pomo} od ostalih zemalja

potpisnica, imali bismo i finansijsku pomo}, ali i pomo} u demontiranju

bombi. Mislim, {ta je tu problem, {ta, ni to ne daju Irinej i Amfilohije?

Amfilohije je valjda zadu`en za vojsku i vojna pitanja, pa ne daju ni to? 

I onda u medijima ~ujem nekog analiti~ara i pobesnim, jer ka`e da nije

tajna da i Vojska Srbije poseduje kasetnu municiju koja je upotrebljavana

i u ratovima tokom devedesetih, a i danas postoji u doma}im arsenalima.

Pa, ~ekaj, ~ove~e, kako nije tajna? Pa, otkud ja to znam? Mislim, to mo`da

za tebe nije tajna, ali za mene, za moje vr{njake, za moje kolege, to je tajna

par excellence, otkud mi znamo da su se te iste bombe koristile i u Bosni i

u Hrvatskoj i da ih mi mo`da, ne znam, danas proizvodimo i negde

izvozimo? A za mene kao mladog ~oveka koji treba ne{to da sazna o svojoj

istoriji, a bombardovanje je samo jedan mali deo toga, nema drugog

edukativnog kursa sem programske {eme RTS-a. To je tragi~no. Zna~i, to

je jedini izbor, to se jedino nudi, a da nam je svima dostupno. 

I evo, na kraju se vra}am na taj poraz od 12. marta. Dok Zorana \in|i}a

nisu tako mu~ki ubili ja sam zaista verovao da je sve mogu}e. Stvarno sam

verovao da su mi sva vrata otvorena. Opet ne govorim ni{ta novo, ali sam

verovao da ako se dovoljno potrudim, ako se dovoljno promenim i ako

dovoljno u~im za mene nema prepreka. To su ona dva stepenika o kojima

je Zoran non-stop govorio, ono da treba svakodnevno da preska~emo po

dva stepenika i sigurno }emo uspeti. 

To je onaj princip - radi najbolje {to mo`e{, nadaj se dobrom rezultatu, a

ova te dr`ava ne}e onemogu}avati u tome da uspe{. A ako si danas mlad

~ovek u Srbiji, ti si totalno izba~en iz javne sfere, po svim osnovama, za

tebe nema mesta nigde sem u Obrazu, Dverima ili podmlacima stranaka.

Neko }e sad re}i - malo li je? A ja ka`em - znate, ima nas koji ne bismo da

budemo ni fa{isti, ni pitbulovi stranaka, ima nas koji bismo mo`da ne{to

i sami uradili, nas koji ne verujemo u tom smislu u partiju, u grupu, koji

bismo mo`da ~itali neke knjige, igrali predstave, pravili muziku, slikali,

vajali, ma, zezali se, {to ne zna~i da smo mi maloumni. A ovde ispada da si

razuman jedino ako si taliban stranke ili taliban Obraza, jer }e se jedino

tako ~uti tvoj glas. O~ekivanja se neprestano smanjuju, ubija se svaka

vrsta ambicija kod mladih ljudi - }uti i budi zadovoljan, }uti i strpi se, }uti,

vidi kako je drugima, }uti i vidi kako je u Africi. Pa daj mi neki pozitivan

primer, a ne ne{to {to }e da me upla{i pa da budem presre}an koliko lepo

`ivim kad pogledam ove u Zimbabveu. Samo da re{imo Kosovo, samo da

pro|u izbori, samo da do|u izbori, samo da sud donese odluku o legalnosti

progla{enja nezavisnosti Kosova, samo da pro|e ovaj `ivot. To je taj
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ne bude apsolutno nikakve saradnje. Se}am se srpskih intelektualaca

koji su skakali metar uvis kada im je poljski kolega govorio o tome da

Srbi mo`da treba da nau~e albanski, da bi ako ni{ta drugo nau~ili {ta

misli neprijatelj. To je obja{njavao svojim primerom, Poljaci su uredno

u~ili ruski da bi znali sa kim se nose. Ne, ni to nije moglo biti

prihva}eno. Bojim se da su napravljene sve gre{ke i svi pogre{ni koraci

i uop{te ne mo`emo govoriti o tome da se ne{to mo`e popraviti sada.

Premda se u tim stvarima uvek ne{to malo mo`e popraviti, mo`e se,

recimo, izdati poseban albanski broj nekog uglednog ~asopisa. U

osamdesetim smo imali posebne ~e{ke, poljske i druge brojeve, je li to

tako te{ko, je li to tako nemogu}e? Je l' zaista nemogu}e na}i albanske

intelektualce koji bi sara|ivali? Ja }u odmah nabrojiti deset koji bi

sara|ivali u jednoj takvoj stvari. Tako da mislim da je zaista krivica ne

samo za ono staro, ve} u~injeno, nego je krivica za ovo {to se sada

doga|a. Za plemenite Srbe koji odmah takore}i fizi~ki prepoznaju

Albanca, kako on izgleda, kako govori, ismeva njegov izgovor srpskog i

tome sli~no, umesto da postoji grupa koja bi u~ila albanski i prevodila.

Svetlana Luki}: 

Na osnovu toga {to ste videli sino} i {to ste mogli da popamtite u me-

dijima ovih dana, {ta ste mogli da zaklju~ite?

Svetlana Slap{ak: 

Pa, da imamo dve grupe, jednu koja i dalje zaista lupa gluposti, izvinite na

izrazu, o tome da su Albanci srpski problem od Kosovske bitke. Albanci

pre svega nisu srpski problem nego su jedan od uobi~ajenih fenomena

balkanskog nomadizma od 17. veka pa nadalje. Nekih 400 godina docnije

stvar nema apsolutno nikakvoga smisla, taj argument je argument

ignorancije i tuposti. A sa druge strane, imamo i liniju koja bi htela da

sada dobije mesto u javnosti time {to }e biti umerena i u~tiva, i to mi je,

moram priznati, jo{ mal~ice odvratnije. Naravno, u taj medijski prostor

nije pripu{ten niko ko bi radikalizovao pitanje odgovornosti, postavio ga

kao osnovno pitanje iz koga proisti~e sve ostalo. Bojim se da sam taj

medijski halo ima za posledicu rast ignorancije, {to sam ju~e ~ula u jednoj

intervenciji iz publike kada je neka veoma nesre}na `ena rekla da je, eto,

bombardovanjem NATO uni{ten socijalizam. Taj mali preba~aj od nekih

dvadesetak godina je potpuno logi~an u sistemu mi{ljenja u kojem se ne

neguje logika, znanje, {kolska pravila itd. U istorijskoj perspektivi, kada

se izostavi pitanje odgovornosti i pitanje stvarnog sleda doga|aja, onako

kako se ipak ̀ ivi jo{ uvek se}aju, do|emo do dosta jednostavnog saznanja

va`no da se okrenemo budu}nosti. Kojoj? Onoj gde }e biti NATO? Neka

je prokleta takva budu}nost u kojoj je NATO budu}nost ove civilizacije

ili svako drugo zlodelo, zlo~inci i licemeri....", bla-bla-bla. 1990. godine

neki ljudi su smatrali da kosovski ~vor mo`da mo`e da se rasplete, a ne

da se se~e, kao {to su to ve} pripremali i crkva i Akademija i dr`ava.

Objavljena je knjiga jedne nezavisne komisije, Kosovski ~vor - dre{iti ili

se}i, u kojoj su sakupljeni tekstovi Sr|e Popovi}a, Vesne Pe{i}, Nata{e

Kandi}, Ivana Jankovi}a i na{e dana{nje sagovornice Svetlane

Slap{ak, koja poslednjih dvadesetak godina `ivi u Ljubljani. Evo

Svetlane Slap{ak.

Svetlana Slap{ak: 

Tada sam dosta jasno govorila o represiji nad Albancima i aparthejdu koji

se sprovodi ve} izvesno vreme, i o kolonijalnoj neosve{}enosti Srba koji

jednostavno ne vide {ta se doga|a, odnosno pona{aju se kao pravi

kolonijalisti bilo gde u svetu, njihovo pona{anje nije razli~ito od

arogantnosti i nadutosti Engleza ili Holan|ana ili Francuza, Francuza

dodu{e manje, oni su imali druga~iji kolonijalni sistem. To je bilo doba

kada se mo`da ne{to moglo uraditi, jer sve do sredine devedesetih su

zapravo Albanci bili u svim najstra{nijim trenucima branitelji Jugoslavije,

~iju motivaciju u to kasnije vreme moram priznati da nisam sasvim dobro

razumela. Oni su se na Kosovu jednostavno uzdr`avali od bilo kakvih

napada na Srbiju dok je ona vodila idiotske ratove po Bosni i Hrvatskoj, a

pre toga i u Sloveniji. Oni nisu napravili ono {to bi se od "podlog karaktera"

Albanaca o~ekivalo, kako to na{i stereotipolozi neprestano govore. I taj

kapital nikada nije bio iskori{}en. Ja sam u Ljubljani 1991-92. kod jedne

mlade Albanke u~ila albanski. Kurs je bio vrlo uspe{an, ja sam sa njom

jako u`ivala, bila je sjajna, ali je bila do te mere zadrta Jugoslovenka da

vi{e nije mogla `iveti u Sloveniji. Onda je odatle oti{la u Holandiju. To je

jedan primer koji naravno ne obja{njava celokupnu paradigmu, ali je

izvesno bio jedan dugi period na Kosovu kada se nije mislilo na otpor,

nego se mislilo na pacifisti~ki otpor, na gandizam i sve ostalo. I taj drugi

trenutak je Srbija potpuno propustila, ko se u Srbiji od intelektualaca

zalo`io za Albance? Veoma malo ljudi, toliko malo da ne mogu ni da se

uporede sa, recimo, masivnim i masovnim protestom Francuza u korist

Al`iraca. 

Mislim da su ti srpski intelektualci najkrivlji od svih, jer su uporno

proizvodili stereotipe mr`nje, prezira, rasizma. Srpski nacionalisti su

radili intenzivno protiv Srbije i protiv interesa srpskog naroda. Svi su

radili intenzivno na tome da se dva naroda potpuno kulturno odvoje, da
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Svetlana

Slap{ak

ko ~ita literaturu ka`e da je veliki knji`evnik, jer la`e. Ali u oba slu~aja

imate konstrukciju nekakvog nacionalnog betoniranoga nesre}noga

spomenika koji vi{e niko ne sme da takne, upravo zato {to nema

potencijala stida i kritike. Taj potencijal bojim se da je izgubljen, jer sa

jedne strane, intelektualci ga ne neguju, sa druge strane su mediji

potpuno izgubljeni {to se te stvari ti~e, oni to ne proizvode.

Svetlana Luki}: 

Znam da svuda la`u, znam da svuda manipuli{u, ali na takav na~in, i

kradu recimo... 

Svetlana Slap{ak: 

Iz o~iju...

Svetlana Luki}: 

... iz o~iju, ili vr{e pritisak na sudsku vlast, ali ovo je ve} pamet da vam

stane.

Svetlana Slap{ak: 

Jeste, zato {to postoji nevidljivi, nenapisani patrijarhalni ugovor o

me|usobnom podr`avanju, a srpska specifi~nost, koja je po mom

dubokom uverenju i veliki izvor nade, jeste da te mehurove probijaju

upravo `ene, kao {to je Svetlana \or|evi}, koja bi morala biti {kolsko

{tivo, a izgubljena je negde u svetu, niko ne zna {ta je s njom. Drugo, imate

~arobnu biografiju Didara koju je pripremila `ena antropolog, jedan

neverovatno smeo, savr{en poduhvat u trenutku kada je vladao potpuni

mrak oko Albanaca. Tre}e, imate `ene kao {to ste vi na Pe{~aniku, imate

`ene kao {to je Nata{a Kandi} - kada pomislite ko se najvi{e suprotstavio

toj gluposti i ko je svaki put kada je trebalo pokazao pravo lice, to su bile

`ene. Pa, kako ne postati feministkinja u toj dr`avi, molim vas,

feministkinja je slab termin, to ne obja{njava ovo {to vi radite. Potpuno

izvan zapadnoevropskih i ameri~kih pojmova feminizma, ja mislim da taj

fenomen zaslu`uje sasvim posebnu obradu, da je veli~anstven i da u tom

smislu Srbija jeste jedinstven antropolo{ki fenomen danas u celome

svetu, sem mo`da Indije gde isto tako ima feminizama koliko god ho}ete.

Stvar jeste takva da postoje neka obja{njenja koja treba izu~avati, a to

rade opet mali getoizirani krugovi koji me|usobno ~itaju jedni druge. 

Bojim se da to pucanje opne mo`e da se pove`e samo sa nekim dosta

radikalnim socijalnim promenama, a ja se bojim da te socijalne promene

ne}e odmah doneti pobolj{anje jer }e biti nasilne. Vidim vrlo neprijatan

sa kojim se svi mo`emo saglasiti: da je bombardovanje grozno, da je

u`asno kada ginu civili i da je 2.000 ili koliko poginulih, zaista stra{no. 

Niko pametan se ne bi suprotstavio tome, ali problem je {to se ta

jednostavna, faktografska, razo~aranost, tugovanje normalno, ose}aj

uzaludne smrti uzima kao klju~ni argument iz koga izlaze sve druge

neracionalnosti. To da je Srbija to izazvala, to da je Srbija u tom trenutku

vodila veoma ozbiljno koncipiran rat protiv jednog dela svoje teritorije, to

da su srpski vojnici na Kosovu ubijali, da je za Evropu mo`da pogre{no da

se za NATO izvini, mo`da je ta potpuno pogre{na odluka da se

bombarduje, sasvim sigurno donesena mimo volje Saveta bezbednosti,

bila jedini na~in da se za{titi jedan deo toga stanovni{tva koji je u tom

trenutku izgledao ugro`eniji. Me|utim, problem je ta srednja{ka linija,

linija zadovoljavanja mrtvima u nekom smislu, koja je zapravo

zastra{uju}a manipulacija mrtvima, jer oni nisu umrli samo zato {to ih je

drski neprijatelj ga|ao iz vazduha pa ih slu~ajno pogodio, nego su umrli i

zato {to je njihova dr`ava vodila politiku koja je odvela narod u smrt. I to,

bojim se, niko vi{e nije u stanju da ka`e, odnosno, kada bi to neko rekao

onda bi osnova za razgovor bila ne{to malo druga~ija. 

Dr`avni aparat o~igledno nije sposoban da izda publikaciju u kojoj bi

objektivno bile navedene cifre, brojevi, ko je poginuo, {ta je poru{eno i

tome sli~no. Imamo samo predvi|anja i emotivno obojene ocene.

Me|utim, nije Srbija tu nikakav izuzetak, to prikazivanje sopstvene

nesre}e uvek je podlo`no manipulacijama. Ali ima jedan drugi aspekt, a to

je da zaista srpski intelektualci ponovo nisu uspeli da urade svoj osnovni

zadatak, a to je da se suprotstave vladaju}oj liniji mi{ljenja, za boga

miloga, to je osnovna uloga intelektualaca. Ukoliko nisi u stanju da se

suprotstavi{ ve}ini nema{ nikakvu kvalifikaciju. Kakva srpska kultura,

kakvi srpski intelektualci i sve ostalo, to ne postoji ukoliko nema glasa

koji protestuje, koji se suprotstavlja va`e}im stereotipima, va`e}im

politi~kim idejama, va`e}im popularnim stanovi{tima itd. To jednostavno

ne postoji, `ao mi je, biti intelektualac ovde zna~i biti za dr`avu. 

U Srbiji postoji problem male sredine i problem stida, a potencijal stida

proizvode mediji. Ali u Srbiji nema medija, ja sam duboko uverena da je

ovaj va{ u ovom trenutku jedini u Srbiji koji je vredan pomena i koji

proizvodi kriti~ki potencijal. Stid je ne{to {to mora biti uklju~eno u javni

diskurs, a po{to toga nema, Dobrica ]osi} }e nastaviti ono {to je radio ve}

30 godina i svaki put na novom obratu }e dokazivati da je prethodno bio u

pravu. U toj situaciji ni{ta ne poma`e da neko ko uglavnom ne ~ita

literaturu ka`e - pa, on je veliki knji`evnik, ni{ta ne poma`e ni kad neko
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{to svi do besvesti ponavljaju u poslednje vreme, da su tridesetih godina

posle ekonomske krize Amerikanci imali New Deal, a Evropljani Hitlera.

Ta dva re{enja se nude, pitanje je {ta }emo zaista ovoga puta uraditi, mo`e

se zaista desiti da se Amerika opet izvu~e, a da mi opet zaglavimo.

Me|utim, ima jedna druga stvar o kojoj bih ja htela ne{to da ka`em u

lokalnom kontekstu. Od \in|i}eve smrti, tog zaista zastra{uju}eg

doga|aja koji je, mislim, opredelio istoriju Srbije za dugo vremena, od

otkrivanja takore}i u isto vreme ostataka Ivana Stamboli}a - to su afere

koje ne nose tek imena ljudi, nego su zaista simboli~ki trenuci - od tada je

nastavljena op{ta politika mraka. Kako god da nazovemo minimalne

pobede Tadi}a na izborima, efekti su ti da se zapravo pravi jedan magloviti

tunel kroz koji izlazimo ponovo u nacizam u kome smo bili, raspu{tenoga

Milo{evi}evog tipa. To nije pravi nacizam, to je jednostavno raspu{tanje.

To je zaista bio veoma specifi~an improvizovani sistem, koji tek treba

klasifikovati, ali je izvesno bio nacisti~ki, tu nema nikakvog dvoumljenja,

jer je uveo, zahvaljuju}i diskursu intelektualaca, zna~enje rase, negativno

zna~enje drugoga, agresivnost prema drugome, izmi{ljanje istorijske

pozadine za stvari koje je trebalo tek obaviti, osvetu unapred i tome sli~no.

Sve to su uveli Milo{evi}evi intelektualci, smatraju}i da ih on pokriva. I ta

zaista ne~asna veza je ne{to {to mo`e u svakome trenutku iz tog tunela da

se pojavi kao novi izlaz.

Ja sam se zgadila nad nekim svojim prijateljima intelektualcima jo{

osamdesetih godina, kada su recimo odbili da razmi{ljaju o radnicima "jer

je to deo ideologije". Ne, `ao mi je, to je deo stvarnosti. Razmi{ljanje o

radnicima je klju~no, jer oni nas izdr`avaju i slepost za njihove nevolje, za

otpu{tanje, bedu i za nezaposlenost ne}e imati dobre posledice. U

Sloveniji se to dosta jasno vidi, dnevno se prakti~no otpusti po sto

radnika. To u Srbiji nije tako vidljivo, jer je sirotinja svuda, ali ja mislim da

}e se vrlo brzo osetiti, pre svega u malim gradovima u Srbiji. Ono {to se

de{ava u Americi, {to ja vidim da potpuno odsustvuje ovde iz medija, iz

nekakve refleksije, jeste da ljudi tamo propadaju za mesec dana, ranije je

propadanje kroz rupe u socijalnoj mre`i trajalo tri meseca, sad je to mesec

dana. Ameri~ki mediji objavljuju fotografije velikih gradova iz tridesetih

godina kada su bila organizovana {atorska naselja za one koji su izgubili

ku}e. Ista {atorska naselja na istim mestima se osnivaju danas, i tamo su

ljudi koji su za mesec dana isterani iz svojih ku}a. I to je ne{to {to se

mo`da mo`e re{iti nekom veoma efikasnom politikom, treba verovati

Obami da }e to da uradi. 

U Evropi se to za sada de{ava u srednjem sloju koji je {pekulisao u

bankama, tako da se to vrlo grubo ka`njava. I naravno, otpu{tanje

radnika. U svim manje razvijenim evropskim dr`avama to je pre svega

otpu{tanje ogromnih koli~ina radnika. Te stvari se ne mogu dobro

zavr{iti, a evropske dr`ave u ovom trenutku nemaju dobar recept da

predvide razvoj socijalnog nasilja koje }e sasvim sigurno uslediti, niti da

ga re{e. Ve}ina dr`ava se uglavnom bavi spasavanjem banaka i velikih

industrijskih kompleksa, i ti veliki evropski talasi }e kad-tad sti}i do

Srbije, ali ka`em, verovatno }e se manje osetiti u Beogradu, a mnogo vi{e

u nebeogradskoj Srbiji. I taj socijalni pokret koji bi sada trebalo osnovati

da se usprotivi tome morao bi imati sve odlike nekada{njeg pacifisti~kog

pokreta da bi uspeo. Morao bi imati ogromnu solidarnost, morao bi imati

dobru mre`u, morao bi imati svoje medije i kona~no, morao bi uvesti neku

ideologiju koja nudi, da vas podsetim, jednakost, ljudska prava,

podjednako raspore|ivanje. Ja mislim da komunizam vi{e nije prosta~ka

re~, nego da }e morati da se ponovo misli u raznim novim politi~kim

kontekstima. Pomenite Angeli Merkel komunizam, mo`da }e biti

zgro`ena u prvom trenutku, ali u drugom }e morati da misli o principima

jednakosti, jer ona sve vi{e govori upravo o tome, ta "konzervativna

nema~ka baba".

Bojim se da u Srbiji to ne}e biti organizovane radni~ke demonstracije kao

u Gr~koj, koja ima veoma bogatu komunisti~ku i anarhisti~ku tradiciju

upravo zato {to nije do`ivela socijalisti~ku revoluciju. Ja to u Gr~koj

zovem {ok nedo`ivljene socijalisti~ke revolucije. Njihov nivo organizacije

je fantasti~an i to mo`e da kroz nekoliko godina zaista donese neke

rezultate, kao {to je i u pro{losti donelo - pet godina intenzivnog rada i

izabrali su socijaliste. Pa su onda socijalisti promenili diskurs, postali

nacionalisti, izgubili ideje i ideologiju, oti{li do|avola, imamo ponovo

potpunu anarhiju misli i ideologije iz koje se na osnovu starih navika i

starih organizacija pravi nova mogu}nost. To je u Srbiji, naravno,

haoti~nije zato {to nekakva tradicija radni~kog organizovanja ve} jako

dugo ne postoji, bila je pod potpunom anestezijom za vreme socijalizma.

Tako da se tu ne treba mnogo nadati da }e sad radnici iza}i na ulice sa

svojim zahtevima, odnosno, iza}i }e sporadi~no, ali ja se zaista bojim

nekontrolisanog, divljeg, odvratnog nasilja koje }e ljude u krajnjem

o~ajanju da uhvati. 

Setite se, recimo, kako je izgledala zima '96-97, taj stepen organizovanog

ludila koje se moglo kanalisati, koje se moglo voditi, ali je stalno bilo

izlo`eno pucanju. I ako se se}ate, do~ek Srpske nove godine je bio dosta

Svetlana

Slap{ak
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zrak, nestaje, kada umesto nje nastupe troprsta{i. Zauzimanje urbanih

prostora nije stabilna stvar, ne mo`e se osigurati. Ho}u da ka`em da je

organizovanje relativno brzo mogu}no ukoliko postoji volja, jedino se

bojim da odr`avanje takve akcije, dok zaista ne bude pravih rezultata,

zahteva ogromne napore i ogromne mo}i koje nisam sigurna da ljudi

imaju. Dakle, drugim re~ima, {kola, u~enje, priprema, organizacija i sve

ostalo.

Svetlana Luki}: 

To smo vrlo ~esto govorili u samoj emisiji - ako je to ve} potreba vlasti,

za{to Demokratska stranka nikad ne}e Ministarstvo prosvete?

Svetlana Slap{ak: 

Bojazan od prosvete, odnosno odupiranje prosveti potpuno jasno

pokazuje da ljudi ne}e da taknu klju~nu stvar koja mo`e pomo}i protiv

nacionalizma, rasizma i ostalog, jer znaju da to mogu i sebi u korist

okrenuti kada im zatreba. Intelektualac koji se krajem pedesetih i

po~etkom {ezdesetih suprotstavio francuskom kolonijalizmu u

Francuskoj rizikovao je smrtnu kaznu. Ko je ovde spreman da rizikuje

pola mese~ne plate, ili poziciju u nekom idiotskom izdava~kom

preduze}u, ili vlast nad nekom bednom tribinom negde na kraju grada?

Ne, niko nije u stanju da rizikuje ni{ta, za razliku od Grka gde su veliki

intelektualci za vreme diktature prelazili u obu}are ako nisu imali pare da

pobegnu, i lupali su eksere u cipele sedam godina, ali nisu hteli da prime

nijednu dr`avnu drahmu. Ovde takve, ako ho}ete, eti~ke konzistentnosti

jednostavno nema. Ja se bojim da je to osnovni razlog {to zapravo srpski

nacionalizam nije ~ak ni nekakva tvrda naracija, nego je to jedna ljigava,

mekana masa koju mo`e{ iskoristiti da ne{to dobije{ i ni{ta drugo. Ona je

zaista mamac samo za najbednije i najgluplje, a svi ostali njome

manipuli{u. To je plastelin, to je struktura srpskog nacionalizma.

Svetlana Luki}: 

Bila je ovo profesorka antropologije Svetlana Slap{ak, koja je

malo~as pomenula otpor francuskih intelektualaca ratu u Al`iru.

Tako smo se setile pesme koju smo po~etkom devedesetih pu{tale u

na{oj emisiji, u vreme onih prvih pobuna rezervista koji nisu hteli da

idu u rat. To je pesma Dezerter Borisa Vijana, koja je bila zabranjena

u Francuskoj pedesetih godina, kada ste za protivljenje ratu mogli da

budete osu|eni na smrt.

(Boris Vian - Le Deserteur)

Svetlana Luki}: 

Pre petnaestak-dvadeset dana slovena~ka policija je i zvani~no

saop{tila da je u jednom napu{tenom rudniku prona|ena masovna

grobnica sa velikim brojem ljudskih ostataka. Ova vest je uzdrmala

celu Sloveniju. Vi }ete ~uti na kraju dana{nje emisije {ta o tome misli

Pavle Rak, koji ovih godina `ivi u Sloveniji.

Pavle Rak: 

Bio sam veoma iznena|en {to sam video da se ovde ni{ta ne zna o jednom

doga|aju u Sloveniji od pre petnaestak dana, koji je u Sloveniji izazvao

jako mnogo emocija. I stvar jeste porazno zna~ajna. Prona|en je jedan

napu{teni, zazidani rudnik i u njemu `rtve masovnih ubistava posle

Drugog svetskog rata. Taj rudnik je jo{ onda bio napu{ten, u njega su

odvo|eni ti jadni ljudi i tamo ubijani, ne vatrenim oru`jem nego, izgleda,

motikama i nekakvim mo~ugama. To sada forenzi~ari utvr|uju. Oni ka`u

da nikada ni{ta sli~no nisu videli, da je naju`asnije od svega {to je mnogo

jo{ ̀ ivih ljudi tamo bilo zazidano, zna~i da su maknuti i ostavljeni tako, pa

su onda puzali jedni preko drugih. Sad ljudi u u`asu po~inju da pri~aju {ta

se sve de{avalo i {ta su sada{nji stanovnici okoline ~uli od svojih o~eva i

dedova, da je odatle izbijao tako u`asan smrad da je zazidavano tri puta.

@rtve su ve}inom Hrvati, uop{te je poznato da je veoma mnogo Hrvata koji

su se povla~ili preko Slovenije maja i aprila 1945. pohvatano i pobijeno.

Pobijena je ne samo usta{ka vojska, nego i ̀ ene i deca koje su oni vodili sa

sobom. Tamo je o~igledno bilo i Srba, takozvanih Ljoti}evih dobrovoljaca

ili ~etnika. Za sada je delom izbrojano ono {to je na|eno u dva

horizontalna rudni~ka rova, nekoliko hiljada `rtava.

Svetlana Luki}: 

Nekoliko hiljada?

Pavle Rak: 

Da, 2-3 hiljade za sada, ali ima dva vertikalna rova kroz koje su se spu{tali

rudari u ni`e slojeve rudnika, koji su potpuno zatrpani le{evima, ne zna se

koliko ih je. Za sada se radi samo o vrlo grubim pretpostavkama, da li }e

se na kraju ispostaviti 10.000, 12.000 ili 15.000 `rtava, to se jo{ ne zna. To

je na mnoge ljude u Sloveniji tih dana ostavilo tako sna`an utisak da se ni

o ~emu drugom nije pri~alo nekoliko dana. Ljudi su u apsolutnom {oku, i

zbog broja i zbog na~ina. Prve reakcije slovena~kih vlasti su da je tada
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. tamo bila Jugoslovenska vojska. Verovatno je i naredba stigla negde

odozgo, jer za toliki broj nije mogao biti odgovoran neki lokalni komandir.

Jo{ su `ivi neki zna~ajni ljudi iz tih struktura unutra{njih poslova,

tada{nje Udbe, recimo Mitja Ribi~i~, a on je bio izrazito odgovoran za taj

sektor i za tu vrstu delatnosti. Sem toga, bez saradnje lokalne vojske i

policije, a sad se vidi, i bez saradnje lokalnog stanovni{tva, prinudne

naravno i pod pretnjom - zbog toga su oni }utali - nije moglo biti u~injeno

ne{to tako masovno. E, sad isplivavaju na povr{inu i neke druge stvari.

Ceo taj kraj je pun takvih rudnika i napu{tenih jama. Sad se govori da su

u nekakve otvorene kopove 1945. odvodili kolone sa `elezni~ke stanice u

rudniku Hrastniku, recimo, i da su neki ljudi 15 ili 20 godina kasnije

slu~ajno tamo videli neke kosti, oti{li u nekada{nju miliciju da to prijave,

i vajna milicija ih je u}utkala, a tamo su velikim tempom bacali jalovinu,

{to zna~i da su znali za to i da su krili. 

Velika ve}ina onih koji su bili aktivni 1945. je poumirala, ali oni koji su 20-

30 godina kasnije to sakrivali, zna~i, ne samo da su znali, nego su imali

razloga da kriju. Prema tome, pitanje odgovornosti itekako mo`e da se

postavi i danas. To {to sad isplivava na povr{inu, da su ljudi iz okolnih

ku}a odvo|eni tamo da poma`u u ubijanju, to ipak postavlja mnogo,

mnogo pitanja, jer ako su se tada pla{ili, re`im se negde '90-91. toliko

promenio da tog straha ne bi trebalo vi{e da bude, ali izgleda da je on bio

toliko ukorenjen da ~ak ni promena politi~ke klime nije uticala na to, da

se i dalje }utalo. Tek sada su po~eli da pri~aju. Se}am se sad nekih drugih

stvari koje su samo posredno povezane, ne sa ovim slu~ajem, nego uop{te

sa posleratnim ubijanjima. U selu odakle poti~e moj otac znam za

samoubistva ljudi koji su u~estvovali u hvatanju i ubijanju na granicama.

S druge strane, moja majka zna za neka samoubistva tamo u Hrastniku iz

istog razloga. Sad se pri~a o tome kako su tih godina sretali na ulici, na

putu, na `elezni~koj stanici, u vozu ljude koji su vikali o krvi, o ubijanju.

Izgleda da je to bila, da tako ka`em, relativno masovna pojava. Po{to sam

sad prvi put bio suo~en s tim, poku{avam na neki na~in da pove`em stvari

i da razumem neke doga|aje.

Gledao sam diskusije na internetu, onda vidim u kom pravcu po~ne ta

kloaka da se izliva. Javnost je {okirana, to se vidi i u tim diskusijama, ali

jo{ vi{e u razgovorima sa ljudima koje sre}ete, prijateljima, kom{ijama na

ulici. Kad krenu o tome da pri~aju, vidite u o~ima u`as, ali ima i reakcija

tada{njih protivnika komunizma i njihovih dana{njih potomaka, koji su

sko~ili recimo na Janeza Stanovnika, zato {to je on jedini od komunista

jo{ na nekakvom istaknutijem polo`aju u tim bora~kim organizacijama, i,

kao, sad je on kriv. Iako je on odmah posle rata bio diplomata i sa vojskom

i milicijom i Udbom nije imao nikakve veze, ali sad se poku{ava na taj

najni`i na~in da se uni{ti ono {to je od tog levog pokreta u Sloveniji ostalo

i {to se nekako jo{ dr`i. S druge strane, ima naravno levi~ara kojima je to

jako neprijatno, ~uo sam jednu re~enicu koju ~esto ovde ~ujem kada se

govori o sli~nim stvarima u Srebrenici, na primer - pa, to je bio rat. E, ta

re~enica u ovom slu~aju u Sloveniji ~ak nije ni ta~na, jer je rat bio zavr{en

mesec-dva pre toga. To me podse}a na re~enicu iz filma Puri{e \or|evi}a

- {ta se ne}kate, streljajte to, jer sutra }emo ve} morati da sudimo.

Imam utisak da se Srbi ~esto ose}aju kao proka`eni, kao jedini narod u

Evropi protiv koga su svi spremni da se okrenu ~im se ne{to ovakvo otkrije

i da su ustvari Srbi nekakav simptom svega onoga potisnutog {to u Evropi

ne mo`e da izbije na povr{inu, pa evo, kad je to u Srbiji onda damo Srbima

ulogu ̀ rtvenog jarca i o~istimo svoju savest na taj na~in. E, pa ovde bi Srbi

trebalo da vide da ustvari nisu nikakav izuzetak i nikakav `rtveni jarac,

nego da se takve stvari de{avaju i na drugim mestima i da, ako na drugom

mestu treba da se po~isti, onda treba i ovde. 

Ali ~ini mi se da bi to moglo da pomogne Srbima da se suo~e i sa tim {ta se

ovde de{avalo i na neki na~in prevazi|u taj ose}aj de`urne ̀ rtve i ̀ rtvenog

jarca. To s jedne strane, ~isto pragmati~ki gledano, a opet, ponavljam,

mogli bi pomalo da se zamisle i nad sudbinom svojih ljudi koji su tamo

stradali, izgleda da je tamo nekoliko stotina `rtava bilo ba{ Srba. Ako su

Hrvati bili u velikoj ve}ini, ipak je i ovih bilo mnogo. Tako da postoje

razlozi sa vi{e strana da se i ovde o tome vi{e sazna i vi{e razmi{lja, a stvar

je toliko grozna da takvim stvarima treba pridati zna~aj koji one imaju,

bilo da se radi o Sloveniji, Srbiji ili Norve{koj ili Japanu, sasvim je

svejedno. To su prosto stvari kosmi~kih razmera. Takva brutalnost i takve

patnje nanesene tolikom broju ljudi, sasvim je svejedno odakle su oni i ko

je to u~inio, treba jednostavno da budemo svesni toga {ta ~ovek mo`e

drugom ~oveku da uradi.

Svetlana Luki}: 

Taj veliki teret prosto ne mo`e da se sakrije. Imali smo i primarne i

sekundarne i tercijarne grobnice, i tri zida i {est zidova, i nikako da

nau~imo da ne vredi, to ostaje za budu}nost o kojoj govorimo, za tu

decu o kojoj govorimo, ta~no im to ostavljamo kao neki stra{ni balast.
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Jeste, ovde se radi o hiljadama i mo`da desetinama hiljada kostura koji su

ostali i neko mo`e da misli da }emo prona}i tehnolo{ki na~in da i te

kosture uklonimo, ali tehnologija napreduje u svim pravcima, ko zna {ta

}e za 20-30 godina da se prona|e u forenzi~koj tehnologiji, ko zna {ta

}emo saznati o onim jadnicima ba~enim u visoke pe}i, ~iji trag mislimo da

ne postoji. Te stvari isplivavaju i putem psihi~kih poreme}aja i

samoubistava o kojima sam govorio. Mogu ljudi biti zapla{eni u tom

trenutku, pa ~ak i decenijama o tome ne govoriti, ali neko nekome ne{to

ka`e, pa na kraju unuk po~ne da pri~a o tome. Sve te stvari je mnogo,

mnogo bolje ra{~istiti u pravom trenutku, onda kada se pojave, nego ih

zata{kavati i ostavljati budu}im generacijama.

Svetlana Luki}: 

Bio je ovo Pavle Rak, a kao {to znate, u Beogradu je jedan mo}ni

mu{karac, glavni tu`ilac Ha{kog tribunala Ser` Bramerc, ali ne znate

da je u Beogradu i jedna mo}na `ena, knji`evnica Dubravka Ugre{i}.

Dubravka }e sutra govoriti u Centru za kulturnu dekontaminaciju u 7

sati uve~e, u Bir~aninovoj 21. Dubravka je do{la u Beograd samo

nekoliko dana po{to je nominovana za me|unarodnu nagradu Man

Booker, zajedno sa Nobelovcem Najpolom, Marijom Vargas Ljosom i

Antoniom Tabukijem. Za ove mla|e: Dubravku Ugre{i} pre raspada

Jugoslavije znamo po knjigama [tefica Cvek u raljama `ivota i

Forsiranje romana reke, a onda sledi njena emigrantska faza sa

knjigama Muzej bezuvjetne predaje, Ministarstvo boli i poslednjim

romanom Baba Jaga je snijela jaje. Dubravka je napustila Hrvatsku

1993, `ivi u Amsterdamu, a sutra je na raspolaganju svojim

beogradskim ~itaocima od 7 sati uve~e u Centru za kulturnu

dekontaminaciju. Hvala {to ste slu{ali jo{ jedan Pe{~anik.
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Vesna Pe{i}, sociolo{kinja,

Vesna Raki}-Vodineli}, profesorka prava,

Miodrag Zec, profesor ekonomije,

Dubravka Ugre{i}, knji`evnica

0033..0044..22000099..
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. Svetlana Luki}: 

Dobar dan. Imam stoma~ni grip kao pola ljudi koje znam i zato nemam

{ta da izjavim na po~etku ove emisije. Uostalom, osoba koja umesto

procvetalog vo}a vidi drve}e pokriveno snegom i koja se obradovala

najnovijoj privatnoj inicijativi austrijskog lekara koji je za samo 37

evra izbacio recept idealne koncentracije tableta koja vam treba za

samoubistvo, isklju~uje sebe iz bilo kakve ozbiljne rasprave. Danas }e

u emisiji ozbiljno govoriti Vesna Pe{i}, Miodrag Zec, Vesna Raki}-

Vodineli} i Dubravka Ugre{i}. Na po~etku dana{njeg Pe{~anika slu{ate

Vesnu Pe{i}. 

Vesna Pe{i}: 

Vlada mora da dobije pozajmicu od MMF-a, ali pre toga mora stra{no da

skre{e javnu potro{nju koju je pro{le godine neopravdano podigla. U

decembru pro{le godine desio se potro{a~ki bum, penzije su podignute

10%, podsticana je potro{nja. Onda su se ministri dogovorili da }e da

uvedu porez od 6%, {to bi se odrazilo i na plate i na penzije, ali posle samo

dva dana odustali su od te ideje zato {to su ljudi po~eli da se bune. A na{a

politi~ka elita je do`ivela potpuni moralni bankrot i vi{e nema nikakav

legitimitet da tra`i od gra|ana da ste`u kai{. Zbog toga su se i upla{ili

reakcije gra|ana i onda su rekli - hajde da prona|emo neko drugo re{enje,

da na|emo neku varijantu koja }e malo manje da boli, pa nas vi{e niko

ni{ta ne}e pitati, pa }emo tako nekako da se provu~emo. Mislim da tu

postoji jedan veliki problem, oni su zapali u neku vrstu kukavi~luka

upravo od tog nedostatka moralne sigurnosti u sebe. Sve su spiskali za

ovih nekoliko godina. Ne mogu vi{e da se pozivaju na lo{e Milo{evi}evo

nasle|e. Kad ka`u lo{e nasle|e, ljudi ka`u, pa ~ekaj, dobro, znamo za to

nasle|e i nemoj vi{e da ga pominje{. I vi ste napravili ~itavu jednu novu

praksu, slupali ste milione i milijarde. Svu tu imovinu, Mobtele, sve ste to

rasprodali i sve ste to u guzice, s opro{tenjem, strpali. Sve su spiskali, ova

kriza je samo ogolila ~injenicu da oni ni{ta zdravo i temeljno nisu uradili

na ~emu bi ovo dru{tvo moglo da opstane. U krizu smo u{li goli k'o pi{tolj,

i sada ne znaju {ta da rade. 

Sada tra`e neko re{enje koje bi ih nekako spasilo tog moralnog gneva

gra|ana. I ranije vlasti su bile arogantne, ali za razliku od Milo{evi}a i tih

ranijih vlasti, ova je arogantna ali nema tri ~iste. To dolazi najvi{e od

Borisa Tadi}a, mislim da je on obustavio ovu odluku o uvo|enju poreza od

6% jer je ~itavu svoju vladavinu i uspeh bazirao na nekoj senzibilnosti na

javno mnjenje. I ~im vidi da javno mnjenje ne{to lo{e prima, on gleda da to

zata{ka ili skloni. U stvari, nama treba remont, ama ba{ u svemu. I sada se
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meni uop{te ne odgovara, Peconiju odgovara ovo, onome ono. Oni

ispostavljaju zahteve koji njima odgovaraju. Setite se samo onog

nevi|enog skandala kad je dr`avni sekretar Neboj{a ]iri} iz Ministarstva

za ekonomiju i regionalni razvoj poslao pismo po{taru Homenu u

Ministarstvo pravde, koji je pismo prosledio po{tarki Nati Mesarevi}.

O~igledno je da im je to neko signalizirao - ~ekaj, bre, obustavljaj su|enja,

nemoj da pla}am sudske tro{kove, nemoj da ispla}ujem radnicima

od{tete. Na ovom slu~aju se videlo da tajkuni isporu~uju svoje ̀ elje svojim

omiljenim ministrima i da mi tu ni{ta ne mo`emo da uradimo. Ispostavilo

se da oni zaista mogu da oderu tu sirotinju. 

^ini mi se da ljude najvi{e poga|a to {to vlast ne}e da preuzme nikakvu

odgovornost. Pa, ja bih preuzela neku odgovornost, rekla bih - dobro,

hajde, pogre{ili smo, gre{ili smo s tajkunima, daj da sredimo neku

instituciju, daj da ukinemo ovaj na~in finansiranja stranaka, hajde malo

da se pokajemo. Ta neka najobrazovanija Srbija, koju smo uvek zvali

Demokratska stranka, u stvari se pokazala kao dr`avni koncern koji je

osnovni izvor i korupcije, i tajkuna, i te neodlu~ne politike i mi nemamo

~emu da se nadamo od nje. Ali istovremeno, nemamo ni kud. Ali mogli

bismo da ka`emo - evo, u Americi, kada je Obama dobio na izborima,

posmenjivani su svi direktori, nijedan direktor propale banke nije ostao,

Meryl Lynch, AEG, osiguravaju}a dru{tva, sve su glave pale. Ovde je samo

Kri{to oti{ao. Zna~i, daj sad nekoga. Da bi napravio neku moralnu

ravnote`u `rtvuj nekoga, `rtvuj najboljeg druga, ne interesuje me. Poka`i

da }e{ da rekonstrui{e{ vladu, probaj sebi da napravi{ neku novu ta~ku od

koje }e{ po~eti da radi{ druga~ije. Pa, to ne bi bilo tako katastrofalno.

Recimo, veoma je lo{e kada ~ujemo da su svi pre`iveli i pored nevi|enih

skandala koje je imalo Ministarstvo pravde. Recimo, vladaju}a koalicija je

osmislila Visoki savet sudstva a na kraju nisu uspeli da izaberu troje

~lanova. ^ekajte, da vidimo ko je odgovoran za to, gospo|a Malovi} i taj

Homen, ko su oni? Prvo, nemaju nikakav politi~ki legitimitet, niti su neki

visoki funkcioneri Demokratske stranke. Ona je mlada `ena koja nema ni

sudsko iskustvo a sada `ari i pali. Kad je ne{to pita{ daje beslovesne

odgovore, kad god je neko ne{to pita u Skup{tini, odgovor je - odabij,

odabij, odabij. Ne samo da ne}e da ti odgovore na pitanje nego ti se i

podsmevaju. To stra{no nervira. Recimo, danas nam dr`avni sekretar

Homen i zamenik javnog tu`ioca Srbije radosno saop{tavaju da smo dali

900.000 dolara za Miladina Kova~evi}a, i da moramo biti jako zadovoljni

{to smo dobili {ansu da Kova~evi}u sudimo u Beogradu. Ka`u - to je veliko

priznanje na{em pravosudnom sistemu i potvrda dobrih odnosa Srbije i

Amerike. Komplimenti Jeremi}u, ministru spoljnih poslova, {to je sve tako

vlast utronjala, vide da se sprema ogromna oluja koja }e mo`da i sve njih

da odnese, sprema se kriza za koju niko ne zna ni koliko }e da traje, ni ko

}e da je pre`ivi. Prosto se ose}a ta panika. ^ini mi se da su gra|ani mirniji

nego oni. Pi{u-bri{u po nekim sveskama, {krabaju grafikone, ra~unaju,

prera~unavaju i ne mogu da na|u nikakvu dobru ra~unicu. [ta }e oni

izdumati, {ta }e smisliti ribara starog k}i, kako je onaj Joki} iz Danasa

nazvao Dijanu Dragutinovi}, koja je mo`da dobra `ena, ali ne zna{ iz kog

je ona filma i koju ulogu glumi. 

Dakle, gra|anima se nije svideo taj porez od 6%, rekli su - ho}emo da

vidimo da i vi ne{to platite. To je bio odgovor javnog mnjenja - hajde prvo

vi navalite na to va{e ~inovni{tvo, imate 28.000 ~inovnika. Smanjite broj

ministarstava, umesto 25 neka ih bude 15, ali tako da nam poka`ete da ste

te ~inovnike otpustili. Neko je gostuju}i na televiziji rekao - ali mnogo

ljudi }e ostati bez posla, a jedan radnik mu je odgovorio, pa i mi smo ostali

bez posla. Kada su privatnici kupovali fabrike, mnogo ljudi je isterano

napolje, pa neka sada i ti ~inovnici iza|u napolje. Problem je {to vlast ne

mo`e da otpusti te svoje ~inovnike, oni ne mogu da povuku taj potez jer su

napravili svoj korumpirani sloj koji im je neophodan za opstanak na

vlasti. Kada je usvajan ovaj poslednji bud`et ja sam videla, ~isto

sociolo{ki, upravo preko strukture tog bud`eta, da su oni izgradili jedan

novi sloj, a taj sloj se sastoji od njih samih. 

U Srbiji skoro da nema privrede. U nedelju sam bila u Kovinu, tamo nema

ni~ega, ni~ega nema u Zaje~aru, u Kur{umliji, nigde. Vlast je morala da

stvori jednu novu privredu u kojoj bi ljudi po~eli da se zapo{ljavaju. Po{to

se tu dogodilo u jako malom procentu, po{to je taj privatni sektor, sloj

zdrave srednje klase, bio mali, re{ili su da montiraju sopstveno upori{te i

da naprave jednu la`nu srednju klasu. Vlast je dakle napravila

zaposlenost koja je nepotrebna, ali politi~ki va`na.

E, onda su se neki dosetili - a {ta je sa va{im finansijerima, da li mogu oni

sada da se ispru`e, da poka`u neku solidarnost? Ispostavilo da su ovi prvi

stali u red za pomo} dr`ave, prete da }e da otpu{taju radnike ako im se ne

pomogne. Ja bih rekla - u redu, otpusti tih 20.000 koje si zaposlio, ali ne

mo`e{ vi{e to da radi{, ti koji si ve} nekoliko puta oplja~kao dr`avu,

ponovo si do{ao na dr`avne jasle. Koliko puta ho}e{ da te dr`ava spasava?

Ne}e{ da plati{, ne}e{ da se solidari{e{, nego tra`i{ jo{ i da ti se da. Trebalo

bi im re}i - ne mo`e. Time bi se stekao nekakav moralni kredibilitet.

Me|utim, oni im to ne mogu re}i jer su tajkuni postali njihovo drugo

upori{te i mislim da su oni sada jedna ista grupacija. Kad ka`em elita,

mislim politi~ko-poslovna elita, to je sad jedna grupa. Nemoj ovu meru, to
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autoputa, nemamo ni{ta. Malo su i{~ukali plo~nike po Beogradu, malo su

prefarbali neku zgradu, ali ni jednu instituciju nisu izgradili, naprotiv,

direktno su u{li u blokiranje svih institucija. RRA im vi{e ne radi, nema

dva ~lana, ne}e da izaberu tre}eg. Ona ~uvena dr`avna revizija nije jo{

po~ela da radi, ne}e nikad ni po~eti. Ne rade ni na Zakonu o finansiranju

stranaka, ne daju nikome da kontroli{e njihove pare, to ne dolazi u obzir.

Ustavni sud je u krnjem sastavu. Sve su im institucije takve, nijednu

pristojnu instituciju nisu napravili i svaku su minirali, svaku su

sabotirali. Oni ne}e nikakvu kontrolu, sve ho}e da rade bez kontrole,

nikakav zakon za njih da ne va`i. Mi zaista imamo razularenu elitu. To

dru{tvo ne}e ni da se pokaje, niti da prona|e gre{ke, nego tako razulareno

i dalje sedi. U gotovo svim tim krupnim skandalima su bili uhva}eni, ali

ni{ta nisu promenili. Ni{ta, samo su rekli - odabij.

^ime }e Boris da nas smiri? Pa, ne mo`e da opali pendrecima, ne mo`e da

izvede Tjenan Men, ne mo`e tenkove da izvede na nas. Pa, {ta }e da radi?

Iskreno mislim da je njima jako te{ko. Sad }e njih da hvata panika, {ta }e

da bude kad stignu dugovi? Da li to zna~i da }emo da bankrotiramo, kad

svi budu iza{li iz krize mi }emo da pandrknemo i da bankrotiramo. Zna~i,

ne mo`e sad vi{e niko da bude zadovoljan, da ka`e - ionako nemamo neku

ozbiljnu opoziciju, radikali su se posva|ali, Ko{tunica je jo{ uvek vrlo

nisko... To {to nema ko da ih otera sa vlasti nije im nikakva uteha, ne mogu

mirne du{e da sede zato {to je velika stiska. Oni to ose}aju ali nemaju koga

da `rtvuju. Mogli bi, ali ne}e da ka`u, umesto 25 napravi}emo 15

ministarstava. Ne mogu ovo, ne mogu ono i na kraju su shvatili da ni{ta

ne mogu. Mislim da je njima to sve dosta zastra{uju}e i sada }ute i ne{to

se prera~unavaju. 

Mi nemamo vladu u pravom smislu te re~i. Ona ne mo`e da donese

nikakvu odluku. Verovatno su sa MMF-om sedeli bez Tadi}a i doneli neke

odluke koje su posle dva dana morali da povuku jer je to Tadi} tra`io. I sad,

ti ministri i ta vlada nemaju legitimitet, nemaju kredibilitet, to su neki

ljudi koji nemaju ~ak ni politi~ku te`inu. Kad se jedni drugome usprotive

ljudi koji imaju politi~ku te`inu, oni moraju jedni druge, {to bi rekao

Legija, da ispo{tuju. A ovako, kad si ti niko i ni{ta, ti stalno ide{ da pita{,

jer i ne sme{ ni{ta da uradi{, samo ~eka{ {ta }e taj tamo da ti ka`e.

Sindrom autoritarnosti je kod nas fascinantan, neshvatljivo je kako

ozbiljni ljudi prihvataju da se na|u u takvoj situaciji da budu niko i ni{ta.

Srbija mora na totalni remont, od ekonomije do institucija, do

parlamenta, od toga da se zna kuda idemo, da li idemo u tu Evropsku uniju

ili ne idemo, da li }emo i dalje da se mirimo s Milo{evi}em. U stvari, onog

dobro ispalo. Gleda{, i ne mo`e{ da veruje{. Em {to niko ne pola`e nikakav

ra~un, em ih je zahvatio cinizam i smeju nam se. Dinki} se smeje

Krkobabi}u, Homen nas uverava da je ovo sa Kova~evi}em ispalo odli~no,

javni tu`ilac ka`e da je to sjajno. ^ekajte, ljudi, pa vi niste normalni!

Ako uop{te misli da ne{to promeni u ovoj Srbiji, Boris Tadi} mora da

pogleda svoju {ahovsku tablu i da promeni neke ministre. Ako mu je

Jeremi} drug i u~enik, neka ostanu prijatelji, ali mora da mu ka`e - izvini,

ti i tvoj Borko, {ef kabineta, odgovorni ste za ovo sa Miladinom

Kova~evi}em. Ne zanimaju me konzul i vicekonzul, dva {rafa kojima je

neko javio telefonom {ta treba da urade. Izvini Jeremi}u, ali mora{ da

plati{ nekakav ceh, ne mo`e{ vi{e da bude{ ministar. Malovi}ka ne mo`e

vi{e da bude ministarka, Homen ne mo`e vi{e da bude dr`avni sekretar,

\eli} ne mo`e da ostane{ na svom mestu. Mislim da je to jedino {to bi oni

mogli sada konstruktivno da urade, da poka`u da neki ljudi moraju da

odu. Me|utim, ne, oni ka`u - ne damo na{e ~inovnike, ne damo na{e

tajkune, ne damo na{e ministre, ne damo na{e ~lanove partija. Problem je

i u tome {to oni ne}e da se odreknu ni Milo{evi}eve spoljne politike. Zna~i,

ne}e{ da se odrekne{ ni~ega, ne}e{ da se odrekne{ ni nacionalisti~ke

ideologije, ne}e{ da proba{ da isporu~i{ tog Mladi}a, ne}e{ da izda{

srpstvo. Oni ne}e da se odreknu ne samo tih drugova, tajkuna, ministara,

tih nikogovi}a koje niko `ivi ne zna ko su i {ta su, nego ho}e da zadr`e i tu

ideologiju, ni toga se ne odri~u. Evo, kad je bilo ovo obele`avanje 10 godina

bombardovanja videlo se da oni nisu priznali da je neka vojska u{la na

Kosovo, oni nisu priznali da su oni taj rat izgubili, nego pri~aju kako je to

i dalje deo Srbije. Zna~i, sad na sve ovo, ne}e da se odreknu ni~ega ni od te

stare pri~e, a ni kad je re~ o Republici Srpskoj nema odstupanja. Ni{ta

konstruktivno nisu uradili u me|unarodnoj politici, ponovo su nas doveli

u neku vrstu poluizolacije. Evropske integracije koje su obe}ali su

prakti~no zaustavljene. Ministar spoljnih poslova ne ose}a se ni malo

odgovornim {to tu uop{te nismo napredovali, nego i dalje pri~a te svoje

nacionalisti~ke pri~e, ali sa merakom. Ho}e da postane premijer pa preko

nacionalizma poku{ava da zadobije simpatije gra|ana.

Prevazila`enju krize bi doprinelo kada bi se pokazalo da smo temeljni u

makar nekim reformama, kad bi smo zavr{ili pri~u sa Mladi}em. Trebalo

bi da poka`emo svetu da se ovde ne{to dogodilo, da smo se u ne~emu

opametili. Ali, bre, ni u ~emu se nismo opametili, nikakvu pouku nismo

izvukli i sad kad je ova kriza do{la pokazali smo da mi nijednu pouku i

ne}emo da izvu~emo, da ne}emo ni{ta da platimo. Ka`u, u Hrvatskoj je

kriza, ali makar su onaj autoput napravili, mi nemamo ni mosta, ni
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kupim ~inovnike, pa napravim jo{ jedno ministarstvo. Umesto da smo

pare ulagali u infrastrukturu, da smo vra}ali dugove, da smo na{li ne{to

{to bismo proizvodili za izvoz, da smo negde blizu Evropske unije. Ali, oni

sve to nisu uradili, a ja mislim i da ne}e uraditi. Nemaju supstancu,

nemaju ozbiljnost, nemaju `elju, nemaju ni{ta. Ali, ja i dalje tvrdim, Tadi}

bi mogao sada da projektuje neku ta~ku novoga po~etka i da ka`e - sad

sam iskontrolisao ministarstva i smatram da ovaj, ovaj i ovaj moraju da

odu, tra`im da se svi uozbiljimo i evo, ja }u prvi da ka`em, moj najbolji

drug Vuk Jeremi} mora da ode, dali smo milion~e zbog njegove gre{ke,

mora da ponese odgovornost. A ako ovi drugi koalicioni partneri ne shvate

tu poruku i ne otarase se svojih lo{ih ministara, ja }u odmah da raspi{em

izbore i nema vi{e nikakve koalicije. Ne verujem da }e Tadi} to da uradi,

ali evo, ja mu savetujem, sedi i `rtvuj nekoga ko nije dobro radio. Gra|ani

o~ekuju taj balans. Ej, bre, dali smo milion dolara za Kova~evi}a! Za{to

smo dali, za{to mu se nije sudilo u Americi, {ta me zavitlava{ sa

Kova~evi}em? Pa, daj tu Jeremi}evu glavu, budite vi i dalje najbolji

drugovi. Pa, kako to da je [kundri} i dalje ministar energetike a ne zanima

ga {ta se de{ava u tom NIS-u, pa kako to, Rusi nas tu`ili? Za{to [kundri}

ne iza|e da nam ne{to objasni? Neko mora da ode sa svog ministarskog

mesta i da ljudi ka`u - pa, dobro, evo, ja sam izgubio posao, ali izgubio je i

Jeremi}, ni on vi{e nije ministar. Otvaraju se SOS prodavnice, nemaju ljudi

'leba da jedu a dajemo milion~e dolara za tamo nekog Miladina

Kova~evi}a. Pa, jeste li, bre, normalni? 

Oni ne znaju kako da se pona{aju, kako da se nose sa krizom jer su se

moralno istro{ili, bankrotirali su, ne mogu vi{e da uspostave tu

ravnote`u, a treba da tra`e od nas nekakvo stezanje kai{a, `rtvovanje.

Zna~i, mi idemo u sve ve}e stezanje kai{a, a oni ne mogu da uzvrate

jednim, kako da ka`em, balansom, da ka`u, evo, i mi podnosimo neki

ra~un. Mislim da to ne}e da im opstane, mislim da mo`e da im se desi i da

oni ne opstanu.

Svetlana Luki}: 

Glava Jeremi}a Vuka ne mo`e se tako lako dohvatiti, on vitla po svetu.

Taj lete}i Srbin ju~e je bio u Slova~koj da se zahvali jo{ jednom,

{esnaesti put, Slova~koj {to nije podr`ala teritorijalni integritet i

suverenitet Kosova. Taj ~ovek obilazi svet tro{e}i novac na razne

na~ine, bruka nas umesto da bude ovde u nekoj instituciji - bilo kojoj, ja

ne pravim pitanje. Mogao bi, na primer, u zatvor ako se neki tu`ilac

usudi da ispita da li je on mo`da nagovarao svoje slu`benike u

konzulatu da u~ine krivi~no delo falsifikovanja dokumenata. Samo jo{

dana kada su obele`avali 10 godina od bombardovanja, oni su slavili

Milo{evi}evu politiku. To je bila neka vrsta potvrde ispravnosti

Milo{evi}eve politike, da nas je taj NATO napao na pravdi boga, da mi

ni{ta nismo bili krivi i da to stradalni{tvo ne sme nikad da se zaboravi.

Mislim da dru{tvo koje nema nikakvu sposobnost da ne{to u~ini ni pod

kakvim re`imima, ni u kakvim situacijama, mo`e samo da taljiga. Evo

taljigaju i Gvatemala i Honduras. [ta mislite, kako je u Hondurasu? Pa

taljigaju tako, jako dugo, tamo se ni{ta ne de{ava ve} ko zna koliko. Neki

se snalaze, neki prose na ulicama, neko ovo, neko ono, niko se njih ni ne

se}a, niko o tim dr`avama uop{te i ne pri~a. Koliko ima takvih dr`ava?

Mnogo. I mi smo se opredelili za taljiganje, a pri tom imamo neku luda~ku

ambiciju da budemo nekakav faktor, mislimo da smo ne{to posebno, da

smo neka mutacija, ~udesan narod koji se zakleo jo{ pre 600 godina da

nikad ne}e dati... Pati od nekih velikih stvari, a u stvari je taljiga{, spora},

koji u jednom veku ne{to pokrene, pa mu i to propadne, pa onda potro{i jo{

jedan vek za jo{ neku sitnicu, pa tre}i vek...

Mo`e i to da nam se dogodi, neka jeziva ti{ina, velika nema{tina. Ne znam

{ta }e oni da urade. Da li }e u tome da se iskristali{e ne{to novo, ne znam,

ali mislim da ne}e. Zato {to i to novo kad se kod nas pojavi ubrzo se poka`e

kao nekakva trule`. Svako normalan ko bi se sad pojavio, i rekao, daj,

~ove~e, da napravimo bar neki elementarni red, mislim da bi taj uspeo.

Kona~no, bio je \in|i} - ubili su ga, ali bio je, zna~i mo`e. Mo`da se tako

neko i pojavi u ovoj krizi, nije isklju~eno, ako ni{ta drugo da se malo

ute{imo, da bismo malo mirnije spavale. Ali, taj i da se pojavi i da se negde

~uje, za to je potrebno neko vreme. Uvek ka`u, a {ta ti predla`e{? Pa, ne

predla`em ni{ta jer me niko ni{ta i ne pita i ne slu{a. [ta da ka`em?

Nemojte pove}avati PDV, sredite javne nabavke, 4 milijarde se daju za

javne nabavke, sredite taj odnos sa inostranstvom. Ja bih mogla da dam te

predloge, ali sve oni to znaju ali ne}e to da urade.

Na{a elita se te{ko obrukala. Svaka elita je vodila svoje dru{tvo makar

neko vreme u progres, izgradili su ne{to, pa sad kada je do{la kriza imaju

ne{to iza sebe. A ti si razbijao decenijama, pa sad ka`e{ - kriza. Pa, ~ekaj,

a {ta je bilo pre toga? Onda si sam razbijao. Pa, kad je dobro? Kad ti

razbija{ ili kad je kriza? Kad u svetu teku med i mleko i nema nikakve

krize, mi idemo u totalnu devastaciju. Sad je svetska kriza, a kad pro|e, ti

}e{ opet da razbija{. U tome je problem, zato {to to niko normalan nigde

ne radi. Nego, napreduje{ jedno vreme, onda te ne{to strefi, pa onda malo

stane{, jer su te krize kona~no i cikli~ne, nije to prvi put, ali si ne{to pre

toga uradio. A mi ni{ta pre krize nismo uradili. Nego, prodam Mobtel pa



80

0
3

.0
4

.0
9

.

Vesna

Raki}-

Vodineli}

Dakle, mislim da smo dobili odgovor na jedno od prvih pitanja koja su se

postavljala kada zapravo ni{ta osim naga|anja u medijima nismo mogli

da saznamo. Prvo, ovih 900.000 dolara nije ispla}eno Sjedinjenim

Dr`avama kao dr`avi ~ije je pravosu|e ometano, taj novac je ispla}en

porodici o{te}enog, kao naknada za medicinske tro{kove, a i kao znak

priznanja da su dr`avni slu`benici Srbije pomogli Kova~evi}u da pobegne.

Iz toga zapravo ne mogu da zaklju~im da ovakav sporazum predstavlja

izraz priznanja bilo kome, niti izraz poverenja u bilo koga. Hronolo{ki

posmatrano, videli smo da su neki pregovori vo|eni do 12. marta, da je

postignut sporazum i da je 12. marta novac bio upla}en porodici

Stajnhauer, a tek po{to je novac ispla}en, 13. marta, okru`ni tu`ilac Mulen

pristao je da se sastane sa svojim kolegama iz Beograda. Po{to ste tra`ili

od mene nekakvo naravou~enije, poku{a}u iz toga da izvu~em nekoliko

pouka od kojih su neke, tako da ka`em, menad`erskog karaktera, a neke

pravnog. Prva pouka za na{e javne tu`ioce bi glasila - dok god neko ko je

povredio tvog dr`avljanina ne isplati ̀ rtvi novac, nemoj dozvoliti da bude{

impresioniran njegovim kvalifikacijama, nemoj, dakle, uop{te s njim

stupati u kontakt. To me je podsetilo na one stare kaubojske filmove i

~uvenu repliku "I would like first to see the colour of your money", dakle,

prvo bih voleo da vidim boju tvoga novca. I to jeste pouka za na{e tu`ioce,

jer ima dosta stranih dr`avljana koji vr{e krivi~na dela na teritoriji Srbije,

pa onda nekako nestaju iz na{e jurisdikcije. Drugo, tu sam mogla da vidim

da je na{a dr`ava sebe dovela u poziciju da bude obveznik pla}anja {tete,

da je {teta pla}ena kako za medicinsku negu `rtve, tako i kao znak

priznanja da su dr`avni slu`benici Srbije pomogli Kova~evi}u da pobegne

iz zemlje. Pravni osnov te isplate meni odista nije potpuno jasan i nije mi

sasvim jasno za{to je taj iznos ispla}en porodici Stajnhauer, a ne

Sjedinjenim Dr`avama. Dozvoljavam da neki propisi Sjedinjenih Dr`ava

to omogu}avaju, jer {teta je nastala usled ometanja pravosu|a strane

dr`ave, a novac se ispla}uje ̀ rtvi krivi~nog dela. Ali ne vidim pravni osnov

da dr`ava odgovara za posledice krivi~nog dela koje u~ine njeni

dr`avljani. Dr`ava odgovara za svoje dr`avne slu`benike, ali dr`ava ne

odgovara za Kova~evi}a. S tim u vezi ja mislim da moramo neprestano

postavljati pitanje na{oj dr`avi kako, od koga misli da regresira taj novac.

Zapravo, ona je isplatila novac za lice za ~ije obaveze ne snosi nikakvu

odgovornost u gra|ansko-pravnom smislu re~i. I tre}e {to se mo`e

zaklju~iti, makar iz izve{tavanja {tampe, jeste da su svi zadovoljni;

zadovoljan je tu`ilac D`erald Molen, zadovoljna je na{a vlada, zadovoljno

je Ministarstvo pravde, zadovoljna je, to se vidi iz izve{taja Associated

Pressa, i ambasada Sjedinjenih Dr`ava u Beogradu. ̂ ini mi se da su jedini

sitnica povodom Jeremi}a - nadam se da je u Slova~koj stigao da se

zahvali Slovacima {to su objavili dela Radovana Karad`i}a. E, a ju~e

su predsednik Tadi} i njegovo dru{tvo, ministarka Malovi} i dr`avni

sekretar Homen, javni tu`ilac, kao stavili ta~ku na slu~aj Kova~evi}.

Tadi} je rekao otprilike - skinuli smo i to breme. Ta re~enica pokazuje

ne samo njegovu glupost, nego i njegov sve vidljiviji bezobrazluk.

Naravno, postavljamo pitanje: ko nam je natovario to breme, ko nas je

to jo{ jednom prikazao svetu kao banditsku dr`avu, ako ne on i njegov

pa` Jeremi}? Slu~aj Kova~evi} je za na{u emisiju i za sajt

www.pescanik.net sve vreme pratila profesorka Vesna Raki}-

Vodineli}. Evo {ta ona misli o ovom epilogu.

Vesna Raki}-Vodineli}: 

Ono {to smo danas mogli da pro~itamo u {tampi - pozivam se na ono {to je

o ovom slu~aju izvestio Danas - bilo je, prvo, da su srpske vlasti

razgovarale sa predstavnikom porodice Stajnhauer, koja ima velike

finansijske tro{kove povezane sa povredama Brajana Stajnhauera i,

drugo, da je transfer novca izvr{en 12. marta ove godine i da se onda taj

ameri~ki tu`ilac 13. marta sastao sa srpskim okru`nim tu`iocem u

Va{ingtonu. Objavljeno je tako|e da je ameri~ki tu`ilac Molen bio

impresioniran kvalifikacijama srpskih tu`ilaca i njihovom

prezentacijom, i o tom sporazumu on kazuje doslovce slede}e, citiram: "U

zamenu za moju kooperaciju srpska vlada se saglasila da plati porodici

Stajnhauer iznos od 900.000 dolara za medicinske tro{kove, kao i u znak

priznanja da su dr`avni slu`benici Srbije pomogli Kova~evi}u da

pobegne." Iako datum su|enja Kova~evi}u jo{ nije zakazan, su|enje }e

po~eti, kako on ka`e, smesta i obave{tava da se Kova~evi} prema

propisima Srbije suo~ava sa kaznom koja je ne{to kra}a od 10 godina

zatvora, {to je manje od maksimalne zapre}ene kazne u Sjedinjenim

Dr`avama, koja tamo iznosi 25 godina zatvora. Tako|e je rekao da su oba

konzularna slu`benika Srbije koja su Kova~evi}u pomogla da pobegne

pod optu`nicom, suo~avaju se sa kaznom do godinu dana zatvora ako

budu osu|eni. On ka`e dalje da je Vlada Republike Srbije pozdravila ovaj

sporazum izjaviv{i da je to znak da ameri~ko pravosu|e ima poverenja u

srpske sudove u ovoj stvari, a i Ameri~ka ambasada je pozdravila ovakav

razvoj pregovora pohvaliv{i volju Srbije da isplati porodici Stajnhauer

kompenzaciju. Tu`ilac nas tako|e obave{tava da se druga dvojica

okrivljenih, Sanel Softi} i Edin Drugur, i dalje nalaze u Sjedinjenim

Dr`avama. Oni su pod elektronskim pra}enjem i o~ekuju okon~anje

postupka. 
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samo o politi~kom nego i o pravnom kontekstu, da dr`ava Srbija ne treba

ovde mnogo da se busa u juna~ke grudi. Ona je sad do{la u situaciju da za

jedno dosta te{ko krivi~no delo vodi postupak protiv Miladina Kova~evi}a

i protiv konzula i vicekonzula i zaista bi morala da poka`e da li ima osnova

da o~ekujemo od Srbije da bude pravna dr`ava ili ne. U tom postupku bi

morala da poka`e da ga vodi u skladu sa pravilima Zakonika o krivi~nom

postupku i da zaista ne obra}a pa`nju ni na kakve politi~ke ili druge

uticaje koji bi mogli do}i sa strane. Ako to ~ak ni u ovom slu~aju ne poka`e

- mo`da nije fer {to to ka`em, ali ja bih tu imala izvesne sumnje unapred,

sude}i po tome kako se stvar u ovom trenutku odvija - onda se, znate, ne

treba buniti ni {to nam Infostan ne pokazuje razliku izme|u glavnog duga

i kamata, jer tu razliku nismo videli ni u ovoj sumi od 900.000 dolara, {ta

se pla}a na ime medicinskih tro{kova, a {ta na ime neke kaznene naknade

zbog toga {to je dr`ava Srbija preko svojih ~inovnika ometala vr{enje

pravosu|a u drugoj dr`avi. Dakle, onda ne treba uop{te da se ~udimo. A u

politi~kom smislu mislim da nemamo vi{e prava ni na kakvo ~u|enje, sve

{to se ovde politi~ki desi potpuno je normalno, uklju~uju}i dolazak

Kova~evi}a u parlament, uklju~uju}i i slavodobitne izjave na{ih razlih

politi~ara i ministara o tome kako neko po{tuje na{e pravosu|e.

Jednostavno, to je deo politi~kog folklora za koji sam potpuno ube|ena da

velika ve}ina na{ih gra|ana nema ni{ta drugo da ka`e osim jedne re~i

koja je sve ~e{}a u reakcijama gra|ana - cirkus.

Svetlana Luki}: 

Slu{ate Miodraga Zeca, profesora ekonomije na Filozofskom fakultetu

u Beogradu. 

Miodrag Zec: 

Ovo ~emu prisustvujemo pet-{est meseci unazad pokazuje jednu trajnu

osobinu na{eg establi{menta. Uzmimo, recimo, od leta pro{le godine, kad

su prvi znaci krize bili o~igledni, ono juna~enje na{e vlade - ne mo`e nam

niko ni{ta, ja~i smo od sudbine. Svi su parametri u redu, iako danas

kukamo i pla~emo. Druga stvar, koja je tako|e trajna osobina na{eg

establi{menta jo{ od pedesetih godina, je osionost prema kriti~koj misli.

Vi mo`ete tvrditi da je crno crno, ali to ne va`i dok neko na vrhu to ne

potvrdi. To samo pokazuje da nam vrednosni sistem nije promenjen, da

smo mi u staroj paradigmi. Poku{a}u da prosto pratim jednu stvar - ovde

je sve u redu, samo ima vi{ka stanovni{tva, ~ovek je vi{ak. Ima vi{ka

penzionera, vi{ka nezaposlenih itd. Kako mo`e ~ovek biti vi{ak u jednom

sistemu, u jednom dru{tvu, ako je ~ovek dar neba, stvoren po liku Bo`ijem,

nezadovoljni verovatno Brajan Stajnhauer, koji je jo{ uvek u te{kom

stanju, i mi poreski obveznici, izuzev ako vladini ministri iz svog d`epa

nisu izvadili ovih 900.000 da plate, u kom slu~aju treba pohvaliti njihov

humani gest.

Stvar je izgla|ena na samo jednom nivou, a to je da Sjedinjene Dr`ave vi{e

ne insistiraju na ekstradiciji Kova~evi}a, ali on sada, naravno, potpada

pod jurisdikciju srpskog pravosu|a. Tako|e, ~injenica je da oni koji su

izdali taj la`ni paso{, drugu putnu ispravu, duplikat, falsifikat, {ta god

bilo, za te radnje moraju da odgovaraju. U jednom tekstu koji ste vi objavili

na va{em sajtu napisala sam da izgleda na{i pravosudni organi - sad me

politi~ari uop{te ne interesuju - zami{ljaju da je krivi~na istraga tim

povodom zavr{ena i da nema dalje uop{te ko da se poziva na odgovornost,

tim pre {to je ministar inostranih poslova izjavio da je interna istraga

pokazala da su krivi samo konzul i vicekonzul. Mogu samo da ponovim

ono {to sam mnogo puta rekla, da istragu za krivi~na dela vr{e policija,

javni tu`ilac i istra`ne sudije, a samo sud mo`e da sudi, tj. odlu~uje o tome

ko je i da li je kriv. Nemam iluzija da }e do}i do toga da sud ispituje

krivi~nu odgovornost jo{ nekog drugog osim konzula i vicekonzula koji

su nas zastupali u Sjedinjenim Dr`avama. A {to se ti~e politi~ke

odgovornosti, verujem da }e vreme za postavljanje pitanja politi~ke

odgovornosti do}i onda kada takvo vreme obi~no i dolazi, a to je u vreme

izbora.

Svetlana Luki}: 

Ali, ~ovek se posle svega ipak pita - ~ekaj, pa za{to je to moralo da se

desi, kako smo uop{te do{li u tu situaciju? Mislim, ~emu sad sve ovo?

Vesna Raki}-Vodineli}: 

Da je Miladin Kova~evi} neki anonimni student koji je nekog udario pa

pobegao i posle toga se krio kod svojih roditelja ili rodbine i da se nije

pojavljivao u javnosti, verovatno odgovor ne bi bilo tako lako prona}i ili bi

ga valjalo tra`iti na nivou neke gluposti, eventualno i korupcije onih koji

su mu pomogli. Ali on je oti{ao mnogo koraka dalje, on se manje-vi{e

otvoreno priklonio jednoj od politi~kih opcija koje promovi{u

prezumpciju heroizma, umesto da promovi{u, hajde da ka`emo,

prezumpciju nevinosti. Oni u Kova~evi}u, koji je te{ko izudarao jednog

ameri~kog dr`avljanina, nalaze heroizam koji vide u Mladi}u, @upljaninu,

Had`i}u i ostalima. Naravno da se nije moglo o~ekivati da se Kova~evi}

pojavi u Skup{tini kao, recimo, gost LDP, on je bio gost onih koji i jesu

njegovi prirodni doma}ini. Vrlo je va`no podvu}i, ako razmi{ljamo ne
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Prema tome, re~ je o strate{kom poreme}aju dru{tva, jednog sistema koji

je davno uspostavljen i samo se menjaju forme, {to mi pokrivamo, ali u

su{tini ne otklanjamo. U tom kontekstu mislim da je na{ problem mnogo

ve}i nego {to je teku}i problem ekonomske krize. Stalno smo poku{avali

da re{imo kvadraturu kruga i da zaobi|emo neke stvari koje se zaobi}i ne

mogu. Stalno smo tvrdili za sebe da smo ma{toviti do te mere da }emo na}i

tre}i put, i stalno vra}amo pre`vakane ideje da re{imo jednu stvar, ali tako

da nas ne zaboli, da u stvari sve ostane isto. I zato je to problem dru{tva

koje nije smoglo snage da na|e unutra{nju snagu da prvo to razume,

drugo, da re{i, tre}e, da shvati da to sve neko mora da plati. Ovde se sve

reforme sprovode kao da to ne}e nikog ni boleti. I onda vlada mo`e da se

ljuti - pa jesu pre ~etiri meseca obe}ali da ne}e biti smanjivanja plata? A

kad neko ka`e, ljudi, mora se `iveti gore, |avo je do{ao po svoje, na njega

se, bre, ~ove~e, baca anatema, k'o rimski papa, ho}e da te ekskomunicira.

Zna~i, jednostavno sasvim dobronamerno predla`em da na{ establi{ment

prestane anatemisati, da poku{a, ako ima {ta da ~uje, da ~uje, a ako ne}e,

bar neka ne anatemi{e, jer i to dolazi po svoje, obe}ali ste hleba i igara, a

igara ima, hleba nema. To na{e domun|avanje sa istorijom, poku{aj da se

na|e tre}i put, zavr{ava se driblanjem u kaznenom prostoru. Taj problem

smo imali i pedesetih godina kad smo po~eli razvijati samoupravljanje, i

{ezdesetih kad smo u{li u reforme. Od {ezdesetih nam re~ reforma ne

izlazi iz javnog `ivota, a mi smo do{li dotle da imamo iste probleme kao

pre 50 godina. I zato je bio u pravu \in|i} kad je govorio da nikad nama

nije bilo lako, samo nam se ~ini da je bilo bolje. Jedno malo dru{tvo, koje

nije pogledalo u sebe samo i koje pati od manije veli~ine sukobljava se

sada sa elementarnim stvarima. Iza velikih ideja nema {ta da uspe{ sa

ljudima koji stoje u redu, to je fakat, i ti mo`e{ da pri~a{ {ta god ho}e{, ali

je situacija takva kakva jeste.

Pe~at je najubistvenije sredstvo za proizvodnju, kakav plug, kakav ~eki},

a{ov, kompjuter - {tambilj je sredstvo za proizvodnju. Politi~ka elita sama

sebi kreira posao i zadu`enja, i onda nije ni ~udo {to se toliko namno`ila

administracija. A propos administracije, sad smo ponovo na pragu neke

reforme i vlada u znoju lica svog tra`i re{enje. Znoj vrca na sve strane, tu

se ula`e energija, ula`u se emocije, tu savetnici, ministri, Me|unarodni

monetarni fond, svi tra`e jedno re{enje i ne mogu da ga na|u. Radi vi{e,

tro{i manje - to je re{enje. Mi sve tra`imo da se to ne desi, a desi}e se, kako

god da okrenemo. I sada je o~igledno da }e se sve svesti na trivijalno

re{enje da se pove}aju porez i PDV. To je toliko poznato, da na kraju uvek

i sve pla}a stanovni{tvo, porez je jedno od glavnih oru|a dr`ave za

preraspodelu. 

koji kreira sve ovo i sve je ovo radi njega? Ako je on vi{ak, to bi bilo duboko

civlizacijsko pitanje. Prema tome, zaista sam duboko uveren da su ovo

na{i apsolutno dominantni unutra{nji problemi, koje ne re{avamo i koji

periodi~no dovode do eskalacije agonije koja je u stvari dugotrajna, dok je

ovo {to se desilo u spoljnom svetu samo ogolilo sve ovo skupa. Za{to mi u

svakom vremenu u kome `ivimo tvrdimo da je ju~e bilo bolje? Mi smo

jedan od retkih naroda koji tvrdi da je ju~e bilo bolje. Danas, 2009. godine,

skoro je op{tepoznata stvar da je Broz bio bolji, to govore ne samo radnici.

[ta ako se za pet-{est godina doka`e da je Milo{evi} bio bolji? Pa, da li smo

mi zaista dru{tvo sa potro{enom budu}no{}u? Mi sad ne mo`emo da

dostignemo industrijsku proizvodnju iz 1989. godine, koja je bila uvod u

krah jednog sistema i koja ni po ~emu nije bila dobra. Pa to je stvarno

stra{no, jer to je kraj desetogodi{nje agonije raspada jedne dr`ave, a niko

sad vi{e ne pri~a o tome da je Milka Planinc uvela par-nepar, da nije bilo

benzina, da je platni bilans bio u problemu. Ako je 1989. godina

nedosanjani san, onda se zaista moramo zapitati za{to je to tako i za{to je

Srbija 2009. godine izlo`ena strahovitim neravnote`ama koje se na

kratak rok uop{te ne mogu ukloniti, koje su se toliko akumulirale da

postaju zaista dramati~ne, dok mi stalno tvrdimo da to pitanje re{avamo. 

Primera radi, nave{}u samo osnovne neravnote`e. Neravnote`a izme|u

proizvodnje i potro{nje, trajna karakteristika ove dr`ave. Dramati~na

neravnote`a izme|u unutra{nje akumulacije i nivoa potrebnih

investicija, zna~i, mi moramo sad da gradimo hiljade stvari, a mi para ni

za {ta nemamo. Neravnote`a izme|u uvoza i izvoza postaje dramati~na,

neravnote`a izme|u zaposlenih i nezaposlenih, neravnote`a izme|u

zaposlenih i penzionera, neravnote`a izme|u zaposlenih u privredi i

administracije, neravnote`a izme|u obima industrije i obima usluga. Mi

pri~amo da imamo stopu rasta, a industrijska proizvodnja pada 20%.

Imali smo rast, a {ta je raslo? Rasle su usluge, raslo je bankarstvo, raslo je

osiguranje itd, {to nisu izvozni proizvodi, i to je sad veliki problem.

Ogromna imovina pojedinaca, a ne mogu da plate struju i komunalne

usluge. Dramati~na je neravnote`a izme|u centra i periferije, mi 70

godina pri~amo o ravnomernom regionalnom razvoju, a nikad nam odnos

razvijenih i nerazvijenih nije bio gori. Neravnote`a izme|u novoro|enih i

umrlih, mi svake godine imamo 35.000 manje stanovnika, vi{e ljudi umre

nego {to se rodi, i na kraju - opet je ~ovek vi{ak. Mislim da su ovo stvari

koje treba kao Luterove teze zalepiti za Narodnu skup{tinu, kad god u|u

poslanici da pro~itaju, evo, ovih mojih deset teza, da meni neko odgovori

za{to je to tako i kako se to sve skupa mo`e re{iti. 
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svrhe ko{ta 10%, plus njegovo preduze}e 10% ili manje. Zna~i, njega dinar

koji stavi u d`ep ko{ta 1,20 a mene 1,80. O ~emu mi onda pri~amo? Mogli

bi se reformisati indirektni porezi, pa bi se mogle uvesti razne poreske

skale, ne ovako odoka porez na automobile, molim, neka rastu po 200

kubika, a ne da je odjednom, recimo iznad 2000 kubika, porez isti i za

nove i za stare. Tako sirotinja {to je uvezla ove krntije sa Zapada sa 2000

i 2500 kubika ne}e mo}i platiti porez. Dr`ava bi jo{ mogla da reformi{e te

javne nabavke, koje ne}e da reformi{e. Prema tome, ono {to smatram

klju~nim za dr`avu, a to se ne}e desiti, to je da se ne sme dirati PDV, jer

pove}anje PDV gura inflaciju, gura tro{kove. I da se nikako ne smeju dirati

investicije. [ta }e na{a vlada odlu~iti - upravo obrnuto, da pove}a PDV, da

skre{e investicije. Zna~i, mi }emo otvarati tih uvek istih 10 kilometara

puta jo{ jedno 17 godina i na kraju - nemamo autoput. Prema tome, klju~na

stvar, ne{to {to treba da pi{e na vratima Vlade Republike Srbije: da dr`ava

mora da se izdr`ava od teku}ih prihoda, a ne da se zadu`uje. Sad }emo

dobiti 3 milijarde, u redu, a {ta }emo 2010? [ta }emo 2011? Pa, sti`e to sve

na naplatu, {ta }e se desiti? To smo radili sto puta, mi zna~i permanentno

imamo 7-8 milijardi koje nam fale, koje nam neko daje. Pa, presta}e da

daje ili }e biti sve skuplje i skuplje, i to }e biti problem. To bi trebalo, zna~i,

da pi{e tamo u Vladi: mo`emo da potro{imo onoliko poreza koliko smo

naplatili. Da li to tamo pi{e? Ne.

Na{a voljena otad`bina, ka`e, re{ava krizu likvidnosti, a ona sama je

uzrok nelikvidnosti. Ona ne pla}a svoje obaveze. Bud`et je du`an

putarima. Mogu}e je da je to prevara, ali on je du`an - du`an je prosveti,

du`an je zdravstvu i tako dalje, du`an je preko milijardu eura. Ne}e dr`ava

da plati. Ta ista dr`ava, umesto da plati svoje obaveze, odvaja sredstva pa

daje kredite tre}ima. Zna~i, ne}e da plati onome ko je asfaltirao, ali ho}e

da dâ subvencije za kamate da bi neko kupio Punto. Dalje, dr`ava

amnestira du`nike, ka`njava poverioce. [ta ako je pla}ao redovno poreze

i doprinose, ispao je budala, za{to bi neko radio legalno kad mo`e

ilegalno? Obe}avani su milioni prihoda u bud`etu od kakve-takve

legalizacije, legalizacija nije ni bila. Pa, ko je lud da tra`i bilo kakve

dozvole, jedni drugima se ovde penjemo na glavu, dok se sve to ne razvali.

Je l' bi to mogla dr`ava uraditi, je li to njen posao? Jeste, ali ona to ne radi,

ne}e da radi, a puna usta pravne dr`ave. Onoga momenta kad ti

amnestira{ du`nika a kazni{ poverioca, ti si iza{ao iz domena

civilizacijskih tekovina i pravne dr`ave, i vi{e ne mo`e{ da se vrati{. Kao

kad pusti{ da p~ele iza|u iz ko{nice, pa ih posle vija{ po {umi da ih vrati{,

samo }e te izujedati, one vi{e natrag u ko{nicu ne}e. I zato je dr`ava

ozbiljna stvar. 

[ta bi oni mogli da urade, a ne}e, povodom bud`eta, i {ta je problem s tom

nesretnom administracijom koju sad svi stavljaju na stub srama? Koja

administracija, za{to ona postoji? Pa, to su ljudi koji su na vlasti ili su

bliski vlasti, to im je delatnost. I {ta }e se desiti ako smanjimo

administraciju? Za{to je ona velika? Pa, zato {to pravi{ zakone koji su tako

komplikovani, a zakon je mo} i kontrola, i onda takav zakon zahteva

mnogo ~inovnika. Ako smanji{ broj ~inovnika, a naro~ito ako im smanji{

platu, {to je jedno od re{enja, {ta }e se desiti? Pa, redovi pred {alterima

bi}e ogromni. Kakva je na{a dr`ava i kako ona funkcioni{e? Pa, prvo

propi{e{ zakon koji ima za posledicu rast broja ~inovnika. Evo, primera

radi, napravio si zakon o li~noj karti i smanjio trajanje li~ne karte sa 10 na

5 godina. Tako si duplo pove}ao rad administracije, duplo, sva

obrazlo`enja su vi{e nego trivijalna. Ako paso{ va`i 10 godina za{to bi

li~na karta va`ila kra}e? Umesto da se taj postupak rastereti, ti izlazi{ s

posla, ne radi{, da bi uop{te mogao do}i do li~ne karte, va|enje li~ne karte

je najve}i dru{tveni doga|aj. Imamo hiljadu drugih takvih zakona, mogao

bih danima da nabrajam sve nepotrebne procedure i {ta je sve smi{ljeno

da se izazove tra`nja za administracijom. Onaj ko pravi zakon, on ga ne

pravi da konstitui{e prava, nego pravi zakon kao spisak zabrana i spisak

potrebnih papira za va|enje dokumenata. I kad se sagne{ pred {alterom,

ti si slomljen ~ovek, a onaj tamo kad te pogleda, pa zare`i, pa ne da... Svako

se susreo s tim besmislom. Prema tome, vlada za jedan dan mo`e

promeniti zakon i re}i da li~ne karte va`e 10 godina, ali ona to ne}e da

uradi. I sad, kad onim slu`benicima tamo u SUP-u ili u op{tini da{ jo{

manju platu, e, jado, ne}e{ li~nu kartu izvaditi ni za pola godine!

Normalno, pa ljut je ~ovek, ~itav dan je u onim papirima. Ko kreira zakon,

taj smi{lja kako da mu do|e{ na vratanca. [ta on prodaje, {ta je njegova

delatnost? Pa, mo}. Ako ti nema{, da do|e{ kod mene po neki papir, i da se

pri tom ne osili{, jer, brale, kad te ja pogledam... I stalno se neki papiri

izdaju - evo, SOS prodavnica, skupi stotinu dokumenata da dobije{ papir

da bi oti{ao u prodavnicu da kupi{ dva litra ulja i odmah proda{ na pijaci. 

Mi hrlimo ka besmislu. Ozbiljna dr`ava bi, kao prvo, mogla da oporezuje

sivu ekonomiju, ili da to polje zatvori ako ho}e. Ali, ne}e, tu su centri mo}i,

tu je socijalna politika na buvljaku itd. Mogla bi da reformi{e indirektne

poreze, ti ima{ sistem u kome rad nosi najve}i poreski teret. Ja, recimo,

kao profesor univerziteta, da bih popio kafu ili imao jedan dinar u d`epu,

moram najmanje jo{ 80 para nekom da dam za to; dr`avi, socijalno,

penziono, porezi, doprinosi itd. Da li to mora onaj vlasnik kapitala? Ne

mora. Kako radi bogat ~ovek koji ima preduze}e? On ne pove}ava plate, on

vr{i raspodelu dobiti i on to plati 10%, njega dinar potro{en u privatne
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ne va`i. Svi na{i guverneri su u Aleji zaslu`nih gra|ana, i oni koji su

uni{tili onu staru deviznu {tednju, ni{ta se nije desilo. 

I pozicija i opozicija i nevladine organizacije, svi sa rado{}u o~ekuju

dolazak Mesije, dr`avne revizorske agencije. [ta ona mo`e da uradi? Ne

mo`e ni{ta, sistem je klju~. To malo, slatko drvo od kojeg sad svi o~ekuju

da }e doneti prve plodove, dr`avna revizorska iskustva - kako da ih donese

kad oni mogu da rade {ta ho}e, kad je centar mo}i na drugoj strani? To je

problem. Mi srljamo iz jednog re{enja u drugo, a problem je izvor sam.

Treba se vratiti na izvor, tamo su koncepcije, tamo je filozofija sistema, i

onda plivati uzvodno. Svet je u problemu koji smo mi ve} vi{e puta imali,

da se privatizuju dobici, a socijalizuju gubici. Onaj je stanovao d`abe, ne}e

da plati stanarinu, onaj dobio vilu na Dedinju za 200 evra, ovaj drpio

preduze}e za 1 evro - sve su to privatizovani dobici, a gde su gubici? Gubici

su javni. Zna~i, ovde su vrline javne, a poroci privatni. Zapad shvata taj

problem i kuda to vodi - do kova~a la`nog novca. Mi ne mo`emo to tako da

re{imo, jer jo{ nam nisu dali pravo da kujemo novac kojim mo`emo kupiti

tu|u robu. Dakle, ma koliko to apsurdno mo`da zvu~alo - {to se grbo rodi,

vreme ne ispravi. Ovde je re~ o novom propitivanju, i u Srbiji i u svetu,

kakav je oblik sistema i {ta su njegove kontrolne ta~ke. Na`alost, i svet je

po~eo da sanira posledice, a da ne otklanja uzrok. Uzroci su primarni - da

li ti svojom svojinom garantuje{ za svoje poslove, da li li~nom

odgovorno{}u garantuje{ za ispravnost odluka koje donosi{ kao sudija,

revizor, kontrolor, komisija? Da li tebe, na kraju, ako te uhvate u prevari ili

nevr{enju du`nosti i tako dalje, ~eka ne verbalna osuda, nego zatvor, jer

zatvor je tu jedini lekovit. Neko ko ima milijardu {ta da ga kazni{ sa

milion? Pa, to je kao muva da ujede bizona. Nego, apsana, a onda se vrati,

pa na po~etak. Ko je klju~? Klju~ je poverilac, a ne du`nik. A {ta se tamo, na

Zapadu, re{ava? Pa, i tamo se brine o du`nicima, ne o poveriocima. Ako je

neko dobio ku}u na Floridi koja mu ne pripada, neko je to platio. Ko? Onaj

Kinez u Sijanu koji pravi WC {olju koja na Floridi ko{ta 2 dolara. Govorim

metafori~no. E, to su pitanja koja svet mora postaviti globalno, a mi u

na{oj voljenoj otad`bini moramo postaviti pitanje - za{to je ~ovek vi{ak?

Premda umire vi{e nego {to se ra|a, ~ovek je opet vi{ak.. Jer, mi srljamo u

situaciju koja je po definiciji nere{iva. Danas, sutra, prekosutra - ili }e se

re{iti, {to ka`e na{ biv{i vo|a, institucionalno, ili vaninstitucionalno. 

Jedno je kad neko dru{tvo pozovete 1945. na {tednju i obnovu, ljudi zaista

juri{aju, ru~no vade slavonske hrastove i prave autoput, pruga gradi nas,

mi gradimo prugu. Energija naroda. Jedno je kad 2000. godine ka`ete -

ljudi, dosta je, bre, bilo zavrzlame, mi }emo to, to i to. Ali, posle devet

Se}ate se RTS pretplate? Ne}e narod da je pla}a i ne mo`e{ se ti vijati sada

po antenama. Druga stvar, ova javna preduze}a, to je tolika misterija,

toliko pri~anje bajki i toliki juri{ - pa da smo juri{ali na Kosovo kao {to sad

juri{amo na javna preduze}a, Turci ne bi pre{li Bosfor. Za{to juri{amo?

Zato {to je tamo ~ista mo} i ~isti algoritam boga}enja. Nema sla|e stvari

nego kad je svojina javna a upravljanje privatno, to je prosto istorijska

poslastica. Da li mi to mo`emo da sredimo? Mo`emo. Da li nam treba vi{e

od mesec dana? Pa, ne treba, ali moramo da ho}emo. Pri~amo da moramo

dati milione ljudima u upravnim odborima i upravi. Za{to moramo? Hajde

da poku{amo ovako - da utvrdimo {ta je cena rada, pa da objavimo

konkurs za, recimo, direktora Elektroprivrede Republike Srbije u kojem

pi{e da to mora biti takva i takva osoba, sa tom i tom radnom biografijom,

tim i tim iskustvom. Zna~i, prvo da utvrdimo kriterijume. Ali te poslove

sada mo`e da radi svako ko ima u ruci adekvatnu partijsku knji`icu. Ni{ta

mu ne treba, mo`e mu to ~ak biti i prvo zaposlenje u `ivotu. Kao {to je

priznao jedan visoki ~inovnik - ja sam se tek zaposlio kad sam se u~lanio

u partiju. Drugo, da vidimo ko je odgovoran za gubitke, da vidimo upravni

odbor tog i tog javnog preduze}a, je li on odgovoran za gubitke ili je samo

dobijao platu? Tada bi ljudi razmi{ljali da li da se javljaju na takve

konkurse. Jo{ gora stvar je sa kontrolnim telima, ima{ kontrolna tela u

kojima se zapo{ljava elita. Mi smo poslednji bastion na Zapadnom

Balkanu. Mislim da tu ima vi{e komisija za hartije od vrednosti,

regulatornih tela, raznih berzi i ostalih zanimacija, nego od Krakova do

Pekinga. Je li to normalno, ljudi? [to mi ne bismo mogli propisati da u

komisiju za hartije od vrednosti treba da se biraju ljudi koji imaju

odre|ene papire. Recimo, kod nas je op{te poznato da imamo dilere,

brokere, portfolio-menad`ere, investicione savetnike, oni svi treba da

imaju neku {kolu - a onaj ko njih kontroli{e ne treba da ima nikakvu

{kolu? Kako mo`e neko ko nema posebne dozvole kontrolisati rad

finansijskih institucija gde rade ljudi koji imaju neke posebne dozvole?

Jesmo li ikada objavili kakav konkurs? Nismo. Je l' treba? Treba. Nego,

ovde ima jo{ jedna poslastica: svi do|u na vlast preko partije pa se onda

zamrznu. Evo, recimo, berza pada, kao i sve drugo, dovoljno je da uhvate

jednog za transakciju i dokapitalizaciju ne~ega, pa mogu da `ive godinu

dana, to su toliko velike pare. Ko odre|uje tu cenu? Odre|uje dr`ava,

mora{ da plati{. Do|i po potvrdu i plati milion evra. Je l' to dobar biznis?

Pa, savr{en biznis! Je li to perpetuum mobile? Jeste. Mislim da nikakva

materijalna odgovornost nije dovoljna, odgovornost mora da bude

krivi~na. Vidimo {ta se sad de{ava na Zapadu, pa ljudi upadaju u ku}u, bre,

direktora Bank of Scotland, videli ste ju~e ono u Londonu. A ovde - puj pike
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smo ostati ~etiri dana zbog velike magle, ~ekali smo da se razbistri, da

vidimo dokle taj problem se`e. Dajte, oprostite ovim ljudima, mislim,

nemojte tako. Eto, ja sam ih branio koliko sam mogao.

(Bob Dylan - Beyond Here Lies Nothin')

Svetlana Luki}: 

^uli ste pesmu sa novog albuma Boba Dilana koji izlazi krajem aprila.

A posle 20 godina u Beograd je do{la knji`evnica Dubravka Ugre{i}.

Pre ratova devedesetih mo`da je se se}ate po knjigama Filip i Sre}ica,

[tefica Cvek u raljama `ivota, po kojoj je Rajko Grli} snimio onaj

~uveni sme{ni film, i Forsiranje romana reke za koji je 1989. dobila

NIN-ovu nagradu. 1993. Dubravka je napustila Zagreb u kojem je bila

progla{ena jednom od ~etiri vje{tice, neprijateljice Tu|manovog

re`ima. Dubravka Ugre{i} danas `ivi u Amsterdamu, u me|uvremenu

je objavila dva romana, Muzej bezuvjetne predaje i Ministarstvo boli, i

~etiri knjige eseja, Ameri~ki fikcionar, Kultura la`i, Zabranjeno ~itanje

i Nikoga nema doma. Knjige su joj prevedene na preko 20 jezika i ove

godine je u{la u u`i izbor za Bookerovu nagradu. Slu{ate razgovor koji

smo napravile sa njom i delove Dubravkinog nastupa u Centru za

kulturnu dekontaminaciju, gde je sa njom razgovarao Dejan Ili} iz

Fabrike knjiga. Dejan je ~ovek koji je zaslu`an za to {to su u Beogradu

objavljene sve Dubravkine knjige. 

Dubravka Ugre{i}: 

Jesam autsajder gdje god da do|em, ja sam i u Zagrebu autsajder zato {to

sam naprosto izvan svih krugova. ^ak nemam ni preteranih veza sa

izdava~ima ili sa nekakvim knji`evni~kim krugovima. Dakle, nisam

nigdje u{tekana. Ja sam autsajder i tamo gdje ̀ ivim, u Amsterdamu, tamo

nisam ~lan apsolutno nikakvih dru{tava, nikakvih knji`evni~kih

organizacija, jedva se zna da ja tamo postojim. Dobro, sad sam dobila malo

publiciteta, ali vi mene do`ivljavate potpuno druk~ije nego ja sebe i nego

{to govore ~injenice. Ono {to mo`da nije autsajdersko, ali i to je pitanje

gdje i kako, to su moje knjige. Ho}u re}i, ja ne idem sa svojim knjigama

zajedno.

Svetlana Vukovi}: 

Ali, kad vas kandiduju za Bookera...

godina ponovo smo na istom. Nema emocionalnog potencijala za velike

projekte, sad se mora delovati institucionalno. A mi nemamo demokratski

sistem. [ta }e poslaniku za rad na terenu pare, kad on terena nema, nema

on neposrednih bira~a. Ovo je nagodba partija - kakvih 250, pa ne treba

nam 5 poslanika! Najbolje je e-mailom da iz partijskih centrala

predsedniku skup{tine stignu uputstva {ta je stav. Ovo je juri{ po

komandi. Je l' se Obama borio za svaku ameri~ku dr`avu? Mora se vratiti

veza naroda i poslanika. Ili druga opcija, partijski ali ve}inski sistem, ko

pobedi nosi sve, pa }emo onda videti. A ti ima{ ne{to izme|u, politi~ki

motor ne funkcioni{e. Jedan moj prijatelj ka`e - Srbija je zemlja u kojoj bi

Sizif morao da gura kamen nizbrdo. A ja mislim da je u najboljem interesu

na{e elite da se iz politikantske preobrazi u politi~ku i dr`avni~ku elitu i

da poku{a da re{i stvar. Sa~eka}e to ovi mladi ljudi, jedino je Broz umro na

vreme i oven~an slavom, ve} ovaj drugi na{ tiranin i vladar nije umro ni na

vreme, ni jednostavno, ni oven~an slavom. Iz toga se mora u~iti. Ne `elim

da se pogre{no shvati, ali prosto je to tako, treba vladati i gledati rezultat.

A moglo se videti i pro{log leta. Se}am se koliko su me napadali kad sam

predlo`io broj ministara - prete ljudi, bre, ho}e da biju. Ali sad idem korak

dalje, ka`em, nemojte smanjivati broj ministara, to ne zna~i ni{ta,

promenite zakone. Nemam ja ni{ta protiv tih obi~nih ljudi na {alterima,

oni ne kreiraju zakone, ali mo`da i kreiraju. Za{to Toyota funkcioni{e?

Zato {to svaki radnik kad izlazi s posla daje neku racionalizaciju onome

koji dolazi na posao; makar bilo samo "nemoj {araf ovaj tamo, nemoj

ovamo", ta je logika dovela do strahovite efikasnosti i na kraju najve}eg

proizvo|a~a automobila na svetu. [ta na{ svaki ~inovnik radi? Ma, daj jo{

jednu za~koljicu, ako nam se slu~ajno izmigolji na ~lanu 9, da ga do~eka

9a, onda je moj. To je potpuno suludo. Kad predsednik Vlade sedi iza celog

metra materijala, kako }e onda na~elnik da nema bar 30 santimetara

nere{enih stvari? Moj radni sto je uvek ~ist, i onda neko ka`e - ovaj Zec

ni{ta ne radi, |e su papiri, |e je nered? Kad ne{to uradi{ na vreme, ti si se

zeznuo, to je kao da si nekom rekao da si bez posla. Potpuno je izokrenuta

filozofija koja, naravno, pojedincima koristi. Uzmimo taj nesretni

Kopaonik, prvi put na tom Kopaoniku ti nisi mogao da ka`e{ ni{ta

kriti~no, to je bilo izre`irano kao Peti kongres. Govori predsednik dr`ave,

govore ministri jedni drugima, a mi ostali kao slu{amo. Da li si mogao

ne{to kriti~ki da prozbori{? Nisi. Imao sam mnogo pitanja, ali nisam

mogao da ih postavim. I pita me jedan novinar {ta ja mislim o tome. A ja,

po{to volim da branim onoga koga napadaju, imam problem, jer sad

branim na{u vlast. I ka`em - ljudi, oprostite im, morali smo do}i na

Kopaonik, problem je toliki da sa ni`e ta~ke ne mo`e da se vidi, i morali
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recimo, za ovu zbirku Nikog nema doma, koja je u Americi iza{la

dvostruko deblja, jer sam ju u me|uvremenu dopisala - vjerujem da je

njezin prijem bio puno `ivlji, puno otvoreniji me|u tim ameri~kim

~itaocima nego u Zagrebu, a vjerojatno je i tu u Beogradu pro{lo dosta

gluho.

Egzil je bukvalna promena konteksta, on podrazumjeva osobno iskustvo

svakog egzilanta koje te{ko da se dâ podvjesti pod odrednice koje uporno

proturaju knji`evni kriti~ari iz obeju sredina, mati~ne sredine i sredine

doma}ina. Odrednica je emigrantska, imigrantska, egzilantska,

nomadska, manjinska, etni~ka knji`evnost - diskriminativne su, ali

ujedno i afirmativne. Tim odrednicama mati~na sredina istiskuje pisca

napolje, tim istim odrednicama sredina doma}ina potiskuje pisca u

njegovu etni~ku ni{u, ali ga ujedno afirmira priznaju}i njegovo

postojanje. Mati~na sredina polazi od pretpostavke monokulturalizma i

ekskluziviteta, druga iz pretpostavki multikulturalizma i inkluziviteta,

ali i jedna i druga u su{tini barataju pra{nim etiketama etniciteta i

politike drugosti. ^ak i ako napi{em tekst o pusto{i zale|enih pejza`a na

Sjevernome polu, u rezultatu }u naj~e{}e biti etiketirana kao hrvatska

spisateljica ili kao hrvatska spisateljica u egzilu koja pi{e o pusto{i

zale|enih pejza`a na Sjevernom polu. Recenzenti }e ledenu pusto{ moga

teksta promptno naseliti pojmovima kao {to su egzil, Hrvatska, biv{a

Jugoslavija, postkomunizam, Balkan, Isto~na Evropa, slavenski svijet,

balkanski feminizam ili balkanski ekofeminizam, dok }e me novinari

pitati jesam li u pusto{i zale|enih pejza`a imala prilike sresti

jugoslavensku dijasporu i {to iz zale|ene perspektive mislim o situaciji na

Kosovu.

Imala sam priliku sresti posvuda tu djecu, osobito djecu u Americi.

Fantasti~no je kad u liftu ~ujete, a ja sam tako ~ula razgovor izme|u dvije

mlade zgodne djevojke - jedna pita "ej, jesi ti uzela ono PHD?", a ova veli

"ma, nisam", a ona opet pita "je li tvoj de~ko pie{dirao?". To su sve mladi

ljudi na fakultetima, evo, pro{le godine sam zalutala u Sent Luis i tamo

sam upoznala nekog mladog de~ka iz Banjaluke koji na Jejlu studira

staroenglesku knji`evnost. Nakon toga sam imala jedno predavanje na

Kolumbiji u Njujorku, i odjedanput sila nekakve na{e djece - a, mi smo

dobili e-mail, znamo da ste bili u Sent Luisu. Srela sam nekakvu curicu iz

Bosne koja radi kao broker na Vol stritu. Ja velim "bo`e, dijete, ti si broker

na Vol stritu", a ona "pa {ta, ima puno na{ih". Sve to je negdje pozavr{avalo

te sjajne fakultete, sve negdje ne{to radi. To je ta neka nova emigracija.

Imate onu staru emigraciju koja je oti{la sa ratom, ali to su stari ljudi koji

Dubravka Ugre{i}: 

Ja mislim da je to neka gre{ka.

Svetlana Vukovi}: 

Vi u stvari ne znate kako se to desilo?

Dubravka Ugre{i}: 

Pa, ne znam, kako mogu znati? Vi ne znate ko je kandidat za Nobelovu

nagradu, ne znate ko je bio u igri, vi samo dobijete vijesti jednom godi{nje.

Bookera malo pumpaju, malo je transparentnije, imate te duge liste, pa

kra}e liste, pa najkra}e liste, i zato Booker ima tako veliku popularnost.

Imate, dakle, godi{nji Booker za engleskog, ameri~kog, australijskog

pisca i tu novu nagradu Man Booker International. Zanimljivo za

ovogodi{nju listu je da ih je do sada bilo samo dvije i na te dvije prethodne

su bile zaista veli~ine, to su bili svi oni pisci od kojih su neki dobili

Nobelovu nagradu, kao Ginter Gras, ili na ovoj listi Najpol, a ovdje se sad

prvi puta na listi javljaju i pisci koje nitko ne bi o~ekivao i kojima su mnogi

razo~arani. Pitanje prisutnosti vam je isto relativno, kao i svagdje. U

Hrvatskoj je najpopularnija spisateljica trenutno Nives Celzijus. Znate da

je u Zagrebu bila ova peticija za Marka Perkovi}a Thompsona, da se njemu

treba dozvoliti da nastupa u Puli, da je on umjetnik, da je on ne znam {to -

potpisalo je nekakvih trista intelektualaca. Kad ka`em svojim

prijateljima da je, eto, tristo intelektualaca potpisalo tu peticiju, oni ka`u

- ha, ha, i ti to zove{ intelektualcima? I ja velim, da, ali da li postoji druga

lista? A oni vele, pa, nije niko lud da potpisuje drugu listu. Ja velim, ako

nema druge liste onda je ~injeni~no ovo tristo hrvatskih intelektualaca.

Dakle, ~injeni~no Nives Celzijus je najpopularnija hrvatska knji`evnica.

Svetlana Luki}: 

Kad ste malo~as rekli da imate tu autsajdersku poziciju, kako bi ste je

opisali?

Dubravka Ugre{i}: 

Pa, kako okrenete. Mo`ete re}i da je to invalidna pozicija, pozicija koja

nije puno vrijedna, koja odbija svaki anga`man, ili da je komotna, pozicija

lijen~ine. Vjerojatno bez te pozicije moji eseji ne bi bili takvi kakvi jesu.

Znate, ja ulovim neku epizodu u [vedskoj, ne{to ~ulovito ovdje u

Beogradu, ne{to ulovim u Zagrebu, ne{to u Budimpe{ti, i to ne mora biti

nekakva korektna, objektivna slika svijeta, ali je moja i, za veliko ~udo,

ona nalazi svoje ~itaoce na raznim stranama svijeta. To me je iznenadilo,
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prema cilju nose}i u rukama porculansku zdjelicu, duboko uvjerena da je

zdjelica ispunjena dragocjenim sadr`ajem koji mora pronijeti do cilja.

Zdjelica ispunjena dragocjenim sadr`ajem je dakako knji`evnost,

knji`evnost kao umjetnost. I trka i iscrpljuju}i maraton i simboli~na

zdjelica i knji`evnost kao umjetnost, sve bi to mogle biti tragikomi~no

krive pretpostavke, jer posve je mogu}e da trka~ica tr~i stoje}i u mjestu, a

da to i ne zna. Ili da, ne znaju}i to, tr~i unazad. A ako trka~ica i stigne do

zami{ljenog cilja i zdjelicu s dragocjenim sadr`ajem pronese neo{te}enu,

na cilju bi je mogla do~ekati spoznaja da je u zdjelici luk i voda.

Nakon raspada Jugoslavije, znate, po~ele su se remodelirati i povijesti,

nanovo pisati {kolski programi i ~itanke i sve to skupa je jednako stra{no

ideologizirano. Ja sam to napisala u jednom tekstu jer sam to naprosto

vidjela. Vidjela sam igru sa pitanjima. "Kako se zove povr}e zbog kojeg

jedna princeza nije mogla spavati?", ja sad mislim, super igra, vidi kako je

slatko, ne? Princeza na zrnu gra{ka, super. I onda, kako se zove mjesto u

kojem se rodio prvi hrvatski predsjednik Franjo Tu|man? Veliko

Trgovi{}e. Kako se zove re`iser velikog filmskog ostvarenja Duga mra~na

no}? Antun Vrdoljak. A da ne ka`em da sam vidjela u~ilicu iz geografije -

kompjuterska igra u kojoj imate |aka dje~aka, ne djevoj~icu, koji ulazi u

{kolu. U {koli imate razne razrede, pogledala sam razred geografije,

nisam se usudila i}i dalje. To je jedna svemirska letilica, vi letite iznad

Hrvatske i tamo gdje se spustite, recimo u Dubrovnik, otvori se obla~i} i u

dve re~enice kratka povjest Dubrovnika. Me|utim, odmah iza toga obla~i}

ve}i i slika gradona~elnice Dubrovnika. Idete na Osijek - sa ekrana

desetogodi{nje dijete gleda Anto D`api}. I to se zove program iz

geografije. Ali vjerovati da }e djeca ostati trajno zaga|ena, o{te}ena,

izbrifirana, to nije ta~no, jer nismo ni mi, ni nama se nije ba{ dogodilo da

smo ispali sasvim glupi.

Dejan Ili}: 

Imali ste priliku da Vas pozovu u Sjedinjenim ameri~kim dr`avama u

jedan, kako smo mi govorili, radni~ki univerzitet i zamolili su Vas da

odr`ite predavanje ljudima koji su i{li u ve~ernju {kolu. To su radnici koji

su do{li u Sjedinjene ameri~ke dr`ave i poku{avaju tamo da se izbore za

neki svoj `ivot i veruju da obrazovanje ima smisla, a Vas su pozvali da im

ka`ete ne{to u vezi sa tim. Kako ste se ose}ali u tom trenutku?

sa sobom nose i dalje sjeme mr`nje. U Amsterdamu ima jedan kupovni

centar na otvorenom i tamo su neki kafi}i i svaki put kad pro|em sretnem

trojicu, mogu imati izme|u 60 i 70, ulubljeni obrazi, cigareta, i kre}e

pri~a, veli "e, ba{ mi je drago za Hrvate, oni su dobili sve {to su hteli, a mi,

eto, mi smo `rtve pa `rtve, kao @idovi".

Mogu zamoliti fotografe da me prestanu fotografirati da bih mogla

koncentrirano ~itati ovaj tekst? Je l' se mo`emo slikati poslije? Svi zajedno,

kako god, okej? Hvala vam puno.

Kad je Karad`i} priveden na Hag onda sam napisala taj esej i palo mi je na

pamet - bo`e, ~ekaj, koliko je to godina pro{lo? Pa, ne samo da je odneseno

deset i vi{e godina mog `ivota nakon Titove smrti, jer je bilo ho}emo-

ne}emo, {ta }emo, kako }emo, ima ulja, nema ulja, inflacija, neinflacija...

A onda je na to do{lo jo{ idu}ih 20 godina - pazite, to je 30 godina ̀ ivota sa

tim ratom. Moram priznati da sam se ja naprosto umorila. Nekad, kad bih

do{la u Zagreb, ja bih pokupovala gomilu novina odmah i krenula u

~itanje. Sad isto imam taj refleks, ali ja vi{e to ne mogu ~itati. I pojavilo se

jo{ ne{to, ja vi{e ~ak ne razumjem ni taj jezik. Isto se odnosi naravno na

Srbiju, na Bosnu. Ja sam lani bila u Crnoj Gori i isto sam kupovala novine,

htjela sam da vidim, i potpuno je bilo fantasti~no koliko ja nisam mogla

vi{e prodrijeti u taj jezik, jer je on samozadovoljan, zatvoren,

podrazumjeva stvari, kao da mi svi razumijemo o ~emu govorimo. I

odjedanput sam shvatila - ne, pa ja ne razumijem. Osim toga, ne `elim

razumjeti. Osim toga, objasni mi. Osim toga, nemoj mi govoriti tim

polumucavim govorom. Govor gesta se preselio u jezik, aha, e, znamo mi,

a-a, ovi poluzvukovi, ne. Ako krenete u~iti taj jezik onda vi to~no znate

koja je ideolo{ka poruka i ja zaista ne `elim, ne mogu vi{e, pa mislim, ko

to sve skupa mo`e? Ne samo da sam o tome pisala, ne samo da sam toliko

dugo godina bila vezana uz sve to - pojavio se zamor materijala. To je jedan

umor - vani bi rekli fatigue.

U svijetu robnih vrednosti pisci, ljudi koji pi{u i publiciraju svoje knjige

mora}e se suo~iti sa promjenom svoga statusa. Hrvatski pisci na primjer

mora}e prihvatiti ~injenicu da je svestrana i multimedijalna Nives

Celzijus ni{ta drugo do njihova tr`i{no uspje{nija kolegica. Odga|aju}i

konfrontaciju s ~injenicama, pisci hrle u zadnje preostalo skloni{te, pod

krovove nacionalnih akademija znanosti i umjetnosti koje osiguravaju

institucionalizaciju nacionalnih vrednosti i ne{to sigurnije penzionerske

dane. Takvi pisci su pred i{~eznu}em, ali nisu nu`no gubitnici. Moj osobni

knji`evni~ki napor dao bi se sa`eti u slici sudionice demokratskog

knji`evnog maratona koja ima ne{to vi{e od 50 godina, sudionica tr~i
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Osje}ala sam se potpuno bo`anstveno, kao profit, kao svi oni profiti ~ija

imena ne smijem spomenuti. Na moje predavanje su zapravo do{li

emigranti iz zemalja u kojima se govori {panjolski jezik. Ja sam za njih

bila simboli~na figura, njima je bilo u`asno va`no to da sam ja pisac koji

ima publicirane knjige, jer za to postoji fakti~ki dokaz. I oni su svi kupili

moju knjigu, iako je nisu mogli ~itati, jer i knjiga je bila za njih simboli~na

vrednost, ta koju }e oni jednog dana dosti}i kada nau~e engleski jezik.

Onda }e imati biblioteku s potpisima pisaca i mo}i }e ih ~itati. Mislim, to

su ljudi koji rade po nekoliko poslova da bi pre`ivjeli i idu u te ve~ernje

{kole gdje u~e engleski, u~e ne{to o Americi itd. Dakle, oni su mi poklonili

pli{anog medvjedi}a i cvije}e, i to je bilo toliko ganutljivo i ja sam se

osje}ala, iskreno re~eno, kao Nade`da Krupskaja u susretu sa svojom

komunisti~kom }elijom u Americi, jer sam se morala sa svima njima

rukovati. Oni su inzistirali da se rukujemo i svima sam morala potpisati

njihovo puno ime i prezime. Potpuno je fantasti~no, lista pisaca ameri~kih

koja je bila u toj istoj {koli i radila isto {to i ja je ne~uvena, zapravo ona

po~inje od Artura Milera, i moram re}i da je to jedan od najljep{ih

knji`evnih do`ivljaja u mom `ivotu.

O novcu ne znam ni{ta. Iz te svoje potpuno ignorantske perspektive ja se,

naravno, trudim, okre}em New York Times, onda ~itam one kolumne,

poku{avam u~iti taj jezik novca, pa ne mogu ni{ta nau~iti jer opet ni{ta ne

razumijem. Mislim, ne znam ~ak ni {ta je burza, ja ne razumjem kako se

novac pere, ja uvjek mislim da se uzme pra{ak pa se pere. Ali mo`da zbog

te ignorancije, a mo`da i zbog neke intuicije koja je pravilna, mislim da je

najva`nija pri~a uop}e pri~a o novcu, da su sve ostalo opravdanja. Znate,

sve {to se doga|a je nekakav pakung za obi~ne ljude da to mogu razumjeti.

Mislim, recimo, da je pri~a o raspadu Jugoslavije zapravo pri~a o novcu, da

je rat pri~a o novcu. Pakung je bio razumljiv svima nama, a to je bio

nacionalizam, a prava pri~a je o novcu. Znate, nikad niste ~uli pri~u o ratu,

povijest rata pisanu iz perspektive prodavca oru`ja. Bilo mi je zanimljivo

u Crnoj Gori - to je zemlja u kojoj vi osje}ate da taj euro - vidite ga bar

konkretno - negde curi, cirkulira, leti po zraku, pliva po moru, i vi ne

razumijete kako. Postoji taj jedan va`an, ako ne i najva`niji sloj na novcu

koji je nama nevidljiv, nama obi~nim ljudima, mi ga ne razumijemo. Ja

vam mogu iz perspektive najobi~nije doma}ice re}i - one 2000. kada je

uveden euro bila sam u Americi, vratila sam se i zatekla euro. Prvo,

shvatila sam da je sve poskupilo za 100% - jedan gulden je jedan euro i sad

je to kao isto, a pla}e nisu sko~ile. I nekako sam mislila, bo`e moj, ovo je

plja~ka milenija. E, sad sa krizom moja svijest doma}ice je potpuno

pomu}ena, ja to sad ne razumjem, ali ideologija mi govori da je ne{to

krivo, jer to je opet ideologija nametanja krivice, svi smo mi krivi, evo, mi

sad moramo stegnuti kai{. Ko? Ko mora stegnuti kai{? Jesam li ja tro{ila?

Jesam li ja dobila? I tu }e sad opet biti premje{tanja krivice - znate, vi ste

nesposobni, zato ste u krizi, ili vi ne radite dovoljno, ili previ{e ste tro{ili.

A stvari koje idu paralelno su fantasti~ne. Sje}am se, 1971. su bile

demonstracije u Hrvatskoj, Savka, Tripalo, Hrvatsko prolje}e. U jednom

momentu bila je policija koja je tamo tukla studente. Jedan prijatelj mi je

ispri~ao scenu, policija je bila dosta gruba pa su se promatra~i sklanjali u

stranu, u haustore, u ve`e, i on se tako isto malo sklonio i gledao, i pored

sebe je vidio jednog malog ~ovjeka sa kapicom koji je ~itao novine, a u

novinama je bila rupa. I on je mislio evo ga, to je {pijun, onako, brkovi,

kapica, novine... I onako ga malo pogledao, i ovaj isto njega, a ovdje se

odvija povjesna scena, bitka, i opet ovaj gleda onoga, onaj gleda ovoga i na

kraju ovaj mali ka`e "o'{ kupit' ~uku?". ^uka je sat, dakle, on je prodavao

satove u vreme `estoke bitke. Taj mali s brkovima i s tom kapicom - on je

uvijek pobjednik velikih povijesnih doga|anja.

Dubravka

Ugre{i}
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Romi Beograda,
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diskriminacije,

Biljana Stojkovi}, biolog,
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Skup ~etvrtasti sto,

Petar Lukovi}, novinar
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^ujete moj glas, {to zna~i da je Ceca Luki} bolesna. Bolestan je i Pera

Lukovi}, tako da }ete na kraju emisije ~uti kako kijavi~ava Luki}

razgovara sa kijavi~avim Perom. Ali na po~etku }emo malo pri~ati o

Romima. Gradske vlasti su 14 dana pre roka bagerima sru{ile romsko

naselje u bloku 67 na Novom Beogradu. Ljudima nije bilo dozvoljeno ni

da iznesu stvari. Jedna `ena je do`ivela infarkt, jer je ispod ru{evina

propalo sve {to je spremala sinu za `enidbu idu}e nedelje. Operacijom je

rukovodio i posle je pravdao gradona~elnik \ilas.

Pre 17 godina, 1992. godine, Dragan \ilas je predvodio poslednje urbane

demonstracije beogradskih studenata. Jednoga dana studenti su se

probili do ku}e Slobodana Milo{evi}a i preko kordona policije vikali -

Miro, kuvaj kafu! Posle 20 minuta policija je dobila nare|enje da krene

na demonstrante. Tada je visoki albino momak skinuo majicu i sa

visoko podignutim rukama, go do pasa, po{ao prema njima. Za njim su

se skinuli, podigli ruke i krenuli i ostali momci. Taj mladi} je svetleo u

sumraku kao beli an|eo. Policajci su polako spustili pendreke i nastala

je ti{ina. Taj momak, junak ovog magi~nog doga|aja iz mitske pro{losti

'90-ih, danas je na{ gradona~elnik koji izgovara primitivne i rasisti~ke

re~enice zbog kojih }e morati da podnese ostavku. 

Milo{ ]iri} je bio na protesnom skupu Roma i nevladinih organizacija i

razgovarao sa Romima, Sa{om Gajinom i Goranom Mileti}em iz

Koalicije za borbu protiv diskriminacije. Pre nego {to ~ujete ovu

reporta`u, nekoliko podataka. Ta~an broj Roma u Srbiji nije poznat,

kre}e se od 108.000, koliko je evidentirano u popisu 2002. do 800.000,

kako tvrde neki romski lideri. Po proceni Saveta Evrope u Srbiji ih ima

oko 450.000. Romi ~ine 66,7% najsiroma{nije ~etvrtine stanovni{tva u

Srbiji, dok u najbogatijoj ~etvrtini nema nijednog Roma. U Srbiji postoje

593 romska naselja bez infrastrukture i normalnih uslova za `ivot. Od

toga 72% ~ine nelegalna i delimi~no legalizovana naselja. U nezdravim i

nebezbednim uslovima `ivi 63% Roma. U Beogradu postoji 197

nehigijenskih romskih naselja. 

Sa{a Gajin: 

Ono protiv ~ega smo mi ustali i kao Koalicija protiv diskriminacije i kao

deo nevladinog sektora od mo`da 45 i vi{e organizacija koje su potpisale

ovaj zahtev za smenu gradona~elnika, jeste to da je on svojim ~inom

doveo do jedne apsolutno protivpravne situacije. Videli ste da su, kada

su bili suo~eni sa protestima, pre svega nevladinih i romskih
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od nema{tine, ali obrazovani, pismeni ljudi to nisu smeli da dozvole.

Imali smo prilike da ~ujemo da gradski oci govore o tome kako }e Romi

da se vrate tamo gde im je prebivali{te, odnosno da oni koji nemaju

prebivali{te mogu da napuste Beograd. Stvar je u tome {to oni u

principu nemaju nikakvo prebivali{te, nikakvo boravi{te. Nemaju

prilike da se upi{u u mati~ne knjige ro|enih. Kod nas postoji vi{e

desetina hiljada ljudi koje mi nazivamo pravno nevidljivim i ve}ina od

njih su upravo Romi. Kada govorimo o obrazovanju, o zdravstvu, o

pristojnim uslovima za `ivot, o uklju~enosti u sve tokove dru{tva, o

integraciji, onda moramo imati na umu da se radi o populaciji koja je

pravno nevidljiva, koju prvo moramo da konstatujemo, da upi{emo u

mati~ne knjige, da im izdamo li~ne isprave da bismo mogli dalje da se

bavimo njihovim ljudskim pravima. To je onaj kamen spoticanja koji

nas ve} godinama vezuje za jedno isto mesto, ne mo`emo da krenemo

napred ako nemamo te ljude registrovane, pravno vidljive. To je po~etni

korak ka njihovoj integraciji. Dokle god dr`ava ne `eli da u~ini taj

odlu~an korak napred, ne}emo mo}i da se bavimo ni njihovim drugim

pravima. Nema zemlje u Evropi koja nema odre|enu vrstu pravnih

problema sa romskom zajednicom, ali tako|e nema zemlje u Evropi koja

na ovakav na~in, potpuno protivzakonito, na savr{eno brutalan na~in,

"re{ava" ove probleme. 

Ono do ~ega je svim evropskim dr`avama stalo jeste da se na|e neki

modalitet koji bi upu}ivao na integraciju tih ljudi u dru{tvo u kojem

`ive. Ne politika getoizacije, ne politika razdvajanja, ne politika slanja

na neko drugo mesto, ne politika kontejnera, nego politika integracije

romske zajednice u dru{tvo u kome `ive na ravnopravnim osnovama sa

svima drugima. Nema te zemlje u Evropi koja ne}e slediti taj put. Evo, ja

sam imao prilike pro{le nedelje da budem na redovnom zasedanju

Komisije protiv rasizma i netolerancije Saveta Evrope kada se

razmatrao izve{taj o stanju romske zajednice u [vajcarskoj, Nema~koj

i ^e{koj. Op{ti je zaklju~ak u vezi sa njihovim polo`ajem bio da se u

svakoj i najrazvijenijoj dr`avi Evrope, kao {to je [vajcarska, mogu na}i

problemi u integraciji romske zajednice. To nije ni{ta specijalno novo, a

istovremeno }ete nai}i na jednodu{nu politiku tih evropskih zemalja da

se svi ti ljudi koji pripadaju romskoj zajednici moraju integrisati u

dru{tvo kao ravnopravni ~lanovi. To je ono {to njih diferencira od nas.

Mi idemo nekim drugim tokom; kontejneri, izme{tanje na jug Srbije,

razdvajanje porodica, brutalnost, povreda dostojanstva tih ljudi. To je

odlika ne evropskog nego nekog drugog puta koji je ili ostao na |ubri{tu

istorije ili se nalazi van evropskog kontinenta. Na sli~an na~in na koji

organizacija, odlu~ili da pomognu tim ljudima, ali ne svima i ne na

na~in na koji je to trebalo u~initi. Poku{ali su, naime, da razdvoje

porodice i da `ene, decu i stare ljude iz romskih porodica odvedu na

jednu stranu, a one za koje smatraju da su radno sposobni na drugu.

Zapitajte se kada je to poslednji put ra|eno u Evropi, da su ljudi odvajani

po klju~u, da li je neko radno sposoban, da li mo`e da doprinese ne{to ili

bi ga trebalo smestiti negde drugde, u neki azil. To je apsolutno

neprihvatljivo sa stanovi{ta dana{njih prilika u Evropi, niko u Evropi to

ne bi uradio na na~in na koji je to uradila gradska skup{tina.

Milo{ ]iri}: 

Postoji izjava gde se ka`e da Rome treba iseliti zato {to oni ugro`avaju

razvoj Beograda.

Sa{a Gajin: 

To je apsolutno neprihvatljivo, on vidi ljude kao ni`a i vi{a bi}a, kao

ljude prvog i drugog reda. I u tome se i krije sva apsurdnost ove situacije,

jer je ceo postupak, ceo taj cirkus koji je izazvan odlukom gradske

skup{tine, u~injen svega par dana posle potpisivanja ukaza o

progla{enju zakona protiv diskriminacije.

- Ja sam predstavnik Roma, gre{ka je {to nije bilo upozorenja. Mogli su

da po{alju svoje ljude pre mesec dana, pre dva, pre tri meseca, da vide ko

ima li~nu kartu, odakle je do{ao, za{to je do{ao, ako nema onda da mu

se da novac da se vrati u svoje mesto. Ovo ostalo {to je rekao o svima koji

su do{li sa strane a nemaju prijave - trebalo je da do|e centar za socijalni

rad, sve je to trebalo ranije. To je ta {upljina i to je proma{aj

gradona~elnika. Normalno, ne mo`e neko da do|e preko no}i da se useli

i da dobije stan. To je van pameti. Gre{imo i mi, Romi, nismo toliko

obrazovani, roditelji su tu najve}i krivci. Dato nam je svima kao i

Srbima, da se {kolujemo, obrazujemo. Deca treba da se uklju~uju u

zabavi{ta, ali ja sam za to da se ne odvajaju uop{te od Srba. Zna~i, ne da

obdani{te bude ~isto romsko, kao {to je uradila Dekada Roma, nego da

bude bez razlike na naciju, nacionalnu manjinu, veroispovest, da budu

svi zajedno u {koli, u startu, tu gde se gradi temelji. Moraju zajedno da

budu i Srbin i Vlah ili Arnaut, to donosi pozitivnost, da nau~e Romi

srpski, a Srbi da nau~e romski. Jedino {to je kod nas mana jesu

nema{tina i beda. Na{i Romi prodaju gvo`|e, bakar, obojene metale,

kartone, sve su to sirovine koje pobolj{avaju `ivot na{ih Roma. Zato ne

bi smeli da se odvajaju iz grada. Dogodilo se ne{to preko no}i {to nije

smelo da se desi. Romi jesu napravili gre{ku, gre{ka je njihova od bede,
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Milo{ ]iri}: 

Tu je i izjava gradona~elnika da Romi treba da se vrate odakle su do{li,

a paralelno sa tim i izjava da oni ugro`avaju razvoj Beograda.

Goran Mileti}: 

Iskreno, nisam o~ekivao da mo`e toliko daleko da ide, da dâ izjavu kako

grupa gra|ana stoji na putu razvoja Beograda. Pa, Beograd se valjda

razvija za sve gra|ane? [to se ti~e onih drugih pri~a da to nisu

Beogra|ani, to je stra{no, na teritoriji svake dr`ave ljudi imaju slobodu

kretanja i nastanjivanja. Zna~i, vi mo`ete da `ivite bilo gde, ako

smatrate da }ete u Beogradu biti sre}niji i `elite da `ivite ba{ tu, vi

imate pravo na to. Tako da je ta pri~a o razvoju potpuno skandalozna.

Danas je objavljena u medijima podr{ka Nacionalnog stroja gradona-

~elniku \ilasu, gde oni ka`u da su protiv ovakve vlasti, protiv gradona-

~elnika \ilasa, ali da u ovom slu~aju pozdravljaju njegovu akciju i

njegovo nastojanje da buldo`erima po~isti Rome i da }e on i ubudu}e

imati njihovu podr{ku kada bude radio ovakve stvari, kada bude ~istio

Beograd od ciganske po{asti, kako su oni to nazvali. [to je najza-

nimljivije, na kraju saop{tenja mu nude asistenciju protiv protesta koji

se organizuju kao podr{ka Romima. Koliko ja znam, to je trenutno

jedina podr{ka koja je stigla gradona~elniku \ilasu i mislim da to ne

slu`i na ~ast ni gradona~elniku ni gradskoj vladi.

- Iz te grupe sam ja isto, tu imam baraku, tu `ivim sa ~etvoro dece. Idu

mi deca u {kolu, zna~i, u`asno. Nema vode, nema struje, nema higijene,

nema ni{ta, to je u`as, u`as... Mi decu koju {kolujemo moramo da

{aljemo u {kolu da kao sasvim normalna, ~ista deca idu, ali kad nema{

uslove, d`abe... i |ubre i nehigijena, katastrofa. Sad nismo nigde, po{to

smo sru{eni, nigde nismo sada.

Milo{ ]iri}: 

Gde spavate?

- Pa napolju, pod vedrim nebom. Nigde ni{ta, samo du{ek i }ebad i to je

to. Ja sam ovde od svoje druge godine, zna~i preko 30 godina. A ro|ena

sam u Bujanovcu, ina~e, to je isto Srbija. Po{to mi Romi nemamo nigde

mesta, na|emo, na primer, neke nenaseljene placeve koji nisu

op{tinski, mi tu pravimo barake, zato {to nemamo gde da `ivimo. Gde

god nam daju tu pravimo barake, onda ih ru{e, onda ode{ na drugo

mesto pa tamo pravi{ barake. To nije neko re{enje. Da se napravi neko

romsko naselje gde bi mogli da `ive svi ljudi, po{to nas pojedini ne}e ni

za kom{ije. Tamo gde su dali, u Dobanovcima, dve barake, tamo su ih

su Romi integrisani u na{e dru{tvo i mi smo integrisani u Evropsku

zajednicu naroda. Ne}e biti mogu}e videti nijedan izve{taj evropskih

organizacija, niti organizacija Ujedinjenih nacija, u kojima se ne}e

apostrofirati upravo ovaj problem romskih prava, pre svega njihovog

identiteta, pristupa li~nim dokumentima, a onda i one klasi~ne sfere -

stanovanje, zapo{ljavanje, zdravstvena za{ita, obrazovanje itd.

Goran Mileti}: 

Deo njih poseduje neka dokumenta, ali od pre 20 godina, prijavljeni su

na nekoj adresi, ali naprosto nemaju gde da se vrate. Ovaj put je reakcija

javnosti bila prili~no jaka i u tome jeste neka razlika, ali je istovremeno

na~in na koji je vlast to uradila potpuno neverovatan, da se ljudima nije

dao rok za iseljenje. Videli ste poku{aj za Boljevce, to je jako tu`no, to se

de{avalo i ranije, moram da pomenem, u Kamendinu, Zemunu, Zemun

Polju, Batajnici, Ov~i, a na Novom Beogradu je, naravno, bio najve}i

protest koji sam video, zaista najotvoreniji rasizam. Bio sam na par

protesta, slu{ao sam {ta ljudi govore, potpuno je, moram re}i,

fascinantno da to nije ka`njeno, mada je ka`njivo po svim na{im

zakonima. Ne zaboravimo ni u`asne rasisti~ke pojave, kao {to je

pravljenje separatnih romskih odeljenja, {to je potpuno neprihvatljivo

sa stanovi{ta Saveta Evrope i standarda koji vladaju. Se}am se kako je,

kada sam bio u jednoj {koli, u~iteljica rekla - eto, ona ih u~i koliko je

jedan plus jedan jer, ka`e, oni ne mogu vi{e, oni nisu sposobni za vi{e.

Ona ne vidi ni{ta rasisti~ko u re~ima da Romi ne mogu da nau~e vi{e

nego {to je jedan plus jedan.

Milo{ ]iri}: 

Da se vratimo na gradsku vlast, na gradona~elnika. Pre neki dan je

izjavio ne{to {to je indikativno, da njemu nije jasno za{to cela situacija

u vezi sa Romima iz bloka 67 {alje bilo kakvu lo{u sliku o Srbiji.

Goran Mileti}: 

Podseti}u vas na jo{ jednu izjavu koju je tom prilikom dao. Kad su ga

pitali za prava Roma on je samo odmahnuo rukom i rekao - ma, molim

vas, koja prava Roma. Rekao je - to su jadni ljudi koji su izmanipulisani.

Pa, ja mogu da se slo`im, ali to su ipak ljudi, to su gra|ani koji moraju

biti makar minimalno jednaki sa nama, i vlasti moraju ne{to uraditi po

tom pitanju.
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^ula sam danas na skupu da je jedna od stvari koja je prekr{ena, koja

stoji u nekim konvencijama, to da ti odbije{ pomo} jednoj grupi koja je

u esktremnom siroma{tvu. Drugo, da takve ljude iseli{, sru{i{ im dom,

kakav god da je bio, a da im pre toga ne obezbedi{ adekvatan sme{taj.

Do{li su Romi na taj skup i parole koje su oni uzvikivali su mene zaista

potpuno porazile. Oni su vikali "Srbija je na{a zemlja, ja sam iz Srbije, ja

volim Srbiju!" Onda shvati{ da oni zaista to misle, oni nemaju drugu

zemlju, ovde su se rodili, ma koliko ih ovde pljuvali, zlostavljali i sva{ta

o njima pri~ali, oni nemaju izbor. U tom smislu zaista verujem da su oni

ve}e patriote od nas koji imamo ne{to, koji smo uspeli da zavr{imo neke

{kole, imamo neki kapital, mo`emo i da odemo negde, da biramo gde

}emo da `ivimo, oni to ne mogu. Njima jedino ova dr`ava mo`e da

pomogne, oni apsolutno nemaju alternativu. To me je, eto, danas

stra{no dotaklo.

Svetlana Luki}: 

Da, oni su u stvari osu|eni na Srbiju, a Srbija to zloupotrebljava.

Biljana Stojkovi}: 

Jeste, Srbija to zloupotrebljava, o njima se sva{ta pri~a, postoje

predrasude prema tim ljudima, i to mene kao biologa stra{no nervira -

ovaj narod je ovakav, onaj je onakav, uvek o svom narodu misli{ da je

superioran. Ta eugeni~ka pri~a, koja je u svojoj su{tini biolo{ka,

usa|ena je duboko. Eugenika je program za pobolj{anje ljudske vrste iz,

negde, druge polovine 19. veka, po~etka 20. veka, to je bila pri~a koja je

u{la i u zakone. U Americi su postojali eugeni~ki zakoni sve do 1965, po

kojima ljude koji odstupaju od onog {to se smatra normalnim, bilo da su

siroma{ni, homoseksualci, kriminalci ili bilo {ta drugo, treba

eliminisati. A to zna~i zabraniti im da imaju potomstvo, samim tim }e{

eliminisati lo{e gene iz populacije i ostaviti samo ove dobre. Pri ~emu

su, naravno, geni bogatih dobri geni. Krenulo se od pri~e da se opravda

neka socijalna, klasna diskriminacija, pa je sad, kao, biolo{ki prirodno

da su neki bogati, a ovi siroma{ni su prirodno inferiorni. To je bila pri~a

koja se onda vrlo lepo preslikala i u etni~ke odnose, pa smo imali Tre}i

rajh i znamo svi {ta je dalje bilo. A onda smo bogami imali i ratove u

biv{oj Jugoslaviji, po istom principu. Dakle, ako ima{ superiorne gene

onda je potpuno opravdano da ubija{, uni{tava{, osvaja{ teritoriju onog

sa inferiornim genima, to je tebi dato s punim pravom. Uz to }e{ da

osvoji{ i teritorije i resurse - svima dobro, a tvojim genima jo{ bolje.

seljaci i zapalili i blokirali traktorima, nisu dozvolili da se uop{te ulazi

u taj deo. To je u`asno, ne bi trebalo tako. Zna~i, bez obzira na nacio-

nalnu pripadnost, ne treba na to da se gleda, svi su ljudi od iste krvi i

mesa. Trebalo bi pojedina~no svima da se pomogne, jedan drugom da

pomognemo bez obzira na pripadnost. Samo bog nek' nam je na pomo-

}i, ne znam ni sama.

Milo{ ]iri}: 

Jeste li vi u toj grupi gde su razdvajali decu i majke od o~eva?

- Jesam, ali ja nisam htela, gde su svi tu }u i ja da budem s decom, ne

`elim da se razdvajam. To nije u redu uop{te, to je u`asno.

- Se}ate se dok je jo{ pokojni premijer bio `iv, ja sam bio jedan od

pregovara~a u toj delegaciji i mogu vam re}i da od tada ni{ta nije

ura|eno. Smr}u premijera mislim da smo izgubili svaku nadu. [ta

preostaje? Da se nadamo da }emo dobiti neki sme{taj, ali ~isto

sumnjam. U ovom kriznom vremenu, ne verujem, ne vidim nikakvu

budu}nost. Mislim da ne}emo prihvatiti ni te barake, jer ko }e da `ivi u

dva sa dva i po?

- Da vam ka`em pravo, mi ne smemo da iza|emo u centar grada, ubi}e

nas ljudi.

- I mi smo ljudi, i mi `elimo `ivot kakav i vi.

- I mi imamo pravo na Srbiju koliko i drugi, mi smo gra|ani Beograda.

Prete nam ljudi, mrze nas. Mi smo isto ljudska bi}a kao i svi drugi, i mi

imamo prava na `ivot kao i svi. I mi `elimo da obezbedimo na{oj deci

krov nad glavom. Na{a deca ve} nedeljama spavaju napolju, razbolela su

se. Nemamo gde, ne smemo sad da iza|emo na ulicu, ljudi }e nas ubiti,

ljudi su nas zamrzeli. Za{to, zbog ~ega? Zato {to `elimo pravedan `ivot

kao i svako drugi? Mislim da Dragan \ilas treba da prihvati svu

odgovornost za nas. Rekli su da neka deca, mla|i i stariji treba da budu

odvojeni od majke - za{to, ne razumem. To je sve {to mogu da ka`em.

(Johnny Cash - God's Gonna Cut You Down)

Svetlana Vukovi}: 

Govori biolog i humanistkinja Biljana Stojkovi}. 

Biljana Stojkovi}: 

Meni se ~ini da je ovo {to se desilo sa Romima prekr{ilo bar nekoliko i

doma}ih zakona i me|unarodnih konvencija koje se ti~u ljudskih prava.
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nego {to se razlikuju prose~no razli~ite ljudske populacije. Kada

govorimo u Evropi, tu razlike prakti~no i nema, zna~i, uop{te nema

nikakve pri~e o tome da su Srbi druga~iji od Albanaca ili od Hrvata,

toliko je bilo me{anja, neprekidno od kako je nastala ljudska vrsta, da

nema govora o tim podelama. A tek imati predrasude spram nekih dru-

gih je potpuno besmisleno. Ako zna{ da neko dolazi, ne znam, iz Ne-

ma~ke, on je [vaba, i ve} ga druga~ije gleda{, ve} ima{ silne ograde i

te{ko}e da ga prihvati{ kao osobu sa pogledima na svet koji se bitno

razlikuju od tvojih, ali se razlikuju od tvojih u istoj meri koliko i pogled

na svet tvog kom{ije. Ono {to je najosnovniji problem u savremenom

svetu jeste op{te neznanje, odatle poti~e svako zlo, posebno zlo vezano

za razli~itost izme|u ljudi i za odsustvo tolerancije. 

Svetlana Luki}: 

Nevladine organizacije koje su protestovale zbog odnosa prema Romima

zatra`ile su ostavku gradona~elnika Beograda \ilasa.

Biljana Stojkovi}: 

Sporna je na primer njegova izjava da ljudi koji nemaju prebivali{te u

Beogradu moraju da se vrate odakle su do{li. Da li bi to rekao kosovskim

izbeglicama koje su srpske nacionalnosti, ovde su se naselili ko zna gde,

a pitanje je i gde su ti ljudi, u kakvim uslovima `ive? Da li bi se usudio

tako ne{to da ka`e njima? Ja sam sigurna da ne bi. U tom smislu, ovo je

jedna vrlo eksplicitna rasisti~ka izjava, eksplicitna nekom ko `eli da

razume. Sigurna sam da to ne bi rekao izbeglicama, ali Romima - prosto

mu se mo`e, to je stra{no. On ~ak ni ne razume {ta je rekao. Potpuno se

sla`em sa ljudima koji misle da zbog takvih izjava treba da dâ ostavku. 

Tako je na kraju krajeva po~ela i cela pri~a pre Drugog svetskog rata, ka-

ko su Jevreji u Nema~koj gra|ani drugog reda, opet zbog nekih prili~no

legalisti~kih stvari. Tako je krenulo i ovde. Da su poslanici u skup{tini

mogli da za zakon o diskriminaciji glasaju po sopstvenom mi{ljenju i

savesti, a ne po naredbama stranaka, sigurna sam da taj zakon ne bi

imao vi{e od 50 glasova. Potpuno sam sigurna, to je stanje stvari u

srpskom dru{tvu. To je bila partijska direktiva i tako je pro{ao taj

zakon. Onda shvati{ da nema veze kolikog je ko obrazovanja, da postoje

uvre`ene predrasude koje ne znam kako mogu da se iskorene osim da se

ljudi edukuju. A ovde niko nema nameru da to uradi. Pre mesec dana

povodom Godine Darvina odr`ala sam nau~no-popularno predavanje na

jednom univerzitetu u Srbiji. Bilo je divno, divna organizacija, divna

publika, ali kad stavi{ u isti naslov boga i Darvina, onda naravno

Zna~i, to je ta matrica na kojoj se zasniva apsolutno svaka

diskriminacija. 

I evo, sad imamo Rome i znamo koje su pri~e o njima - oni su lenji, ne}e

da rade, ne}e da u~e, to je osnova oko koje se ovde vrtimo i na kojoj se

zasnivaju predrasude. Ono {to savremena biologija danas zna, to je da

nema prirodnog i neprirodnog stanja. Ne postoji nijedna osobina

ljudskog bi}a ili bilo kog bi}a, od masla~ka pa do slona, koja nije ujedno

i gen i sredina, zna~i i nasledni faktor i `ivotna sredina u kojoj se odvija

razvi}e, rast i `ivot nekog organizma. @ivotna sredina nije samo

okru`enje, svi ti fiziolo{ki uticaji koji uti~u na bebu u maj~inom sto-

maku, sve }e to na kraju odrediti jedan sklop li~nosti, ako govorimo o

ljudima i o ljudskom pona{anju. ^ini mi se da ne samo da ve}ina ljudi,

koji pripadaju ve}inskoj grupi, ve}inskom narodu ili ve}inskoj

seksualnoj orijentaciji, ima te predrasude, nego su i manjine u{le u to

vrzino kolo pa i sami po~inju da veruju u iste predrasude. I sami Romi

imaju utisak da su druga~iji, da nemaju sposobnosti da se integri{u u

dru{tvo. Ili, recimo, homoseksualci intenzivno poku{avaju da na|u gen

za homoseksualnost i misle ako prona|u taj gen, ako prona|u naslednu

osnovu, onda imaju opravdanje za svoje pona{anje. Oni imaju

opravdanje za svoje pona{anje samim tim {to postoje, bez obzira koliki

je tu udeo nasledne osnove, a koliki sredine. Jer je to neodvojivo. Ako oni

postoje, normalno je da postoje. Normalno je da postoji kriminogeno

pona{anje, ali to je prosto druga stvar. To je taj dru{tveni ugovor gde ti

mora{ negde da koriguje{ i svoje pona{anje spram `ivota u zajednici.

Ako ugro`ava{ drugog to mora biti sankcionisano, ali ako ne ugro`ava{

ti ima{ pravo na sopstveno pona{anje, sopstveno mi{ljenje, sopstveno

vi|enje sveta. Po tome niko od nas nije identi~an nekom drugom. 

Tu je zamka u koju manjine ule}u, ne sve, nego ba{ ove jako ugro`ene, i

vrte se u sopstvenom krugu. Ne moramo da jurimo gene za ne{to, mi

nemamo gene za Rome, nemamo gene za Hrvate, za Srbe ili za bilo koga

drugog. Ono {to danas znamo iz biologije, iz molekularne demografije,

iz evolucione biologije, to je da ne postoji gen za "biti ~ovek". Imamo sve

iste gene koje ima i {impanza, i kvasac ~ak, najve}i broj gena delimo sa

kvascem, a naravno da delimo apsolutno sve gene sa Afrikancima,

Norve`anima, s kim god ho}e{. U pitanju je samo u~estalost ove ili one

varijante istog gena u odre|enim populacijama. Identi~nosti na{ih gena

i {impanzinih je 98%, a izme|u ljudi - o tome tek ne treba govoriti. Sa

geneti~ke i biolo{ke ta~ke gledi{ta, nema nikakvog smisla govoriti o

podelama ljudi. Svi se mi me|usobno mnogo, mnogo vi{e razlikujemo
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A niko to ne}e, svi izbegavaju taj vru} krompir, niko u to ne}e da se

uplete osim DSS, oni su vrlo rado hteli, imali su ideju. A znamo koja im

je bila ideja, klerikalizacija i nacionalizacija, u smislu ja~anja

nacionalne svesti. Oni su se, koliko znam, vrlo ~vrsto dr`ali te oblasti.

Nakon njih vi{e niko. Dobro, sre}om, ali ne postoji nikakva strategija, ja

je bar ne znam. Svi ovi zakoni, Dekada Roma, sve je to {minka. Kad

zagrebe{, shvati{ da je ispod sve trulo, da niko nema ni nameru ni ideju

niti svest o tome da to {to je trulo treba le~iti, nego samo zamazuje{

preko da se ne vide bubuljice. Niko ne mora da zna biologiju, ali treba

neke implikacije iz te nauke izvu}i i primeniti na dru{tvo. Primenjivale

su se, ali onako stra{no eugeni~ki, sve primene su bile stra{ne, ~ak ne

moramo da pri~amo ni o genima, jednostavno, svest o tome da smo svi

kao pojedinci razli~iti, mora da se razume, ta sama raznolikost. U

Americi, u toku izbora, veliki broj kandidata se kre}e sa svojim

programima u okviru iste stranke, bore se za kandidaturu. Zna~i, tamo

se ta razli~itost nekako realnije shvata. A ovde, ako si razli~it, ti si meta

za odstrel. Ako i{ta mo`emo nazvati prirodnim stanjem stvari to je ta

razli~itost, sve {to radimo u bilo kojoj sferi mora po~ivati na tome.

Ukoliko negiramo razli~itost automatski nekog dovodimo u problem,

nekom negiramo ljudska prava, to je su{tina. Bilo mi je jako ~udno kada

je bila rasprava o Zakonu o diskriminaciji, kad su patriotske stranke

izjavljivale da je tu ugro`ena ve}ina. Ne znam kako je to uop{te mogu}e,

elementarna logika je tu poreme}ena. 

Najvi{e se pla{im da }e ponovo biti onog siroma{tva, ne ni samog

siroma{tva nego svega onoga {to proizilazi iz toga, to se ponavljalo

toliko puta u svetskoj istoriji. Siroma{tvo budi ono najgore u ljudima,

uvek uz siroma{tvo idu i ratovi. To mi je stra{no, ako se to ponovo bude

desilo mo`da }u se tada definitivno odlu~iti da odem, mada ne znam gde

bih. Eto, to me pla{i. Imam dete koje ne bih `elela da do`ivi ono {to smo

svi do`iveli. Kad smo to prvi put do`ivljavali u{li smo iz nekog boljeg

dru{tva u celu tu stvar, pa smo imali ostatke neke pozitivne energije,

nekog pozitivnog znanja, a sada posle ovoliko vremena ni{ta se nije

popravilo, sve je oti{lo do|avola, sve se jo{ dodatno iskvarilo. Sad

ponovo da u|emo u ne{to takvo odakle smo startovali, iz jedne grozote

da tonemo u jo{ ve}u grozotu, mislim da bi sad bilo jo{ trista puta gore

nego {to je bilo '90-ih. 

Istanjio se taj sloj ljudi koji druga~ije razume okru`enje, vrlo je malo

takvih ljudi, ja ih vrlo malo poznajem. Najbolji pokazatelj koliko se ovde

ceni znanje je to {to ni na jednom programu ne mo`e{ da vidi{ nau~nu

o~ekuje{ da }e do}i i ovi maskirani, odnosno mantija{i. Bili su stra{no

ljuti, posebno jedan od njih, i da bi pokazao kako je sve to {to sam ja

pri~ala potpuno bezveze, on me je pitao, {to je trebalo da bude krucijalni

dokaz da je moja pri~a glupa, da li je Darvin bio religiozan. Rekla sam da

ne znam za{to je to sad va`no, njegova religioznost ne menja nau~nu

zasnovanost njegove teorije, ali sam ipak `elela da mu odgovorim da je

Darvin pisao u svojoj autobiografiji o svojoj religioznosti, to jest

agnosticizmu, tako se on opredelio negde pred kraj `ivota. Taj me je

~ovek prekinuo i rekao - ma, ne zanima me {ta je Darvin govorio, da li je

on imao krst na grobu? Zna~i, iza jednog simbola se ne misli dalje,

uop{te nije va`no {ta si rekao, {ta si mislio, simbol te odre|uje. ^ini mi

se da je to tendencija koja postoji i ovde - stavi krst, i iza toga ne mora{

da misli{ uop{te. 

I nadbiskup Ho~evar je zamerio kako je zakon o diskriminaciji zakon

koji favorizuje individualnost nasuprot kolektivnog dobra. Pa svaki

savremeni zakon i mora da stimuli{e individualnost, a kolektivno dobro

bi bilo ono {to ja ka`em da je kolektivno dobro, pa ti sad mora{ da se

slo`i{. Tako se u Srbiji zami{ljaju zakoni, mora da bude ne{to {to je

dobro za srpstvo, a ti nemoj suvi{e da misli{ svojom glavom i da bude{

neko ko {tr~i. Jer ti si devijantan ~im razmi{lja{ na drugi na~in u odnosu

na standard koji su oni postavili. U takvoj atmosferi klerikalizacije i

nametanja vrednosti iza kojih nema znanja, ne podrazumeva se znanje,

ono je ~ak potpuno nepo`eljno, ja ne vidim na~ina kako i gradona~elnik

ili bilo koji stanovnik ove dr`ave mo`e da razume toleranciju i

humanizam. Ova dr`ava treba da pomogne tim ljudima da se integri{u,

ali ne tako {to }e{ da ih kudi{, da ih proteruje{, jer je to onda eugenika,

nego tako {to }e{ im, na osnovu biolo{kog znanja, omogu}iti da njihova

`ivotna sredina bude druga~ija. Da im izjedna~i{ `ivotnu sredinu,

standarde, mogu}nosti za obrazovanje i sve ostalo, da ih negde

izjedna~i{ sa ostalima. Tek onda }e{ da vidi{ da nema razlika u

naslednom potencijalu, u svemu {to ti ljudi mogu da dosegnu, nema

razlika izme|u Roma i bilo koga drugog. Tih naslednih razlika nema,

razlika je samo u tome u kakvim uslovima `ive oni a u kakvim svi ostali

ljudi u ovoj zemlji. To bi se i njima moralo pojasniti, kao i celom ovom

narodu. Ne postoji svest da mora{ da menja{ stvari iz korena - meni je to

jako dobar pokazatelj, to {to niko ne}e da se pa~a u obrazovanje. Kako

druga~ije mo`e{ da promeni{ dru{tvo ako ne}e{ da uradi{ ne{to u

obrazovanju? Nema na~ina. 
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svetu, iz svega toga iza|e kao jedna institucionalno neizgra|ena zemlja,

kao nekonkurentna privreda sa javnim sektorom koji }e biti vi{e u

gubicima nego u bilo ~emu drugom. Opasnost je u tome da kad se izi|e

iz krize, i kad se primene sve ove kratkoro~ne i iznu|ene mere, mo`e da

se u|e u period stagnacije od tri-~etiri-pet godina. A za srpsku privredu

je od izuzetnog zna~aja da ima jedan produ`en period visoke stope

rasta, zna~i, 5-6% godi{nje, u periodu od pet godina, da bi se zaista ne{to

trajnije moglo uraditi. U tom smislu kriza je dobra prilika, pogotovo kad

je niste sami izazvali, a i kad jeste - jer u Srbiji je ona jednim delom i

samoizazvana - to je dobra prilika da se izi|e sa strategijom privrednog

sistema i privrednog ambijenta kojim `elite da imate nekakav bolji

polo`aj na srednji rok. Klju~no je da iz ove krize Srbija iza|e kao

konkurentnija privreda. 

Druga stvar, ove mere smanjenja javne potro{nje i reorganizacije

javnog sektora nisu rukovo|ene idejom {ta treba u~initi da se pove}a

efikasnost javnog sektora, nego su rukovo|ene zahtevom trenutka da

se u{tedi na javnoj potro{nji. Te mere {tednje se onda naj~e{}e vrate

unazad kada stvar pro|e, najavite da }ete otpustiti 6.000 ljudi ili da }ete

im smanjiti plate, a kad pro|e nepogoda oni se vrate na posao ili se plate

~ak nadoknade, ako se uop{te smanje, jer obi~no se na|e neki drugi

na~in, recimo pove}aju se neka druga primanja. Zna~i, pored toga

postoje i zakonske obaveze prema zaposlenima koje ne}e biti tek tako

lako promeniti, a pored toga, dr`ava ako se ne okrene efikasnosti ima}e

potrebu za tih 6.000 ljudi koje sada namerava da otpusti. To je ina~e i

bio razlog {to se ta dr`ava toliko i pove}ala u poslednjih nekoliko

godina. Ni{ta se ne menja {to bi ukazivalo na to da se to ne}e ponoviti.

Dakle, klju~no je pitanje da li se javni sektor postavlja tako da dela

efikasno ili se on samo za trenutak, po mom mi{ljenju, ~ak neizvodljivo

su`ava da bi se onda kasnije nastavilo sa istom stvari. Zna~i, opet na

srednji rok ni{ta niste re{ili. A kad je re~ o samoj fiskalnoj politici, stvar

je u tome da se ona izvu~e, da se tako izrazim, da se depolitizuje, tako da

ne mo`ete imati svaki drugi dan neku novu ideju o porezima, neku novu

ideju o subvencijama, pa da pred svake izbore imate ideju o tome koliko

je pravi~no da neko prima penziju, koliko je pravi~no da neko prima

platu. 

Poreski sistem u najve}oj meri bi trebao da bude takav da se sa njim

mo`e ra~unati na du`i rok, 7-8 godina, a ne kao sada, da se menja svaki

~as. To vas onda tera da razmi{ljate o poreskom sistemu koji je

efikasan. Ali ne efikasan u smislu, kako se to gleda, kako da prikupite

emisiju, sporadi~no negde na RTS-u dva sata, izme|u [e{elja i

skup{tine, i to ukoliko ima vremena da se uglavi. Da nemamo kablovsku

televiziju, da nemamo National geographic, Animal planet, History,

Discovery, ovde niko o nauci ni{ta ~uo ne bi i nikakvo novo znanje ne bi

ni imao. Ne postoji interes da se pored narodnih peva~ica u mini}ima i

onih serija Seljak 1, 2, 3 bilo {ta drugo stimuli{e. To mi isto nije jasno,

za{to postoji potreba selja~enja Srbije, to mo`e{ da vidi{ kroz sve te

nazive novih serija. Ne postoji nijedna serija koja u svom naslovu nema

re~ seljak, je li tako? Ne znam za{to bismo morali da idemo tim putem,

da budemo neka egzotika koju }e pose}ivati kao Indijance u

rezervatima. To je potpuno pogre{na ideja kuda ova zemlja treba da ide.

Mi smo bog zna kakvi kad odemo u inostranstvo, a ovde smo u stvari

su{ta suprotnost. To je op{ta {izofrenija, gde god da dirne{, u koju god

sferu, u koji god aspekt, ti do|e{ do te {izofrenije da ne zna{ ko si. To

ima{ i u politici. Bi}e{ i nacionalista, bi}e{ i Evropejac i deklarativno }e{

biti protiv diskriminacije, a u stvari nisi. Sve {to ~ini{ je upravo

suprotno, op{ta {izofrenija.

Svetlana Vukovi}: 

Ju~e je Asocijacija malih i srednjih preduze}a i Unija proizvo|a~a

tekstila organizovala svoj skup ekonomista. Za razliku od zvani~nog na

Kopaoniku, koji je trajao pet dana, ovaj skup je odr`an u NUNS-u, trajao

je dva sata, a umesto na skijanje u~esnici su posle pres konferencije

oti{li u Maderu da sede na suncu. Organizatori su ovaj alternativni skup

nazvali ^etvrtasti sto - re{enja postoje. Slu{ate Mi{u Brki}a, urednika

ekonomske rubrike lista Politika, Mijata Laki}evi}a, urednika dodatka

Novac u listu Blic, Miodraga Zeca, profesora Filozofskog fakulteta u

Beogradu i Vladimira Gligorova iz Be~kog Instituta za me|unarodne

ekonomske studije. 

Vladimir Gligorov: 

Stru~na stvar u svakoj dubljoj krizi nije ono {to se radi kratkoro~no,

nego da li se na kratak rok radi ono {to }e omogu}iti da na srednji rok,

u slede}e tri do pet godina, kad kriza pro|e, omogu}i zemlji da iz toga

izadje sa institucionalnim i politi~kim okvirom, u smislu ekonomske

politike, na kraju krajeva, i sa strukturom proizvodnje i zaposlenosti

koja obezbe|uje visoke stope rasta na srednji rok. Zna~i, u kriznim

situacijama morate misliti na srednji, ne na kratki rok. Ova vlada misli

veoma kratkoro~no, sve mere koje dolaze u su{tini su iznu|ene. Postoji

opasnost da Srbija, kada se ponovo pokrene proizvodnja u Evropi i u
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Potrebno je videti na koji na~in mo`e da se obnovi autoritet vlade, {ta bi

to politi~ki podrazumevalo. To bi naravno sadr`alo i odre|en program

reformi o kojima sam govorio, i njegovu primenu, sa idejom da kada sve

ovo pro|e dobijete jednu koliko toliko naprednu, ako ne privredu, onda

makar institucionalni ili politi~ki okvir za jednu naprednu privredu sa

relativno visokom stopom rasta.

Mijat Laki}evi}: 

Ovde se mnogo govorilo o tome da vlada nije spremna na reforme. S

jedne strane, trebaju nam reforme, s druge strane, vlada za njih nije

spremna. Pitanje je da li je spremna javnost, da li su spremni gra|ani, da

li je spremna intelektualna elita, da li je spremna medijska elita. Meni

je dokaz za to ovo {to je novi paket vladinih mera pro{ao takore}i glatko.

Po mom mi{ljenju to je jedan ne ba{ naro~ito dobro prikriveni

populizam, jer vlada, administracija tu ba{ naro~ito ni ne {tedi. Ako

pogledate bolje ra~unicu vide}ete da od tih 100 milijardi dr`ava {tedi 15

milijardi, pri ~emu i onih 13 milijardi jer }e se odre}i pove}anja, a

zapravo smanjenje plata iznosi samo milijardu-dve dinara u najboljem

slu~aju, a onih 85 milijardi su tro{kovi koje bi vlada zapravo dala

narodu. To deluje ~ak recesiono, smanjuje potro{nju, to }emo osetiti mi,

to ne}e osetiti niko drugi sem gra|ana, ali je to sve stra{no glatko pro{lo

i kroz medije i kroz javnost, svi su izgleda stra{no odu{evljeni tom

merom. Mislim da ta ekonomska strategija mora u centar da stavi izvoz

i da celokupni privredni sistem, pa ako ho}ete i politi~ki, sve `ivo {to

postoji u Srbiji bude orijentisano na pove}anje izvoza, jer }emo bez toga

za neku godinu ponovo do}i u ovu krizu u koju smo sada do{li. 

Mi{a Brki}: 

Svetska banka, Svetski ekonomski forum, Forbes, Transparency i druge

relevantne me|unarodne institucije i organizacije ve} ~etiri godine

sme{taju Srbiju u dno rang liste zemalja koje nisu dobro mesto za

poslovanje. Moja prva premisa je da bismo u ovu situaciju do{li i bez

globalne krize, a moje pitanje, koje proizilazi iz toga, jeste da li }emo biti

takva zemlja i posle krize. U okviru strate{kih poteza koje Srbija treba

da vu~e, postoji nekoliko reformskih mera koje mora da uradi. Na prvo

mesto stavljam reformu propisa, u Srbiji danas ima 7.000 propisa koji

reguli{u poslovanje u privredi. Sprema se dono{enje jo{ hiljadu propisa

koji su obavezna lektira pridru`ivanja Srbije Evropskoj uniji. Na moje

pitanje da li }e tih hiljadu ukinuti nekih drugih hiljadu koje danas

imamo, re~eno je - ne, to je novih hiljadu. Dakle, Srbija }e uskoro imati

prihode, nego efikasan u smislu poreskog sistema koji najmanje

nepravilnosti unosi u privedni `ivot. I kakva mu je posledica po

zapo{ljavanje, {tednju, po odluku ljudi da rade ili da studiraju i tako

redom. To su te klju~ne odluke na koje poreski sisem treba da uti~e tako

{to daje optimalno re{enje, a ne da na poreski sistem gledate kao na

ne{to {to treba da vam prikupi {to ve}u koli~inu novca za bud`et. Kad je

re~ o ovim mikroekonomskim merama, posebno ovo o pro{irivanju

poreske baze i suzbijanju sive ekonomije, to nije pitanje za policiju, to je

pitanje valjanog funkcionisanja dr`ave. R|avo je kada vi imate

kampanju protiv sive ili crne ekonomije koja se svodi na zatvaranje

kioska i ru{enje naseobina, ne, re~ o tome da morate da vidite mo`e li ta

dr`ava da na|e na~ina da u~ini atraktivnim legalizaciju odre|enog tipa

posla, pa i trgovine. U Srbiji dr`ava u velikoj meri ne daje valjane usluge,

posebno kad je re~ o obezbe|ivanju valjanog funkcionisanja tr`i{ta

rada. Zar bi se nekom isplatilo da radi u sivoj ekonomiji ako bi mogao da

ima valjane socijalne usluge i politi~ke usluge koje nudi dr`ava. 

Zna~i, imate jedan potpuno neefikasan sistem, kad je sistem toliko

neefikasan onda se isplati, na neki na~in, rizikovati da bi se radilo u

sivoj ekonomiji. Prema tome, pitanje za svakoga ko pla}a porez jeste {ta

on za te pare dobija od dr`ave a ne da li je njegova obaveza da pla}a

porez, ona je nesumnjiva, nego {ta se u stvari porezom kupuje. Ako vi

dajete porez, a ne dobijate ni{ta zauzvrat, sasvim je logi~no da }ete hteti

da to na jedan ili drugi na~in izbegavate. Na kraju bih hteo da ka`em

ne{to {to nema veze toliko sa ekonomijom, mada ima puno veze na

poseban na~in - ukoliko se ̀ eli iskoristiti kriza da bi se ne{to strukturno

uradilo, da bi se sprovele neke reforme, onaj ko to treba da radi mora da

ima odgovaraju}i kredibilitet. Zna~i, potrebno je politi~ko obnavljanje

kredibiliteta, ina~e se to ne mo`e uraditi. Ova vlada ~ini to {to ~ini zato

{to je nekredibilna i nepopularna. Ne mo`ete vi pobediti na izborima,

pri~ati o socijalnoj pravdi godinu dana ranije, a sada govoriti o tome

kome }ete {ta uzeti i koga }ete izbaciti na ulicu. To prosto ne mo`e da

bude popularno, radite ne{to {to niste obe}avali da }ete raditi, radite

ne{to na pogre{an na~in i prema tome, morate imati nekog drugog ko }e

to da uradi. U Srbiji je problem {to prakti~no nemate drugu ekipu. Ja

sam ne{to stariji pa se se}am da je taj problem bio i 80-ih godina u biv{oj

Jugoslaviji klju~ni problem, da imate potpuno nesposobne ljude na

vlasti, partiju na vlasti i nikakvu alternativu. Trebalo je 6-7 godina da se

ta alternativa stvori, ali je ona onda smislila da je tu zemlju potrebno

razdrobiti. Zato ne mo`ete da ka`ete {ta }e se iz ovoga izroditi.
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ali mene ni slu~ajno ne diraj, brani}u se do zadnjeg atoma snage, jer ja

sam nezavisan. Pa, {ta je roba Narodne banke, {ta on proizvodi? Novac,

je li tako? To se de{ava ve} 50 godina i postaje sve gore i gore. I dalje se

razilaze proizvodnja i potro{nja, 2000. godine reprogramiraj, oprosti,

zadu`i, donacije, ovo, ono, pokrij, ne vredi, prodaj, ne vredi. Opet sad ne

mo`e{ da pokrije{ potro{nju proizvodnjom. Je l' se i dalje razilaze uvoz i

izvoz? Razilaze se. Je l' se i dalje razilazi problem zaposlenih i

nezaposlenih? Razilazi se, drasti~no. A kad se vidi struktura gde su se

ljudi zaposlili onda je tek problem, 100.000 ljudi je zaposleno u

regulatornim telima, pa ako na svakog Srbina ima po jedan policajac i

tri revizora i oni primaju platu za to‚ onda je problem gde su ti ljudi

zaposleni. 

Rast je tako|e problem, {ta je raslo, ljudi, u ovoj zemlji? Rasle su usluge,

raslo je bankarstvo, rasli su tr`ni centri, sve je to raslo, sve je to dobro,

ali ni{ta {to ima veze sa izvozom nije raslo. Te dve-tri strane grinfild

investicije su dr`ale izvoz, ali oni su ustvari i najve}i uvoznici. Sartid je

najve}i uvoznik ali i najve}i izvoznik, njegov neto efekat je mali, do{li su

tu zato {to je bio ste~aj, {to je jeftina struja, ~im to ne bude tako bi}e kao

i sa Deripaskom i Aluminijumskim kombinatom u Podgorici - tra`i}e

negde jeftiniju struju. Crna Gora vi{e gubi na subvencionisanju struje

nego na izvozu alumunijuma, a to se progla{ava velikim dobitkom.

Balans izme|u penzionera i zaposlenih se strahovito {iri, bi}e jo{

dramati~niji. Imate taj balans izme|u osnovnih i obrtnih sredstava koji

je samo posledica {to se kroz ekonomiju predstavljaju rente, kako }e

novac biti d`abe, da }e biti opro{ten, da }e dug biti opro{ten. Oni svi

investiraju u nepokretnosti i oni nemaju para. Na{ najve}i du`nik je na{

najve}i industrijalac, za{to je on u{ao u to - zato {to je to korisno, {to se

amnestira du`nik, a ne re{ava se problem poverioca. Svi na{i najve}i

tajkuni su istovremeno najve}i du`nici, i on se sad sanira. Pa, ovde samo

dobijaju du`nici ustvari, a {tedi{e gube, pa se posle vijaju sa dr`avom i

prave udru`enja za staru deviznu {tednju. Centar i periferija, kad je bila

ve}a razlika izme|u Bujanovca i Beograda? Nikad, 1.100 agencija, 2.700

posmatra~a re{avaju problem regionalnog pitanja, 7.000 ministara i

ministarskih pomo}nika je i{lo dole, davali neke pare, a bivalo je sve

gore. Od kad postoje Bujanovac i Beograd nikada nije bila ve}a razlika. 

I na kraju, nesrazmera izme|u novoro|enih i umrlih. Onoga momenta

kada bude 1 prema 1, a to vreme je vrlo blizu, mislim, bi}e onih koji ho}e

da se rode ali prvo }e pogledati, pa }e re}i - bolje da ne izlazimo, ovde se

nema {ta tra`iti. Osta}e samo penzioneri i narodni poslanici. E, sad, {ta

8.000 propisa kojima se reguli{e poslovanje u ovoj zemlji. Slede}a

reforma je reforma administracije. Danas u dr`avnoj administraciji,

kod dr`ave kao poslodavca, radi izme|u jedne tre}ine i jedne ~etvrtine

svih zaposlenih. Sada{nja kriza nosi jedan veliki politi~ki rizik koji se

zove populizam. Dodatni problem Srbije su lakomisleni gra|ani koji

sporo pamte i brzo zaboravljaju '92, '93. godinu. Evropa tako|e vodi

raspravu da li sada{nja kriza sa svojim socijalnim efektima mo`e da

dovede na vlast re`ime koji }e unesre}iti i dr`ave i Uniju i gra|ane,

re`ime koji mogu da pale nove rajhstage, da ru{e vajmarske republike.

Dakle, Srbija bi i o tome morala da razmi{lja kao o politi~kom riziku,

ukoliko se odlu~uje za varijantu tra`enja novog politi~kog legitimiteta

za one koji ho}e da dr`avu vode.

Miodrag Zec: 

Da je Srbija u krizi to nije sporno, ali ono {to je veliki problem jeste to

{to je tranzicioni koncept potpuno u kolapsu i u krizi. Druga je stvar {to

se u Srbiji stalno otvara pitanje kad je vreme za reforme. Ja ka`em -

nikad, pitanje je da li Srbija uop{te mo`e institucionalno napraviti

reforme i bilo kakve promene‚ ili mo`e to raditi samo

vaninstitucionalno, {to se i desilo 2000. godine. Mi smo `iveli u

uverenju da }emo dobiti sistem, racionalan ekonomski i razuman

politi~ki sistem koji proizvodi dobru politi~ku robu, koji ima takav

sistem izbora da mi izaberemo najbolje. Me|utim, mi kao {to imamo

ekonomski buvljak, tako imamo i politi~ki buvljak, zna~i, neko mo`e da

vam ponudi jogurt koji traje pet dana, a onda kada vi do|ete do njega on

ka`e - e, taj se pokvario ju~e. Ti naprosto ima{ jedan mamac, a kad se

do~epa{ novca uradi{ ne{to drugo. Normalno je da tada nai|e{ na otpor.

Srbija potrebuje onoga ko ne}e i}i okolo i namamljivati narod na la`na

obe}anja. Da li taj mo`e dobiti izbore, to je drugo pitanje. Srbija treba na

bazi sistema da ima razumnu ekonomsku politiku, a ne mo`e jedan

nerazuman sistem biti poduprt nikakvom ekonomskom politikom. 

Ova se konstrukcija ne mo`e dr`ati nikakvim porezima. Toliko se

popelo na to slaba{no drvo demokratije i privrede, da, ljudi, mora neko

ili da padne s te kru{ke ili da sam ska~e, ili da se drvo rascepi. Dobili smo

jednu tranzicionu birokratiju koja je postala sama sebi svrha, dobili

smo jedno dru{tvo koje tro{i ogromno vreme i novac na birokratiju i na

proizvodnju zakona ~ija je primena strahovito te{ka, arbitrarna i daje

mo} da ti ne{to tuma~i{. Ni po jada da je to tih 28.000 ~inovnika, nego

jo{ 50.000 ~inovnika iz privatnog sektora mora da se dopisuje s tom

dr`avom. Primera radi, na{a vrla Narodna banka ka`e - jes', jes', {tednja,



118

10
.0

4
.0

9
.

Miodrag

Zec

Franje Josifa. Tamo je ka`u postojao neko, a Vlada }e re}i da li je to

ta~no, ko je ~itao zakone pre ulaska u parlament, pa ka`u da je to bio

Li~anin, narednik, onaj najgori soj, pa kad on pro~ita zakon i ako je

njemu jasno, onda se to usvaja.

Vladimir Gligorov: 

Bilo je za vreme Marije Terezije, ali nije vi{e tako.

Miodrag Zec: 

Ja govorim da je moj |ed bio, nisam ja. Zna~i, nisu me slagali, to mi je

va`no. Mora se videti koji je zakon mogu}e sprovesti, ne mo`e ova

birokratija ni sprovesti ove zakone. Smi{ljeni su tako da se ne mogu

nikako sprovesti. Ja vam tvrdim, ne}u sad da koristim ovu scenu, da ja

znam pisma na{im di~nim ministarstvima, naro~ito ovim

najavangardnijim, na koja osam meseci niko ne odgovara, va`no da je

zapisao tamo - pitaj me, a nije rekao da ti moram re}i i u kom roku i kada

i za{to. Ja bih postavio neka klju~na pitanja, treba ih stalno postavljati,

molim predstavnike {tampe da stalno pitaju, podanik sme da pita, ne

sme da tvrdi. Pitajte vladu koje su to kvalifikacije koje su potrebne za

upravu javnih preduze}a, gde ima {kola za to, {ta se tu tra`i, koji sta`,

koje obrazovanje, kakve seksualne slobode? 

Tvrdi se da je to stru~na stvar, a ne politi~ka, pa kad je stru~na daj da se

i ja u tu {kolu upi{em. Kako }e ispla}ivati bonus? ^ove~e, vlada pristaje

na bonus a bonus ispla}uje samo onaj ko ima dobitak. Koliko ja znam,

nijedno javno preduze}e nema dobitka. Jeste imao ovaj, kako se zove,

na{ voljeni upravnik aerodroma, Kri{to. A kako i ne bi, Kri{to je stao na

kapiju i ka`e - ko kod mene u|e, 100 evra odmah, mogao bi za deset evra

da leti{ do Frankfurta kad bi German Wings dobio dozvolu da leti, ali ne,

kod mene je 100. [ta ti je opcija? Da ska~e{ s padobranom ili niz u`e. To

je moj biznis, ja sam genije, ja sam ovla{}eni genije. Onda jedan na{

ministar, {tite}i njega, ka`e - to je takav genije da }e nam ga oteti

Zagreb! ^ovek izjavio na televiziji! Mo`da, ali tamo je onaj iz HDZ, on

dr`i kapiju. Mo`da Kri{to i mo`e to, ne znam, ali ne vidim da ga je

preuzeo neko. Idemo sad na ono {to je za mene va`nije, to su kontrolna

tela. Ka`u, ima 105 agencija. Da vidimo, ljudi, {ta ti treba da bude{

agent. Uzmimo Narodnu banku. Svako je preduze}e iz finansijskog

sektora du`no,da po tarifi koju odredi Narodna banka njoj pla}a

kontrolu. Ovome kad do|e 200.000 dinara, on ne sme da se vrati a da te

za ne{to ne uhvati, i onda ti mora{ jo{ vi{e da pla}a{, i na kraju iza|e

je dr`ava? Jesam ja sve rekao {to sam imao? Oduzmi mi re~, molim te, da

mi ne bi oduzeli slobodu. Ne isplati se valjda re`imu mene da dr`i u

zatvoru, moram da jedem povr}e, moram da se {etam, evropska prava

odmah imam da zovem u pomo}. Da}u nekoliko predloga, nekoliko ideja

gde mislim da je srce problema. Ja pozdravljam ovo {to je vlada uradila,

bez obzira {to su prisiljeni, pomognimo im, oprostimo im to {to nisu

hteli, ali ih podr`imo, ja ih podr`avam da {tede. Me|utim, ja bih od njih

voleo da ~ujem slede}e - {ta je njihova vizija, moraju to jasno re}i. Evo,

da budem dobro}udan, to je 10-12 ministarstava. Hajde, ka`u, nije

tro{ak, jeftini su ministri, i ja mislim da su jeftini, ali to je najvi{e

12.000 ~inovnika. To je osam miliona Srba, jedan promil je 8.000, hajde

da budem dobro}udan kao {to jesam, dajem 50% vi{e, to je najvi{e

12.000 a ne 28.000, a cilj je 8.000. Ali ne ovi, nego neki drugi ~inovnici.

I koji je to parlament? Pogledajmo repere koji postoje kod Rusa, kod

Amera, najvi{e mo`e biti 150 ljudi, samim tim i 150 ~inovnika u

skup{tini, a ne 400 itd. Vi znate da su u svim ovim regijama imali ideju

da se poslanici penzioni{u ~im ih neko zbaci s vlasti, po{to znaju da ne

mogu ponovo do}i. Je l' su bili takvi zakoni? Bili su. Daj mi da se uguram

u parlament dva meseca, ispade bolje dva meseca parlamenta nego

~etiri godine u partizanima, i odmah - u penziju. Ti zakoni su bili, ljudi,

vi ste zaboravili, ja se ne {ega~im, stvarno, u Republici Srpskoj, u Bosni

i Hercegovini, u Hrvatskoj, sve je to done{eno. 

Kako su ovde ~esti izbori, njih po 350, na kraju }e dogurati do 10.000

biv{ih narodnih poslanika, {efova dr`ava, vlada itd. Zna~i, to jeste cilj.

[ta mora da pi{e tamo? Odr`ivost dr`ave iz teku}ih prihoda. Je li ova

dr`ava odr`iva iz teku}ih prihoda? Pa ona ne mo`e da se odr`i ni

prodajom imovine, ni NIS im nije pomogao da se odr`e. [ta bi bila

reforma i {ta ja mislim da je klju~, ne ovo da se {ega~imo sa sitnim

~inovnicima, pogotovo onih bez partijske za{tite. Mi imamo dve vrste

~inovnika, one koji su po definiciji tu odavno, zaboravio ih neko, ako

nemaju nikog da ih {titi oni }e stradati, i imate novoformirane

~inovnike koji formalno imaju malu platu. Pouzdano znam, samo ne}u

da ka`em, da je ogroman broj ljudi koji se di~e platom od 90.000, a

imaju jo{ po pet upravnih odbora. Nemaju ministri, sad su novinari

sko~ili na ministre pa ih prate infracrvenim kamerama, ali imaju svi

drugi. Ju~e sam bio u jednom javnom preduze}u, pa, ljudi, svi direktori

tog preduze}a su u upravnom odboru nekog drugog preduze}a i

obrnuto. To je na stotine ljudi. Klju~ je da se donesu zakoni koji ne

zahtevaju toliku dr`avnu birokratiju, kao u na{oj Austrougarskoj gde

sad `ivi Vlada Gligorov, a ja sam, to jest moj otac, bio biv{i podanik
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ka`e Tadi}u "{efe, niste valjda u Srbiji?", a ovaj ka`e "daleko bilo, u Be~u

sam". I onda se ispostavi stvarno da je Slavica \uki}-Dejanovi} u

fucking Etiopiji sa njih {estoro. Pa sam napisao - Srbija se brani u

inostranstvu. Tadi} u junu ide u Libiju, tamo ima neki samit ne~ega. K'o

da je njemu bitno da li su svrstani ili nesvrstani, Libija, urme, kavurme,

telohraniteljke, pustinjsko nebo. U ovom kupleraju sve je veselo,

ministri su veseli, potpredsednici su veseli. 

Ka`e, plate }e biti ograni~ene. Dobro, plate, ali postoji u srpskom jeziku

i jedan termin - primanja. Primanja nisu isto {to i plate, izme|u plate i

primanja postoji jedna fina razlika u desetinama hiljada ne znam ~ega.

To su razne nadoknade, za benzin, za dnevnice, pojma nemam za {ta,

tako da svako od njih mo`e biti obe{te}en na taj na~in. A istovremeno,

krizu pobe|ujemo putovanjima, borbom za me|unarodni ugled Srbije,

eto ti Etiopija, jebi ga, kud' }e{ bolje. Ne mogu ~ak ni da ~itam {ta ko{ta,

karta ko{ta 100.000, sitne pare za srpski parlament. Pa Miladin je

ko{tao 900.000 dolara. Izvini, Miladin je postao reper za nas. Istorija

srpske vlade }e se jednog dana deliti na pre novog Miladina i posle

novog Miladina. Taj slu~aj Miladin mi se stvarno popeo na glavu vi{e

nego Miladinu, to je po~elo u junu pro{le godine. Evo, kad bude Tadi}

oti{ao u Libiju bi}e godinu dana od Miladina. Taj ~ovek je postao

najza{ti}eniji i najomiljeniji ~ovek, da sam na njegovom mestu najvi{e

bih voleo Srbiju. To je zemlja koja ti je omogu}ila da ne ide{ u zatvor, da

prebije{ nekoga, da pobegne{ s la`nim paso{em, da do|e{ ovde i da ne

ide{ u zatvor! I jo{ ti obezbede su|enje ovde, su|enje ali fer. To je stvarno

dr`ava iz snova. Da li imam skepsu u odnosu na na{ sud? Da. Da li

verujem da }e ga osuditi pravedno? Ne. 

Danas ~ujemo da je toj porodici [tajnhauer pla}eno iz teku}ih rezervi,

dakle iz bud`eta. Homen Slobodan la`e, taj ~ovek je slagao sve {to je

rekao, navodno su mu isplatili iz tog nekog fonda za kriminalce. Taj

~ovek koji la`e danas je na mestu dr`avnog sekretara u Ministarstvu

pravde. Kako neko takvog la`ova mo`e da trpi? Taj ~ovek la`e non-stop‚

la`e kad je bilo ono za sudije, pazi, ono kad je iz Dinki}evog kabineta

stiglo preko njega neko priop}enje u kome mole da se zaustave svi

procesi radnika koji tu`e preduze}a. I to Homen onako mrtav hladan

ka`e, da, oni su to samo po{tanski, ima neka skretnica, pa samo {alju ta

pisma dalje. Ka`e da nikakve veze nema, nije to pritisak na sud. Dakle,

govorimo o ljudima koji su na vlasti. Evo, slu~aj Homen, taj ~ovek je bio

u Otporu, to je pri~a o tome kako su sve te strukture koje su bile u

Otporu pre{le u DS, svi su isti kao Homen. Branimo Miladina, branimo

izve{taj, penzioni fondovi propali itd. Pa, ko je koga tu kontrolisao,

ljudi? 

Jedna moja uva`ena koleginica mi ka`e - ali, Zeko - vrlo je ne`na - ja

ostvarujem prihode, ja nisam na bud`etu, ja zara|ujem. Kako ti

zara|uje{, tako {to propisuje{ stopu koju ja moram da platim? A ja toj

mojoj uva`enoj koleginici ka`em - {to ne bi neko tranzicionom

gubitniku Zec Miodragu dao pravo da propi{e da ima jedan dinar ako je

neko od vas ustao na levu nogu, kao javnu da`binu, i ima da re{im sve

svoje finansijske probleme. Ti si meni propisao za sva dr`avna

kontrolna tela koliko god ho}e{, pa to su ogromne sume. Zna~i, da

pitamo: gde se ide u {kolu za komisiju za hartije od vrednosti? 

[ta je va{ prihod, kako ga vi ostvarujete? Slovena~ka berza ostvaruje

prihod edukuju}i ove divlje berze u regionu, na{ zajedni~ki prijatelj

Marko ide okolo i podu~ava nas, crnce, Indijance, prodaje nam softver.

To je njegov osnovni prihod. Mi stra`arno privodimo ljude na berzu,

`andarmerija privodi, to da nije zakon svako `iv bi pobegao. Pa ona

berza {to je formirana tamo, u Bri`u, ljudi sami do{li, platili, sazidali to,

kod nas, bre, mora{ stra`arno privoditi, to ne{to nije u redu. Kakva je to

berza sa koje su sve glavne kompanije pobegle, i doma}e i strane? Tamo

se juna~e na selja~kim radnim zadrugama, tamo nema ni NIS-a, ni EPS-

a, ni Sartida, ni Hemofarma, nikoga tamo nema, tamo je ostala sirotinja

raja koja zulum trpi.

(King Candy - Simple Twist of Fate)

Svetlana Vukovi}: 

Govori Petar Lukovi}, urednik e-Novina.

Petar Lukovi}: 

Danas sam dobio slike iz Libije, Jeremi} sa Gadafijem. Gadafi kao da se

probudio, sav potpuno ra{~upan, a Jeremi} mu ne{to obja{njava, ne{to

pokazuje, neke papire verovatno. Meni se ~inilo da mu donosi Ve~ernje

novosti, onu akciju "Deca pi{u predsedniku". Imao sam ve} i dijalog, da

mu Gadafi ka`e da je glupo da samo pri~amo da deca pi{u predsedniku,

da to ustavnom obavezom treba pro{iriti na sve gra|ane koji bi imali

obavezu da Tadi}u ka`u koliko je lep i dobar. Istovremeno, Tadi} je,

verovali ili ne, u Be~u, gde je, izme|u ostalog danas, jebem mu mater,

otvorio kancelariju Demokratske stranke, usred Be~a. I onda sam

pravio neki dijalog izme|u njih dvojice, naravno izmi{ljeni, gde Jeremi}
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Petar

Lukovi}

ka`e{ - e, sada, ako ho}e, ho}e. Jebem mu mater, da ode{ u neku ba{tu pa

hr~ke da probudi{ ili ze~eve, pa bi rekao "aman, imaj samilosti", a ne

prema ljudima. To se sve radi zbog jebene Univerzijade, a to ti je jedna

od onih manifestacija koju organizatori gledaju da uvale nekome da ga

zajebu, a ne da mu ne{to u~ine. Zagreb je imao tu sre}u da je

Univerzijada bila 1987, u okviru velike dr`ave, bilo je para. Hajde, budi

po{ten pa ka`i - ljudi, ne mo`emo da je pravimo. ^itao sam, ako je to

stvarno istina, otvaranje ko{ta 800.000 evra. Jebem li ga, jo{ malo pa za

Miladina od{teta. 

Prvo imamo 23 sporta, pa imamo 15 sportova, pa na kraju 11 sportova.

Sad ~ujem da ne}emo imati ni atletiku ni plivanje. [ta }emo imati,

bo}anje, jebote? I onda ~uje{, ode Divac u Banjaluku a Dodik mu ka`e

kako }e on da po{alje volontere za Univerzijadu, jer on ho}e, kao, da

bude doma}in Univerzijade. ^ekaj, bre, jebem mu mater, u Beogradu je,

Dodi~e prijatelju, Univerzijada, nije u Banjaluci!

Pod Ko{tunicom je to izgledalo malo odurno i mra~no, policijski, a ovde

izgleda cirkuski. Neki dan je Tadi} bio na Zlatnom opanku, u Valjevu.

Za{to on kao predsednik mora da ide na svaku priredbu, {kolsku,

folklornu, muzi~ku, sportsku, za{to, je l' mu to u opisu radnog mesta?

Ima li neki drugi posao da se njime bavi, je l' postoji neka stvar

zanimljivija u ovom trenutku? Mo`e da spava, da se odmori jedan dan,

za{to mora da ide tamo i da lupa? Govore}i tamo o identitetu, ka`e -

svuda tamo gde se ~uje srpska pesma tamo je Srbija. ̂ ekaj, bre, je l' ima{

ti nekog savetnika, je l' ima{ nekoga, nemoj da lupa{. Znam, verovatno

ga povukla narodna muzika, harmonika ima taj obi~aj da povu~e

~oveka, ali nemoj da lupa{. Ka`e, njemu se ne dopada ideja da se granice

defini{u granicama, tako je rekao, nego bi on da se defini{u pesmom,

verovatno. Pa kad neko zapeva u Sidneju, u ^ikagu, u Palermu neku

na{u staru, e, tu je Srbija. Doskora smo pod Milo{evi}em imali - tamo

gde su srpski grobovi tamo je Srbija, e, sad imamo - tamo gde je srpska

pesma tamo je Srbija. [ta je slede}e, jebem mu mater, tamo gde je

srpska lopta tamo je Srbija, gde je srpski balon tamo je Srbija? [ta }e

predsednik na Zlatnom opanku? Da se odu{evi narodnim no{njama, da

gleda one devoj~ice? 

Ja sam stvarno mislio da predsednik ima neko dostojanstvo. Ne, ovde je

predsednik kao drug iz razreda, kao iz folklorne sekcije. Bottom line je

da ispod te vesele povr{ine i svih ovih problema, postoji jedan podzemni

svet te{kog nacionalizma. Tema koju smo mi obra|ivali neuspe{no

tamo 90-ih godina. Svakog dana po novinama i u {tampi ima{ tih

ovo, branimo ono, super je, sve je fenomenalno. Na isti onaj na~in na koji

je Srbija pre Tadi}a, za vreme Ko{tunice, za vreme Milo{evi}a branila

hiljade svojih ludaka. Ne}emo mi da dozvolimo da svet rukovodi na{im

pravnim sistemom. U ~emu je razlika u putovanjima Slavice \uki}-

Dejanovi} i ovoga \or|a, Jelene, kako se ve} zovu te nade kolund`ije, u

jebenu Etiopiju? Pa makar zbog minimuma javnosti koja tu krizu

do`ivljava stvarno ozbiljno. Ta vrsta bahatosti u kojoj ka`e{ - ko im, bre,

jebe mater, ko su, bre, oni da nam odlu~uju ho}emo li da putujemo i gde

}emo mi da tro{imo pare. Vlada donese odluku da smanjenje plata va`i

za ceo sektor vlade ali se javlja Jela{i} iz Narodne banke i ka`e - ja nisam

deo vlade, za mene to ne va`i. On ima platu preko 400.000 i ka`e - ne

radim za manju platu od toga. On, dakle, nije deo sistema, hajde onda da

se dogovorimo {ta je deo sistema a {ta nije. Sutra }e da do|e [utanovac

i da ka`e "ministarstvo odbrane nije deo sistema, jebi ga, mi smo

posebni". Ili }e Homen da ka`e "deo moje kancelarije nije deo sistema". 

Imamo potpuno rasulo u zemlji, imamo predsednika koji gleda da {to

manje boravi u zemlji. Ko je ju~e slu{ao mogao je da popizdi, kao da je u

ovoj zemlji sve u savr{enom redu, kao da nemamo druga posla - ministar

za dr`avnu upravu je tra`io da se sve stranke iznova registruju, da svi

na|u po 5.000 potpisa i da se potpisi pla}aju. Je li to sad klju~no pitanje

u ovom trenutku, da li }e stranke ponovo da se registruju? Taj isti iz te

stranke govori da ne}e biti izbora slede}e dve godine. Stvarno, jesu li

oni, bre, normalni? Mislim, mi uop{te nemamo vladu, ja ne znam koga

imamo, ko u ovoj zemlji vlada, stvarno nemam pojma. Mislio sam

doskora Tadi}, ali po{to ~ovek nije u zemlji uop{te sumnjam da

telefonom vlada. Cvetkovi}? Nemojte me zajebavati. Dinki}? Tu i tamo

ponekad. Imamo ovih dana slu~aj da ~itava Ibarska magistrala ne radi

zato {to su veliki kamioni u {trajku zbog toga {to im se ne izdaju izlazne

dozvole, da ljudi mogu da voze kamione u inostranstvu. Taj slu~aj traje

od novembra meseca, sad je april, bog te jebo. Ima neki ~ovek koji ne}e

da im da dozvole, pa je onda nekima dao a ovi falsifikovali. 

Ovo vi{e uop{te nije zemlja, jebo te, ovo je cirkus potpuni, ko je taj ~ovek

koji ne daje dozvolu? A ne, oni }e kao i \ilas da naprave radnu grupu.

^uo sam da se povodom ovog problema Roma u Beogradu pravi radna

grupa. Pitam ih ja, ho}e li Romi tamo da spavaju jo{ 26 dana, 26 meseci,

dok se ta strategija ne donese? [ta }emo s tim da radimo? Niko to vi{e ne

pominje ovih dana, gotovo. Ju~e je pro{ao Dan Roma, falim te bo`e,

gotovo, zavr{eno. Makar te ljude obavesti dva meseca ranije, na|i neko

re{enje pre toga, ne mo`e{ no}u da do|e{, da poru{i{, izbaci{ na ulicu i
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. ekscesa nacionalisti~kih, fa{isti~kih. Da}u primer, Severna Koreja je

pre 5-6 dana napravila neku jebenu raketu koja je pala u more, pre{la

Japan pa potonula u Pacifik. Ceo svet je popizdeo, jo{ samo da Severna

Koreja pravi rakete!, sem Srbije. Vidi{ u reakcijama ljudi na forumima

Poltike i B92 - `iveo slobodni narod Severne Koreje, sre}no vam, bra}o,

slede}i put du`e i dalje, udri samo, pravo u Ameriku, ko sme da vam

zabrani da pravite bombu, kamo sre}e da smo mi imali sre}u pa mi da

pravimo bombu... Potpuno odu{evljenje u Srbiji zbog severnokorejske

rakete. 

Iste reakcije na zemljotres u Italiji: tu je blizu Avijano, odatle su poletali

avioni za Srbiju, odatle su bombardovali, pa neka, evo, vratilo im se, ima

boga, priroda je neumoljiva, priroda je pravoslavna, bog je na na{oj

strani! Danas vest u novinama da su ~etiri ludaka upala u rezidenciju

hrvatskog ambasadora, i skinuli zastavu. I sad po tim forumima ka`u -

pa da, mi smo jedini narod koji dozvoljava da im se fa{isti~ka zastava

vijori u Srbiji, bravo majstori, ~estitamo, heroji na{i! Koja god da je

tema, na tim internet-forumima vidi{ koji su refleksi tog svakodnevnog

razmi{ljanja, jer 90% ovih ljudi na ulicama oko nas to isto misli, nemoj

da se la`emo. Mi imamo jedan stra{an udar toga pop-fa{izma, koji se

vra}a na na~in na koji nam je u{ao tamo 90-ih godina. To su sve teme

koje ve} postoje, i zavere i Hazari i svet i Jevreji, neke tajne organizacije,

tajni sastanci, odluke... To se sve otkriva ekskluzivno, otkrivaju se tajni

planovi, nevi|ene pri~e, i serviraju se ljudima kojima je to dnevna doza,

oni su na tome. Neko je na drogi, neko je na alkoholu, neko je na ne~emu,

a oni su na ovome. Gomila Srba je adiktivna, oni su na tabloidima,

vezani na novine i na te pri~e. U Pravdi je iza{ao tekst u kome se ljudima

poru~uje kako dolaze usta{e iz zapadne Hercegovine koji }e poklati sve

Srbe po Vojvodini. ^ekaj, bre, jebote, stani, kako to teoretski izgleda,

do|e njih 500 usta{a na granicu i ka`u - dobar dan, mi smo usta{e, gde

idete, mi u Vojvodinu, kojim povodom, pa da koljemo, izvolite, koliko

dana ostajete, je l' koljete po ku}ama, jeste prijavili, jesmo, hajde, samo

napred, slobodno, sre}no, lepo se provedite. Kako to neko mo`e da

poveruje, to ja pitam? A vidim da oni u to veruju. Ide velika rubrika i

nikom ni{ta, ~ak do te mere da to nije ekskluzivno, to se ~ak ni ne

najavljuje kao ne{to ekskluzivno, to je potpuno prirodno, normalno,

do|u ovi i pokolju. 

U tom tekstu ka`e da je jo{ na ~uvenom sastanku - po ~emu ~uvenom,

pojma nemam - 1993. godine u Kolorado Springsu doneta odluka o

sudbini vojnog objekta Kara|or|evo. ^ekaj, hajde da se saberemo, u

Kolorado Springsu, Vatikan i Amerika, vi{e ne znam ko, CIA,

razgovaraju oko vojne ustanove Kara|or|evo? Stvarno, na ~emu su ti

ljudi? Dajte mi te droge! Tu }e, ka`e, da se podigne ogroman zid prema

Srbiji, u vojnom objektu Kara|or|evo, to je, ka`e, ~uvena {ifra 335, u

zagradi 1. A {ta je 3? To je priznanje Vatikana da tre}i put u~estvuje u

genocidu nad na{im narodom, to je Vatikan javno rekao. [ta je 5? To je

njihova `elja da Srbiju podele na ju`nu, [umadiju, Vojvodina, Beograd,

ne znam. A {ta je ono u zagradi 1? To je njihov uspeh, to je Kosovo. Izvini,

Pravda je oficijelno glasilo stranke Tome Nikoli}a i Aleksandra Vu~i}a,

stranke ~ijoj su promociji prisustvovali ambasadori svih zapadnih

zemalja. U ~emu je razlika izme|u tog oficijelnog glasila i Kurira ili

Politike ili bilo ~ega drugog? Nema je, a Politika je taj list gde su

pomahnitali povodom Severne Koreje. Samo {to telegrame Tim D`ao

Ivu, ili ne znam kako se ve} zove taj sin Kim Il Sunga, nisu slali. Jo{

~itaoci Politike ka`u - ma seru da ovi nemaju ni{ta da jedu, to la`u

zapadni mediji, imaju sve, mir, slobodu, kamo sre}e da smo mi kao

Severna Koreja. Da mi je neko pri~ao da }e bilo ko, bilo koji ludak iz

Srbije da se jednog dana divi Severnoj Koreji rekao bih - mar{ bre u

pizdu lepu materinu, ali vidim sad to vi{e nije jedan ludak, re~ je o

hiljadama. Potpuno pomra~enje mozga. Kakva je ideja da ~etvoro ljudi

ukrade zastavu Hrvatske ispred rezidencije? Je li to rat jo{ uvek opcija?

Sude}i po novinama, nije isklju~en, u smislu da bismo mi voleli, ne

ka`em da bismo mogli, ali bismo voleli. Ti svaki dan ima{ po jednu

suludu pri~u, i ako poklekne{, {to nije retkost kod nas, ako si priglup i

neobrazovan, {to je naj~e{}e, onda si gotov, ti si u raljama ludila.

U nekim trenucima o~aja pomislim, jebo te bog, Ko{tuni~ina vlada je

imala integritet, ovo je stvarno stra{no {to ka`em, ali danas ovde ima{

kompletno rasulo. Vesti su alarmantne, dramati~ne, a ministar preseca

crvenu traku da bi otvorio SOS prodavnicu za siroma{ne. Koliko mora{

da si glup i da se zove{ Slobodan Milosavljevi} pa da uzme{ one jebane

makaze i prese~e{ traku? U dupe bih mu stavio i traku i makaze, pa bih

mu vezao jo{ i ma{nicu. Kako te nije sramota? Sad ~ujem da }e ba{ kod

Zvezdare, tamo gde ja `ivim, postaviti kontejner gde }e prodavati hleb i

jo{ ne{to. Ove 2009. godine ti ~ita{ kako je sud dosudio da dr`ava plati

Miletu Dragi}u 156 miliona evra, a on ne}e 156 miliona, ho}e 300

miliona evra. Sud je dosudio da mi platimo i onaj jebeni satelit koji je

Davini} ugovorio, 37 milijardi. Onda Miladin izgleda kao jedan

skroman, zaslu`ni gra|anin koji je zadu`io ovu zemlju samo za milion

dolara. Pa ti na kraju do|u i ka`u - ha-ha-ha, moramo sad da pla}amo

kafu na svojim sednicama. 

Petar

Lukovi}
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. Mislim da je propast ove vlade apsolutna korist za ovu zemlju, ne mo`e

nikakve {tete biti od pada vlade, nikakve. [to pre padne to bolje. Ne

postoji politika, ne postoji nikakva ideja vodilja, {ta }emo za godinu

dana, {ta }emo za tri godine? Ne, mi samo imamo ideju da proverimo

koliko zemalja nije priznalo Kosovo. Ovaj narod sve vi{e podse}a na

gomilu `ena narika~a, samo kukaju, vidi ovaj {ta mi je uradio, vidi

onaj... Celo dru{tvo samo kuka, te Amerikanci, te Evropska unija, te

Bosanci, Kosovari... Ima{ predsednika koji je klovn, potpuni cirkus.

Njegova omiljena re~enica je "ja kao predsednik", ja kao predsednik na

Zlatnom opanku, ja kao predsednik koji nema pojma {ta je to biti

predsednik. Ima{ predsednika vlade koji sam odbija da je predsednik

vlade, ne prihvata tu ~injenicu. Ima{ ministre koji svako radi samo za

sebe i za svoju stranku i za svoje Ministarstvo i za svoje ljude, jebe im se

za vladu i za predsednika i za krizu i za svet i za Evropu i za Kosovo, za

bilo {ta. Lo{e je, Cecilija, lo{e, na jednom nivou koji je neuporediv sa

vremenom Milo{evi}a. Imamo tako|e jednu nervoznu atmosferu, ali

nemamo rat nad sobom, kod mnogih ljudi postoji jedna latenta `elja za

ratom. Verovatno bi gomila ljudi bila mnogo sre}nija i boljeg

raspolo`enja kad bismo u{li u rat. Na`alost, i po njih i po dr`avu, nema

mogu}nosti, jebi ga, nema se su ~im, {ta }emo sad, moramo da se

strpimo nekako i bez rata. U tom la`nom mirnodopskom dobu, mnogi

ljudi izgleda nisu spremni za taj `ivot, treba da radi{, treba da se bori{,

treba da pla}a{ poreze, normalno bi bilo da pla}a{ sve te poreze,

normalno bi bilo da zna{ za {ta ih pla}a{. 

Ali sve oko tebe ti govori pa i ti ka`e{ - ma, jebote, ne}u da platim ni{ta,

kad oni ne pla}aju ne}u ni ja da platim. To sve tera ljude da muvaju, cela

dr`ava te tera da bude{ kriminalac, da se ose}a{ kretenski kad ne{to

plati{. Slu~aj Infostan je egzemplaran primer plja~ke u poku{aju. Daj da

preko no}i pokupimo {ta mo`emo, jer znamo sa kakvim idiotima od

klijenata imamo posla, to je 50% penzionera koji su po defaultu

upla{eni ~im prime pismo sa ra~unom. Kad to primi nastane potpuna

panika, pove}a mu se pritisak, on tr~i odmah da plati, istog sekunda. I

pla}a sve {to je u onoj jebenoj koverti, ne gleda da li je to ra~un za struju,

ra~un za Hram. Evo ti, od ju~e ima{ ra~un za Vladu Divca, ~ovek koji je

danas predsednik Olimpijskog komiteta, koji ima fabriku Voda vode,

koji je organizovao sve i sva{ta po gradu, dovodio ko{arka{e, plesne

grupe, hip hopere, vodio sve to dole kod Filareta u Prijepolje, primao ga

Tadi}, i{ao po {kolama, i sve mu to malo, ako bi mogli jo{ gra|ani preko

Infostana da mu daju pare. Naravno da }e da mu daju, gomila njih }e da

plati, ne znam {ta je to, ali jebi ga, dobio sam, dr`ava {alje, jer Infostan

je dr`ava. Ista ona dr`ava koja je poku{ala da te pokrade. 

Nije te pokrao nekakav privatnik, nekakav zajebant, dr`ava je otvoreno

htela da te pokrade. To je dogovor bio - zna{ {ta, ajmo sad da probamo da

ukrademo pare, to je takva glupa stoka, oni }e sve da plate. Nisam oti{ao

u Infostan da ~ekam deset i po sati, ne bih ga ~ekao ni 10 minuta a ne 10

sati, posle 10 sati bih zapalio Infostan, sve bih zapalio da gori, mar{, bre,

u pizdu materinu. Na {ta to li~i? U normalnim okolnostima to je

samoubila~ki politi~ki potez, u ovim okolnostima potpuno normalan

politi~ki potez, jer }e svi to slede}e nedelje da zaborave. [ta, Infostan, pa

dobro, probali, nije ni{ta stra{no, jesi ~ekao, jesam malo, ali ni{ta, bar

sam tamo video kom{iju pa smo se ispri~ali, bilo mi je divno, super mi je

bilo. Ne postoji stvar ovde koju }e ljudi da pamte. Posle Infostana, ova

vlast u Beogradu vi{e nikad u `ivotu ne bi mogla da se vrati. Posle ovog

{to se desilo s Romima, za slede}ih 200 godina sve {to miri{e na DS ne

bi moglo da pro|e. @ivimo u jednom suludom krugu, ne zna{ ko je lu|i,

kao {to sam ja stalno pitao ko je lu|i, da li ~itaoci ili novinari. Ta je trka

nere{ena, ko je lu|i, da li gra|ani ili vlast. Veliki deo gra|ana je lu|i

nego vlast, prosto `eli da vlast bude jo{ lu|a kako bi narod pokazao da

je on jo{ lu|i od vlasti. To je takmi~enje u ludosti. Ovi dali Infostan, ovi

ka`u - aha, a mi }emo da ~ekamo deset sati, pa {ta nam mo`ete! Da li se

neko pobunio, da li je neko udaren, da li su neka vrata polomljena, da li

je neki transparent ba~en, da li je neko udario \ilasa, da li mu je do{lo

neko prete}e pismo u obliku ra~una Infostana? Ne, Infostan uzvra}a

udarac slanjem uplatnice za Vladeta Divca, a oni ka`u - aha, plati}emo i

to, ko vas jebe. Najiskrenije ti ka`em, ne zna se ko je lu|i, da li vlast ili

narod, potpuno raspame}ena trka. Daj bo`e da izdr`imo, da vidim ko je

na cilju, da vidim ko }e da dobije.

Svetlana Vukovi}: 

Bio je ovo Pe{~anik. Emisiju realizovali Lana Budimli}, Milo{ ]iri}, Petar

Savi} i Marko Perunovi}, a vas do idu}eg petka pozdravljaju obe

Svetlane. 
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Miroslav Boj~i}, novinar,

Laki} \orovi}, vojni tu`ilac,

Mirko \or|evi}, publicista,

Ivan Kuzminovi}, sociolog,

Sr|a Popovi}, advokat

1177..0044..22000099
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Dobar dan. Ispraznio se grad, ispraznili su se gradovi, i neka su,

ostalo je ovo mlado zeleno i procvetalo drve}e i ostale su bebe. Izmileli

su napolje oni mali ljudi koji su ro|eni negde u novembru, a ovako

lepo vreme, ako se se}ate, i isto tako procvetalo drve}e, ali bez beba,

bilo je pre deset godina za vreme bombardovanja. Ovih dana bi}e

ta~no deset godina od kako je NATO avijacija ga|ala Radio televiziju

Srbije kada je poginulo {esnaestoro zaposlenih na RTS-u. Nema

sumnje, svi smo manje-vi{e slutili i znali da je re`im Slobodana

Milo{evi}a znao da }e se to dogoditi i da je tih {esnaestoro ljudi

`rtvovano. Na po~etku dana{nje emisije ~u}ete nekoliko starih stvari

za koje nam se ~ini da je dobro da ih ponovo ~ujete, i neke nove.

Govori}e najpre gospodin Miroslav Boj~i}. Miroslav je na{ biv{i

kolega i prijatelj porodica poginulih radnika RTS-a, on je veoma ~esto

sa njima bio na sastancima kod raznih vojnih ministara, od Davini}a

do [utanovca. 

Miroslav Boj~i}: 

Porodice su uspele, apeluju}i na javnost i uprkos tradicionalnim

stubovima srpske nacije, da pokrenu javno mnjenje, pod ~ijim

pritiskom je morao da po~ne proces Milanovi}u. To je bio jedan od

prvih procesa za dr`avne zlo~ine u Srbiji, mislim da je pre njega

po~elo su|enje ubicama Muslimana iz Sjeverina i Mio~a. Oba ta

procesa su imala sli~an tok. Milanovi}, koji je bio ~lan srpskog

dr`avnog i partijskog, pa ~ak i vojnog vrha, jer je u ratu imao ~in

generala za medije, {ta god to zna~ilo, pojavljuje se na sudu kao

pojedinac, uprkos svojoj velikoj dru{tvenoj ulozi. Na procesu su

pa`ljivo prese~ene sve njegove veze sa hijerarhijom i ambijentom u

kome se kretao i svim onim snagama koje su stajale iza njega i ~iji je

on izraz u su{tini bio. Tako da se on na sudu pojavio kao pojedinac

koji je prekr{io Vladinu naredbu o evakuaciji Televizije. Zna~i, on je

osu|en zbog toga, ali nikad nije su|en za masovno ubistvo sa

predumi{ljajem, {to je u stvari njegov pravi zlo~in. A sam sud

tolerisao je la`na svedo~enja, pozivanja na vojnu tajnu, o~igledna

krivokletstva i propustio je da osudi i Milanovi}eve najbli`e

saradnike koji su tako|e imali odgovaraju}e naredbe za evakuaciju

Televizije. Recimo, tehni~ki direktor Topalovi} je potpisao naredbu

broj 48, koja direktno ka`e da se stacionar, a to je deo koji je

bombardovan, mora izmestiti. Sli~nu naredbu je imao i Jovan Risti},

koji tako|e nikada nije bio su|en i koji se ~ak nije pojavio ni kao
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se na su|enju Milanovi}u kao svedok. On je u svom svedo~enju lagao,

porodice su se suo~ile sa tom ulogom Vojske i ve} na samom po~etku,

nakon oktobarskih promena, one su zatra`ile neke odgovore od

Ministarstva Vojske i primio ih je tada{nji ministar Krapovi}.

Najva`nija pitanja su bila slede}a: kakve informacije Vojska ima o

bombardovanju Televizije, kakva je bila uloga vojnog vrha u tome,

za{to Vojska shodno svojim ovla{}enjima nije reagovala na naredbu

broj 37. kojom je Savezna vlada naredila evakuaciju Televizije,

postoje li posebni zapisi i opomena da }e RTS biti ga|ana, jer

gospodin Robertson, tada{nji generalni sekretar NATO, tvrdi da je

vojni vrh bio obave{ten, i to na razne na~ine, {ta }e ga|ati. Zna~i,

porodice su postavile ta pitanja - ni na jedno nisu dobile odgovor do

dana dana{njeg. 

Najve}i broj novih dokaza je sakupljen i objavljen u knjizi gospodina

Janji}a Ti{ina u Aberdarevoj, koja je dobila novinarsku nagradu

2005. Ta knjiga je predata Specijalnom sudu kao dokazni materijal.

Portparol Tomo Zori} je izjavio da }e tu`ilac pa`ljivo pro~itati i

proveriti sve navode iz knjige. Do dana dana{njeg tu`ila{tvo se nije

javilo nikakvim obave{tenjem, {to je pokazatelj, naravno,

nezavisnosti tog specijalnog suda. Na su|enju Milanovi}u u obzir su

uzeti samo neki dokazi protiv njega, ali mnogi uop{te nisu

procesuirani. Recimo, sud se uop{te nije pozabavio ~injenicom da je

Du{an Vojvodi}, koji je bio visoki vojni funkcioner u vreme rata i koji

je nakon rata dobio ~in generala, izveo svoju }erku Nataliju

Sinanovi} neposredno pred napad o ~emu je postojalo nekoliko

nezavisnih svedo~anstava, uklju~uju}i najozbiljnija svedo~enja

dvojice tehni~ara, Jakonji}a i Leki}a. Sud uop{te nije saslu{ao

dvojicu svedoka, koji ka`u da je Natalija Sinanovi} direktno rekla - ja

sada idem, vi znate {ta to zna~i, niste deca. U me|uvremenu, pojavilo

se i svedo~enje radnice Televizije, Danice Kosti}. Slu{aoci }e ~uti

tonski zapis tog svedo~enja u kome ona ka`e da ih je Natalija

Sinanovi} upozorila pred taj napad. To je novi dokaz koji nije bio

poznat u vreme kada se vodio proces i mislim da bi mogao da bude

dovoljan za obnovu postupka.

Danica Kosti}: 

Nismo imali nikakvog posla, mnogi od nas su igrali karte, igrice na

kompjuteru, razgovarali smo, pili kafu. Nismo uop{te znali zbog ~ega

toliko nas tu sedi. Nekako smo sa druge strane bili delimi~no sigurni,

po{to je sa nama bila koleginica ~iji je otac bio tre}i ~ovek u

svedok na sudu. Zna~i, Milanovi} je osu|en kao pojedinac, njegov

zlo~in je prikazan u su{tini kao incident. U takav tok su|enja se

uklapa i odluka sudije da ga pusti na slobodu nakon dono{enja

desetogodi{nje kazne zatvora, i on to svoje vreme koristi za

intenzivne veze sa zemunskim klanom. Nekoliko svedoka na procesu

za ubistvo \in|i}a govori o njegovim vezama sa zemunskim klanom,

~estim posetama [ilerovoj ulici itd. O~igledno je da je bio deo neke

{ire ekipe koja je trebalo da izvr{i dr`avni udar. Zatim postaje

begunac od zakona, uz pomo} zemunskog klana sklanja se u Crnu

Goru i nakon ubistva premijera \in|i}a nalaze ga u Crnoj Gori, hapse

i {alju u zatvor. Ubrzo dolazi do smene vlasti i novi ministar pravde

Stojkovi} dozvoljava Milanovi}u privilegovani tretman u zatvoru. On

se nalazi u naj~uvanijem paviljonu, oni probijaju zid tog paviljona

tako da on slobodno mo`e da odlazi u zgradu uprave, tamo se sastaje

sa svojim politi~kim prijateljima i istomi{ljenicima Mrkonji}em,

Vu~i}em itd. Ubrzo ga pu{taju u odeljenje za poluslobodnjake, {to je

ina~e nezamislivo, tu dolaze ljudi koji su pri kraju odslu`enja kazni

za saobra}ajne prekr{aje. Ubrzo ga vi|aju po Beogradu, ima pravo na

godi{nji odmor itd. 

Istovremeno, porodice pi{u, apeluju, u o~ajanju se na kraju obra}aju

Evropskoj komisiji, nemaju}i kome drugom. Ministar Stojkovi} se

ruga u svojim pismima. Srpsko dru{tvo se polako vra}a na taj put

kontinuiteta nakon ubistva premijera \in|i}a, i to je u su{tini stanje

koje traje i dalje. Porodicama mnogi, ~ak i njihovi poznanici ili

prijatelji, ka`u - pa, dobro, {ta vi `elite vi{e, on je osu|en, on je u

zatvoru, {ta biste hteli sada? Porodice koje su prozrele tamne sile {to

su stajale iza Milanovi}a nisu se sa tim pomirile, one jednostavno

`ele da sve krivce po{alju iza brave. Takav njihov zahtev u ovakvom

dru{tvu svima izgleda sumanuto. Kako je vreme proticalo, tako je sve

vi{e u prvi plan izbijala uloga Vojske u tom masovnom zlo~inu.

Milanovi} je taj zlo~in izvr{io uz pomo} mnogih institucija, a

organizacija Vojske je bila na prvom mestu. Porodice su tragaju}i za

dokazima vrlo brzo do{le do Petra Paj~ina. Pukovnik Petar Paj~in bio

je u Ministarstvu odbrane nadle`an za Televiziju Srbije. Po Zakonu

koji je donet 1994. Televizija Srbije progla{ena je ustanovom od

velikog zna~aja za odbranu zemlje i u ratnim uslovima bila je pod

direktnom ingerencijom Ministarstva odbrane, koje je bilo nadle`no

za njenu evakuaciju. Milanovi} je kao pojedinac mogao da spre~ava

tu evakuaciju, me|utim, Ministarstvo odbrane je moralo da reaguje.

Pukovnik Paj~in, koji je bio direktno nadle`an za Televiziju, pojavio
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tu`ila{tvu. On se tada sastao sa gospo|om Stojanovi}, govorio je o

transkriptima, ali nekako je to ispalo iz glavnog toka su|enja

Milanovi}u koje je bilo u punom jeku. Me|utim, 2006. porodice

ponovo dolaze u kontakt sa potpukovnikom \orovi}em i tek tada,

zapravo, gospo|a Stojanovi} i porodice `rtava postaju svesne da su

na tragu prvog materijalnog dokaza da su vojni i dr`avni vrh bili

unapred obave{teni o bombardovanju, dakle, da su `rtvovali radnike

RTS-a. Stvar je u tome da je pukovnik \orovi} ta~no rekao u kom se

predmetu ti transkripti nalaze i porodice uz podr{ku nevladinih

organizacija obra}aju se Ministarstvu odbrane i tra`e razgovor.

Ministar Dragan [utanovac se tom pozivu ljubazno odaziva, on

pristaje da ih primi i ka`e da }e u~initi sve {to mo`e. Zatim te iste

2006. organizuje sastanak na kojem je bio fakti~ki kompletan vojni

vrh. Ja sam bio na tom sastanku; ministar [utanovac tada obe}ava da

}e na osnovu novih dokaza - a Ministarstvo vojske }e, po njegovim

re~ima, pomo}i da se ti dokazi prona|u - ponovo biti pokrenut

postupak. Na tom sastanku, na kome su bili oficiri za elektronsko

izvi|anje i protivelektronska dejstva, uveravaju porodice da je

presretanje razgovora teorijski mogu}e, ali da je to prakti~no te{ko

izvodljivo. I oni sve to govore iako je upravo Slobodan Milo{evi} u

Hagu sasvim mirno citirao transkript presretnutog razgovora pilota

koji je napao voz u Grdeli~koj klisuri. Zna~i, Milo{evi} nije imao

nikakvog problema da od Vojske Jugoslavije nabavi taj snimak,

njemu nisu govorili da ti transkripti ne postoje, niti je Lazanski pisao

~lanak da mu doka`e da je to nemogu}e, da je to radio nevidljivi

bombarder B2 itd. A ameri~ki sekretar odbrane Viljem Koen je jula

1999. izjavio pred Senatom da je Vojska Jugoslavije znala kada }e i

koji ciljevi biti ga|ani, jer komunikacioni sistemi koji su kori{teni

tokom napada nisu bili za{ti}eni. Ili, recimo, o toj istoj temi svedo~i i

Momir Bulatovi} u svojim ratnim memoarima Pravila }utanja, on

isto ka`e da su se oficiri smejali kad ih je pitao da li oni mogu da

prislu{kuju komunikacije. On ~ak ka`e - oni su reagovali kao da sam

ih pitao da li umeju da hodaju. Zna~i, potpukovnik \orovi} nam ka`e

da su dvojica oficira bezbednosti nezavisno jedan od drugog

napravili dva izve{taja u kojima ekstenzivno citiraju transkripte.

Me|utim, iako je ministar [utanovac obe}ao da }e ne{to u~initi sa

dokazima, nema reakcija. Porodice opet insistiraju da se mi

sastanemo i ministar [utanovac se jo{ jednom ljubazno odaziva. Na

sastanku potpukovnik \orovi}, koji je pisao ko{uljicu predmeta,

ka`e ministru [utanovcu da je dovoljno da neko donese taj predmet i

Televiziji. Na{ tada{nji {ef je, ne veruju}i tada{njem rukovodstvu,

nju veoma ~esto stavljao da de`ura no}u kako bi znao da }e, ukoliko

Televizija bude bombardovana, neko, verovatno otac, do}i po nju i

izvesti je. U pet do 2 te no}i to se zaista i dogodilo, zna~i, njen otac je

do{ao, oti{ao je kod zamenika glavnog i odgovornog urednika, iza{ao

od njega, do{ao do na{e sobe sa tom na{om koleginicom i krenuo da

nas ube|uje da Televiziju ne}e bombardovati, da su se vatrogasna

kola skupila okolo zato {to }e ga|ati Skup{tinu grada i da mi sasvim

mirno i slobodno ostanemo na svojim radnim mestima. Me|utim, mi

smo sa njegovom }erkom imali interni dogovor da nam ona ipak na

neki na~in dâ znak da se ne{to de{ava, da ne{to nije u redu. Taj znak

je bio "idemo po grisine". Dok nam je on govorio da nas ne}e bom-

bardovati, da ostanemo mirno na svojim mestima, Natalija je rekla

"deco, idemo po grisine".

Miroslav Boj~i}: 

Postoji svedo~enje televizijskog snimatelja Imrea Biroa, koji je bio u

Budimpe{ti sa tada{njom urednicom spoljnopoliti~ke redakcije,

Tatjanom Lenard, koja mu je rekla da javi `eni na Televiziju da se

sklone. Takvih posrednih dokaza ima more. Tako|e, pojavljuje se

novi dokaz, izjava Dragane Kuzmanovi}. Ona je bila sekretar JUL-a,

tako|e je radila i kao novinar u RTS-u, i rekla je Radio Evropi, postoji

ta izjava, da je uprava Televizije dobila pismeni izve{taj o tome da }e

Televizija biti ga|ana i da je uprava razmatrala taj izve{taj na jednoj

sednici. Moram da ka`em da su sve glavne dokaze sa su|enja

pribavile same porodice, uklju~uju}i naredbu broj 37. na osnovu koje

je Milanovi} i osu|en. Za{to su porodice morale same da vr{e istragu,

za{to to ~ine i dalje, za{to to ne ~ini dr`ava? Mislim, to je jednostavno

pitanje i odgovor se name}e sam od sebe - zato {to je dr`ava kriva.

Kriva je ova dr`ava koja nije napravila diskontinuitet sa onom

prethodnom, zlo~ina~kom, i stoga je ona jedna te ista, jednaka, i ona

je zlo~ina~ka. Na kraju se pojavio i glavni mogu}i dokaz, to su

transkripti presretnutih razgovora pilota i posade aviona koji je

ga|ao Televiziju Srbije. Odmah nakon oktobarskih promena

porodicama se javio Nenad Nikoli}, koji je u to vreme bio funkcioner

G17 Plus, i obavestio ih o tom presretnutom razgovoru i da transkript

tog razgovora negde postoji. Jo{ je to bilo kratko vreme nakon same

tragedije, tada porodice jo{ nisu mogle da istra`e tu vest. 

Nekako u to vreme one dolaze u kontakt i sa potpukovnikom

Laki}em \orovi}em koji je bio visoki funkcioner u Vojnom
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moraju biti rasvetljeni da nam se ne bi ponavljali. Odlukom da

govorim u ovoj va{oj emisiji hteo sam da na svoj na~in poka`em

ministru [utanovcu, uprkos poruka da ne smem da govorim, da }e

Laki} govoriti dok god bude disao i mogao da govori. Moje je

nastojanje da mi koji smo se istinski borili za promene ne budemo

ka`njeni od onih koje smo prakti~no doveli, a upravo to nam se

dogodilo. Meni su za {efa doveli ~oveka koga sam ja optu`ivao za

prljava krivi~na dela. Ovde se radi o ~oveku koji je hladnokrvno oteo

dvojicu mladih ljudi i osumnji~io ih za te{ka krivi~na dela. Nismo

imali postupka, po{to je ovu dvojicu bukvalno masakrirao. Ljudi su

premla}eni toliko da ih na~elnik vojnog istra`nog zatvora nije smeo

primiti u tom stanju. Podsetio bih prije svega prijatelja [utanovca,

ministra na{eg sada{njeg, da mi znamo, iako drugi o tome ne govore,

nismo zaboravili ko je Predrag Stojkovi}, znamo za {ta je osu|en,

znamo da su ona dva ~oveka {to ih je masakrirao da bi im iznudio

iskaze kasnije nestala. Ne ka`em ja da ih je on ubio, ali njih nema.

Su{tina moje upornosti da ne prestanem da govorim o zlo~inima koje

sam istra`ivao je, ako ba{ ho}ete, i da sebi olak{am. Ja nisam

konvertit, ja sam ovo radio i onda, i ho}u one koji to dobro znaju, a

ima ih puno, i ovom prilikom da podsetim da sam zbog njih, ne

pristaju}i da sudelujem u izvr{avanju ili u prikrivanju izvr{enih

zlo~ina, ~etiri puta podnosio zahtev za razre{enje i bio razre{avan

du`nosti tu`ioca. Ho}u da ih podsetim i da sam od svojih {efova

be`ao kao od kriminalaca, za koje sam tada u ratu spoznao da su

za{titnici, a mnogi od njih zapravo i saizvr{ioci veoma te{kih

krivi~nih dela, osobito onih iz koristoljublja. Ja sam u ratu svojom

rukom potpisao nekoliko hiljada optu`nih akata i ose}am se

odgovornim {to su stotine ljudi zbog odbijanja da se odazovu pozivu

ili ne mogav{i da podnesu pretpostavljenu opasnost u Vojsci pobegli

iz jedinica. Danas to nikad ne bih u~inio. Oni koji su pobegli sa

Kosova, mislim i na dana{nji vojni vrh, oni koji su sudelovali u

sahrani vojnika koji je poginuo od na{e ruke u avgustu mesecu 1998.

godine iz pri{tinske jedinice, a danas su dospeli tako visoko, treba da

dobro razmisle. Srbija mora da zna koji je od njih {ta radio u ono

vreme. Ja sam odgovorno tvrdio, od 1999. godine do danas, da je taj

~ovek, samo da mu ne bi izmakao ~in generala koji je o~ekivao, ne

samo pre}utao da mu je vojnik poginuo njegovim propustima u radu,

nego je toga ~oveka proglasio dezerterom. Napisao je dokumenta da

je taj ~ovek pobegao na neprijateljsku, albansku stranu, iako je on

bio poginuo. Posledica takvog kukavnog i kriminalnog dr`anja je

on }e pokazati da tu zaista postoje ti transkripti. Ministar [utanovac

prelazi }utke preko te molbe i ka`e da on to \orovi}u ne}e pokazati.

Pukovnik \orovi} mu ka`e da ih je on sklonio u jo{ jedan predmet,

broj 209, moli da donesu taj predmet i da }e on pokazati da tu tih

transkripata ima, me|utim, i ta njegova molba ostaje neusli{ena. I

nakon toga advokat porodica nastoji da do|e u kontakt sa oficirom

za vezu i ti poku{aji traju nekih ~etiri meseca...

Svetlana Luki}: 

Sa sekretarom...

Miroslav Boj~i}: 

Sa [utanov~evim sekretarom, tako je. Na kraju se advokat, gospodin

Popovi}, sastaje sa njim, i ovaj mu jednostavno ka`e da u tim

predmetima nema ni~ega. Gospodin Popovi} ga na to pita "pa, dobro,

ali vi ste ipak znali da }e zgrada RTS-a biti bombardovana?", a on mu

odgovara "pa, naravno da smo znali, ali tog transkripta nema". Fakat

je da su za `rtvovanje televizijskih tehni~ara znale stotine ako ne i

hiljade ljudi i ideja sada{njih ljudi na vlasti da }e to tek tako pro}i, da

se to ne}e saznati, je potpuno iluzorna. Jednog dana }e neko

progovoriti o tome i pojavi}e se i materijalni dokazi i tada }e sve {to

preostaje u istorijskom se}anju na sada{nje ljude biti stid.

Svetlana Luki}: 

Bio je ovo Miroslav Boj~i}, a sada }ete ~uti ~oveka koga je on nekoliko

puta pominjao u ovom intervjuu, potpukovnika Laki}a \orovi}a, koji

je, dakle, poku{ao gospodinu [utanovcu da skrene pa`nju da

transkripti postoje i da zna ta~no gde se nalaze. Zvani~nu izjavu

potpukovnika Laki}a \orovi}a, sa svim detaljima, mo`ete pro~itati i

na na{em sajtu www.pescanik.net, a mi smo za ovu emisiju izabrali

nekoliko stvari koje nam se ~ine jako zanimljivim. Odnose se naravno

i na bombardovanje RTS-a, na `rtvovanje ovih {esnaestoro ljudi, ali i

na neke druge dosta stra{ne stvari u vezi Vojske Srbije.

Laki} \orovi}: 

Mlade generacije treba da znaju da treba biti hrabar, jer to je put da

iza|emo iz nesre}e i da nam svet i pre svega Srbi oproste za nesre}e

koje im je naneo re`im kome sam ja verno kao ratni tu`ilac slu`io. Ne

postoji drugi put izbavljenja za nas, jedini put je da otvoreno, hrabro

govorimo o svemu, ali ba{ o svemu {to nam je poznato, jer svi zlo~ini
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ministra u vreme kad mi o~ekujemo da se ra{~iste stvari me|u nama,

da ga ako ne}e suditi makar uklone.

Trebalo bi da objasnimo deci mo`da i to kako smo branili Kosovo, {ta

smo to prije radili, kako smo se pona{ali kad smo videli da smo ga

izgubili. Istinski verujem da je svakom zdravomisle}em i onda bilo

jasno: Kosovo je izgubljeno, jer smo pre toga na njemu tako dugo i

prljavo radili tako te{ke, nepodno{ljivo te{ke stvari. Morali bismo da

objasnimo i {ta se ovde unutar Srbije doga|alo, da su i ovde neki ljudi

hvatani, umesto da im se pomogne, a da su ih prethodno iz Knina i

onih prostora prevarom izvukli o~ekuju}i nekakve obrte na visokim

nivoima u tim me|unarodnim relacijama. Prosto, makar deci, ako

ne}emo sebi ili drugima, trebalo bi govoriti istinu, a ona bi

vremenom njima zaista pokazala {ta smo radili i koja je cena da iz

svega toga iza|emo. Dakle, uozbiljiti se, prestati sa igranjem stare

igre - mi }emo od Zapada da isprosimo novac, pomo} itd, a onda }emo

s vremena na vreme da bismo opstali na vlasti da pri~amo kako smo

bili sjajni u vojsci i kako smo se branili ali, eto, nismo uspeli. Onda da

prestanemo da pla{imo neke ljude koji su spremni i za koje se

pretpostavlja da bi kao razumni mogli da govore istinu koja bi

otreznila one koji su zaista u zabludi, a opomenula Da~i}a,

[utanovca i njima sli~ne, koji iz tih li~nih razloga opstaju na vlasti i

govore to {to govore, prakti~no prete svima onima koji nisu spremni

da zaborave sve ono {to su oni tako dugo i tako zlo~ina~ki sproveli.

(Johnny Cash - God's Gonna Cut You Down)

Svetlana Luki}: 

Da se ne la`emo, ovu gnevnu pesmu D`onija Ke{a slu{a}ete ~esto u

Pe{~aniku. A ju~e sam bila u ba{ti Mirka \or|evi}a u [imanovcima i,

kao i svake godine na ovaj dan, razgovarali smo o Uskrsu.

Mirko \or|evi}: 

Danas je Veliki petak, ~ekaju nas uskr{nji praznici i ono {to se

govori, {to se u crkvama ~uje u propovedima, do te mere je li{eno

smisla i toliko ispolitizovano da smeta normalnom ljudskom uhu. U

javnim glasilima ti usrk{nji dodaci su vapiju}e nepismeno ure|eni.

Dakle, to bi bili razlozi da se o Uskrsu ipak progovori, da se vidi da ta

pri~a - danas vole tu re~, pri~a, story - taj sakralni scenario gde na{e

vreme sa svojim protivre~nostima, napetostima stoji u ramu onoga

vremena od pre 2000 godina. Ako se elementarno razdvoje legende,

predanja, pa i falsifikati kojima se vekovima brojne crkve bave, ta

bekstvo dvojice mladih stare{ina, ucena mnogih drugih da }ute o

tome iako su to mnogi znali, a o tome nisu smeli, niti danas smeju da

progovore, posledica je to da je taj ~ovek, slavljen i hvaljen kao heroj,

dospeo na najvi{u poziciju. Uzalud mi poru~uje [utanovac da se o

tome ne sme pri~ati.

Mi u Vojsci znamo da je Milan Milosavljevi}, potonji vojni tu`ilac u

Beogradu, tri ~ina dobio za nepunih godinu i po dana. To je ~ovek koji

je za 77 dana rata dobio dva ~ina, to nije normalno. Drugi su, nakon

{to su me|u prvima pobegli iz Hrvatske, nagra|eni time {to su im

date, a oni prihvatili, najve}e du`nosti uz uslov da optu`e kada Vojne

slu`be bezbednosti ho}e, da odustanu od krivi~nog gonjenja ili da

uop{te ne zapo~inju krivi~no gonjenje ljudi koji su ubijali ne samo

Hrvate u Hrvatskoj kao vojnike, nego su ubijali u na{im kafi}ima

ovde. Mi imamo potpukovnika iz Uprave bezbednosti koga je

onda{nji na~elnik Uprave bezbednosti optu`io za 17 najte`ih

inkriminacija. Niti ja, niti moji {efovi nismo videli te`e zlo~ine po

opisu iz te krivi~ne prijave. Ponavljam, podneo ju je na~elnik Uprave

bezbednosti. Tragaju}i za sudbinom tog zlo~inca imao sam nesre}u

da sam ga sreo i na Kosovu, imao sam nesre}u da sam potom saznao

da je ucenjen, re~eno mu je - idi ubijaj, radi {ta ti ka`emo, i preko

Ra{ke je upu}en na Kosovo, i mo`ete pretpostaviti {ta je tamo radio.

Po toj krivi~noj prijavi on je istoj toj Slu`bi ~iji na~elnik podnosi

prijavu protiv njega za njen Dan dr`avnosti poklonio pet najnovijih

pe`oovih modela. Odakle kapetan~i}u pet pe`oovih modela? On je

imao i pekare, nosio je, normalno, rolex od belog zlata i jedan pe`o je,

normalno, ostavio za sebe. Ja sam i o tom zlo~incu govorio i u Upravi

i u na{em tu`ila{tvu i u sudu, i svi to znaju. Dakle, mi imamo ubicu

za koga na~elnik Uprave bezbednosti u pisanoj i potpisanoj i

overenoj prijavi tvrdi da je odlazio u zatvore, konkretno u Sremskoj

Mitrovici, da je odande za ubistva uzimao ljude osu|ene na

izdr`avanje kazne zatvora, izvodio ih, davao im maskirne vojne

uniforme, odgovaraju}e legitimacije, naoru`avao ih i vodio u

nekakav valjda svoj rat. Nama se dogodilo da kad smo o~ekivali

najozbiljnije promene dovedu ~oveka koji je tri puta osu|ivan opet za

prljava, kompromituju}a dela, koja isklju~uju mogu}nost rada u

dr`avnoj slu`bi. To je nedopustivo - vi ste za sitan novac sudili i

presudili, a potom su to otkrili pa su vas osudili, pa se ne{to sli~no

dva puta ponovilo, i vi ste tri puta osu|eni za prljave stvari, i onda vas

neko, samo zato {to ste dobar radnik u Slu`bi bezbednosti, instalira

kao penzionera, penzionisanog generala, da budete pomo}nik
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Matej, skuplja~ poreza koji baca takve klevete. I vi znate deo pri~e,

rimski pravnik je legalisti~ki, legalno, dosledno odustao, jedino {to je

u izve{taju rekao - ja u ovom mladi}u ne vidim de facto krivice, vidim

da mladi} ponavlja besmislice koje mi Rimljani u robovlasni~kom

sistemu ne mo`emo da pojmimo, da su svi ljudi jednaki, da je svaka

vlast nasilje nad ~ovekom, da svaka vlast korumpira, a centralna

autokratska vlast totalno korumpira. Znamo dalje pri~u, njega su

osudili, to je bio politi~ki momenat, u susedstvu u Siriji bila je

stacionirana legija, zvali su se Kobre, i njima je iz Rima izdato

nare|enje da upadaju u Jerusalim ako neredi zbog ove propovedi

zahvate {ire mase. Pilat se upla{io, sam ga hapsi, Kobre sre}om nisu

upale, a gde bi oni pro{li, tu trava nije nicala. 1945. godine u pesku

Nag Hamadija u egipatskoj pustinji prona|ena su jevan|elja pisana

pedesetak i jedva stotinak godina nakon doga|aja, zvana gnosti~ka,

iz kojih se nudi jedna potpuno nova slika o Isusu, tako da se to

otkri}e smatra najve}im otkri}em poslednjih vekova, svi su tekstovi

protuma~eni, prevedeni i imamo ih. ^ak se i mojim skromnim

trudom na srpskom jeziku nalazi i Judino i Marijino jevan|elje.

Marijino, jer ona je njegova saputnica, jer hri{}anstvo je ro|eno iz

mo}i ljubavi jednoga ~oveka propovednika koji nije bio bog, nego

propovednik. Ne, on je za ljude tvrdio "svi smo mi deca Bo`ja", nikad

on za sebe nije rekao "ja sam Bog", ne, to je njemu kasnije pridodato

na plenarnoj sednici jednog od sabora. S druge strane, hri{}anstvo je

svojevremeno ro|eno i iz imaginacije jedne `ene koja mu je bila

odana od po~etka do kraja, pa i posle smrti, siroma{ne, bosonoge

devojke koja je nekim ~udom bila vrlo pismena, koja ga je pratila,

koja je posle stigla do Rima nose}i ono jaje. I znamo je u istoriji pod

imenom Marija Magdalena. Pro~itajte ova gnosti~ka jevan|elja, pa

}ete videti da je Isusova nauka humana i da ~oveka i `enu ne

razdvaja. 

Vratimo se, me|utim, na ono najte`e u ovoj pri~i, vaskrsenje, jer }ete

sutra-prekosutra ~uti da je Isus pogubljen, pa je onda ustao iz groba,

pro{etao, obukao se i vratio se ku}i. To su ~iste besmislice o kojima

ni u istoriji, ni u sinopti~kim, kanonskim jevan|eljima nema ni

pomena. Vaskrsenje ima jedan drugi smisao, to je veli~anstvena

metafora ~oveka koji `ivi snagom volje, ima prirodno pravo da ne}e

da umre, ho}e da `ivi. Nema u jevan|eljima o vaskrsenju ni desetak

re~i, najdu`e {to ima to je desetak redaka kod Luke, koji je to pisao

tek kasnije, vek i po je pro{ao od toga, ali je zabele`io jedan momenat,

jedini koji se danas falsifikuje. U tih desetak stavaka imate pri~u

pri~a ima nekoga smisla. A pri~a o Uskrsu, o vaskrsenju je neobi~na

sama po sebi. Fabularno gledano ona se svodi na jedan pasus u jednoj

knjizi, to je sve {to imamo, a ~ak i taj pasus je nastao vek i po nakon

doga|aja, pa se u njemu prelamaju i ljudske nade, ali i ljudske

zablude. U tome je cela stvar. Ta sakralna pri~a ima jo{ jednu

neobi~nu dimenziju: koliko god bila oskudna, nju ve} 2000 godina

ispisuju i dopisuju takva imena kakva su Tomas Man, Krle`a, najve}i

umovi u slikarstvu, najve}i sineasti. Dakle, pri~a o Isusu nije nikad

suvi{na, niti je do kraja ispri~ana. Mi vidimo u toj li~nosti ne ono o

~emu govore freske ili nekakva prikazanja, nego zaista nadu u

ljudsko iskupljenje. Ako re~ iskupljenje mu~i ljude i ako je teolozi

svesno komplikuju, to je ljudska dimenzija u Hristovoj propovedi, jer

kad padnemo u nemo}i, kad nas priklju~e na aparate, mi ~eznemo za

tim da neko podeli na{u muku, da nas uzme za ruku, da preuzme deo

na{e patnje na sebe. 

U tome je jedna dimenzija ove velike pri~e, a sam sakralni scenario

je, rekosmo, prost. Iz vremena Hristovog raspe}a i pogubljenja mi,

na`alost, nemamo nikakvih dokumenata. Najverodostojniji

dokumenti, a to su jevan|elja, nastali su vek i po, pa i dva veka

kasnije, pa ne o~ekujte u njima nikakvu realisti~nu sliku i reporta`u.

Postoje legende o tome, ali nauka nije potvrdila, da je izaslanik

rimskog cara Imperija, legendarni Pilat Pontijski, slao izve{taje

senatu, pa i li~no imperatoru o tome {ta se doga|a. Izve{taji su

svakako postojali, ali mi danas njima ne raspola`emo, pa ipak,

zahvaljuju}i jevan|elistima, iz gnosti~kih jevan|elja otkivamo jedan

lik koji u `i`i sabire ~ovekovu dramu na zemlji od ro|enja do smrti.

Podseti}u vas na jedan detalj koji u crkvi ne}ete ~uti. Kada je Isus

po~eo svoju propoved ljubavi prema drugom i druga~ijem, za njim je

hodala gomila, hiljade i hiljade Jevreja. I rimske vlasti, pa i

nomenklatura politi~ke vlasti u Judeji u ono vreme, uzbudili su se

zbog te mitinga{ke atmosfere i on je, znate taj deo pri~e, u

Getsimanskom vrtu uhap{en i osu|en na pogubljenje kao i stotine i

stotine drugih, nije on jedini. Ali ne zaboravite, gomila je vikala,

narod se bio dogodio, "Isus, kralj judejski". To je izazvalo paniku,

neko ho}e vlast. Na saslu{anju kod rimskog pravnika Pontija Pilata,

Pilat mu to i ka`e - mladi}u, ho}e{ da bude{ kralj judejski. Setite se,

Isus odgovara - ni na pamet mi ne pada, moje kraljevstvo nije od

ovoga sveta, ja {irim jedno drugo u~enje, a to {to masa vi~e, to nije

glas naroda. To je u{lo u zapise, molim vas, to su bili provokatori,

Isus u lice ka`e Pilatu, to radi va{a tajna slu`ba kojom rukovodi Levi
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je aktuelno i danas i precizno jasno. Najve}i greh je kad se

nacionalna, intelektualna elita odlu~i da la`e. On ih je zvao

farisejima, koriste}i onovremeni naziv jedne sekte koja je jedno

govorila, a drugo radila. U tom smislu Isus je na{ savremenik. U

Uskrsu ne treba videti naivnu pri~u, odvojiti treba legendu, natruhe

vremena, ljudske slabosti, ali videti lik koji je stvarniji od stvarnog,

jer mi nekih dokaza nemamo. I rimski pisci se sla`u u tome da je to

bila jedna neobi~na pojava koja ho}e ne{to nemogu}e. ^ovek, ka`e

Isus, vaskrsava svakoga dana ako je budan za duh istine, u re~i

vaskrsava koju tvori, u delu vaskrsava samo ako ne `ivi svoj `ivot,

nego `ivi makar malo i za drugoga, u tome je smisao. On je ~udovi{na

pojava, Hegel upotrebljava taj izraz, ~udovi{na pojava, jer zbunjuje

um. Ostavimo se mi nekakvih ~uda o kojima popovi pri~aju,

pogledajmo jedan drugi primer. Pogledajmo, 1901. godine Lav

Tolstoj, niko drugi do Lav Tolstoj, pisac Rata i mira, Ane Karenjine i

romana koji se zove Vaskrsenje, isklju~en je iz crkvene zajednice i

proklet. Prokletstvo koje mu je upu}eno, oglasio je stoglavi Sinod

Ruske pravoslavne crkve, i to prokletstvo va`i i danas, a deluje

groznije od onog koje su rabini uputili Spinozi. Tolstoj je otvoreno

rekao da su liturgijske pri~e vra~anja i la`i, da je Trojstvo

nerazumljivo i da je Isusova veli~ina u ljudskosti njegovoj i ni u ~emu

drugom.

Vekovima se ponavlja pri~a o apostolu Judi, me|utim, gnosti~ka

jevan|elja su pokazala da je to bila ~ista legenda, da je u pitanju bio

jedan od najvernijih u~enika koji su ga do kraja sledili, koji su jedini

razumeli u ~emu je smisao poruke, za{to se Isus odlu~uje da strada,

da dâ ljudima primer postradanja za druge. Zanimljivo je da su veliki

pisci vekovima to o Judi naslu}ivali, trebalo je da se 1945. otkriju

gnosti~ka jevan|elja pa da vidimo da je to `iva istina, da se poruka

svodi na onu Isusovu "ide vreme i ve} je nastalo". Ne}emo se mi

moliti, delati, ni na gori ovoj, ni na Fru{koj Gori, ni u Jerusalimu,

nego }emo se moliti u duhu i istini. Tre}i momenat te poruke je jo{

zanimljiviji. Nebrojeno puta on u~enicima govori "poznajte istinu".

Ne govori "moju istinu", ni sadukejsku, ni farisejsku, ni izraelsku, ni

ne znam ~iju, ni rimsku, poznajte istinu i ona }e vas osloboditi.

Njegove su poruke, koliko god to za nas delovalo ~udno, nepro~itane.

Nave{}u vam jedan primer koji se ti~e konkretne prakse, na{e

svakodnevice. Obi~no se misli da je Konvent za vreme Francuske

revolucije odvojio dr`avu i crkvu i da je tek 1905. Brijanovim

zakonom to definitivno ura|eno. Ne. U~enici prilaze Isusu i pokazuju

koja se ovako zavr{ava: pogubljen je Isus, apostoli, njegovi verni

sledbenici do kraja, su se razbe`ali od straha, za njima je potera

rimske policije. Njih nekoliko putuju izgubljeni, ~ak jednom od njih

znamo i ime, zvao se Kleopa, a putuju u neko mesta{ce koje se nalazi

12 kilometara od Jerusalima, Emaus. I odjednom su osetili da se u

njima budi neka nada, nakon {to su izgubili svaku nadu, ~ini im se da

je neko bio sa njima. Izri~ito ne tvrde da su bilo koga videli, ali ne

mo`ete pripisati to ni halucinaciji. Postoji pred kraj jedno mudro

obja{njenje, oni ka`u - to {to se u ovoj smrti dogodilo mo`e i nas dok

no} padne da stigne, mora da postoji neko da ljudima ulije nadu da

`ive, zar ne ose}ate, dok smo mislili ko je ovo, {ta je ovo, da su nam

gorela srca, da su nam se jastu~i}i na prstima znojili, da nam je puls

bio povi{en. Oni nude bukvalno empirijski, fiziolo{ki, medicinski

dokaz da se u njima probudila nada. To je vaskrsenje, ostalo su

legende dostojne freski itd. Danas ne mo`ete, dakle, vaskrsenje

posmatrati tako, nego ga samo morate gledati u dimenziji ljudske

nade. On propoveda civilizaciju ljubavi, to je ono {to je s ta~ke

gledi{ta rimskog pravnika u robovlasni~kom sistemu bilo ludost, ali

on u isto vreme ljude poziva da budu budni, da se odupru, da misle,

da svedo~e. Tako }ete postati ljudi, nigde on ne ka`e "bi}ete bogovi",

ne, ne. Ako biste me u ovom momentu zapitali koju bih vam

definiciju o Hristu ponudio, verovatno biste o~ekivali da vam

ponudim neku definiciju svetih otaca isto~ne i zapadne crkve. Ne,

najbolja definicija Hrista koju poznajem poti~e iz pera ~oveka koji je

sebe deklarativno smatrao ateistom, a imao je imaginaciju

nadljudskih razmera. Pisac se zvao Miroslav Krle`a i on ka`e: "Isus

je kao pojava astralni, zvezdani ljiljan u mu~ionici velikog

inkvizitora, i tako }e on stajati pred nama i to }e biti opomena." To

govori ateista Krle`a.

Isus je ponudio prostu formulu, da ljudi moraju stvoriti zajednicu i u

toj zajednici mora da postoji duh koji }e ih dr`ati u ljudskoj

iskrenosti i veli~ini, da se opredele izme|u dobra i zla. Ne{to

nemogu}e, zovu ga utopistom. Desetak istori~ara i teoreti~ara

komunizma zovu ga komunistom. Ja sam bio dete kad su nas

postrojavali da pevamo "Petokraka sa pet roga, ja se borim protiv

boga, ne borim se protiv Hrista on je bio komunista". Ta energija

nade nije potro{ena, a crkve su sa Isusom i njegovim u~enjem, {to bi

na{ prijatelj, veliki umetnik @elimir @ilnik rekao, postupile po

principu podeljenog boga, svaka je uzela za sebe deo i on je ostao

potpuno u tami, ali njegovo svedo~anstvo u svim svojim dimenzijama



144

17
.0

4
.0

9
.

Mirko

\or|evi}

uvek to ~inite meni u spomen. To ih je raspametilo u po~etku, to je

Isus.

Na{ vek je ponudio u`ase, Drugi svetski rat, gasne komore i logore, i

sada Bosnu, to je teolozima zadalo muke - gde je bio Bog, gde je, ako

ga ima. Sva svedo~anstva koja imamo o njemu, od apokrifnih,

jevan|eoskih, istorijskih, rimskih istori~ara, pokazuju ga kao ~oveka

lepog, mladog, hrabrog. Jede i pije sa ljudima, nije se libio ni sa

gre{nicima i gre{nicama da se dru`i, ali niko nije ostavio traga da se

on ikad nasmejao. Taj momenat je ~udo, to nimalo nije slu~ajno. Ovaj

svet je toliko u zlu da nije imao razloga, a i nosio je u sebi bo`ansko i

ljudsko u jednoj ravnote`i koju }e stru~njaci zvati halkidonska, na

Saboru Halkidonu se stalo na stanovi{te da u njegovoj prirodi imamo

i bo`ansko i ljudsko. Na kraju, on je ljudski na krstu zavapio, ljudski

"eli, eli, lama sabahatani", to zna~i "Bo`e moj, Bo`e, za{to si me

ostavio?".

Isus je Jevrejin, svi njegovi u~enici su etni~ki Jevreji, njegov jezik je

hebrejski i aramejski, jedan od tih semitskih jezika. Vi }ete danas u

Beogradu pro~itati 37 knjiga u kojima se tvrdi da su Jevreji narod

ubica, da su Jevreji ubili Boga. To je najogoljeniji zoolo{ki

antisemitizam koji {ire neki Nikolaj, njihov svetac i ne znam ko sve,

besmislica. Sam je bio Jevrejin, on je disident iz judaizma koji je

poku{ao jednu veli~anstvenu reformu - nisu samo Jevreji izabrani

narod, svi su ljudi izabrani, na svima je vama sve{teni~ki znak

poznanja da ste ljudi, da niste ki{ne gliste. Antisemitizam je sramota

hri{}anske civilizacije, jer svega }ete na}i u jevan|elju, svega, ali

nacionalno neko, rasno i etni~ko odre|enje - ni govora. Reforma koju

je on poku{ao da izvr{i tipi~na je reforma disidenta, on je jevrejskim

rabinima govorio - moramo sklopiti novi savez, on se ni po ~emu ne}e

razlikovati od onog prvog, ali }e biti korigovano to da nema osvete,

ne ~inite drugima ono {to ne `elite da drugi vama ~ine. Nisu Jevreji

izdali boga, Isusa, on sebe nije smatrao bogom, izdalo ga je ljudsko

zlo, vlast koja se dogovarala sa rimskim vlastima za odr`anje

privilegija i mo}i. Isusa, na kraju, nisu pogubili Jevreji, ba{ ako

ho}ete tekstualno, nego rimska legija. Antisemitizam danas cveta na

neznanju i cveta kod onih koji Hrista nisu prepoznali. 

(Woody Guthrie - They Laid Jesus Christ In His Grave)

mu monetu, na jednoj strani je lik imperatora, a na drugoj je

vrednost, i pitaju "{ta da radimo?". On im jasno ka`e - kako niste

razumeli, podajte Bogu Bo`je, a caru carevo, to su odvojene stvari.

Izgleda vam ovaj primer ~udan, ali danas }ete videti ~itavu komediju

oko toga {ta je crkva, {ta je dr`ava, {ta je jeres. Svako svakoga ovde

progla{ava za jeretika, a kad pogledate, Tolstoj je bio apsolutno u

pravu, ali crkva se vremenom pretvorila u dru{tvenu mo}. Sticanjem

mo}i i materijalnog blagostanja crkva ni{ti poruku Hristove misli

koja po~iva na tome da ima mesta za sve na zemlji, za svakog od nas,

za sve koji }e se roditi, i za sva~iji grob, ako ho}ete, ne brinite se o

tome. Setite se onih njegovih ljupkih parabola o pticama nebeskim, o

ljiljanima u polju, na {ta ~ovek mora da misli. Dana{nji ~ovek, koji je

zaista zbunjen obiljem civilizacije, potro{a~kom groznicom u

civilizaciji, vi{e ose}a ~e`nju za tim preporodom nego mo`da ljudi

njegovoga doba. U tome on na aktuelnosti apsolutno ne gubi.

Javio se ~ovek koji je u liku jedne saputnice prepoznao i `enu i duha,

mladi} koji je re{io da svoju smelu misao prvo javno ka`e, da je

saop{ti bez alternative i koji je pokazao vrhunac ljudskosti da za tu

istinu i strada. To je bio Isus i taj Isus, opet moram da ka`em, i danas

hoda na ~elu gladnih, bolesnih, iznemoglih. I danas taj Isus, po mom

dubokom, strogo intimnom do`ivljaju, kuca na vrata ~oveka da ga

opomene da }e mera njegove slobode biti sloboda drugog, da }e mera

njegove ljudskosti biti `rtvovanje za drugog i da }e mera njegovog

uma biti da su svi ljudi isti, a to je i moderna nauka dokazala, da je

DNK ista kod svih ljudi. Ako bi me neko pitao da li je Isus monarhista,

car i kralj, kako ga liturgija prikazuje, kao cara imperatora -

pogledajte nedeljom u liturgiji, Isusa slave u crkvi kao Vasilevsa

imperatora i koriste u liturgiji tekst koji je kori{}en u politi~kom

vizantijskom ritualu, nema nikakve veze sa Isusom - ako bi me,

dakle, neko pitao ko je on, ja bih rekao da je on u pravom smislu re~i,

koliko god drsko zvu~alo, republikanac, ~ovek koji gradi zajedni{tvo

ljubavi. Na kraju krajeva, on je to expresis verbis i rekao svojim

u~enicima. Imamo jednu neverovatnu scenu kod Luke, koji nema

filozofeme, ne pravi retorske uvode - Isus uzima hleb, svi su

iznemogli, lome ga zajedno i dele. To lomljenje hleba je simbol

hri{}anstva, `rtvovati za druge, i danas se to sa~uvalo u liturgiji kao

nafora, kao pri~est, ali on ka`e "jedite", nema tu filozofije, nije to neki

ezoteri~ni apstraktni sistem, jedite, to je telo moje i va{e koje se za

vas daje, pijte, to je krv na{a koju prolivamo i oti}i }emo kao ljudi. I
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Milo{evi}em. Dobro, u redu. ^ovek je u stanju da okrivi i Albance i

Hrvate i Tu|mana i Milo{evi}a, sve da ih stavi u jedan ko{, samo da

ne ispadne da on nije bio u pravu. Zna~i, svi su ne{to pogre{ili, samo

je na{ Dobrica svih ovih 60 godina bio, a i sada je, na pravom mestu,

i on je sada u pravu, jer je Boris u pravu. To mora da je za ljude totalno

konfuzno. Dobrica koji ima hiljadu godina, svi ti njegovi fanovi, kao

neki stara~ki dom, ali prosto sam razoru`an ~injenicom da ti njega

ne mo`e{ u ovom dru{tvu da smeni{, da mu ka`e{ - dobro, Dobrice,

ajde sad, nisi zavr{io ni u zatvoru, ni na Golom Otoku, ni u Hagu,

nigde nisi bio, ajde sad idi ku}i na to tvoje Dedinje ili gde ve}, sedi tu

i gledaj u plafon, pusti nas na miru. 

Dobro, stvarno mi Dobrica uop{te vi{e nije zanimljiv, bez obzira ko je

on, epicentar svega u ovom dru{tvu, nego mislim da je Srbija vrlo

plodno tle za to da se za pet minuta pojavi neki drugi ~ikica koji }e

biti pesnik, re`iser, svejedno, neka umetni~ka du{a, koji }e narednih

20-30 godina da nas vodi. I opet }e taj da me vodi u neki rat i opet }e

taj da me opevava u svojim pesmama, ej, ti me poslao u rat, ti me

opevao, ti me sahranio. Zna{ {ta, neka hvala. Mislim, sve je ne{to

dinami~no, ceo svet ne{to gleda uznemireno, samo mi sedimo sa

strane i ka`emo - ma, nema problema, mo`e sutra tre}i svetski rat da

nai|e, ba{ dobro. Jer, koliko vidim, ideja cele te idiotske elite u ovom

dru{tvu jeste da bi nama tre}i svetski rat, pa makar i nuklearni, legao

kao budali {amar, jer je to u stvari na{ plan, pa }emo da vratimo

Kosovo u tom sveop{tem mete`u. Pazi, taj Samard`i}, koji je bio do

ju~e ministar za Kosovo i Metohiju, je ~ovek koji predaje Evropsku

uniju na svom mati~nom fakultetu. On ~eka tre}i svetski rat da vrati

Kosovo. Pa, zna{ {ta, da se malo nosi{, i ti i Kosovo i tre}i svetski rat

i sve to zajedno!

Ta ljubavna veza, strast izme|u DS i SPS trebalo je da bude, kao,

dobra vest. Treba videti godinu dana nakon formiranja vlade kako to

u praksi izgleda. Evo samo dva primera, dva potpuno off-primera iz

`ivota. Ovaj protest kamiond`ija tamo oko ^a~ka - zna~i, postoje te

neke dozvole koje kamiond`ija mora da ima da bi obavljao

me|unarodni transport i postoji tr`i{te tih dozvola. To tr`i{te

kontroli{e, ~ove~e, Mrkonji} i neki njegov opskurni pomo}nik ili

dr`avni sekretar ili zamenik, {ta li je, i zna se tarifa. Zna~i, spakuj

10.000... Sve {to ima veze sa SPS zove se kofer~e, spakuj 10.000,

spakuj Da~i}evih 100.000 u kofer~e. Zna~i, spakuje{ kofer~e i dobije{

dozvolu. Pazi, to je jedna od verovatno stotinu ili hiljadu stvari,

Svetlana Luki}: 

U nastavku emisije slu{a}ete sociologa Ivana Kuzminovi}a. Ivan

trenutno radi u Helsin{kom odboru, a na jesen }e na doktorske

studije na Jejl. Ina~e, razgovarali smo pre nekoliko dana, ali prvi deo

ne}ete ~uti, jer je ta tema ve} nestala iz javnosti, {to je veoma

zanimljivo, a to su naravno Romi koje je tako lako po~istio grado-

na~elnik \ilas. To je bila tema prakti~no za dva-tri dana i onda je

nestala.

Ivan Kuzminovi}: 

Odem ja na Kolarac na promociju knjige Vreme zmija Dobrice ]osi}a.

Cela ta atmosfera, Kolarac, ljudi koji se tamo pojavljuju, neka

devojka od 17-18 godina pored mene, Dobrica ka`e "dobar dan", ona

po~ne da pla~e. Mislim, tako neke manifestacije, emocije, kod svih

tih ljudi, i starih i mladih, oni su svi bili u nekom kolektivnom

transu. Prosto, pojavio se on. Stvarno, kad po~ne ~ovek da ~ita o

njemu - ~ekaj, bio si skojevac, dobro, pa si bio dr`avni pisac, okej, nisi

bio jedini u onoj biv{oj Jugoslaviji, pa si ne{to skoknuo do Golog

Otoka, pa si se tu ne{to malo palio na mu~enje, hteo si da vidi{ malo

kako i to iznutra izgleda. Pa si se ne{to naljutio, pa si postao

disident, jer si video da tvoj narod stradava u toj stra{noj, groznoj

Jugoslaviji. Pa si bio u nekom Klubu knji`evnika, pa si postao

akademik, pa si u~estvovao u ru{enju Jugoslavije, malo je re}i, pa si

onda u~estvovao u tom u`asnom po~etku devedesetih godina. Jesi bio

u Bosni s Karad`i}em kad smo pravili tamo onu stranku i kad smo

pravili Republiku Srpsku i kad je trebalo i}i u rat? Ti si bio tu i da

pozove{ na rat i da bude{ predsednik Jugoslavije i da opi{e{ sve u tim

svojim knjigama. Prosto, ~ovek je uspeo da sve to pre`ivi i da

postane, ~ove~e, ~lan Otpora 1999. godine. Mislim, ja to nikad nisam

video, ili sam to prosto zaboravio. Pa si postao Ko{tuni~in najbolji

drug, pa ste opet crtali tu neke mape, severno Kosovo, ovo Kosovo,

ono Kosovo. Pa, kad si video da je Ko{tuni~ina politika u stvari

neodr`iva, ti si se prebacio na jedno relativno novo polje - ukoliko ja

dobro razumem, Dobrica je danas nekakav savetnik predsednika

Republike. Mislim, ~ove~e, ti si pomirio i to najgore komunisti~ko,

totalitarno i grozno, i to na{e ~etni~ko, vrlo primitivno i

destruktivno, i opstao si sve vreme i na kraju si zavr{io u jednoj

poziciji da ipak i dalje kreira{ politiku. On u svojim knjigama ka`e da

su Albanci talog varvarskog, divljeg Balkana. Onda ka`e - e, ali samo

da se razumemo, i Srbi su ~inili genocide, i Srbi su preterali pod
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to ti je reforma, to ti je SPS i to ti je li~na karta, i to ti je Da~i}, i to ti

je kofer~e.

Kakva dr`ava, takva i opozicija, pri ~emu ja govorim o onoj opoziciji

za koju ja glasam, koju podr`avam. Na jednim, drugim, tre}im

izborima, ja sam glasao za jednu partiju koja se zove Liberalno

demokratska partija. I, kako da ka`em, otkad su u{li u parlament, ni

pisma ni razglednice od mog politi~kog predstavnika. Koliko ~ujem,

njihova teza je da u ovom trenutku ne treba napadati Tadi}a, da ne

treba talasati. Ali ja to ne razumem. Okej, Tadi} ima 40% podr{ke u

bira~kom telu, razumem da je to sad malo komplikovano napasti, ali

ne znam {ta je plan u narednom periodu, {ta je ideja. Ordinira{ po

parlamentu, {to duboko po{tujem, ali moram da priznam da drugim

glasa~ima LDP, malo manje upu}enim, mojim roditeljima ili drugu iz

osnovne {kole, ne}u mo}i da objasnim kakav, bre, stan na Dedinju,

kakav d`ip od 60.000 evra? Mislim da on nije shvatio, u ovoj situaciji

on mora da bude apostol, on mora da bude ~istiji od brloga u kome se

nalazi. To je politi~ko ulaganje koje on mora da napravi za narednih

deset godina ako misli ne{to da uradi. D`ipovi, stanovi, ku}e, kuriri,

ja to ne mogu vi{e da izdr`im, ne mogu ljudima da objasnim, to ne

mo`e{ da pokrije{ u ovom siroma{tvu. Shvatam da govorim o

konopcu u ku}i obe{enog, ali to pitanje mora i ^edomiru da se

postavi. Brate mili, i mi smo se, kako smo umeli, potrudili da oni sede

tu gde sede. Mnogi me|u njima }e morati da poka`u da nisu

skorojevi}i kao ostali politi~ari u ovoj zemlji, da im nisu nekretnine,

Dedinje, ku}e, d`ipovi, odela, Armani, pare, letovanje, skijanje

va`niji od svega. Nemoj da mi se pojavljuje{ u Ka`iprstu preplanuo

kao da si bio na Mont Everestu, nemoj to da mi radi{, zato {to je to

odvratno u ovoj sredini, budi bled i anemi~an kao {to smo svi mi, nije

tvoj posao danas da mi izgleda{ lepo. On mora da poka`e da nije

skorojevi}, da mu privilegije nisu va`nije od posla kojim se bavi. Ako

to ne ume da poka`e i ako LDP ne}e da talasa jer to sad nije politi~ki

isplativo, to }utanje mogu da odnesu svojoj ku}i i mogu da }ute kao

{to }utimo svi mi koji nemamo veze sa politi~kim `ivotom. Zna~i,

nemoj da mi }uti{, a ja da glasam sutra ponovo za tebe, to nije tvoj

zadatak, ta~ka. I, gre{na mi du{a, {to bi babe rekle, ali ja moram da

govorim o frustraciji glasa~a LDP-a {to se prosto ne vidi nikakav

rezultat, i ne mo`e da se vidi nikakav rezultat, jer su oni politi~ko

novoro|en~e. Ali, on mora da razume samo dve stvari - mora da bude

ve}i katolik od pape u ovom trenutku, i drugo, voleo bih da vidim

nekoga u tom LDP, a da nije ^edomir i ta starija garda, ko }e mi

hiljadu poslova koje SPS sada obavlja o sopstvenom tro{ku. To vam

je kad Mrkonji} dr`i infrastrukturu. Drugi primer je policija. Odem ja

kao svaki po{teni, a i malo budalasti gra|anin da registrujem svoje

deset godina staro vozilo u policijsku stanicu Zemun. Kao i svake

godine uzmem jednu knjigu, gurnem iPod u u{i, ali me je ovaj put

omeo jedan doga|aj - ispred jednih vrata potukle se tri osobe, baba od

preko 80 godina, jedan ~i~a od oko 70 i ne{to, i jedna mla|a `ena od

35-36 godina. Potukli su se u redu za novi biometrijski paso{ i li~nu

kartu, zato {to su u tom redu stajali od 4 sata ujutru. I onda su do{la

dva pandura marke pozornici i po~eli su tu ne{to da ih vuku, a ja

stvarno spadam u onu osetljivu kategoriju, kad vidim policajca da

vu~e babu, gotovo, odmah se bijem. Sad ja tu ne{to usko~im, oni se

deru na mene, pa neka `ena, neka {interka, zovu je {ef, po~ne da se

dere na nas - {ta je, stoko, gde ste navrli?! Otkrijem da u policijskoj

stanici Zemun u stvari postoje dva reda, ima{ red A gde se ovi biju, i

ima{ red B. Pojavljuje se u redu B jedna `ena i ka`e - dobar dan, ja

sam direktorka te i te osnovne {kole, ovo je moj sin, ovo je njegova

devojka, ovo je kom{ijsko dete, ovo je moj mu`, mi smo do{li, imamo

zakazano za paso{. Ovi se tuku, a ovde mo`e{ lepo da zaka`e{! Tu se

ja malo promuvam, ispostavi se da su u zemunskoj policijskoj stanici

napravili poseban sakriven bud`ak gde ljudi dolaze preko veze i

zavr{avaju svoje poslove. Ja sam sedeo od 2 po podne tog dana do 8

uve~e i onda sutradan od 10 ujutru do 6 po podne i brojao sam koliko

ljudi ulazi preko veze. Pazi {ta sam na{ao - u ovom redu A, gde stoje

normalni gra|ani, oni dnevno prihvate izme|u 70 i 80 zahteva,

zna~i, toliko `ivih du{a u|e za li~nu kartu i paso{. Na ovom drugom

mestu, gde se zakazuje ako si direktorka osnovne {kole, lekar ili ~lan

SPS od osnivanja, em se zavr{ava dosta brzo, em tu pro|e izme|u 120

i 140 ljudi dnevno. Eto ti reforma po SPS-u, to je to - jesmo uveli

sistem?, je l' biometrijski? Pa, {ta sad ho}ete? Ali da se razumemo,

ovde je stoka, kako re~e ona veterinarka zvana {efica, a tamo su

gra|ani, tako }e nas oni podeliti. SPS nema demokratski potencijal

da shvati da smo svi mi gra|ani isti, oni su napravljeni '90. godine u

tom duhu da su oni ne{to posebno i sva ta aparatura i aparat~i}i oko

njih, a da smo svi mi drugi - bagra. Pri~ao sam ~ak sa ljudima iz ovog

prvog reda, pitao sam ih - pa, dobro, je l' vi znate da tamo idu ljudi

preko veze? Znaju. Naviknutost na{ih gra|ana na mazohizam je

jedna toliko besprekorno funkcioni{u}a ma{ina da ti njima ne mo`e{

ni da objasni{ da se kr{i neko njihovo pravo. Ne mo`e{ da na|e{ jo{

jednog ~oveka u redu s kojim }e{ da ode{ i ne{to da se `ali{. Ne, eto,
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{vedskom standardu, 15 godina me izolovao od ostatka sveta jer smo

mi samodovoljni. Tebi ne sme da padne na pamet tako ne{to. Ne, on

misli da on mrtav-hladan mo`e da ka`e {ta ho}e. Prosto se pla{im

toga {to je posle svih ovih, i Milo{evi}a i SPS i JUL i Ko{tunice i

Nikitovi}a i svega, sad do{ao taj Tadi}, [aper, politika javnog

mnjenja, nacija danas misli 67,6%, a ako po{alje{ poruku na 9870...

Mo`da je stvarno mogu}e da pored sve na{e tuposti mi ponekad i

nemamo sre}e. Zna~i, bio onaj, do{ao sad ovaj, ~a~ka nos... 20 godina

`ivi{ u izolaciji i taman krene{ u neku tr`i{nu ekonomiju, taman

krene neka lova, US Stil, krenu neka ulaganja, Tigar, Mi{elin, ne{to

se pokrene - dva minuta kasnije svetska finansijska i ekonomska

kriza. Pa, jebote, pa stvarno, zna{ kad ti ne ide! Kao onaj mali ~amac,

ribarski, nema ni motor, samo neko veslo i ti si nasred Dunava, nosi

te struja, duva vetar, sad }e izgleda i neka oluja, taj tvoj ~am~i} bu{an

na jedno deset mesta, a ti si poneo dva ~epa i ti }e{ ~ep iz jedne rupe

u drugu, iz druge u tre}u, iz tre}e u sedmu, izbacuje{ vodu nekom

koficom i nada{ se da }e{ da pre`ivi{. Ja njih ~ak i razumem, oni

znaju da su u tom ~amcu, oni znaju da nama nema pomo}i. Ako nam

neko u prolazu ne{to pomogne, dobro je, ako ne, odosmo ju`no niz

Dunav, na Smederevo i dalje, pa ko `iv, ko mrtav.

Imam tu vanserijsku sre}u da provodim odre|eni broj dana u mesecu

na Kosovu, blago meni. To sivilo, blato, tuga, ti ljudi koji negde stalno

idu, a ne rade ni{ta... Zna{, ode{ u Pri{tinu, glavni grad, ~esto nema

vode, vrlo ~esto nema struje, nema posla, dva miliona ljudi koji ne

znaju {ta }e jedni sa drugima. Ono ~ime se bavim tamo jeste polo`aj

Srba na Kosovu, prosto, takav mi je posao. Pazi, to sa strujom, svi na

Kosovu pla}aju struju osim Srba, oni su politi~ki instruirani iz

Beograda i Kosovske Mitrovice da ne pla}aju. Ima{ Albance kojima,

naravno, Srbi nisu najve}i prioritet jer ima 1,8 miliona ljudi,

Albanaca, koji tako|e 'leba nemaju da jedu i ne znaju {ta }e sa sobom

i ne mogu da na|u posao. Kod toliko mladih ljudi i tolike nema{tine,

zna{, glupo je o~ekivati da se neko bavi Srbima koji, by the way, `ive

u proseku dosta bolje od albanske ve}ine na Kosovu, to je fakat. A ti

im po{alje{ poruku da, po{to su Srbi, ne treba da pla}aju struju, a ako

ti iseku struju treba da iza|e{ i da vi~e{ "humanitarna katastrofa" i

da se baca{ pod tenkove Kfora. Hiljadu i jedan put je te ljude

iskoristila koja god ho}e{ budala, i sutra i prekosutra su tu neki

Jak{i}i, neki ljudi koje ~ovek verovatno jedino u no}ne more mo`e da

smesti. Uvek targetiraju isklju~ivo ljude koji `ele da se integri{u u

kosovsko dru{tvo i to je apsolutno neverovatno. Srbi iz enklava `ele

pokazati s vremena na vreme da je to politi~ki odr`ivo. Sutra da ti se

ne{to desi, daleko bilo, nema ni stranke. E, pa izvini, taj

totalitarizam, ta apsolutno li~na vlast u okviru organizacija,

nevladinih i politi~kih, ja za to ne moram da glasam. Ja ne moram da

glasam za one man show, ne moram, }ao.

Boris je nacionalista, Boris je slab, Boris je `enskaro{, Boris je

bolestan, Boris je lenj, Boris je... Boris. I sad, po{to nemamo kulturu

institucija u ovoj zemlji, ti nema{ druge nego da se najdirektnije

bavi{ ~ovekom koji dr`i, brate mili, svu vlast. [to bi rekao Ko{tunica,

on je jedini vlastan u ovoj zemlji da ne{to odlu~uje. I Zakon o

antidiskriminaciji je Tadi}, Romi su verovatno Tadi}, NATO je Tadi}

- mislim, kao Milo{evi}. Milo{evi}, voza~, telohranitelj i sekretarica

vode dr`avu, kod Tadi}a je ne{to druga~ije, sad Tadi}, voza~,

sekretarica, {ofer, trojica u kabinetu i dva savetnika, deset ljudi vodi

zemlju. Pre neku nedelju na B92 intervju za neku bosansku

televiziju, sedi Tadi} na Andri}evom vencu, uklju~io sam se na

samom po~etku. Mene je tu spopao o~aj, mi imamo tremu kada na{

predsednik govori zato {to ne zna{ koju glupost }e da lupi i kako }e

da je formuli{e, da li }e uop{te re~ da pogodi. I sad, ja se skupio,

gledam intervju i pi{em {ta on govori. E, tu je ve} mo`da do{ao

odgovor na pitanje da li je Boris nacionalista, da li je Boris lenj, da li

se Borisu spava. Njegov pogled na rat '90-ih, na pad Jugoslavije, na

ovo pomirenje u regionu - to bi neki srednjo{kolac savladao onako

usput. Ali, ~ove~e, pa i ti si bio nekakav savremenik tih doga|aja,

navodno ima{ neki pedigre, jao, bolje da ne pominjemo to, ali

navodno bi trebalo da razume{ dru{tvo. Pa, predsednik si dr`ave u

kojoj `ivi{, nau~i ne{to o tome. To je toliko prazno, bez supstance. Ja

se izvinjavam, Slobodan Milo{evi} je 13 godina vladao ovom zemljom

i bogami je dobacivao i do Bosne i do Kosova i do Hrvatske, podigao

je jedan, drugi, tre}i, ~etvrti rat. Brate mili, on je nacionalista bez

nacionalizma, whatever. Onda je do{ao Ko{tunica, bio jedno dva

mandata, nekih osam godina, pa i on je znao {ta je radio. To je neki

revizionizam, plitki nacionalizam, kao brani{ Kosovo. Onda je do{ao

ovaj - ovaj ~a~ka nos, ja mislim da on ode na posao i gleda kroz prozor

na Andri}evom vencu u park i ~a~ka nos, on ne radi ni{ta, on ni{ta

pod milim bogom ne razume, ne razume ni dru{tvo u kome `ivi, ni

istoriju dru{tva, ni viziju dru{tva, i tako mo`e da izvali bilo {ta kad

god ho}e. Ako biste me pitali {ta bih izabrao izme|u progresa i

{vedskog standarda Evrope, biram {vedski standard. Jesi ti

normalan? Pa, meni je Milo{evi} 15 godina pri~ao o brzim prugama,
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Sr|a

Popovi}

zbog nas, nama }e drugi oprostiti {to je \in|i} ubijen, ali ja znam da

ova garnitura nikad ne}e dati odgovor na pitanje {ta je tu bilo. Ali

do}i }e jedna besna, vrlo besna, nadrndana generacija koja }e imati

ne{to da pita ovde. Ne znam, Ko{tunica }e verovatno u svoju

Belanovicu i u onaj svoj }o{ak na Dor}olu, ali ne bih se na njegovom

mestu ~udio da mu za deset godina, kad bude jo{ stariji, jo{ propaliji,

oronuo, mlitav i star kao Dobrica, neko pokuca na vrata i ka`e - ajde

da malo porazgovaramo, izvini, gde si bio 12. marta? I drugo, ja sam u

stvari odlu~io, kao i mnogi ljudi oko mene, da ne dam. Ne znam {ta ne

dam, ali ne}u da vam dam. Bio to moj grad, moja porodica, moj auto,

moj kredit, moja dr`ava, moja nacija, ja vam to ne dam. E, pa sad vi

vidite, bi}e vam problem, samo kad se osvesti jedna generacija koja

}e brojati stotine hiljada ljudi koji vam ne}e dati. Ne znam {ta vam

ne}emo dati, ali ne{to vam ne}emo dati. U stvari, ne dam svoju

zemlju, vi pucajte, ja dr`im ~as. Znam da je malo glupo, ali majke mi,

to je to.

(Aretha Franklin: It Ain't Necessarily So)

Svetlana Luki}: 

Bio je ovo song iz opere Porgi i Bes u izvedbi Arete Frenklin, ovo je

ina~e va`na pesma u `ivotu na{e slu{ateljke Sandre. Za kraj

Pe{~anika slu{ate advokata Sr|u Popovi}a.

Sr|a Popovi}: 

Ta dr`ava stalno la`e, i kad ih uhvate u la`i onda se javnost digne, oni

se povuku, poku{aju da daju neko obja{njenje, i to je ono {to se zove

kontrola {tete. Me|utim, mi tek pone{to saznamo, i {ta god saznamo

vidimo da imamo dr`avu koja radi protiv svojih gra|ana. Meni to nije

nikakvo ~udo, mislim da je to posledica onoga {to politikolozi zovu

partitokratija, da se celokupna srpska strana~ka struktura

konsolidovala u jednu klasu. Iz izjava koje oni javno daju vi vidite da

tu svako mo`e sa svakim, to zna~i da je strana~ka borba ili fingirana

i nema nikakvoga zna~aja, ili da ona ima za predmet samo podelu

plena me|u njima. U oba slu~aja svet postaje, meni se ~ini, potpuno

ravnodu{an prema onome {to se u ovoj zemlji zove politika, jer mu se

~ini da se sve doga|a na dvoru, to su sve dvorske rasprave. Pored

toga, imate netransparentno finansiranje politi~kih stranaka, mi o

tome ni{ta ne znamo. Olja Be}kovi} pita Borisa Tadi}a ko finansira

njegovu stranku, a on ka`e da on ne zna. To je neozbiljan odgovor.

da se integri{u u kosovsko dru{tvo jer tamo za njih postoji nekakav

prosperitet, ovakav ili onakav, posao za dete, ovamo, onamo, oni

tamo ne{to grade ve} osam godina. I ti do|e{ i sru{i{ im to za dva

minuta opet ~itaju}i novine iz 2008. godine, Kurir, Pres, Ve~ernje

novosti, Blic, ajde dobro, Pravdu. Oni su rekli pro{le godine prilikom

progla{enja nezavisnosti Kosova da je Pupovac u Hrvatskoj, dakle,

jedan od lidera Srba u Hrvatskoj, na spisku Agima ^ekua i da zato on

u stvari mrzi Srbe, on je usta{a. Zna~i, gde god postoje Srbi u regionu,

na planeti, koji po{tuju zakone zemlje u kojoj `ive i vode neki miran

`ivot, e, oni su problem. [to se ti ne baca{ pod tenk? [to ti ne po{alje{

svoje dete? Sedi{ negde u ^ikagu, stavi{ onu {ubaru i vi~e{ "napred,

Srbi!" Mislim, to jo{ uvek na Kosovu apsolutno prolazi. A ako misli{

da su tamo jedini problem Srbi i Albanci - ode{ tamo i otkrije{ da

Bo{njaci ne priznaju Gorance, da Bugari daju Gorancima bugarske

paso{e i progla{avaju ih bugarskom manjinom, da A{kalije mrze

Egip}ane, Egip}ani mrze Rome, Romi mrze sve njih zajedno i svi

mrze Rome, da, svi mrze Rome i na Kosovu. Zna{, prosto nema

materijala s kojim tamo mo`e da se radi. Kad se vra}am sa Kosova,

pre|em granicu i ka`em - povratak u civilizaciju. Pazi, ja ovo stvarno

govorim generacijski, ovo nije ni{ta li~no, to nema veze sa

Albancima, ima prosto s teritorijom. Dr`i{ ne{to kao svoju koloniju

50, 80, 100 godina, ne{to {to ne `eli da se integri{e kod tebe, niti ti

`eli{ da se to integri{e kod tebe, i ostavi{ to mojoj generaciji, jedan

tako grozan problem od kog se ne bismo oporavili jo{ 500 godina.

Zna~i, sa aspekta moje generacije, ja Kosovu `elim apsolutno sretan

put gde god da je krenulo i vidim o~ima optimizma jednu stvar, a to

je da Srbi i Albanci prvi put verovatno za dugo godina vide zajedni~ki

cilj i za jednu i za drugu naciju, a to je Evropska unija. I to je neki

materijal s kojim bi moglo mnogo dobrog da se napravi. Druga stvar

- stvarno, oti}i u Pri{tinu danas i pri~ati srpski, ja se tamo derem na

srpskom, na}i nekog kosovskog Albanca ispod 35 godina `ivota koji

}e da me mrzi samo zato {to sam Srbin, to }e{ vrlo te{ko da na|e{.

Najbolje `urke u regionu su trenutno u podzemnim barovima u

Pri{tini, gde }u ja da na|em Albanca da se bijem s njim? Niti }e on sa

mnom, niti ja s njim. To su druge generacije, drugi pojmovi. Mi smo

stvarno neka deca tehnologije, globalizma, jebo rat.

Bio je 12. mart i ja se svake godine ose}am kao da me je neko lupio

~eki}em u glavu. Postanem nervozan, gu{e me drugi, gu{im druge,

sve mi je neprijatno. 1903. godine neko je ubio kralja, izmasakrirao

ga, Srbija je 10-15 godina prokletstva nosila zbog toga. Ovo je sad
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. Dakle, imate tu o~iglednu spregu interesa krupnog kapitala sa

politi~kom elitom i imate na kraju izborne zakone, gde partije po

svom internom dogovoru odlu~uju ne samo o Vladi, nego i o tome ko

}e biti poslanik. Poslanici glasaju na dugme; stoput je ve} re~eno da

Skup{tina uop{te i ne mora da postoji, neka se na|u vo|e tih

stranaka, neka se dogovore i neka nam ka`u {ta su odlu~ili, za{to

bismo morali da gledamo to pozori{te u kome se glasa u skladu sa

dogovorom koji je ve} unapred postignut. Dakle, imate jedan ceo

politi~ki proces koji je potpuno netransparentan. A to se i predstavlja

tako kao da to gra|ana i ne treba da se ti~e - sve }e biti re{eno u

institucijama sistema, a institucije sistema su sve kontrolisane od

partija. Partije su u raznim oblicima koalicija i me|ustrana~ke

trgovine amalgamisane sa krupnim kapitalom. Sve je

netransparentno i mislim da ljudi po~inju to da ose}aju, ~uo sam

ponegde neke podatke, a ~ujem i iz razgovora sa ljudima, da vi{e niko

recimo te politi~ke emisije uop{te ne `eli ni da gleda, zna da odatle

ni{ta ne}e saznati, a vidi po pojedinim postupcima, kao {to je bio

recimo taj sa Infostanom i sa Miladinom Kova~evi}em, da je dr`ava u

rukama ljudi koje uop{te ne zanimaju interesi gra|ana, koje

zanimaju samo njihovi sopstveni interesi. To stvara apatiju u

dru{tvu i ose}anje da smo nemo}ni objekti vladanja, da ne vidimo

~ak ni na~in kako tu situaciju mo`emo da promenimo. U normalnim

okolnostima bi trebalo da se raspi{u izbori, a ovde ste svesni da

izbori ne mogu apsolutno ni{ta da promene, jer kako god da padnu te

karte oni }e se opet dogovoriti, kao {to su se i do sada uvek

dogovarali. 

Arhitekta i nosilac cele te strategije je Demokratska stranka, ona

poku{ava da zamagli sva klju~na pitanja, ona je proglasila

nacionalno pomirenje, to zna~i, {ta je bilo - bilo je, svak mo`e sa

svakim, interesi su nam zajedni~ki, mi }emo ~uvati jedan drugom

le|a. I Kosovo i Evropa, taj slogan koji je upotrebljavao Tadi} u

predizbornoj kampanji, najbolje ilustruje o ~emu se tu radi. Tu

nikakve politike nema, jedina politika je da se svi politi~ki procesi

umrtve, da se sva kriti~na pitanja po~iste pod tepih i da se svi realni

dru{tveni sukobi neutrali{u. To je stanje koje u stvari vodi u paralizu

ili u ne{to {to su Iljf i Petrof govorili, neka je i bara, samo nek' je

mlaka. Tako da se politi~ki proces ovde odvija nekontrolisano. Ti

sukobi ne mogu da se re{avaju u institucijama, pa se re{avaju na

druge na~ine. Sada je tome jo{ kumovala ekonomska kriza, i na{a i

svetska, koja tako|e predstavlja alibi za odsustvo bilo kakvog

poku{aja da se sprovedu one reforme koje ~ekamo ve} deset godina,

od 2000. godine. ^ini mi se da tonemo, i o tome smo ve} pri~ali, o tom

stanju anomije kada svet ne mo`e da razume {ta se doga|a, ni{ta se

u stvari i ne doga|a, sve li~i na truljenje. Nadao sam se da kriza mo`e

da poslu`i kao povod da se suo~imo sa istinom, jer na{ najve}i

problem, mislim, kao dru{tva i kao dr`ave, je pogre{na percepcija o

samima sebi, ona je nerealisti~na. Nikad vam niko ne}e kazati - mi

smo jedno siroma{no dru{tvo, na{i resursi su oskudni, mi imamo lo{

me|unarodni polo`aj, mi imamo iscrpljeno stanovni{tvo, veliki odliv

mozgova, mi smo jedno neobrazovano i podeljeno dru{tvo. To vam

niko ne}e re}i, nego nam se stalno uliva neki neopravdani optimizam

i stalno mi tu sliku o sebi retu{iramo i zato su nam o~ekivanja

potpuno nerealna i razo~arenja velika. Ja sam mislio da }e u trenutku

ovakve vrlo ozbiljne krize koja je na vidiku - i mo`da }e se to i

dogoditi - proiza}i jedna pozitivna posledica, a to je da malo realnije

vidimo i ko smo i kakva nam je situacija, pa odatle da po~nemo da

~inimo ono malo {to mo`emo, i da popravljamo ono malo {to

mo`emo, i da nam bude malo bolje. Nama se svet predstavlja

nerealno, to je nerealna slika o nama samima, koja je u stvari

narcisoidna, i kao i svaka narcisoidna struktura istovremeno i

paranoidna. Po{to sam ja tako zna~ajan i po{to me niko ne razume,

po~injene su mi nepravde, onda mora da postoji neka zavera protiv

mene. Ne izgleda to sve dobro.

Svetlana Luki}: 

Kako be{e, pre Drugog svetskog rata nismo imali ni{ta, a onda su

do{li Nemci i uzeli nam sve. E, tako je i sa ovom krizom, uvezli smo

krizu, a to se tako brzo primi, za nekoliko dana to postane {ifra.

Sr|a Popovi}: 

Zato {to ovde ne postoji nikakav koncept odgovornosti, ni na

individualnom, a ni na dru{tvenom, ni na politi~kom planu. Pa,

pogledajte recimo {ta se desilo sa ovom ministarkom Malovi} - ona je

uhva}ena u kra|i, ona je vratila pare, a ne pada joj na pamet da to

treba da povu~e neku politi~ku odgovornost. Ne pada to na pamet ni

predsedniku Vlade, nikom ne pada na pamet da ona kompromituje

ceo sistem i da mora politi~ki odgovarati, tj. da se od nje mora tra`iti

ostavka. Mi ne priznajemo odgovornost za zlo~ine koji su po~injeni u

na{e ime. Ljudi koji su bili odgovorni za '90-te danas su opet na

vlasti. Sam taj koncept odgovornosti nama je totalno stran, jer to je

Sr|a

Popovi}
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. ipak ne{to {to ima svoju individualnu podlogu, prvo ste odgovorni u

li~nom `ivotu, a onda zahtevate odgovornost od drugih. Po{to ovde

niko ni u li~nom `ivotu nije odgovoran, to zna~i, niti postavlja sebi

neki ozbiljan zahtev, niti preispituje sebe da li je taj zahtev ispunio.

To je pseudoreligiozna misao, ali na njoj po~iva dru{tvo, to je va{

odnos sa drugima, ali je istovremeno i va{ odnos sa sobom. Ako

nemate takav odnos sa sobom, nemate ga ni sa drugima. Ovde je uvek

psiholo{ki tra`en alibi za to {to se uvek te{ko `ivelo, {to ljudi nikad

nisu imali nikakvu mo} da upravljaju svojim `ivotima, nego su bili

objekt vladanja kao {to su i sada. A kad nemate mo} onda naravno

nemate ni odgovornost, nego samo alibi - {ta sam ja mogao, ja sam

radio ono {to sam morao, ono {to su svi radili. Prema tome, nema

nikakvog smisla ni da me poziva{ na odgovornost, niti se ja ose}am

odgovornim.

Ako bih tra`io izvor te anomije, to je Demokratska stranka. Za{to su

oni tako veliki problem? Zato {to je od po~etka u njih polagana

najve}a nada, trebalo je da budu ta gra|anska demokratska

prozapadna, modernizatorska stranka, i ona je privukla ljude koji su

u to verovali. Ali kad sam se vratio malo unazad shvatio sam da je u

njih vrlo rano ugra|en jedan destruktivan gen koji je izvor svih

njihovih problema, a odatle i na{ih. I morao sam da se vratim ~ak u

1968. Mi uop{te jako kratke periode vremena analiziramo, a ti

procesi su ipak dugotrajni. Iz te '68. godine nastala je ona nejaka i

nikakva opozicija koju su zvali disidentima, koja nije nestala sa

scene do 2000. godine. I odatle su regrutovana, u stvari, vo|stva svih

politi~kih stranaka kad je uveden vi{epartijski sistem, a struktura te

opozicije koja je ro|ena '68. godine je bila vrlo eklekti~na, vrlo

difuzna i vrlo nejasna. Imali ste s jedne strane marksiste koji su bili

najvidljiviji, levicu, i imali ste nacionaliste, antikomuniste, i imali

ste vrlo slabu gra|ansko-liberalnu struju. Zanimljivo je, recimo da je

tokom svih narednih 30 godina ta najslabija struja u stvari bila

politi~ki najoperativnija i da je ona vodila sve akcije, ovi drugi su se

samo pridru`ivali. Onaj takozvani peticijski pokret nastao je u tom

gra|ansko-liberalnom delu, a ovi drugi su prakti~no to samo

potpisivali i pridru`ivali se. Kada je kolabirao komunizam kao

ideologija i kao politika na globalnom nivou, desilo se ne{to {to je

bilo naravno i za o~ekivanje: nacionalisti, antikomunisti su

proglasili svoju pobedu i oni su bili u stanju da formiraju najja~e

opozicione stranke. Da vas podsetim samo, recimo Vuk Dra{kovi},

[e{elj, onaj Jovi}, ko se sve nije pojavio u tom trenutku. Ovi marksisti

su do`iveli, naravno, poraz i opredelili su se uglavnom za socijaliste

u strahu od onog {to je Milo{evi} s pravom nazvao snagama haosa i

bezumlja. Vuk i [e{elj su bili snage haosa i bezumlja koje su upla{ile

ljude, i mislim da su oni velikim delom doprineli pobedi socijalista na

tim prvim izborima. Ova gra|ansko-liberalna varijanta je ono iz ~ega

je nastala Demokratska stranka, ona je kada je nastajala bila

percipirana kao ta modernizatorska stranka, kao prodemokratska,

prozapadna, kao stranka koja je privla~ila najobrazovanije ljude, taj

gradski element. 

I ja se se}am, izvinjavam se {to sada prelazim u ispovedni deo, kad mi

je Kosta ^avo{ki u doba formiranja Demokratske stranke doneo

njihov program, bilo je neko normalno o~ekivanje da ja u|em u tu

Demokratsku stranku. Ja nisam `eleo da se bavim politikom, ali moje

simpatije su bile na toj strani, a kad sam pogledao taj program video

sam da se on sastoji iz dva potpuno protivre~na dela. Jedan je taj u

kome se zagovaraju, uslovno re~eno, naj{ire definisane demokratske

vrednosti, slobode, prava gra|ana, tr`i{na ekonomija, i onog drugog

dela koji je bio najcrnji nacionalizam. Ono prvo potpisao bih

`mure}ki i odmah, a ono drugo ni u snu. I kada tako gledam unazad,

vidim da su oni ve} tada bili jako impresionirani uspehom desnih

stranaka i uspehom Milo{evi}eve deklarativno leve partije ali u

stvari desne politike, i da su shvatili da }e ostati vrlo izolovani i vrlo

usamljeni ako i oni ne daju svoj obol tom nacionalizmu. I tada su

ugradili taj razvojni gen u sebe koji je delovao stalno, i on je bio i

razlog za sukob izme|u Mi}unovi}a i \in|i}a i \in|i}a i Ko{tunice,

Nikole Milo{evi}a, ^avo{kog. On je drmao tu stranku stalno, on je bio

i razlog sukoba izme|u Tadi}a i ^ede Jovanovi}a. Stranka je stalno

razdirana tom ve} onda ugra|enom protivre~no{}u u samo svoje

bi}e, i posledica toga je sada i taj Tadi}ev slogan koji sam pominjao,

i Kosovo i Evropa, to odgovara tim protivre~nim zahtevima koje su

oni na po~etku sebi postavili. To obja{njava i tu pri~u o nacionalnom

pomirenju, jer oni sad `ele da pomire dva nepomirljiva dela tog svog

programa, i da to pomire sada na personalnom nivou, na nivou vlasti,

na nivou dr`ave. 

Taj gen koji su oni sebi ugradili je kob ovoga dru{tva, jer se on

oslanja i na jedno raspolo`enje u gra|anstvu, u bira~kom telu koje je

umorno od trzavica, od sukoba, od onoga {to javnost zove sva|a -

nemojte vi{e da se sva|ate, dogovorite se {ta ho}ete. I koje jo{ uvek

pozitivno reaguje na tu pomiriteljsku natpoliti~ku, ja bih rekao,
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. mesijansku ulogu u koju sebe stavlja Boris Tadi}, jer ona predstavlja

kao neki oblog za te izmu~ene bira~e, a ne mo`e da dovede ni do ~ega,

ona parali{e samu sebe jer je zako~ena tim dvema interferiraju}im

silama koje u njoj vladaju. To je jedno ni{ta, i ono tro{i stra{ne

koli~ine jedne ina~e male reformatorske energije u ovom dru{tvu,

ono u stvari sugeri{e da nama nema leka i da je najbolje da ni{ta i ne

radimo, najbolje da sedimo ovako i ~ekamo da nas neko drugi

spasava. Ono {to je govorio Milo{evi} na Gazimestanu, to je i dalje

ideologija ve}ine partija u Srbiji i te njihove op{te koalicije. Jedino

{to je on tada obe}avao ljudima sukobe, a to mogu biti i vojni sukobi,

sad se samo vojni sukobi vi{e ne pominju, nego Jeremi} neprestano

ponavlja - samo politi~kim, diplomatskim i pravnim sredstvima. Ali

ciljevi su ostali isti. Sad kad sam dolazio kod vas video sam jednu

parolu na zidu, "ne damo Republiku Srpsku". Pa, je l' je imamo da je

ne damo? Pa, je l' to nije gotovo? Mi ovde ugo{}avamo vladu u egzilu

SAO Krajine, ciljevi su ostali isti. I nama se govori, mo`da u ovom

trenutku mi nismo u stanju, ali jednog dana }emo biti u stanju da sve

te ciljeve ostvarimo. Dakle, promenilo se jedino to {to smo se mi kao

dr`ava odrekli upotrebe sile, ali odrekli smo se upotrebe sile zato {to

smo uni{tili svoje potencijale, {to vi{e nismo u stanju da

primenjujemo silu. Tako da one promene koje je ta nacionalisti~ka

ideologija do`ivela od Gazimestana do danas su samo promene koje

su nastale usled poraza te politike, ali ciljevi i raspolo`enje za

ostvarenje tih ciljeva su do dan-danas ostali isti. Ta zabit istorijska u

kojoj mi `ivimo je u stvari politi~ka zabit, to se ipak ti~e vrednosti, tu

je izgra|en jedan sistem vrednosti u tom gr~u, i u toj borbi sa celim

svetom koja se odvijala tokom '90-ih, u jedan je`evski stav koji ne

dozvoljava nikakvim univerzalnim ljudskim vrednostima da se

probiju do ovoga dru{tva. I mi smo se i navikli na tu izolaciju, ja

mislim da mi tu izolaciju vi{e prakti~no i ne prime}ujemo.

Ovde se politi~ki stvarno ni{ta ne doga|a, ali ne zna~i da se uop{te

ni{ta ne doga|a. Ovde se i dalje intenzivno vr{i prvobitna

akumulacija, mislim da je glavni interes svih u~esnika politi~kog

procesa u stvari ekonomski. I mislim da je to pre{lo i na celo dru{tvo,

da poku{avaju svi dru{tveni odnosi da se protuma~e kao ekonomski,

da je posledica toga ne{to {to je Edgar Moren jedanput vrlo duhovito

nazvao hladnim varvarstvom. Ne ubijamo se, ne koljemo se, nego se

samo vrlo hladnokrvno uzajamno plja~kamo i smatramo da je to sr`

i su{tina na{ih odnosa. Sve drugo je neki romanti~ni pogled, sve

drugo je komunjarstvo, sve drugo je prevazi|eno, ni{ta drugo ne

postoji. To je redukovanje i ljudi i celog dru{tvenog `ivota na

proizvodnju, razmenu i distribuciju, kao da se ceo `ivot u tome

sastoji, kao da to sve nije tek uslov, cela ekonomija je samo neki

uslov postizanja nekih drugih vrednosti. Cilj dru{tva nije boga}enje,

cilj zdravog dru{tva je kulturni napredak, mislim da je to vrhunska

vrednost ljudskog dru{tva, a ne bogatstvo. I vi vidite nekada, i sami

smo se sebi smejali, odnosno ja sâm sebi, kad sam pri~ao o novoj

crkvi i o tome da je ovde neki duhovni pokret mo`da va`niji od

politi~kog. A vidite na primeru Obaminom, nije on mo`da iza{ao sa

nekom genijalnom idejom o re{enjima svih problema ameri~kog

dru{tva ili njihove privrede ili njihovog me|unarodnog polo`aja. Ono

{to je on doneo bio je jedan druga~iji ton, ljudskije opho|enje,

moralni stav, jedan, {to bi kazao ^eda Jovanovi}, druk~iji vrednosni

sistem. On je ameri~kom dru{tvu ponudio temeljnu i mnogostruku

obnovu. Mi smo zalutali, mi moramo da obnovimo ovo dru{tvo i

moramo individualno, svako za sebe da preispitamo svoje postupke i

na~in na koji se ophodimo jedni s drugima. To je crkva, to je duhovna

poruka, to nije politi~ka poruka. 

Po{to smo mi u politici uop{te novi, jer je nama bilo vladano, mi smo

politiku odmah shvatili kao uzajamno laganje, podvaljivanje,

politi~ki govor smo shvatili kao propagandu, shvatili smo politiku na

najcini~niji mogu}i na~in. I nekako se to prenelo i na samo dru{tvo

koje nije imalo iskustva sa nekim pluralisti~kim politi~kim `ivotom,

da je politika jedna velika svinjarija i da od nje ni{ta drugo i ne treba

o~ekivati, i da tu jeste jedino pitanje ko }e koga, a u krajnjoj liniji,

pitanje ko }e {ta materijalno da dobije. Pa, nije to politika, niti

dru{tvo tako funkcioni{e. I taj cinizam se sa vrha preneo i na

dru{tvo, tako da, moram da ponovim, nade pola`em jedino u civilni

sektor. Mislim da obnova ovog dru{tva ne mo`e do}i odozgo, ona

mora do}i iz onoga {to je `ivot i {to je svakodnevnica i {to su

takozvani obi~ni ljudi. Da se oni samoorganizuju protiv svoje dr`ave,

jer sve {to dr`ava za njih ~ini je za njih destruktivno. Dobri su ti

signali koji se javljaju u poslednje vreme, da javnost po~inje nekad

spontano da reaguje u pojedinim prilikama, kao {to je bio taj

antidiskriminacioni zakon, ili povodom ovih Roma, ili povodom

Infostana, gde se vidi da jo{ neko poku{ava ovde da se dr`i nekih

univerzalnih vrednosti i neke elementarne humanosti. Ja ~ak ne

govorim o solidarnosti, nego govorim o humanosti, da tretiramo

jedni druge ipak kao ljude i kao subjekte, a ne kao objekte, predmet

vladanja i ekonomske partnere. Dakle, ima tu jo{ nekoga supstrata
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. koji ne prihvata to hladno varvarstvo u kome `ivimo. Moj je utisak da

se strankama uop{te vi{e ne vredi baviti, stvarno ne vredi. Najbolja

poruka koja bi njima mogla da se po{alje na slede}im izborima je da

dobiju izlaznost od 15%. Ne, nema ponude, za{to se od mene zahteva

u trenutku kada nema ponude da sam sebi izglasavam vlast za koju

znam da ne valja? Kad sam ja bio mali mame su imale nekad obi~aj da

ka`u "Svetlana, sine, idi donesi varja~u". Sad oni nas teraju po tu

varja~u - pa, ne}u, bre, da idem po tu varja~u, to sam svr{i, ostavi me

na miru. I mislim, ta pri~a o tom manjem zlu ve} mi je dojadila

potpuno, ona slu`i samo perpetuiranju jedne iste situacije u kojoj to

manje zlo postaje sve ve}e i ve}e, a ono ve}e jo{ ve}e, a svi zajedno

klizimo. To je na~in da se ljudi obeshrabre da ustanu i da se bore za

ono u {ta stvarno veruju i {to stvarno ho}e. Ne, ka`e im se, u datim

okolnostima najbolja je Demokratska stranka. Pa, ne valja

Demokratska stranka, i ja `elim da menjam upravo okolnosti u

kojima je ona najbolja, a ne da me stalno pozivaju}i se na okolnosti

tera{ da idem po varja~u. Pa, ne}u vi{e. A posle ka`u - sami ste

izabrali, to je volja naroda, {ta se sad bunite, izabrali ste nas.

Svetlana Luki}: 

Bio je ovo Sr|a Popovi} u jednom veoma dugom Pe{~aniku. Ali da vas

ute{imo, odmori}ete se malo od nas, slede}i Pe{~anik je 8. maja.

Dovi|enja do tada.
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Dejan Ili}, iz Fabrike knjiga,

Vladimir Gligorov, ekonomista,

Teofil Pan~i}, novinar,

Dubravka Stojanovi}, istori~arka

0088..0055..22000099..
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Izve{taji o finansiranju stranaka za pro{lu godinu, koje su partije dostavile

skup{tinskom odboru za finansije, pokazuju sav bezo~an karakter onih

koji od ove poljane treba da naprave jedan odavno poznati proizvod ljudske

civilizacije, dr`avu. U tim izve{tajima, pi{e ju~era{nji Danas, ima mnogo

nelogi~nosti. Da preformuli{em, ti hoh{tapleri, svi od reda, su bezo~no

lagali. Na primer - SRS i LDP nisu navele nijednog pojedinca niti firmu koje

su ih finansijski pomagali pro{le godine. Ni Ko{tunici i Tomi Nikoli}u

nijedna firma nije dala ni jedan dinar, a ve}i broj preduze}a koje su naveli

socijalisti uop{te ne postoji u bazi podataka Agencije za privredne registre.

Najve}i donator socijalista je jedna firma koja je pro{le godina imala profit

od 3,2 miliona dinara, a od toga je 2,7 miliona darivala Da~i}u i drugovima.

I vi{e od tre}ine donatora DS, motora razvoja i modernizacije Srbije, nije

evidentirano u Agenciji za privredne registre. I najzad, propelera

ekonomske modernizacije, Mla|ana Dinki}a, finasiralo je nekoliko

preduze}a kojih tako|e nema u evidenciji Agencije, koju je valjda on i

osnovao.

Kada ~ovek ovo pro~ita, onda se slo`i i sa Predsednikom i sa nezavisnim

analiti~arima koji ka`u da novi izbori ni{ta ne bi re{ili. Ali taj zaklju~ak je

pora`avaju}i i nagove{tava da ne}emo izbe}i ekonomski i politi~ki slom

koji nam ve} dugo spremaju. Od toga nas deli jedna lo{a ̀ etva, jedna manja

poplava, jedan mrtav {trajka~ gla|u, jedna o{trija zima. Nisam, kao ni vi,

luda za izborima, ali ako je ta~no da oni ni{ta ne bi re{ili - a mislim da ipak

nije - onda mi vi{e nemamo ni prividno demokratsku dr`avu. 

Ako izbori, koji slu`e tome da re{avaju probleme, ne mogu da ih re{e, onda

sa tom alatkom ne{to nije u redu, a ni problem nije normalan. To dalje zna~i

da smo mi, odnosno na{e stranke, do daljnjeg suspendovali demokratiju i

da one vladaju kao organizovana zlo~ina~ko-kriminalna grupa. Neko je,

dodu{e, pre svega zlo~inac, a neko kriminalac.

Glavni ceremonijal-majstor ovog sunovrata je naravno Boris Tadi} i hor

njegovih de~aka i devoj~ica. On je nedavno, navodno, predlo`io da se menja

Ustav, ne bi li se smanjio broj poslanika sa 250 na 150. Prvo, ~ak i on koji

ni{ta ne zna, zna da to ni{ta ne zna~i ukoliko ti poslanici i dalje budu bili

vojnici partija, a ne narodni poslanici koji makar ponekad glasaju po

sopstvenoj savesti. ^ak i on zna da je prevara na izborima ponuditi

gra|anima izbornu listu na ~ijem vrhu je udovica premijera, a posle je

poslati ku}i da ma`e nokte, a na njeno mesto staviti jo{ jednog zahvalnog
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svojoj propasti. Mo`da smo svi mi morali da {trajkujemo gla|u do smrti

zbog nekih drugih stvari koje su se de{avale 90-ih. Mo`da. Ali on mora sada

da ode u Kragujevac i da prekine tu agoniju koja nam se odigrava pred

o~ima. Ali izgleda da se svi oni pla{e da }e to biti lo{ primer, da }e onda

stotine i stotine drugih nesre}nika {trajkovati gla|u da bi ne{to dobili. Pa

neka se pita, ako ima ~ime, kakvo je to bezna|e koje bi nateralo stotine i

stotine ljudi na {trajk gla|u, na samosaka}enje i autodestrukciju.

Predsednik bi mogao, umesto vesele {kolske dece, da poseti jednog od onih

380.000 staraca koji ̀ ive u njegovoj zemlji, a koji nemaju nikakva mese~na

primanja, ili nekog od 30.000 njih koji `ive od penzije manje od 70 evra. Ali

ne, predsednik ne izlazi u spoljnji svet. Njega njegovi dvorjani ~uvaju u

palati, kao nekada Sidartu njegov tata-kralj. Iz palate u kojoj je `iveo mladi

princ sklonjene su sve stvari koje bi mogle da mu otkriju da je i on podlo`an

propadanju. Tako proti~e 29 godina prin~evske varljive sre}e, sve dok

jednoga dana nije iza{ao i video pogurenog i izgladnelog starca, pa onda

bolesnika, pa mrtvaca. Onda je Sidarta postao Buda. Da ne bi rizikovao,

na{ princ ne izlazi iz palate. Kakav politi~ki sistem pravi, sistem u kome je

on neprikosnoveni gospodar stranke i dr`ave, i on }e do`iveti {to i Sidarta,

ali u verziji Oskara Vajlda, umre}e sre}an zato~en u svojoj palati.

Za{to sam se toliko navrzla na Tadi}a? Iz mnogo razloga, ali za jedan od

njih on stvarno nije kriv. On je mera na{ih demokratskih, moderniza-

torskih i civilizacijskih mogu}nosti. I u tome ima ne~eg neute{nog.

Sutra se slavi Dan pobede nad fa{izmom. Ko zna ko }e i pred kojim

spomenikom polo`iti neki venac. 64. godine posle sloma fa{izma, mi i dalje

ne znamo da li da slavimo taj dan, a kada to ne znamo, onda ne znamo

ni{ta. Onda }emo umesto dece koja }e nas jednoga dana uvesti u Evropu

dobiti iste one vatrene mlade naciste, koji su uzvikivali po bavarskim

kr~mama "oslobodimo se slobode".

Ovo je Pe{~anik, na po~etku slu{ate Dejana Ili}a, urednika u izdava~koj

ku}i Fabrika knjiga.

Dejan Ili}:  

Pre neki dan zove me jedna devojka - dobro jutro, ka`e, ja sam zavr{ila

knji`evnost, bila sam sad na birou za nezaposlene i oni su mi rekli da

pozovem neku izdava~ku ku}u i pitam da me oni zaposle, jer, kao, za 10

hiljada pripravnika tro{kove snosi dr`ava. Ja ka`em - drago mi je {to vas

partijskog aparat~ika. ^ak i presednik, koji je tako tragi~no glup, zna da je

glupost to {to je rekao da se broj ministarstava ne mo`e smanjivati jer je,

ka`e, narod glasao za mnogo stranaka, a to automatski zna~i i glomaznu

vladu, to jest mnogo ministarstava.

Jedna ameri~ka firma koja je izvozila ode}u u Francusku je u doba Bu{a na

onoj za{ivenoj etiketi {to vas stalno grebe po vratu napisala "izvinite {to

imamo tako glupog predsednika". Eto jednog predloga za razmi{ljanje

na{im tekstilcima.

Ovde su glupost, be{}utnost i pokvarenost postali krajnja provera ne~ijih

politi~kih sposobnosti. Ministar ekonomije ju~e re~e da mi polako izlazimo

iz krize - pa da li je taj ~ovek normalan? Ovo je naravno retori~ko pitanje. I

taj }e sada da odlu~uje o tome kome }e se i koliko davati od tih 40 milijardi

za pokretanje proizvodnje. On koji bi morao, dok ga jo{ pamet slu`i, da

napi{e jo{ jednu knjigu. Prva je bila, za vreme Milo{evi}a - Kako su nas

plja~kali, a sada bi morao da sledi nastavak - Kako smo vas plja~kali.

Dinki} je i ministar za regionalni razvoj, a Srbija je zemlja sa najve}im

regionalnim razlikama u Evropi. Odnos izme|u regiona je 1 prema 7, a me|u

pojedinim op{tinama i 1 prema 15. Ljaji} je ovih dana obilazio isto~nu i

zapadnu Srbiju i zapanjeno nam saop{tio da su ovi delovi zemlje prazni, da

su pusti, da su prose~na primanja u Vladi~inom Hanu i Vlasotincu 13.000.

Pa {to ne zave`u onog ministra spoljnih poslova i predsednika i ne dovuku

ih u Vlasotince, u Bor i Majdanpek, pa neka tamo brane teritorijalni

integritet Srbije.

Na po~etku prvog veka p.n.e. Rim je bogat i svemo}an, ali je ipak na pragu

propasti. Za{to? Jer se dr`ao jednog propalog shvatanja da u politi~kom

`ivotu nema mesta za one koji `ive rasuti po carstvu. Republika be{e tek

isprazna re~, govorio je Cezar. On vidi da carstvo ne mo`e da `ivi samo od

Rima, ve} mora i od periferije. On zna da, ako ho}e da odr`i teritorijalni

integritet carstva, mora da napravi dr`avu koju }e svi ose}ati kao svoju.

Nikako jedno naredbodavno i bogato sredi{te i poslu{nu i bednu periferiju.

Ali Cezar je Cezar, a Boris je Boris. Ipak, Boris dolazi nekih 2000 godina

kasnije i mogao je ne{to od znanja zapisanog po raznim knjigama da

pro~ita, sa razumevanjem. Mogao bi da iza|e iz svojih odaja i pro{eta

carstvom, ali ne na proslave {kole ~iji je bio |ak, ne da gleda tenis, nego da

ode do Kragujevca i vidi zbog ~ega su ti ljudi toliko o~ajni da su spremni da

gladuju do smrti. Mo`da su i ti ljudi, kao i milioni nas, sau~estvovali u
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bi se mo`da i pobunili. E sad, kratkoro~no gledano to nije lo{a logika. Da

sam na njihovom mestu sad bih raspisao izbore, dobio nekakav novi

mandat i onda rekao - nema vi{e ni za plate. I zato su oni glupi, u stvari, jer

dugoro~no prave potpuni haos. Ko god je vodio bilo kakvu firmu on zna za

pravilo da kad ide{ u banku da di`e{ kredit i ka`e{ da od njega ho}e{ da

isplati{ plate i plati{ dugove, oni }e ti re}i da ne mo`e{ da dobije{ kredit.

Za{to - pa, mi }emo da vam damo kredit, vi }ete da pokrijete ve} postoje}e

minuse, ne}ete ulo`iti ni u kakvu novu proizvodnju, ~ime }ete vi da pla}ate

rate tog kredita? A ovi su upravo to uradili, to je takozvana socijalna

politika shva}ena na njihov na~in, i ne ula`e se ni u {ta, sve stoji. I u jednom

trenutku }e neko morati da pita - a ~ime }ete da pla}ate te dugove koje ste

napravili? U redu, podelili ste plate, ne{to naroda koje je imalo sre}e da se

na|e pod skutom dr`ave je mirno, a {ta sad? Je l' pravite vi ne{to,

proizvodite, je l' prodajete, je l' ima neki novac da tu sti`e? To je zapravo ve}

polako po~elo.

Bud`et je zapravo po~eo da se puni manjim intenzitetom nego {to su oni

o~ekivali. Ko je kriv za to? Pa, naravno oni, po{to novca ima manje oni su

krenuli da pritiskaju ljude da pla}aju. Bio je taj razgovor, po meni vrlo

suvisao i logi~an, izme|u vlade i ovih privatnih preduzetnika, kad su ljudi

rekli - molimo vas dve stvari, vratite nam dugove, a drugo, nemojte da nam

uzimate novac za porez pre nego {to smo mi naplatili robu. Ni jedna ni

druga stvar nije ispunjena. I {ta se onda doga|a? Ti gura{ ljude da posluju

na crno i onda u jednom trenutku ka`e{ - a {to bih uop{te pla}ao porez kad

oni ni{ta ne rade za mene nego me samo maltretiraju? Pa, gleda}u da ih

prevarim gde god mogu, jer {to bih ja punio d`epove njima i onima koje su

oni zaposlili, a ja ne{to pravim, ne{to radim, ne{to rizikujem na kraju

krajeva. I zato su oni kratkoro~no mo`da lukavi, ali dugoro~no su imbecili

jer prave situaciju u kojoj }e bud`et da im se puni sve manje. Prakti~no su

primorali ljude da la`u, da prevare, da ne po{tuju dr`avu, da budu nelojalni

dr`avi. Dakle, sve ono {to se svaka pametna vlast trudi da izbegne. I onda

gleda{, ju~e su bile te strana~ke proslave, pita{ se gde `ive ti ljudi, o ~emu

oni pri~aju. Ka`e predsednik dr`ave - mi moramo da regionalizujemo

Srbiju, a nije regionalizacija zbog regiona nego zbog ljudi. Zna{, kad bih

hteo da budem zloban rekao bih da je izjavio da nije dr`ava zbog dr`ave

nego je dr`ava zbog ljudi, a u stvari mislio - e, dr`ava je zbog dr`ave, dr`ava

je zbog mene. I zato je on izgovorio tu nesuvislu re~enicu, nije

regionalizacija zbog regiona nego zbog ljudi u tim regionima, zamisli.

Zna{, nije stvar u tome da ja mislim da su oni svi zli, majke mi, ne mislim

da su oni svi zli, ali se u`asavam pomisli da su toliko glupi. Mo`da bi mi

zanima da ovde radite, ali mi trenutno ne radimo ni{ta, jer smo potpuno

paralisani, izme|u ostalog zbog te iste dr`ave, mi ne pravimo nove knjige,

zaustavili smo one koje smo po~eli da radimo, nema posla ovde, ne mogu

da vas zaposlim, jer ne znam {to bismo i vi i ja sedeli i gledali u plafon,

dovoljno je da ja sedim i gledam u plafon. Ka`e ona - ma, kakve veze ima, ne

moramo ni da se vidimo, vi mene zaposlite, ja primam tu neku minimalnu

platu, vi ne dajete ni{ta, a meni ste u~inili. Ja ka`em - razumem ja vas i ne

zameram vam ni{ta, i u redu je to, primate platu, ne radite ni{ta, ali to je

toliko glupo da ja ne ̀ elim u tome da u~estvujem. Ne mogu da vas zaposlim

jer mi je idiotski da pored mene koji ni{ta ne radim sedi jo{ neko ko ni{ta

ne radi, jer je jedna idiotska dr`ava zamislila da tom drugom treba ne{to da

plati {to ni{ta ne radi. Pri~a}emo naravno i o toj idiotskoj ideji da pla}a{

ljude koji ni{ta ne rade, ali ova dr`ava i ova vlast zapravo korumpiraju

ljude. Pri tom oni u najelementarnijem smislu te re~i kvare ljude. Dakle,

oni su u~inili direktnu {tetu toj devojci, jer je ona dovedena u situaciju da

tra`i ne{to {to prosto ne treba da tra`i. S druge strane, neko je odvojio

novac da zaposli, ako se ne varam, 10 hiljada pripravnika u trenutku kada

proizvodnja u Srbiji drasti~no pada, u nekim segmentima je pala i za 60%.

Tu imamo dva problema, prvi je to {to proizvodnja ne pada samo zbog

krize, ona pada zbog idiotskog pona{anja vlade, jer ova vlada nema

predstavu o tome kako da se sa krizom bori. Jedan od razloga za{to pada

proizvodnja je taj {to dr`ava duguje ljudima koji su ne{to napravili i

prodali to dr`avi, dr`ava je tra`ila da joj se ne{to dâ, ljudi su joj to dali, bilo

usluge, bilo roba, {ta god, i dr`ava to ne pla}a. I dr`ava je zapravo prva

karika u tom lancu kru`enja novca, karika koja je pukla. Od te karike i na

jednu i na drugu stranu ide haos. Je l' nema{ da plati{? Pa proglasi da si

bankrotirao, nemoj da nas pravi{ magarcima. Nemoj da vi~e{ da }e{ da

zaposli{ 10 hiljada pripravnika, nego, bre, plati ono {to mi duguje{. Dakle,

oni su zaustavili tok novca, oni ne izmiruju svoje obaveze. Druga stvar,

novac koji negde o~igledno postoji, neke zalihe novca postoje. Njihova

ideja je da se svakome ko prima platu iz bud`eta sa~uva plata, a ve} za sve

programe koji tako|e moraju da se finansiraju nema novca. To je dovelo do

ovog razgovora sa ovom devojkom - nemojte ni{ta da radite, a mi }emo vam

dati platu, i ne samo vama, nego i 10 hiljada novih }emo da naka~imo na

bud`et.

E, to je njihova ideja o tome kako se treba boriti s krizom. Koja logika stoji

iza te ideje? Oni pametno procenjuju da treba da urade tako da ljudi budu

zavisni od njih i moraju tim ljudima da obezbede plate, jer ina~e ti ljudi vi{e

ne}e biti zavisni od njih i po~eli bi mo`da da razmi{ljaju svojom glavom, pa
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drskost, tome oni nas u~e. U~e nas da budemo neradnici, prevaranti, u~e

nas da budemo nasilnici i kad god ti pred njih istupi{ sa nekakvim

ljudskim razlozima i pristojnim pona{anjem, kad iska`e{ veru da su oni

tako|e ljudska bi}a koja imaju kapacitet da saose}aju i da razumeju, oni ti

razvale {amar~inu, naprave od tebe idiota. Kad se pred njih postavi{ kao

neka sila koja ne{to polomi, koja nekoga povredi, oni se povuku i kao ajde

da vidimo. Koja si ti vlast ako je tebi to model po`eljnog gra|anina? Pa ako

ti misli{ da si stvarno toliko ja~i, {ta }e biti onog dana kad vi{e ne bude{

imao para da plati{ plate policiji, a sve vreme si potencirao taj model

pona{anja, silu, bahatost, bezo~nost, {ta misli{, {ta te ~eka? Kako nema{

toliko pameti, tamo ljudi ugro`avaju svoje `ivote, pa, ~ove~e, idi vidi {ta

mo`e{ da uradi{ s tim. On je svoj `ivot predao tebi u ruke, jer je toliko

bespomo}an, ali ti se prema njemu pona{a{ sa nipoda{tavanjem i {utira{

ga i nije te briga.

Ljudi misle da smo mi ovakvi kakvi smo sami po sebi, a nas ovo dru{tvo

oblikuje u gra|ane koje nijedna dr`ava ne bi po`elela. Kad budu hteli da

menjaju, taj gra|anin koga su oni ve} oblikovali na odre|eni na~in }e

naravno da se buni, jer kao, {ta je sad to, je l' sam ja bio dobar i poslu{an,

jeste hteli da budem bahat i nasilan, pa {ta sad ho}ete? Jeste me pla}ali da

ni{ta ne radim, pa {to mi sad ka`ete da radim? E, mo`da oni stvarno misle

da }e u jednom trenutku morati ne{to da se menja, pa daj da osiguramo

neki mandat... Ali to bi zapravo bio optimisti~ki scenario. Verovatnije je da

ka`u - ajmo jo{ jedne izbore, pa smo obezbedili sebi jo{ tri meseca, pa ajmo

posle ne znam {ta, posle }emo da napravimo rat sa Vojvodinom, pa }emo

dobiti jo{ tri meseca, pa }emo da ratujemo u Sand`aku, pa jo{ tri meseca...

Mislim, nemam ni{ta protiv, neka se ga|aju ljudi kukuruzom, bar ne ginu

zbog idiota koji vode ovu dr`avu. To je jedna vrsta pri~e, a drugo o ~emu

sam mislio da mo`da ima smisla ne{to da se ka`e je potpuno odsustvo

nekakvog uzajamnog po{tovanja. Mo`da }e{ se iznenaditi kad budem

naveo primere, ali proba}u da to uradim tako da to stvarno vodi ka

nekakvim op{tim zaklju~cima. Dakle, imamo s jedne strane dr`avu kojoj

odgovara da smo mi jedna neorganizovana, nesolidarna grupa pojedinaca

i s druge strane imamo jasnu potrebu da se ljudi organizuju i da

organizovano postave odre|ene zahteve i da prisile vlast i da se pona{aju

na jedan razumniji na~in. Da li mi imamo kapacitet da se organizujemo?

Meni se ~ini da ga nemamo. Sad je Helsin{ki odbor radio ovo istra`ivanje o

~itankama, to me zanima vi{e od svih drugih stvari. Ja sam to naravno

pogledao i malo sam se zaprepastio, ispada kao da su oni prvi koji su se

dosetili da to rade, kao da niko pre njih nije ukazivao na sli~ne stvari.

lak{e bilo da ̀ ivim s idejom da su zli, jer da su zli mo`da bi neke nade i bilo,

a po{to su glupi ja ne znam kako }emo s tim da iza|emo na kraj. Zna~i,

meni dr`ava nije saveznik, ljudi koji vode dr`avu mi nisu saveznici, oni su

moji neprijatelji, oni rade sve protiv mene, ja moram da im se

suprotstavljam na sve mogu}e na~ine. Dakle, mi ne `ivimo u dr`avi gde

ljudi vide zajedni~ki interes da budu u toj dr`avi, mi ̀ ivimo u dr`avi koja se

dr`i na okupu samo sticajem okolnosti, zato {to dr`ave koje nas okru`uju

postavljaju neke granice pa mi prosto moramo da budemo ovakvi. Ali

unutar tih granica svako radi protiv svakoga, jer ovi koji su na vrhu ne

umeju da postave stvari tako da ja svoje sugra|ane vidim kao nekakve

saveznike, ne za zajedni~ki cilj, zajedni~kog cilja i ne treba da bude, nego

samo u toj nekoj ideji da ne smetamo jedni drugima i da mo`emo svoje

`ivote da planiramo na nekakav na~in. Kako ja sad da sednem sa recimo

predsednikom ove dr`ave i da planiram bilo kad on izgovara stvari koje ja

ne razumem na elementarnom nivou. Bio je intervju sa predsednikom na

jednoj od televizija gde voditeljka emisije po~inje intervju pitanjem "da li

vas je vlast promenila?" Ja pomislim, dobro, valjda ima toliko mozga da

ka`e "nije" ili "jeste" i da krene da pri~a o ozbiljnim stvarima. Mislim da je

on deset minuta pri~ao o tome kako ga vlast nije promenila, kako je on

spontan, kako voli da se {ali, ali eto, ipak je situacija ozbiljna pa je njemu

te{ko. Gleda{ - ko je ovde lud, jesu li normalni i jedno i drugo? Nema

razgovora, oni naprosto nisu normalni. Ja nisam njihov prijatelj, mene ba{

briga da li je nekog vlast promenila ili ne, mene zanima kako taj neko vr{i

vlast, kako on donosi odluke i da li te odluke imaju smisla ili ne. Mi nismo

prijatelji i mene njihova ose}anja apsolutno ne zanimaju, mene jedino

zanima nivo njihove svesti i njihova inteligencija, pa se u`asnem

zaklju~aka do kojih do|em.

Ovi nesre}ni ljudi {to {trajkuju gla|u oslanjaju se na solidarnost drugog.

Oni ka`u - ja }u sad da {trajkujem gla|u, odse}i }u deo svog tela, jer

ra~unam da su oni s kojima pregovaram jo{ uvek ljudska bi}a i da }e ih

moja patnja pogoditi. To je jedna ideja humanosti i solidarnosti, a ja mislim

da oni elementarno gre{e, jer im je dr`ava pre par meseci pokazala koji tip

pregovara~a oni po{tuju i ~ijim zahtevima oni izlaze u susret. Dakle, treba

da ode{ i da nekom razbije{ glavu, da ga baci{ u komu i dr`ava }e odmah da

izvadi novac i da plati. Ovi ljudi {to {trajkuju gla|u nisu nau~ili lekciju,

trebalo je, brate, da se pobiju, da iza|u i da lome i kr{e sve `ivo i ova dr`ava

bi im iza{la u susret, kao {to je iza{la u susret tom balvanu koji se tukao

tamo u Americi, pa ga sad ovde tretira kao za{ti}enu vrstu. To ova dr`ava

po{tuje, to je argument koji oni mogu da razumeju - sila, bezo~nost,
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Ne{to sam ljut na sve. To da imamo idiotsku vladu, to mi je kao aksiom, to

sad vi{e ne moram ni da preispitujem, ali s ove druge strane me zanima {ta

se doga|a. Ima{ ljude koji su pozvali na ovu gej-paradu, dobro, ta me tema

ina~e strahovito zanima. Jedno vreme sam i bio vrlo blizak sa tim ljudima,

bilo mi je va`no da se pojavim na onoj prvoj, da poka`em da je sve to jako

bitno. Sad gledam kako oni pozivaju ljude, ka`u - mi smo diskriminisana

grupa i mi zahtevamo svoja prava. Aman, ~ove~e, je l' ima{ elementarnu

svest o okru`enju u kojem postavlja{ takav zahtev, pa ti ne mo`e{ takav

zahtev postavljati sada. Je l' misli{ da je tvoj problem najve}i? Nije najve}i

u ovom trenutku. I drugo, kako misli{ da se ljudi solidari{u s tobom ako

nisi u stanju da im iza|e{ u susret i da im poka`e{ da neke stvari i delite,

da niste samo razli~iti. Ja koji nisam osetljiv za te stvari, koga to ne zanima,

u svom okru`enju nemam nikoga ko deli tu vrstu problema, ka`em - ej, bre,

prijatelju, nemam {ta da jedem, ajde, bre, ostavite me na miru, i ti i tvoj

ljubavni ̀ ivot i tvoji istopolni partneri, ne zanima me ni s kim spava{, ni {ta

radi{, idi, bre, u bo`ju mater! Ne}u da iza|em da protestujem protiv tebe,

nego me ne zanima{ uop{te, ne}u da znam, bre, za tebe, imam pre~e

probleme. Ali kad bi objasnio da zapravo nema pre~ih problema, nego su to

zajedni~ki problemi, e onda si napravio most, put za nekakvo razumevanje,

jer to ho}e{ da postigne{ tom paradom, ho}e{ da te ljudi razumeju, ho}e{

da poka`e{ da si jednako vredno ljudsko bi}e. Ali ne mo`e{ pokazati da si

jednako vredno ljudsko bi}e ako ne tretira{ druge kao jednako vredna

ljudska bi}a, ako misli{ da tebe tvoja pozicija i to {to si ti `rtva ~ini

vrednijim od svih drugih. Ja to ne razumem. Ka`u - kako to ne}e predsednik

vlade da nama da podr{ku, otkud on zna da ne}e neki ministri nama da se

priklju~e. Pa, ja znam da ne}e, ti zna{ da ne}e, svi znamo da ne}e, u ~emu

je problem? Je l' podmladak Socijaldemokratske unije pokrenuo zahtev da

se legalizuju istopolni brakovi? Je l' se posle @arko Kora} izvinjavao i

govorio kako on nije, zaboga, peder? Pazi, ako @arko Kora} koji je u odnosu

na druge vrh vrhova, ~ovek je ~udo i razume stvari i sve zna, ima potrebu

da se ogradi, pa valjda ti je to neki znak. Dakle, nemoj tako, pravi sebi

saveznike, daj da se nekako uve`emo, pa da zajedno probamo da vr{imo

nekakav pritisak. Ali ne, svako za sebe. Za{to? Zato {to je siroma{no i

nerazvijeno dru{tvo, zato {to su resursi ograni~eni i zato {to se svako bori

da obezbedi sebi par~e prostora gde }e da `ivi mirno. E, pa nema tog

prostora, jer }e on na kraju biti toliko mali da ne}e{ mo}i vi{e u njega da

stane{.

U knjizi Niko nije oslobo|en istorije Helmut Dubil je dao neke izvode iz

govora poslanika nema~kog parlamenta 60-ih godina kada se prvi put

Mislim, ja sam tu li~no pogo|en, jer ~asopis Re~ poslednjih nekoliko

godina dr`i tu temu i objavljuje tekstove ba{ o ~itankama, i ba{ za sedmi i

osmi razred. Ali nije ~asopis Re~ jedini, imamo `enu koja se zove Dijana

Plut, koja ve} deceniju i po objavljuje radove na tu temu i ukazuje na lo{e

stvari u ~itankama. Imamo izdava~ku ku}u Kreativni centar, koja je

ponudila ud`benike potpuno druga~ije od ovih koji su analizirani. Hajde

sad, nema veze, oni ka`u - ovo nema pretenzije da bude nau~ni rad i sve,

nego mi bismo bili sre}ni i zadovoljni ako pokrenemo bar neku javnu

raspravu. Pa, prijatelji, javna rasprava traje dve decenije, tako se ne

zapo~inje javna rasprava. Javna rasprava se zapo~inje tako {to se ka`e u

uvodu "ovom temom su se bavili ti, ti, ti i ti", a u zaklju~ku se ka`e "ovo {to

smo mi uo~ili uo~ili su i neki drugi" i pomene se izdava~ka ku}a Kreativni

centar koja pravi druga~ije ud`benike. I time da{ podr{ku Kreativnom

centru, koji ina~e verovatno ozbiljno razmi{lja o tome da li i dalje da se bavi

ud`benicima, jer u ovom trenutku dr`ava radi sve da sve privatne izdava~e

koji su se uklju~ili u posao pravljenja ud`benika izbaci iz posla.

Ideja o besplatnim ud`benicima deluje prihvatljivo na prvi pogled, ali kada

ti onaj ministar objasni da deca ne}e smeti da {araju po knjigama tebi se

okrene utroba. Pa, debilu, elementarna stvar za ud`benike je da deca {araju

po njima, deca moraju da znaju da je to njihov ud`benik, deca ud`benik ne

smeju da do`ivljavaju kao ne{to tu|e, ne{to {to im je gurnuto u ruke i {to

}e im biti oduzeto. Ud`benik je ne{to sa ~ime oni moraju da `ive, to je

njihova stvar i oni moraju, {araju}i po njemu, podvla~e}i, pi{u}i sa strane,

dopisuju}i se sa drugarima u razredu, oni moraju to da do`ive kao ne{to

svoje. Proces obrazovanja moraju da do`ive kao ne{to svoje. Ako si im dao

ud`benik i rekao im da }e ako zavr}u u{i na knjizi njihovi roditelji morati

da plate, ti si detetu ogadio i {kolu i ud`benik, pa, je l' ti to ideja? Je l' nema{

para da kupi{ slede}e godine ud`benike? Pa, {to si pominjao besplatne

ud`benike? Nema{ para, pa nemoj da pri~a{ o tome. Pri tom, na taj na~in

gu{i{ izdava{tvo, jer taj koji napravi ud`benik vi{e ne mora da radi, vi{e

ne}e da {tampa knjige, jer si zapretio deci da }e{ im ise}i ruke ako budu

{arala po knjizi. I {ta sad? Zaustavi}emo, ne}emo vi{e da pravimo

ud`benike. Kreten, razume{? [ta se jo{ doga|a - oni naravno nisu na vreme

raspisali konkurs, a doneli su ovaj debilan predlog o besplatnim

ud`benicima. Ud`benici koji sad u|u u {kole - oni su zauvek, svi ostali

mogu da zatvore i da prestanu da se time bave. Pazi, to je izuzetno

podmuklo, iako mi je to dra`e nego da pomislim da su toliko glupi. Bolje

neka su podmukli.
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optimisti? Pa, nemamo, ali ako smo svega toga svesni, da li bi makar imalo

smisla da artikuli{emo problem i da ponudimo nekakva re{enja, {to je pre

svega uloga ovih vlasti? Pa, ja mislim da bi. Da li ove vlasti to rade? Ne rade.

Za{to ne rade? Prvo zato {to nemaju nikakav problem sa onim {to je bilo,

nego se mire, i ne samo da se mire, nego ~ak imaju kontinuitet u nekim

bitnim pitanjima sa periodom koji ni{ta nije valjao i u kojem smo se svi mi

formirali u ovo kakvi smo danas. Dakle, stvarno je pitanje s kojim

resursima mi ulazimo u ovu krizu. Mo`da je sme{no, ali ja mislim da nije

toliko stra{no {to mi u krizu ulazimo kao ve} siroma{na i razvaljena

zemlja. Mislim da je stra{no {to mi ulazimo u krizu kao zemlja ~iji gra|ani

su izgubili svest o solidarnosti i humanosti. Izgubili su zato {to je 90-ih

neko svesno radio na tome da u njima ubije svest o solidarnosti i

humanosti, jer druga~ije nije mogao da ratuje i da vr{i zlo~ine koje je vr{io.

Kada su solidarnost i humanost, koje nisu bile upu}ene nekim ljudima

tamo negde daleko izvan nekih granica, kad su one potrebne ovde, ti nema{

vi{e kapacitet da ih obnovi{. To je mnogo ve}i problem od materijalnih

resursa kojima ova dr`ava raspola`e. Ova dr`ava vi{e ne raspola`e

resursima koji spadaju u domen humanosti. Mi to mo`emo da pipnemo

rukom, to stanje varvarstva u kojem se mi nalazimo. Stanje varvarstva

zna~i da je svako zainteresovan samo za sebe i eventualno za svoje bli`nje

i da }e u~initi sve, ali apsolutno sve da za{titi svoje interese i interese svojih

bli`njih. To je stanje u kojem zapravo zajednica ne funkcioni{e, u kojem

zajednica ne postoji, u kojem ne postoje obi~aji zajedni~kog `ivota. To je

zajednica koja se raspada, to je stanje varvarstva. Da li mi mo`emo sad kao

u onoj pri~i o baronu Minhauzenu da se uhvatimo za vlastiti per~in i

izvu~emo iz blata? To je bajka da neko mo`e uhvativ{i se za vlastiti per~in

i povukav{i samog sebe na gore da izvu~e i sebe i konja iz `ivog blata. Ali

mi se nalazimo ba{ u jednoj takvoj situaciji, mi sad treba da vidimo da li

mo`emo da se uhvatimo za vlastiti per~in i da se povu~emo iz blata. To je

bajka, ali ako prihvatimo da su bajke nemogu}e nama nema spasa.

(Michael Andrews feat. Gary Jules - Mad world)

Svetlana Luki}: 

Slu{ate ekonomistu Vladimira Gligorova.

Vladimir Gligorov: 

Problem je pogre{na procena sa kojom su oni koji su preuzeli vlast posle

pro{lih izbora krenuli u ~itavu ovu stvar. To, zna~i, zahteva novi program.

Drugo, sastav koalicije je bio pogre{an, nije odra`avao ono {to je bilo

postavilo pitanje koji }e zvani~ni stav imati dr`ava prema zlo~inima iz

Drugog svetskog rata, tj. to je bilo vreme kada je po postoje}em zakonu

do{lo do zastarevanja tih zlo~ina i pokrenuta je inicijativa da zlo~ini iz

Drugog svetskog rata budu izuzeti iz te odrednice o zastarevanju. I onda je

iza{ao jedan poslanik ili jedna poslanica nema~kog Parlamenta i

izgovorila otprilike ovako ne{to - ja se se}am tog vremena kad su Jevreje

odvozili vozovima u logore i jedino {to je tad moglo da se uradi, a da bude u

skladu sa nekakvim moralnim normama koje smo tada imali, bilo je da

legnemo pod taj voz, ili da ga zaustavimo ili da umremo tu pod tim vozom,

ali to je previ{e. Od jednog ljudskog bi}a se ne mo`e o~ekivati takav ~in, jer

on nadilazi na{e ljudske mo}i, ali mi danas ne moramo vi{e svojim ̀ ivotom

da {titimo nekakva moralna na~ela do kojih nam je stalo. Druge su

okolnosti, a ba{ zato {to su druge okolnosti i {to onda nismo uradili ono {to

je jedino bilo ispravno da se uradi mi sada imamo odgovornost da se to

nikad ne ponovi. Ne mislim da ovo zahteva herojske postupke, mislim da

zahteva vrlo obi~nu ljudsku doslednost, mislim da ne moramo da

`rtvujemo ono {to nam je u `ivotu najdragocenije zarad na{ih moralnih

principa. Stvarno mislim da se od nas tra`i samo to da postupamo u skladu

sa nekakvim elementarnim normama ljudskog pona{anja. I to je sve. Ako

u ovom dru{tvu dosledno pridr`avanje nekakvih elementarnih ljudskih

normi podrazumeva da je onaj koji to radi heroj, onda smo mi oti{li do

|avola. Mislim da se mi pona{amo krajnje pragmati~no i na{ poziv nije na

moral, nego, ljudi, ako se ovako pona{amo vi{e niko ni{ta ne}e imati za

deset godina. Kad zameram ne{to ovim vlastima, ja ne ka`em da su oni

nemoralni, jer me ne zanima u stvari kakav je njihov moral, ja ka`em -

aman, bre, glupi ste, jer tako kako vi sad radite sve }e da se uru{i, pa }e da

vas vitlaju po ulici kao {to je onaj direktor televizije bio prebijen na ulici, to

}e da vam se desi. Nemojte da budete moralni, budite pametni, budite

prakti~ni.

Ne znam koliko bi uop{te bilo realnih razloga za optimizam ako

izgovorimo to da smo u ovoj krizi ostavljeni sebi samima, jer smo se

formirali na takav na~in da ideja solidarnosti, ideja humanosti vi{e nema

nikakvu vrednost. I da je zapravo ovde potpuno legitimno da u~ini{ neko

zlo, e kako bi od toga imao korist. To su modeli koji od 90-ih naovamo

preovla|uju i na nivou dr`avne politike, i na nivou pojedina~nog. U ovom

trenutku ovo dru{tvo mo`e da se osloni na gra|ane Srbije i njihovu svest.

Gde su gra|ani Srbije koji su danas, {to bi se reklo, `ivotno najaktivniji,

dakle, u nekoj srednjoj dobi, gde su se oni formirali, u kojim okolnostima,

gde su u~ili {kole? Ako sve to imamo u vidu, da li imamo razloga da budemo
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toj vladi, a u su{tini odgovornost nije strukturirana na takav na~in. Vidite

da vlada nema autoritet, uru{ava se pred na{im o~ima. Zna~i, i to je vlada

koja nema mandat sa izbora, ima mandat kod predsednika dr`ave, ali to

nije ista stvar u sistemu koji je ipak parlamentarni, a ne predsedni~ki. Tako

da je to problem demokratije u Srbiji ili demokratizacije Srbije sada ve}

devetu godinu. Ako pratite {ta se govorilo, vide}ete da se argumenti uop{te

ne menjaju - izbori ni{ta ne re{avaju, va`ni su kadrovi, opozicija ne valja

ionako, ovi jes' da nisu ni za {ta, ali nisu ba{ tako r|avi kao oni koji bi tek

mogli da do|u. To je jedan monopolisan politi~ki sistem i sve zajedno

postaje problem u trenutku kada zaista treba, jer je kriza, da obnovite

politi~ki kredibilitet, da obnovite politi~ki mandat da biste imali autoritet

da sprovedete mere koje nisu tako jednostavne. Vidite kako funkcioni{u

predsednik i potpredsednici vlade, kojih ima poprili~an broj, nejasno je {ta

oni u su{tini rade ili doprinose. Imate te ministre koji tako|e uglavnom ili

nemaju autoritet ili je nejasno koji im je zadatak, ili nisu na ovoj zemlji

nego su u vazduhu, kao ovoj ministar spoljnih poslova. To je ogroman

problem, ali tu je neprestano i taj neki strah od demokratije. I onda imate

tu neku analiti~arsko-intelektualno-paraintelektualnu elitu koja racio-

nalizuje celu pri~u govore}i kako se od demokratije ionako nema {ta

o~ekivati i tako redom. To je ina~e karakteristi~no upravo za ovakve zemlje

koje ne razumeju da krize postavljaju pred dr`ave, pred narod, politi~ka

pitanja i da se moraju na}i politi~ki odgovori.

[to se ti~e puta u Evropsku uniju, pri~e su u poslednje vreme bile tipi~ne za

ovaj grad. Takore}i do ju~e niste mogli da otvorite novine, a da neko, ~ak i

od ovih koji znaju da to nije ta~no, ne pi{e kako, eto, Evropska unija sada

ima silne probleme i premi{lja se oko pro{irivanja. Konzervativci u

Nema~koj su ne{to rekli, mada se to naravno odnosi na Tursku i ni na koga

drugog, ali nije bitno, to su oni rekli, i drugi su jo{ pone{to dodali... I onda

ni ne zapazite da je Evropska unija krenula u proces sa Crnom Gorom i da

je Albanija podnela zahtev za kandidaturu. A ti procesi ne mogu da se

zavr{e druk~ije nego pozitivno, oni mogu da se odu`e, ali Evropska unija ne

mo`e da ka`e da Crna Gora ne mo`e da bude kandidat, to nije mogu}e.

Zna~i, u trenutku kada ste ve} pripremili javnost na to da je Evropska unija

digla ruke od Balkana, vi imate u stvari ove druge dve veoma zna~ajne

~injenice. Iz toga jedino i mo`e da sledi da vlasti to i nije u interesu. Sledi

da su oni pri~ali o EU da bi dobili glasove, a posle su pri~ali kako je to

uzalud, jer su oni iz Evropske unije u stvari prevaranti. Strate{ki gledano,

imate zemlju koja pluta, koja nema kotvu, ni u ekonomskom ni u

politi~kom smislu. Vidite da u ekonomskoj sferi nema ni~eg ~vrstog, nego

glavno pitanje i glavna odluka na izborima. A tre}e je {to je napravljen

predsedni~ki sistem. Zna~i, na bazi prethodnih izbora jo{ uvek je mogu}e

korigovati jedan od ovih elemenata i na toj osnovi iskoristiti legitimitet

koji je dobijen, a pro}erdan na pro{lim izborima. Kada bi se pre svega

Demokratska stranka vratila izvoru tih ideolo{kih opredeljenja sa pro{lih

izbora to bi moglo da obezbedi neku legitimnost i, prema tome, neku

politi~ku stabilnost. U suprotnom, stvari bi morale da se provere ponovo na

izborima. Problem sa legitimno{}u mo`e da bude veliki, nezavisno od toga

{to to ljudi nu`no ne percipiraju - tako je bilo i 80-ih godina pro{log veka,

niste mogli ubediti nikog da postoji problem. Me|utim, verovatno}a

ozbiljnije politi~ke destabilizacije u stvari raste iz dana u dan. Imate vrlo

neprijatne {trajkove, {trajk gla|u, onda ovo sa odsecanjem prsta, zna~i,

ose}anje potpunog bezna|a i okretanje samoubistvenim ~inovima. Ja sam

to osetio i iskusio jedino u ^e{koj posle 1968, kad je bilo ono s Janom

Palahom. Ose}aj nemo}i u javnosti toliko je bio prevladao da ste imali neku

potrebu da se na sebi iskalite. Tako da je ovo jako r|av znak, znak da ste

jedan ne mali broj ljudi doveli u bezna|e. Ako bi se to tako nastavilo onda

je mogu}nost politi~ke destabilizacije izuzetno velika. A povrh toga,

bezose}ajnost vlasti prema svemu tome je gora nego {to je bila ~ak i u

vreme Slobodana Milo{evi}a. Drugo, ~injenica je da u politi~kom svetu

sada nema alternative, tako da nema nekog o~iglednog politi~kog na~ina

da izrazite svoje nezadovoljstvo vladom. To je va`no u demokratskom

sistemu, to je na~in na koji se obnavlja legitimnost, {to bi rekao Obama,

nada. Nemam utisak da se o tome razmi{lja, mislim }e se razmi{ljati kad

se situacija jo{ pogor{a, a to je neminovno.

Promenu na ~elu vlasti u Sjedinjenim dr`avama treba videti kao prvi va`an

znak da demokratija funkcioni{e. To je klju~no, vi znate da imate sredstvo

kojim mo`ete da na neki na~in se odnosite prema nastalim problemima.

Tako demokratija funkcioni{e, a sli~no se doga|a i na drugim mestima, u

^e{koj, u Ma|arskoj, balti~kim zemljama. Ne mo`ete iza}i iz ovako te{ke

situacije ukoliko vlada nema odre|eno poverenje i odre|en mandat. A vi od

2000. godine u su{tini imate neprestano vladu koja nema mandat.

\in|i}eva vlada je u stvari bila manjinska i delovala u mnogo ~emu kao

gerilska vlada. Onda ste imali manjinsku vladu Ko{tunice koja tako|e nije

imala mandat. Onda ste imali vladu Ko{tunice i Demokratske stranke koja

je bila potpuno nelegitimna, jer je jedna mala stranka imala predsednika

vlade sa velikim ambicijama, bez ikakve podr{ke. To ne mo`e da

funkcioni{e, kao {to se i videlo, i sada imate kabinetsku vladu sa

predsednikom dr`ave koji je i predsednik najve}e partije, prakti~no je {ef u
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srediti vize do kraja ove godine. Zna~i, devet godina oni nisu u stanju da

obezbede tom mla|em nara{taju normalnu komunikaciju sa svetom. To je

po mom mi{ljenju izuzetno veliki tro{ak - znate koliko je to ko{talo u

smislu `ivotnih mogu}nosti, u smislu odluka o karijerama, na kraju

krajeva, odluka o porodi~nom `ivotu itd. To su milioni ljudi. Sad ka`ete,

kriv je ovaj ili onaj, ali to je besmisleno, vi imate ~itavu generaciju koja je

izgubila ogromnu koli~inu {ansi, to je u`asan tro{ak.

Nacionalizam je pre svega politika redistribucije, nacionalizam je vrlo

prosta stvar nezavisno od eventualnih emocija koje neki ljudi tome

pripisuju. I kad kradete morate imati neku emociju, to ni{ta ne zna~i,

emocija je prosto na~in na koji mi podr`avamo bilo koju akciju, takvi smo

po konfiguraciji kao ljudi. Nacionalizam je ideja da ka`ete - ja sam prvi u

redu, ovo je moja zemlja, ja govorim taj jezik, ja sam ro|en tu, ili moji su

odatle i tako redom. Nezavisno koju ideologiju ili emociju vi vezujete za to,

to je u su{tini jedan pragmati~an stav - kad se ne{to deli, neka prava, neka

dobra, materijalna ili moralna, ja sam vredniji od drugih, ovo je moja

zemlja, a drugi su manjina. Zna~i, re~i tu nisu va`ne, nego se nekad

redistribuira kola~ za koji mislite da se pove}ava, a nekad kola~ koji se

smanjuje. U po~etku, 1989-90. godine, to je bilo eufori~no - nemamo mi ta

posebna prava samo tu gde smo, nego svuda, i u Ljubljani, i u Zagrebu, i u

Sarajevu, sve je to na neki na~in na{e. Po{to se mislilo da je odnos snaga

takav da se to zaista mo`e i realizirati, imali smo nacionalisti~ku euforiju.

Danas se deli manji kola~, to je nacionalizam u ovom trenutku. Na to se

mo`e dati ~uveni odgovor @ana Monea: va`no je pro{iriti kontekst. To je

ideja Evrope, da pro{irite kontekst u kome vi razmi{ljate o ljudskim

pravima, vladavini prava, konkurentskoj privredi, politi~kim slobodama,

intelektualnim slobodama. Zna~i da idete u jedno, kako Poper ka`e,

otvoreno dru{tvo. Kada se pro{iri kontekst, vi druk~ije vidite, i menja se

situacija u kojoj se vodi intelektualni dijalog i politi~ka konkurencija. Zato

ovde imate Demokratsku stranku koja dobije na evropskom programu, ali

onda vlada monopolisanjem nacionalisti~kog prostora, jer veruje da joj taj

monopol u ovim okolnostima obezbe|uje da na du`i rok ostane tu gde

jeste. Sli~na stvar je i sa ljudima u privredi, nemate podsticaj da se privreda

oslobodi, da se pove}a konkurencija. Tu i tamo oni imaju interesa da malo

iskoriste vladu ili strance ako mogu da pomognu, da neko dobije ne{to, da

se posao pro{iri na Republiku Srpsku, ili Crnu Goru. U krajnjoj instanci,

monopol na zatvorenom srpskom tr`i{tu je osnova cele pri~e i sad za{to

biste se izlagali nekoj ve}oj konkurenciji. Tako dobijate spregu

ekonomskog i politi~kog monopola, plus onaj va`an sektor bezbednosti.

danas jedan potpredsednik ka`e jedno, sutra drugi potpredsednik ka`e

drugo, guverner ka`e tre}e. Onda se ministarka finansija istr~i, ili ne{to

nije dobro razumela, pa je neko koriguje... Zna~i, vi vidite da je to sa

stanovi{ta ekonomske politike bez ikakvog usidrenja. Isto je i u politici;

druge zemlje, izuzev Bosne i Hercegovine i u izvesnoj meri Makedonije,

na{le su usidrenje, pre svega Evropsku uniju, neke i NATO, tra`e neki

na~in da politi~ki stabilizuju svoju zemlju. Srbija nema apsolutno nijedno

sidro, ne mo`ete re}i da je to Rusija, jer to prosto nije realno. Ministar

spoljnih poslova pri~a da bi to eventualno mogao da bude tre}i svet, Kairo,

Libija i to je potpuno pogre{no. Nemate ideju da je Evropska unija ne{to

kuda ho}ete. Za{to? Zato {to verujete da bi iz unutra{njepoliti~kih razloga

bilo dobro da dr`ite to `ari{te na Kosovu i da nekako odr`ite Bosnu u

nemogu}em stanju. Kada gledate ideolo{ki, vi nemate neku o~iglednu

osnovu da ka`ete da su na{e vrednosti evropske, nego imate napad na te

evropske vrednosti na sve mogu}e na~ine. Oni poma`u moralni talog.

Onda imate neprestano reviziju istorije, svaki put kad do|em ponovo

nau~im {ta je bilo u Drugom svetskom ratu i pre toga i tako redom.

Simptomati~an je primer sa onom izjavom Dobrice ]osi}a. Nisam bio

iznena|en, branili su ga tako {to su odmah rekli - a kao oni su pa bolji, pa

{ta su oni nama sve rekli, pa on je star, pa on je zaslu`an. Oni ~ak ne

shvataju da time potvr|uju da je on rekao ne{to {to nije trebalo da ka`e, pa

tra`e neke izgovore. Za{to je toliko te{ko re}i - nisam imao tu nameru, nego

neku drugu, ali to sam o~igledno r|avo napisao, pa se izvinjavam. Cela

stvar se skida sa dnevnog reda i mi postajemo civilizovani, i sutra }e ljudi

da paze {ta pi{u. Zna~i, ni u tom vrednosnom smislu nemate sidro, ne znate

{ta vas stabilizuje kao dru{tvo, kao politi~ku zajednicu, kao ekonomsku

zajednicu. Svega toga nema. Najgore je {to je u stvari {to smo mi putem

nekoliko izbora ipak rekli {ta ho}emo. Mi znamo gde nam je mesto, znamo

kako `elimo da organizujemo privredni `ivot. Me|utim, ne mo`emo da

uspostavimo kontrolu nad ljudima koji vladaju ovom zemljom, da to oni

onda i rade. I oni se i pona{aju kao ljudi koji `ele da vladaju zemljom koja

pluta bez sidra. I to je vrlo, vrlo komplikovano i ne mo`e dobro da se zavr{i.

Za{to? Zato {to }e najve}i broj va`nih odluka za vas uglavnom doneti neko

drugi. To je tako od po~etka 90-ih godina, od Milo{evi}eve ere do danas. U

krajnjoj instanci, vi se samo pravite va`ni, galamite, pri~ate o suverenitetu,

integritetu, nezavisnosti, sposobnosti da sami donosite odluke,

nevezivanju ni za koga i tako redom, i na kraju drugi donesu odluke za vas,

a vi dobijete samo jedan ra~un koji morate da platite. I ne samo vi, nego

generacije posle vas. Razmi{ljao sam o tome zbog svoje dece. Tvrde da }e
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To {to ka`e{, da u toj slici u pore|enju sa 90-im jedino nedostaje rat,

zapravo samo pokazuje da se taj rat jo{ nije zavr{io. On se zavr{io u svom

oru`anom vidu, hvala bogu, ali u svom mentalnom i psiholo{kom vidu,

kulturnom, ekonomskom uostalom, on nije zavr{en i njegove najdirektnije

posledice jo{ traju, njegovo zra~enje i dalje kontaminira sve `ivo. To je

itekako vidljivo i meni je utoliko malo i sme{no i jadno kad ~ujem neke

ljude, od kojih neki ~ak govore iz dobrih namera - jao, pa treba vi{e da se

okanemo toga, pa to je ne{to {to je bilo u pro{losti, treba da razmi{ljamo o

nekim lep{im stvarima. Pa, odli~no, ja sam prvi za to, ali dajte, poka`ite mi

i doka`ite mi da postoji ne{to bitno u ovom dru{tvu {to nije dan-danas

kontaminirano ratom. Kad pogleda{, odre|eni stepen nasilja, stvarnog

fizi~kog i onog simboli~kog, je direktno legitimizovan u tom ratu i on

opstaje do danas. Da li si mogla pre rata da zamisli{ da neko preti

nekakvom ambasadoru da }e da mu baci zolju? Pre svega, odakle mu zolja,

da i ne govorim o tome da je sama re~ zolja do rata za 99% stanovni{tva bila

otprilike isto {to i osa, a sad vi{e niko ne pomisli na lete}u `ivotinju nego

pomisli na oru`je. Na{i kodovi sporazumevanja su i dalje ratni ili

neposredno posleratni. To je ono {to je `alosno, to je na{a propast i to je

na{a propast u pore|enju sa nekom polaznom ta~kom, a polazna ta~ka je,

recimo, bio taj famozni 5. oktobar. Zna~i, skoro devet godina kasnije i 15-

tak godina od zavr{etka one prve serije ratova mi smo zapravo i dalje

duboko kontaminirani kulturom nasilja, kulturom ratnih zasluga,

kulturom nacionalnog mesijanstva. I tome glavnina politi~ke scene,

medijske scene, akademske scene ili ne}e ili ne mo`e da se odupre. To

mo`e{ da vidi{ na svakom mogu}em primeru, koliko su svi zapravo

stra{no obazrivi kada se govori, recimo, o sudbinama ljudi koji su, i to na

nekim rukovode}im polo`ajima, u~estvovali u tim ratovima 90-ih. Koliko

se sad svi stra{no brinemo {to je [ljivan~anin dobio 17 godina, zar to nije

previ{e, zar to nije drasti~no? Ja ne}u da se me{am u poslove suda i

tu`ila{tva, ni ovda{njih, ni ha{kog, ali mi je simptomati~no da tolike druge

sudbine, sudbine ljudi koji ni po ~emu i ni na koji na~in nikome nisu naneli

nikakvo zlo, da se te sudbine nikoga preterano ne ti~u, a da s druge strane

svi stra{no brinemo da li je ovaj ili onaj srpski junak ili hrvatski junak, ili

ne znam koji, dobio eventualno isuvi{e visoku kaznu. Ti tu lepo vidi{ kako

je na{a elita zapravo ili i sama mentalno zarobljena tim ratom i iluzijom o

njemu, ili se naprosto boji, misli da je deo njenog poslanja u nekakvom

vo|enju Srbije to da ona tobo`e ~uva nevinost Srbije iz 90-ih, nevinost koja

defakto ne postoji, to svi znamo. I kad slu{a{ te ljude, na{e demokratske

politi~are, juliste i ne znam sve koga, oni kao da ponavljaju mantre koje je

Cela anti-NATO kampanja vodi se da bi se sa~uvala potpuno zastarela i

nepotrebna vojska. S kim bi to ta~no Srbija trebalo sutra da ratuje, bilo

defanzivno ili ofanzivno? Nema toga, vi prakti~no mo`ete to da svedete na

nekoliko ljudi koji obavljaju potrebne poslove, i to bi se u Evropskoj uniji

pokazalo.

To je nacionalizam, sve to mi u stvari znamo, i nije srpski nacionalizam

ni{ta posebno niti specifi~no, isti je i hrvatski nacionalizam, isti su

nacionalizmi u Evropi. Evropska unija jeste jedna elitna tvorevina sa

veoma jasnom idejom da je potreban {iri kontekst da se onemogu}i

nacionalizam. Za{to? Upravo zbog toga {to su se bombardovali do besvesti.

E, sad tu dolaze ove druge pri~e, patriotizam i tako redom. Patriotizam je

vrlo ozbiljna stvar, da biste vi zaista nekoga obavezali da ne{to radi za

dr`avu, ta dr`ava mora da ima neki oblik, izgled, vi u njoj morate da imate

svoje mesto. Ona vama mora da slu`i, a ne vi njoj. Mi imamo patriotsku

ekonomiju, patriotske monopoliste, za koje je opravdano da budu i bogati i

monopolisti i da mogu da rade {ta ho}e i da imaju pristupa i zemlji i

ljudima i rekama i bilo ~emu. Nema tu ni~eg naro~ito komplikovanog, ni to

nije poseban srpski kvalitet ili nedostatak, nego su neke druge zemlje to

re{ile {to demokratskim sistemom, {to me|unarodnim obavezama, ili

uklju~ivanjem u neke asocijacije kao {to je Evropska unija.

[ta je perspektiva? Je li to Evropska unija, prihvatanje fiskalnih i drugih

pravila u Evropskoj uniji sa krajnjim ciljem da se usvoji evro? Pa, onda

dobro, to je 5-6-10 godina, ali to je jedna trasa, znate kako se pona{ate na

kojoj etapi i onda je to sidro. U smislu vrednosti ~itam ljude koji

obja{njavaju kako je Ahmadined`ad u pravu. Pa sad, znate {ta, vi ipak

morate da znate gde vam je vrednosno utemeljenje. To ne zna~i da treba da

podr`avate bilo koga ko puca na nekoga drugoga. Ne mo`ete re}i da neko

mo`e da ka`e da je holokaust izmi{ljen. Ne mo`e zato {to znamo da nije

izmi{ljen, moramo to znati. Ako to ne znamo, onda zaista u vrednosnom

smislu imamo veliki problem. Kod niza takvih stvari vi vidite da ljudi na

vlasti, i Tadi} i svi oko njega, nemaju te ~vrste ta~ke. Na njih se u svakom

slu~aju u tom pogledu ne mo`ete osloniti. To je jako r|ava situacija. I kad

uzmete {ta se doga|a u svetu, jer nije, {to se ka`e, plima, pa da svi brodovi

idu nagore, nego je bogami oluja, onda je jasno koliko je r|avo.

Svetlana Luki}: 

U prvom delu emisije govorili su Dejan Ili} i Vladimir Gligorov, a sada

slu{ate Teofila Pan~i}a.
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ni{ta sa vojskom Tre}eg rajha, bez obzira {to su i jedna i druga bile

nema~ka vojska. Ali, kad bi mogle postojati u istom vremenu, te dve vojske

bi ratovale jedna protiv druge, one bi bile ratni neprijatelji. O tome se radi,

mi se ne usu|ujemo na stoti deo toga, a valjda smo makar stoti deo toga

ipak po~inili. To je taj problem.

Kad smo ve} pominjali vojsku, to je bila komunisti~ka vojska koja je bila

komunisti~kija od ostatka dru{tva. E, danas se to krenulo u nekakve

paramonarhijske tradicije, s jedne strane, iako ova zemlja nije monarhija i

nema naznaka da }e to ponovo postati i, s druge strane, izrazito crkveno-

religiozne tradicije. Kao {to su ljudi kolektivno primani u ~lanstvo Saveza

komunista, sad vidite odrasle ljude u uniformama koji su kolektivno

kr{tavani. I to je zaista groteksno i odvratno. Nije odvratno biti kr{ten, to

je sva~ije pravo - i ja sam kr{ten, pa {ta? - ali na~in na koji se od toga pravi

politi~ko-nacionalni spektakl toliko je duboko ki~ast i toliko je duboko

uvredljiv za ono {to bi trebalo da bude neko demokratsko dru{tvo da prosto

nemam re~i. Zna~i, eto, mi smo sad re{ili da se danas probudimo kao new

born christians, ni{ta komunizam, ni{ta zlo~ini u ratu, to nema veze. ^ak i

ako smo u tom komunizmu ili ne daj bo`e u tim ratovima ne{to stekli,

pravno ili nepravno, ni to nema veze, pravi}emo se da je to palo nama sa

neba i nikom ni{ta, idemo dalje. Vrlo je simptomati~an ve} na~in na koji je

ova zemlja pod vla{}u upravo Demokratske stranke veoma lako odustala

od onoga {to se zvalo severnoatlantske ili evroatlantske integracije. Nisam

neki obo`avalac NATO, prosto nisam obo`avalac bilo koje vojske i vojne

organizacije, ali realno gledaju}i za isto~noevropske zemlje - manite me

[vedske - put u Evropsku uniju vodi preko NATO. Do sada nije bilo

izuzetaka, pa ako mi budemo prvi izuzetak, super, ~estitam, ali ne{to sam

skepti~an prema tome. Dakle, meni je sasvim logi~no da Srbija bude u

NATO, kao {to je sada u{la Hrvatska. Bez obzira na to {to se i mnogima u

Hrvatskoj to ne dopada, ne vidim da Hrvatskoj zbog toga ne{to fali, ne

vidim da Sloveniji, koja je ve} neko vreme u NATO, ne{to fali. Ne vidim da

su zbog toga ne{to silni Hrvati i Slovenci izginuli po Avganistanu i po Iraku

ili ne znam gde. Na{i su od toga digli ruke, jer je ono malo nacionalisti~ke

opozicije nadiglo ne{to dreke. Pa, nemojte mi re}i da su oni odustali od

NATO zato {to su se upla{ili Ko{tunice, pa Ko{tunice se njegova ma~ka ne

pla{i! Mislim, zbog ~ega su oni odustali? Zato {to je sâmo njihovo uverenje

da se tim putem mora i}i bilo veoma slabo, to je o~igledno jedan

oportunisti~ki refleks i to je veoma lako `rtvovati. I onda se prebacuje

odgovornost na narod, ka`u, bi}e referendum. Pa, kakav referendum,

~ove~e bo`ji, ako ti stvara{ sve vreme atmosferu da to ni u ludilu ne sme da

Slobodan Milo{evi} govorio na su|enju u Hagu. Usvojili su njegov diskurs

jedan kroz jedan, jer misle da tako brane Srbiju. Pa, ne mo`e{ tako da je

brani{, osim ako ne `eli{ i sam da preuzme{ neku vrstu saodgovornosti za

ono {to se dogodilo - ali, da bar to ̀ eli{, nego ne, ti zapravo ̀ eli{ da tvrdi{ da

se to nije ni dogodilo. Tu nastaje potpuni {um i zato ljudi kod nas ~esto

imaju onaj ose}aj, kako se to obi~no ka`e, da nas niko ne razume. Pa, ne

mo`e niko da te razume spolja, izvan te neke ~aure u kojoj ̀ ivi{, koju si sebi

stvorio da u njoj opstaje{. Ne mo`e da te razume, kada ti upotrebljava{ neke

pojmove koji nigde drugde ne postoje, naprosto nisu priznati. Mi imamo

elementarni komunikacijski problem sa celim svetom. Po|i od

najbanalnije stvari - najbanalnija stvar je da se ovde svaki klipeta i`ivljava

nad time da je, ne znam, NATO-intervencija "milosrdni an|eo", to je sad

svima povod za ironi~ne eskapade. Ne bih imao ni{ta protiv da nema jedne

~injenice - to se nikad nije zvalo "milosrdni an|eo", nikad, to je izmi{ljeno.

Kad mi ne mo`emo da se dogovorimo oko nekih najelementarnijih

~injenica, {ta onda, o ~emu da razgovaramo, kako? I mi se onda naravno

ose}amo izolovanim i onda je sve nepravda, i presuda [ljivan~aninu i sve

postavljeno u pitanje, i da li je Srbija mogla ili nije mogla da spre~i genocid

u Srebrenici i da li je to uop{te bio genocid i da li... Mislim, stalno se vrtimo

oko tih stvari.

Moj otac je bio oficir JNA. Kad vidim ljude koji su kao oficiri JNA upleteni

na ovaj ili na onaj na~in u masovne zlo~ine protiv inovernog civilnog

stanovni{tva, bilo da je to Ratko Mladi}, Veselin [ljivan~anin, ili neki na

hrvatskoj strani, na bo{nja~koj strani itd, mene to poga|a na razne na~ine.

O tome je pisala Slavenka Drakuli} u svojoj knjizi Oni ne bi ni mrava

zgazili, jer ona ima sli~an porodi~ni, biografski background. Tako i ja, uvek

zami{ljam svog oca u toj ulozi. Ti ljudi su vaspitavani za ne{to drugo, a

odjednom su se na{li u jednom stra{nom kontekstu. Ne ka`em da bilo ko

od njih ne bi voleo da ni{ta od toga nije bilo, nego da su njihovi `ivoti oti{li

nekim drugim putem, ali `ivot pred nas postavlja izvesne zadatke i dovodi

nas na odre|ena raskr{}a. E pa, ili }e{ levo ili }e{ desno. Ako ode{ na

pogre{nu stranu, ako to rezultira patnjom nedu`nih ljudi, pa za to mora{

da odgovara{, `alim slu~aj. Mi smo sad re{ili da mi to jednostavno

prebri{emo, mi smo neka nedu`na, neka ju~e ro|ena zemlja koja sa svime

time nema ni{ta. Mi se pozivamo na tradicije, a istovremeno negiramo

kontinuitet. Ako ho}e{ tradicije onda mora{ i kontinuitet, a ako postoji

diskontinuitet onda taj diskontinuitet sa lo{im stvarima mora da se vidi i

mora da bude jasno nazna~en. Ti mo`e{ da ima{ savremenu nema~ku

vojsku, ali ona mora na svaki mogu}i na~in da nagla{ava da ona nema
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nam ka`e {ta je alternativa. Evo, Ko{tunica i ekipa i radikali itd. ka`u:

alternativa je Putin, alternativa je Rusija. Ta alternativa je po meni

potpuno besmislena, gubitni~ka i odvratna, ali ovi drugi ne ka`u ni to, oni

zapravo ne ka`u ni{ta, oni ka`u, mi }emo sve da radimo ovako, sve }e da

bude u redu, ali ako ne bude tako, onda }emo da vidimo {ta }emo. Pa, ne

mo`e tako, ne mo`e jer ne postoji taj drugi, alternativni svet u koji mo`e{

da se udene{. Ovo je kontekst u kojem ti postoji{, ili jesi u tom kontekstu ili

nisi, i to je to. Na{ prvi sused, Hrvatska, ve} je u NATO paktu i sutra }e po

svoj prilici biti u Evropskoj uniji. Sutra }emo do`iveti ne{to sli~no s Crnom

Gorom i onda }e nam opet biti sme{no. Nema u tome ni~ega sme{nog, to je

jedan prirodan put, jer su to zemlje koje ipak nisu usvojile dekadenciju,

truljenje i stajanje u mestu kao jedini mogu}i zalog patriotizma.

Istina je, naravno, da i Titanik mo`e da potone, kao {to je i potonuo

onomad, ali je tako|e istina da se takve stvari de{avaju neuporedivo re|e

nego kada su u pitanju neki slaba{ni brodi}i koje svaka bura mo`e da

raznese o prvo stenje. Mi imamo upravo taj problem, u principu who cares,

hteli ste ovako da ̀ ivite, ko vas {i{a, gledajte da se sna|ete, mo`da }emo da

vam dobacimo ne{to hrane ako vidimo da po~injete da umirete od gladi, i

toliko od nas, humanitarno i zdravo. Sad kad govorimo o globalnoj krizi mi

opet imamo lokalni problem sa globalnom krizom, mi imamo problem sa

nereformisano{}u vlastitog sistema, ekonomskog pre svega. Kad je ta

kriza po~ela da se zahuktava ~ak je bilo nekih ideja da }e ba{ ta

neuklju~enost u globalne tokove nas da spase. To }e da te spasi u prvih pet

minuta, dok ne stigne do tebe. Da nismo radili to {to smo radili, da smo

odavno re{ili svoje probleme sa Hagom, da smo odavno poveli jednu u

najmanju ruku racionalnu politiku oko Kosova, danas bismo bili ako ne u

Evropskoj uniji, a ono pred vratima Evropske, kao Hrvatska. Hrvatska je

ve} u ovom trenutku siguran ~lan Evropske unije, osim ako se ba{ neka, ne

znam, kataklizma ne dogodi, u principu, ona je unutra i samim tim se gleda

druga~ije na nju, gleda se druga~ije na njenu privredu. Ako do|e do nekog

ve}eg poreme}aja u toj zemlji neko }e zaista, ne samo na re~ima i nekoj

humanitaristici zaista da prisko~i u pomo}. Nama to ne mora, dovoljno

smo izolovani, dovoljno smo mali, dovoljno smo jadni. To je sve deo jednog

te istog problema i on mora da se re{ava u paketu, jer je jedno direktno

zavisno od drugog. I to {to se neko buni protiv ovakve presude

[ljivan~aninu, i to je povezano sa ~injenicom da Ratko Mladi} nije u Hagu.

A to {to Ratko Mladi} nije u Hagu je direktno povezano s ~injenicom da mi

ne mo`emo da izborimo ni stavljanje u promet, tako da ka`em, SSP-a, a to

je opet direktno povezano sa koli~inom novca na koji mo`emo da

se prihvati, pa {ta o~ekuje{ da dobije{ tim referendumom? Na tom

referendumu mo`e{ da dobije{ da 90% ljudi ka`e "jok" - i {ta? Ni{ta, oprao

si ruke, a zemlja ide u neku vrstu limba, hajde da ne ka`em izolacije, ali

nekakvog limba. I nikom ni{ta, svi smo demokrate i sve je super, sve je

legalno, sve je po zakonu, a zapravo smo prokockali ne{to {to je jako va`no.

Pre desetak dana smo ~uli jednu stra{no va`nu izjavu, a koja zapravo jedva

da je porodila jedan i po komentar u na{oj javnosti do sada - to je ona izjava

Vuka Jeremi}a Blicu da ako bi, ne daj bo`e, Me|unarodni sud pravde glede

na{eg spora oko legalnosti samoprogla{ene nezavisnosti Kosova presudio

protiv onoga {to mi smatramo da treba i {to je na{ navodni interes, u tom

slu~aju - nikom ni{ta. Mi svejedno to ne bismo priznali, jer, bo`e moj, na{

Ustav nama to ne dozvoljava. Pre svega, mi smo napisali taj Ustav zato da

nam on to ne dozvoli i to je uradio Ko{tunica, on je znao za{to je to uradio

i meni je to potpuno konsekventno kada je u pitanju Ko{tuni~ina politika,

jer ceo sadr`aj Ko{tuni~ine politike zapravo staje u takozvanu preambulu

aktuelnog Ustava. Ne postoji politika Vojislava Ko{tunice i DSS mimo tih

nekoliko re~i i ja tu nemam problem, jer oni ni{ta drugo i ne tvrde.

Me|utim, ja sam neko ko je pripadao onoj Srbiji koja je podr`ala vlast koja

je obe}ala ne{to drugo. I sad nam i ta vlast ka`e - pa, ne, mi se borimo za

Kosovo svim me|unarodno pravnim sredstvima. Ja u to uop{te ne verujem,

ali, kao, hajde dobro, da vidimo. I onda mi ta ista vlast ka`e - ali ako oni za

koje ja ka`em da ih priznajem i koje sam sâm pitao za mi{ljenje ka`u da je

nezavisnost legalna, ja to svejedno ne}u da priznam ako mi to ne bude

odgovaralo. Pa, to je kao da ti neko do|e na ulici i ka`e "daj mi svoj ru~ni

sat, molim te", a ti ka`e{ "ne dam", a onda on ka`e "pa, dobro, onda }u da te

bijem, pa }e{ svejedno morati da mi ga da{". Zna~i, uljudan sam i pristojan

sam ako ho}e{ da sara|uje{, ako ne}e{ onda }u ja to silom da ishodim. Ne

mogu to da ~itam druga~ije nego na taj na~in, a pri tome mi tu silu

nemamo. Tako da je to jedna potpuna pometnja u kojoj daj bo`e da ljudi

koji vode ovu zemlju uop{te imaju ikakvu ideju {ta oni zapravo ho}e. A ~ini

mi se da nemaju apsolutno nikakvu, nego da kupuju vreme od danas do

sutra, da mole boga da sve ovo nekako pro|e relativno podno{ljvo i sa tom

famoznom globalnom ekonomskom krizom itd, i da se nekako provuku, da

pro|e neki lepi, slatki mandat, a u me|uvremenu - vide}emo, nadamo se da

}e svi zaboraviti na sve. A ne}e zaboraviti, jer nas svejedno ~ekaju te stvari,

nas ~eka taj proces pridru`ivanja Evropskoj uniji i mi za to moramo da

ispunimo odre|ene standarde. Ako ne mo`emo ili ne}emo - a zapravo

odgovor "ne mo`emo" ne postoji, mo`e samo da bude "ne}emo", jer za{to ne

bismo mogli, pa nismo debili - zna~i, ako ne}emo, onda bi neko trebalo da
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obi~no smo u~ili o onoj dvojici poslanika koji su u Skup{tini Srbije glasali

protiv rata. To su bili Dimitrije Tucovi} i Dragi{a Lap~evi}. Ja se se}am da

je tada moj utisak o njima bio da su prili~no ekscentri~ni likovi, da imate

neku Austro-Ugarsku koja je na Drini i po~inje Prvi svetski rat, a oni su kao

protiv rata i ne daju da se krediti odobre. Tada su stekli moje prve

antipatije. Tako da sam tokom kasnijeg {kolovanja, pogotovo na fakultetu,

preskakala stranice koje se odnose na socijaldemokratiju. Posle toga sam

zavr{ila fakultet, tada se zapo{ljavalo tako {to neko umre, ali se nije tako

dobijalo samo radno mesto nego i tema za nau~ni rad. Dakle, vi niste mogli

u nau~noj instituciji da birate temu kojom biste se bavili, nego tu gde je

ovaj umro vi nasledite njegovo radno mesto i temu, pa {ta god da vam

zapadne. Meni se onda kao za inat vratilo sve ono {to sam presko~ila u

{koli i, kad sam se zaposlila na mestu ~oveka koji je umro u Institutu za

noviju istoriju Srbije, nasledim ja njegovu temu, ba{ te socijaldemokrate.

Me|utim, tada sam po~ela to s ve}om pa`njom da ~itam i, kako su 90-te

godine odmicale, ~itala sam sa sve ve}om pa`njom. Po~ela da shvatam da

oni itekako imaju svoje mesto u srpskoj istoriji, da nisu nikakva posledica

nabujalog me|unarodnog radni~kog pokreta, ve} da predstavljaju vrstu

antiteze srpskoj ukupnoj modernoj istoriji, neku vrstu alternative toj

istoriji. I shvatila sam da upoznaju}i se sa onim {to su oni govorili mi bolje

upoznajemo i mejnstrim, iz njihove kritike mejnstrima mi mnogo bolje

mo`emo da razumemo {ta se de{ava.

To je poslednja srpska stranka koja je nastala u toj prvoj generaciji. Oni su

nastali 1903. godine i odmah su vrlo jasno formulisali svoju politi~ku

poziciju. Ono {to je bilo najva`nije u svemu jeste njihov odnos prema

nacionalnom pitanju. Treba da imamo u vidu da su to godine kada se

pripremaju veliki ratovi, kada se priprema ono {to se zvalo oslobo|enje,

ujedinjenje, kad su pregovori o Balkanskom savezu, gde }emo mi sve da se

{irimo, da li }emo da pravimo veliku Srbiju ili }emo da pravimo veliku

Jugoslaviju. Dakle, taman usred tih debata pojavljuju se oni sa ne~im {to je

zaista alternativni program i sa ne~im {to je bilo, bojim se, ~ak jasnije

formulisano nego {to je to 90-ih godina ikada bila ta alternativna pozicija.

Prvo {to su oni eksplicitno rekli i neprestano ponavljali, to je da je za njih

nacionalni interes razvoj Srbije i tu nije bilo cenjkanja i nikakve dileme.

Oni su imali svoje dnevne novine, Radni~ke novine, u kojima su neprestano

govorili da je nacionalni interes Srbije isklju~ivo porast industrijskih

preduze}a, razvoj bankarstva, saobra}aja, rudarstva, poljoprivrede i

dohotka. To je bila njihova mantra. Stalno su ponavljali - da, mi jesmo

socijaldemokrati, mi kritikujemo kapitalizam, ali za Srbiju je prvo

ra~unamo, a to je direktno povezano sa tim kako }emo da se izborimo s

ovom ekonomskom krizom. I tako na kraju dolazimo do onih radnika koji

protestuju u Beogradu, u Kragujevcu ili bilo gde drugde, i mo`da ve}ina

njih nema pojma da je sve to direktno povezano, ili ima pojma, ne}u da

sudim o tome, ali to jeste povezano. To je sve jedno klupko.

Da li mo`e{ da zamisli{ slede}ih deset godina da postoji vlada u Srbiji u

kojoj demokrate nisu ne samo prisutni, nego glavna snaga? Ja to ne mogu

da zamislim. Samim tim oni ljudi imaju sigurnost, lo`e se, nekako }e da

bude, ljudi }e da se bune, ljudi }e da gun|aju, ali na kraju }e se opet svesti

na nas, pokaza}e se da smo mi nezaobilazni. Ono {to je svojevremeno

Ko{tunica poku{avao da ostvari sa DSS, da bude sto`erna stranka pa mu

nije uspelo, to je zapravo Tadi} uspeo sa DS. Strate{ki, oni su ljudi u stra{no

komfornoj poziciji. Neko je pisao nedavno, pa su se na{i mnogo hvalili

time, kako je vlast u Srbiji danas mo`da i najstabilnija vlast na evropskom

kontinentu. I to nije neistina, ali vlade padaju, ovo je sve stra{no, pogotovo

to po isto~noj i centralnoj Evropi sa ovom krizom. To ima svoje dobre

strane, ali ja se bojim da ove lo{e strane po~inju da prevladavaju. Oni ne

moraju mnogo da se akaju, da se susre}u sa stvarno{}u, nego ba{ ono

koliko je neophodno, spinova}emo ovo, ono, pusti}emo ljude da se bave

ovim, onim, sumanutim, sporednim pitanjima, ajde da vidimo ho}e li, ne

znam, Crvena zvezda da propadne, i to je otprilike to. I tako mo`e danas,

mo`e sutra, pa }emo da dobijemo neke pare, pa }emo da pre`ivimo, ali

problem je u tome {to to nikuda ne vodi. Da ti je neko 2001. godine rekao da

}e ti najve}u radost 2009. predstavljati to {to }e mo`da do kraja godine biti

ukinute vize za putovanja u {engen-zonu, ti bi pitala da li je mogu}e da }e

ta agonija da traje jo{ osam godina. A evo, traje. To stvarno nije pitanje

optimizma i pesimizma, to je ba{ pitanje niskih kriterijuma, a prinu|en si

na te niske kriterijume, jer ako postavi{ lestvicu druga~ije samo }e{

zaraditi dodatnu frustraciju i apsolutno ni{ta drugo.

(Norah Jones - The story)

Svetlana Luki}: 

Na kraju emisije slu{ate na{u omiljenu nastavnicu istorije Dubravku

Stojanovi}.

Dubravka Stojanovi}: 

U dana{njem nastavku male Pe{~anikove {kole istorije pri~a}emo o

srpskim socijaldemokratama s po~etka 20. veka. Mo`da se se}ate iz {kole,
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I oni su taj kapitalisti~ki razvoj Srbije videli zapravo kao revolucionarni

preobra`aj. Od svega {to je po njima bilo protiv tako shva}enog

nacionalnog interesa oni su na prvo mesto stavljali ideju velike Srbije, i oni

su neprekidno ponavljali da je ta ideja ko~nica onog razvoja kapitalizma i

tog revolucionarnog preobra`aja koji u Srbiji mora da se dogodi. Prvo {to

su nagla{avali jeste da ta velika Srbija u`asno mnogo ko{ta. Evo samo

jedan citat, prosto da bi se videlo do koje mere je to aktuelno. U Radni~kim

novinama oni su ovako pisali: "Iluzija velike Srbije nas je ko{tala kao

svetog Petra kajgana, ta nam je iluzija spre~avala da se privredno i

kulturno razvijemo. Ona nam je prosvetu ̀ rtvovala kasarni, ona je u na{im

masama izazivala {ovinisti~ki bes, ona nas je ulju{kivala {upljim nadama

koje su nas stale mnogo i premnogo." Cela stvar je jasna, to je prosto

projekat koji u`asno mnogo ko{ta, to je projekat kome smo mi, kao {to

stalno ovde u Pe{~aniku ponavljamo, `rtvovali sve. Dakle, i saobra}aj i

zdravstvo i {kolstvo, sve stoji dok se to ~uveno pitanje ne re{i. Me|utim, oni

su imali i sasvim jasne politi~ke argumente protiv velike Srbije. Govorili

su, recimo, da to ne bi bila dr`ava u kojoj bi voleli da `ive i da velika Srbija

mo`e nastati samo ratom, nema drugog na~ina da se takva dr`ava napravi.

Po{to bi nastala ratom, govorili su oni, takva dr`ava bi bila nu`no

antidemokratska, ona bi nu`no iznutra bila centralisti~ka, vojno-

policijska i birokratizovana.

Oni su ina~e bili protiv suvi{e jake vojske u Srbiji, govorili su da u

normalnoj, modernoj, demokratskoj dr`avi takav polo`aj vojske ne mo`e

da se dozvoli. Stalno su ponavljali, recimo, da je vojska kod nas gospodar,

dr`ava u dr`avi, ona je ta koja postavlja kabinete, vr{i dr`avne udare,

menja re`ime, daruje ustave. Dakle, sve je to ne{to {to smo pre`iveli i 90-ih

godina. Taj citat s po~etka 20. veka pokazuje da su oni u svemu tome videli

ko~nicu razvoja koji su oni smatrali svojim glavnim ciljem. Me|utim, oni

nisu govorili samo protiv velike Srbije, nego i o tome da na Balkanu uop{te

ne treba te`iti stvaranju nacionalnih dr`ava, oni su smatrali da prosto

treba promeniti matricu razmi{ljanja, da treba misliti u potpuno

druk~ijem pravcu. I govorili su da svako stvaranje nacionalnih dr`ava na

Balkanu ili bilo kakvih dr`ava te vrste nu`no vodi u ratni zlo~in, zato {to da

biste stvorili nacionalnu dr`avu vi morate da proterate one druge. Sem

toga, ~injenica je, po njima, da ono {to se ovde oduvek zvalo oslobodila~kim

ratovima nisu nikakvi oslobodila~ki ratovi. Oni su, naime, govorili da v,i

zna~i, kre}ete da pravite dr`avu da biste oslobodili Srbe ili Bugare ili Grke,

kada su u pitanju balkanski ratovi, ali to je zapravo potpuno nemogu}e. Vi

}ete postaviti nove dr`avne granice, ali - ovo govore 1905, 1906, pre nego

{to je bilo {ta po~elo da se doga|a - vi }ete zapravo stvoriti samo kvasac za

nove sukobe i nove ratove. Niko ne mo`e biti zadovoljan granicama koje }e

se postaviti i svaki rat vodi samo u novi rat. Dragi{a La~evi} je u Narodnoj

skup{tini jednom rekao: "Dele}i Balkan na pojedine male zemlje vi }ete

stvoriti izvore za nova trvenja me|u balkanskim narodima i balkanskim

dr`avicama." Oni su smatrali da ti ratovi nikako ne smeju da se zovu

oslobodila~ki, pre svega zbog toga {to na Balkanu `ive etni~ki izme{ani

narodi. Tu tako|e ima jedan vrlo dobar citat koji pokazuje da su postavljali

pitanje koga mi osloba|amo rekav{i da }emo osloba|aju}i jedne zapravo

porobiti druge. Ako bi se Makedonija prisajedinila Bugarskoj, onda bi se na

svakog Bugarina koji bi bio oslobo|en dobio po jedan ili vi{e zarobljenih

Srba, Grka, Turaka itd. Prema tome, ako sada bilo koji etni~ki me{ani

prostor uvu~emo u na{u nacionalnu dr`avu to }e biti sloboda za jedan

procenat tog stanovni{tva, ali nova vrsta ropstva za sve one druge. Oni su

tako|e govorili da nema nikakve privredne logike u tome da se taj prostor

dalje deli. Ka`u - ako po~nemo da pravimo nacionalne dr`ave, ako po~nemo

da cepamo taj prostor, mi }emo ga pre svega privredno pocepati, a svaki

privredno pocepani prostor zapravo je manja mogu}nost za razvoj. Kada

postavimo te granice onda }e oni koji dr`e kopno ostati bez pristani{ta, a

oni koji dr`e pristani{te osta}e bez svog zale|a. Prema tome, postavi}emo

granice tako da }emo dobiti ve{ta~ke privredne i ekonomske oblasti koje

ne}e mo}i da funkcioni{u. Pokazivali su na sasvim konkretnim pitanjima,

pogotovo Kosova i Makedonije, da }e, recimo, ako se granice postave onako

kao {to kasnije jesu postavljene, sela biti odvojena od svojih pijaca u

gradovima, da }e polja biti odvojena od svojih seljana koji }e ostati u selu,

da }e se, prosto, napraviti sasvim neprirodni privredni regioni koji ne}e

sami po sebi mo}i da funkcioni{u.

Zbog svih tih razloga oni su od samog po~etka, ~im je partija stvorena,

predlagali balkansku federaciju kao re{enje, a argumenti koje su tada

davali za takvo re{enje jesu zapravo argumenti koji su kasnije doveli do

stvaranja Evropske unije. Dakle, na prvom mestu je ~injenica da su u

balkanskoj federaciji videli mogu}nost za ekonomski razvoj nerazvijenih

naroda i regiona. Za njih je izuzetno va`na bila mogu}nost da balkanska

federacija spre~i me{anje velikih sila, jer, dok se balkanski narodi dele, dok

se prave te ve{ta~ke granice, stalno se otvara prostor velikim silama da

arbitriraju i pomeraju te granice. Neprekidno vrenje Balkana jeste samo

prostor za me{anje velikih sila, a ako bi se napravila velika i jaka celina ona

bi takvu stvar mogla da spre~i. I kona~no, balkanska federacija bila bi
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. re{enje nacionalnih problema. Dakle, to je ta mala pri~a o srpskim

socijaldemokratama ~iji program se zaista potpuno razlikovao od svih

drugih u to vreme op{teg nacionalnog vrenja pred balkanske ratove.

Me|utim, ono zbog ~ega mi danas o tome pri~amo je pitanje {ta mo`emo iz

tog malog ~asa istorije da nau~imo. Ono {to je naro~ito bolno, ~ini mi se,

jeste ~injenica da su oni imali dva poslanika i da su oni ta dva poslanika

dobili tako {to su tek pre{li izborni cenzus. Mi istu situaciju imamo danas

u Srbiji, stranka koja bi bila najsli~nija tim socijaldemokratama je

dana{nja Liberalno demokratska partija, partija koja je jedva pre{la

izborni cenzus i koja ima minimum narodnih poslanika. Va`no je to da su

socijaldemokrati ovo izgovorili pre nego {to se bilo {ta desilo. Dakle, ova

analiza mogu}e velike Srbije, analiza do ~ega dovodi stvaranje nacionalnih

dr`ava na Balkanu, ~itava ta privredna analiza koju su oni dali, ura|ena je

pre nego {to je uop{te po~eo proces osloba|anja Balkana od Osmanskog

carstva i Austro-Ugarske. Dakle, to je bilo predvi|anje onoga {to }e se desiti

u 20. veku.

Mo`emo da ka`emo - pa, dobro, oni su govorili unapred, ljudi nisu mogli da

vide da }e to zaista biti tako, nisu imali mnogo razloga da im veruju da to

~uveno nacionalno oslobo|enje, od kojeg se o~ekivalo da }e re{iti sva

pitanja, ne}e zapravo re{iti nijedno pitanje. Samim tim mi dolazimo do vrlo

bolnog pitanja: kako je mogu}e da zapravo isti procenat glasova danas u

Srbiji dobijaju stranke koje iznose sli~ne argumente? Kako je to mogu}e

sada, posle svega, kada se sve desilo i sve je jasno, odnosno trebalo bi da

bude jasno u {ta je odveo program velike Srbije i u Balkanskim ratovima i

u Prvom svetskom ratu, i u gra|anskom ratu Drugog svetskog rata i u

~etiri rata 90-ih godina. Sad bi trebalo da je ta crta podvu~ena i da posle

svesti o svemu {to se desilo, posle ~itavog 20. veka, mi dobijamo neki drugi

rezultat na tim izborima. Naravno, na ovo pitanje postoji, da tako ka`em,

pesimisti~ki i optimisti~ki odgovor. Pesimisti~ki odgovor bi bio - pa, hajde

da se pakujemo, ovde se, posle svega {to se desilo, nije promenio procenat

ljudi koji misle ovako kao {to misle govornici ili slu{aoci Pe{~anika. A

mo`emo i da se jako potrudimo pa da damo optimisti~ki odgovor - pa, ba{

zato vredi, ti socijaldemokrati su pre ~itavog veka govorili isto, stvar se nije

promenila, ali mi smo ~uvari vatre, mi moramo tu ideju da odr`avamo, pa

eto, za vek-dva }e ona mo`da dobiti i 7% na izborima u Srbiji. To je taj

aktivisti~ki pristup ovom problemu.

Me|utim, ako isklju~imo ova pitanja i mogu}e pesimisti~ke i optimisti~ke

odgovore, mislim da je ipak na{ posao da razmi{ljamo kako je mogu}e da

mi imamo isti rezultat i pre i po{to se sve dogodilo. Obele`avala se nedavno

desetogodi{njica bombardovanja i neko me je prinudio da razmi{ljam o

ulici Kneza Milo{a. Razmi{ljaju}i o toj ulici, a na to }u se vratiti malo

kasnije, do{la sam do toga da se ratovi koji su vo|eni 90-ih zapravo nisu

zavr{ili. Naime, kako su se zavr{ili? Ponovnim me{anjem velikih sila koje

su odlu~ile da je najbolje da se ratovi zavr{e tako {to }e svako ne{to malo

dobiti, neku malu satisfakciju. Ali pre svega, a to je va`nije za ovu dana{nju

pri~u, da }e se zavr{iti tako {to niko jasno ne}e izgubiti rat. Svako je dobio

ne{to malo, Hrvatska je dobila dr`avu i taj deo u Bosni na koji ima svoj vrlo

jak uticaj. Bosna je opstala, ali zapravo ne funkcioni{e, Srbi su dobili

Republiku Srpsku koja ima stalnu tendenciju da tu Bosnu sru{i. Kosovo je

postalo dr`ava, Srbija ga je jasno izgubila, ali ipak stalno je tu prostor koji

je ostao otvoren da se time i dalje kalkuli{e. I mislim da to obja{njava i

ru{evine u ulici Kneza Milo{a. Kad god sam putovala po Bosni, {etala se po

Sarajevu ili putovala po Hrvatskoj, svuda sam gledala ru{evine. Pro{lo je

deset godina od potpisivanja mira, a ru{evine nisu popravljene. I to je meni

stra{no zanimljiva tema. Pogledajte, recimo, godinu 1955. Dakle, to je deset

godina posle kraja Drugog svetskog rata, kad je ~itava Jugoslavija i ~itav

Beograd bio sru{en, pa je ta zemlja uspela, sa sve Informbiroom,

menjanjem politike i vrlo dramati~nim okolnostima, da te ru{evine skloni.

Toj zemlji je bilo va`no da se taj rat zavr{io, postavljena je crta i ona je

predstavljala neko obe}anje nove, bolje sada{njosti i budu}nosti. Sve ove

zemlje nastale 90-ih, ~ini mi se, imaju taj ukus nezavr{enog rata. Nekima

je rat nezavr{en zato {to nisu zadovoljni kako se on zavr{io, zato {to bi hteli

vi{e. Kao, Hrvatska je pro{la najbolje, je l', dobila je dr`avu i isterala je Srbe,

dakle, za neke je to dobar kraj rata, pogotovo za hrvatske nacionaliste. Ali

ipak, kad stoje ta sru{ena sela, sve te ru{evine koje dan-danas nisu

pomerene, nekako se ipak ose}a nelagoda. Nema tih Srba i o~igledno se

ne}e vratiti, ali ne mo`ete ba{ da sve to sru{ite, a niko ne}e tu da do|e, ne}e

ni Hrvati tu da `ive. Zna~i, postoji jedna neprijatnost oko toga kako je taj

rat zavr{en. Postoji i u ~itavoj Bosni, pogotovo nedovr{enost, mir je

potpisan pre 14 godina, ali nije jasno {ta se tu desilo, nije jasno ko je tu

pobedio. Stalno se govori o promeni Ustava, ali je toliko nere{enih pitanja.

Ju~e je recimo bio taj visoki predstavnik Bosne i Hercegovine kod Borisa

Tadi}a. Zaklju~ili su da sve mo`e, samo da se dogovore tri konstitutivna

naroda. Pa, tako je po~eo rat u Bosni, dakle, to je bila ta re~enica, "samo ako

se svi slo`e", pa naravno da se ne}e slo`iti. I sad se samo postavlja pitanje

da li }e se jo{ sad napraviti i hrvatski deo, pa }emo imati tri odvojena dela

u jednoj ve} potpuno disfunkcionalnoj dr`avi.
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. O Srbiji da ne govorim. Ju~e je bila presuda [ljivan~aninu, na{ dr`avni vrh

je prenera`en, na{i funkcioneri su u {oku, oni su, kako reko{e, li~no

pora`eni. Moram da ka`em da sam bila zapanjena kad je [ljivan~anin

dobio 5 godina, nisam to sebi mogla da objasnim. Ali ako ste vi danas

zapanjeni {to je [ljivan~aninu kazna podignuta na 17, to zna~i da i dalje ne

vidite ni{ta sporno u tom Vukovaru, da i dalje ne znate {ta se desilo na

Ov~ari, iako je to ~ak dokazano na na{em sudu. Dakle, zna se da su tamo

ljudi izvedeni iz bolnice i pobijeni. Ako ste prenera`eni, a to je zvani~an

stav na{e dr`ave, to zna~i da nemate ni{ta protiv toga. Ima tu jedan

posebno zanimljiv momenat - Stipe Mesi} je dr`ao govor u Jasenovcu i za

mene je taj govor zaista bio istorijski, jer je povukao vrlo jasnu liniju

izme|u onoga {to je antifa{isti~ko i onoga {to nije antifa{isti~ko u

Hrvatskoj, povukao je jasnu liniju izme|u onoga {to je Jasenovac i {to je

Blajburg. Ta linija u Srbiji, pogotovo sa tra`enjem groba Dra`e Mihajlovi}a,

bojim se da u dalekoj budu}nosti ne}e biti jasno povu~ena. Me|utim,

dobro, taj njegov govor jeste prime}en u Srbiji, ali ja sam tog dana vrlo

pomno pratila izve{tavanje RTS-a i bila sam zapanjena zato {to su iz

~itavog njegovog govora pustili samo jedan deo gde Mesi} ka`e da se ne

sme dozvoliti novo raskopavanje jama i novo va|enje kostiju. Samo je to

bilo pu{teno. Budu}i da narod u Srbiji ne zna hrvatski kontekst dovoljno

dobro, verujem da je vrlo mali broj ljudi prepoznao u tom delu govora

Mesi}evu osudu slavljenja Blajburga i otvaranje blajbur{kih jama. Mislim

da je ve}ina ljudi koja je to ~ula, ako je uop{te obratila pa`nju, mislila da se

to odnosi na svojevremeno srpsko raskopavanje jama i va|enje kostiju,

odnosno da je Mesi} zapravo na neki na~in osudio sebe. Ali da zanemarim

svoje pretpostavke o tome {ta je ko zaklju~io, ~injenica da RTS iz ~itavog

Mesi}evog govora, koji se direktno odnosi na Srbe i na zlo~in nad Srbima u

NDH, izvla~i ba{ taj deo, a ostalo ne emituje, govori o tome da RTS ho}e da

i dalje postoji ta mr`nja izme|u Srba i Hrvata. On ne}e da pusti taj govor

koji je ne samo ruka pomirenja hrvatskog predsednika, ne samo izvinjenje

Srbima, nego jedan neophodan racionalni odnos prema onome {to se

desilo u Drugom svetskom ratu. Ju~e je na RTS-u ponovo bila emisija o tom

Mesi}evom govoru i ono najpohvalnije {to se moglo ~uti bilo je otprilike -

pa, dobro, Mesi} to sad mo`e da ka`e, jer mu je kraj mandata. Hajde da

vidim ko }e ovde pred kraj mandata da povu~e tako jasnu liniju izme|u

fa{izma i antifa{izma u Srbiji i ka`e {ta se to desilo i na kojim vrednostima

mi zasnivamo dru{tvo.

Imali smo onaj slu~aj 2007. godine, kada je odjednom ~itava elita oti{la da

proslavi oslobo|enje Beograda, pa smo se ~udili dok se nismo opasuljili i

razumeli da je to zato {to su u tome u~estvovali Rusi, a bilo je potrebno da

nam Rusi glasaju za Kosovo, onda smo se setili Rusa. Ako je danas stvarno

glavno dr`avno pitanje Dra`in grob, a reklo bi se po svim emisijama, po

svim {tampanim medijima koje mogu da pratim, da jeste, onda se zaista

postavlja pitanje kako }e da se obele`i 9. maj, dan kada je kona~no bilo

jasno da je Dra`a Mihajlovi} izgubio i definitivno se na{ao na strani

pora`enih. Ja zaista ne znam kako }e se sada uskladiti te stvari. Mi uvek

`ivimo u tom dramati~nom i{~ekivanju 9. maja, jer je u Srbiji mogu}e sve

promeniti, pa i kraj Drugog svetskog rata.

U jednom razgovoru sa Miljenkom Deretom poku{ali smo da na|emo neko

svoje mesto u Beogradu gde bismo mogli to da obele`avamo. Tad sam rekla

Miljenku - pa, mo`da onaj spomenik gra|anima Beograda na Terazijama,

na {ta je on odgovorio - koji spomenik? Onda sam po~ela da pitam svoje

prijatelje i zaista niko ne zna taj spomenik - to je onaj spomenik ispred

Igumanove palate koji zaista deluje kao neko uvenulo drvo, niko ga ne vidi

i ne zna za njega. To je spomenik gra|anima Beograda koji su tu ve{ani, to

su one ~uvene fotografije iz Beograda pod okupacijom, gde ljudi vise

nasred Terazija, pri ~emu mo`da treba pomenuti da se na originalnoj

fotografiji vidi i deo koji se naj~e{}e ne prikazuje - gra|ani sede u kafani

ispod tih ve{ala i vrlo mirno ispijaju svoje pi}e. Dakle, to je spomenik

ljudima koji su ve{ani, to su gra|ani Beograda, `rtve Nedi}eve Srbije, ljudi

koje su hapsili Ljoti}evi dobrovolja~ki odredi, ljudi koji su ̀ rtve ovog grada.

Pa hajde da to postane na{ spomenik, hajde da mu skinemo mrenu, da ga

kona~no ljudi vide. Evo, hajde da se kod tog spomenika se}amo tih gra|ana

Beograda koji su bili `rtve okupacije, ali i `rtve onih koji su sara|ivali sa

okupatorom i koji su ih hapsili po ku}ama.

Svetlana Luki}: 

Ako sutra, 9. maja, budete prolazili preko Terazija stavite jedan cvet na

spomenik o kojem je govorila Dubravka Stojanovi}. Bio je ovo Pe{~anik.
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Napolju je osvanuo divan dan. Pre nego {to iz-{etate u `ivot, da vas

ohrabrim - napolju je odli~no u odnosu na ono kako }e tek biti. U ovoj na{oj

dr`avi va`i samo jedan zakon, Njutnov zakon inercije, koji ka`e da telo u

kretanju ima te`nju da nastavi da se kre}e istim smerom i brzinom. Dakle,

mora da se stvori neka sila koja }e ga skrenuti sa toga puta, a mi gra|ani

nikakva sila nismo. Nezadovoljni smo, o~ajni, ali to nikada nije bilo

dovoljno da bi se neko pobunio. Potrebno je imati makar neki ose}aj mo}i i

makar za~etak neke mo}ne ideje da bi se ne{to preduzelo. Ali niko vi{e ne

propoveda ni promene ni nadu. Skoro svi smo udahnuli strah koji su tzv.

proevropske snage razasule po Srbiji, strah od toga da bi svaka promena

bila promena na gore. 

Nije na{e da propovedamo nadu ni da nudimo re{enja; na{ posao i posao

na{ih sagovornika je da poku{amo da razumemo {ta se doga|a, za{to i

kuda nas to vodi. Ako sve to ve} znate, onda ni{ta... i blago vama.

Meni vi{e nije stra{no to {to rade; jeza me hvata od toga {ta govore i sa

kojom lako}om la`u i lupetaju. Stra{no mi je i to {to sve te`e uspevam da

razlikujem bitno od sporednog. Pogledajte samo {ta je sve vlada hitaju}i

ka EU predlo`ila kao zakone ovih dana: zakon o ambala`i i ambala`nom

otpadu, zakon o borbi protiv fa{izma, zakon o kori{}enju ribljeg fonda,

zakon o politi~kim strankama, zakon o skladi{tenju hemijskog

naoru`anja, zakon o bezbednosti saobra}aja. I sve ovo kao da ima isti

zna~aj, ta~nije kao da nema nikakav zna~aj. O ribljem fondu ne znam

ni{ta, osim da potrovasmo sve ribe, a {to se ti~e zakona o politi~kim

strakama, ~ini mi se da Tadi} i DS zloupotrebljavaju nesre}u i bedu, koju

su u velikoj meri sami stvorili, da bi napravili politi~ku scenu kakva njima,

i samo njima odgovara. Ra~unaju da osiroma{eni i upla{eni gra|ani

ionako ne podnose politi~ke partije, da ionako ne veruju u demokratiju, da

ionako ne veruju da demokratija i njihovi osiroma{eni i obespravljeni

`ivoti imaju bilo kakve veze. Tako smo do{li dotle da DS ra~una da gra|ani

od demokratije i ne o~ekuju ni{ta vi{e nego da s vremena na vreme iza|u

na izbore i zaokru`e nekoga. Znaju oni da ni to nema veze, ali je lep ose}aj

da te makar jednom u ~etiri godine neko ne{to pita.

Demokrate ra~unaju na 40 odsto podr{ke i veruju da na tome mogu jo{

dugo da le{inare. I Milo{evi} je imao 101 odsto podr{ke, Ko{tunica 99, pa

{ta je na kraju bilo? 40 odsto podr{ke u Srbiji nestane dok si rekao -

nesvrstani.

Kako vlada re{ava probleme. [est godina im je bilo potrebno da donesu

zakon o bezbednosti saobra}aja. Pre nekoliko meseci u Italiji je posle
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disonantni glas, jer }emo dobiti jedan nabildovani patriotizam koji je u

klju~nim momentima aspolutno isti za sve. Razli~ite su samo nijanse, a

postoje neki momenti kada se i te razlike potpuno poni{tavaju. Oni a

priori brane [ljivan~anina, a nisu ni pro~itali presudu. Za{to ti,

predsedni~e, sara|uje{ sa tim sudom ako stvarno misli{ ono {to govori{?

Za{to Rasim Ljaji} govori da mora da se nastavi saradnja sa Hagom?

Zna~i, oni moraju da stanu ili iza svoje izjave i da ka`u da je Ha{ki sud

antisrpski sud - i to sa svim konsekvencama, pa da vidimo da li }e neko u

ovoj Srbiji da se pobuni zbog toga ili ne}e, ili nemoj da lupeta{, ~ove~e. Oni

misle da je utrostru~ena kazna znak da tu ne{to nije u redu i da se neka

politika mulja. Oni su odmah poslali poruku javnosti da je to politi~ki sud,

zna~i, mi, dr`ava Srbija, mislimo da je to politi~ki sud. Ko? Predsednik

Saveta za saradnju sa Hagom, Nacionalnog saveta, pa onda Nacionalni

savet pismeno, pa ministar odbrane, pa Boris Tadi} kao predsednik

dr`ave. O opozicionim politi~kim partijama da ne govorim. 

A vrhunac je izjava Rasima Ljaji}a da }e se `aliti Bramercu kada do|e.

^ove~e, on }e se `aliti onome koji je uspeo sa `albom, Bramerc je jedna

strana u tom postupku, on dolazi kao tu`ilac da tra`i da mu se izru~e ovi

preostali, da se nastavi saradnja, i on kao tu`ilac podnosi izve{taj o toj

saradnji, a njemu se Rasim Ljaji} ̀ ali da je nepravedan sud! Zato {to su oni

ube|eni da je to politi~ki sud i zato {to su oni ube|eni da se Bramerc

dogovara sa sudskim ve}em. Pa, tu`ila{tvo tamo ne sme ni da pri|e sudu,

oni ne znaju {ta zna~i odvojeno tu`ila{tvo i odvojeni sud. Oni projektuju

ove svinjarije koje se ovde de{avaju i ube|eni su da je to politi~ki sud.

Naravno, ja sam pro~itala tu presudu i, naravno, pre svega moramo da

budemo racionalni i da pogledamo koliko su neposredni izvr{ioci u Srbiji

dobili za Ov~aru. Pa, dobili su vi{e nego [ljivan~anin koji je dobio po

komandnoj odgovornosti, i to je njemu preina~ena presuda zato {to je

nesporno da je on kao oficir JNA u~estvovao u zlostavljanju, mu~enju i

odabiranju zatvorenika koji su odvedeni u svinjski obor, prolazili kroz

{palire, tople ze~eve. To je kao kad gleda{ u filmu kako tla~e ljude i misli{,

~ove~e, da sam tu osvetila bih ti se, tebe samo sud mo`e da spase, ni{ta

drugo. Zna~i, on je dobio pet godina za tla~enje i mu~enje tih zatvorenika.

E, sada je ostalo samo sporno, i na to se `alilo tu`ila{tvo, da li je on po

komandnoj odgovornosti odgovoran {to je Mrk{i} naredio da se JNA

povla~i, pa su prepustili te ljude teritorijalnoj odbrani i paravojnim

formacijama koji su ubili 194 ~oveka. On po komandnoj odgovornosti

odgovara i za 194 ubijenih, zato {to je po @enevskoj konvenciji JNA bila

du`na da ih ~uva do kraja po{to su to njeni zarobljenici. I sve {to se njima

de{ava jeste u njihovoj nadle`nosti. 

nekoliko ve}ih saobra}ajnjih nesre}a bukvalno preko no}i doneta uredba

da se drasti~no smanji dozvoljena koli~ina akohola u krvi. U Putinovoj

Rusiji se ~ak i crkva uklju~ila u borbu za bezbednost saobra}aja. U nekim

crkvama sve{tenici su ljudima govorili da je pretr~avanje preko ulice

smrtni greh. Ovi na{i su re{ili da nam spasavaju `ivote tako {to su sva

ovla{}enja dali policiji. Ka`njava}e nas drakonski, policajci }e nam lupati

recke, a posle 18 recki gubimo dozvolu. Jednom re~ju, policija }e opet biti

bog. Koliko sam mogla da vidim, i ovaj zakon o bezbednosti saobra}aja

ka`e da dr`ava nikada nije kriva, a da su gra|ani sami krivi ako poginu. U

bezbednost saobra}aja ne spadaju rupe na putevima u koje ovih dana

Kru{evljani ubacuju loptice  - skupilo se dru{tvo i na ulici igra golf. U

bezbednost saobra}aja ne spadaju nelogi~na ograni~enja brzine, koja

slu`e tome da vas iza }o{ka sa~eka organ i naplati kaznu, nenormalni

nagibi u krivinama, bela linija koju no}u mo`ete samo da zami{ljate.

Koliko je policajaca, sa kojim zadacima i ovla{}enjima, potrebno ovoj

zemlji? 

I ja sam gajila nadu da je izlaz iz ovoga u ~emu ̀ ivimo povratak u svet koji

vi{e ne postoji, a onda me je u Starom Rimu sa~ekalo saznanje da su ~ak i

tada, pre dve hiljade godina, ljudi shvatali da o~uvanje dr`ave ne zna~i da

je morate pretvoriti u vojni logor. U Hadrijanovo vreme Rimsko carstvo se

prostiralo na skoro ~etiri miliona kvadratnih kilometara, imalo je 50-60

miliona ljudi, granicu dugu vi{e od 10.000 km, a sve to je ~uvalo manje od

jedan odsto Rimljana pod oru`jem. [ta su to oni onda znali {to ovi {to

~uvaju srpsko carstvo ne znaju ni danas  - znali su {ta je organizacija,

dobra {kola, znali su razliku izme|u taktike i strategije i, najzad, znali su

da se carstvo ne mo`e ni sa~uvati ni uve}ati bez zadovoljnih gra|ana i bez

sklapanja saveza sa doju~era{njim neprijateljima.

O nekim drugim temama u ovoj emisiji, o tome {ta se desi nekome kada

poku{a da skrene pa`nju da su neki ljudi iz Ko{tuni~inog kabineta, recimo

direktor dr`avne televizije, imali veze sa nekim poganim stvarima, dakle,

{ta se desi kada Cane progovori, kako imperija, odnosno dr`ava, odmah

uzvrati udarac preko svog dr`avnog tu`ioca, i drugim stvarima govori}e u

dana{njoj emisiji Biljana Kova~evi}-Vu~o, @arko Kora} i Biljana

Srbljanovi}. Na po~etku Pe{~anika slu{ate Biljanu Kova~evi}-Vu~o.

Biljana Kova~evi}-Vu~o: 

Postoji Zakon o politi~kim strankama, ali ovo ukidanje stranaka }e

zapravo pogoditi alternativu u Srbiji koja je ionako jako mala i koja se sve

vi{e gubi. A alternativa u Srbiji zaista mora da ostane, i to ba{ kao
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partijske podele i oko osnovnih stvari, razlike nevidljive. To je taj

patriotizam na srpski na~in, iz koga jo{ nije uspelo da se iskora~i.

Od etni~kog ~i{}enja do ~i{}enja malih stranaka, to je ista linija, ~isti se

Srbija, jo{ od po~etka 90-ih. Ako }emo po{teno, mi smo imali taj Zakon o

nacionalnim manjinama, a nacionalni saveti nikada nisu formirani. Sve

stranke, i one manjinske, trebalo je da ulaze u parlament po odre|enim

kvotama, {to bi tom parlamentu i politi~kom spektru u kome `ivimo dalo

sasvim drugu boju. Me|utim, te stranke su progutane od strane velikih

stranaka. Jedno vreme je bila trka u strankama, uhvati Rome, uhvati ovo,

samo su ih trpali u svoje velike liste. Zna~i, imamo ~i{}enje Srbije od

po~etka 90-ih, imamo Ustav iz kojeg se bri{u svi Albanci iako se

pretenduje da je Kosovo Srbija, i to je ~i{}enje Srbije od Albanaca. Zatim

imamo ~i{}enje Srbije od malih stranaka, od nevladinih organizacija, od

nepodobnih pojedinaca i imamo zaista jednu putinizaciju Srbije, na koju

smo mi upozoravali jo{ pre pet godina, ali su nam se smejali. Na~in na koji

se to radi nikada nije potpuno isti, model se nikada ne preuzima u

potpunosti - niti Srbija ima mo} Rusije, niti ima to bogatstvo, niti ima

Putina. Ali Srbija ima Borisa Tadi}a, pa kakav Boris Tadi} takva i

putinizacija. Dok smo mu se mi smejali i nazivali ga Kenom, zapostavili

smo glavnu stvar, da je on stavio Srbiju totalno pod svoju kontrolu, a za to

nije potrebno da bude{ gigant ljudske misli, niti to mora da radi trust

mozgova, nego je u pitanju povoljan sticaj okolnosti, saveznici ili sive

eminencije koje te podupiru, pa i beskrupuloznost. To je dovoljno da se od

Srbije napravi svoja igra~ka, svoje carstvo, svoje dvori{te. 

Oni nama i dalje govore gomilu bedasto}a i budala{tina u koje niko ̀ ivi ne

veruje, ali nema one ~etvrte vlasti, artikulisanog javnog mnjenja koje

mo`e da kazni politi~are. Po{to toga nema, po{to je Srbija isprepadana da

mo`e da bude i gore, onda ima{ totalnu blokadu i stagnaciju koja je za

Srbiju isto {to i povratak unazad. Mislim da ne postoji ~ovek u ovoj dr`avi

koji nije zabrinut, koji se ne pita kako }e da pre`ivi ovaj period, a da pri

tom nema odgovornu vlast od koje mo`e da o~ekuje bilo {ta. I ti si u

situaciji da se aktivno uklju~i{ da re{ava{ neke stvari, a ne mo`e{, da

stalno kritikuje{ vlast, dosadan si, da organizuje{ ne{to - nemogu}e je.

Naravno, tu postoji i ono sa ~im Srbija nikad nije ra{~istila, a to je

kriminalizacija dr`ave. 

Mi smo dr`ava koja bi trebalo da `ivi od insajdera, zna~i, od svedoka-

saradnika, onih koji znaju da se ne{to de{avalo pa sa tim izlaze u javnost.

Javnost mora da odmeri da li je zna~ajniji taj ~ovek koji je bio u ne~emu,

pa ne{to ho}e da ka`e i ra{~isti, ili je zna~ajnije da taj ~ovek, koji je u tome

E, Mrk{i} jeste osu|en, a [ljivan~anin nije - zato {to u prvostepenoj

presudi nije mogao da zna, a u drugostepenoj presudi po obrazlo`enju na

osnovu @enevske konvencije on je morao da zna da }e se njihovo zato~enje

zavr{iti smr}u i zbog toga je on osu|en i kazna mu je pove}ana sa 5 na 17

godina. Jeste da se tako drasti~no pove}anje kazne u odnosu na

prvostepenu presudu nikada nije dogodilo. Pokar se izuzeo, i jo{ sudija

Vac, koji je zapravo izdvojio mi{ljenje zbog toga {to smatra da bi bolje bilo,

kad je do{lo do tako velikog pove}anja kazne, da su ukinuli prvostepenu

presudu i ponovo otvorili raspravu. Me|utim, oni bez i jedne jedine

informacije, bez znanja o ~emu se tu radi, krenu da daju politi~ke izjave i

projektuju svoju politiku na Ha{ki sud optu`uju}i ga da je politi~ki sud,

betoniraju}i ovda{nju indoktrinaciju da taj sud postoji da bi sudio Srbima.

I to je katastrofa, ti vidi{ da nema razlike izme|u njih i opozicionih

partija, i da se jedina razlika vidi kod ovih malih, alternativnih stranaka

koje daju pluralisti~ki ton i zapravo su ~uvari demokratije kod nas. Sa

ukidanjem malih politi~kih stranaka, ja sam sklona da tvrdim, mi

dobijamo partijsku dr`avu. I sad je imamo, ali sa ukidanjem alternative

mi }emo dobiti jednopartijsku dr`avu po svim bitnim pitanjima koja tek

treba da se otvore u Srbiji. 

Mislim da je ukidanje malih politi~kih stranaka, kojima se name}u uslovi

u kojima one ne mogu da opstanu, zaista zlo~in prema demokratiji. Ovde

pre svega mislim na Socijaldemokratsku uniju @arka Kora}a, to }e dr`avu

Srbiju ko{tati mnogo vi{e nego {to se u ovom trenutku vidi iz

politikantskih broj~anih kalkulacija. Moram opet da podsetim na ~uveni

tekst Slobodana Antoni}a - svaki njegov tekst je ~uven - u Politici, Brojevi

se ipak ra~unaju. Po toj logici je pobedio i Hitler, a pobedio je i Slobodan

Milo{evi}, niko ne mo`e da spori da su oni bili ve}inski izabrani, i da su

imali maltene 100% podr{ke stanovni{tva. U tom smislu, osporavanje

manjini da zahteva, tra`i, pritiska i bori se za odre|ene vrednosti je

zapravo legitimisanje ve}ine kao jedinog kreatora neke politike i na{eg

`ivota, {to je, ka`em, pogubno naro~ito kad imamo iskustvo Slobodana

Milo{evi}a. O iskustvima nacisti~ke Nema~ke i drugih populisti~kih

dr`ava da ne govorim. Sad je u Srbiji na delu rat protiv manjina, svake

vrste manjina. Po{to mi imamo rat protiv manjina, naravno da su i male

stranke predmet sprdnje i imamo podr{ku javnog mnjenja da se takve

stranke ukinu. Sve stranke u skup{tini, sad ka`em sve, bez izuzetka, su na

toj liniji da je partijska podela dr`ave u redu. Izme|u partijske podele

dr`ave na vi{e stranaka i jednopartijskog sistema nema neke bitne

razlike, pogotovo kada su izme|u glavnih stranaka, upravo oko te
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nipoda{tavanja drugog etnosa. Ja se ne sporim sa ideologijom Dobrice

]osi}a, briga me za to, neka se zala`e za veliku Srbiju koliko god ho}e,

dotle dok to ne ugro`ava druge. Neka se zala`e za podelu Kosova, briga me

i za to, uop{te ne}u da ulazim u tu vrstu ideolo{ke rasprave. @elim da

u|em u raspravu o rasisti~koj knjizi koju je izdao dr`avni Slu`beni

glasnik - zna~i, dr`ava stoji iza toga. Ho}u da se obelodane sve rasisti~ke

izjave Dobrice ]osi}a, koji je otac nacije i duhovni uzor predsednika na{e

dr`ave. Nije mi potrebna Olja Be}kovi} kod koje Boris Tadi} ka`e da

razgovara sa Dobricom ]osi}em i da nikada nije primetio njegov stav

nipoda{tavanja prema albanskom narodu. 

Evo, pro~ita}u vam {ta ka`e za Albance, 200 strana pre one re~enice zbog

koje smo ga tu`ili: "Satanizacija Srba koju je ~itavu deceniju vr{io Zapad,

izazvala je mr`nju, zlovolju, preziranje Srba kod ~itavog ~ove~anstva koje

gleda televiziju." - ej, televiziju. "Najgore u na{oj nesre}i i stradanju je to

{to mi ne izazivamo ni sa`aljenje, mi smo li{eni milosti i milosrdnosti

ljudske, mi smo li{eni solidarnosti ~ove~anske. Televizovano ~ove~anstvo

smatra da smo zaslu`ili stradanje i patnju, veruje da se zlo~inima nad

srpskim narodom izvr{ava neka bo`ja i ljudska pravda. Televizovano

~ove~anstvo nas prezire, jer ga svakodnevno ube|uju da smo mi izvr{ili

etni~ko ~i{}enje i kolektivni zlo~in nad [iptarima. Taj primitivan,

polucivilizovan narod, lukav i svirep, kriminalizovan trgovinom drogom i

socijalno degradiraju}im radom i polo`ajem u Evropi i Americi, uspeo je

da novcem, krvavo zara|enim, stvori mo}an lobi i za{titnike u

najmo}nijim i najcivilizovanijim dr`avama. Ksenofobija je nova globalna

ideologija mr`nje, mi Srbi smo novi semiti. U stvari, mi smo metafora

zlo~ina~kog naroda. Jevreje, Turke, Nemce, Ruse, Engleze, Francuze,

Holan|ane, [pance, Portugalce mrzeli su pojedini narodi ili nekoliko

naroda. Oni su bivali pot~injeni i eksploatisani u ratu. Nas mrzi vi{e od

milijardu ljudi, svi koji gledaju televiziju. Nas mrze oni koji nas ne

poznaju, mi smo zemaljske sotone. Sli~nih zabludnih mr`nji bilo je

oduvek, ali nikada u razmerama sada{nje srbofobije."

E, sad srpski zlo~in. On je ~uo od svog prijatelja Svetozara Stijovi}a da se

iz Pe}i proteruju Albanci - ne, on ka`e [iptari. On je stra{no ogor~en zbog

toga {to rade srpska vojska i policija - ako je to ta~no. On to nekoliko puta

~uje, ali nekako mu se do kraja knjige nije potvrdilo da je to ta~no, a ovo

{to su oni uradili nama jeste. "Ako je to ta~no, to je sramota nacionalna.

Taj kolektivni zlo~in srpske vojske poni{tava etnos srpskog naroda i

svrstava ga u varvarske narode" - slu{aj sada, poni{tava etnos srpskog

naroda, pod uslovom da je to ta~no - "i svrstava ga u varvarske narode

ne~emu u~estvovao, bude ka`njen. Tu dolazimo do slu~aja Caneta, on je

markiran kao {vercer cigaretama, uhap{en u Rusiji, pu{ten iz Rusije iz

ekstradicionog pritvora, nisu ga izru~ili. Putuje slobodno po Evropi itd, i

sad ho}e da ka`e {to zna. I sada se Radovanovi} ili Miljko di`u i ka`u - e,

pokre}emo istragu protiv njega, a zapravo nam onemogu}avaju da mi

saznamo to {to ima da nam ka`e. Da li ima neko u Srbiji ko ne `eli da zna

kako je Mihajlovi} ucenjivao Caneta Suboti}a? Da li ima neko ko ne ̀ eli da

zna kako je to Cane Suboti} i koga finansirao, kako je preko Damira

Fazli}a davao Tijani}u? Ne, nego tu`ilac odmah njemu preti da }e mu

oduzeti imovinu i tako u stvari javnosti daje znak: ej, to {to taj pri~a, to

nema nikakve veze, nego, je li {vercer?, jeste {vercer. Tu se pri~a preseca. 

Kriminalizovana dr`ava je najte`e nasle|e Milo{evi}a, a ta

kriminalizacija ne mo`e da se otpu{i, ne mo`emo da prodi{emo. Naravno,

ovo ne mo`e{ da doka`e{, ali po svom svakodnevnom `ivotu ti zna{ da je

to tako. I onda ima{ Borisa Tadi}a - nije bitno {ta mi mislimo o Borisu

Tadi}u, nego kako on sebe do`ivljava, a on sebe do`ivljava kao mo}nog

~oveka. Taj mo}ni ~ovek beskrupulozno pokazuje da }e on svima nama

pokazati koliko on jeste mo}an. Tu smo mi prili~no omanuli.

Vi{e sam dosadna sa tim Dobricom ]osi}em, ali njega mi stvarno

neozbiljno shvatamo. On je jedna dosta opasna pojava. Odgovorno tvrdim

da je Dobrica ]osi} za zatvor. Jedino godine mogu da ga spasu, a tako su

ga i branili Antoni} i ostali. Kada sam ~itala njegovu poslednju knjigu

Vreme zmija, nisam mogla da verujem. On je napadao Milo{evi}a za ono

{to Milo{evi} nikada nije bio. On napada Milo{evi}a zato {to je predao

Sarajevo, zna~i za izdaju. On optu`uje Milo{evi}a zato {to za vreme NATO-

bombardovanja nije ranije kapitulirao, a u stvari se sâm Dobrica ]osi} boji

bombi i taj svoj strah pretvara u princip. On govori da je to jedini totalni

rat koji je ikada u istoriji ~ove~anstva vo|en. On sedi na terasi, unuk mu

~uva strah, i odatle prkosi tomahavcima. Spava na podu da ga ne bi

pogodio geler, a no}u, kada nestane struje, on govori o totalnom ratu i o

tome da su nas ostavili bez vatre i vode, da je napadnut svaki Srbin, da je

napadnuta svaka kuhinja i kupatilo. Mi nismo zaslu`ili da imamo takvog

oca nacije, njemu fali samo ona kapulja~a Kju-kluks-klana. Takav govor

mr`nje, tolika glorifikacija sopstvenog naroda i nipoda{tavanje, kako ih

on zove, [iptara, muslimana, mud`ahedina i usta{a. 

Kao osnov Jukomove tu`be protiv Dobrice ]osi}a, mi smo izdvojili samo

jednu re~enicu, koja po nama simboli~ki pokazuje njegov rasizam i govor

mr`nje. Mi smo je uzeli iz konteksta koji je mnogo gori, ali smo izabrali

nju zato {to je ona {kolski primer rasizma, glorifikacije sopstvenog i
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napla}uju postholokausti~ku rentu izazivaju}i uzvratni antisemitizam.

Ipak je ~udno, srpski narod je u poslednjim vekovima, osobito u njihovoj

egzistencijalnoj ugro`enosti u doba nacizma, bio narod koji je u

porobljenoj Evropi verovatno najvi{e dobra u~inio Jevrejima, a neki su mu

uzvratili mr`njom i slu`enjem njegovim neprijateljima. Da li se to

dogodilo zato {to smo im bili prijatelji i {to smo im dobro ~inili?

Verovatno."

To je jedna rasisti~ka knjiga koja je tobo`e okrenuta protiv Slobodana

Milo{evi}a, ali svojstva koja on pridaje Slobodanu Milo{evi}u su svojstva

koja je on izmislio. To je ~ovek koji je zapravo bio guru i Slobodanu

Milo{evi}u u vreme njegovih po~etaka. On tu svoju ulogu apsolutno ne

spominje. On njemu pripisuje mondijalisti~ka svojstva, svodi ga na

vlastoljupca koji je izdao srpski nacionalni interes. I ti se onda seti{

perioda kad je on bio predsednik dr`ave i kad se nama u~inilo da je on

bolje re{enje, i do|e{ u situaciju da ka`e{ da je dobro {to ga je Milo{evi}

skinuo. Zamisli {ta bi bilo da je on ostao, ~ovek koji je i u ono vreme imao

realnu, fizi~ku mo} i sredstva represije. ^ove~e, mi bismo danas bili Iran.

On na jednom mestu Vesnu Pe{i} naziva novim srpskim Nedi}em, to je

jedan od njegovih politikantskih obra~una, jer Vesna Pe{i} je za njega

simbol zla, simbol mondijalizma, ali to je i Mira Markovi}. 

On zapravo projektuje sebe u srpski narod, identifikuje se sa srpskim

narodom i to je ono {to je zastra{uju}e u celoj pri~i. I onda mu pridaje neka

fantasti~na kolektivna svojstva, pa kad se razo~ara, odmah mu navali

kolektivnu krivicu. Zna~i, kad generali, vojska i policija {enlu~e po Kosovu

i etni~ki ga ~iste, a on to sazna, istog trenutka on proterivanje Albanaca

progla{ava kolektivnim zlodelom srpskog naroda. Zna~i, mi smo odmah

svi kao kolektiv krivi. On potpuno organicisti~ki razmi{lja, odmah sve

trpa u kolektivitet. Zamisli koji je to um, koji je to guru i koji je to otac

nacije. Pa kako ovaj slu|eni svet druk~ije da reaguje kada neko takve

stvari pi{e? Sli~no vre|a i Vojina Dimitrijevi}a. On parketira, {amara

ljude. Da je on u penziji, da je oti{ao u zaborav, da je to knjiga Bore Jovi}a

ili tako ne{to - okej. Ne, ovde su se svi upregli da za{tite njegov autoritet.

Udru`enje knji`evnika, ali i Boris Tadi}, predsednik dr`ave. I mi treba da

mu verujemo na re~. Ljudi mu i veruju, jer ne}e to da ~itaju, i stvarno ih

razumem {to ne ~itaju ovakve knjige. Tadi} ka`e da iz mnogih razgovora

sa ]osi}em nikada nije uo~io nipoda{tavanje drugog naroda. Pa uzmi, pa

pro~itaj knjigu, pa }e{ videti da li nipoda{tava ili ne.

A da ne pri~am o dezerterima. "Ukoliko vojni sudovi posle ovog rata ne

budu radili i ne budu proganjali dezertere, to }e biti propast srpskog

kakvi su nema~ki, ameri~ki, hrvatski, muslimanski i azijatski." E, po{to

jo{ nije proverio da li je to ta~no, onda ka`e ovako: "I Klinton je ve~eras u

govoru ameri~kim veteranima dugo govorio o Kosovu i srpskim zlo~inima

nad Albancima. Klintonov govor mr`nje je ravan Hitlerovim govorima

mr`nje kada upu}uje armiju u rat protiv naroda ni`e rase. Bez struje, vatre

i vode ne mo`e da se trpi bombardovanje. Nijedan neprijatelj nije svog

protivnika li{io vatre i vode. Ovaj rat je genocidan, jer on ljude li{ava vatre

i vode." Genocidan je, jer ljude li{ava vatre i vode - to je dva dana bez struje.

"Politi~ari, intelektualci, generali, pisci, 'srpske demokrate' Bogdan

Bogdanovi}, Sr|a Popovi}, Vidosav Stevanovi}, Mirko Kova~, Bora ]osi},

Vojin Dimitrijevi} i gomila beogradskih dama koje ne znaju za stid, a ~ija

imena zbog li~ne nelagode ne navodim, svi govore moralisti~ki, bore se za

ljudska prava, ratuju da spre~e 'humanitarnu katastrofu', da za{tite

Albance od 'etni~kog ~i{}enja' i progona, to ~ine pod pokroviteljstvom

Amerike i Evropske unije. Tako su {titili mud`ahedine u Bosni, usta{e u

Hrvatskoj... Slobodna Evropa na hrvatskom jeziku prenosi izjavu

{ovinisti~ke barabe Stipe Mesi}a, koji povodom podizanja optu`nice

Milo{evi}u ka`e da je Milo{evi} samo sprovodio ideje Srpske akademije

nauka i Dobrice ]osi}a. Taj podmukli usta{oid prijavljuje i mene Ha{kom

sudu, i srpske akademike. Hrvatska srbomr`nja nema granica, usta{e

govore {ta im mr`nja nala`e." 

Sada o antisemitizmu. "Srbofobija u jevrejskoj intelektualnoj sferi pojava

je koja ima internacionalni karakter. Nastala je istovremeno sa

evropskom srbofobijom u procesu razbijanja Jugoslavije, kada srpsko

nacionalno pitanje od svetskih sila nije priznato kao demokratsko

pitanje. Poku{aj njegovog re{avanja, odbrane Jugoslavije od

me|unarodnih ~inilaca, progla{eno je zlo~ina~kim udru`ivanjem sa

ciljem stvaranja velike Srbije i predato u kompetenciju Ha{kog suda. Nije

te{ko uo~iti da se srbofobija sjedinjuje sa rusofobijom. Neki, i ne

malobrojni, jevrejski intelektualci su srpski nacionalizam, ~ak i kad je on

izrazito demokratskog i humanisti~kog sadr`aja, poistove}ivali sa

nema~kim nacizmom. U~inio je to kupljen i lenj duh, onaj duh koji se

instrumentalno ideologizuje u funkciji organizovanog laganja. Sa trona

epohalne nacisti~ke, rasisti~ke `rtve izvestan deo intelektualnog

jevrejstva osvojio je pravo na moralno-ideolo{ku arbitra`u u sada{njem

svetu, posebno u gra|anskim i nacionalnim ratovima na jugoslovenskom

tlu. Neki Jevreji, nastupaju}i kao ideolozi antiholokausta i nacizma,

postali su pla}eni lobirani srbofobi, kakvi su, na primer, Eli Vizel, Morton

Abramovi~, Ku{ner i drugi. Ima danas Jevreja koji za stravi~na stradanja i

spaljivanja u krematorijumima svoje rodbine i svojih sunarodnika
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da potpi{e imenovanje poljskog ambasadora na Kosovu, koji ne priznaje

to {to je njegova dr`ava priznala Kosovo. On je sad na{ najve}i prijatelj i

mi blokiramo grad, neka svi crknu, nama dolazi jedan od blizanaca

Ka~inski. 

Oni nas hu{kaju jedne na druge, mi smo `rtve njihovog neznanja i svesno

i namerno lo{eg vo|enja politike. Ne znam vi{e uop{te kako to da

defini{em, ali oni nas hu{kaju jedne protiv drugih. "Pazite, sva{ta mo`e da

se desi, bi}e katastrofa." Naravno da }e biti katastrofa, ali da li to treba da

ukine tvoje pravo da se bori{ za sopstveni integritet? Pa ne. Vodite vi

ra~una kako }ete da spre~ite katastrofu, a nemojte mi predo~avati

katastrofalne posledice ako se ja pobunim zbog ne~ega {to ste vi skrivili.

E, pa ne}emo tako.

(Leonard Cohen  - Dance me to the end of love)

Svetlana Luki}: 

U prvom delu ove emisije ~uli ste Biljanu Kova~evi}-Vu~o koja je govorila i

o slu~aju Stanka Suboti}a Caneta, ta~nije o dr`avi koja je preko

specijalnog tu`ioca odlu~ila ne da ispita da li su ta~ne sve stra{ne optu`be

koje je Suboti} izneo u svom intervjuu zagreba~kom Jutarnjem listu, nego

je re{ila da Suboti}a u}utka tako {to nije sa~ekala ni dva-tri dana da mu

zapreti, zapretila mu je preko tu`ioca da }e mu zapleniti svu imovinu.

Naravno, ovo nije ni prvi a ni poslednji put da tu`ioci, a nekada i sudije, pa

i predsednica Vrhovnog suda Srbije, obavljaju posao kaskadera. Svi ti ljudi

u opasnim i prljavim scenama zamenjuju dr`avu, dr`avu li~no, da li u

slu`bi dr`avnih bezbednosti ili ministarstva ekonomije, svejedno. Ako

niste ~uli, verovatno }e za ~etiri meseca zastareti i slu~aj otmice biv{eg

radnika Dr`avne bezbednosti Vladimira Nikoli}a, koga su kidnapovale

njegove kolege iz Dr`avne bezbednosti. Me|utim, {ta je tu posebno

zanimljivo - poslednje odlaganje procesa obrazlo`eno je time {to je jedan od

optu`enih Goran @ivaljevi} dr`avnim poslom bio van zemlje. Naime,

gospodin @ivaljevi}, koji je isle|ivao otetog Vladimira Nikoli}a, bio je na

slu`benom putu u Makedoniji, prisustvovao je inauguraciji makedonskog

predsednika. A vi }ete u nastavku Pe{~anika slu{ati @arka Kora}a.

@arko Kora}: 

Li~no mislim da je najte`i problem ovog trenutka to da je ogroman

raskorak izme|u slikanja stvarnosti od strane ljudi koji vode ovu zemlju,

pa ~ak i medija ve}ine, i onoga {to ljudi vide u svakom trenutku u svom

`ivotu. Mislim da je tako veliki raskorak bio jedino pred kraj Milo{evi}eve

naroda." Pa onda o Titu. "4. maja navr{i}e se dve decenije od

najpompeznije sahrane u Evropi u ovom veku. Da li je od NATO bombe

zadrhtao star~ev kov~eg kada je razorena njegova velika i lepa ku}a?

Iznad Cve}are, a ispod gromade mermera je najve}i sin na{ih naroda,

najuspe{niji i najplodniji balkanski tiranin, najodgovorniji ~ovek za

tragedije koje su sna{le jugoslovenske narode, politi~ar koji je omogu}io

nastajanje albanske republike, politi~ar koji je svojom politikom

odgovoran i za ovaj rat sa Amerikom za Kosovo. On treba da se sa svojim

kostima seli u svoje Zagorje i u svoju nezavisnu dr`avu Hrvatsku. Josip

Broz je zaista zavr{io svoju misiju u Beogradu, porazio je Srbiju u 20.

veku." 

Svojim stilom Dobrica ]osi} zaista artikuli{e ve}inski stav, u tome je

problem. A da li ono {to ka`e Dobrica ]osi} ima te`inu? Da, ima te`inu.

Njegova knjiga je isto {to i kolumne u Kuriru, Pravdi, Politici, to je to. A mi

smo ta satanizovana alternativa koja }e biti uni{tena novim zakonom o

politi~kim strankama, koja }e biti uni{tena, ako se nastavi ovako, i

zakonom o borbi protiv fa{izma i nacizma, ne karikiram, sasvim je

mogu}e. Mi smo ta manjina koju treba uni{titi i to zapravo pi{e u knjizi

Dobrice ]osi}a. Ono za {ta misli{ da je ekstreman politi~ki stav u Pravdi,

to ti je u dnevne novine preneta misao Dobrice ]osi}a. Dobrica ]osi} se

podrazumeva. Nastup Borisa Tadi}a kod Olje Be}kovi} govori da se

Dobrica ]osi} podrazumeva. Evo, ve} smo videli da je Ha{ki sud NATO-sud

koji je osnovan da bi sudio Srbima. To se podrazumeva i to je re~eno. I tako

prkose svetu, tako prkose Bramercu, tako prkose svima ̀ ivima, Evropskoj

uniji - imamo pravo, imamo pravo, imamo pravo.

Slika Srbije je razbijena u hiljadu par~i}a. Ko }e to da pokupi, koja

privla~na snaga, a da pri tome ne nastane slom? Srbija mora na ne~emu da

se okupi, a sigurno se ne}e okupiti na ne~emu normalnom, to ne mo`e{ da

o~ekuje{. Nikad se u istoriji nije dogodilo da se dru{tvo koje se slomi okupi

oko ne~eg racionalnog, normalnog i naprednog, to ne mo`e. I zato nama

preti opasnost od fa{izacije dru{tva. Evo, neki o~ajnici su blokirali

saobra}aj u Beogradu, nisu primili otpremnine. Intervjui{u prolaznike i

oni ka`u - ne mogu da zaustave ~itav grad zbog toga. Pri tom niko ne ka`e

- ej, pa njihovo pravo i obaveza jeste da se bune protiv nepravde koja im je

naneta. A obaveza grada je da ostalim gra|anima omogu}i normalan

`ivot, da se ne blokira ceo grad, da ne ostanu ljudi zarobljeni na Novom

Beogradu. Ali oni nisu bili zarobljeni zbog o~aja tih ljudi koji tra`e da

budu podmireni u ne~emu {to im je sigurno uskra}eno. Grad je bio

zatvoren zato {to je dolazio predsednik Poljske, predsednik koji je odbio
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Onda je logi~no da oni predla`u Zakon po kome je vrlo te{ko napraviti

politi~ku stranku. Ja sam to nazvao in`enjeringom, mi prvi put imamo

politi~ki in`enjering u Srbiji, kao genetski in`enjering, on ho}e da nam

napravi novu politi~ku scenu. Dve velike stranke i mo`da jo{ jedna. 

U tome {to oni rade ima i neke logike - mi smo lepi, dobri i pametni, idemo

u Evropu, svi nas vole, {ta }e druge stranke. Do|ite kod nas, do|ite na na{u

listu, mi smo velikodu{ni, dobi}ete i vi mandat, dobi}ete par~e vlasti,

dobi}ete zamenika ministra, odnosno dr`avnog sekretara, {to se ljutite, vi

ste mali, vidite da smo mi dobri. Zna~i, imamo glavni ~opor i primi}emo

ove razne d`ukce sa strane, da nas bude {areno i da ka`emo Evropi  - vidi{

kako smo mi svi Srbi prvi put slo`ni. Mislim da je ovo te`ak trenutak za

razvoj demokratije u Srbiji, iako izgleda da gra|ani to ne vide. Monopol

koji u ovom trenutku ima grupacija ZEZ se sada i formalizuje. Sad 10.000

potpisa za novu stranku - gde to u Evropi ima, poka`ite mi jednu zemlju.

Li~no mislim da }e oni sada i}i i na izbor izbornog zakona, ja o~ekujem,

zapamtite moje re~i, da }e pove}ati i cenzus verovatno na 7%, mo`da ~ak

8%, da jo{ vi{e elimini{u manje stranke. Drugim re~ima, nolens volens,

mora{ ti da bude{ Evropejac, ali Evropejac sa nama. O~ekujem da }e na{a

himna da bude ono "plovim ~amcem sam po Tisi". Sve je lepo, se}am se kad

je iza{la jedna knjiga o secesiji, naslov je bio Ulep{ani svet. To je naslov

politi~kog razdoblja Borisa Tadi}a, koji je iz nekog razloga ljudima

odgovorio - ja sam ve} jednom citirao {ta je rekao Lav Tolstoj, mislim ba{

u va{oj emisiji - od sada{njosti je lep{a pro{lost, a najlep{e je {to nikad nije

ni bilo. E, izgleda da se u ovom trenutku gra|anima Srbije posle svih

ratova, ubistva premijera, svega {to se de{ava, sad najvi{e svi|a da imaju

predsednika koji nema ni{ta drugo da ka`e nego da napravi lakirovku.

Ima tu jo{ malo ne{to da dotera, onda malo zategne, onda ispeglamo

pantalone da rub bude bolji, ali je u stvari sve savr{eno, sve ide kako treba.

I mislim da je Srbija trenutno zemlja la`i, to naravno jesu korisne la`i, ali

su i opasne. Tadi} je Srbiji doneo paralizu zbog svoje nesposobnosti i

lenjosti, i on je u stvari prvi put napravio Srbiju po svom liku. Srbija lepo

izgleda, ali u njoj nema nikakvog pravog sadr`aja.

Sada }e biti usvojen zakon po kome treba 10.000 potpisa da osnuje{

politi~ku stranku i ako je 120 dinara recimo registracija potpisa, zna~i to

je jedno 10-12.000 ili vi{e evra. Uzmite grupu ljudi koja }e da osnuje

politi~ku stranku, uzmite sad ovo {to svi govore, da nam trebaju mla|i

ljudi, novi, kako }e da skupe 10.000 potpisa? Zna{, to je celo jedno malo

mesto, 10.000 ljudi je fantasti~an broj, na primer, ako osnujete stranku u

Negotinu. Vi u stvari svesno ograni~avate pravo ljudi da se politi~ki

vlasti, kada je to li~ilo na jedno veliko potemkinovo selo, kad se pri~alo o

uspesima, o brzim prugama, o rekonstrukciji zemlje, a istovremeno su

gra|ani videli da je zemlja u potpunoj izolaciji, u potpunom }orsokaku, da

je zaratila sa NATO-paktom, da je izgubila taj rat... Za taj period je mo`da

najbolji simbol ~injenica da je tada{nji na~elnik General{taba Neboj{a

Pavkovi} predlagao da Milo{evi} dobije orden narodnog heroja {to je

pobedio NATO-pakt, a bukvalno je svaki gra|anin video da smo taj rat

izgubili. Mislim da ne{to od toga ima u Jeljcinovoj knjizi, kada ga Jeljcin

nagovara da potpi{e Kumanovski sporazum i Milo{evi} ka`e  - treba da mi

date malo vremena da pripremim javnost za to. Jeljcin naravno ka`e  - u

redu, i onda, po{to on ipak ima izve{taj o tome {ta se zbiva u Srbiji, ka`e  -

nikad u `ivotu nisam video tako cini~nog ~oveka koji je prikazao svoj

katastrofalni poraz kao veli~anstvenu pobedu. Naravno, danas to nije

tako drasti~no i druge su istorijske okolnosti, ali vi imate neprekidno

lakirovku u kojoj se prikazuje da je ovo najbolji od svih mogu}ih svetova,

da mi u svakom trenutku napredujemo, da Mladi} samo {to nije uhap{en,

da vize samo {to nisu ukinute, da je ekonomska kriza {ansa, da to nas ne}e

ni okrznuti. 

Sada se pojavljuju ~ak iste sintagme iz Milo{evi}evog vremena,

poljoprivreda je na{a {ansa, gradi}emo autoputeve i brze pruge, dodu{e,

nije {vedski standard, ali brze pruge. Mi u stvari sada u Srbiji imamo, {to

je logi~no jer Tadi}evu politiku vodi jedan marketin{ki tim i to vrlo

uspe{no, pobedu marketinga nad zdravim razumom. Postoji jedno pravilo

da mo`ete neko vreme lagati ljude lo{im proizvodima, ali na kraju }e

gra|ani shvatiti da pasta za zube, koja se u prvi mah dobro prodaje, ne

valja i oni }e na kraju prestati da je koriste. Mi trenutno jo{ nismo u toj

fazi, ne}emo po mom mi{ljenju tako brzo u nju ni do}i. Paradoksalno je

{to su Tadi} i Demokratska stranka prili~no jaki u javnom mnjenju, time

po mom mi{ljenju Srbija postaje sve neuspe{nija. Ideja Tadi}a je u stvari

Putinova Rusija, da on bude Putin, a kad se pravi ona lista za jedinstvenu

Rusiju, ili kako se ve} zove, onda Putin prstom poka`e koja stranka mo`e

na tu listu. To je i Tadi} uradio na ovim izborima. Ni o ~emu se ne vodi

stvarna polemika, ve} imate marketing gde Tadi} uvek ta~no ka`e ono {to

su pre toga mediji trasirali. Mo`da je najkarakteristi~nija ta pri~a o 150

poslanika. Ja nemam ni{ta protiv, mo`e da se predlo`i i 110 i 20 i 400,

samo da mi odgovore kako su do{li do tog broja. Ali, to je tipi~no  - mediji

pi{u da imamo previ{e poslanika, a ni mediji ~esto ne umeju da obrazlo`e

za{to to misle, jer ako imate prostake i ljude koji zloupotrebljavaju

proceduru, mo`da ih je 50, nema ih 250. Zna~i, Boris je veliki pomiritelj i

Demokratska stranka kona~no pokriva celokupnu politi~ku scenu Srbije.
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Mi se igramo jednom krhkom bilj~icom, demokratija je krhka biljka koja

mora da se pazi, da se zaliva. E, sada, za{to to radi{ u zemlji koja nema

uop{te stabilan politi~ki sistem? Uzmite samo stanje na levici, pa ne mo`e

Socijalisti~ka partija Srbije da predstavlja levicu, jer ona je izdala tu levicu

i bila jedna ekstremna socijalisti~ka stranka koja je vodila ratove. Izvinite,

po svakoj definiciji ta stranka je nacionalsocijalisti~ka, a ne socijalisti~ka.

Ja mogu sad celu emisiju da potro{im, a to nije svrha, da vam ka`em da

na{a levica uop{te nije konstituisana, da ima vrlo slabu poziciju na

politi~koj sceni. Zna~i, ve} vam to govori da je tu potrebno {to{ta da se

dogodi. Ovo je jedinstvena dr`ava koja vodi rat protiv sopstvenog

parlamenta. Da pitate civilizovane ljude da li bi trebalo ukinuti srpski

parlament, znate da bi se duboko zamislili i ve}ina bi rekla  - pa, {to da ne.

[ta se ovde `eli u stvari? Parlament, pa to je osnovna demokratska

institucija u jednom dru{tvu, a vi {aljete samo jednu poruku  - to su

banditi, to je nepotrebno. To dolazi od mesijanskih ideja onih koji su

danas na vlasti, od izvesne bahatosti, kao da su oni bogom dani da vode

Srbiju, da nikada bolji ljudi od njih nisu vodili. A stalno radi{ ne{to {to ti

tu krhku demokratiju ru{i u o~ima gra|ana. 

Gra|ani po~inju da se pitaju da li je ovo sve trebalo, i ti opet kao da otvara{

predvorje diktature gde }e gra|ani re}i, znate ono, dobar diktator,

na`alost, Srbija je navikla na diktature i zato treba biti ekstremno

oprezan kada ru{i{ medijski, zakonima, demokratske institucije. Evo, sad

prete Aligrudi}u {to je slikao poslanike. Pa, ne sme se to raditi. Vi morate

da odgovorite prvo na jedno osnovno pitanje, da li je dozvoljeno slikanje ili

nije, ako nije, za{to nije dozvoljeno. I drugo pitanje, je li on u pravu ili nije

u pravu. [ta ja mislim o Aligrudi}u li~no i o njegovoj stranci, to nema veze,

mogu ~ak i da mislim isto {to i ovi koji ga napadaju, ali to nije bitno. ̂ ovek

je pokazao jedan snimak, izvolite, odgovorite je l' on la`e ili ne la`e. Zna~i,

on je postavio stvarno jedno te{ko pitanje  - da li je mogu}no da je

parlament funkcionisao, da su kartice bile tu a poslanici iza{li, {to ne bi u

principu smelo, poslanik bi trebalo da izvadi karticu kada ode sa mesta, to

jeste pravilo. Zna~i, to je primer kako se stalno ljuljaju te na{e krhke,

tanke demokratske institucije i to pokazuje stra{nu neodgovornost vlasti. 

To sa Canetom je mnogo dramati~nije. Potpuno je jasno da je on bio

isporu~ilac tih cigareta za vreme Milo{evi}a. Ja ne znam vi{e nego bilo koji

gra|anin, ali jedna je stvar sigurna - ~ovek daje intervju u kome

najdirektnije ka`e da je postojala grupa u kabinetu Vojislava Ko{tunice

koja je vodila jedan rat. On ka`e  - ja imam materijalne dokaze za ovo, to je

bitno. I drugo, taj ~ovek ka`e  - ja sam to predao tu`ila{tvu. ^ujte, za{to

organizuju, {to je pravo nad pravima. Ne znam da li znate, dr`ava treba da

pomogne gra|anima da se politi~ki organizuju. U nekim zemljama kao

{to su Slovenija, pa i Nema~ka, stranke koje dobiju pola odsto na izborima,

a, pazite, nisu u{le u parlament, dobijaju pare iz bud`eta po jednoj

ispravnoj logici - ako je ipak toliko gra|ana za njih glasalo onda je to jedna

politi~ka ideja koja bi mogla da se razvije, mogla bi da bude zna~ajna u

budu}nosti i zato je treba finansijski podr`ati. Ovde je naravno potpuno

obratno, ovde ka`u da ne}e finansirati ni stranke koje su u parlamentu. To

je stra{no, niko ne reaguje, svi }ute, nijedna zemlja nema 10.000 potpisa

za registraciju, u Hrvatskoj je koliko znam i dalje 50, u Sloveniji je 300.

Slovenija, na primer, ima 2 miliona i 300.000 stanovnika, ona je tri puta

manja po broju stanovnika od Srbije, zna~i po toj analogiji Srbiji bi trebalo

900 do 1.000 potpisa. 

Vi u stvari pravite izbore pre izbora i to je ono {to ljudi ovde ne razumeju.

Demokratska stranka, Toma Nikoli} je kao sada takozvana evropska

desnica, HDZ srpski, i mo`da jo{ neka stranka, recimo Srpska radikalna

ili eventualno neka druga, i to ti je to. Zna~i, ti si sebi ograni~io izbor koji

mo`e{ da ima{, to je stra{no opasno i tu nema neke razlike u odnosu na

totalitarizam. Napravi}u sada jednu ekstremno grubu analogiju, ne

pravim stvarno direktno pore|enje, ali Hitler je u nekom trenutku ukinuo

~ak i izbore - idealni su do{li na vlast, diktatura, {ta }e ti vi{e. Ovo po~inje

da miri{e na neki stav da Srbiji ne treba ba{ mnogo stranaka, a to je

smisao demokratije. To je kora~i} ka diktaturi, izvinjavam se. Ne reaguje

naravno ni OEBS, ni ~uveni ambasador OEBS-a koji ka`e da je ovo

najidealnija zemlja u kojoj je ikad bio. To je takav jedan prezriv odnos

prema Srbiji - nisu oni u stvari za demokratiju, }uti, dobro je, jedva smo

dobili i ovu proevropsku koaliciju, takvu kakva je. Ali ovo se ti~e

budu}nosti moje zemlje, mene ne interesuje {ta misle na Zapadu. Ho}u da

svako ima lako pravo da registruje stranku i da iza|e na izbore, a onda

neka gra|ani ka`u {ta im se svi|a. Oni }e sami odlu~iti {ta }e rasti, {ta }e

opadati. Da je ovu logiku upotrebio Milo{evi}, Zapad bi sko~io, ali po{to to

radi Tadi}, onda je sve u redu. Kad Tadi} odvede nereformisanu

Socijalisti~ku partiju Srbije na kongres Socijalisti~ke internacionale, kad

im predsednik Socijalisti~ke internacionale Papandreu priredi intimnu

ve~eru, onda je to sve u redu. Kad pogleda bilo koja kamera bilo koji

sastanak nekog odbora Socijalisti~ke partije Srbije - na svakom zidu slika

Slobodana Milo{evi}a. Ne znam kako to ljudi ne vide ovde; zna~i, imamo

neke kao Evropejce, daj, podr`avaj to, bi}e jo{ gore.
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javnog tu`ioca je rekao, se}ate se - kad se zavr{i ovo su|enje, po~e}u. Kada

je advokat Sr|a Popovi} tvrdio da mu je ovaj to li~no rekao, on je opovrgao,

{to je bilo, znate, dosta tu`no, te{ko da je ~ovek ugleda Sr|e Popovi}a to

izmislio. Ne treba to Sr|i Popovi}u, znaju njega ljudi ovde dovoljno, ima on

svoju biografiju, i pravnu i advokatsku i u odbrani ljudskih prava. Ali,

koliko god to sve bilo `alosno, sad je taj ~ovek VD republi~kog javnog

tu`ioca. A {to sad ne reaguje? Sad je isto ono {to je tvrdio gospodin Popovi}

rekao Suboti}. O~igledno on ~eka da se sve zaboravi. Ali, ne}e se

zaboraviti. I danas se pi{u knjige o tome ko je ubio kralja Aleksandra u

Marseju, nije to nestalo i ne}e pra{ina pasti na atentat na Zorana \in|i}a,

varaju se oni. Varaju se oni koji ka`u  - sad je Srbija divna, {to time da se

bavimo. 

Stalno nam prikazuju slike kao de~je crte`e - znate kako izgleda tipi~an

de~iji crte`, ku}a sa prozor~i}ima, vrata, krov, uvek iz dimnjaka ide dim,

pored je uvek drvo, nekad bunar. E, tako izgleda i Srbija, nacrtano je da je

ona na pravom putu, samo {to nije dobila beli {engen, Mladi} samo {to

nije uhap{en, ima tu neka iskompleksirana Holandija koja nas maltretira

jer nije za{titila nikog u Srebrenici, ali, sad slu{ajte to, da u Srbiji nikada

bolja vlast nije bila, jer je ta vlast savladala krizu. Dinki} je, po obi~aju

naravno, {utnuo loptu van terena, rekao je da je kriza ve} prakti~no pro{la,

samo {to to ne misli ni kineski premijer, ni ameri~ki predsednik, ni Putin,

ni Medvedev, niko, oni se ne usu|uju tako ne{to da izjave. Zna~i, sve je

divno, samo ja koji postavljam ovo pitanje, vi koji imate tu emisiju, e-

Novine koje pi{u - mi smo ljudi koji imaju neke nejasne probleme, ne{to

im fali, smeta, ne{to s tim ljudima nije u redu, za{to oni uop{te to pitaju

kad je sve to jasno? 

Mene to uvek podse}a na parolu Musolinijevog fa{izma, "va`no je

krmaniti", on je krmano{. E, mi sad imamo krmano{a, bura, talasi, ali brod

je stabilan, znate ono, krmanimo, znamo kud idemo. Jedno sasvim

ozbiljno pitanje: a kud idemo? Ja uop{te nemam pojma kud idemo. Evo,

sad su nam nesvrstani najbolji, mo`da se pravi nova konferencija u Kairu,

Bankoku. Rekao bih da taj raskorak izme|u proklamovanog i stvarnog,

izme|u frazetina koje kontrolisani mediji vrte i realnosti koju vide

gra|ani postaje sve dramati~niji. To me podse}a na onu scenu kad vam

neko ka`e  - ej, u{tini me, ne mogu da verujem, je l' se ovo stvarno zbiva?

Se}am se da sam se samo jednom u ̀ ivotu tako ose}ao, kad sam gledao na

televiziji Isto~ne Nemce kako demonstriraju i dr`e transparent sa slikom

Gorba~ova, pazite, generalnog sekretara Komunisti~ke partije Sovjetskog

Saveza, na kojem pi{e "Gorbi, pomozi nam". Mislio sam da ludim, Isto~ni

tu`ilac, koji stalno ho}e da istra`i politi~ku pozadinu, ili ho}e da pro{iri

istragu o atentatu na dr Zorana \in|i}a, nije reagovao? Bilo je potpuno

jasno da su se neki mediji pravili da to nisu videli, neki su onako, hajde da

ka`em, relativno korektno preneli, a neki su vodili kampanju protiv tog

istog Suboti}a. Pa, nije sad bitno kakav je on. Ako bih ja i{ao tom logikom,

pa {ta je sve svedo~io za{ti}eni svedok Dejan Milenkovi}? Dejan

Milenkovi} Bagzi je kriminalac, i to najcrnji, to je potpuno jasno, on je i

za{ti}eni svedok da ne bi i{ao na robiju. To je ista logika, ovaj ~ovek je

zaista bio tu, on je rekao da je postojala grupa koja je slala faksove. Koliko

je meni poznato, te podatke su valjda dobili advokati Mila \ukanovi}a u

Bariju. Za{to se na{e tu`ila{tvo ne obrati tom ~uvenom [elziju koga svi

tabloidi stalno citiraju, tom tu`iocu u Bariju koji navodno stalno vodi

istrage oko {verca cigareta, {to njega ne tra`e? Zna~i, dr`ava dr`avi,

tu`ila{tvo tu`ila{tvu, da se tra`i da on dostavi te podatke. Da li je ta~no, da

li je mogu}e da su iz kabineta Vojislava Ko{tunice prevo|eni tekstovi i

slati njemu, je l' to posao kabineta Vojislava Ko{tunice da {alje jednoj

stranoj zemlji tekstove prethodno prevedene na italijanski - a Suboti}

tvrdi da ima materijalne dokaze da je to ta~no. Da li je ta~no da je pokojni

vlasnik i urednik Nacionala Pukani} pla}en iz Beograda da vodi

kampanju protiv \in|i}a? 

Je l' vama logi~no da u Hrvatskoj iza|e, ne se}am se, valjda 38 nastavaka

tekstova o Zoranu \in|i}u kao o {verceru cigareta, {to je jedna

budala{tina, jer Zoran \in|i} je bio u opoziciji, ne mo`ete iz te pozicije

naveliko {vercovati cigarete. Mo`ete da stavite u gepek od automobila,

mo`ete i u kofer. Ako to ka`u, evo, ja prihvatam, Zoran \in|i} je nosio u

koferu cigarete. Pa, kako }ete {leper cigareta da prenesete preko granice

koju ~uva Milo{evi}, {ta, on je valjda pu{tao Zorana \in|i}a? Pa, nemoj da

se igramo, pa to ni najve}i mrzitelj Zorana \in|i}a ne misli ozbiljno.

Zna~i, kako je mogao Zoran \in|i} da {vercuje cigarete kad je bio u

opoziciji, i to progonjenoj? Ali, sudbina Zorana \in|i}a kao da nikog vi{e

ne interesuje. Fakti~ki, samo je Demokratska stranka rekla - mi molimo,

mi zahtevamo da organi dr`ave reaguju. Niko drugi. Ja vas samo

upozoravam da je Suboti} rekao u tom intervjuu, citiram: "To je grupa koja

je u~estvovala u ubistvu Zorana \in|i}a, pripremala je teren i ja molim

tu`ila{tvo da na to reaguje." Pazite, taj ~ovek to ka`e i svi se posle jednog

dana pona{aju kao da on to nije izgovorio. Ne znam da li Srbija stvarno

mo`e na ovom zata{kavanju politi~kog ubistva ba{ mirno da spava. Znam

da va{i slu{aoci misle kao ja, znam da veoma mnogo po{tenih ljudi u Srbiji

`eli da se to ra{~isti do kraja, ali ko je taj koji to spre~ava i ne}e? Evo, ovo

je bio jo{ jedan povod da se o tome razgovara. Dana{nji VD republi~kog
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slika dana{nje Srbije, simbol. Sve je PR, sve su spin-doktori, sve je {minka,

le{ je na{minkan. Kad ka`em le{, mislim na le{ antievropske politike, le{

tih floskula o tome da Srbija ima svoje posebno mesto. U trenutku

priznanja Kosova od strane ve}ine tih zemalja vi organizujete skup protiv

njih, zapalite im ambasade i posle toga se vratite iz Rumunije i ka`ete da

ni{ta nije bilo.

Pogledajte ovaj trenutak kada vlada pravi komisiju da tra`i kosti Dra`e

Mihajlovi}a. Mene to zaista mu~no podse}a na ono pripremanje za rat,

Prebilovci, se}ate se, va|enje kostiju, podse}a me na te monstruozne

usta{ke zlo~ine, to no{enje kostiju, ta manipulacija kostima bila je

priprema za novi rat sa porukom  - e, vidite kako }ete pro}i. [ta zna~i sad

to traganje za kostima Dra`e Mihajlovi}a? Ako neko smatra da treba da se

revidira sud istorije, pa neka to ka`e. Ako je teza, {to neki proturaju,

op{teljudska, da se svako sahrani kako treba, ja se sla`em, ali ja molim

onda, u Beogradu je ubijeno 10.755 Jevreja, na Banjici, u Jajincima, svaki

taj ~ovek ima da se na|e i da se sahrani na isti na~in kao Dra`a Mihajlovi}.

Govorim sad samo o Beogradu, ne govorim uop{te o strati{tima u Srbiji.

Ako je to ono ~ime }e Srbija da se bavi slede}ih godina, molim, ali su onda

svi jednaki pred smr}u. Ali, nije ta~no, to traganje za kostima je politi~ka

odluka, to odvratno licitiranje, taj poziv da se jave da kona~no sahranimo

na{eg |enerala, zna~i, to je revizija istorije.

Ali ima li Demokratska stranka stav o tome? Pa, ona je glasala kad je

Ko{tunica imao prvu vladu tri godine, na predlog Vuka Dra{kovi}a

izglasan je zakon da se izjedna~avaju prava boraca ravnogorskog i

oslobodila~kog pokreta, Demokratska stranka je za to glasala. Zna~i, ona

je tada imala politi~ki stav da je to isto. Ja nisam glasao, se}am se, iz sale

je iza{lo ono malo poslanika Socijalisti~ke partije, sa~ekao sam da oni

iza|u i iza{ao i sâm, u znak protesta, nisam hteo da iza|em s njima, jer

stvarno ne `elim da budem u tom dru{tvu. Pa, neka ka`e onda Tadi} da

misli da je Dra`a tragi~na li~nost istorije, da je Dra`a u stvari oslobodilac...

Sad zamislite u Francuskoj da Sarkozi koji je desni~ar izgovori  - ma ne,

na{a istorija nije bila pravedna, kako smo smeli mar{ala Petena da

osudimo na smrt, on nije pogubljen samo zato {to je bio tako star, kako

smo smeli... Pa, Francuska je osudila na smrt svog kolaboracionistu, o

~emu mi pri~amo? Hajde da pomenem i Milana Nedi}a - ka`u da je Milan

Nedi} bio spasilac Srba, a ja sad samo pitam ovo: po{to je on ogroman broj

odluka doneo protiv jevrejskih gra|ana, ja mogu da ih citiram sve, i to sve

tokom '41, po{to je on doneo mnogo odluka protiv komunista, njegova

Nemci za koje smo mislili da najvi{e na svetu mrze komunizam nose

transparent "Gorbi, pomozi nam"! Zna~i, imate te neverovatne situacije u

`ivotu, i tako je sad sve vi{e i u Srbiji. Ima mnogo viceva koje ja ne volim,

koji teraju {egu sa du{evnim bolesnicima, ali oni uvek po~ivaju na tome

da ludaci ne{to rade a prave se da je normalno. Jedan od tih odvratnih

viceva o njima ka`e kako neki ~ovek do|e u bolnicu i vidi kako ovi ska~u

s trambuline u bazen pa ka`e "vidite, ovo je fascinantno, obi~no se ka`e

men sana in korpore sana, zdrav duh u zdravom telu, a vidite, ovde je duh

oboleo, a telo fantasti~no". A drugi mu odgovara "gospodine, da jo{ ima

vode u tom bazenu..." Ali Srbija tako po~inje da izgleda, ska~e{ u bazen, sve

je divno, ali nema vode u bazenu. Pu}i }e to u jednom trenutku, jer

normalni ljudi ne mogu predugo u tome da budu. 

Naravno da je Ko{tunica bio grobar demokratske, evropske Srbije, on je

po~eo, odu{evljen {to je premijer, usvajanjem niza evropskih zakona, ali

politika uvek vrlo brzo poka`e svoje pravo lice. I naravno, on je zavr{io

tako {to je palio ambasade. Taj miting je, me|utim, zakazala i

Demokratska stranka, ministri iz Demokratske stranke su stajali na toj

bini, a i Tadi} je bio jedan od ljudi koji je sazvao miting. Naravno, on je

onda odjednom izmislio da ima slu`benu posetu Rumuniji, po nekim

legendama je, kad je zavr{io sastanak sa predsednikom Rumunije, sedeo

u na{oj ambasadi u Bukure{tu i gledao to na televiziji. E, to je meni

simboli~ki, ta scena bine gde sedi njegova stranka, a njega nema, to je

meni slika na~ina na koji on vidi vlast. Ako je on bio protiv tog mitinga {to

ga je sazivao? Ako je promenio mi{ljenje, trebalo je to da ka`e. To je

politika nepreuzimanja odgovornosti ni za {ta. Zna~i, sazove{, a onda tebe

nema, ali tvoji sede. 

To se ina~e u teoriji komunikacije, pa kasnije u terapiji, zove double-bind

poruke, poruke suprotnog zna~enja. Sazvao si skup, ali tebe nema, ali su

bili tvoji, a ti nisi mogao. Ko{tunica je naravno tim mitingom zavr{io svoje

odnose sa Zapadom. E, sada, ako je Ko{tunica sahranio u tom trenutku

evropsku Srbiju, {ta radi Tadi} s tom Srbijom, {minka taj le{ ili {ta? Ho}e

da ka`e da ne mo`emo i}i tim putem? Za{to je do{lo do nasilja, za{to su

re~i na mitingu bile antizapadne? Nemoj da se igramo, pa sav taj miting je

bio protiv Zapada. Priznali ste Kosovo? E, onda }u ja vam demoliram

ambasadu. Zapravo, paradoksalno je, taj mladi} je, koliko god bio huligan,

nahu{kan to da uradi. Vuk Jeremi} je u parlamentu - ja sam sedeo i slu{ao

- rekao da je na{a spoljna politika direktni kontinuitet Ko{tuni~ine

spoljne politike. Sa paljenjem ambasada? To je ta, kako bih rekao, potpuna

nedoslednost u politici i opasna demagogija. Za mene je ta slika postala
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su onda pitali  - veliki u~itelju, a da li treba onda svi da mrze tog ~oveka, on

je rekao  - ne treba, a kako treba da bude, on je rekao  - dobri ljudi treba da

vole tog ~oveka, a lo{i ljudi da ga ne vole.

(Marianne Faithfull - Last Song)

Svetlana Luki}: 

Bila je ovo Marijan Fejtful, a na kraju Pe{~anika slu{ate Biljanu

Srbljanovi}.

Biljana Srbljanovi}: 

Diskusija oko toga da li }e se menjati Ustav ili ne, koliki je broj poslanika,

{ta se doga|a u skup{tini, do toga da li }emo biti na beloj {engen listi ili

ne, do svetske ekonomske krize, do toga da ljudi automotivacijom

poku{avaju da re{e najelementarnije pravo na ishranu i na ̀ ivot - sve to se

jednako stavlja u jedan senzacionalisti~ki kontekst. To je ne{to kao u

Bagdadu, gde ti i dalje svaka tri dana javljaju 30 mrtvih, 50 mrtvih, 150

mrtvih, a ti se ve} vi{e ni ne osvr}e{ na to. ^ini se da je ~itav svet na neki

na~in pred jednom velikom prekretnicom, a da mi uop{te toga nismo

svesni. I oni koji misle da su svesni mislim da puno gre{e kada se

priklanjaju nekakvom paralevi~arenju i pozivaju na te{ke i glupe re~i kao

{to su komunisti~ki sistem, biv{i socijalisti~ki sistem od pre 30 godina. To

~uje{ i u Francuskoj, po Evropi, a to je potpuno sumanuto po{to je svet

oti{ao dalje. Ono {to mi se ~ini da ljudi ovde uop{te ne shvataju je da

pristupaju demokratizaciji i stvaranju civilnog, normalnog gra|anskog

dru{tva nekako darvinisti~ki i smatraju da je to jedan proces evolucije koji

}e se kad-tad dogoditi. To nije samo na{a gre{ka. Imam utisak da su neke

razvijene zapadne demokratije poslednjih 25 godina, ohrabrene velikim

procesima pre svega u biv{oj Isto~noj Evropi, zaklju~ile da je to jedna

potpuno neminovna stvar i da je sad samo pitanje da li }e se uspostaviti

liberalno-kapitalisti~ki sistem ili }e to biti taj kontrolisani dr`avni

kapitalizam, kao {to je u Rusiji ili, na primer, Kini, ili }e biti ju`noameri~ki

model. To je sad kao rat izme|u dva oblika kapitalizma. 

Mi smo tu u jednoj stvarno prili~no mra~noj grupi, mislim da smo me|u

poslednjima u Evropi, ali smo u jednoj velikoj svetskoj grupi, a to su

uglavnom fundamentalisti~ke zemlje u kojima su veliki zlo~ini, nema

nikakvih ljudskih prava, u kojima su islamisti~ke grupe u`asno jake, u

kojima terorizam cveta. Mi smo u toj grupi koja kaska i mo`e da nam se

dogodi da se na nama doka`e da ta darvinisti~ka teorija o uvo|enju

demokratije uop{te ne mora svuda neminovno da se dogodi. Mi smo pre

policija je hapsila komuniste i simpatizere komunizma, da li su komunisti

Srbi, da li kad si komunista vi{e nisi Srbin? 

Ako je Nedi} spasavao samo Srbe, kako nije spasavao Srbe komuniste? Ili

se ovde implicira da kad si komunista, ti si `ivotinja koju mo`e da ubije

svako? Da li je Srbin komunista jo{ uvek Srbin? Ali to je tako|e slika

dana{nje vlasti. Evo, bili smo na tribini vi i ja gde je ~ovek ustao i po~eo da

hvali Nedi}a, kako je sve bilo uredno, kako su svi dobili ud`benike,

idealizovao je, i, se}ate se, vi ste planuli i pitali ste ga "da ste bili jevrejsko

dete tada, da li biste to govorili?". Meni je bilo neprijatno, iskreno da vam

ka`em, jer i to {to je on rekao je posledica onoga {to imate po medijima.

Zamislite, sad su Ma|ari stra{no sve~ano proslavili 50 godina od ustanka,

pobuna protiv komunizma sa toliko `rtava, zamislite da neko ka`e tako

ne{to. A to je isto kao kod nas, ali kod nas to pro|e, niko ne reaguje. Ka`u

ljudi  - pa, ~ekaj, {to se bune, pa ba{ je komunizam za 50 godina, za 20

godina, sa~uvao Ma|are. Ej, a to su heroji, taj pukovnik Meleter i, naravno,

Imre Na|. Samo u Srbiji se borba protiv tiranije smatra `rtvovanjem

srpskog naroda, pa to je bolesno. Pa, ~ekajte, {to Kara|or|a ne optu`e,

znate koliko je Srba stradalo u ustancima i borbama protiv Turaka? Pa, {to

ne ka`u  - kakav Kara|or|e, to je bitanga, trebalo je ~ekati da se raspadne

Otomanska imperija. Moram da ka`em da je mu~no to sve slu{ati.

Svetlana Luki}: 

A koji je cilj toga?

@arko Kora}: 

Istorijsko pomirenje, da svi budu u pravu, to je sad ideal Srbije, sve je kao

neki puding. To ve} ide do analogije da ste vi bo`je stvorenje. Ako neko voli

hri{}anstvo i hri{}anske analogije, pa dobro - Isus je bar jednom bio

agresivan, uzeo je {tap, pa se, kad je u{ao u Jerusalim na magarcu, razjario

kad je video pare ispred hrama, to ga je posebno pogodilo, pa je onda to

razbio. I on je o~igledno protiv ne~ega bio. Ali samo u Srbiji nema toga

protiv ~ega ste, nego ste za sve i to je, kako bih rekao, tragikomi~no, to je

jedna beda. Tu`na je Srbija danas, ne u~estvuje ni u ~emu, ali smo

proslavili Dan Evrope. Pa, taj Dan Evrope je dan pobede nad fa{izmom, a

deo tog fa{izma su bili i Ljoti} i Nedi}, i Dra`a je sara|ivao, mo`da nije

po~eo, ali je tako zavr{io. Imate jednu bedu odnosa prema sopstvenoj

pro{losti zato {to ho}ete sva~ije glasove. Eto, to je cela tajna, ho}ete svi za

vas da glasaju, i ~etnici i partizani i nedi}evci i ljoti}evci... Se}am se, ~itao

sam Konfucija, koji na jednom mestu ka`e, pitali su da li u jednom selu

treba svi da vole jednog ~oveka, a on je rekao  - ne treba da ga vole svi. Pa
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kojima oni deklarativno govore i po{tuju i primenjuju, ni{ta na tom planu

ne rade, ali mi je dovoljno da oni to govore. I to je svedeno na to - hajde ti

reci u moje ime ne{to {to ja ho}u da ~ujem, samo to da ~ujem, da ne}u

umreti od raka, a onda rak ne moramo uop{te da le~imo, on }e nekako sam

od sebe... Mislim, svi }emo istruliti sa time. 

Nau~no je dokazano da ne mo`e{ da uspostavi{ demokrati~no dru{tvo ako

nema{ socijalna prava. Potpuno je jasno, hajde, pogledaj neke

islamisti~ke zemlje - gde god ima{ visok stupanj korupcije, ima{ stra{no

visok stupanj nacionalizma i religijskog integrizma, fundamentalizma.

Sve te arapske zemlje imaju prevashodno problem siroma{tva i problem

korupcije, i ti nema{ veru u sistem vo|en nekontrolisanom vla{}u, koja je

u nekontrolisanoj kra|i i korupciji do te mere metastazirala u ~itavo

dru{tvo da se ljudi onda okre}u jednoj drugoj vrsti demagogije. To se

de{ava svuda. Zna~i, nije dovoljno da ja imam jednu politi~ku grupaciju na

vlasti koja iza|e i ka`e da `eli borbu protiv, ne znam, nacionalisti~kih

aveti pro{losti, ka`e da osu|uje Srebrenicu, osu|uje ratne zlo~ine itd, a ne

radi ni{ta na tome. Pa, ~ak i ovi koji bi kao ne{to da rade na tome

istovremeno u~estvuju u jednoj stravi~noj korupciji, akteri su te stravi~ne

korupcije pod kojom dru{tvo posr}e. I ti sad ovde ima{ ljude koji seku sebi

delove tela ili blokiraju gradove, ili u Francuskoj kidnapuju direktore

fabrika. Mi smo nau~ili to u istoriji, ludizam, oni uzimaju pare, razbijaju

ma{ine. 

Zbog ~ega bujaju svi ti ekstremisti~ki pokreti? Zato {to se ljudi neminovno

okre}u, ka`u - aha, demokratija je plja~ka, idem ja ovamo gde nije plja~ka,

jer tog radnika iz Kragujevca ipak vi{e boli to {to on nema {ta da jede i da

dâ svojoj deci da jedu nego zlo~in u Srebrenici. I ni{ta mu ne zna~i da iza|e

sada bilo koji od savremenih politi~ara i ka`e  - ja osu|ujem zlo~in u

Srebrenici, a zatim u~estvuje u plja~ki dr`ave koja dovodi do toga da

njegova deca nemaju {ta da jedu. 

Naravno da }e da se okrene, ju~e je Toma Nikoli} po~eo predizbornu

kampanju za opet neke izbore, a {ta su ciljevi? Borba protiv korupcije,

kriminala, za bolji `ivot i samo {to nije rekao "za mir u svetu i protiv

globalnog zagrevanja", do toga nije dobacio. Ali je rekao  - mi zahtevamo

da se izborima zaustave ovi koji su na vlasti, koji su kriminalci, plja~ka{i

koji narkoticima truju na{u decu. ^ekaj, o ~emu ti govori{, kome se

obra}a{? Da li je to ona ista retorika  - drogiraju nas sa Zapada, hipnozom

deci ubacuju heroin u mozak, demokratija je jednako narkomanija? Da li

se mi to vra}amo retorici s po~etka 90-ih? Zna~i, gra|ani gledaju, probaju,

glasaju za ne{to, poku{avaju nekom vrstom minimalnih promena. Ljudi

dvadesetak godina prvi put pri{li vi{estrana~ju, tada smo uveli sistem

izbora. I to je jedina institucija koja postoji ovde, mi otad imamo izbore,

koji ni{ta ne nose. Zna~i, da li }e biti 250 ili 150 poslanika, to je potpuno

besmisleno, i mislim da je to mnogo ljudi ve} reklo, da je svima to potpuno

jasno. Bolje je, kao u Riziku - raspodeli ono ku}ica i zastavica koliko ima{,

pa koliko si tih `etona ili poena osvojio na izborima, i na osnovu toga se

nekih pet ljudi dogovara oko svega. Ali nama se name}e ne samo da je

demokratija diktatura ve}ine, nego da ti ljudi nemaju nikakvu

odgovornost i da su oni obavezni vojnici svoje partije, da je demokratija

zapravo koliko koji klub dobije poena, a kako }e ko da iskoristi te poene,

da li la`u}i i kradu}i, to je na njima. A ti kao {to si glasao sad, tako ~ekaj

slede}e izbore pa glasaj druga~ije. Zna~i, da li }e da smanji sa 250 na 150,

to je potpuno besmisleno, ne razumem tu vrstu razgovora. 

A zatim, ni{ta ne zna~i ni da imamo izbore, jer izbori ovde ni{ta ne donose.

Za {ta god da glasa{ ili misli{ da glasa{, to nije to. Ni ljudi za koje glasa{,

ni njihove ideje, jer su one ili la`ne ili se promene prvom prilikom ako

mogu da se naplate u nekom suprotnom smislu. Sada ne samo da neko ko

je govorio da po{tuje nezavisnost Kosova o tome vi{e ne govori, nego svi

}ute na sve teme za koje su pla}eni i izabrani da govore. A }ute jer njih

niko ne pita da govore. Gra|ansko dru{tvo ovde ne postoji. Ima neka

teorija po kojoj za uspostavljanje demokratije treba da ima{ Ustav,

slobodno tr`i{te i gra|ansko dru{tvo, civilni sektor. Za Ustav ti navodno

treba {est meseci, za slobodno tr`i{te {est godina, a za gra|ansko dru{tvo

ti treba dve generacije. Mi sada imamo 20 godina od prvih vi{estrana~kih

izbora, ove godine - mi nemamo ni Ustav, ni to {to treba da se uradi za

samo {est meseci. Da ne govorim da kod nas imati slobodno tr`i{te

podrazumeva da svako mo`e slobodno da krade, pre svega ako je u sprezi

sa vla{}u, ali i u opoziciji, bitno je samo da si u vezi sa institucijama bilo

kakve vlasti. To se zove slobodno tr`i{te, a ne postoji nikakva niti

socijalna zabrinutost, niti socijalna pravda ljudi koji bi trebali da

formiraju taj gra|anski sektor. Mene to najvi{e poga|a, ja nemam {ta da

zamerim ni vlasti, ni opoziciji, nemam vi{e nikakva o~ekivanja od njih,

ni{ta mi od njih ne treba, ne}u vi{e nikad da glasam ni za koga od njih i

smatram da vi{e ne}u ni da iza|em na izbore, zbog toga {to izbori zapravo

ne donose ni{ta. Ali veoma sam razo~arana gra|anskim dru{tvom u ovoj

zemlji, kojem je dovoljno samo da se uhvati za jednu manju ili ve}u

deklarativnu misao, ali ne gleda nikakvu {iru sliku. 

Ja znam da je ta deklarativna misao neiskrena, znam da ti za koje ja

glasam ni{ta ne rade da zaista stvore dru{tvo u kome se vrednosti o



220

15
.0

5
.0

9
. nisu nikad spremni za neke velike promene, nego sve mora polako, svi

ljudi svuda su mrljavi, nema ovde neke snage da se cimne{ i ka`e{  - bre,

dosta, sad je ova crta, i napravi{ neku vrstu revolucije u sebi. Te

minimalne promene su te dovele do toga da samo neki isti ljudi cirkuli{u

i plja~kaju sve {to mo`e da se oplja~ka, a ti si glasao za njih jer su oni, kao,

protiv zlo~ina u Srebrenici. Naravno da }u da se vratim na ono od ~ega sam

krenula: ja ne}u vi{e da glasam, ne}u vi{e da izlazim na izbore. 

Korupcija postoji svuda u svetu, to je potpuno jasno, postoje dr`ave u

kojima je ona ka`njiva, pa nekada te ulove, nekada te ne ulove, ali

sistematski poku{avaju da te ulove. A postoje dr`ave kao {to je na{a, gde je

ona sistematski neka`njiva, korupcija ovde zna~i biti snala`ljiv biznismen.

Zbog ~ega bi mi uop{te imali parlament, ni{ta tu ne treba da postoji, jer oni

zapravo ni{ta ni ne rade. Ne rade ~ak ni ovi za koje ja glasam. Predsednik

mog poslani~kog kluba, na primer, predlo`i zakon za koji glasa samo dva

poslanika, a u mom poslani~kom klubu ima 15 poslanika. Pa gde je ovih 13,

~ove~e? Pa, ako ti ne mo`e{ da na'vata{ svojih 13 poslanika koji se mlate

negde okolo, nego ima{ ova jedina dva majmuna koji su odgovorni i sede tu

i glasaju, {to predla`e{ taj zakon, {to u~estvuje{ u tome uop{te? Ti zna{

unapred da zakon ne}e pro}i, ali kao, eto, ti si rekao. A ni tvoji ljudi nisu u

stanju da do|u da sede tu, ~ove~e, da se ne pomere odatle i da glasaju za to,

pa barem nominalno, bre, da se vidi 15 ljudi. Za mene je to potpuno

nedopustivo. Za{to bih onda dalje glasala za to? 

Ta pri~a o finansiranju stranaka je potpuni kraj politike. Ako ima{ jedan

finansijski centar koji finansira sve stranke, o ~emu mi onda govorimo? I

taj finansijski centar je oboga}en kroz korupciju koju mu omogu}avaju

oni koje on finansira. I to je sad neko takmi~enje, ti na izborima u stvari

tr~i{ trku da se poka`e{ tim finansijerima, da zauzme{ poziciju, da bi oni

ovima dali vi{e, tebi manje. Vladu je pravilo nekoliko finansijera sa

nekoliko stranih ambasadora, to niko ne krije. Mislim, koja je to

demokratija, izvinite! I potpuno je normalno da onda neki gra|anin koji

ne zna kako da spoji 1. i 5. a ne 1. i 31. u mesecu ka`e  - ma, ne}u, bre, vi{e

da glasam za ove. Vidi{, to je to liberalno tr`i{te, ponovo se okre}e{ ovima

koji te vode u jednu totalnu izolaciju, naravno, da bi oni do{li u poziciju da

kradu i plja~kaju. Mislim, nema{ pravo ni{ta da ka`e{ ako ne objavi{ ko ti

finansira stranku i ne razumem u ~emu je problem. Za mene je prili~no

neobi~no da, na primer, pro~itam u izve{taju svoje stranke da se ona

finansira dobrim delom iz ~lanarine. Ja, recimo, nisam nikad platila

~lanarinu, nisam ni znala da ima ~lanarine u mojoj stranci, ja sam mo`da

zbog toga i uklonjena iz te stranke po{to sam neredovni plati{a. I ovom

prilikom se izvinjavam stranci i `elela bih da platim svoju zaostalu

~lanarinu za poslednjih godinu dana. Jednostavno, smatram to malo

neukusnim, to jednostavno nije u redu, to nije sistem vrednosti iza koga

ja mogu da stanem.

Iako je moja kritika mo`da okrenuta ka tim akterima politi~kog `ivota

zapravo me oni ni ne zanimaju. Zanima me publika, zanimaju me gra|ani,

zanima me to gra|ansko dru{tvo, zanimaju me intelektualci, zanima me

za{to je ljudima to dovoljno - pametnim, inteligentnim ljudima koji su

poslednjih 20 godina poku{avali da budu neki intelektualni sto`er

reformi, da guraju, da izguraju tog Milo{evi}a, da budu protiv rata, da

izaberu \in|i}a, a ne Ko{tunicu, da guraju da se ubistvo \in|i}a ne

zata{ka. I sad kao odjednom svi kao da ka`u  - pa, dobro, meni je dosta da

mi neko ka`e "to je tako" i ja }u da sedim i da krckam taj svoj mali

intelektualni `ivot u svom }o{ku jer nije sada trenutak, nije prilika da se

talasa na bilo koji na~in. Prili~no sam razo~arana {to se ljudi svakodnevno

suo~avaju sa sve ve}im i ve}im aferama koje direktno dovode do toga da

neki drugi zlo~in u Srebrenici postane mogu}. To nije nikakva teorija,

hipoteza, to je nau~no dokazivana ~injenica. Dru{tvo koje }e bankrotirati

}e biti savladano i preuzeto od tvrdih nacionalisti~kih, integristi~kih,

religioznih, fundamentalisti~kih snaga i bi}e u stanju da povede neki novi

rat. Li~no smatram da je to {to Boris Tadi} i njegov ministar Jeremi}

govore uporno o Kosovu tako|e jedna velika dimna zavesa. To {to se mi

nerviramo jer su oni tobo`e okrenuli Demokratsku stranku, jednu

gra|ansku stranku, ka totalnom nacionalizmu, to uop{te u stvari nije

ta~no, njih to ne zanima. Te ljude to uop{te ne zanima, njih zanima da oni

podi`u dimnu zavesu, da koriste tu pri~u o nacionalizmu, a da se

istovremeno vr{i takozvana privatizacija, odnosno plja~ka dru{tva. S

druge strane, ima{ gra|ansko dru{tvo i gra|anske stranke ili politi~ke

aktere koji govore protiv nacionalizma, to tako|e nikog ne zanima. Ni njih

to ne zanima, nego su oni pokri}e za ove iste ljude koji plja~kaju ovu

dr`avu. Za mene je to potpuno nedopustivo. Onda nekako napravim

nekakav sistem jednakosti izme|u toga, ovaj {to ide za teritorijalni

integritet i suverenitet, to je jedna prazna i glupa floskula koja me nervira.

Kao {to njih nervira to {to ja govorim Srebrenica, Kosovo, Srebrenica,

Kosovo. Ali, sve to su prazne re~i, to su lju{ture, na tome se su{tinski

uop{te ne radi, nego je pokri}e za plja~kanje dr`ave. Imam utisak da su

ljudi postali kukavice. 

Ovo sada govorim kao da nemam nikakve veze sa tim, iako nisam iza{la iz

svoje stranke, ali ne znam da li sam izba~ena iz stranke ili nisam, s
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. obzirom da nisam vi{e ni na listi potpredsednika. Nisam pozivana na

sastanke predsedni{tva, u subotu je skup{tina moje stranke, nisam

pozvana ni na sve~ani ni na radni deo. Na sve~ani deo bi me mo`da manje

zanimalo da do|em, ja bih volela da u~estvujem u tom radnom delu i da

delegatima u jednoj demokratskoj proceduri ka`em {ta mislim da je

problem ~itavog dru{tva, pa samim tim i stranke ~iji sam ~lan. Ali, dobro,

nemam tu priliku, pa to govorim ovim putem i verovatno }u se time

zameriti stra{no velikom broju ljudi koji smatraju da nije trenutak, nije

prilika, ne treba otvarati nove frontove, i ja frontove na neki na~in ne

`elim ni da otvaram. Ja samo `elim da se odgovorno pona{am prema

svojoj politi~koj misli. Mislim da su gra|ani kao {to sam ja totalno

pora`eni, potpuno marginalizovani i da u ovoj dr`avi caruje neka druga

vrsta, kako da ka`em, merkantilisti~ke demokratije koja odgovara samo

jednoj jako uskoj eliti, a ostatak gra|anstva }e to pogoditi mnogo vi{e

nego svetska ekonomska kriza. Pa, ja to sada otvoreno ka`em, mo`da }e

jo{ neko da se slo`i sa mnom, a mo`da }e svi da me prezru, ali u svakom

slu~aju ja svoju politi~ku ideju `ivim tako {to i kada je neprijatno, ja

ka`em. Pa, kako god da bude. Nemam {ta da zamerim politi~kim elitama,

imam da zamerim gra|anima, glasa~ima, ljudima kao ja, koji }ute i

gledaju na drugu stranu. 

Ljudi moraju da znaju, ovo {to mi imamo, to nije demokratija. Drugo, na{i

izbori podse}aju na izbore za mis, ima{ mis i dve pratilje, mis {arma, mis

fotogeni~nosti, koje su kao neke pri{ipetlje, ali i one se ogrebu za neku

naslovnu stranu i za neku manju reklamu, i one }e da uzmu neku lovu. To

je ulaganje u sebe i u svoju budu}nost, u budu}nost svog bankovnog

ra~una. Ja sam glasala za Borisa Tadi}a na izborima kada je on oborio

vladu Zorana @ivkovi}a time {to je priznao aferu Bodrum. Odli~no se

se}am njegovog intervjua na nekoj Kari}evoj televiziji, kakva bizarnost,

zamisli, gde je prvi put priznao da je afera Bodrum postojala. Mislila sam,

ej, bre, ovaj ~ovek }e da se sunovrati sada, ali ima hrabrosti, i ovo je neki

novi po~etak. Bi}e jedan period gde }e neko drugi da uzme kajmak od toga

{to si ti priznao jednu kra|u u parlamentu, ali mislim da to vodi moralnoj

rehabilitaciji dru{tva i da u slede}em koraku, na slede}im izborima ti

mo`e{ samo da se uspostavi{. To je tako i bilo, samo {to je od sopstvenog

priznanja afere Bodrum on preuzeo mehanizme da sâm mo`e da pravi

aferu Bodrum. Zna~i, on je priznao tu aferu zbog toga {to je nije on

napravio, da bi preuzeo vlast i mogao da je pravi. Sad uporno ima{ takve

stvari. Poslednji je taj cirkus sa Aligrudi}em koji snima kartice, da li

postoje kartice ili ne, ko kako glasa itd. 

Mislim, mene je toliko sramota toga, ja crvenim, to je transfer

neprijatnosti, mene je u njihovo ime sramota, ali me je mnogo vi{e

sramota na~ina na koji reaguje vlast, {ta oni govore, kako prave cirkus od

toga, kako izlazi ponovo taj ^anak i govori o Hari Poteru i Milo{u

Aligrudi}u, kakvo je to poni`avanje institucije parlamenta. Demokratska

stranka nema nikakav koncept, nema nikakvu misao, to nije

nacionalisti~ka stranka, to je stranka borbe za vlast. Oni se kao stranka

iscrpljuju prvo u borbi za vlast u samoj stranci, a zatim u borbi za vlast u

dr`avi, to je sve {to oni rade. Oni su jedan perpetuum mobile, tu ni{ta

drugo ne postoji. Mo`e da nam se dogodi da ostanemo zemlja koja

na`alost nije uspela da pro|e period tranzicije, mo`e da nam se dogodi da

padnemo na tom ispitu i da nekako ostanemo u tom nekom interegnumu,

kao oni ve~iti studenti {to sa 42 godine i dalje studiraju prava. Tako }emo

i mi slede}ih 20-30 godina biti u periodu tranzicije koju nikada ne}emo

umeti uspe{no da savladamo. Da ti je neko 2000. godine rekao da }e ti

2009. godine demokratski predsednik zabranjivati javno licitiranje

datumima sa {engen listom, ~ove~e, pa ti bi rekao  - idi, bre, ne lupetaj. E,

to se sada dogodilo i bojim se da }emo biti primer evropske dr`ave koja je

pala na ispitu tranzicije, zauvek ostala u periodu tranzicije, dokle god

ovde bude bilo malo para da se oplja~ka, a onda }e samo u nekom trenutku

neko objaviti bankrot, }ao, ugasiti svetlo. Toliko }e Srba tada ostati da

}emo mo}i svi da se smestimo negde u neke druge dr`ave, ako tada

budemo skinuti sa bele {engen liste. 

Oni samo krpe rupu od danas do sutra, kao najsiroma{niji gra|ani. Zna~i,

nema {tednje, nema razmi{ljanja o prekosutra, nego samo {ta }u danas da

ru~am, ne {ta }u da ve~eram. Samo {ta }u ja sada iz udarca mo}i da

zakrpim, da se zadr`i ova dr`ava i ne skruni, dokle god jo{ mo`e ne{to da se

u}ari. Tu nema nikakve empatije, mi imamo vlast koju nimalo ne zanima

kako ljudi ̀ ive, njih zanima samo da ne do|e do nereda, da im se ne blokira

grad. To je neki {upalj zub koji }e, kad bude{ zagrizao, da pukne. Oni samo

znaju da treba tvr|e da grize{ na drugu stranu, a na ovu malo meko, da taj

zub takav kakav je stoji. Samo da odstoji jo{ neko vreme dok ja mogu jo{

ne{to da izvu~em, a posle - nema pomo}i. Zbog toga mene ne zanimaju vi{e

uop{te te pojedina~ne stvari, ne zanima me ni broj poslanika, ne zanima

me ni koliko je ko{tao turnir Srbija open. Mene zanima to {to ovde ne vidim

nikakav globalni dr`avotvorni pogled, kuda mi idemo, {ta je na{ plan. Ne,

to misli samo kako da zadr`i onaj gangrenozni, truli zub. Svaki mesec ili

godina na vlasti meni, mojoj stranci, mojim prijateljima, ljudima oko mene,

mojoj deci, mojim unucima puni d`epove, i to je jedino {to me zanma. E, pa

ja u tome ne}u da u~estvujem i to tako {to }u javno da govorim ovo {to
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. govorim i {to }u javno da ka`em da odbijam od sada pa nadalje da

u~estvujem, dok se ne pojavi neka druga snaga, ne politi~ka, nego

gra|anska snaga i potreba da imamo drugu vrstu vlasti, odnosno drugu

vrstu politi~ke snage. Dok se to ne pojavi, dok se ne uspostavi minimum

konsenzusa {ta mi ho}emo, da ho}emo da uvedemo demokratiju, da

glasamo za zaista prvu pravu demokratsku stranku u posleratnoj Srbiji, ja

vi{e na glasanje da izlazim ne}u.

Stalno ponavljam scenu iz filma Kabare, kada pevaju Tomorrow belongs

to me i kada se prvi de~ko digne i svojim nemutiranim glasom po~inje da

peva u slavu fa{izma, a ona dvojica razgovaraju i jedan ka`e  - mi }emo

njih iskoristiti, lako }emo ih kontrolisati. A zatim, kada se ~itava Bavarija

digne u slavu Hitlera i peva Tomorrow belongs to me, ovaj ~ovek pita  - da

li zaista mislite da mo`ete da ih kontroli{ete? Imam utisak da smo mi

stalno u takvoj situaciji, da su i oni prvi nacionalisti u vi{estrana~koj

Srbiji, koji su podr`ali Milo{evi}a, koji su bili intelektualci, od Seleni}a do

Mihiza, zna~i ljudi koje ja po{tujem i cenim, koji su smatrali da }e mo}i da

ga kontroli{u, da on radi za njihovu stvar, shvatili isto to: zar zaista

mislite da mo`ete da ga kontroli{ete? Mislim da i ovaj civilni sektor danas

isto tako gleda  - nema veze ovo, to mi mo`emo da kontroli{emo, nego to

nama slu`i za ne{to drugo. Da li zaista misli{ da to mo`e da se kontroli{e?

Mislim da imamo u stvari jednu epidemiju nezainteresovanosti, ljudske

nesolidarnosti koja je prisutna prevashodno me|u elitama. To me

posebno boli, ose}am se posebno odgovornom zbog toga i mislim da je

moja obaveza da priznam i svoj stupanj krivice u tome. 

(Leonard Cohen - A Thousand Kisses Deep)

Svetlana Luki}: 

Ovako je Lenard Koen {aputao na londonskom koncertu, a {aputa}e

nadam se i nama 2. septembra u Beogradu. ^uli ste na kraju Pe{~anika

Biljanu Srbljanovi} koja }e zajedno sa Petrom Lukovi}em i Biljanom

Kova~evi}-Vu~o govoriti u ponedeljak na na{oj novosadskoj promociji. U

utorak smo u Kragujevcu, tamo }e govoriti Latinka Perovi} i Sr|a Popovi}.

Me|utim, idu}eg petka emisije Pe{~anik ili ne}e biti, ili }emo nas dve do}i

kada budemo obavile jedan u tom trenutku, mislimo, mnogo va`niji posao.

Evo kratkog obja{njenja. Do sada smo odr`ali 87 promocija {irom Srbije,

od Subotice do Pirota, od Bele Crkve do Soko Banje, od Star~eva do Novog

Pazara, i odlazili smo isklju~ivo na poziv, na poziv slu{alaca, nevladinih

organizacija, gradskih i seoskih knji`ara, domova kulture. Pre otprilike

dve godine po~eli su prvi problemi. Prvo nisu hteli da nam iznajme salu pod

komercijalnim uslovima, onda su po~eli nekoliko sati pre promocije da

nam otkazuju obe}ane sale. Selili smo se u kafane i kafi}e. 

A onda su, kao {to znate, bra}a i sestre iz Nacionalnog stroja, Sabora

Dveri, iz Nomokanona, Na{ih, po~eli da prekidaju promocije. Ve} jako dugo

nijednu tribinu ne mo`emo da odr`imo bez policijskog obezbe|enja. Na{im

promocijama je prisustvovalo vi{e od 20.000 ljudi, ali sada ve} i nekoliko

stotina policajaca u maricama, u opremi za razbijanje demonstracija ili u

ko`nim jaknama. Sve ~e{}e u grad ili iz grada ulazimo i izlazimo u pratnji

patrolnih kola. Sve je to naravno postalo jako mu~no, {to je, mislim, i bio

cilj onih koji u tako apsurdno velikom broju {alju policajce da nas

obezbe|uju. To naravno pla{i na{e slu{aoce i nervira gra|ane tih mesta u

kojima policija okupira centar grada. Umesto da prave cirkus u gradu

kada dolazimo, policija je mogla i morala da podnese prijave protiv makar

nekog od tih ljudi koji su jasno pokazivali da su do{li na promocije

isklju~ivo zato da bi ih prekinuli. 

Nisam ~ula da je neko od tih ljudi ka`njen, ali zato je posle promocije u

Pan~evu pro{le godine, kada su ljudi iz Sabora Dveri poku{ali da prekinu

na{u promociju protiv na{e go{}e na tribini Biljane Srbljanovi} podneta

prekr{ajna prijava za reme}enje javnog reda i mira. Slede}e ro~i{te je

Biljani zakazano za petak, 22. maj. Biljani je u pozivu zapre}eno da }e ako

se ne pojavi biti prinudno privedena. Ova svinjarija nije privatni problem

Biljane Srbljanovi}, ona je i na{ problem. Dakle, kako je ro~i{te zakazano

za petak mi ne}emo mo}i da se pojavimo u emisiji, i}i }emo sa Biljanom

Srbljanovi} u sud, a vas, slu{aoce Pe{~anika, pozivamo da nam se

pridru`ite. Ako je vreme za samoorganizovanje i za samoza{titu, onda u

redu. ^ekamo vas u petak u 9 sati ujutru ispred suda u Kneza Milo{a 47, a

vi{e informacija o ovome dobi}ete ovih dana na na{em sajtu

www.pescanik.net. Da zavr{imo sa jednim poklonom. 

Za kraj poklanjamo pet najnovijih knjiga Pe{~anik FM broj 14 koja je tek

iza{la iz {tampe i od danas se mo`e na}i u knji`arama B92 shop, Beopolis,

Plato, Stubovi kulture. Prvih petoro slu{alaca koji se jave na telefon 30-12-

092 knjige ~ekaju na portirnici dana{njeg slavljenika, Radija B92.
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@arko Kora}, psiholog,

Vesna Raki}-Vodineli}, profesorka prava,

Vesna Pe{i}, sociolo{kinja,

Biljana Srbljanovi}, knji`evnica

2222..0055..22000099..
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Dobar dan. Iako ne ~ujete glas Svetlane Luki} ni glas Svetlane

Vukovi}, ipak slu{ate Pe{~anik. Dana{nje specijalno i skra}eno

izdanje Pe{~anika vodi}e Milo{ i Sofija. Dve Svetlane su u ulici Kneza

Milo{a 47 u Beogradu, zajedno sa stotinak slu{alaca, autora,

sagovornika i prijatelja emisije Pe{~anik. Na toj adresi radi gradski

sudija za prekr{aje grada Beograda, koji je Biljani Srbljanovi},

dramskoj spisateljici i redovnoj sagovornici Pe{~anika, i ~estoj go{}i

na tribinama koje Pe{~anik organizuje {irom Srbije, nalo`io, pod

pretnjom privo|enja, da se danas pojavi u sudu. Policija je optu`ila

Biljanu Srbljanovi} da je kr{ila javni red i mir na promociji

Pe{~anika u Pan~evu pro{le godine.

Sofija: 

Malo podse}anje - 1. marta pro{le godine Biljana Srbljanovi} je bila

go{}a Pe{~anikove promocije u Pan~evu, zajedno sa advokatom

Sr|om Popovi}em i filmskim rediteljem Milutinom Petrovi}em.

Promociju je nasilno poku{ala da prekine grupa ~lanova udru`enja

Dveri Srpske, predvo|ena glavnim urednikom ~asopisa Dveri Srpske,

Bo{kom Obradovi}em. U tome ih je spre~ila publika. Oko dvesto

Pan~evaca je skandiralo "napolje, napolje!" i tako prinudilo policiju

da reaguje. 

Milo{: 

Tokom promocije stigla je i anonimna dojava da je u sali postavljena

bomba, a policija je te ve~eri spre~ila poku{aj tridesetak ~lanova

desni~arskih organizacija iz Beograda da do|u na promociju

Pe{~anika, tako {to im na ulasku u Pan~evo nije dozvolila da u|u u

grad. Nekoliko pripadnika desni~arskih i nacionalisti~kih

organizacija ipak je stiglo na promociju koju su poku{ali da prekinu. 

Sofija: 

Koliko je nama poznato, policija nije podnela prijavu protiv makar

nekog od tih ljudi. Ali zato je posle promocije u Pan~evu policija

podnela prekr{ajnu prijavu protiv Biljane Srbljanovi}. 

Milo{: 

Autorke i saradnici Pe{~anika pozvali su sve slu{aoce da iska`u

gra|ansku solidarnost sa Biljanom Srbljanovi}, koja je optu`ena za

ono ~emu se usprotivila na promociji u Pan~evu. Ispred zgrade u
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fizi~kih napada za{titila Mirka \or|evi}a, Latinku Perovi}, Vesnu

Pe{i}, Vesnu Raki}-Vodineli}, Teofila Pan~i}a, Biljanu Srbljanovi} i

druge goste Pe{~anikovih tribina. Retke su one promocije na kojima

pripadnici nacionalisti~kih i desni~arskih organizacija i pokreta

nisu poku{ali da naprave incident i prekinu promociju. Nikada niko

od ovih ljudi nije pozvan na bilo kakvu vrstu odgovornosti zbog sada

ve} ~uvenog prekida promocije Pe{~anika u Aran|elovcu, niti zbog

ometanja promocija u Futogu, Lazarevcu ili ove nedelje u

Kragujevcu. Na sajtu www.pescanik.net mo`ete videti snimak

incidenta koji se ove nedelje dogodio u Kragujevcu, kada je nekoliko

huligana vre|alo na{u go{}u Latinku Perovi} i poku{alo da prekine

promociju. 

Milo{: 

Na{i najredovniji gosti na promocijama, pored policije, pripadnici su

raznih nacionalisti~kih i desni~arskih organizacija, kakve su Dveri

Srpske, Na{i, Nomokanon, Nacionalni stroj i Obraz. Njima se ~esto

pridru`uju ~lanovi Srpske radikalne stranke i Nove Srbije. Na svim

promocijama na kojima desni~ari, ultranacionalisti ili klerofa{isti

poku{avaju da prekinu razgovor sa doma}inima i gostima, publika je

ta koja magi~nom re~ju "napolje" re{ava problem, jer u najve}em

broju slu~ajeva policija okleva da reaguje i udalji ih sa promocije.

Sofija: 

Slu{ate specijalno izdanje emisije Pe{~anik. Ispred suda su, zajedno

sa stotinak gra|ana Beograda, Zrenjanina, Novog Sada, Pan~eva i

Lazarevca, redovni sagovornici Pe{~anika. Trebalo bi da imamo na

vezi jednu od Svetlana.

Svetlana Luki}: 

Luki} je ovde.

Sofija: 

Svetlana, {ta se doga|a?

Svetlana Luki}: 

Evo, jo{ ~ekamo da se ova stvar privede kraju, a u me|uvremenu sam

htela da na{i slu{aoci ~uju profesora @arka Kora}a, koji je ina~e ~est

gost promocija Pe{~anika, tako da, iako mu se nije dogodilo ovako

ne{to kao u Pan~evu, ima iskustva sa ovim stvarima. Mi insistiramo

kojoj se odr`ava ro~i{te, jutros se okupilo stotinak gra|ana. A za nas

ostale, koji zbog drugih obaveza nismo bili u mogu}nosti da se danas

tamo pojavimo, imamo reportere sa lica mesta - dve Svetlane,

sagovornike Pe{~anika i optu`enu Biljanu Srbljanovi}. ^u}ete ich u

toku ove emisije. Mislim da sada imamo na vezi jednu od Svetlana -

Luki} je tu. [ta se de{ava?

Svetlana Luki}: 

Biljana je unutra zajedno sa plakatima. Tamo ima dva mesta za

publiku, pa smo odlu~ili da nas reprezentuju samo profesorka prava

Vesna Raki}-Vodineli} i Vesna Pe{i}. One su unutra, ~ekamo da se

zavr{i ro~i{te. Do{li su nam prijatelji iz Lazarevca, Pan~eva,

Zrenjanina, Novog Sada. Posebno nam je drago da je do{lo i puno

na{ih sagovornika - profesor Vojin Dimitrijevi}, Nikola Samard`i},

^edomir Jovanovi} je do{ao da podr`i Biljanu Srbljanovi}, @arko

Kora}, Ivan ^olovi}, Dubravka Stojanovi}, Nenad Proki}, profesor

Milan Vukomanovi}, Miljenko Dereta, Borka Pavi}evi} i, naravno,

gospodin Sr|a Popovi}, koji je bio i u~esnik sada ve} ~uvene tribine u

Pan~evu. ^ekamo rasplet doga|aja, mislim da }e to su|enje biti

zavr{eno veoma brzo. Kada se to zavr{i, vide}emo da li }emo mi

preduzimati neke korake, odnosno da li }emo mi tu`iti policiju da je

zloupotrebila svoj polo`aj time {to na ovaj na~in maltretira na{u

go{}u, a bio je red da protiv ljudi koje su morali da izvedu iz sale, koji

jesu naru{avali javni redni i mir, bude podneta prekr{ajna prijava. 

Milo{: 

Okej, Svetlana, ~ujemo se kasnije, tada }ete verovatno imati nekog

sagovornika pored sebe. Dok ~ekamo slede}e uklju~enje u`ivo,

slu{a}emo muziku. Mislim da je prvi na redu Nick Cave.

(Nick Cave and The Bad Seeds - Dig, Lazarus, Dig!!!)

Sofija: 

Dok ~ekamo da se Svetlane sa sagovornicima uklju~e u program,

podseti}emo vas kratko na nekoliko ~injenica. Pe{~anik je do sada

odr`ao 89 promocija u Srbiji, Bosni i Hercegovini i Crnoj Gori. Njima

je prisustvovalo vi{e od 20.000 ljudi. Od pre dve godine nijedna

promocija nije protekla bez prisustva policije, a broj prisutnih

policajaca se opasno pribli`ava broju posetilaca tribina. Policija se

sve ~e{}e pojavljuje u opremi za razbijanje demonstracija, da bi od
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modus operandi, odnosno na~in na koji razli~ite neofa{isti~ke

organizacije ve} uobi~ajeno prekidaju tribine koje organizuje

Pe{~anik u raznim gradovima Srbije. I najzad, ona je opisala kako je

izgledala sama prijava koja je protiv nje podnesena, uklju~iv{i u to i

svoj stav da je podno{enje prijave rezultat zloupotrebe polo`aja.

Sama ta prijava izgleda kao da je neko pao s Marsa, slu~ajno se

zatekao na mestu doga|aja i na{ao Biljanu Srbljanovi} u nekom

studentskom domu kako kr{i javni red i mir. Ona je, me|utim,

objasnila detaljno o ~emu se radi. Branilac Biljane Srbljanovi} je

najavio da }e na sudu u Pan~evu biti postavljeno pitanje da li je

policajac koji je podneo ovu prijavu eventualno zloupotrebio

slu`beni polo`aj, budu}i da je podneo prijavu koja ne odra`ava stanje

koje je podno{enju prijave prethodilo. 

Kao pravnica mogu da ka`em da podno{enje prekr{ajnih prijava na

ovakav na~in zapravo predstavlja diskriminaciju, zato {to se prijave

nikad ne podnose protiv onih koji u stvari vre|aju pravo na slobodnu

re~ i prekidaju skupove, od njih se nikad ne uzimaju podaci. Podaci

se, me|utim, uzimaju od onih koji govore, i na taj na~in se zapravo

diskrimini{u, odnosno stavljaju u mnogo te`i polo`aj oni koji koriste

svoje pravo na slobodnu re~ od onih koji ih u tome spre~avaju. Opet

}u postaviti jedno pitanje koje sam postavila u jednom prekr{ajnom

postupku u kojem sam bila okrivljena: za{to nikad nije podnesena

prekr{ajna prijava protiv Crvenih beretki kada su dr`ali

neprijavljene demonstracije i ometali saobra}aj? To pokazuje

diskriminatorski odnos pravosu|a u Srbiji prema pravu na slobodnu

re~.

Sofija: 

Recite, ho}emo li ~uti jo{ nekoga sada?

Svetlana Luki}: 

Kako da ne, ~u}ete jo{ Vesnu Pe{i} i Biljanu Srbljanovi}. Rekla sam

malo~as da je jedan od na{a dva delegata u sudnici bila gospo|a

Vesna Pe{i}. Dakle, Vesna, stalno pominjemo u ovom uklju~enju da

nije re~ samo o Biljani Srbljanovi}, nije re~ samo o Pe{~aniku, u

pitanju je ne{to {to je va`no za celo dru{tvo, a to je tolerantnost

prema nasilju koju je policija pokazivala, {to ste i vi ~esto govorili, na

na{im promocijama i na kraju, evo, poku{ava da kazni na{u

sagovornicu.

na tome da ovo nije problem ni Biljane Srbljanovi} ni Pe{~anika, nego

da su neke druge stvari u pitanju. Je li tako, je l' se tu sla`emo?

@arko Kora}: 

Ako nije u pitanju neka fatalna pogre{ka onog koji je napisao

prijavu, ovo se naravno mo`e shvatiti kao zastra{ivanje. Samo da

podsetim: imate tribinu, imate u~esnike, imate publiku koja je do{la

da ~uje va{e u~esnike. I odjednom neko poku{ava da prekine tribinu,

dobacuje, Biljana Srbljanovi}, koja je jedan od u~esnika tribine,

reaguje, zna~i ona samo ka`e "nemojte to raditi, na {ta to li~i?", onda

do|e policija i ka`e - ~ovek koji je reagovao na prekid tribine je u

stvari napravio prekr{aj. To je, moram re}i, ne pravno, ne politi~ki,

nego ~isto logi~ki nepismeno. Zna~i, ~ovek koji stoji negde i ne{to

radi, i neko ga drugi uznemirava, na {ta ovaj odreaguje i ka`e "nemoj

to da radi{", on je time napravio prekr{aj zbog kojeg treba da

odgovara. Do{ao sam ovamo da poka`em solidarnost sa Biljanom

Srbljanovi}, ali naravno i da se usprotivim jednoj nakaradnoj,

naopakoj ideji da ~ovek koji reaguje na prekr{aj sâm pravi neki

prekr{aj. To je prili~no zloslutno. I samo jo{ ovo: da li to zna~i da

kada do|u ove poznate organizacije tipa Srpske Dveri, Na{i, 1389 i

rade sve ono {to su radili na tribinama i Pe{~aniku, da li to zna~i da

mi treba da }utimo i pokorno gledamo? Zna~i, ne{to je zaista r|avo i,

naravno da sam zato do{ao, da protestujem protiv toga. 

Svetlana Luki}: 

Evo, upravo su iza{li, ro~i{te je zavr{eno. Kao {to sam ve} rekla, bilo

je samo dva mesta za publiku i mi smo, tako da ka`em, delegirali,

pro{vercovali Vesnu Raki}-Vodineli}, koja je bila sa nama na onoj

~uvenoj promociji u Aran|elovcu pa ima iskustva s prekidima

promocija, a prisustvovala je i samom ro~i{tu, tako da bi mogla u par

re~i da nam opi{e kako je to izgledalo i kakav je zaklju~ak donet.

Vesna Raki} Vodineli}: 

Zajedno sa Vesnom Pe{i}, narodnom poslanicom, ja sam bila publika

na saslu{anju Biljane Srbljanovi}. Radi se o saslu{anju koje se izvodi

pred zamoljenim sudijom, budu}i da je sud koji odlu~uje o celoj

stvari u Pan~evu. Biljana Srbljanovi} je dala iskaz o tome {ta se

desilo na tribini u Pan~evu i njen iskaz se odnosi na tri bitne ta~ke.

Prvo, ona je opisala sam doga|aj i njen opis se bitno razlikuje od

opisa u prijavi koja je protiv nje podnesena. Drugo, ona je opisala
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nije u~inila nikakav prekr{aj, podneo tu prijavu iz ube|enja da

gledi{ta kao {to su njena ne treba da se iskazuju. Zbog toga mislim

da je ovde re~ o zloupotrebi slu`benog polo`aja, a pogotovo je veoma

~udno da od tih koji su organizovano do{li da uznemiravaju onih dve

stotine ljudi koji su slu{ali tribinu niko nije tra`io li~nu kartu, oni

nisu pozvani da odgovaraju za prekr{aj i uznemiravanje, nego je

Biljana kao u~esnik u odbrani prethodnog govornika Sr|e Popovi}a,

koja je poku{ala da zavede red na tribini i da ka`e "smirite se,

nemojte to da radite", dobila prekr{ajnu prijavu. Ona mora da se

brani i mi, kao gra|ani, danas moramo tome da prisustvujemo i da

branimo na{u naj~uveniju dramsku spisateljku kao nekoga ko je

kr{io javni red i mir. Mislim da je u tome ironija celog ovog slu~aja i

da zaista u Srbiji jo{ postoji veliko pitanje da li imamo prava da

slobodno izra`avamo svoja gledi{ta, a ne da policija izra`ava svoja i

da zloupotrebljava polo`aj kao {to je zloupotrebila u ovom slu~aju. 

Svetlana Luki}: 

Milo{e, predla`em da napravimo jednu malu pauzu. Na kraju }emo

~uti okrivljenu Biljanu Srbljanovi}.

Milo{: 

Va`i, ~ujemo se malo kasnije. Dok se na{a reporterka Svetlana Luki}

ne javi, slu{amo Radiohead.

Milo{: 

Na vezi imamo na{u reporterku Luki’.  Svetlana, da li se ~ujemo sada?

Svetlana Luki}: 

Da, odli~no

Milo{: 

Ka`ite nam da li je izgrednica Srbljanovi} prisutna?

Svetlana Luki}: 

Bezobraznica, izgrednica je ovde. Biljana, Milo{ i Sofija su u studiju,

oni nam ~uvaju Pe{~anik, a ti nam, molim te, reci kako je tebi

izgledalo ovo iskustvo, {ta ti ono govori? Mislim da manje govori o

tebi i Pe{~aniku, a vi{e, na`alost, o dr`avi u kojoj `ivimo.

Vesna Pe{i}: 

Za mene je bilo fascinantno to {to u prekr{ajnoj prijavi koju je

napisao taj policajac nema prakti~no ni re~i o samom doga|aju,

nema nikakvog konteksta - da se odr`avala tribina, da je tu bilo 200

ljudi u publici, da je prethodno govornik bio Sr|a Popovi}, advokat,

da je on bio prekinut tokom svoga govora od strane ljudi koji su

organizovano do{li na tribinu, da je policija njih zaustavljala na

Pan~eva~kom mostu, da oni nisu ljudi iz Pan~eva, nego da su se

organizovali preko svojih sajtova da po ne zna se vi{e koji put

prekidaju i uznemiravaju tribine koje promovi{u knjige Pe{~anika i

gde se okupljaju ljudi koji u`ivo ho}e da ~uju one koji sara|uju sa

ovom radio-emisijom. Ja moram da ka`em da u tome imam i

sopstveno iskustvo, jer sam vi{e puta u~estvovala u promocijama

Pe{~anika i se}am se promocije u [apcu, gde sam bila zapanjena,

ose}ala sam se zbog silnog obezbe|enja kao D`ozef Bajden -

obezbe|enje je bilo toliko ogromno da je ceo grad bio prakti~no

opsednut policijom, a tribina kojoj sam prisustvovala je protekla u

mukloj ti{ini publike. Posle te tribine pitala sam Svetlanu Luki} {ta

se to de{ava, za{to je publika tako tiha, za{to smo svi kao u nekom

opsadnom stanju, me|utim, kasnije smo shvatili da je to neminovno

ose}anje, zato {to je uvek tako veliko obezbe|enje. Mo`da je tada bilo

malo ve}e zato {to sam ja narodni poslanik, da ne bi do{lo do nekog

skandala. U svakom slu~aju, tribine se svaki put tako policijski

obezbe|uju da ne mo`e da se pri|e tim salama, da se ljudi pretresaju,

vlada ogromna tenzija. Tu se radi o ograni~avanju slobode govora,

ograni~avanju osnovnog ljudskog prava preko tog policijskog

obezbe|enja i pu{tanja tih ljudi koji sistematski uznemiravaju

tribine. 

Bila sam takozvana publika na ovom saslu{anju, gde je Biljana

Srbljanovi} detaljno ispri~ala {ta se dogodilo, a u celoj prijavi nema

ni~ega. To u prijavi izgleda kao kad bih ja {etala ulicom i obratila se

neljubazno nekom ~oveku bez ikakvog razloga i povoda i rekla mu

"ej, klipane". Iako postoji video-zapis, iako se zna o ~emu je re~, iako

je tamo bilo 200 ljudi, iako se zna da ima svedoka, ne zna se za{to je

uop{te tra`ena li~na karta posle te tribine, posle uznemiravanja i

prekidanja tribine. Stekla sam utisak da je do{lo do toga da se

policajac koji je poslao tu prijavu identifikovao sa ovim ljudima koji

sami sebe nazivaju nacionalistima, fa{isti~kim organizacijama i

organizovano uznemiravaju ovakve tribine. I po{to oni vi~u

"izdajnici", "ne}emo vi{e da vas slu{amo", onda je on, iako Biljana
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prekidaju, a da ka`njavaju ljude s kojima se politi~ki ne sla`u, je li

tako?

Biljana Srbljanovi}: 

Mislim da to jeste poruka i da je poruka to da ljudi moraju da budu

hrabri. Bili smo hrabri onog momenta kad smo se mi pobunili i na

neki normalan polemi~ki na~in prosto pozvali publiku da nas podr`i

i da se odupremo toj vrsti nasilja, i verbalnog, a bogami i fizi~kog - jer

u Topoli, odnosno u Aran|elovcu pre toga je bilo i fizi~kog nasilja.

Ljudi su hrabri kada ustanu i ka`u {ta imaju da ka`u i kad se ne boje

ni represalija koje mogu da do|u bilo od strane policije, bilo od strane

tih organizovanih grupa koje nisu ni na koji na~in sankcionisane.

Jednostavno, kad se svi pobunimo i kada svi bez straha ustanemo i

ka`emo klipanu da je klipan i da iza|e napolje, policajcu da

zloupotrebljava slu`beni polo`aj, korumpiranom ~oveku da je

korumpiran. Zna~i, da nazivamo stvari pravim imenom bez straha od

nekih eventualnih konsekvenci, zbog toga {to smo mi ti koji }e

uticati na promenu sistema, da te konsekvence vi{e ne trpimo.

Mislim da je zato to va`no i ja sam samo htela da danas u{tedim pare

policiji, da se, po{to se ve} bave bomba{kim napadima u

predsedni{tvu, ne bave i mnome. Ali mislim da je zaista potpuno

sumanuto da ovde grupa ljudi koja promovi{e knjigu i razgovara sa

ljudima koji su svojevoljno do{li na tribinu bude stvarno obezbe|ena

kao D`ozef Bajden i da mi ose}amo da je to politi~ka poruka - ne treba

nam va{a misao, ne trebaju nam va{e tribine, ti ljudi vas ne vole, ne}e

vas. A to uop{te nije ta~no, to je prosto jedna vrsta pritiska na medije.

Svetlana Luki}: 

Hvala, bila je ovo Biljana Srbljanovi}. Mislim da je besmisleno da

uklju~ujemo dalje na{e sagovornike ili goste Pe{~anika, ve} smo

pominjali njihova imena. To je i prilika jo{ jednom da ih ponovite, da

se zahvalimo tim ljudima i da se zahvalimo ovim Beogra|anima i

na{im gostima iz Lazarevca, Zrenjanina, Novog Sada i Pan~eva koji

su do{li ovamo. Eto toliko, Milo{e i Sofija, jeste nam ~uvali emisiju

kako treba?

Milo{: 

Sve smo vas ~uli i jako smo zadovoljni.

Biljana Srbljanovi}: 

Mi smo zapanjeno videli da u toj prijavi nije zapisan nikakav kontekst,

to izgleda zaista kao da sam ja oti{la u Pan~evo i napala nekog finog

~oveka koji je, by the way, iz ^a~ka organizovano do{ao kolima i

prethodno najavio da }e podmetnuti bombu na tribini. I da sam

izazivala nered time {to sam mu rekla da je klipan. Je l' me ~ujete

uop{te?

Milo{ i Sofija: 

Savr{eno te ~ujemo.

Biljana Srbljanovi}: 

Dobro. I onda sam odlu~ila da se danas pojavim na tom su|enju zbog

toga {to su izdali neki nalog za moje privo|enje, da se danas nisam

pojavila bila bih privedena. Ja sam prosto htela da izbegnem tu vrstu

neprijatnosti, a osim toga, ~ini mi se da policija ima pametnija posla

nego da mene privodi na su|enje za neki navodni prekr{aj koji nisam

napravila. Mislim da sad znate sve {ta je bilo, da vam ne iznosim

ponovo svoju odbranu, ali ono {to je meni va`no je da }emo mi, zapravo,

ja }u podneti prijavu za prekora~enje slu`bene du`nosti tog policajca

koji je de fakto izvr{io politi~ki pritisak na mene. Zbog toga {to su mu

bli`i stavovi Obraza i Dveri od mojih, on je odlu~io da iskoristi svoj

slu`beni polo`aj i da me dovede u situaciju da mogu da budem

privedena za prekr{aj koji nisam izvr{ila. Mislim da }e ovaj sud sada da

uva`i i moju odbranu i tu gomilu svedoka i posetilaca i tako dalje.

Ukoliko ne bude tako, ukoliko ja budem ~ak i simboli~no ka`njena, ja

kaznu naravno ne}u platiti, pa idemo dalje, da vidimo gde }emo da se

vidimo, mo`da u Padinskoj Skeli.

Svetlana Luki}: 

Biljana, samo jo{ ne{to, mislim da je prili~no va`no. Malo~as si mi

rekla - mislim da je D`ozef Bajden najbolje obezbe|en, da je

obezbe|en Pe{~anik, a Predsedni{tvo je ni{ta prema nama, tamo

mogu da se u{etaju ne sa dve bombe, nego ~ak i sa motkama. Ali

mislim da u situaciji u kojoj je puno ljudi nervozno u zemlji koja je tek

iza{la iz rata, imamo socijalnu krizu. ^ini se da je poruka i ovih ljudi

koji su do{li ovde da te podr`e da prosto ne smeju biti tolerantni na

nasilje, jer {ta }emo ukoliko bude socijalnih protesta? Dakle, ne smeju

biti toliko tolerantni na nasilje koje ~ine ti ljudi koji dolaze da nas
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Jesmo.

Svetlana Luki}: 

^uvajte mi emisiju i Srbiju, a mi dolazimo normalno u program od

idu}eg petka. Sva{ta se de{avalo u me|uvremenu, pa }emo sve po

redu da analiziramo od idu}eg petka. Hvala vam i jednom i drugom, i

slu{aocima na strpljenju. 

Sofija: 

I drugi put. Bilo je ovo specijalno izdanje emisije Pe{~anik. Danas su

ispred suda za prekr{aje u Kneza Milo{a bili profesor Vojin

Dimitrijevi}, Vesna Pe{i}, ^edomir Jovanovi}, Vesna Raki}-Vodineli},

Dubravka Stojanovi}, Miljenko Dereta, @arko Kora}, Ivan ^olovi},

Nikola Samard`i}, Sr|a Popovi}, Milan Vukomanovi}, Nenad Proki},

Borka Pavi}evi} i drugi sagovornici i prijatelji Pe{~anika. Svi vi koji

danas niste bili u mogu}nosti da se pojavite na gra|anskom skupu

solidarnosti sa okrivljenom Srbljanovi} prona}i }ete video-snimak i

fotografije sa ovog doga|aja u toku dana na sajtu www.pescanik.net.

Milo{: 

Slede}eg petka emisija Pe{~anik se uobi~ajeno emituje, a na mestu

dve Svetlane danas su bili Sofija i Milo{. Bio je ovo Pe{~anik.
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Dobar dan. Obezglavljeni smo, predsednik se jo{ nije vratio iz

Francuske, gde je oti{ao da resetuje francusko-srpske odnose. Nije ba{

zadovoljan posetom; Sarkozi je bio prili~no hladan i racionalan, a

Tadi} `eli, kako je rekao za Figaro, da uspostavi strate{ko

partnerstvo, kakvo je postojalo pre Prvog svetskog rata. O tome mu je

u kolima do Jelisejske palate kratko predavanje odr`ao ambasador

Batakovi}. Sarkozi nije hteo ni da zapeva onu staru Kre}e se la|a

francuska sa pristani{ta solunska. Mo`da bi, da je bila tu, Karla Bruni

zapevala, a ovako - Sarkozi je samo pri~ao o tome kako Srbija mora da

sara|uje sa kosovskim institucijama, kako mora da zavr{i saradnju

sa Hagom i sli~ne trivijalnosti. Tadi} nije stigao da mu se pohvali kako

je Le Pen jo{ uvek po~asni gra|anin Zemuna, kako je jedan

telohranitelj Alena Delona bio Srbin, kako je ]urkovi} branio u Pari

sen @ermenu, kako Srbi jo{ od pre 1914. vole sve {to je francusko:

francuske parfeme, sireve, vina, a posebno su privr`eni francuskom

klju~u. 

Na Jelisejska polja predsednik je stigao sa Pasuljanskih polja gde je

prisustvovao nekoj vojnoj ve`bi, odeven u novi, letnji komplet za te

prilike: stilizovanu maskirnu uniformu be` boje. Tamo je ponavljao

besmislene fraze o na{oj miroljubivoj politici, o tome kako ne}emo

primenjivati silu i opet o tome kako nikako ne}emo primenjivati silu.

To je kao kada bih vam ja rekla kako nikako ne `elim da An|elini D`oli

ukradem mu`a, jer ne `elim da rasturam ne~iji brak i da onu silnu

de~icu ostavim bez oca. 

Pri~a o upadu bomba{a u zgradu predsedni{tva zavr{ila se

odvo|enjem onog izbezumnjenog ~oveka u zatvor. Stvarno mi nije

jasno kako to da se sada ne vodi rasprava o predsednikovom

obezbe|enju. Kao, niko nije napravio propust - pa to se kosi za zdravim

razumom. Ko odgovara za predsednikvu bezbednost? Kobre, zolje, ose,

BIA ,VBA? [to se mene ti~e, Boris Tadi} bi mogao da legne na Koridor

10, ali brinem da se predsedniku, instituciji, ne{to ne desi. Na dana{nji

dan 1868. u Top~ideru je ubijen knez Mihailo Obrenovi}, na dana{nji

dan 1903. zaverenici su ubili Aleksandra Obrenovi}a i Dragu Ma{in;

da ne pominjem 12. mart 2003. A Tadi}ev dolazak u zgradu

predsedni{tva, dok onaj ~ovek tamo sedi sa bombama je glup, idiotski

i krajnje bahat gest ~oveka koji bi i soptsvenu smrt voleo prvo da

odglumi, uslika se na dr`avnoj televiziji, a onda mirno ode u ve~na

lovi{ta. Izlaze}i iz studija dr`avne televizije, mo`da bi se susreo sa
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govorim o tome da }e cena pla}anja od{tete udovicama srebreni~kih

mud`ahedina na duge staze ko{tati mnogo vi{e nego ma {ta {to bi u

materijalnom smislu Srbija mogla od te Evrope da dobije. Ukoliko su

Jevreji, a i od njih treba ne{to nau~iti, mogli da se pozdravljaju dve

hiljade godina sa "dogodine u Jerusalimu", ja mislim da }e i Srbi imati

i sada dovoljno snage da shvate da se istorija ubrzava, da se ne zna {ta

nosi dan, a {ta no} i da sa promenom geopoliti~kih okolnosti Srbi

imaju {ansu za jo{ jednu rundu, pa bi zato pou~eni tim primerima

trebalo da se i slede}ih deset, ako treba i sto godina oslovljavaju sa

"dogodine u Kninu, dogodine na Gazimestanu".

Voditelj tribine: 

A na temu nacionalizma Svetog Save ve~eras }e govoriti njegovo

preosve{tenstvo vladika zahumsko-hercegova~ki gospodin Grigorije.

Vladika Grigorije: 

Da sam bilo {ta pripremio za ovo predavanje ve~era{nje posle ovog {to

smo ~uli od na{eg prijatelja i brata Sr|ana Trifkovi}a bilo bi

najnormalnije da to pocepam.

Svetlana Luki}: 

Dakle, jo{ jednom, ~ovek kojim je vladika Gligorije odu{evljen je Sr|a

Trifkovi}, rado vi|en gost na tribinama Srpske akademije nauka,

Srpske pravoslavne crkve, biv{i {ef kancelarije Aleksandra Kara-

|or|evi}a i predstavnik Republike Srpske u Londonu 90-ih godina.

Svakakvih ministara u vladi imamo, ali je ministar vera poseban

slu~aj. Bogoljub [ijakovi} naravno ni re~ nije rekao o Crnoj reci, ovih

dana je bacio fatvu na sarajevskog reisul-ulemu Ceri}a. Sada{nji

ministar vera bio je ministar vera i u saveznoj vladi 2001, kao kadar

crnogorskog SNP-a. Onda je do{ao u Beograd, gde ga je ugledala

proevropska i modernizatorska DS i postavila ga na mesto sada{njeg.

Bogoljub [ijakovi}: 

Preosve}eni vladiko Pahomije, raspeti vladiko raspetog Kosova koje

se ve} vi{e od {esto godina ne skida sa krsta, visokopreosve}eni

mitropolite Amfilohije iz tako|e raspete Crne Gore, vama je naravno

mesto da ste ovdje. I kad ne biste bili tu bili biste prisutni, jer ste vi i

egzarh svetog trona pe}koga. Vladiko Atanasije, koji ste na Kosovu i

kad niste tamo. ^asni oci, bra}o monasi, bra}o i sestre, kada sam

izabran za ministra vjera u saveznoj vladi odluka kuda prvo da

onim sadistom od popa iz Crne Reke koji se jo{ uvek {eta slobodan i

nevezan i gostuje na tzv. javnom servisu, da nam objasni kako je sve

to kamapnja protiv vladike Artemija i boga samog. U celom jezovitom

doga|aju u vezi sa Crnom Rekom, sve je poganija uloga dr`avnih

institucija koje ne reaguju. Policija }uti i, umesto da Da~i} li~no ode i

zatvori duhovno-rehabilitacioni centar, on se slika sa srpskom

snajom, manekenkom Adrijanom Limom, `enom ko{arka{a Jari}a.

Manekenka je tra`ila srpski paso{ i ministar mora da joj se na|e pri

ruci. 

Tu`ila{tvo }uti i ~eka da pro|e vreme i da im neko naredi {ta da rade,

ministar zdravlja je ustanovio da tamo nema nadrilekarstva, a

ministar vera izgleda podr`ava lopatu kao sredstvo duhovnoga rada.

Prethodni ministar vera Radulovi}, DSS duhovnik, popu sadisti je

davao donacije.

Vidim da mnogi hvale sinod zato {to je na vreme reagovao, pre svih

vladika Irinej. Ne bih `urila sa pohvalama. Prvo, kako to da oni nisu

znali {ta se de{ava u Crnoj Reci kada se onaj bolesnik od protojereja

hvalio po TV i novinama kako primenjuje silu u le~enju? Prinove u

sinodu navodno obe}avaju promene u crkvi. Posebno se hvali izbor

vladike zahumsko- hercegova~kog Grigorija. Kao, on je moderan. Jeste,

pa baca anateme na one koji ga prozivaju zbog malverzacija. 

Setile smo se sino} da smo vladiku Grigorija upoznale na ~uvenim

tribinama Sabora dveri na Ma{inskom fakultetu, gde su se odigravale

kleronacionalisti~ke orgije, ~esto predvo|ene Sr|om Trifkovi}em. Evo

kratkog snimka sa jedne od tih tribina.

Sr|a Trifkovi}: 

Tek sa Srbijom u Evropskoj uniji do pune bi se mere ostvario, bez

ikakvih izbora, kompletan socijalni, nacionalni i svaki drugi program

@arka, Nata{e, Borke, Sonje, Teofila, Verana i kompanije. Zagovarati

~lanstvo u Savezu komunista onda zna~ilo je biti oni, zagovarati

~lanstvo u Evropskoj uniji danas zna~i biti uz njih. Posle preko pola

veka Broza i Milo{evi}a, Klagenfurta i Zidanog mosta, Golog otoka,

prinudnog otkupa i zem-zadruga, bratstva, jedinstva, ZUR-a, OOUR-a,

Praksisa, sankcija, hiperinflacije, izbeglica, bombardovanja, DOS-a,

Sablje, ^ede, Bebe, Montgomerija i Karle, pravo je ~udo da ovaj narod

jo{ uvek funkcioni{e kao jedna zajednica. Ukoliko pobedi psihologija

evropeizacije, nemajte nikakve sumnje da }e i Srbi u doglednom roku

podi}i na Terazijama spomenik srebreni~kim `rtvama, a da ne
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se}am, organizacije civilnog dru{tva, nevladine organizacije,

pojedinci toliko borili poku{avaju}i da objasne sve gre{ke u tom

Zakonu, sva nedopustiva re{enja koja taj Zakon nudi. Dr`ava je

naravno odbila sve prigovore, odbila je prigovore Evrope i dobili ste

Zakon po kome neko mo`e da vas mlati lopatom zato {to ste vi

navodno na to pristali. S druge strane, reakcija dr`ave pokazuje njenu

nemo}, pokazuje da se mi moramo oko takvih stvari s nekim naga|ati.

Molim vas, zna se kako to ide: dr`ava pohapsi one koji su po~inili

krivi~no delo nasilja nad drugim, pohapsi one koji su dozvolili da se

nad nekim vr{i nasilje, i tek onda se naga|amo i razgovaramo, i onda

vidimo ko je tu kriv, ko nije kriv, kako nije kriv. Ali se to mora

prekinuti istog trenutka. Zbog ovoga je ministar vera onaj koji treba

da podnese ostavku. Ali, on naravno ne da ne podnosi ostavku, nego

vodi politiku povodom posete gospodina Ceri}a, on ~ovek progla{ava

ljude po`eljnim i nepo`eljnim u Srbiji. Potpuno izvan svojih

kompetencija, o~igledno izvan neke politike vlade, a to nam govori da

ne postoji politika vlade, nego samo politika ovog ili onog ministra. To

{to radi ministar vera je protiv interesa dr`ave koju on treba da

zastupa, a u interesu nekih verskih zajednica, a posebno Srpske

pravoslavne crkve. Kad u dr`avi koja ima Ministarstvo za ljudska

prava i manjine, koja ima ombudsmana, imate i jedno Ministarstvo

koje kr{i ono {to druga ministarstva ili institucije zastupaju, onda

vam to govori o krajnje nestabilnoj vladi i o krajnje neure|enom

sistemu, i to pre svega u oblasti koja se doti~e ljudskih prava. Jo{ u

ekonomiji, hajde-de, oni se i dogovore, a tu su i me|unarodne kontrole

mnogo ve}e. Ovde se sve relativizuje, naravno u ime o~uvanja na{eg

~uvenog identiteta, institucija koje su pre`ivele vekove i na{e potrebe

da tra`imo bar neku stabilnu ta~ku - ja mislim, na pogre{nom mestu.

Iz posete gospodina Ceri}a vidi se da mi uporno vodimo politike

uvereni da one ne}e imati nikakve dugotrajne posledice. Vi politi~ki

rascepite islamsku zajednicu iz razloga koje samo vi znate i onda

krpite probleme koje to izazove. Moram da ka`em da neke izjave koje

je dao gospodin Ceri} smatram neprimerenim. Prvo, mislim da je

identifikacija verskog opredeljenja sa etnicitetom, a samim tim i sa

dr`avom gde taj etnicitet predstavlja ve}inu, pogubna u ovom

regionu. Znate, do}i tamo i re}i da su Bo{njaci `ivotno vezani za

Sarajevo jeste jedna vrsta neumerene i neodmerene izjave, ali je isto

tako sve {to je do{lo odavde kao odgovor bilo potpuno neprimereno.

Ako je islam organizovan tako da se centrale nalaze ovde ili onde i da

se ne dozvoljavaju odstupanja, kao {to su ovde neka napravljena, onda

krenem bila je nedvosmislena - na Kosovo i Metohiju. Ukazala se i

zgodna prilika, Sveti Stefan, slava De~ana. Par dana prije slave stigla

je vijest od komandanta jedinica Kfora da ne mo`emo predsjednik

Vlade, gospodin @i`i} i ja oti}i na slavu, jer nam se ne mo`e jem~iti

bezbjednost. U De~anima gori kandilo stotinama godina za sve nas i

ja jedva ~ekam da do|em, da mi ozari lice i da se ugrijem. Njego{ je

rekao da je Kosovo grdno sudili{te, mogli bismo re}i da je to stra{ni

sud. To je onaj trenutak, ona ta~ka odluke, crisis, kada se sve

procjenjuje, kada se sve presu|uje. I kao {to znate, tamo je presu|eno

o na{em identitetu, tamo je presu|eno o na{em postojanju, tamo je

knez Lazar presudio da ne iznevjerimo vjeru na{u - ne predadim

blago~estijama vi{ego. Ne smijemo da zaboravimo Kosovo, ne

smijemo da zaboravimo Jasenovac, to su na{e ta~ke oslonca i treba

svakog dana da ka`emo - poput onog jevrejskog iskustva "Jerusalime,

Jerusalime, ako te zaboravim neka me zaboravi desnica moja" - da

ka`emo "Kosovo, Jasenovac, ako to zaboravimo neka nas zaborave i

desnica i ljevica na{a."

Svetlana Luki}: 

DS je napravila poredak u kome je nemogu}e normalno `iveti. Ljudi

mogu da la`u za taj poredak, da kradu od njega, da ubijaju zbog njega,

da umru od njega, ali ne mogu da `ive u njemu. 

To, naravno, nije onaj u`asni Milo{evi}ev poredak, ali i od ovoga se

mo`e umreti. Onih osam tona ribe koje su ovih dana umrle u Pali}kom

jezeru niko nije otrovao, niko ih nije ubio dinamitom; ne, ove ribe su

umrle od nedostatka kiseonika.

Ovo je Pe{~anik, a na po~etku govori gospodin Miljenko Dereta iz

Gra|anskih inicijativa.

Miljenko Dereta: 

Po{to je pravoslavna crkva nedodirljiva institucija onda ni{ta {to je

crkva ili {to neko ~ini u ime crkve nije podlo`no kritici. Isto va`i i za

izabranu vladu, isto va`i za partijske lidere i za partije, isto va`i za

predsednika Republike, prosto niko nije na pravi na~in podlo`an

kritici. Meni je neverovatno da su ljudi i{li pred B92 da protestuju

zato {to se o toj temi uop{te razgovara. I ono {to mi je drago u celoj toj

aferi, koja je dramati~na u svakom pogledu, jeste da je ~ovek izgovorio

da se on ~ak registrovao po Zakonu o verskim zajednicama i crkvama.

Dakle, registrovao se po Zakonu protiv koga su se, ako se ja dobro
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Miljenko Dereta: 

Ta~no. Vi govorite o mantiji kao o za{titnoj uniformi, ali imate mnogo

takvih uniformi oko nas. D`ip - hajde, neka pomeri neko d`ip koji se

parkirao popreko posred ulice. Ne sme da pri|e. Da ne govorim o tome

da su politi~ke stranke po~ele da nose zna~kice tako da odmah vidite

s kim razgovarate, u kojoj meri je za{ti}en, ko stoji iza njega i ispred

njega. Tako da to jeste komunikacija koja govori o razli~itim pravima

koja vam odre|eni znaci koje nosite na sebi donose.

Imam utisak da na{i politi~ari ne razumeju taj lanac odluka koji se

grana na strane koje njih svaki put iznenade. Doga|aju se zanimljive

stvari. Recimo, Srbija sa sve Kosovom kao svojim sastavnim delom

daje u jednoj oblasti jednaka prava svim svojim gra|anima - daje i

srpske nove paso{e Albancima sa Kosova, {to Evropa ne}e. Dr`ava

tako zbog svoje politike dovodi u nezavidan polo`aj kompletno

stanovni{tvo Srbije. Dakle, zbog toga {to mi tvrdimo da je Kosovo jo{

uvek Srbija, "ostatak" Srbije bez Kosova ne}e mo}i slobodno da putuje,

jer tu privilegiju ne}emo dobiti tako dugo dok budemo to radili. Zna~i,

dr`ava }e morati da uradi dve stvari, jedno je to da ne daje onima koji

`ive na Kosovu srpski paso{, i drugo je da uspostavi stra{nu kontrolu

na toj granici, onakvu kakvu treba. Naravno, pravnici }e vam re}i da je

to linija razdvajanja, to nije prava granica. Mo`da se to ne zove prava

granica, ali to }e po svemu biti prava granica. I Evropa vodi tu

politiku, oni ka`u - zovite tu liniju kako god ho}ete, ali morate

postaviti kontrolu koja je kao prema drugim dr`avama. Zna~i, oni nas

teraju u odnos prema Kosovu kao susednoj dr`avi, a meni se ~ini da

poruke koje su se ~ule ovde i od gospodina Bajdena i iz Evrope govore

da se mi sla`emo u tome da se ne sla`emo. To je meni fenomenalno, s

tim {to mislim da su na{i to potpuno pogre{no shvatili, to nije

prihvatanje i podr{ka na{oj politici, to nije njihovo osve{}enje "o, evo,

shvatili smo", ne, to je pragmatizam. Oni ka`u - mi sa vama o tome ne

mo`emo da razgovaramo, mi razumemo da vi za sada ne mo`ete da

ka`ete da je Kosovo nezavisno i za sada to jo{ nije nikakav uslov,

vreme }e pokazati kada }e to postati uslov ko zna za {ta, ali evo,

postalo je uslov za {engenske vize. Dakle, vi ne mo`ete da bu{ite rupe

na brani na jednoj strani, a da ih na drugoj strani zapu{avate. I ka`em,

tu vidim kratkovidost na{e politike i to me svaki put, koliko god me

pogodi, toliko i zabavlja zato {to su to predvidive stvari. Kad ne

isplanirate svoju politiku do kraja onda vam se doga|aju takva

iznena|enja. Moram da dodam da vi{e ne razumem politiku u kojoj mi

svaki put slavimo kada onemogu}imo da Kosovo ne{to ostvari.

je na{a dr`ava morala da to po{tuje. Mi to naravno kada je u pitanju

Srpska pravoslavna crkva vrlo podr`avamo i po{tujemo, mi ne

dozvoljavamo, ili retko dozvoljavamo, ili posle dosta pregovora

dozvoljavamo, recimo, da se rumunska pravoslavna crkva registruje,

ne dozvoljavamo crnogorskoj i makedonskoj da same urede svoje

crkveno pravo i crkvene obi~aje, jer insistiramo na svojima i mi to kao

dr`ava to ne prihvatamo. Ali, ono {to va`i za Srpsku pravoslavnu

crkvu mora da va`i i za islamsku zajednicu. To podsticanje jedne vrste

nezadovoljstva i podsticanje podela ima naravno politi~ku pozadinu,

a to je ko }e kontrolisati Sand`ak, da li }e to biti ministar sa 17

portfelja kao {to je Rasim Ljaji}, ili ministar bez portfelja, ali samo sa

stolicom i tri glasa u skup{tini. Tako da ta podela, naravno, ide do

skup{tine. Posledica pogre{nog poteza dr`ave je poku{aj

balansiranja, a ono je dugoro~no pogubno. Ja ne vidim da bilo ko

ozbiljno radi na dugoro~nim re{enjima, mislim da na{ ministar vera u

ovom trenutku nije sposoban za tako ne{to.

Svetlana Luki}: 

Mala digresija, mi prakti~no od 5. oktobra, pogotovo sa ministrima

Radunovi}em i [ijakovi}em, imamo ministre koji se pona{aju kao

slu`benici crkve, a ne kao slu`benici dr`ave.

Miljenko Dereta: 

I to ne kao slu`benici crkava nego jedne crkve, a to je vrlo opasno. Oba

ministra naravno ne razumeju da je njihova uloga prevashodno da

svakog trenutka podse}aju da je Srbija multikonfesionalno dru{tvo.

Posebnu kategoriju ~ine izjave poput one gospodina ministra koju je

izrekao na tom istom skupu, i to s podsmehom, otprilike - meni je jako

zanimljivo kad vidim kako ateisti razgovaraju na teme vera i crkve.

Na taj na~in potpuno je diskvalifikovao sve ljude koji nisu vernici kao

nekoga ko nema pravo uop{te da diskutuje o tako uzvi{enim temama.

Svetlana Luki}: 

Pominjala sam slu~aj Crne Reke - da taj ~ovek nije u mantiji, mislim da

bi policija istog ~asa u{la, zatvorila taj stacionar, uhapsila tog ~oveka

i tek bi se onda raspravljalo o raznim stvarima. Me|utim, mantija je,

~ini mi se, razlog zbog kojeg mi sad pri~amo o ne~emu {to je u stvari

mimo svake diskusije.
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ipak {ire po Srbiji. I da je ova podr{ka evropskim integracijama koja

sada postoji dublja nego {to je bila ranije. Mislim da je oblast

obrazovanja mesto na kome se najbolje vidi neodlu~na politika prema

evropskim integracijama. 

^injenica da su reforme zaustavljene, da na{i fakulteti gube na

ugledu, da su rezultati na{ih u~enika sve gori, umesto da budu alarm

na koji dr`ava hitno reaguje i ka`e "dajte da uzmemo od ovih i onih i

da damo jo{ vi{e obrazovanju", sad se ho}e od univerziteta uzimati 40

odsto vi{e. Ja uop{te ne znam ~ega, ali to nije bitno. Zna~i, mi smo

zemlja koja toliko malo daje na obrazovanje i na nauku, i sad jo{ od

toga ho}ete da uzimate. To nam govori da vi zapravo ne `elite razvoj

ovog dru{tva i ove dr`ave. To je sistemsko bauljanje, bezglavo

kretanje levo-desno, u kome se interes postavi tako kao da treba

prikupiti toliko para da bi se spasila na primer privreda, a pri tom se

pribegava metodima koji dugoro~no nanose ogromnu {tetu.

Ono {to najvi{e obeshrabruje jeste kada ne{to {to smo svi znali

povr{inski dobije svoju vrlo konkretnu formu, kao {to je to bilo u

emisiji Insajder, gde smo videli na koji na~in dr`ava radi protiv

interesa svojih gra|ana. Kada vidite koliko je u jednom Beogradu dato

zemlji{ta, koje ima svoju konkretnu, merljivu vrednost, od ~ega su se

mogli napraviti ne jedan ili tri mosta, nego mostovi kao u Budimpe{ti,

pa da ne znamo kojim }emo... Ne, sve je to pokradeno zato da bi se

prelilo u d`epove nekih tajkuna, kako ih mi zovemo, koji, ja sam

uveren u to, dalje prelivaju u neke d`epove za koje mi uop{te ne znamo

da se pune. To da se nijedan od njih ne nalazi ni na jednoj listi

finansijera politi~kih partija je direktan {amar na{oj inteligenciji, to

je demonstracija partijske sile koja ka`e - 'o}e{ informaciju?, evo ti ga

na! Naravno da je la`na, naravno da nije potpuna, jo{ kad bismo

napravili onaj ulaz-izlaz, koliko {ta ko{ta itd, videli bismo da je to

nemogu}e. Ali moram da ka`em, i Evropa i Amerika su prema tim

ljudima, koji su se u velikoj meri obogatili na nelegitiman i nelegalan

na~in, popustljive zbog uticaja koji imaju na partije. I mislim da je to

jako lo{a poruka, to zna~i - ja mogu po~initi razne stvari, ali ukoliko ti

u~inim neku protivuslugu mogu se iskupiti za svoje gre{ke. Mislim da

je to jako lo{e i jako opasno.

Mi nemamo politi~ara koji }e re}i - ~ekajte, mi imamo problem

nedostatka mladih ljudi, starog stanovni{tva, {ta mi radimo za staro

stanovni{tvo za slede}ih deset godina, ko }e o njima brinuti, ko }e

raditi u ovoj zemlji, {ta }e raditi? Da li je to intelektualna usluga, ili je

Umesto da na{a politika bude usmerena na to da ne{to obezbedimo za

Srbiju, da nam one arapske zemlje, gde ima dosta, ~uo sam, neke

prili~no jeftine nafte, omogu}e da na{ benzin ne bude najskuplji na

svetu. Svuda u svetu pada cena benzina, pada cena nafte, samo u

Srbiji kao delu ruske mre`e za distribuciju nafte raste. Alo, bre.

Svetlana Luki}: 

Stalno se vra}amo na Ustav, u ~ijoj preambuli pi{e ono {to pi{e, a i to

ima odre|ene posledice. To prakti~no zna~i da }emo u svemu {to

budemo radili ili poku{avamo da radimo na evropskim integracijama,

svaki put da zapnemo na tom istom mestu.

Miljenko Dereta: 

Tako dugo dok ne budemo promenili Ustav i tako dugo dok ne budemo

prona{li formulu da prihvatimo realnost, ali da sa~uvamo ne{to

dostojanstva, i da ka`emo - dobro, mi ne priznajemo nezavisnost

Kosova, ali Srbija }e u}i bez Kosova u Evropsku uniju zato {to taj deo

ve} kontroli{u Evropa i Ujedinjene nacije, mi prihvatamo te dve

institucije i ho}emo da s njima bolje sara|ujemo unutar Evropske

unije i unutar Ujedinjenih nacija. Ali ne, mi poku{avamo sve vreme da

ih uverimo, a {to je jo{ najstra{nije od svega mi sami izgleda verujemo

da }emo u tome uspeti, da promene svoj stav, pa }e njima i Sud u Hagu

da ka`e "vi ste pogre{no priznali Kosovo". A oni }e da ka`u "da, i?". Ja

sam po pitanju evropskih integracija dvostrano zabrinut. Sa njihove

strane imamo, ~ini mi se, onaj slu~aj ~oveka koji mora na operaciju, a

odla`e {to vi{e mo`e. Oni moraju da prime Balkan kad-tad, ali, ako

mo`e kasnije, daj da pre toga jo{ malo pro`ivimo kao ljudi. S druge

strane, na{e pona{anje je krajnje neozbiljno po tom pitanju, krajnje

improvizatorsko. Drugi su u{li u NATO, drugi su dobili status

kandidata, drugi su tra`ili status kandidata. Kad se od nas tra`i da

sa~ekamo, mi to prihvatamo, tad smo poslu{ni jer nam to odgovara, a

kad se od nas tra`i ne{to drugo, ne prihvatamo, jer nam to politi~ki ne

odgovara. Ka`em, jedino {to je jo{ uvek nekako izvor mog optimizma

po tom pitanju jeste ~injenica da je to proces koji ne mo`ete

zaustaviti. Ima jo{ jedna stvar, imam utisak da kod gra|ana po~inje

da preovla|uje svest da su nam zaista neki standardi potrebni. Da li to

proizlazi iz neke borbe za li~no dostojanstvo, da li iz nekog straha od

onoga da je sve neefikasno i da }emo ukoliko ne postane efikasno svi

zaista propasti, ne znam, ali imam utisak da se ta pitanja nekih

standarda, nekih obaveza dr`ave, nekih prava, iako polako i mu~no,
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nemirima koje }e biti jako te{ko kontrolisati zato {to nemamo prave

sindikate. Drugo re{enje je da su ljudi toliko ubijeni da onda ubijaju

svoje porodice i sami sebe, {to je sve ~e{}i slu~aj, i {to se uop{te ne

razmatra ozbiljno. Dakle, mi smo jedno hroni~no bolesno dru{tvo koje

se ni na koji na~in ne le~i, gde lekari ne tra`e ni vakcinu, ni lek, nego

poku{avaju da to stanje odr`e zato {to im to obezbe|uje status lekara.

Strepim od toga i strepim od ljudi koji su kod nas spremni da `rtvuju

sve vrednosti, moralne i sve druge, zbog opstanka na politi~koj sceni.

Meni je neverovatna re~enica koju je izgovorio Vu~i} - ja sad najzad

vi{e ne moram da govorim ono {to ne mislim i ne moram da slu{am

onoga koga ne `elim. Kao da ga je neko na to prisiljavao. Imam utisak

da kada gledate skup{tinu, kada slu{ate na{e politi~are, kada znate

ono {to se doga|a u politi~kim partijama, vidite da nema nikakvog

razgovora, nemate prostor u kome se problemi razmatraju, u kome se

nude razli~ita re{enja. Kad na unutra{njim partijskim izborima imate

po jednog kandidata za svaku funkciju, onda vam to govori da to nije

demokratija. Ako to nije demokratija kod onih koji treba da

zagovaraju i sprovode demokratske procedure, pa gde onda treba da

bude demokratija?

(Inti Illimani - Llanto de Luna)

Svetlana Luki}:

Ministar od para Mla|an Dinki} je poslao razne svoje kolege ministre

da idu okolo i uteruju pare u bud`et. Na primer, preosve}eni ministar

zdravlja li~no nosi fiskalne kase po ordinacijama. Ne znam ta~no ko

du`i univerzitete i poku{ava da im oduzme 40 odsto od ne znam kojih

prihoda, me|utim, ljudi su odmah spremni da se dogovore, ako ne

mo`e 40 odsto, onda }e 26. Me|utim, Univerzitet se digao na noge,

predvo|en starim i novim rektorom profesorom Brankom

Kova~evi}em, i ne daju pare, ka`e, ne daju ni jedan procenat. I

predsednik i ministar nauke \eli} su ~esto govorili da je obrazovanje

na{a {ansa za razvoj i da }e dr`ava podsticati obrazovanje i nauku,

me|utim, u me|uvremenu smo umesto silikonske doline dobili

silikonsku ulicu, onu Strahinji}a bana, gde se {etaju devojke sa

silikonskim grudima u dru{tvu kontroverznih biznismena, a sve ~e{}e

i u dru{tvu poznatih srpskih politi~ara. 

Kao jednu od mera u borbi protiv ekonomske krize Evropska unija

planira da pove}a izdvajanje za obrazovanje sa 7 na 10%, a Indija je

pove}ala na 20%. U na{oj zemlji se za obrazovanje izdvaja samo 3,5%

to poljoprivreda? Pitaju neku `enu pre neki dan koliko ima godina,

ka`e - 76. [ta radite? Evo, berem jagode. Brati jagode, moram vam re}i,

uop{te nije lako. Dakle, to su sve odluke koje jedna grupa ljudi treba

da donese, a ta grupa ljudi se jo{ uvek zove politi~ari. Pojavi}e se,

uveren sam, neki novi pokret, jer mora, jer je to pitanje opstanka. Ili

ne}emo opstati, {to tako|e nije stra{na sudbina, to se doga|a. Dosta

pratim ono {to se doga|a u Francuskoj, zato {to mi se po ne~emu ~ini

da je na{e dru{tvo blisko po mnogim elementima francuskom, da je

na{a politika po mnogo ~emu bliska francuskoj. Tamo imate sada

ogroman porast zapo{ljavanja u uslugama starim ljudima. Posle

edukacije mladi ljudi odlaze da brinu o starim ljudima. I sad vi ka`ete,

gde je tu ra~unica? Ra~unica je u tome {to ti stari ljudi imaju neka

primanja i od toga delimi~no pla}aju tu uslugu. S druge strane, dr`ava

to podsti~e zato {to zapo{ljava mlade i re{ava problem starih, jer svaki

drugi pristup je mnogo skuplji od ovoga. Zna~i, napravljena je jedna

ra~unica i re~eno je - nama se vi{e isplati da obu~imo 5.000 ljudi koji

}e se u Parizu brinuti o 10.000 starih ljudi, nego da imamo ponovo

problem kao {to smo imali onog leta kada su nam stari ljudi umirali

po stanovima itd. E, takvu ra~unicu mi nikad ne napravimo. Seti se

poreza na autorske i druge ugovore. To je neko seo i izra~unao - to }e

dr`avi doneti toliko i toliko, to }e dr`avi odneti toliko i toliko, to }e

izazvati reakciju kulturnih ustanova. Koje }e re{enje poslodavac

tra`iti kada mu se tako ne{to nametne? Naravno, sivu ekonomiju. Da

li se nama vi{e isplati da nam se ljudi vra}aju u sivu ekonomiju ili da

kao dr`ava dobijemo to {to dobijamo sada, ili ako ve} moramo ne{to

da pove}avamo da to pove}amo za jedan razumni procenat? I onda se

naravno iznenade kad se ljudi odmah organizuju kao {to su to uradili

honorarci koji ne}e to vi{e da trpe. To je ono pozitivno koje

prepoznajem. I onda se dr`ava povukla. Da je dr`ava to ozbiljno

uradila, rekla bi - mi razumemo va{e zahteve, ali ra~unica je ova. Mi tu

ra~unicu nikad nismo imali.

Da, to je potpuna improvizacija i gra|ani s pravom strepe od toga, vi{e

nemaju ~ak ni iluziju. Znate, odluka da se ukrade sedam hektara

gradske zemlje negde zahteva da vi to provu~ete, da ne biste ba{ bili

uhva}eni sa rukama u tu|em d`epu, kroz razne institucije da bi to sve

dobilo formalni, zakonski okvir. Dakle, kada stvarate zakone da biste

ozakonili kra|u, onda vidite kolika je zapravo nemo} gra|ana. Ljudi

koji su po~eli sebi da seku prste ne bi li izazvali pa`nju institucija, koji

ulaze negde sa dve bombe da bi tako re{ili svoje probleme, sve to je

zabrinjavaju}e, mislim da to mo`e da kulminira u nekim socijalnim
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Huligan: 

Ne, ka`ite koje realnosti, ka`ite vi {ta mislite, pobogu!

Svetlana Luki}: 

Ja vas molim, samo budite pristojni za po~etak, to vas molim.

Huligan: 

Samo tra`im odgovor.

Svetlana Luki}: 

Ne mo`e sada da ga dobije, dobi}e ga kasnije.

Huligan: 

Realnost, koja realnost? Ka`i, koja realnost? Na kraju krajeva, ti }e{

nam odre|uje{ sudbinu? Sto godina ima{! Ka`i {ta je realnost! Bra}o i

sestre!

Publika: 

Napolje! Napolje!

Svetlana Luki}: 

Mo`emo da nastavimo, je li tako? Hajde da probamo da nastavimo.

Latinka Perovi}: 

Znate {ta, i ovo je neka o~igledna nastava, da tako ka`em, i to je na{a

realnost da pravimo incidente na svakom koraku, da taj incident ne

pravimo samo u svojoj zemlji, nego ga pravimo i u odnosu sa

susedima, pravimo ga i u svetu. Na snagu, na silu se ni{ta ne mo`e.

Ako ~itate novine, vi }ete svakog dana na}i masu primera nasilja,

masu o{trih konfrontacija, pripreme sukoba. Koji smisao uop{te to

ima? Bez obzira {ta je uzrok ovakvog unutra{njeg stanja zemlje, o

tome mo`e da se razgovara, mogu da se pi{u knjige, mogu da se snose

odgovornosti, ali jednostavno, zemlja mora da napravi neki bilans, a

njen je bilans r|av. To je nizlazna linija koja traje 20 godina i ta se

linija nastavlja. Mi se stvarno moramo ozbiljno zamisliti umesto {to

se svaki dan na nekog ljutimo i svaki dan nekog psujemo, po~ev od

parlamenta do ovakvih tribina kakve prave jedna i druga Svetlana u

najboljoj nameri da se u Srbiji ljudi zamisle, da preuzmu nekakvu

odgovornost. Da se predstavimo sebi pre svega kao neko dru{tvo koje

ima ve}i potencijal tolerancije nego {to to svakog dana pokazuje. Ako

bruto dru{tvenog proizvoda, a za nauku sme{nih 0,3%. Da ne

pominjem ostale podatke, ali uvek mislim da taj podatak strahovito

mnogo govori. To su podaci Republi~kog zavoda za statistiku. U Srbiji

je skoro ~etvrt miliona potpuno nepismenih ljudi, samo diplomu

osnovne {kole ima milion i po ljudi, a samo 6% gra|ana Srbije je

zavr{ilo neki fakultet. Dakle, znamo da je novi rektor Branko

Kova~evi}, novi i stari rektor, energi~no protiv toga da se uzima novac

univerziteta, me|utim, prakti~no nije ni funkcionisalo kao vest to da je

on bio jedini kandidat i da je izabran ponovo na mesto rektora

Beogradskog univerziteta, kao da je to bilo koje mesto. I samo kratko

da vas podsetim da je rektor Kova~evi} jedan od onih koji je stajao na

onoj govornici na mitingu Kosovo je Srbija u februaru 2008. godine,

posle kojeg je do{lo do nemira u Beogradu i paljenja ambasade, a

rektor je li~no predvodio takozvane studente sa zastavama koji su

poku{ali da u|u na Kosovo tako|e 2008. godine, pa su ih spre~ili

vojnici Kfora ili ve} ne znam ko. A mi smo pre nekoliko dana bili u

Kragujevcu na promociji Pe{~anika, naravno da su tamo opet nastali

mali problemi, ali je mnogo va`nije da su u biblioteci u Kragujevcu

na{im slu{aocima govorili gospo|a Latinka Perovi} i Sr|a Popovi}. Vi

}ete u narednih dvadesetak minuta ~uti o ~emu se radi. 

Latinka Perovi}: 

Postoje dva merila {ta ko zapravo ho}e u Srbiji. Jedno merilo je

sigurno kako ljudi u Srbiji `ive, kakve su mogu}nosti za razvoj, za

zapo{ljavanje, za {kolovanje, za le~enje. Naravno da je to neodvojivo

od pitanja gra|anske slobode, politi~ke, me|utim, znate {ta, ako se to

pitanje o hlebu postavlja kao primarno sigurno je da i ovaj problem

sloboda na neki na~in postaje ugro`en, jer te{ko je zamisliti da u

jednom dru{tvu koje se socijalno, izvinite {to }u tako re}i,

animalizuje, vi mo`ete da imate neki bogat demokratski politi~ki

`ivot. Drugo merilo je zaista taj me|unarodni polo`aj zemlje i njen

kredibilitet. Pre svega to je pitanje na{ih odnosa sa susedima, na{eg

prihvatanja realnosti.

Huligan: 

Koje realnosti?

Latinka Perovi}: 

Pa, znate {ta, vi ste re{eni da se mi posva|amo, a ja uop{te to ne}u...
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vi|en u ma{ti, u legendi, tada{njoj teku}oj legendi Srba, kao ~ovek

koji je pobedio a`daju. Vrlo brzo se pokazalo da je on zastupnik

politike kontinuiteta. On je, se}ate se, dugo {titio Radeta Markovi}a,

~oveka koji je posle odgovarao za ubistva, {titio je Neboj{u Pavkovi}a,

on je {titio ceo aparat i naro~ito, {to je bilo politi~ki va`no, on je {titio

strukture vojske koje su na sebi vukle veliku odgovornost za mnoge

zlo~ine koji su u ime Srba po~injeni. I taj u po~etku pritajeni sukob

po~eo je da dobija sve dramati~nije oblike, po meni upravo zato {to su

po~injeni zlo~ini bili tako stra{ni. \in|i} je, pored toga {to mislim da

je bio vizionar, bio i ve{t politi~ar. Vojislav Ko{tunica je vrlo brzo

ostao bez funkcija i kroz organizaciju svoje partije i kroz poku{aj

stvaranja jednog efikasnog aparata \in|i} je stvarno po~injao da

osvaja Srbiju, ~ak protiv njene volje. Tako da 12. mart po meni nije

nikakva slu~ajnost, ja mislim da se on dogodio, kako se nekad u

marksizmu govorilo, po istorijskoj zakonitosti. Srbija nije bila

spremna da sledi taj put u ve}ini, stvorena je zavera, on je ubijen,

njegovi sledbenici su bili obeshrabreni, i danas su, i sve ono {to je on

uspeo da u~ini za dve godine po~elo je da se vra}a u prvobitno stanje.

Ali najva`nije od svega toga je ta vizija Srbije u Evropi. Ta vizija je

smesta po~ela da se sabotira. Vi vidite da se koketira opet sa idejom

pripajanja Republike Srpske, nekad se to ka`e otvoreno, nekad na

malo uvijeniji na~in. Ta ~uvena besmislena borba za Kosovo za koju se

zna da...

Huligan: 

Nemoj da nas vre|ate ovde!

Sr|a Popovi}: 

Ne vre|am vas uop{te… Bez obzira {to je moj sagovornik, evo, iza{ao,

ja bih hteo da kvalifikujem ovu izjavu. Re}i danas da je mogu}a neka

borba za Kosovo zna~i samo zalu|ivati ljude, ~ime ne ka`em - ba{

dobro {to je Kosovo nezavisno, ba{ dobro {to smo ga izgubili. Ne, ali

postoji realnost i ne mo`emo sebe dovoditi u stanje pomra~ene svesti

zato {to nam se ta realnost ne dopada, jer ova ideja da se pitanje

Kosova prepusti Me|unarodnom sudu pravde je u stvari ideja da se to

skine sa dnevnog politi~kog reda u Srbiji. I to ~ak i teku}a politika

odli~no shvata i odli~no shvata da je najbolje da se sada, kako je kazao

Boris Tadi}, taj politi~ki problem re{ava pravnim putem. Ali to je

o~igledni smokvin list, da tako ka`em, kada vi ~ujete posle toga

ministra Jeremi}a koji ka`e - ako taj sud ne da nama za pravo onda mi

vi samo uzmete ovo neposredno razdoblje, molim vas, mi smo imali

takvu jednu provalu i primitivizma i nasilja i autoritarizma povodom

tog antidiskriminacionog zakona. Mi svakog dana imamo probleme u

vezi sa manjinama. Zna~i, na svakom koraku se sre}ete sa dru{tvom

koje se zapetljalo u svoje ku~ine, koje ne mo`e da krene dalje. I

moramo prestati sa opsenama. Ja ne spadam u te, ma koliko tu neko

vikao i ljutio se, koji }e da seje nekakve iluzije, nekakve prazne nade.

Mislim da smo mi na jednoj silaznoj liniji, da idemo nasuprot

vremenu, da padaju ljudi kao `rtve toga svesnog zamajavanja, da

nema pravog razumevanja gde smo i {ta radimo. Ho}u da vam ka`em

da mislim da je potrebna ozbiljnost, da je potrebno nekakvo te`i{te,

sredi{te, a sredi{te je ta zajedni~ka perspektiva koju ho}e Evropa,

koju ho}e Amerika. I na kraju, ako ho}ete, nema nikakvih posebnih

uslova za Srbiju, za njen ulazak u Evropsku uniju, to su uslovi jednaki

za sve narode. Posebni uslovi za nas proizlaze iz na{e neposredne

pro{losti, iz ratova, iz me|unarodnog prava, iz te`nji zajednice da

sankcioni{e te zlo~ine, i mislim da je vrlo opasno identifikovati se sa

tim i nastaviti sa gubljenjem vremena. 

Sr|a Popovi}: 

Dru{tvo se kre}e kroz dru{tvene sukobe pod uslovom da postoje

institucije u kojima to mo`e da se re{ava, tj. da se sukob ne re{ava na

elementaran na~in, na ulici, na ovakav na~in kako smo ovde imali

prilike da vidimo. I oni imaju svoju viziju Srbije, to je u redu. A o

kakvim vizijama u stvari pri~amo? 5. oktobra 2000. godine kada je

Milo{evi} pao mislim da je jedan veliki deo Srbije to do~ekao kao

veliko olak{anje i kao znak da je jedna epoha zavr{ena. I te nade je

stvarao u stvari Zoran \in|i}. On je shvatio da Srbija u tom trenutku,

2000. godine, nema nikakav koncept dr`ave. Da je Srbija imala dva

koncepta, jedan je bio koncept Jugoslavije, u kojoj bi svi Srbi `iveli u

istoj dr`avi, i drugi je bio koncept velike Srbije, u kojoj bi opet Srbi

`iveli u toj velikoj Srbiji. Oba ta koncepta su pora`ena kao koncepti,

ne govorim sada o vojnom porazu, naravno da je vojni poraz deo toga,

ali oba ta koncepta su pora`ena tokom ratova. Ta dva koncepta smo

izgubili politikom koju smo vodili. U tom trenutku je Zoran \in|i}

nastupio dr`avni~ki, jer je on kazao - postoji tre}i koncept, koncept

Srbije u Evropi. 

S druge strane, imali ste pre svega DSS i Vojislava Ko{tunicu, koji je

imao veliku po~etnu popularnost kao ~ovek koji je do{ao na mesto

Milo{evi}a. [to ka`u, ~ovek koji je ubio Liberti Valansa. On je bio taj,
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izi}i osim daljeg zaostajanja. Mi prosto moramo da napravimo neki

bilans, da vidimo zbog ~ega smo mi jedini tu gde jesmo. I na kraju,

moramo da po~nemo da razmi{ljamo o sebi i razmi{ljaju}i o sebi da

menjamo i na~in mi{ljenja, da zavodimo neki drugi model u

politi~kom `ivotu. Svi se ljute na parlament, ali znate {ta, parlament

je na neki na~in ogledalo dru{tva, tamo su oni ljudi koje smo mi

izabrali, kojima mi mo`emo da uskratimo mandate. Ali ka`em, jedino

merilo za to je da svaki ~ovek razmisli {ta se u me|uvremenu desilo sa

njegovim `ivotom, sa `ivotom njegove porodice, sa `ivotom njegove

dece, {ta se desilo i naro~ito kakva mu je perspektiva. To su vrlo realne

stvari. Mi mo`emo da se sukobljavamo unutra, da se ponovo delimo na

~etnike i partizane, na izbeglice i domoroce, ali to Srbiju samo gura na

dno istorije. Oprostite, ja sam tu vrlo otvorena i zato sigurno i ljutim

ljude kao {to su bili ovi mladi momci ovde, ali znate {ta, nije nikakav

izum istori~ara da narod mo`e istorijski da propadne. Mi mo`emo

biolo{ki da opstanemo, ali da u istorijskom smislu, u vreme koje se

vrlo brzo menja, stvarno ni{ta ne zna~imo. Mi mo`emo da pretimo i

Americi, mi mo`emo da se udvaramo Rusiji, mi mo`emo da govorimo

da je Evropa trula i bolesna, ali osnovno je pitanje {ta mi iznutra

mo`emo da uradimo, a tu mislim da mora da se mobili{e svaki

pojedinac.

Sr|a Popovi}: 

Meni je vrlo ~udno kad ljudi upotrebljavaju sintagmu "suo~avanje sa

pro{lo{}u". Imam problem sa tom sintagmom, jer meni se ~ini da ono

{to ljudi podrazumevaju pod pro{lo{}u u stvari psiholo{ki uop{te nije

pro{lost, to je na{a sada{njost. I to je ne{to {to je poznato u medicini i

u psihijatriji kao takozvani posttraumatski sindrom. Mislim da smo

mi do`iveli velike traume, da pomenem samo zlo~ine 90-ih, inflaciju,

sankcije, bombardovanje, to su velike traume. Ali mislim, i sada

govorim kao advokat, da i sopstveni zlo~in mo`e biti trauma. Te{ko je

ubiti, to je te{ko, ja mislim da tu ~ak i biolo{ki tabui postoje i da kad

to jedanput uradite, i to u onakvim razmerama i na onakve sve na~ine

na koje smo mi to radili, vi ostajete traumatizovani. A {ta to zna~i? Vi

do`ivljavate tu traumu kao da se doga|a sada, vi nemate onaj mali

glas koji vam ka`e - to je pro{lost. Ne, ne, ne, to kod nas nije pro{lost,

mi smo spremni i dalje da se bijemo, mi i dalje ne mo`emo ni{ta da

priznamo, mi nismo ni za {ta odgovorni. Na{ celokupni dr`avni vrh je

progla{en i osu|en kao zlo~inci, a mi i dalje govorimo - ne, ne, to je

neki politi~ki sud, ni{ta ne priznajemo, di`emo i dalje tri prsta, nismo

ne priznajemo taj sud. A {to smo mu se obra}ali onda? Vidi se da mi od

toga ni{ta i ne o~ekujemo, nego samo o~ekujemo da sklonimo za

trenutak celo to pitanje Kosova da ne bismo ovakve razgovore vodili,

da se ne bismo oko toga na ovaj na~in prepirali, da se ta stvar ohladi,

da postane jasno kona~no svima. Neki }e to mnogo `aliti, neki }e

manje `aliti, neki mo`da ne}e uop{te, kao Albanci, ali da ta realnost

nekako legne. Ovo {to ka`e Svetlana da je Boris Tadi} izjavio da smo

mi dalji od Evrope nego ikad, to je ta~no, ali ja nisam ~uo da je Boris

Tadi} objasnio da je on sam u~estvovao u stavljanju prepreka Srbiji za

ulazak u Evropu. Njegova je stranka dvaput glasala za rezoluciju o

Kosovu, koja je zabetonirala taj na{ stav. Da~i} je tom prilikom, kad se

glasalo o toj rezoluciji u Skup{tini, jasno kazao - pa, ja ne znam za{to

ste vi skidali Milo{evi}a i nas sa vlasti kad vodite istu politiku kao i

mi. Niko nije mogao ni{ta da mu odgovori, jer je to bilo ta~no, sa

jednom fusnotom, a to je ono {to ponavlja ministar Jeremi} stalno - da,

ali ne vi{e silom, nego diplomatskim, politi~kim i pravnim

sredstvima. Nije naro~ito velika zasluga ministra Jeremi}a {to se ne

slu`i vojnim sredstvima, jer Srbija vojnim sredstvima vi{e ne mo`e da

se slu`i. I da mo`e, Jeremi} bi verovatno bio za to i da se poslu`i njima,

me|utim, to vi{e nije mogu}e. Ali {ta vi odatle sada vidite? Ciljevi,

ideologija, retorika, danas su potpuno isti kao na Gazimestanu, i to je

po meni velikim delom posledica atentata na Zorana \in|i}a.

Latinka Perovi}: 

Ja bih samo htela da vas podsetim da je on u vreme kada je po~ela

sna`na kampanja protiv njega, koja je zapravo i pripremila njegovo

ubistvo, rekao jednu stvar koja se potvrdila - ili }emo mi prihvatiti duh

vremena, uklju~iti se u evropske integracije ili }e se vratiti politika

koja je po svojoj su{tini antievropska. Ne samo da ona ne ̀ eli da Srbija

u|e u Evropu, nego ima jedan izrazito neprijateljski odnos prema

Evropi kao civilizaciji. Dakle, to je taj izbor, ali je o~igledno da je za

Srbiju bitna promena politike koja daje r|ave rezultate. A r|avi

rezultati se ogledaju u daljem propadanju Srbije i niko ni{ta tu ne

izmi{lja. Za ime sveta, o tome su napisane knjige, nije alternativa

ne{to {to je izmislio Zoran \in|i}, i on je to otkrio u srpskoj istoriji.

Postoji ta liberalna tradicija, postoji neka ideja o modernoj dr`avi, to

je slabo, to nije samo zbog toga {to neko ne}e to, to su selja~ka dru{tva

koja se sporo pomeraju, koja su opresivna. 

Dakle, to je stati~nost u mi{ljenju, i to mora da se menja, mo`e neko

da vi~e koliko ho}e, mo`e i da se tu~e, ali nikakav rezultat ne}e iz toga
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nije primer za modernu dr`avu u kojoj vlada zakon, u kojoj postoje

ljudska prava, jo{ uvek nije to. Mi smo bili u vrlo tesnim vezama

istorijski, ali mi ne mo`emo da se ve{amo o noge toj Rusiji koja i sama

te{ko kora~a. Ili da postanemo neki objekt koji }e ona {tititi dotle dok

to odgovara njenim strate{kim interesima, a onda }e nas prepustiti

sebi. Ho}u da vam ka`em, ni{ta tu ne mo`e na snagu. I {ta je posledica

mi{ljenja na snagu? Ja dosta radim sa mladim ljudima, ~itam

istra`ivanja koja se prave sa njima, slu{ajte, to je mo`da prva

generacija koja pitanje slobode i pravde stavlja iza nasilja. Zna~i, {to

pre uspeti, {to pre osvojiti, {to pre demonstrirati silu, zar vi to mo`ete

da radite drugima?Ali kako vam se su`ava prostor, kako se

iskop~avate iz sveta, vi }ete to sve vi{e raditi unutar Srbije. Sami }emo

se terorisati. Zna~i, to su stvari o kojima mi razmi{ljamo i to je ono za

{ta ta alternativa u Srbiji tra`i slobodu, da to otvoreno govori, ne po

utisku, nego na osnovu nekakvog poznavanja i te na{e pro{losti, ali

oprostite, i savremenog sveta. Tako da tu neke pretnje ne poma`u i ne

mo`emo mi to mi{ljenje zaustaviti tako {to }emo svaki put kad se javi

neko ko to, kako mi ka`emo, artikuli{e na politi~koj sceni, potegnuti

snajper i toga ubiti. 

Gra|anka: 

Treba li svi Srbi da legnu dole, zna~i da se savijemo, sagnemo se do

zemlje da bismo u{li u Evropu, za{to?

Sr|a Popovi}: 

Na koje uslove mislite?

Gra|anka: 

Da uhvatimo Mladi}a, da uhvatimo Karad`i}a...

Sr|a Popovi}: 

Ako smatrate da su to neki ne~uveni uslovi da se ljudi optu`eni za

te{ke zlo~ine prona|u i kazne, ja ne vidim da je to neki nerazuman

uslov.

Gra|anka: 

Ja se izvinjavam {to moram da upadnem, za{to zlo~ini koji su nad

Srbima ura|eni nisu iza{li na svetlost dana, za{to su pojedini zlo~inci

oslobo|eni?

odustali ni od ~ega, jo{ }emo se }erati. Mi `ivimo i dalje tu pro{lost i vi

vidite da i ti akteri iz pro{losti odjedanput po~inju da izgledaju kao

normalni u~esnici javne politi~ke scene. Ne ~udimo se mi vi{e {to su

oni jo{ tu. Za{to? Pa, zato {to to {to se doga|alo tokom ovog vremena

nikad nije postalo pro{lost.

Latinka Perovi}: 

Kako objasniti da politi~ku funkcioneri {alju proevropske poruke, a u

isto vreme realnost je duboko antievropska. Ne}u da vas te{im, ali

moram da vam ka`em da to nije prvi put u na{oj istoriji. Nikola Pa{i}

je govorio - prihvatimo evropske forme, parlamentarizam, to }e

pridobiti simpatije Evrope, da bismo mi mogli da zavr{imo svoje

glavne ciljeve, tj. da stvorimo nacionalnu dr`avu celog srpskog

naroda. Tako da se meni ~ini da zaista dolazimo u fazu kad moramo

da razlikujemo to {to je jedan, ako smem da ka`em, sofisticirani

politi~ki hoh{tapleraj, od onoga {to je namera te politike. Zna~i, mi

ovde celo ve~e opisujemo politiku koja je Srbiju dovela dovde, spustila

je stvarno na dno. Za{to mi to ne bismo otvoreno rekli kad se svi kao

gra|ani tako ose}amo? Za nas je, zna~i, klju~no pitanje ne da li }e ta

ista politika dobiti samo nove personalne nosioce, Milo{evi}a, pa

Ko{tunicu, pa tako redom, nego da li }e se ona promeniti. Mi mo`emo

da dobijemo nove ljude sa novim imenima i prezimenima, ali mora da

se desi zaokret, da po~ne da se po{tuje zakon, da pre svega do|e do

zakona i do odnosa izme|u zakona i stvarnosti. Srbija je uvek imala

dobre zakone, ja sam istori~ar 19. veka, Srbija je imala odli~ne zakone

o sudovima, o zdravlju, o {kolstvu. To nije funkcionisalo. E, sad, gde je

tu re{enje? Vi ne mo`ete re}i - to je jedna neobra|ena povr{ina na kojoj

ne deluju zakoni. Zakoni naravno i oblikuju stvarnost, zato je va`an

taj ulazak u Uniju. Nema savr{enih dru{tava, ali oprostite, to je danas

svetski prostor sa Sjedinjenim ameri~kim dr`avama gde je

uspostavljena neka ravnote`a izme|u socijalnog `ivota i prava i

politi~kih sloboda. Nije idealno, ali o tim stvarima se tamo govori.

Mi jo{ nismo takvo dru{tvo, nismo jo{ u demokratskom svetu,

oprostite, dr`ava nije to {to neko zamisli da }e ona biti, prosto se zna

{ta je moderna dr`ava. I ako mene pitate, sa svim {to znam i sa svim

{to imam kao svoje iskustvo, klju~ni problem Srbije je bio i ostao da

ona postane moderna dr`ava. Da ne sanja stalno o teritorijalnom

{irenju, nego da se koncentri{e na sebe i da se zaista razvija. Nema

drugog uzora za modernu dr`avu osim Zapadne Evrope. To nije

Rusija, to je veliki narod i on se bori sa ogromnim te{ko}ama, ali ona
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(Melody Gardot - Love me like a river does)

Svetlana Luki}: 

Za kraj Pe{~anika slu{ate stru~njaka za marketing, na{u Nade`du

Milenkovi}. Nade`da je kao {to znate autorka slogana Pe{~anika "Ako

vam je dobro, onda ni{ta", a Svetlana ina~e jako voli onaj slogan "Ili

jesi ili nisi", znate svi za njega. U ponedeljak smo bili na promociji

Pe{~anika u Boru i Majdanpeku. Jedan slu{alac iz Bora je izri~ito

molio da Nade`da {to pre bude gost u ovoj emisiji. Nadam se da mu

neko snima dana{nji Pe{~anik, jer se B92 prakti~no ne ~uje u Boru,

tamo ljudi slu{aju na{u emisiju tako {to skidaju emisiju sa neta,

narezuju i onda je razmenjuju. Evo, ovo je prilika da se zahvalim na

gostoprimstvu, i u Boru i u Majdanpeku, bili su krasni doma}ini.

Slu{ate Nade`du Milenkovi}.

Nade`da Milenkovi}: 

Vest - bomba{ u Predsedni{tvu - u 12 sati, vanredne vesti na svim

stanicama, i onda u 14:30 ~uje{ da je predsednik u{ao u zgradu

Predsedni{tva, i ni{ta. Saznali smo da on u 12 nije bio na poslu,

verovatno jer je bio Bajden, ve~erala se gicetina, popilo se malo, zna~i,

nije bio u 12 na poslu, do{ao je u pola tri. Za{to je do{ao? To je sad ta

ma{inerija, njega protivnici stalno optu`uju za marketing, ja mislim

da ga la`no optu`uju, tu ima mnogo lo{eg marketinga ili marketinga

u poku{aju. Taj ~in, na primer, ako su hteli da od toga naprave

nekakav marketin{ki, kako to obi~no ka`u, {tos, onda je on do{ao da

bi pregovarao sa bomba{em zato {to je on tra`io da do|e predsednik

da bi za{titio nevine, da bi re{io situaciju, bilo {ta. I onda to ide dalje

kao vest, onda on ima neku izjavu koja je vezana s tim. Ali predsednik

dr`ave dolazi u Predsedni{tvo u kojem je ve} dva i po sata neko sa

bombama u prijemnici i ni{ta se sa tim ne napravi, to je stvarno

glupost. Jedno mi pada na pamet, da ga je priteralo, mislim, po{ao

kolima, pa po{to je predsednik ne mo`e kao mi da u|e u neki kafi} da

ode u WC, nego su morali da ga dovedu tu i zato je onako `urno u{ao.

Ina~e, za{to? Izlagao se opasnosti ili nije bila nikakva opasnost, pa je

do{ao, imao je hitan sastanak ili, ne znam, ne{to, nekakvu objavu. Ali

ti ima{ samo to, u pola tri je do{ao predsednik i ta~ka. Naravno, ti

kalkuli{e{ da li je lud, zbunjen, neinformisan, mo`da nije znao {ta se

de{ava, da li ti oko njega ne znaju da brinu, ipak je ovo dr`ava u kojoj

je ne tako davno ubijen premijer. Marketing koji je kao neki oreol oko

njega je dosta lo{. Tu je mnogo agencija i mnogo ljudi koji se bave

Sr|a Popovi}: 

Nama se postavljaju uslovi da uhvatimo na{e zlo~ince, ne mo`e nama

da se postavi uslov da uhvatimo hrvatske, albanske zlo~ince. I ja

mislim da je u na{em sopstvenom interesu da svakoga ko ovde `ivi,

krije se, a zlo~inac je, izvr{io je zlo~ine, sumnja se da je izvr{io zlo~ine,

da ga u sopstvenom interesu nalazimo. Ne znam za{to mi stalno

mislimo da se time nama nekako ~ini neka velika nepravda {to se od

nas tra`i da u sopstvenom dru{tvu ka`njavamo zlo~ine. Pa, to je

valjda dobro za nas, {to bih se ja brinuo da li }e Hrvati svoje zlo~ince

da kazne? Pa, to je dobro za Hrvate, neka misle o tome. Vi jo{ uvek

`ivite u stavu tog antagonizma - {to je dobro za njih, to ne mo`e biti

dobro za nas i obratno, a ja mislim da je u interesu svakog da svoje

zlo~ince kazni.

Latinka Perovi}: 

Jedan odli~an hrvatski sociolog, zvao se @upanov, dobro je poznavao

te tranzicijske procese, pisao je o njima, vr{io je sociolo{ke analize.

On je rekao - nema garancije da }e tranziciju pre`iveti sve dr`ave i

zemlje, ne biolo{ki, nego u istorijskom smislu. Ako se vi u taj proces

ne uklju~ite vi ne mo`ete nikako ra~unati da }ete biti bilo kakav

dobitnik, jer bezuslovni refleks je da se zatvorite i da se tako

zatvoreni, izvinite, me|usobno terori{ete. Ho}u da vam zahvalim {to

smo zajedni~ki odoleli ovom incidentu i {to nismo ponovili

Aran|elovac, jer to se stalno de{ava. Znate, mora se istrenirati neko

strpljenje za razgovor o vrlo neprijatnim stvarima. Na`alost, mi dugo

ne}emo mo}i da govorimo o prijatnim stvarima, i to nije zato {to neko

ne voli svoju zemlju, {to nije dovoljno dobar Srbin, ili {to se delimo na

levicu i desnicu, nego se u ovom trenutku delimo oko tog

egzistencijalnog interesa zemlje, kako da se ona iz svega ovoga izvu~e

na zelene grane. Nema drugu perspektivu osim da se evropeizira, da

se modernizuje, to joj predstoji i {to du`e to odla`e vra}a}e se na taj

neodlo`ni posao sa mnogo ni`ih pozicija. Znate {ta, mi smo kao neka

zemlja koja je uhva}ena za gu{u iznutra i ne mo`emo da oslobodi. A

ipak svako, ne mora da bude ni politi~ar, ni dr`avnik, ali mora da se

pita zbog ~ega 75 do 80% njegovih omladinaca kad ih anketiraju ka`u

da ne vide perspektivu u svojoj zemlji. Pa, oprostite, ~ija to zemlja

treba da bude? I valjda to bolje znaju oni koji imaju ne{to vi{e godina

i iskustava, ali o~igledno je da je to vitalniji deo, {to talentovaniji deo

mlade generacije danas ose}a. E, ako mi nismo u stanju da to merimo,

ja onda stvarno ne znam {ta je patriotizam.
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se nama udvaraju taman tako kakvi su i kako vide nas.To {to ti ja

nudim je odli~no, ti ima{ da kupi{ pivo, ima{ da kupi{ kiselu vodu, {ta

sad tu... Povremeno ti damo neke vesti iz sveta da vidi{ kako mo`e da

bude jo{ gore, ne neke ekonomske krize koja kod nas kao {to znamo

nije do{la, a ako je i do{la, ve} je pro{la. Nekad stvarno mislim da

lete}i tanjir da se spusti na zemlju to kod nas ne bi bila vest, osim ako

bi se spustio u neku od srpskih zemalja. Kao {to ka`e na{a himna -

Bo`e, ~uvaj srpske zemlje. E, pa valjda su to Crna Gora, Republika

Srpska, ne znam, ili eventualno i Rusija, ali zna{, ako se spusti lete}i

tanjir u neku Ameriku, za to bi ovde mo`da i{ao onaj kajron dole po

ekranu. [ta nas briga ako nije do{ao u Srbiju ili tu gde su na{i

teritorijalni integriteti i suvereniteti. Ti ceo dan slu{a{ {ta je neko

naglasio i {ta je izjavio, niko od njih ne pri~a, naro~ito predsednik. Ja

mogu ne{to da sam rekla, ali on je naglasio i izjavio. Pro|e pola sata

vesti, oni su izjavili i istakli. Pa, slu{am kako se pravilno govori,jezik

nam se kvari. Imali smo prvo to sa izgovorom re~i Jugoslavija, kao,

pravilo je da silazni akcenat ne mo`e da bude na unutra{njim

slogovima. Okej, i kad je to pravilo po~elo da se primenjuje, prvo na

RTS-u, a sada na svim drugim televizijama, ima{ Jugòslaviju,

telèviziju, dirìgent, nedostaje gramòfon kao u onom filmu Specijalno

vaspitanje {to mu tetka donela gramòfon. Sad ima{ vatrògasce, to je

bilo pre neki dan, pretpostavljam da su slede}e pantàlone. Zna~i,

po~injemo da pri~amo kao budale, a SANU se ne trudi da pogleda ta

pravila, da li treba da se poprave, da se izmene, da li treba da ima

izuzetaka. Onda slu{amo ovu na Pinku koja se javlja, "evo sada }e

gledaoc da se uklju~i", pre toga je bila ona koja je govorila "da li bih ste

`eleli da nam ka`ete". Ali to prolazi, ne mo`e{ sad ni da se bavi{ time

da nas i jezik odaje. Tu neku salatu u mislima i nebrigu o mislima

prime}uje{ i u jeziku. 

Ali, evo ga opet predsednik u emisiji - u redu je da ti ima{, na primer,

nedeljno obra}anje naciji, da se to ustali, jednom nedeljno predsednik

se obrati, ima ne{to da ka`e ili, ne znam, makar jednom mese~no. Ali

ti odlazi{ u neke emisije da bude{ gost, i to jedini gost, i tu stvarno

neko o~ekuje da si do{ao ne{to da ka`e{. Onda ti to ne iskoristi{,

do{ao si samo da gostuje{, ja nisam ni{ta novo saznala, {ta misli{, {ta

se de{ava, {ta su planovi, {ta }e da se de{ava na ovu ili onu temu. Ako

samo do|e{ da popri~a{, pa zna{, to je kao kad ti do|e dosadni gost, a

ti samo gleda{ na sat, zeva{, nada{ se da }e da ode ku}i. Neke

generacije su stasale uz MTV, a sad ti uzme{ da me sat vremena tako

ne{to gu{i{, ja nemam `ivaca za tebe, moram da znam za{to slu{am. A

marketingom i reklamom, ima mnogo odvratnih reklama, glupih,

proma{enih. Tako da nije svako ko se bavi marketingom obavezno i

dobar. Kao, ove biografije {to pi{u ovi {to sede po upravnim odborima

pa ka`u - neko vreme se bavio i time, i studirao... ^ekaj, kako se bavio?

Mislim, je li se bavio uspe{no je l' ima neke nagrade ili ne{to iza sebe?

Ne, bavio se i studirao. Je li diplomirao? Studirao, bio bruco{ pet

godina. Zna{, te formulacije... E, tako i mi imamo te koji se bave

marketingom. 

A druga stvar, {ta je bitno kad pravi{ reklamu? Kome je namenjena

reklama. Imamo ono op{te mesto - `ena od 25 do 55. Pa, mislim, ne

postoji `ena od 25 do 55, to je marketing predsednika, od 25 do 55. I

sad, kad napravi{ ne{to {to treba da se dopadne svima, u stvari se ne

dopadne nikome. Zna{ ono, narodni hleb. Pa nije, ima{ neke ljude koji

se ne pale na narodni hleb i koji ne}e da uma~u hleb pa kao jedu tu

mo~u od prasetine ili {ta ve}, ima{ neke ljude koji ne jedu hleb uop{te

jer su na dijeti, razni smo. Pri tom, ~ovek je sada u svom drugom

mandatu, zna~i, pretpostavio bi da sada svi motori rade, sve pali, i sad

ne{to napravi{, ne{to uradi{, jer niti ovi mogu da skupe ve}inu za onaj

inpi~ment, niti mo`e{ ponovo da bude{ predsednik. Zna~i, sad je taj

trenutak. Ali, mislim da je Andri} to rekao - pa vi }ete uzalud izgoreti,

iza vas }e ostati samo pepeo, pa kao, da, ali iza vas }e da ostane samo

slinavi trag kao iza pu`a. Postoje neki trenuci u `ivotu pa stvarno

izgori{ uzalud, ali, neka ostane pepeo, zna}e se da si bio vatra. Biljana

Srbljanovi} je odrala stomak od kafe sa Tadi}em, za{to nju nije pozvao

na kafu u ovoj situaciji? Ili, ne znam, sa Da~i}em, jo{ bolje. Ne}e da se

me{a u sudstvo, pretpostavljam da bi to bio odgovor. Pa, ne, ovo je ba{

bio zgodan trenutak da stane{ na jednu stranu, da ka`e{ da je ovo bilo

nedopustivo. Ali se me{a{ u sudstvo koje je nezavisno, kao {to znamo,

kad se po{alju one sramotne stvari da se ne presu|uje u korist

radnika. Zna~i, me{a{ se u sudstvo, pa zamisli dete da vaspitava{

tako. Kad ono gura prst u uti~nicu, ne bije{ kao ovaj pop, ali to je

situacija kada mora jasno: prst u uti~nicu ne mo`e nikako, ni pod

kojim okolnostima. Ovo je super? Onda promovi{e{ to {to je super. Ovo

je nedopustivo? Vrlo si eksplicitan u tome da je to nedopustivo. Ne

mo`e - sad je nedopustivo, ali ovde je malo dopustivo, a dobro, ovde

kad su moji u pitanju, mo`e.

Treba i ta knjiga da se napi{e, Srbija kao nedovr{eni marketing. Kad

pravi{ reklamu ti se u su{tini udvara{ drugoj osobi, `eli{ da joj se

dopadne{ i udvara{ joj se tako kako ume{, kakav si ~ovek. E, sad, i ovi
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. ne mora tako biti, to je jedna dobra struka, marketing, `ao mi je, da ne

ispadne da se time bave prevaranti i neuki, mnoge va`ne stvari mogu

da se urade, mo`e ne{to planetarno da se pomeri. Nije to bezna~ajno,

to je ba{ zna~ajna stvar.

Kad politi~ari sude o istoriji, a o nekim stvarima politi~kim, ~uje{,

"sudi}e istorija o tome", zna~i, ti si sve pobrkao. Politi~ari kad imaju

ve}inu u parlamentu ka`u - izjedna~ava se ~etni~ki pokret i

antifa{isti~ki pokret, zna~i, to su odlu~ili politi~ari. Ali kada za Ratka

Mladi}a i Slobu Milo{evi}a ka`e{ "sudi}e istorija", zna~i da daje{

istori~arima da sude ne{to {to je za krivi~no gonjenje i {to treba da

sude sudije, a tamo gde stvarno istori~ari treba ne{to da ka`u, pa da

imaju debatu, pa da donesu zaklju~ke, ti si imao prosto ve}inu od 126

poslanika. Tu je kori{}en dobar marketing, vrlo su se potrudili da

ni{ta nije sigurno i ja mislim da je pobednik 5. oktobra ustvari Vuk

Dra{kovi}, jer je jedino on imao neki jasan program i to se znalo,

~etni~ki ravnogorski pokret, Dra`a i kralj. Zna~i, uspeo je sa

~etni~kim pokretom koji je sad prozvan antifa{isti~kim kao i ovaj

drugi, Dra`in grob se tra`i, bi}e rehabilitovan i sad je jo{ samo ostalo

da postanemo monarhija, po{to ve} imamo monarhisti~ka obele`ja.

Sad samo jo{ da neka ve}ina od 126 poslanika ka`e - e, od sutra ste

monarhija. Stvarno, Vuk Dra{kovi} je car, mislim da mu treba dati da

bude car. Jedini je on ono {to je pri~ao uspeo i da postigne, mada smo

svi mislili da je on gubitnik 5. oktobra, ali evo, polako vidimo da nije.

I stalno ima{ to da je sve dopustivo, a da ni{ta nismo dovr{ili. Ava-ava-

ava, niko nije krava. Ono kartonsko naselje, {ta je bilo s tim?

Gradona~elnik je iza{ao sa pri~om da je tu neko ko ima d`ipove i

stanove i u stvari ovim ljudima izdaje za 50 evra. Posle je bila vest -

zapaljeno kartonsko naselje, da li to isto, da li neko drugo, nemamo

pojma. [to, puf, odnela voda, sad idemo dalje, evo, sad imamo

lopatanje u Crnoj Reci i opet i za i protiv. 

Zna~i, nema nekoga ko }e stalno, kao oni de`urni Mapetovci sa terase,

da govore - ne, kaka, fuj to, kaka, ovo ne, ne mo`e. Glavni ljudi koji se

time bave ti ka`u - a, dobro sada, malo ubij pedera, malo no`, `ica, sve

je to ljudski, ljudi smo, nije ni{ta stra{no. Kad je bilo s Ilarionom u

Vojvodini, koji je ve} isteran iz Hrvatske, iz Bosne, ovi su izgovorili -

ne, on podle`e bo`jim zakonima, ako je ne{to kriv on }e da sedi u keliji

i da tihuje, kao i ovaj pop koji je lopatao. On je doneo u neku emisiju

kao dokumente i voditelj ga pita - je l' vi imate dozvolu ministarstva za

to, a ovaj ka`e - imam dokumenta, i izvadi Zakon o verskim

zajednicama, to je njegov dokument. On ne podle`e ovim gra|anskim

zakonima i time se zavr{ava cela pri~a, i bogu hvala da je Sinod na

kraju rekao da se to zatvori i da se ovaj smeni, ina~e ranije nikad nije

reagovao. I kad je bila pri~a o Zakonu o manjinama i toleranciji, kako

je izgledala ta rasprava? Kao tzv. javna rasprava? Imao si ili "ja nisam,

i to je nedopustivo", do "ja nisam, ali to mo`e, ali u svojoj sobi".

Najbolji mi je bio Palma. Prvo mu je bio problem ako {eta sa detetom,

onda je u slede}em javnom nastupu ve} prevazi{ao {etnju s detetom,

nego, "zamislite, ja sedim u avionu". ^ovek se izgleda nije mnogo

vozio avionom, jer je njegova re~enica glasila "sedim ja u avionu, a

prekoputa mene" - pa nije {inobus, mislim, to je avion, nije prekoputa,

i {ta on da radi ako se ovi ljube, zar da ode u kokpit da sedne pilotu u

krilo, {to je onako posebno intrigantno, jer je u celoj toj frci on smislio

da sedi u krilu pilotu. Ta takozvana vladaju}a ve}ina, da ne pri~am o

opoziciji, njima je samo da po`ure da ka`u "ja nisam", svima je to bio

problem, da se deklari{u i da stave svoje dupe uza zid, slu~ajno kao,

nemoj mene. Za{to Palma uop{te misli da je atraktivan bilo kojoj gej

osobi? A popovi {ta su imali da ka`u - zabrinuti, njih }e neko da tera da

ven~avaju gejove, pa }e onda da ih tu`e da im kr{e prava. Pa, nije se

pojavio niko ko bi objasnio da, ~ak i da ne razumemo ~emu slu`i,

mora{ da usvoji{ taj zakon ako ho}e{ evropske integracije. Mislim,

svako ko je makar i{ao u osnovnu {kolu zna da mora{ da u~i{ ili mora{

da dobije{ dvojku iz predmeta koji ne voli{. Ne, ja sam prespavala

odbrane i za{tite, i to na dve godine, ubila sam se od spavanja koliko

mi je bilo te{ko i dosadno da to u~im, ali sam morala, ne mogu da

diplomiram ako ne polo`im taj ispit. Zna~i, ne mo`e{ sve ono {to

ho}e{, i MMF i pare i evropske integracije. I onda, {lus, taj zakon mora

da se usvoji, a ovima koji talasaju nemoj to da dozvoli{. Zna~i, jeste

demokratija vladavina ve}ine, ali kvalifikovana manjina mora da

objasni ve}ini {ta da misli, {ta je pec, {ta je fuj to, kaka, a {ta je aha, to

mo`e.

Po{to je gas u svetu pojeftinio, pitanje je da li }e da pojeftini i kod nas.

Bajatovi} ka`e - ne}e, jer smo imali velike tro{kove i velike gubitke.

Zna~i, zato {to je firma imala tro{kove i gubitke ona ne}e da posluje

tr`i{no. Jo{ je izgovorio fenomenalnu re~enicu - gas je pojeftinio u

dolarima, ali nije u dinarima. Ja ne mogu da verujem, vozim i slu{am,

dobro se nisam zakucala. Ako benzin poskupi u svetu, istog dana ili u

roku od dva dana poskupi i kod nas, kad tamo pojeftini kod nas ne

pojeftini, jer oni... jo{ imaju zalihe starog. Pa, ~ekaj, kako nema{

zalihe kad poskupljuje{? Zna~i, istog dana si morao da kupi{ skuplji i

Nade`da
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. onda si i meni prodao skuplje, ali kad u svetu pojeftini ti sad ima{

zalihe da sa~eka{ da opet poskupi u svetu. Makedonci su preveli,

tr`i{na privreda je pija~na ekonomija kod njih, {to jeste naziv u

originalu, i ti kad to prevede{ na re~ pijaca - sve je tu, sve zna{, i sad

samo to treba da se preslika na dru{tvo. 

Ima neka emisija na B92 koja se prigodno zove [ljaka, da pri~amo i o

tome. Pre toga je na B92 bila emisija koja se zove Bu|elar. Pravi{

emisiju, da{ joj ime [ljaka, a zove{ ljude koji govore o

samozapo{ljavanju, o kreditima... [ljaka, pa stvarno... Ti kroz jezik

vidi{ koliko smo oronuli kao dru{tvo, i sad, u toj emisiji treba da si

proaktivan. Zna{ {ta, nisi ljudima dao primer kako proaktivan tra`i

posao, kako to ti sad posti`e{ sa svojih deset prsti}a. Jedino je Marko

Milo{evi} uspeo sa deset prsti}a da nosi one gajbice heroina ili ve}

~ega i tako|e nije ka`njen zbog toga, mislim, vratimo se na to. Marko

to uradio? Pa nema veze, hajde, dete je. Najcini~nije ne{to - bio je onaj,

mislim da je Baki An|elkovi}, ako dobro pamtim, u no}i kad je hap{en

Slobodan Milo{evi}, pa su ga onda novinari ne{to pitali i on se s nekih

vrata neke zgrade okrenuo i rekao - molim vas, imajte malo obzira, taj

~ovek ima decu. Koliki cinizam, nisam mogla da verujem svojim

u{ima. Hiljade dece, desetine hiljada i stotine hiljada ne~iije tu|e dece

je unesre}eno, pobijeno, ranjeno, oterano, a on se poziva na njegovu

decu mrtav hladan.

Biki ima divnu re~, ona ka`e - to su pljoskule. To su one re~i bez

sadr`aja. Imamo obilje tih re~i koje su ba{ pljoskule, kao ono kad

zapusti{ ku}u, ili ode{ u vikendicu pa ne zna{ odakle da po~ne{ da

sprema{. Zato i postoje slu`be za spremanje ku}a, ima neko ko ume da

spremi, ko zna redosled poteza, prvo ovo, pa ovo, ovo izbaci{ da se

luftira, ovo istrese{... Zna~i, ima{ neke ljude koje valjda dovede{ po{to

ti sam ne mo`e{ tu ku}u da spremi{, razvalinu od ku}e koja se zove

Srbija. Onda delegira{ ljudima - zato se i ka`e "delegiraj ili abdiciraj".

Ali ako ti sada sve dr`i{ u svojoj glavi i u svojim rukama i svako mora

da do|e da te pita koju krpu da koristi, pa ti ka`e{ - eno, onu plavu, a

drugi do|e - je li ovaj sun|er? Mislim, to je besmisleno, svi se bave

svime. Skoro je neko na televiziji napravio lapsus, pa rekao "na{a

ju`na provincija". Na{a ju`na provincija, zvana ju`na pokrajina,

zvana nezavisna dr`ava Kosovo, svi se time bave. I na{im - evo,

izgovori}u po~asno jo{ jednom pre nego {to se ispovra}am -

teritorijalnim integritetom i suverenitetom, koje naravno nemamo.

Ajde, u redu, ho}e{ da se bori{ za teritorijalni itd, okej, evo ti ova dva

~oveka, oni su u ministarstvu, oni imaju svoje ministre, imaju

sekretare, imaju kolovo|e, imaju vodono{e, koga god, i pusti neka se

oni time bave. Ali daj sad ovih 25 da se bave ne~im drugim. 

Nedavno je prvi put bio de~ak od oko 12-13 godina kod nas, Rom. I sad,

ti zna{ Okanicu, na{u kucu, koja je jurcala, lajala, skakala, uplitala se

u noge, uop{te ne mo`e{ ni da se nadvikuje{ s njom. I sad, Biki

poku{ava, kao, nemoj Okana, skloni se Okice, i u jednom trenutku

izgovori koliko je to mogu}e prete}im glasom "e, kraj, sad }u da te

prebijem", a ovaj se mali{a okrene i pogleda nas onolikim upla{enim

o~ima - koga? Ali stvarno nam je srce pokidao, zna{, posle se mi

ubismo od plakanja kad je oti{ao. Pri tom Okana takve pretnje uop{te

ne shvata ozbiljno, ona ni ne zna {ta su batine, ali on zna, njemu je

mogu}nost da to neko njemu ka`e bila potpuno realna. Kad pri~amo o

o tim ljudima, mi pri~amo o tome jesu li se iselili ili nisu, {ta je sa

kontejnerima... Ej, setimo se, bilo je - `ena i deca na jednu stranu,

odrasli sposobni za rad na drugu stranu. Mislim, neverovatne stvari

~uje{, a nema posledica. Zna{, ja imam taj problem svaki put kad mi

zaska~u da mi peru {ofer{ajbnu, kad su mali oni sko~e i uhvate mi se

za brisa~, dva-tri puta su mi polomili brisa~. Ali kad do|u veliki, tek

njima ka`em - hajde momci, radite ne{to drugo, nemojte da me

sadizirate, ~ista {ofer{ajbna. Jedan se jednom iznervirao pa rekao -

~ekaj, pa ho}e{ sad da te molim da mi da{ pare? Svakog dana ima{ to

dvostruko ose}anje, i `ao mi je i pomogla bih i nemoj da me

maltretira{ i pusti moj brisa~ i, mislim, ne}u danas da mi pere{

{ofer{ajbnu. A po{to je sve razru{eno, i po{to niko ne ka`e - ovo da, ovo

ne, ovo mo`e, ovo ne mo`e, ako si senzibilniji ti se ose}a{ ru`no {to

misli{ ru`no ili o jednima ili o drugima. Oni manje senzibilni se

opredele, i onda ima{ to - ubij, ubij pedera, ubij ovog ili onog. Ona ve}

~uvena pravda za Uro{a, sve stavljamo pod znak pitanja, svakog

sudiju, svaku odluku, svaku presudu, specijalni sud, ni{ta nije sveto,

sve je mogu}e, samo pazi da te ne uhvate. 

Par puta sam htela da se vratim u neke {alter-sale, op{tine, da se

zahvalim ljudima koji samo nisu bili neljubazni, a one dve-tri osobe

koje su bile ba{ ljubazne odli~no pamtim. Meni je to bio toliki doga|aj,

iza{la sam odande kao budala, misle}i da im kupim ne{to pa da se

vratim. Stvarno nam treba promocija optimizma, kampanja koju ho}u

da napravim i koja se zove "Ne dam se". U`asno nam nedostaje ne{to

za {ta bismo se hvatali. Zna~i, jeste tako kako je i jeste, oni su takvi

kakvi su, ali im bar ne}e pro}i. Nedostaju ljudi koji }e da ti pomognu
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ne{to muljaju - i ka`e{, nedostaju oni koji }e ti re}i da ti se povra}a jer

to {to vidi{ jeste za povra}anje, jer su smuvali ovo, uradili to, nisu nam

prijavili ono, ovo su provukli... Da bar znam da je sa mnom sve u redu,

da sam u pravu {to ih do`ivljavam tako i da znam da sam u pravu i da

znam da jo{ mnogo ljudi tako misli, da im ne dam da me tako stalno

zalu|uju tim informacijama - mo`e i ovo, ovo je bilo, ovo nema veze,

ovo smo se sad pomirili, sad smo doneli istorijske odluke, mislim,

nacionalno pomirenje, ve} sam zaboravila {ta smo radili pro{log leta,

to je stvarno kao horor film. Nego ima{ neku konstantu koja ti poma`e

da zna{ da to nisi ti lud, da si u stvari normalan i da si retko normalan.

To je "Ne dam se", da ne bude stvarno da su oni onako kona~no

pobedili.

(Amos Lee - Skipping stone)

Svetlana Luki}: 

Bio je ovo Pe{~anik, a Pe{~anik ~estita prvi ro|endan e-novinama.

Dakle, e-novine su osnovane pre godinu dana i mi Peri Lukovi}u i

ostalim ~lanovima bande `elimo da budu `ivi i zdravi i veliki da

porastu. 
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Dobar dan. Na{i teniseri su ispali iz takmi~enja na Rolan Garosu,

zavr{ena je fudbalska liga {ampiona i sada smo se bacili na druge

kombinacije: {ta zna~i Bramercovo "Srbija je dodatno napredovala u

saradnji sa Hagom", koliko }e ocena na{e sada omiljene politi~arke

Hilari Klinton da Srbija sara|uje sa Ha{kim sudom uticati na

promenu stava baksuzne Holandije i kako }e sve to zajedno uticati na

odmrzavanje trgovinskog sporazuma sa Unijom. Savremena srpska

politi~ka teorija zvana {aba~ka ~ivija-valjevska podvala-u`i~ka

pr{uta-~obanski }evap dovela nas je do potpune paralize, pri ~emu je

vrhunska provera ljudske sposobnosti mo`e{ li da se ubaci{ u neku

kombinaciju i postane{ jo{ jedna pirana koja jede svoju na smrt

ranjenu zemlju. 

Predsednik je pro{log vikenda najavio jo{ jednu reprizu svog

omiljenog performansa - borba prsa u prsa sa korupcijom. 

Tadi}u su njegovi istra`iva~i javnog mnjenja rekli kako se onih

~uvenih 40 posto podr{ke DS-u opasno topi, i on je re{io da stavi

nao~are, skine kravatu i zasu~e rukave. 

Istra`ivanje CESID-a sprovedeno u Beogradu ka`e da su se Nikoli}evi

naprednjaci opasno pribli`ili DS-u, odnosno da su se Beogra|anima

smu~ile bajke o zaobilaznicama, mostovima, metroima i drugim spejs

{atlovima, a jo{ vi{e su im se smu~ile kra|e gradskog zemlji{ta,

bespravna gradnja, sumnjive javne nabavke, vi{emese~na renoviranja

ulica, besramno zapu{tene bolnice i {kole, obustavljanje

rekonstrukcije Narodne biblioteke i finansiranje izgradnje crkava na

svakoj autobuskoj stanici.

Dakle, Tadi}u je neko {apnuo da su gra|ani ljuti i on je na

pro{lonedeljnom GO svoje stranke izekao znamenitu re~enicu - SVE

stranke u Srbiji su duboko u korupciji. Posle ove re~enice Tadi} bi

odmah morao da naredi Da~i}u da uhapsi lidere svih stranaka,

po~ev{i od njega, dok bi samog Ivicu u maricu na kraju mogao da strpa

bilo koji slu~ajni prolaznik. 

Posle re~enice ~ijeg zna~enja o~igledno nije svestan - sve stranke su

duboko u korupciji, Tadi} je dodao da - niko nije za{ti}en. Naravno da

predsednik DS zna, ma koliko se trudio da ne sazna, da su ljudi koji

sede u prvim redovima, na primer ekonomskog samita na Kopaoniku,

na ve~eri sa Bajdenom, u prvim redovima njegovog GO - za{ti}eni.

Za{ti}eni su i svi prvi redovi njegovih koalicionih partnera: Dinki} i
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odsto koji smatraju da su politi~ke partije ekstremno korumpirane u

stvari `ele da postanu ~lanovi partija, ali niko ne}e da ih primi. A 12

odsto onih koji tvrde da su podmitili lekare su bolesnici koji iz ~iste

zlobe ne}e da ozdrave.

Ako ovi podaci nisu dovoljni mo`emo da se setimo svih izve{taja

evropskih komisija koje prate reforme u Srbiji i koje isti~u pravosu|e

kao jednu od najbolnijih ta~aka tzv. srpske tranzicije. Je l' da se setimo

da je Evropski sud za ljudska prava u Strazburu do sada doneo 26

presuda protiv i samo jednu u korist dr`ave Srbije? Je l' da se setimo da

je u 76 odsto slu~ajeva te{kih ubistava kazna za po~inioca manja od

minimalne, da su za silovanja bukvalno sve kazne ispod zakonskog

minimuma, je l' da se setimo da je slu~aj vladike optu`enog za

pedofiliju zastareo, da VSS poni{tava presude za ratne zlo~ine, je l' da

se setimo koliko se puta pred sudom nisu pojavili Dejan Mihajlov,

Neboj{a Bakarec, Ivica Da~i}? Je l' da se setimo da je pre neki dan

jedanaesti put odlo`eno su|enje Joci Amsterdamu - ~ovek se uredno

odaziva, ali drugooptu`eni ne}e, pa }e i ovaj slu~aj verovatno

zastareti. 

Nego da se mi vratimo na korupciju. Kod Kostolca je na|en skelet

mamuta star, ka`u, milion godina. Bager je zapeo za kljove i eto nama

mamuta. Slutim da }e ga nazvati Lazar. To ime smo nadenuli i

najnovijem tipu oklopnog vojnog vozila. Drago mi je zbog mamuta, ali

bi bilo korisnije da je bager zapeo o neku svetu knjigu Etruraca, koji su,

kao {to je op{tepoznato, poreklom Srbi. Zato mi sa lako}om ~itamo

njihovo pismo, koje jo{ niko nije uspeo da de{ifruje. 

Pre 2.500 godina Etrurci su imali ne samo zbirku propisa koji su

regulisali odnose izme|u bogova i ljudi, nego su i bogovi me|usobno

delili vlast po strogo utvr|enim pravilima. Jedanaest vrsta gromova se

nalazilo u rukama devet bogova. Tinija, najvi{i bog, on mu do|e kao

Tadi}, raspolagao je sa tri groma. Prvi, upozoravaju}i grom, mogao je

da baci na ljude svojevoljno, drugi, opasan, samo uz saglasnost ni`ih

bo`anstava. Tre}i, ubistveni, mogao je poslati na zemlju samo uz

saglasnost svih bogova. Nema indicija da je vrhovni bog Tinija

ucenjivao svoje koalicione partnere ili oni njega, a nema dokaza ni da

su tu bo`ansku kolegijalnost oni napla}ivali u evrima ili gradskom

gra|evinskom zemlji{tu.

Danima nas sa naslovnih strana novina proganja lice {esnaesto-

omese~ne devoj~ice koja je umrla zbog, kako je rekao ministar zdrav-

lja, ozbiljnih propusta u vo|enju medicinske dokumentacije. Nikakvih

eksperti, Da~i} i drugovi, Krkobabi} i drugovi penzioneri, Palma i

njegove delije, Ugljanin i njegovi jarani. Za{ti}eni su i politi~ki

protivnici, jer ko zna, niko ni{ta ne zna, krhko je znanje, uskoro mogu

postati poslu{ni koalicioni partneri. 

Pro{le nedelje je, prvi put posle 300 godina, jedan predsednik Donjeg

doma britanskog parlamenta morao da podnese ostavku zbog afere sa

zloupotrebom dr`avnog novca od strane britanskih parlamentaraca.

Pala je i ministarka policije, jer je dr`avnim funtama platila

osve`avanje svog seksualnog `ivota, odnosno iznajmljivanje porno-

kaseta za svoga mu`a. Prethodno je jo{ dvoje ministara podnelo

ostavke, a desetine i desetine parlamentaraca je obe}alo da se ne}e

kandidovati na slede}im izborima. Englezi su kaznili svoje politi~are

brane}i instituciju za ~iju su se nezavisnost i integritet stotinama

godina borili njihovi preci. Mi kao da nemamo {ta da branimo, jer

valjda ni{ta nismo uspeli da izgradimo, a i kada bismo ne{to imali, ne

bismo mogli da ga odbranimo, jer imamo policiju, tu`ila{tvo i sudstvo

koji bi uspeli da oslobode i Ajhmana. Nekako bi ve} na{timali da mu

proces zastari.

Teoreti~ari koji se bave korupcijom su odavno ustanovili da je indeks

korupcije generalno visok u autoritarnim re`imima, a posebno ga

pospe{uju nepotrebne procedure. O broju dozvola koje treba da

nabavite kako biste otvorili firmu ili napravili ku}u, pri~aju se

anegdote. Da l' se neko se}a kako je genija za netipi~no kru`enje novca,

Mla|an Dinki}, jo{ za pro{lu jesen najavio - giljotinu propisa? 

^im je Tadi} najavio mesec borbe protiv korupcije, Da~i} je najavio

hap{enja. Samo {to nije ponovio ono ~uveno Milo{evi}evo iz 90-ih

kada je pomahnitala masa vikala "Uhapsite Vlasija" - "Ne ~ujem vas

dobro, ali bi}e hap{enja". Da~i} ima bolji sluh nego Milo{evi} i rekao je

da }e nas ovih dana obradovati hap{enjima. Prvi je pao predsednik

op{tine Aran|elovac. Horu se odmah priklju~io i dr`avni tu`ilac, veseli

Radovanovi}, pa nam je i on obe}ao spektakularna hap{enja. Jo{ mu

nisu rekli koga treba da goni, ali strpljiv je on, sa~eka}e da mu ka`u.

On }e biti dobar i poslu{an i valjda }e ga se jednom na Dan bezbednosti

setiti i prevesti iz v.d. stanja u redovno. Ako ga se sete, sete, ako ne,

onda ni{ta, dobro je i ovako.

Vidim da se neke sudije ljute zato {to je u istra`ivanjima organizacije

Transparensi interne{nal vi{e od tre}ine na{ih gra|ana reklo da je

pravosu|e krajnje korumpirano. Ka`e jedan sudija, to se ljute gra|ani

koji su izgubili procese, pa napadaju sudije. Pa da, po toj logici onih 40
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Ovo je Pe{~anik, na po~etku emisije govori}e gospodin Dimitrije

Boarov. Njegove tekstove mo`ete ~itati u listovima Vreme i Danas, a mi

ih redovno prenosimo na na{em sajtu www.pescanik.net. 

Dimitrije Boarov: 

Imamo u`asnu krizu strategije i zapravo ne znamo {ta Srbija ho}e,

~ak vi{e ne znamo ta~no ni {ta ne}e. Nije potpuno jasno da li Srbija

doista te`i Evropi, i kojoj Evropi. Tome doprinosi i izvesna kriza

evropske strategije, tako da mislim da sve zajedno, izvesno evropsko

lutanje povezano sa tradicionalnim srpskim lutanjem kad je re~ o

Evropi, ~emu se mora dodati i ova teku}a velika kriza, to me stalno

progranja, za koju je Vegel rekao da je privremeno nazivamo

ekonomskom krizom. Ta njegova opaska mene `ulja i provocira, ne

znam {ta je mislio, pretpostavljam da smatra da }e se ta ekonomska

kriza ispostaviti kao neka ozbiljnija katastrofa, ne samo ekonomije

ve} ~itavog koncepta na{eg sveta, da se tako izrazim. Dakle, ta kriza

koju privremeno nazivamo ekonomskom i u Srbiji ima zna~ajne

posledice, i ona doprinosi izvesnom ose}aju da ne znamo ta~no ni gde

se sada nalazimo, ni kuda bi trebalo i}i. ^ak smatram da je u krizi i

onaj deo politi~kih snaga u Srbiji koji je jednostavno odlu~io da se

treba, poput Srbije 19. veka, zgrabiti za pe{eve ruskog kaputa, i kud

Rusi krenu, mi }emo za njima. Mislim da i te stranke shvataju da se i

Rusija menja i da je i Rusija u krizi koncepcije. U krajnjoj liniji, i

koncepcija "jedna vera, jedan vo|a, slovenstvo itd." je u velikoj meri

stvar pro{losti. Tako da se sve to zajedno i u samoj opoziciji pojavljuje

kao izvesna, nadam se, samoupitanost - a {ta }emo ako se ispostavi da

Rusija sutra prizna Kosovo, spajta{i se sa NATO-om itd? Bojim se da

}e se tada na{a opozicija okrenuti Aziji smatraju}i da }e njihove ideje

tamo du`e biti konzervirane. Na sve to moram da ka`em da i vo|stvo

Srbije, a tu pre svega mislim na predsednika Tadi}a i ono {to se danas

ve} dosta ra{ireno zove bord sa Andri}evog venca, i tamo ne{to izgleda

{kripi, jer dosta olako su iz tog politi~kog centra lansirane neke ideje

koje po mom mi{ljenju nemaju {ansu na uspeh. 

Meni se ~ini da klju~na stvar koja stoji iza ideje regionalizacije, tj.

ideje promene Ustava, jo{ nije izgovorena, da bi ta eventualna

promena Ustava zapravo trebalo da promeni sistem vo|stva u Srbiji i

da se iza ove regionalizacije, koja bi trebalo da bude popularna,

zapravo mo`da spreman projekat da Srbija pre|e na predsedni~ki

sistem. U na~elu ~ovek ne bi imao ni{ta protiv ni takvog sistema,

me|utim, upravo predsedni~ki sistem podrazumeva jednu mnogo

propusta u samom le~enju devoj~ice nije bilo, ka`e ministrar

Milosavljevi}. Samo u vo|enju dokumentacije. Zdrav razum govori da

je taj izve{taj ministarstva smrdljiv, a to je potvrdio i patolog Zoran

Stankovi}. Rekao je da je izve{taj skandalozan. Gradona~elnik \ilas je

smenio direktorku Doma zdravlja, ali se niko ne usu|uje da tra`i

smenu ministra zdravlja Tomice Milosavljevi}a. Beskrupuloznost tog

~oveka je postala nepodno{ljiva. Toliko je bilo sumnjivih smrti

porodilja, beba i ostalih pacijenata u njegovom reformisanom

zdravstvu, da bi ~ak i Dinki} morao da se odrekne svog omiljenog

saradnika. Ali ne}e, i on zna za{to. A nakazna koaliciona vlast je

takva da ga niko na to ne mo`e ni naterati, ni predsednik vlade ni

kolege ministri. Ni obeshrabrenoj javnosti vi{e ne pada na pamet da

tra`i bilo ~iju ostavku. Nau~ili su nas da je to nemogu}e, jer bi ugrozilo

proevropsku vladu i dovelo do novih izbora, a, kako re~e {ef nakazne

koalicije Tadi}, izbori se ne odr`avaju svake godine u jednoj stabilnoj

dr`avi; izbori kad im vreme nije, odraz su politi~ke nezrelosti. 

Ako neki monarh zloupotrebljava politi~ki autoritet, pisao je davno

Didro u Enciklopediji, nacija je ovla{}ena da ga razre{i zakletve kao

maloletnika koji nije svestan svojih postupaka. Na{ monarh se

pona{a kao maloletnik, ali mi nemamo naciju u smislu u kojem je o njoj

govorio Didro. Imamo samo tzv. nacionaliste koji kada ka`u Ja sam

Srbin, misle da su se oslobodili obaveze da misle. 

Ina~e nema ba{ ni~eg novog: Jeremi} je izvojevao jo{ jednu pobedu,

ovoga puta na terenu Hondurasa, Ko{tunica i Nikoli} se sastaju i

poku{avaju da o`ive vampira, dvoje mladih ljudi je izgorelo u po`aru

u Beogradu, uskoro }e ~etvrti rebalans bud`eta, ba}u{ka na ~elu NIS-

a po{tuje sve zakone osim zakona tr`i{ta, i ka`e da mora da podigne

cenu benzina jer posluje sa gubicima, a nije valjda zato do{ao u Sr-

biju. Pala je ki{a, bi}e p{enice bjelice, ni do kraja ove godine ne}emo

dobiti beli {engen, sve vi{e ispitanika je za ulazak u EU, a sve dalje

smo od EU. 

Ako ovo potraje, a ho}e, a mi budemo nemo}ni da ne{to preduzmemo, a

jesmo, bi}emo kao Sviftovi oronuli starci, slabog apetita a stalno

izgladneli, koji ne razumeju {ta im ljudi govore, jer to vi{e nije jezik

njihove davne mladosti. A ne razumeju ni svoje knjige starostavne, jer

se u drugom redu vi{e ne se}aju {ta su pro~itali u prvom. Oni su postali

besmrtni, jer su zaboravili kako se umire.
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ne budemo stvarno banana-dr`ava, banana u ruci nekoliko tajkuna.

Ima posla, ima razloga da se napravi jedan novi dogovor sa

budu}no{}u, samo ne vidim ko je to spreman da uradi, jer je procena

da je sve manje vi{e dobro, sem {to su nam izvoz i uvoz opali za vi{e od

35%, a industrijska proizvodnja za vi{e od 15%, ali }e se to vratiti kad

pro|e svetska kriza. Ne}e se vratiti, jer u ekonomiji se ni{ta ne vra}a

samo od sebe. Dakle, ni na ekonomskom planu nije potpuno jasno koje

su to jake strane Srbije, jer je sve ono {to je bio deo vladaju}ih floskula

- visoko obrazovana radna snaga, dosta razvijeni univerziteti, dosta

ra{irena sirovinska baza, bar kad je u pitanju prehrambeni sektor -

stavljeno pod znak pitanja, jer se tehnolo{ki razvoj i ekonomske mode

stalno menjaju. ^ak i taj Koridor 10, to je neophodno izgraditi

apsolutno, ali ako pogledate, taj autoput je do Ni{a stigao pre 20

godina, a Ni{ je tu gde je bio i posle 20 godina. Zna~i, autoput ne

reindustrijalizuje, autoput ne ~ini okolinu automatski obezbe|enom,

ne garantuje sam po sebi odr`ivost razvoja. Napravi{ autoput i posle

se sve samo od sebe odvija? To nije istina, tj. vidimo da nije istina,

imamo primere, i levo i desno od tog na{eg autoputa }e sutra pro}i

neki drugi autoputevi. Mi nismo ni znali da je Pri{tina sada ve}

autoputem iza{la na Jadransko more, nismo obave{teni, ali oni su bili

mnogo br`i nego {to smo mi sastavili taj na{ Koridor 10.

I dalje ostajem pri tome da je taj Ju`ni tok na dugom {tapu, ja sam

jednom rekao da je to fatamorgana koja }e se vremenom udaljavati.

Uvek }e biti neophodno da neka fizibiliti studija bude gotova idu}e

godine, neki plan, projekat, kroz pet godina, i to }e se pomerati u

budu}nost. To su tvrde ~injenice. Gasprom se ove godine posle

eksperimenata sa Ukrajinom suo~io sa padom tra`nje za 40%.

Severnom toku, koji ima ve} gotove kupce i trasa je utvr|ena, smeta

navodno neki brod koji je potonuo u Balti~kom jezeru, i jo{ nemate

prvi a{ov, nisu po~eli radovi, a taj na{ Ju`ni tok je ~etiri godine iza

Severnog toka. Prema tome, kad pogledate elementarno, ako Severni

tok jo{ nije po~eo da se gradi, gde je navodno sve gotovo, gde postoji

jedan solidan mega-potro{a~ kakva je Nema~ka, pa {ta }e tek ovde

biti, gde jo{ nisu identifikovani ni svi potro{a~i, ni isplativost, niti

nesporni izvori odakle }e se puniti, uprkos tome {to menad`eri

Gasproma tvrde da oni imaju gas za taj pravac. A ta pri~a da }e oni

samo preusmeriti ovaj gas {to ide preko Ukrajine, to ne mo`e da se

uradi bez one druge strane, bez potro{a~a, od Nema~ke i Austrije do

Italije i Francuske, i oni se pitaju, jer oni to pla}aju. Tako da je ova

sva|a oko toga da li da se gradi kod Ni{a ili kod Zaje~ara, na`alost,

razvijeniju demokratsku infrastrukturu od one koju Srbija ima, i od

tradicionalnog nipoda{tavanja institucionalnih ovla{}enja,

preskakanja institucija. Jednostavno, Srbija je jo{ jako, jako daleko od

pravne dr`ave, a pravna dr`ava je pretpostavka da institucije koriste

ona ovla{}enja koja im ustavni poredak odre|uje. Prema tome, sve

zajedno kada se pogleda, mislim da je novo unekoliko to {to je kriza

stigla i do Srbije i do Crvene zvezde i do Srpske akademije nauka. Sve

te institucije koje su bile tradicionalne u Srbiji, iako su se ve} odavno

kompromitovale, sada su definitivno po~ele da se uru{avaju prakti~no

bez ikakvog spoljnog pritiska.

Spoljna politika Srbije, to je politika odbrane Kosova, koja je sad

dobila tragikomi~an oblik spre~avanja da se prizna nezavisnost

Kosova, pa sada na{ ministar ide na arapsku konferenciju, pa ide u

Honduras da se revan{ira Bajdenu. Zna~i, u sedmici posle Bajdenove

posete Balkanu na{ ~ovek odlazi u Honduras da poka`e da i mi

mo`emo tamo uzvratiti udarac, da karikiram tu posetu koju smatram

besmislenom. A ovo obrazlo`enje koje je dao, to je ve} komi~no, a za

svaku vlast i za svakog politi~ara biti komi~an je gore nego biti

nesposoban ili voditi pogre{nu politiku. Mnogo je pristojnije voditi

pogre{nu politiku nego biti komi~an. Tako da je ~itava ta kosovska

politika do{la sada u jednu fazu kada je uop{te te{ko o njoj govoriti,

jer gotovo da je izgubila svaki racio. Imamo politiku s kojom ne znamo

ni {ta }e nam, ni kuda }emo, ~ak je i taj beli {engen iskori{}en za neke

poku{aje podvale. 

Ne znam kojih je to hiljadu Albanaca do{lo u Srbiju da tra`i paso{. S

druge strane, Dodik i Republika Srpska su tamo, ra~unaju}i da }e

njihovi gra|ani ovde dobiti paso{e, sabotirali neki put ka belom

{engenu, pa smo opomenuti da se manemo tog }oravog posla. Dakle,

to je ve} ta na{a prevarantska kultura, je l' tako. Sad je srpska

vladaju}a politi~ka struktura super, samo visi o tom koncu i zapravo

ne smem ni da pomislim {ta bi se dogodilo sa tom koalicijom u ~ijem

sredi{tu je Demokratska stranka ako se ta pri~a o belom {engenu

otegne kao pri~a o autonomiji Vojvodine, na primer. Ukoliko to ne

bismo dobili tek onda bi Srbija bila slu|ena, jer i dana{nja opozicija

~ini mi se da ne zna oko ~ega bi trebalo da se slo`i. Ja mislim da bi se

oni lako slo`ili, samo {to ne znaju oko ~ega, jer oni nemaju plana. 

Tako da bi trebalo izgraditi prvo neku strategiju, pozicionirati se,

kako je to na{ predsednik nekoliko puta rekao, poku{ati s nekom

reindustrijalizacijom Srbije, stabilizovati taj srpski kapitalizam, da
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operacije koje nu`no moraju biti transparentne. Vi imate slu~aj da, na

primer, Radio televizija Vojvodine ne mo`e da dobije na uvid, iako je

kao javni servis zakonski ovla{}ena, spisak pretplatnika od

Elektrovojvodine, nego mora da tra`i taj spisak od Radio televizije

Srbije, a Radio televizija Srbije ne}e da dâ taj spisak. Ako su sredstva

javna, onda i poslovi moraju biti javni. I, Srbija je totalno zaostala na

polju svojinskih pitanja, na polju nekretnina i ima potpuno nesre|ene

katastarske knjige. U tom pravcu bi jako dobro do{ao Zakon o

restituciji, koji beznade`no kasni. To je posebna pri~a, to je skandal

broj jedan, devet godina nismo u stanju da donesemo nikakav Zakon

o restituciji, koji se mo`e doneti i kad Srbija nema `ute banke. On

treba da identifikuje {ta se mo`e vratiti, {ta je obaveza dr`ave, a ne

zna~i da dr`ava istog dana treba da to isplati. ^uo sam da je

ministarka finansija, po mom mi{ljenju dosta olako, rekla da }e do

kraja godine biti usvojen Zakon o restituciji. Ko god me pita, smatram

da je to jedan od tipi~nih zakona koji bi na izvestan na~in promenio

pravila igre i sa nekretninama i oko zemlje. Svako dalje produ`avanje

te apsurdne situacije, gde neka direkcija za imovinu, koja je sad jo{

obezglavljena, udara mur {ta se sme prodati, kome se sme prodati itd,

govori o klasi~no projektovanom jezgru krupne korupcije, tu nema

diskusije, bez obzira da li su vode}i ljudi u~estvovali ili nisu. Komi~na

situacija, da je jedna kancelarija vlasnik svega u Srbiji, to je

neodr`ivo.

Mislim da bi bilo komi~no i}i na jednu pokaznu ve`bu, pa sad

upropastiti Vojvodinu potpuno da bi se kasnije lamentiralo - jeste, nije

trebalo upropastiti kravu muzaru, kako ka`u ovi vojvo|anski

ekstremisti. Mislim da taj strah - sna}i }e se Beograd i sna}i }e se

Vojvodina, a {ta }emo mi u ve}em delu Srbije? - naravno ima izvesne

osnove, ali sme{no je centralizam smatrati lekom za to. Upravo

centralizam je unazadio najve}i deo Srbije. U tom smislu Tadi}eva

pri~a o regionalizaciji deluje racionalno i ja je podr`avam. To je u

Srbiji uvek delikatno, vidite ve} i ovo izme|u Ni{a i Zaje~ara, sutra }e

izbiti rat oko jednog gasovoda koji nikad tu mo`da ne}e ni pro}i. I ja

se sla`em da je to kao kad ot~epite }up i duh regionalizma krene u

Srbiju, on nosi raznovrsne opasnosti. A polazi se od toga da se taj

veliki centralizam preslikava na regije - u svakoj regiji }e se preslikati

neki stari centralizam, bi}e jedan gazda, jedan Palma }e vladati

Jagodinom, jedan Tomi} }e vladati Vranjem, ili ne znam ko, pojavi}e

se neki knezovi regija. 

tipi~na srpska sva|a o ne~emu {to pitaj boga da li }e se dogoditi. Ali

o~igledno, muktarenje oko tih placeva je ono jedino {to smo od tr`i{ne

privrede u Srbiji savladali, muvanje placevima i nekretninama.

Tr`i{na filozofija u Srbiji je jo{ u toj fazi. 

E, pretpostavljam da je to jedan od razloga, jer ovi drugi razlozi koji se

navode, da li }e to mo`da biti ~vori{te, to su prejake re~i, vi{e nikakvog

~vori{ta u Srbiji ne}e biti, mo`da }e biti ~vori{te za Kosovo. Eto,

mislim da je pri~a o Ju`nom toku pri~a koja }e se pri~ati s kolena na

koleno, a gas ne}e sti}i, jer je Srbija u celoj toj pri~i sporedna. Mi sa

dve milijarde kubika godi{nje potro{nje, sa tendencijom da to u

narednih pet ili deset godina naraste na, recimo, tri milijarde, to je

sitnina, to nema veze. Pri~a o nekoj zaradi Srbije na radovima,

100.000 ljudi koji }e se navodno zaposliti, to je budala{tina, jer to 200

ljudi mo`e da zavr{i, ili da }e Srbija zara|ivati na tranzitu - videli smo,

ne}e ni znati koliko }e pro}i gasa, sve }e se zavr{avati u Cugu u

[vajcarskoj, a mi }emo dobijati Gaspromova saop{tenja {ta je

odre|eno da smo mi zaradili. 

U Srbiji je dosta razvijena korupcija izme|u politi~kih centara gde se

skuplja i novac banaka. To je to famozno oro~avanje sredstava. Nema

nijednog {efa sa pravom potpisa koji raspola`e bud`etskim ili javnim

sredstvima, a koji se ne bavi tim sportom, oro~avanjem sredstava. Da

sredstva, tobo`e, dolaze danas, tro{kovi }e biti obavljeni za tri meseca,

i mi biramo kod koje }emo banke oro~iti sredstva. Banke }e vam

saop{titi da je to sve u redu, da je to tr`i{na utakmica, da oni

odobravaju sredstva. Direktori se hvale dobicima koje su navodno

ostvarili na tim oro~avanjima, a kad malo razgrnete, vidite da tu

dobitaka zapravo nema, ve} da su u pitanju poslovi za koje se banke

revan{iraju na ovaj ili onaj na~in. Ali takvu praksu bi bilo opasno sad

zabraniti, izdvojiti sva javna sredstva u nekakav trezor ili neku

dr`avnu banku itd. To opet gu{i neke elementarne tr`i{ne postulate,

smanjuje motivaciju politi~kih menad`era da se i oni ne{to sna|u itd.

Zna~i, problem nije jednostavan. Bitno je da se jednostavno preslika

ve} uhodano zakonodavstvo iz razvijenih zemalja koje imaju

relativno nizak stepen korupcije i da se zapravo u samoj politici

stvore neki drugi motivacioni mehanizmi, a ne da re{imo svoje i

pitanja svoje familije, da se tu potko`imo. 

Naravno, ono {to ostaje, u ~emu je Srbija jo{ uvek u izvesnom

zaostatku, to je transparentnost svih tih dr`avnih operacija. Javna

preduze}a i danas drsko progla{avaju poslovnom tajnom one
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ra{irene stranke. To na du`i rok vodi verovatno u neku entropiju. Ako

se ljudima ogadi politika i ogade im se politi~ari u jednoj zemlji gde

nisu zavr{ene reforme, u zemlji koja nije na{la neki svoj put, to mo`e

da vodi ka haosu.

Svetlana Luki}: 

U nastavku emisije ~u}ete izvode sa dve konferencije koje je podr`ala

Fondacija Fridrih Ebart. Prva je rasprava o savremenoj levici u Srbiji u

Paviljonu Veljkovi}, nekoliko celih izlaganja mo`ete pro~itati na

na{em sajtu www.pescanik.net, a u dana{njoj emisiji emitujemo

izvode iz te rasprave. Govori}e Mira Bogdanovi}, Zagorka Golubovi},

Miljenko Dereta, Olivera Milosavljevi}, Latinka Perovi} i na kraju

Svetlana Slap{ak. Prvo slu{ate gospo|u Miru Bogdanovi} koja je

kritikovala Zagorku Golubovi}.

Mira Bogdanovi}: 

Mrzim kapitalizam, iako mi je u jednoj od najrazvijenijih i

najvi|enijih kapitalisti~kih zemalja, Nizozemskoj, jako dobro. Moja je

pozicija uvijek bila antikapitalisti~ka. Ova bi pri~a bila suvi{na da

nismo suo~eni sa revizijom novije evropske i jugoslavenske socijalne

povijesti u radu Zagorke Golubovi} i postojanjem na srbijanskoj

politi~koj sceni stranke koja samu sebe naziva, a i drugi je smatraju

strankom ljevice. Dakako, radi se o LDP. Iako u istom radu zbog

spasenja izvornog liberalizma Golubovi}eva kritizira neoliberalizam,

ili, kako ga ona zove, postliberalizam, ne razmatraju}i kontinuitet

izme|u njih...

Prilog Zagorke Golubovi} mo`e poslu`iti kao neka vrsta ideolo{kog

utemeljenja ljevi~arske pretenzije LDP, njezina legitimacija. I jedno i

drugo svjedo~i o pojmovnoj zbrci oko ljevice, koja vlada ne samo u

obi~nom puku, ve} i u krugovima struke. Tema ovog skupa su izazovi

i perspektive suvremene ljevice u Srbiji. Mislim da je izazov ljevici

bitan, i njezina lo{a perspektiva u Srbiji, nastojanje da se poistovjeti

liberalizam i ljevica. Ali, liberalizam nikad nije bio na ljevici, unato~

zajedni~kom porijeklu u prosvjetiteljstvu i racionalizmu. Liberalizam

je bio neko}, kao i sad, ideologija gra|anske klase u usponu koja je

tra`ila saveznike u drugim potla~enim slojevima sa kojima bi se

zajedno borila protiv aristokracije i op}enito etabliranog interesa.

Nakon pobjede, gra|anska klasa sklapa savez sa etabliranim

strukturama u kojima ih povezuje strah od proletarijata koji nadire.

Liberali }e braniti poredak koji im odgovara svim raspolo`ivim

Me|utim, regionalizam je potpuno druga~iji sistem. Problem je {to

regionalizam podrazumeva da se po{tuju neke istorijske i

ekonomske, prosto prirodne pretpostavke da se ti regioni

identifikuju. Neko je ve} rekao, mi polazimo od neistorijskih

pretpostavki - ne Vojvodina, ne Sand`ak, od Sand`aka }emo sad imati

rekonstrukciju one pri~e o Kosovu, da se zbog Sand`aka ne sme se i}i

na regionalizaciju. Taj strah od secesije je politi~ki ve} toliko

izgla~an, obra|en, glosarijum bi se mogao napraviti od petsto termina

o tome {ta to zna~i i koje floskule treba kad koristiti. Ali, kad je re~ o

Vojvodini, ja ne znam {ta je Vojvodina danas; znam {ta je Vojvodina

bila ju~e, a {ta je danas, to nisam siguran. Ja nisam siguran da

Vojvodina uop{te vi{e postoji. Ta pri~a o izgradnji vojvo|anske nacije

- ne vidim ni jedan jedini element ni u jednoj politici, ali nju uporno

lansiraju neki borci protiv Vojvodine. Ali imam dosta jake dokaze da

je Vojvodina napredovala najvi{e kada je sama o sebi brinula,

me|utim, poni`avaju}e je da se u Vojvodini ni o ~emu ne odlu~uje.

Pokrajina u kojoj se ni{ta ne odlu~uje je po definiciji provincija, a ne

pokrajina. 

Povodom Koridora 10, tu je Cvetkovi} bio doma}in Tadi}u kod

Horgo{a. Negde sam primetio na snimku gospodina Pajti}a, ali on nije

bio vest, on nije do~ekao nikoga, nego je Cvetkovi} do~ekao Tadi}a. A

posebno ta pri~a s tim Statutom, to je ve} pitanje neautenti~nosti

politike jedne koalicije. Stranke koje su se pre izbora 11. maja pro{le

godine eksplicitno izjasnile za pridru`ivanje Srbije Evropskoj uniji su

u Vojvodini osvojile 54% glasova, u Srbiji 45%. I sada ta Srbija koja je

kao na evropskom putu tako nagra|uje Vojvodinu. Pa, sutra }ete imati

takvu apstinenciju da }e Vojvodina opet ispasti radikalska, iako

radikali u Vojvodini ne}e pove}ati svoje bira~ko telo.

(Bob Dylan - Forgetfull Heart)

Svetlana Luki}: 

Kako Vi obja{njavate to da se od toga sada odustaje?

Dimitrije Boarov: 

Pazite, Demokratska stranka je krenula jednim opasnim putem, ona

oslu{kuje {ta je mainstream politika, {ta ima pro|u u ~ar{iji. Danas

ima pro|u ovo - Demokratska stranka se prilago|ava, sutra na toj

~ar{iji ima pro|u ne{to drugo - ona se prilago|ava. Zna~i, ona sada

po~inje da dobija bolesti stranke na vlasti, jedne dobro razga}ene,
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do`iveli, ako ba{ ni{ta u njoj nije valjalo, {to smo onda mi ovde

levi~ari? Ne{to mi tu ne {tima. Evo, sad smo ~uli da je ovo dru{tvo

totalnog moralnog haosa i pada, pa ne}emo re}i da se demokratija

definitivno kompromitovala zbog toga. Fali mi nekakvo ~injeni~no

stanje, govor o dru{tvu koje je imalo vrednosti kojih danas vi{e nema,

a koje se pre}utkuju u pri~i o tome kako je sve bilo mra~no, crno i

kompromitovano. To mi malo smeta, moram priznati. 

Latinka Perovi}: 

Meni je zanimljiva teza da bi se nekako trebalo okrenuti budu}nosti.

Naravno da je to ta~no, a ja sam mo`da profesionalni idiot i mislim da

je ovaj haos proizveden u velikoj meri uz instrumentalizaciju

pro{losti. D`aba {to istori~ari ka`u da srednjovekovna srpska dr`ava

nije bila samo srpska dr`ava, da su tu `iveli i Romi i Grci itd. Ho}u da

ka`em da se ne zavaravamo da u jednom periodu mo`emo biti

opsednuti pro{lo{}u, a u drugom periodu okrenuti budu}nosti bez

nekog ozbiljnog uvida u to {ta je bilo, kad je bilo i naro~ito za{to je

bilo.

Miljenko Dereta: 

Uvek se deklari{em kao levi~ar, ali kada ho}u, da tako ka`em, da u

ovom kontekstu prodam odre|enu ideju onda je prodajem pod drugim

imenom. Ali, postavlja se pitanje u kojoj meri je mogu}e danas

demokratiju predstaviti nezavisno od levih ideja. Ja mislim da

demokratija po sebi u su{tini jeste jedna leva ideja. Ponavljam, ne

be`im od pojma levice, samo poku{avam da vidim da li nam u

prakti~nom sprovo|enju jedne ideje, jednog sistema vrednosti, to

smeta ili ne. Za ostvarenje tog cilja, moram da ka`em, mislim da bi

bilo pragmati~nije bez tog pojma, prosto se suzdr`avati kad god je to

mogu}e, bar u javnosti.

Mira Bogdanovi}: Htjela sam pitati kolegu Deretu kako on misli to

prodavati, da ka`em tako, tu robu pod la`nim nazivom, {ta }e se desiti

ako netko ka`e - pa, to je ljevica, ne}emo mi to?

Miljenko Dereta: 

Nemam ni{ta protiv, neka nas drugi tako defini{u.

sredstvima ne isklju~uju}i ograni~enje i ukidanje svojeg osnovnog

na~ela, slobode. Liberali su na ljevici samo kad su marksisti i

komunisti, pitajte Latinku Perovi}.

Zagorka Golubovi}: 

Meni je zamereno da sam sa ideolo{kih pozicija definisala levicu,

re~eno je dva-tri puta, bar koliko sam ja uspela da razumem, da nema

antikapitalizma u mom sagledavanju levice, kao da ja branim

kapitalizam. Ko god zna moje radove, prosto mo`e biti za~u|en. Ali

bih ja ne{to drugo rekla - kad gospo|a Bogdanovi} ka`e da nova levica

nije levica ili bilo {ta drugo, nigde nije dala argument za{to nova

levica nije levica. Volerstajn nije nova levica, ^omski nije nova levica,

Kastorijadis nije nova levica, da li su oni za kapitalizam ili su

najo{triji kriti~ari kapitalizma?

Mira Bogdanovi}: 

Vi ste se posebno osvrnuli na zapatiste i na ove alterglobalisti~ke

skupine itd, ali to je tako rasuto po tekstu da se tu ne vidi da li ih Vi

sada zovete najnovija ljevica ili nova ljevica, to me je zbunilo.

Miljenko Dereta: 

Ako se ne varam, u Srbiji je formalno levica jo{ uvek na vlasti. Da li iko

ovde prisutan to zaista veruje? Ne, o~igledno je da su pojmovi koje mi

koristimo prevazi|eni stvarno{}u. Gde prestaje levica, gde po~inje

centar, gde po~inje desnica, gde po~inje kapitalizam, gde prestaje

kapitalizam, gde po~inje me{anje dr`ave, gde se zavr{ava me{anje

dr`ave - sve se pome{alo. I u tom tra`enju mislim da moramo, ma kako

to nama koji smo uvereni da zastupamo leve ideje te{ko padalo, da

izbegavamo pojam levice, jer nas taj pojam usporava u komunikaciji

sa ostatkom dru{tva. On je do te mere kompromitovan, namerno

kompromitovan, zbog takozvane komunisti~ke pro{losti, da mi se ~ini

da }emo tako dugo dok budemo robovali tom starom pojmu imati

problema da ga sprovedemo u praksu i svakodnevni `ivot.

Olivera Milosavljevi}: 

Ne razumem uop{te konstataciju da je pojam levica kompromitovan i

da ga treba odbaciti. Kad ~ujem da je neko levi~ar, meni je odmah

toplo oko srca, za razliku od toga kad ~ujem da je neko desni~ar.

Stekla sam utisak da mi samo pri~amo o nekoj imaginarnoj levici koja

nikad nigde nije postojala. Ako je sve tako crno sa levicom koju smo
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Od tada pa nadalje levicu, odnosno levi~are posmatram kao figuraciju,

kao ne{to {to se zaista kao i Protej mo`e dobiti bilo gde, u bilo kojem

obliku i bilo koji put, i to je aspekt koji me zanima. Za{to? Zato {to sam

od rane mladosti navikla da idem ka levome, zato {to je pametnije,

zato {to proizvodi bolju kulturu i bolji diskurs, ta~ka. Ni{ta me drugo

ne zanima od levice u prvome koraku. U tome smislu levicu, odnosno

levi~are zami{ljam kao nekakvo mesto, prostor, nekakvo gnezdo u

kome se le`e levica, iz njihovih ideja i njihovih mo`danih }elija. To

gnezdo treba da bude toplo i neko treba da donosi crve, dakle, ne

mnogo, nije ne{to naro~ito zahtevno. Kada ima ideja i kada te dobre

ideje sretnu ne{to politi~ke volje, e, u tim trenucima mo`e do}i do

dobrih iskri izme|u levice kao sistema vlasti, kao politi~ke

organizacije, kao opozicije i levi~ara kao protejske figuracije, koja to

mo`e da iznedri, stvori, oplemeni, obogati, fal{ira, uni{ti,

popularizuje itd. Dakle, jako mnogo funkcija je sadr`ano u toj

protejskoj funkciji levi~ara. 

Druga slika koju bih mogla da zamislim je slika o na~inu na koji

levi~ari funkcioni{u. Trebalo bi, u mojoj ma{ti, u mom iskustvu, u

mome ~itanju da funkcioni{u kao kompasna igla. Dakle, kad se pojavi

mlatipop na internetu, ta igla treba automatski da usmeri populaciju

koja }e ciknuti. Ja jo{ ne vidim da }e ciknuti u dovoljnoj meri za taj

neverovatan skandal koji se dogodio i koji se doga|a, ali ta igla bi

trebalo da poentira na ne{to, a to ne{to, da bi poentiranje bilo

efikasno, trebalo bi da bude institucija. I tu dolazimo do jedne re~i

koja je danas ve} upotrebljena - prosvetiteljstvo, ne kao ne{to jako

dosadno, {to vezujemo za figure iz istorije o kojima uglavnom ne}emo

duboko da razmi{ljamo, nego ne{to aktivno, aktuelno, hrabro i onako

elegantno kako je to jedan od pravih prosvetitelja, Deni Didro u drugoj

polovini 18. veka, jedan fini ~ovek koji se bavio novim emocijama,

kulturom, premi{ljanjem, enciklopedijom, zapisao - da }e vremena

biti bolja onda kada poslednjeg kralja obesimo o creva poslednjega

popa. 

Vra}am se na levi~arsku etiku, odnosno na one crve - gde prestaje

hranjenje crvima i gde po~inje propast levi~ara? Dobar primer je

srpska 2000. godina kada su mnogi aktivisti, civilni, levi~ari, kakvi

god, smatrali da je trenutak da ne{to naplate za svoje desetogodi{nje

patnje. Krenuli su na ambasadorska i na druga mesta, na ministarska

i ostala, i stvar je propala. Najstra{niji primer te propasti je ~asopis

Vreme, koji se jednostavno raspao u `elji ljudi koji su imali ogromnu

Mira Bogdanovi}: 

To me podsje}a na vrijeme kad su po~eli masovni bale outs ameri~kih

banaka, na{i neoliberali su ovdje bili vrlo glasni i govorili - pa, to je

uvo|enje komunizma. Oni se boje da }e u Americi biti uveden

komunizam upumpavanjem dr`avnih novaca u izbavljenje banki.

Miljenko Dereta: 

Ja se sla`em s Vama, ~ak mislim da to jeste jedna vrsta uvo|enja

druga~ijeg sistema, nazovimo ga komunizam, ali znate, kada

Merkelova ka`e da daje 2,5 milijarde Opelu, mi to do`ivljavamo kao

pomo} multinacionalnoj kompaniji. A kad ~ujete {ta iza toga stoji, da

}e se time spre~iti otpu{tanje stotine hiljada radnika, onda shvatite

da ta dr`ava zapravo ne}e da ka`e da spa{ava stotine hiljada radnika

nego se krije, uslovno re~eno, prodaje rog za sve}u, da bi zadovoljla tu

`elju da se govori o liberalnom, slobodnom tr`i{tu itd. A zapravo

ispunjava jednu socijalnu, dru{tvenu funkciju koja je primerenija,

hajde da ka`em, socijaldemokratskom ili nekom drugom modelu od

onoga koji zapravo zastupa. 

Svetlana Slap{ak: 

Dakle, govorim o protejskoj, ne prometejskoj figuraciji, Protej je bio

mitsko lice, morski prorok koga si mogao jedino pritisnuti i stisnuti,

dok je on menjao sve mogu}e oblike, da iz njega dobije{ neko znanje,

neku informaciju. Dakle, neko koga mora{ stisnuti da ti ne{to ka`e,

dugo dr`ati. Gr~ka re~ za dr`anje i stiskanje je potpuno ista re~ kao za

seksualni odnos. Dakle, to je ta figura o kojoj govorim. Po~e}u sa

pri~om koja to odslikava. 1983. godine uspela sam da u|em na elitnu

beogradsku slavu Svete Petke kod jednog veoma poznatog

intelektualca, danas je mrtav. Ne zahvaljuju}i svojim zaslugama,

tamo nisam pripadala, nego zahvaljuju}i prijateljstvu sa jednim

Amerikancem koji je kao vi{i sloj dakako pozvan na tu slavu. Kada

sam se kao manje-vi{e ne`eljeno lice pojavila na slavi pri{ao mi je

~ovek koji je tada bio ~lan Centralnog komiteta, kandidat za

Akademiju u koju je u{ao kojih 15 godina docnije, dakle, neko ko je bio

dobro plasiran u svakome pogledu, i zapretio mi veoma o{trim

glasom, rekao je - vi levi~ari, vi ste za sve krivi. Ja sam bila malo

zbunjena, nisam nikada bila ~lan Komunisti~ke partije, niti bilo koje

druge stranke, ali mi se u tom trenutku se potpuno rasvetlilo - levica

je bilo gde, anything goes. 
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potencirala tako da ispada da su samo komunisti bili antifa{isti. To je

bilo jedno pokri}e za ve~itu vlast Komunisti~ke partije, jer mi smo se

oslobodili, imamo legitimitet da ve~ito vladamo. Dakle, do{lo je do

jednog antifa{isti~kog ekskluzivizma od strane Komunisti~ke partije

i vo|stva koje je tu partiju vodilo, gde su se zatamnjivale ~injenice ili

se bar nisu tako glasno i jasno spominjale, da je u toj narodno-

oslobodila~koj borbi bila velika ve}ina ljudi koji nisu bili komunisti i

nisu imali nikakve veze sa Komunisti~kom partijom. Neko vreme se

spominjao narodni front itd, a posle je bilo sve vi{e re~i o

komunistima kao borcima za slobodu i antifa{istima. Ako se tako

postupalo sa sopstvenim borcima, {ta re}i za potpuno negiranje

otpora koji je vojska Kraljevine Jugoslavije dala u Drugom svetskom

ratu? 

Ne mo`e se sporiti da se Kraljevina Jugoslavija kao dr`ava suprotsta-

vila fa{isti~kom okupatoru i da je vodila borbu, koja je istina kratko

trajala, ali i mnogo organizovanije, mnogo bolje, mnogo bogatije,

mnogo opremljenije vojske su popustile pod fa{isti~kim hordama.

Rezultat je bio taj da su stotine hiljada ljudi ~etiri godine bile u punom

ratnom zarobljeni{tvu. Jesu li ti ljudi, antifa{isti, zaslu`ivali neko

priznanje ili su i oni zaslu`ili da se o njima ni{ta ne govori i da se na

njih stavi istorijska zavesa? ^injenica je da se u zadnje vreme jako

zatomnjuje, ne spominje revolucionarnost Komunisti~ke partije. Dok

je bilo izgledno da }e taj re`im ve~ito trajati, imati ogromnu i duga~ku

istorijsku perspektivu, dotle se to stalno isticalo. Ali, ta revolucio-

narnost dovela je do nemogu}nosti zajedni~ke borbe kraljevske

vojske u otad`bini i partizana, i do bratoubila~kog rata, jer se nije

moglo o~ekivati da }e legitimne snage biv{eg re`ima, kraljevskog

re`ima prihvatiti revoluciju. Do sukoba je moralo do}i. Poznato je da

je jugoslovenska vojska u otad`bini prva u{la u akcije i povukla se u

{ume i planine, i da je izbegavala sukobe sa okupatorom. Nije bila

dobro organizovana i po savetu svoje Vlade iz Londona oni su vodili

politiku pasivnosti i ~ekanja. Najve}i prigovor koji se ~inio

jugoslovenskoj vojsci u otad`bini od strane komunisti~ke istorio-

grafije je da je to bila saradnja sa okupatorom. Me|utim, `elim odmah

da ka`em da su kod glavnog {taba jugoslovenske vojske u otad`bini

celo vreme bile prisutne savezni~ke vojne misije, ameri~ka, britanska

i sovjetska. One o toj saradnji ne izve{tavaju, a pitanje antifa{izma je

u stvari pitanje slobode. Pitanje je da li je takav antifa{izam, koji je

tako ekskluzivan, a povezan je sa revolucijom, zaista doneo slobodu

ili da li je doneo punu slobodu. To je osnovno pitanje.

hrabrost, ogromno mnogo pameti, da se sve adaptira i da ne{to

korisno uradimo za nekog, pa }e sve biti bolje. Ne, ne, ne}e, mora se

ostati na crvima bez nagrade, bez pla}anja, bez zasluga, jedino tako

levi~ari mogu funkcionisati kao morsko ~udovi{te. Jo{ jedan paradoks

koji dobro opisuje tu figuraciju levi~ara je slovena~ki primer. Ve} vi{e

godina smo svedoci u Sloveniji, u kojoj `ivim, da biv{i komunisti,

dana{nji desni~ari, uporno napadaju biv{e disidente sa optu`bom da

su komunisti. I to funkcioni{e, jako dobro funkcioni{e. Najgore je {to

je to ta~no, ti ljudi jesu levi~ari, kada su bili disidenti bili su levi~ari i

nastupali su protiv desni~arstva Komunisti~ke partije. I danas su

levi~ari i nastupaju protiv svega {to je desnica. Dakle, {to se toga ti~e,

oni su ostali protejska figura. Za{to je taj paradoks va`an? Za mene je

va`an zato {to paradoksi odre|uju minimalne kriterijume. E, to su oni

kriterijumi koje levica kao vlast ili kao partija obi~no nije sposobna da

determini{e, a upravo levi~ari jesu. Ako mogu da navedem nekoliko

ta~aka koje bi bile minimalne ta~ke kriterijuma danas u Srbiji, ja }u

ih re}i, bez obzira na mogu}ne reakcije. Prva ta~ka bi bila priznati

pravo na samoopredeljenje Albanaca na Kosovu, pa posle razmi{ljajte

kako }ete kritikovati albanski nacionalizam. Druga ta~ka - tolerancija

svih rodnih opredeljenja, koliko god apstraktno zvu~i, to je ne{to {to

klju~no opredeljuje levi~are kao grupaciju koja omogu}ava svim

gra|anima ispoljavanje njihovih osnovnih namera. Ukratko, ukoliko

smo u stanju da organizujemo gnezdo sa crvima, Proteja bez tela koji

mo`e da bude bilo gde i bilo kada, ali uvek ima onu iglu na kompasu

koja ne{to radi, i koga sva ta levica mo`e u bilo kom trenutku stisnuti

da bi ne{to dobila, onda ja mislim da postoje uslovi i za bolju

organizaciju levice. Hvala.

Svetlana Luki}: 

Bila je ovo Svetlana Slap{ak, a druga konferencija koju sam pominjala

odr`ana je u Centru za demokratiju, tako|e uz podr{ku Fridrih Ebart

fondacije. To je bila rasprava na srodnu temu, antifa{izam u Srbiji.

Slu{ate raspravu izme|u Slobodana Vu~kovi}a iz Demokratske

stranke i istori~arke Olivere Milosavljevi}. 

Slobodan Vu~kovi}: 

Izvini, odmah da ka`em da nema sumnje da je narodnooslobodila~ka

borba bila najja~i, najbolje organizovani pokret protiv okupatora.

Nema nikakve sumnje da je na ~elu narodnooslobodila~ke borbe

naravno bila Komunisti~ka partija, ali partija je tu svoju ulogu jako



310

0
5

.0
6

.0
9

.

Slobodan

Vu~kovi}

pristalica da se deklari{e kao fa{ista odgovarao u jednom ~lanku da

on to ne mo`e da uradi, jer ~ak bi i Hitler bio ljut kada bi mu neko

rekao da je fa{ista zato {to je fa{izam specifi~no italijanski oblik

novog nacionalizma. Hitlerov nacionalsocijalizam je specifi~an oblik

nema~kog novog nacionalizma, a biti pripadnik zbora je specifi~an

oblik srpskog novog nacionalizma, ili jugoslovenskog, kako je to

govorio pre rata, a u vreme rata srpskog. Prema tome, deklarativni

antifa{izam jo{ ne zna~i stvarni antifa{izam, odnosno borbu protiv

fa{izma, i to se upravo pokazalo u toku Drugog svetskog rata. Pred rat

ste imali, naro~ito u levi~arskim grupacijama - ne ka`em samo

komunisti~kim, ve} levi~arskim - borbeni antifa{izam i imali ste

antifa{izam koji je polazio na~elno od negacije fa{izma, ali koji je

smatrao da je opasnost od komunizma mnogo ve}a i da se zbog toga

treba boriti samo protiv komunizma, a ne i protiv fa{izma. Imali ste

antifa{iste koji su negirali fa{izam samo u njegovoj spoljnoj politici,

jer je predstavljao opasnost po Jugoslaviju, ali koji su i te kako

prihvatali sve elemente fa{izma u unutra{njoj politici i ~ak ga

preporu~ivali za Jugoslaviju. Dakle, to {to je neko imao kriti~ki stav ili

rekao za sebe da je antifa{ista ne zna~i ni{ta do trenutka stupanja u

stvarnu borbu, odnosno stvarnog aktivizma u vezi sa fa{izmom. 

Slobodan Vu~kovi}: 

Da li mi mo`emo danas kad vi{e nema ni kralja ni Tita da

konstatujemo da je kraljeva vojska koja je vodila prvoaprilski rat bila

antifa{isti~ka, da su na{i zarobljenici, kojih je bila puna Srbija, bili

antifa{isti? Pa, njih su Nemci smatrali antifa{istima. Jako }e biti

te{ko da se to dalje u istoriji negira. Da li mi mo`emo da se

dogovorimo na neki na~in? Mislim da je jasna stvar da su Nedi}, i

Ljoti} i taj pokret bili ~ist fa{izam. Ovo sve ostalo su bile neke forme

antifa{izma, manje ili vi{e uspe{ne. Danas su svi pora`eni, i

kraljevska vojska, koja je bila napolju, i jugoslovenska vojska u

otad`bini, izgubila rat i, na kraju krajeva, i partizani su samo

privremeno bili pobedili, i oni su pora`eni. Dakle, mi smo svi u jednom

velikom porazu kao narod i tu mora da do|e do nekog, govorilo se

nacionalnog pomirenja, ili bar neke tolerancije.

Olivera Milosavljevi}: 

Pa, nas dvoje mo`emo da se dogovorimo o ~emu god `elimo, ali nije

stvar u na{em dogovoru, stvar je u tome {ta }e istorijska nauka da

ka`e. Prvo, sve ovo {to ste Vi pore|ali kao jednu stranu naspram druge

Olivera Milosavljevi}: 

Ovo izlaganje gospodina Vu~kovi}a je klasi~na revizionisti~ka

istoriografija. Vi ste izgovorili sve teze koje na{i |aci u~e u {kolama iz

ud`benika napisanih posle 2000. godine. Ne moram ~ak ni da

naglasim da gotovo nijedna stvar koju ste rekli nije ta~na. Krenu}u od

po~etka. Ka`ete da se narodni front jedva pominjao i da je insistirano

na tome da su svi ~lanovi NOB-a bili komunisti. Narodni front je, kao

{to znate, postao Socijalisti~ki savez radnog naroda Jugoslavije,

postojao je tokom ~itave egzistencije posleratne Jugoslavije, dok se

nije raspala. Za partiju je zvani~ni podatak koji sam ja kao dete u {koli

u~ila bilo da ih je 1945. bilo 140.000, a da je u NOB-u u~estvovalo

800.000. Pa, ko su bili svi ostali? Dalje, govorite o moru falsifikata o

toj borbi, ja bih volela da mi navedete tri, ne moramo dalje. Govorite da

je komunizam lak{e prolazio u pasivnim krajevima - pa za{to je

celokupna, ali celokupna i demokratska i konzervativna i profa-

{isti~ka {tampa tokom svih predratnih godina vodila raspravu o tome

kako vaspitavati na{u omladinu jer je marksisti~ki orijentisana? Ko

su oni omladinci koji su se redovno tukli sa ljoti}evcima ispred

Pravnog fakulteta? Pa, ko su bili levi~ari? Pri~ali ste o jugoslovenskoj

vojsci u otad`bini, koju Vi smatrate legitimnom, iako znamo da je ona

kapitulirala - prvo ste rekli da je ona prva u{la u sukobe, onda ste rekli

da je izbegavala sukobe, onda ste rekli da je ~ekala, onda da su to bile

instrukcije, da je imala saradnju o nenapadanju... Pa, ~ekajte, molim

Vas, i Bejli i Hadson i toliki drugi koji su bili u tom {tabu su pisali o

tome, kakvo crno nenapadanje? Potpuno je jasno ko se 1943. godine

borio u bici na Neretvi, ~ak ni dana{nji ~etni~ki istori~ari ne negiraju

~injenice. 

Mo`da se ne bih ni javila da niste izgovorili poslednju re~enicu. Ako Vi

postavljate pitanje da li je to bilo oslobo|enje, a to je upravo teza

revizionisti~ke istoriografije, da li to zna~i da Vi smatrate da je pod

okupacijom bilo bolje? Ne znam {ta bi bilo tre}e. I htela bih da ka`em

jo{ ne{to o samom pojmu antifa{izma, {ta je uop{te zna~ilo biti

antifa{ista u ono vreme. Ako uzmete tada{nje novine, ~asopise,

knjige, sve {to je pisano 30-ih godina, vide}ete da niko nije bio

spreman da sebe nazove fa{istom. Za{to? Zato {to je termin fa{izam,

ba{ re~ fa{izam, imao pe`orativno zna~enje svuda u svetu ve} tada, ali

to uop{te ne zna~i da oni koji za sebe nisu bili spremni da ka`u da su

fa{isti, ili koji su sebe ~ak eksplicitno nazivali antifa{istima, nisu

stvarno imali u svojoj ideologiji elemente fa{izma. Pa, sam Ljoti} je -

evo, vidim, u skup{tini ga danas brane - na nagovor sopstvenih
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mene izvre|ao, pogledao moju `enu koja je bila u blizini i rekao -

gadna ti je i `ena. Onda sam se setio poku{aja demonstracija u

Zemunu, posle onog kad je [e{elj tukao Barovi}a, pa kad je poku{ao

da izbaci ono dete Barbali}a iz {kole, zato {to je Hrvat. Tamo su do{li

neki ljudi da demonstriraju protiv toga, ali se skupila i gomila dripaca

koji su na protestante vikali - jebala vas Vesna Pe{i}. Sad idem dalje i

razmi{ljam o tome kako se pored ovakvog spinovanja, nekad prave

afere i teme da bi se prekrile druge teme. 

Odupiranje tome bi bilo uglavnom u domenu neke najobi~nije,

najordinarnije logike. Recimo, ako veli~ate Milana Nedi}a, ako mu

stavite sliku u galeriju svih predsednika Vlade Srbije, a istovremeno

tra`ite gde je Dra`a Mihajlovi} i rehabilitujete Dra`u Mihajlovi}a,

onda treba da vam bude jasno da Nedi} nije kvisling i nije mu mesto u

toj prostoriji ne zato {to je imao neke politi~ke stavove koji se mo`da

nekom ne svi|aju, nego {to nije imao pravo na naziv predsednika

Vlade, jer postojala je dr`ava Jugoslavija koja je bila centralizovana,

bile su banovine, a on nije bio ni ban. Prema tome, on nije mogao da se

zove predsednikom Vlade, a nema~ki okupator je prekr{io @enevske

konvencije, jer tokom okupacije ne sme da se menja dr`avno

ustrojstvo neke dr`ave. Prema tome, kako mo`ete da budete iza

Milana Nedi}a kao heroja, spasioca srpstva i da tra`ite da se Slobodan

Jovanovi} kona~no sahrani u zemlji i potpuno se rehabilituje, a Nedi}

je bio protivnik izbegli~ke Vlade Slobodana Jovanovi}a, u kojoj je

ministar vojske bio Dra`a Mihajlovi}. Kako te stvari mogu da idu

jedna s drugom?

Imamo dekoncentrisane medije, slabo ko uradi neki doma}i zadatak.

Pogledajte samo, prvostepena presuda [ljivan~aninu je sa 5 godina u

drugom stepenu podignuta na 17 godina, {to se retko de{ava u sudskoj

praksi i mo`e da bude predmet kritike i osude. Me|utim, na tu

presudu su sko~ili i na{i ministri, na{a izvr{na vlast, koja se ina~e

kune da se u rad sudova ne me{a. Zna~i, kada saznamo da na{i sudovi

prodavce droge osu|uju na minimalne kazne ili kazne ispod

zakonskog minimuma, kada za silovanje kazna nikad nije u okviru

zakona nego je manja, poneki ministar stidljivo tu ne{to ka`e, ali

posle toga nema napada na sudstvo u celini i nema predloga da se

odre|eni sud ukine. Povodom slu~aja [ljivan~anin, ne znam da li je

iko objasnio kako se stvara drugostepeno apelaciono ve}e. Ono nije

sastavljeno od sudija Ha{kog tribunala, nego od tri sudije Ha{kog

tribunala i dvojice sudija Tribunala u Ruandi. E, sad, od tih pet sudija

prosto ne stoji kao jedna strana. Kao neko ko se bavi pro{lo{}u, ja ne

bih stavila na jednu stranu, niti bih mogla da izjedna~im, recimo,

aprilski rat sa kasnijim pokretom Dra`e Mihajlovi}a, mislim da su to

dve odvojene faze i dve razli~ite stvari i prosto ne mogu da se

izjedna~uju. Ovo je legitimna vojska koja ratuje, koja gubi rat itd. i

ona jeste antifa{isti~ka jer je prosto bila napadnuta, to sve stoji.

Zarobljenici naravno da su bili, ~im su bili zarobljenici u nema~kim

logorima, ali kada je re~ o pokretu Dra`e Mihajlovi}a apsolutno se ne

mogu slo`iti da to spada na istu stranu, zato {to tu postoje i ratni

zlo~ini. To je ne{to {to ne mo`e da se negira. Da li postoje odbori za sve

`rtve Drugog svetskog rata i posle rata? Da li su svi ljudi u ovom

dru{tvu podjednako va`ni? Drugo, gospodine Vu~kovi}u, nemojte

zaboraviti, kada je krenula revizionisti~ka istoriografija krajem 80-

ih, ona je krenula sa potpunom negacijom antifa{izma partizanskog

pokreta i sa glorifikacijom ~etni~kog, pa tek kad to nije pro{lo, kada

se pokazalo da to ne mo`e onda je prihva}eno - pa, dobro, i ti

komunisti su bili neki antifa{isti~ki pokret. Mislim, ne mo`emo se u

istoriji dogovarati kao na pijaci - malo }emo od ovoga, malo }emo od

onoga. Mene zanima ono {to je bilo.

(Azra - Partizan) 

Svetlana Luki}: 

Slu{ali ste raspravu izme|u Slobodana Vu~kovi}a i istori~arke Olivere

Milosavljevi}, a do kraja emisije slu{a}ete smirene profesora Vojina

Dimitrijevi}a i pisca Lasla Vegela.

Vojin Dimitrijevi}: 

Ovih dana me stra{no mami da dana{nju Srbiju nazovem

postmodernisti~kom zemljom, zemljom u kojoj sve mo`e da pro|e, u

kojoj istovremeno `ive neverovatne protivre~nosti i niko se ne trudi

da ih racionalno dovede u neki sklad. A na to me podstakao jedan

banalan doga|aj. Naime, na jednoj beogradskoj pijaci me napao jedan

neobrijani ~ovek srednjih godina i po~eo da vi~e na mene da sam

gadan kao da me pravio ^eda Jovanovi}. Onda sam objektivno

razmislio za{to se meni to mnogo re|e de{ava nego {to se de{ava

`enama koje su na ~elu nevladinih organizacija i pomislio da je

verovatno deo na{e tradicije da se ipak mu{karac ne napada tako

~esto, odnosno, da se `ena smatra odgovornom za to. I dobio sam

odmah potvrdu u tome {to je taj ~ovek, kome nije bilo dosta {to je
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Dimitrijevi}

gre{ke nije bilo. Prema tome, ko god je tada napao njegovu spoljnu

politiku, taj je antisrbin. Moj utisak je da ovo nezadovoljstvo tih ljudi

koji sebe smatraju pravim rodoljubima, njihova, kako bih rekao,

smetenost i nesre}a, poti~u od toga {to obi~an ~ovek nije on pre{ao u

drugi stav nego je postao ravnodu{an.

Portparol holandske vlade govorio je poslednji put vrlo otvoreno,

rekao je - mi }emo promeniti stav prema u~lanjenju Srbije kad Srbija

promeni stav prema Ha{kom tribunalu. Naravno, ona }e hap{enjem

nekih od ovih glavnih optu`enih pokazati da ga je promenila, ali ako

ho}e bez toga, onda kroz re~i jednog ministra, naro~ito Rasima Ljaji}a

koji je delegiran da to uradi, progovara cela vlada, to je onda stav

parlamenta, stav javnosti koja zapravo intenzivno mrzi Ha{ki

tribunal, i to se neguje u medijima, bez obzira na to kakve se zamerke

mogu tom sudu uputiti. Ali, rekao sam ve}, i na{im sudovima mogu da

se upute stra{ne zamerke, ali njih niko intenzivno ne mrzi i ne}e da

ukine. Gledajte, mi se obra}amo Me|unarodnom sudu pravde za

pitanje Kosova i ka`emo da }e od njegovog savetodavnog mi{ljenja

zavisiti sve. Ali mi imamo presudu Me|unarodnog suda pravde po

kojoj smo jeftino pro{li, pa nismo ogla{eni krivim za genocid, jedino

{to u toj presudi pi{e jo{ ne{to, da ovde ne samo da nije u~injeno ni{ta

da se spre~i genocid, nego nije u~injeno ni{ta da se iko kazni. Jedan od

jeftinih izlaza bilo bi dono{enje te famozne deklaracije, pa ni to ne

mo`e. Nisu spoljna politika Srbije Tadi} i Jeremi}, najvi{i organ vlasti

je parlament. A vidite da parlament ima takvo raspolo`enje. Oba{ka to

{to znate, ako ne spadate u one koji negiraju Srebrenicu, to je

otprilike kao oni koji negiraju Au{vic, ako znate koliko je autobusa

ljudi bilo ume{ano u to, pa kako to da se ne otkrije nijedan? Kako da

nijedan ni{ta ne ka`e, kako da nijednom nije su|eno? Zna~i, to je stav

prema tome, jer ako ka`ete da vam ne treba Ha{ki tribunal, mi }emo

suditi sami, to se svede na ove neobi~no hrabre poteze Specijalnog

suda za ratne zlo~ine. 

Kao {to je vi{e puta re~eno, dr`ava ne mo`e da po~iva na herojima.

Vuk~evi}, sudije su heroji, ali dr`avu ~ine prose~ni ljudi koji obavljaju

svoju du`nost i svoje poslove. Ovde je svako su|enje bilo sabotirano,

jedva je su|enje \in|i}u izvedeno do kraja. Ovde }e Vrhovni sud

iskoristiti svaku priliku da vrati ili poni{ti neku presudu, kao {to je

bilo za Ov~aru, ovde }ete videti da se traka o [korpionima vrtela u

video-klubovima, a da niko nikakav postupak nije pokrenuo. Vide}ete

jednog sve{tenika koji blagosilja ubice, a crkva nije u~inila ni{ta. To

za povi{enje kazne su glasali sudija iz Sjedinjenih ameri~kih dr`ava,

sudija iz Turske, i ~ujte, sudija iz Kine. Zna~i, ako je ta~na teorija o

tome da svako radi ono {to mu vlast zapovedi, onda nas je izdao na{

prijatelj Kinez, jer on je mogao da glasa protiv i od toga ne bi bilo

ni{ta. Istovremeno, nekom gospodinu [i{ovi}u, koji je bio doskora

prili~no va`na SPS-ovska li~nost na Zlatiboru i onda obesno voze}i

kola usmrtio glumca Zabla}anskog, njemu je Okru`ni sud u U`icu za

isto delo, za isto ~injeni~no stanje lepo podigao kaznu sa jedne na tri

godine. I to je utrostru~enje, je li se neko pobunio protiv toga? Ne.

Rafinisao se i re~nik, danas slu{am ~oveka, koji je uglavnom poznat

kao lobista ruske dr`ave, kako predla`e ujedinjenje opozicije.

Interesantan je bio i izbor re~i; ko bi u{ao u tu koaliciju, u{le bi

nacionalno kredibilne stranke, a u drugoj re~enici - u{le bi nacionalno

odgovorne stranke. Zna~i da ima stranaka koje su nacionalno

neodgovorne. Kad bih ja to primenjivao onda bi mnoge od

najrodoljubivijih stranaka spadale u nacionalno neodgovorne.

Me|utim, ono "kredibilna" je interesantnije, zna~i, taj ~ovek ili grupa

oko njega uzima na sebe da procenjuje ~iji je nacionalni kredibilitet.

Ko je taj ko }e to da procenjuje, ako ne bira~i? To zna~i isklju~ivanje

jednog dela stanovni{tva, to je onaj gnev kada se neka od predstavnica

nevladinih organizacija uop{te nazove patriotkinjom. To pokazuje da

su oni toliko velikodu{ni da }e kao dr`avljane ove zemlje da trpe i one

koji po njima nisu patrioti, ne}e im ni{ta, {to rekli Finci, ali im je

zabranjeno da pretenduju da vole ovu zemlju i da smatraju da rade u

njenom interesu. Kad se napravi bilans, ti koji su bili nacionalno

sumnjivi su mnogo vi{e u~inili za ovu zemlju, za ovaj narod nego oni

koji su se busali u prsa sve vreme. I meni se ~ini, po{to sam ve} rekao

da na toj strani ima i o~ajanja, da su oni mnogo izgubili, i zato se i

pribegava ovim najesktremnijim pokretima koje sa~injavaju,

na`alost, vrlo neobrazovani mladi ljudi koji se mogu napaliti na neke

nove teme ili neke ve~ite teme, kao {to je recimo antiamerikanizam.

I drugo, moramo da vodimo ra~una da ne mo`ete izbe}i uticaj onoga

{to ste nau~ili u {koli i uticaj onoga {to ste neprekidno slu{ali sa

zvani~nih radio stanica, televizijskih stanica i ~itali u novinama, ~ak

i ako poku{ate tome da se suprotstavite. Tako da imate sedimente u

mozgu protiv kojih je te{ko boriti se, ali ovde slabo ko `eli da se bori

protiv njih. Jer, ako pogledate opet spoljnopoliti~ka reagovanja,

Milo{evi} je mo`da kriv za ne{to ovde, verovatno je kupio dve ku}e i

njegova `ena zaposlila dadilju, ali {to se ti~e spoljne politike nijedne
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. je ukupna slika dr`ave. Naravno da su re~i Holandije grube, a s druge

strane, ta predstava da neko mo`e tako nekoga da natera na ne{to,

ona li~i sad na ovu komi~nu epizodu sa Karad`i}em i Holbrukom. U

redu, sve da se Holbruk zakleo na ~asnu re~ i rekao "keve mi, ti nikad

ne}e{ biti osu|en", ko je Holbruk? Moglo se pretpostaviti, pi{u

advokati, da je on bio ovla{}en od strane Ujedinjenih nacija - pa u

Ujedinjenim nacijama oni prelaze na ono drugo {to se de{avalo oko

Biljane Plav{i} koja se predala, pa je onda u{la u onu pogodbu, pa su

obustavili postupak za genocid i kaznili je za ne{to drugo. To mo`e da

uradi Karad`i}, ali to ne mo`e da mu svr{i Holbruk, to mo`e da mu

svr{i tu`ila{tvo, koje je naravno povoljnije gledalo na Biljanu Plav{i}

koja se predala, jer je ~ak na neki na~in pokazala da je pogre{ila, a

kako }e na doktora Dabi}a koji se skrivao do poslednjeg trenutka?

Ali, pri tom je doktor Dabi} heroj, a verovatno je Biljana Plav{i}

najomrznutija osoba u listovima kao {to su Geopolitika itd. Ali nije to

nama prvina, znate, mi smo pro`iveli period socijalizma i one spoljne

politike, sad se ponovo oslanjamo na nesvrstane, iako su oni ne{to

sasvim drugo od onoga {to su bili. Pa smo sve vreme insistirali da

Nema~ka treba da ostane podeljena, a da Koreja treba da se ujedini,

naravno, pod Kimom Il-Sungom. Pa, niste mogli da idete na jednu

stranu da tvrdite da je podeljenost dobra stvar, drugde da ka`ete da

treba da postoji ujedinjenje. Mi smo ~ak i priznali Isto~nu Nema~ku.

Dakle, nije nam prvi put da se mire nepomirljive stvari, ali onda je bar

postojala neka filozofska osnova, u plitkom tuma~enju Hegela, neka

vrsta dijalektike, pa ~im nisi mogao da objasni{ dve protivre~ne stvari

rekao si da je to u dijalekti~kom jedinstvu.

Da vidimo, to jo{ ne znamo, za{to i kako je to zapravo sklonjen

Milo{evi}, da nije mo`da zasmetao ovoj istoj tajkunskoj eliti koja je

zaradila prvi milion, pa kad zaradite prvi milion onda ho}ete da vidite

i bolju policiju i red, da vam ~uva ku}u, ho}ete bolju vojsku - s obzirom

na neke susrete generala sa Ko{tunicom. Mo`da su oni svi odlu~ili da

je ovaj isuvi{e racionalan i da bi ga trebalo zameniti nekim drugim, ali

ne totalno suprotnim, pa im zato ni \in|i} nije bio dovoljno dobar. [ta

se Ko{tunici zameralo - {to voli ma~i}e. Kad pogledate zvani~nu

istoriju, vidite da je Milo{evi} radio {ta je mogao i bio je dobar, ali je

posle toga ne{to malo pogre{io, {to je izazvalo ogromnu mr`nju

prema nama. U{li smo u fazu ~udnog narcisizma, opsednutosti

sobom, sve doga|aje u svetu cenite po tome {ta je neko nekad rekao o

nama ili uradio nama, sve. Kad je do{ao Bajden, nije uop{te bilo va`no

ni {ta Bajden predstavlja, ni koja je to politika, nego Bajden je nekad

ne{to lo{e rekao o nama. Meni je bilo komi~no pre neki dan na vestima

iz sporta, jer sve se to reflektuje u `ivopisnom re~niku sportskih

novinara, ka`e - u finale je u{ao Man~ester Junajted Neboj{e Vidi}a.

To je naravno opravdani ose}aj jednoga naroda, jedne skupine koja je

kljukana uverenjima da su svi protiv nje, koja, me|utim, `eli da dobije

bilo kakvo priznanje.

Laslo Vegel: 

Koliko je korupcija velika vidi se iz ritualnih najavljivanja borbe

protiv korupcije i {to predsednik Republike ponekad obavi taj ritual.

Pre svega, mislim da kad predsednik Republike ne{to ka`e to mora da

ima te`inu, mora da ima svoj dubinski, moralni smisao, a ako je

njegova partija jo{ i vladaju}a, onda to mora da ima posledice.

Me|utim, {ta se de{ava? Na{ predsednik Republike ve} mesecima

najavljuje `estoku borbu protiv korupcije, i to nema ozbiljne

posledice. Bio bih jako sre}an kad bi u na{oj dr`avi samo u provinciji,

u jedan-dva grada gradona~elnici bili u korupciji, onda bismo bili

mo`da iznad zapadnog proseka, jer i tamo ponekad u tim manjim

mestima gradona~elnici pone{to grickaju. S druge strane, mo`emo da

vidimo Insajder, kakav je obim sive zone, da budem fin, zbog toga bi u

drugim dr`avama padale vlade ili bi se bar izvr{ila rekonstrukcija

vlade. I naro~ito bi bilo normalno kada to predsednik najavi. Tako da

mislim da je predsednik Tadi} morao, ako je najavio pre vi{e meseci

`estoku borbu protiv korupcije, da ~eka mesec dana i po{to nema

rezultata, a naro~ito nema u glavnom gradu, koji je, kao i svaki drugi

glavni grad, verovatno latentni centar korupcije, onda da tra`i

rekonstrukciju vlade. Da parafraziram Marksa, jedna stvar mo`e biti

prvo tragedija, drugi put farsa, a tre}i, ~etvrti i peti put to ve} izaziva

podsmeh kod gra|ana. Meni je `ao da time predsednik Republike gubi

autoritet, jer je jako va`no u jednom dru{tvu da predsednik Republike

retko govori, ali kad govori onda to mora da ima ozbiljne posledice.

Me|utim, u ovom slu~aju, i posle ne znam koliko puta najavljene

borbe protiv korupcije, {ta smo mi postigli? Vi{e nije ni pitanje da li }e

biti uhap{en jedan, dva, ili tri ~oveka, nego je problem u tome da

gra|anstvo gubi veru da je uop{te mogu}e boriti se protiv korupcije. I

to je najopasnije, nije najopasnije samo to da neko nije uhva}en,

najopasnije je da se stalno najavljuje da }e biti uhap{en. 

To su naizgled samo nijanse razlike, ali kad bi jednom najavio i oni ne

bi bili uhva}eni, onda bi gra|ani eventualno bili ljuti, ali bi prihvatili
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. tu ~injenicu i ne bi ni~iji autoritet opadao. Ali, autoritet institucije

uop{te opada ba{ zbog tog ritualnog najavljivanja. I, {ta se de{ava?

Sada gra|ani sve vi{e misle da se protiv korupcije ni ne mo`e boriti, i

to dovodi do moralne erozije dru{tva, jer, znate {ta, ako jedan obi~an

gra|anin vidi da je borba samo retori~ka, onda on sti~e moralno pravo

da i sam bude sau~esnik korupcije. Prema tome, ako predsednik

Republike govori uzalud i ako nema rekonstrukcije vlade, onda jedan

direktor ili jedan lekar dobiju blanko moralni ~ek da i oni budu

korumpiran. To zvu~i malo paradoksalno, ali ja mislim da je ta~no, da

tako jedan veoma {iroki sloj dobija moralni legitimitet da i sam bude

korumpiran i tako daje impulse dru{tvu - korumpirajte se, gospodo.

Drugo, nije problem, na primer, ekonomska kriza nego je pitanje u

kakvoj moralnoj kondiciji ovo dru{tvo o~ekuje tu ekonomsku krizu.

Ekonomska kriza mo`e da bude i nedostatak moralne kondicije. E,

sad, ja mislim da sa tim ritualima dru{tvo stalno gubi tu moralnu

kondiciju, ona sve vi{e postaje neotporna na ozbiljne valove krize, a

bi}e jo{ nepripremljenija posle svetske krize ovih dimenzija. Mo`e u

svetu taj val da se smanji ili da se kriza ne{to ubla`i ve} u slede}oj

godini, ali ako dru{tvo nema tu moralnu kondiciju, kao {to je slu~aj sa

na{im, onda }e se ta kriza duboko usidriti u dru{tvenu svest.

Svetlana Luki}: 

Danas sam pre podne razgovarala sa Va{im sugra|aninom, gospo-

dinom Dimitrijem Boarovim, pa Vas je citirao i po`eleo da gospodin

Laslo Vegel objasni {ta je podrazumevao pod tim kada je rekao da je

ova kriza u stvari samo na prvi pogled ekonomska kriza.

Laslo Vegel: 

Jeste, ja sam to tako definisao pri otvaranju Sterijinih igara, da je to

kriza kulture. Pitanje kulture je sad va`nije nego ikad i to naro~ito u

postsocijalisti~kim zemljama ili u zemljama divljeg kapitlizma,

odnosno, kako god ga nazivali, u pitanju je jedna vrsta neregularnog

kapitalizma. To posebno va`i za prostor vi{e Jugoslavije. Za{to? Zato

{to je tranzicija izvr{ena pod nerazja{njenim i iracionalnim

okolnostima. Kod nas je samo rad dovoljan za to. Na{i novi bogata{i,

tajkuni, na{ divlji kapitalizam je za~et u ratnim okolnostima. Za

ozbiljnu tranziciju ova zemlja nije bila pripremljena, ali je po~elo

skoro na veresiju, skoro kao lizing-tranzicija, i ona nikad nije bila niti

dovr{ena, niti se ta~no znalo kad po~inje, gde se zavr{ava, tranzicija

haoti~na, bez plana. Me|utim, u na{oj situaciji taj kulturni faktor je

mnogo zaostao, jer je celo dru{tvo bilo orijentirano na rat, na jednu

vrstu agresivnog patriotizma, na etnocentrizam, protekcionizam itd.

I tako se i ovo dogodilo, nastala je nova klasa na osnovu

etnoprotekcionizma. Stvarno, kod nas se takozvani novi svet formira

u jednom u`asnom, stra{nom vakuumu, gde gra|ani, kad su krenuli u

tranziciju, nisu bili ravnopravni. U tom slu~aju dezavuisana je i ideja

pravde. Jo{ nisam razgovarao sa ljudima koji su mislili da je pravda,

pravi~nost, neka vrednost u ovom dru{tvu. Tako decu vaspitavaju

roditelji, jer su prinu|eni, oni ose}aju da nema drugog izgleda,

kultura nije va`na, va`an je samo po svaku cenu neki uspeh. Pa,

vidite, mnogi ljudi sad govore o agresivnosti omladine, a za{to?

Normalno, to }e i}i jo{ br`e, zato {to ljudi nemaju neke kulturne

okvire koji daju njihovom identitetu jedno realno tlo, nego oni kao u

nekom vakuumu jure napred da bi obezbedili sebi ili egzistenciju, ili

malo vi{e, da budu u 10.000 onih najbogatijih, svejedno. Naravno, za

ovo tre}e jedva da imaju {ansu, polo`aji su ve} zauzeti, zabetonirani i

tu ve} ne}e biti ve}e promene. 

I polagano sazreva dru{tvena svest da ne}e biti vi{e ozbiljne promene

i sad ovo dru{tvo do`ivljava epohu velikog razo~aranja. Do 5. oktobra

ljudi su imali veru da }e ideja pravde pobediti, 5. oktobar je bila

moralna pobeda manjine, 5. oktobar nije izvr{ila ve}ina. Ta manjina

imala je takvo moralno isijavanje da je mogla da pokrene dru{tvo, ali

moralne pobede su kratkotrajne. I posle nekoliko godina, pre svega

posle smrti \in|i}a - mislim da je to jako va`na ta~ka u na{oj istoriji,

ubistvo predsednika Vlade Srbije, mislim da ono i dan-danas u svojoj

dubini nije ra{~i{}eno - imali smo poraz te moralne manjine koja je

izvr{ila 5. oktobar i ona posle toga vi{e nije mogla da uti~e na celo

dru{tvo. Jer, ta moralna manjina imala je takve argumente da ju je

celo dru{tvo slu{alo, ili ve}ina, ogromna ve}ina, i imala je poverenja u

manjinu. U istoriji nikad nemate mehani~ki odnos manjina-ve}ina,

manjina uvek mora da bude moralna. Posle smrti Zorana \in|i}a ta

moralna manjina je prakti~no izgubila autoritet, ona se povukla u

sebe, razo~arana, a s njom sada ponovo i celo dru{tvo. 

Mi sad imamo jedno razo~arano dru{tvo koje jo{ dobija injekcije,

ve{ta~ke, to je nacionalizam. Vi sad imate jednu zaista anarhi~nu

situaciju, s jedne strane ljudi su zabrinuti kako }e `iveti, a cela

politi~ka elita, da bi sa~uvala svoj polo`aj, stalno vra}a temu na

simboli~ku nacionalnu politiku. Postoji i realna nacionalna politika, a

to je kako da se dru{tvo uzdigne, kako da u `ivotnim vrednostima
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. vrati svoj ponos. To je onaj istinski nacionalizam, tako da ka`em, a ne

simboli~ki. Simboli~ki - to su prazne re~i, to je vatromet. I sad,

politi~ka elita kao da svaki dan slavi Novu godinu i pravi taj

nacionalni vatromet. Elita bi time `elela nekako da balansira, da

napravi rebalans u odnosu na egzistencijalne brige. Mogu ja verniku

koji nema {ta da jede da pri~am da }e imati {ta da jede u raju. Tako

smo dobili ljude koji nemaju sada{njost, koji gube svoju sudbinu, svoj

ponos. U porodici jo{ nismo izu~avali, ja vidim u svakodnevnom

`ivotu koliko su roditelji izgubili svoj autoritet pred decom, jer nisu u

mogu}nosti da stvore potrebni minimum. I mi ka`emo - dobro, ali u

raju }e biti sve lepo, imamo ta biblijska vremena. Onda naravno u taj

prostor ulete i veoma agresivne {ovinisti~ke, ekstremne ideje, ali ja ne

okrivljujem ekstremnu desnicu, to je pitanje dr`ave. Ako je dr`ava

slaba i ne mo`e da se obra~una sa desnicom, onda dr`ava zaslu`uje

takvu ekstremnu desnicu i mo`da }e do}i vreme kada }e i ministri

morati sve vi{e da je slu{aju. 

Ta ekstremna desnica jo{ je na ulicama i na raznim manifestacijama,

ali mislim da }e ona imati sve vi{e uticaja na jezgro politi~ke elite. Ali,

dr`ava i tra`i alibi. Znate, svugde u Evropi ima ekstremne desnice.

Ba{ sam bio u Nema~koj za vreme Svetskog prvenstva u fudbalu. [ta

je rekao ministar unutra{njih poslova, tada{nje desni~arske vlade -

na{ najopasniji neprijatelj, re~e to iz desne vlade, je ekstremna

desnica. [ta ka`e na{ ministar - to su sporadi~ne pojave, to se

preuveli~ava. Mislim da smo mi retka zemlja koja minimalizira

ultradesnicu, to }e se vratiti, i ve} se vra}a, jer ultradesnica ne deluje

uvek politi~kim parolama nego u jednom drugom sistemu vrednosti,

a jedan od bitnih sistema vrednosti je agresija. Gledao sam sad na

Sterijinim igrama koliko se mladi dramaturzi bave agresijom me|u

omladinom. Ako ultradesnica ka`e da treba biti agresivan prema

odre|enim grupacijama gra|ana, onda obi~an ~ovek ~ita da je nasilje

normalno, samo treba izmisliti dobar cilj. Svako sad mo`e da izmisli

dobar cilj. Rembo je, kad je bio u~esnik revolucije Komune, i{ao

naokolo i stalno govorio i poneko francusko ime - dole ovaj, dole onaj.

Kad su ga pitali za jedog ~oveka ko je, on je rekao - pa, to je otac jedne

moje ljubavnice. 

Koalicija nereformisane Socijalisti~ke partije i, kako da ka`em,

restaurirane Demokratske stranke je veliki problem. To nije slu~ajno,

to je realni izlaz sada{njice. Znate, iz braka jedne {iva}e ma{ine i

kompjutera ne}e se roditi traktor. To je takav brak da ne mo`e ni{ta

novo da se rodi, niti napred, niti nazad, {iva}a ma{ina }e ostati {iva}a

ma{ina, traktor }e ostati traktor, nema novog sveta. Imamo taj stari

koji je ru{io sve koordinate, i sada vi{e nema ni onaj paralelni svet,

koji je postojao za vreme Milo{evi}a. Nema alternative, a to je

najopasnije za jedno dru{tvo, kad ne vidi alternativu, jer ciljevi su sve

vi{e zamagljeni. Ono lepo je u tim ciljevima sme{teno u daleka

biblijska vremena, u daleku budu}nost, ali mi ne znamo {ta }e biti

posle dve ili posle ~etiri godine. Izbori kao ~arobni {tapi} - ja na primer

isto spadam me|u one koji ne veruju u nove izbore, jer }e se ponoviti

ista ili sli~na situacija, a mo`da i gora. 

Za{to? Zato {to na{e politi~ke elite nisu shvatile da `ive u novo vreme

i nijedna partija u su{tini nije znala da defini{e nove ciljeve ovom

dru{tvu. I Evropa i Kosovo, to je sad ve} sve vi{e vidi se da je

apstrakcija i da je to tapkanje na mestu. Nije problem da i jedno i

drugo, ajde da ka`emo da svaka dr`ava bi tako definisala, nego je

problem da nije re~eno kako to da bude i jedno i drugo, kojim

sredstvima, po kojoj ceni. To se mora re}i, jer gra|ani sada ne veruju

nikome. Za vreme Milo{evi}a jedan deo dru{tva dogmatski je verovao

u postoje}i sistem, a drugi je imao utopiju. Sada su obe strane

razo~arane u institucije ovog dru{tva. Gra|ani ne veruju u parlament,

ne veruju u vladu, ne veruju nikome. To je rezultat toga da se na{a

politi~ka elita nije adaptirala vremenu u kome `ivimo, ona `ivi negde

izme|u Milo{evi}a i \in|i}a.

Mi smo sad dru{tvo izgubljenih iluzija, dru{tvo koje je posle

\in|i}eve smrti postepeno izgubilo svaku veru da }e biti bolje. Sve

vi{e uzima maha fragmentalizacija, atomizacija i gubljenje vere u

sebe. Ovo dru{tvo ne veruje u sebe, veruje verovatno u neke

nacionalne ideje, ali to je simboli~no, to u svakodnevnom `ivotu ne

zna~i ni{ta. Nama treba u svakodnevnom `ivotu neke dinamike,

trebaju nam neke vrednosti u koje verujemo, koje }emo graditi.

Poslednjih godina, i naro~ito od poslednjih izbora, ovo dru{tvo je na

tom planu postalo dru{tvo bez ciljeva. Ja mislim da je to danas

najopasnije, jer se gubi svaki imunitet prema krajnostima, svejedno

kojim. Znate, kad dru{tvo nema imunitet onda mo`e ponekad da

krene u veoma opasnim pravcima i ljudi }e jednom biti iznena|eni gde

su se na{li. Za{to }e biti iznena|eni? Zato {to nemaju oslonce, nemaju

u {ta da veruju, izgubili su nadu u istinske demokratske pojave, vide

da vlada partokratija i da su partije sve jedna nomenklatura. Ako

pogledate istra`ivanja, vidite da su politi~ari jako nepopularni u
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. na{em dru{tvu. To zna~i da nema ko da vodi,i to je jako opasno. Znate,

najbolje je da dru{tvo ima autoritet bez vlasti, a mi to danas nemamo

i upravo zbog toga i vlast gubi svoj autoritet i po~inje jedna nevidljiva

borba izme|u ~oveka i ~oveka. Sad vi{e nema ni solidarnosti

istomi{ljenika, vi{e nema jasnih ta~aka po kojim se dru{tvo

diferencira. 

Potrebni su neki vrednosni sistemi oko kojih se kristalizuju razlike, i

u dru{tvu treba da bude razli~itosti, razlika po ciljevima, po

politi~kim, po estetskim idejama. Mi ni toga nemamo, jer nemamo

osnovne ideje u ~emu se razlikujemo, ali vidite, ja ~ujem od

analiti~ara da se i partije sve manje razlikuju. I to je jedan odraz te

situacije u kojoj su izgubljeni orijentiri. Mi nemamo levicu, ali

nemamo ni desnicu, imamo ne{to maglovito izme|u levice i desnice

koje se ne mo`e definisati. Levica danas mo`e biti desnica, desnica

sutra mo`e biti levica, potpuno svejedno, sve je relativno, sve je

maglovito i to vodi dru{tvo u dezorijentaciju. Mislim da je to

najozbiljniji problem, i ako se ne bude na{ao pravi dr`avnik koji

svojim vizijama, li~nim primerom, rizikom bude sposoban da poka`e

neki drugi smisao, onda }emo i dalje tonuti u to sivilo, bez volje, bez

ma{te, bez ciljeva i bez vrednosti. I znate {ta, onda bi jednom Brisel

mogao da se sa`ali i da ka`e - evo, vi ste u EU, a mi bismo onda pitali -

a za{to?

Svetlana Luki}: 

Bio je ovo gospodin Laslo Vegel i jo{ jedan Pe{~anik.
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ZAGRLI MEDVEDA

Mi{a Vasi}, novinar,

@arko Kora}, psiholog,

Teofil Pan~i}, Mi{a Brki}, Boris De`ulovi}, novinari

1122..0066..22000099..
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Ju~e je Svetska zdravstvena organizacija, na hitnom sastanku, prvi

put posle 40 godina proglasila pandemiju meksi~kog gripa. Svetski

eksperti malo kaskaju za doga|ajima, jer mi smo, ka`e na{ epidemi-

olog Predrag Kon, jo{ pre mesec dana proglasili pandemiju. [to da ne,

neka stoji, ne tra`i leba da jede. Na{i stru~njaci ka`u da su spremni da

pandemiji uzvrate udarac na svakom mestu i u svakom trenutku. To je

lepo ~uti, a ako slu~ajno nije ta~no, brani}emo se sami, prsa u prsa sa

pandemijom, a na na{oj strani bi}e srpski univerzalni lek, bensedin.

Za poslednje tri godine, koli~ina antidepresiva koju gutamo pove}ala

se 300 odsto. Ja, kao {to iz emisije u emisiju mo`ete zaklju~iti, ne pijem

ni{ta od tih bombonica. Mene smiruje, takore}i umrtvljuje, borba pro-

tiv korupcije, borba za o~uvanje Kosova, borba za odmrzavanje

Sporazuma o stabilizaciji i pridru`ivanju, a naro~ito borba za

zavr{etak saradnje sa Ha{kim sudom.

Du{evni mir mi je privremeno poremetila najava Tu`ila{tva za ratne

zlo~ine da }e otvoriti preliminarne istrage o mogu}oj ulozi medija u

podstrekavanju na ratne zlo~ine. Formirana je, ka`e portparol

tu`ila{tva Bruno Vekari}, grupa profesora, doma}ih i me|unarodnih

stru~njaka, koja }e prou~iti da li uop{te ima elemenata krivi~nog dela

u radu pojedinih novinara.

Kakve su prve reakcije kolega novinara, strah me je da }e Svetlanu i

mene, umesto Mladi}a, poslati u Hag, a ako budemo imale sre}e,

zavr{i}emo u }eliji do Ulemekove. Dru{tvo }e nam praviti Teofil

Pan~i}, Pera Lukovi}, Mi{a Vasi}, Boris De`ulovi}, @eljko Bodro`i},

Dimitrije Boarov, Ljubomir @ivkov, Mi{a Brki}, Tanja Tagirov...  

Prvo, ne razumem ~emu tolika histerija. Pa ne mo`e biti sporno, ~ak ni

novoj predsednici UNS-a, da su mnogi novinari obavili najprljaviji

posao za Milo{evi}a raspaljuju}i u ljudima najgore strasti, koje su ih

terale u rat i davale im unapred indulgencije za zverstva koja su tamo

~inili. Nije sporno ni to da se do sada u svetu ve} sudilo novinarima za

sli~ne uloge. Julijus [trajher, izdava~ i urednik nema~kog nedeljnika

[truner, osu|en je u Nirnbergu na smrt, jer je sudsko ve}e utvrdilo da

je objavljivanjem tekstova odgovoran za izazivanje mr`nje prema

Jevrejima i za postavljanja osnova za holokaust. Me|unarodni sud za

zlo~ine u Ruandi osudio je trojicu novinara jednog radija i urednika

jednog ~asopisa na kazne zatvora od 12 do 35 godina zatvora, a pro{le

godine je osu|en i popularni peva~ Simon Bikindi, jer je svojim pesma-

ma podsticao na genocid u Ruandi.
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Nata{a: 

Pa zbog deteta sam i do{la ovamo. Gledala sam, zna{ {ta, one repor-

ta`e onog popa, ne mogu se setim kako se zove, sa onom de~jom

glavom {to su uradili, onom detetu...

Svetlana Luki}: 

Filareta?

Nata{a: 

E, da! Kako su mu sekli glavu, igrali fudbal, {ta ja znam, i onda ona

lobanja, sa krvlju su upisivali usta{ko ime i onda mi je puk'o film, i

ka`em, pa ne}e valjda moje dete meni neko da kolje? Pa idem, pa {ta

bude.

Svetlana Luki}: 

Dakle, otkud to interesovanje tu`ila{tva za novinare-ratne zlo~ince?

Nadam se da je razlog prost - tu`ili smo izvr{ioce, a sada je red da

po~nemo da gonimo i podstreka~e na zlo~in, pa da po~nemo od nov-

inara. Za{to i ne bismo, pa milioni ljudi su svedoci onoga {to su ti

Milo{evi}evi psi radili 90-ih. Za{to bih sumljala u najbolju nameru

ljudi iz tu`ila{tva koji su, ~esto uprkos vlastima, optu`ivali NA[E za

ratne zlo~ine? Po{to ja u svemu volim da vidim najgore, tako mi je

najlep{e u `ivotu i radu, da razmotrimo i neke druge mogu}nosti.

Pokrenuli su ovu pri~u koja }e zabaviti medije, a time i gra|ane, dani-

ma, i niko se ne}e pitati - pa dobro, {ta to bi sa su|enjem za ubistvo

bra}e Biti}i, sa ~ijeg su se su|enja povukli i ~lanovi porodice Biti}i i

Nata{a Kandi} koja ih je na tom procesu zastupala? A povukli su se,

jer tvrde sa razlogom da se sudi samo nekim pomaga~ima koji su imali

sporednu ulogu, a da nisu optu`eni ni neposredni izvr{ioci, ni nared-

bodavci. A ako sam jo{ vi{e baksuz, pomisli}u da pri~a o novinarima

slu`i i tome da se ne zapitamo {ta bi sa procesom za zlo~in u Suvoj

Reci, sa ve} poslovi~nim i besramnim poni{tavanjem presuda od

strane VSS. 

Neko }e re}i da nisu va`ni motivi, da je va`no da se sudi tim novinari-

ma i novinarkama, ili da se makar malo zapla{e ti pacovi koji su se

{etali po rati{tima, a sada se {etaju po centru Beograda ili Dedinju,

gde su kao nadoknadu za podmazivanje ratne ma{inerije dobijali

stanove.

Naravno, ostaje pitanje na koje }e vam narednih dana odgovarati

mnogi, da li tu`ila{tvo ovu najavu mo`e da sprovede u delo. Kako

vreme odmi~e, meni se posle svake Vekari}eve izjave ~ini da od toga

ne}e biti ni{ta, ali mi onda nije jasno za{to su tu pri~u uop{te i

zapo~injali. 

Vekari} nam je odmah saop{tio da se za sada ne razmatra odgov-

ornost politi~ara za podsticanje na ratne zlo~ine. Pisce, akademike i

vladike nije smeo ni da pomene. Ka`e Vekari}, interesuje nas da li pos-

toji veza izme|u uzroka - valjda misli na ne~iju izjavu - i posledice,

odnosno na neki po~injeni zlo~in. Ne znam da li je mo`da mislio na

ne{to sli~no ovome:

Sa{a: 

Iz Ni{a, ~etnik, [e{eljova ~etni~ka stranka, ako ste ~uli. JNA ni{ta,

ljudi. Oni samo artiljerijom biju, a mi smo vod koji ~isti.

Svetlana Luki}: 

A {ta ti je ovo?

Sa{a: 

Ovo? To? I ovo? [ta misli{, za {ta slu`i? I ovo, s tim ubijam isto.

Svetlana Luki}:

Isto?

Sa{a: 

A zadu`io sam i snajpersku pu{ku. A tu mi je supruga, ona se zajedno

sa mnom bori.

Svetlana Luki}: 

@ena ti je tu?

Sa{a: 

Da, da, tu je, i imam sina, pet godina, ostavio sam ga tamo, ali riziku-

jem. Ja sam sebe otpis'o ~im sam do{'o ovde. 

Svetlana Luki}: 

^ula sam da si ostavila dete od pet godina.
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novosti, koji je pisao antisemitske komentare re~nikom nema~kog

Völkischer Beobachtera ili Stürmera, sa sve plutokratijom, oligarhi-

jom, judeomasonstvom itd. To je sve prolazilo glat. Jo{ tada, kad su se

te stvari doga|ale, postojali su pravni modaliteti da se od toga napravi

scena, da se to goni, ali do toga, naravno, nikome nije bilo stalo, jer su

Ve~ernje novosti Radeta Brajovi}a na sav glas vikale ono {to su Sloba

Milo{evi} i njegovi ljudi mislili jako tiho. Opet, niko po tome nije pos-

tupao. Dakle, napravite mi taj trezor, ajde da vidimo sve one detonaci-

je Radeta Brankova, Miodraga Popova, Milijane Baleti}, pa onog

nesre}nika iz Banjaluke, zaboravio sam mu ime, onog {to je u zapad-

noj Slavoniji sa~ekivao izbeglice i pitao "kojim dobrom, narode?". Ali,

kad neko uradi tako ne{to kao {to su uradile Ve~ernje novosti sa

pakra~kim incidentom, i Ekspres Politika kasnije sa naslovom "Rafali

u narod", a imaju tog trenutka svog dopisnika na licu mesta u

Pakracu, koji im uredno javlja da nije bilo mrtvih, da nije bilo rafala

po narodu - ali, ne, to je tako i{lo. Autora iz Ve~ernjih novosti smo u

jednom trenutku konfrontirali s pitanjem - pa dobro, budalo, kako si

mogao svoju ~uvenu reporta`u iz Pakraca da pi{e{ iz Knina? On nas je

pogledao i rekao - moralo je to tako. U tom vanrednom broju Ve~ernjih

novosti imamo i nekog lokalnog popa iz Pakraca, koji je na prvoj

strani ubijen, na drugoj strani te{ko ranjen, a na tre}oj strani daje

intervju. 

Ali to jednostavno nije za tu`ila{tvo. Ve} sada vidim vrisku koja }e

nastati na temu "uvodi se ponovo verbalni delikt i ~lan 130e". Ljudi,

ne}emo time da se bavimo. Ja sam glupi milicajac. Tu`i{ za ono {to

mo`e{ da doka`e{. Ima tu tih nekoliko potpuno jasnih i nespornih

slu~ajeva, ~etrdeset vukovarskih beba, na primer, koje je izmislila ona

italijanska malo poreme}ena novinarka. Tu imam malu antropolo{ku

digresiju. ^etrdeset mrtvih u Pakracu, ~etrdeset mrtvih beba u

Vukovaru - broj 40 je biblijski zna~ajan, zbog ~etrdeset veliko-

mu~enika i zato su ga koristili. Nit' je bilo mrtvih u Pakracu, nit' je,

hvala bogu, bilo mrtvih beba. A budu}i da glupost i blesavost nisu

krivi~na dela, mi sad mo`emo da gonimo razne ljudi koji su, je l', obar-

ali avione mislima, a da ne govorim o svima ostalima. Mahnit Ivan

Markovi}, pa na{ omiljeni Aleksandar Vu~i}, koji }e uskoro, dok se

okrenemo, postati ~lan vladaju}e koalicije. Mi smo sada u analognoj,

mada minijaturizovanoj situaciji poku{aja denacifikacije Nema~ke i

Austrije. Austrijanci su se izvukli na ono da su 1938. bili okupirani -

mislim, bili ste okupirani, osim {to ste okupaciju do~ekali sa buketi-

ma cve}a i bili presre}ni. A kad se cela stvar sprcala do kraja 1945,

Na ovu temu ne znam da mislim, vi|ale smo te KOLEGE u Vukovaru,

Borovom Selu, Sarajevu, Gradi{ki, i znam samo da im `elim mnogo

gore nego najbolje tu`ila{tvo za ratne zlo~ine.

Ovo je Pe{~anik, na po~etku emisije na ovu temu govori novinar Milo{

Vasi}.

Milo{ Vasi}: 

Ta pri~a je s moje ta~ke gledi{ta, dakle kriminalisti~ko-krivi~no-prav-

ne, apsolutno proma{ena, pristup je jednostavno krajnje pogre{an.

Apsolutni sam pristalica {kole mi{ljenja po kojoj je to moralno i pro-

fesionalno a ne kriminalisti~ko-pravno pitanje, ili, i ako je bilo, treba-

lo ih je goniti onda. Mislim, {ta sada? S moje moralne ta~ke gledi{ta je

re~enica "ostatak zaklanog naroda" ratni zlo~in. U doba "zaklanog

naroda" je nastalo ono ~ije posledice imamo danas. Mislim da je ideja

sama po sebi pogre{na. Ja bih na tu temu voleo je da se na RTS-u

napravi neka vrsta kontra-trezora, trezor na{ih najve}ih gadosti. Ono

{to mi je ostalo u upe~atljivoj uspomeni je medijska ofanziva s po-

~etka marta 1991, kada je Milo{evi}ev re`im bio u panici zbog deveto-

martovskog mitinga i kada su po~ele da se valjaju pri~e - 80.000 nao-

ru`anih HDZ-ovaca dolazi na miting, pa 10.000 Kurda ~eka na

bugarskoj granici da provali i da nas sve pokolje. Pa kad to sve nije

upalilo, onda je zbog toga izazvan - ja sam uveren da je izazvan -

pakra~ki incident i Ve~ernje novosti su iza{le sa vanrednim izdanjem,

sa ogromnim naslovom "^etrdeset mrtvih u Pakracu". E sad, mi u tom

trenutku imamo ~oveka u Pakracu koji ka`e - ispaljena je gomila

municije, ali na svu sre}u nije bilo ni mrtvih, ni ranjenih. Ali, ima ljudi

kojima je u`asno krivo {to nema ~etrdeset mrtvih u Pakracu, kao {to

im je kasnije bilo krivo {to u Vukovaru nije na|eno ~etrdeset zaklanih

srpskih beba. 

Zna~i, govorimo o ljudima koji su `edni srpske krvi, sve vreme, i ne

mogu da spavaju kad se ispostavi da su svi Srbi izvukli glave i da

nijedan nije poginuo. Ali to je moralna gadost i niskost. Stvarno ne

znam {ta bismo krivi~no-pravno s tim uradili. Se}am se dobro i onih

drugih tekstova u Ve~ernjim novostima, onih neopevano blesavih det-

onacija bra~nog para Brajovi} o Vuka{inu Soko}aninu koji hoda po

vodi kao Isus, pa ga Tu|manovi ljudi-`abe, koji su do{li iz Australije -

{to bi reko moj drug Joca Dulovi}, krenuli su jo{ ko punoglavci - pa ga

povukli za noge i udavili. Pa ima stvari preko kojih ne mogu da

pre|em. Recimo, An|elko Dragojevi}, ~uveni komentator Ve~ernjih
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obi~aj da svaku presudu Specijalnog suda za ratne zlo~ine vra}a

natrag zbog ovoga i onoga, iz ~ega se vidi jedna neizre~ena poruka -

~ekajte, otkad je to zlo~in ubijati? Da se opet vratim na Ve~ernje

novosti, koje su pominjale [iptare i pisale ih malim po~etnim slovom

"{", a u istom broju, u intervjuu sa Mirom Markovi}, Albance velikim

po~etnim "A" - nikada ne}u zaboraviti njihovu ~uvenu vest o {trajku

nekih du}and`ija u Prizrenu, koja je verovatno bila Tanjugovog

porekla i u kojoj je pisalo da su {iptarski teroristi polupali izloge na

du}anima po{tenih Albanaca, koji nisu hteli da se pridru`e {trajku

du}and`ija. Mislim, zbogom pameti.

Za srpske i hrvatske nacionaliste, ove `e{}e, najbolji od svih svetova,

{to bi rekao Volter, je svet u kome su svi Srbi ~etnici, a svi Hrvati

usta{e i oni se oko toga sla`u potpuno. Ovi su ponosni {to su ~etnici,

oni su ponosni {to su usta{e. Nikad ne}u zaboraviti pokojnog Stepana

Spaji}a, slavonskog politi~ara sa ekstremne desnice i direktora

nogometnog kluba Hrvatski Dragovoljac. Negde 96. ili 97. do{ao je u

Beograd da igra na Partizanovom stadionu protiv Partizana u okviru

nekog evropskog takmi~enja. I, taj Stjepan Spaji} se vra}a presre}an

u Zagreb i ka`e - ljudi, ja se pojavim tamo u sve~anoj lo`i i ceo stadion

sko~i i krene da vi~e "usta{e, usta{e", a ja sko~im, dignem obe ruke u

vis i viknem "taj sam!". On je bio najsre}niji ~ovek na svetu. Dokle god

mi jedni druge tako percipiramo, oni nas kao ~etnike, a mi njih kao

usta{e, na{i nacionalisti su zadovoljni, cilj je postignut. I kad se

pojave ljudi kao {to smo ti i ja i ekipa koja pri~a za Pe{~anik i koja

slu{a Pe{~anik, ljudi koji nisu ni ~etnici ni usta{e, onda smo izdajnici

po{to nema tre}eg. To je to pitanje homogenizacije. Postoje u jeziku

takozvani {iboleti, to je biblijski termin, a poti~e od pri~e o staroza-

vetnim Jevrejima ratnicima koji su pripadnike drugog plemena pre-

poznavali po tome {to nisu umeli da ka`u [ nego S, pa su odmah ubi-

jali onoga ko ne bi rekao {ibolet nego sibolet. Tako ovde ima{ ljude

koji }e te odmah ubiti ako ne ka`e{ Ra{ka nego Sand`ak i ako ne

ka`e{ Kosmet i Metohija, da citiram kolegu Lazanskog, nego Kosovo,

to je ono pitanje takozvanog olfatornog ili nazalnog intuicionizma u

psihologiji - sestro slatka, nanju{io sam ja tebe, nisi ti na{a. I to sve

opstaje, sve to funkcioni{e u na{oj {tampi. Ima li jo{ nekog osim nas

koji }e da ustane i da ka`e - aman, bre, ljudi, dosta ste lagali. Jer, kad

celu tu stvar prekontam do kraja, mislim da je la` najstra{nija, od la`i

sve po~inje.

onda su Austrijanci rekli - ma, mi sa tim svim nemamo veze, to su sve

Nemci iz Rajha radili. Tako da denacifikacija u Austriji, bez obzira na

~itavu gomilu ozbiljnih krivi~no-pravnih indicija prakti~no nije stigla

daleko, a nije stigla daleko ni u tada{njoj Saveznoj Republici

Nema~koj. To je ono kad ima{ toliko ljudi koji su za`murili,

namignuli, rekli "ajde" i "mene bilo strah". Pa ~ekaj, bilo je i onih koje

nije bilo strah. Ali, ne mo`e{ ~oveka optu`ivati i okrivljavati zato {to

nije bio heroj. Da prosti{, jebe{ dru{tvo koje po~iva na herojima, to

nije dobro. Jer ono treba da po~iva na jednom zajedni~kom - mi bismo

rekli sabornom - sistemu vrednosti, gde je stvar elementarne pristo-

jnosti da je razum nose}i stub dru{tva. Ali, budu}i da nismo `iveli u

takvom dru{tvu, kao {to nisu ni Austrijanci i Nemci, mi sad ima da

slegnemo ramenima i da zaboravimo i za`murimo i ka`emo - ajde,

dobro smo i ovoliko postigli. Jedino {to mo`emo da u~inimo, jedino {to

mo`e da ostavi trajnog traga je moralna osuda. I, ponavljam, jezik

prezira. 

Svetlana Luki}: 

Paralelno sa tim, ovih dana se Nata{a Kandi}, koliko sam razumela,

sa preostalim ~lanovima porodice Biti}i povukla sa su|enja, jer sma-

tra da je su|enje sistematski opstruirano, odnosno da ni izvr{ioci, a ni

naredbodavci nisu uop{te uzeti u obzir. Sve se dogodilo na poligonu

SAJ-a.

Milo{ Vasi}: 

U tom trenutku, 1999, imamo kompletan cirkus i potpuno je svejedno

~iji poligon je u pitanju, jer su se oni svi razmileli svuda. Bitno im je

bilo samo da izvuku guzicu iz Batajnice da ih tamo neko ne bi klepio,

pa su se razvla~ili, {etali, preme{tali, ali u slu~aju Biti}i je jasno o

~emu i o kome je re~. Jedino ~emu se mi mo`emo nadati je da }e

Sjedinjene Dr`ave nastaviti da gaze na slu~aju tri njihova dr`avljana,

pa da vidimo dokle }emo sti}i. To je, kako da ti ka`em, `alosna per-

spektiva, da neko drugi treba da nas tera da gonimo ljude koji su svoje

zatvorenike, koji su odle`ali prekr{ajnu kaznu i pu{teni, nezakonito

li{ili slobode, odveli i ubili. Ne zanimaju me obja{njenja - ako ste mis-

lili da su teroristi, hapsite ih, krivi~no ih prijavite, pa im sudite, pa

}emo da vidimo {ta }e da bude. Ovo je jednostavno nedopustivo,

o~igledan zlo~in. Okej, ja razumem da je Nata{a izgubila `ivce i da se

izvukla iz toga, ima ko }e, bogu hvala, dalje da pritiska. Nije to jedino

su|enje, vu~e se i Suva Reka i razne druge stvari. Na{ Vrhovni sud ima
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radio-vezi tu i tu kodnu re~ otvorite". A unutra je pisalo "svaki auto

skuplji od 20.000 evra smesta zaustavite i tra`ite od vlasnika dokaz o

poreklu". U narednih 12 sati oni su morali da iznajmljuju fudbalska

igrali{ta da parkiraju zaplenjene automobile dok im ovi ne donesu

papire. Sad ne}u da zvu~im kao iz one ~uvene rok pesme Udri boga-

ta{a, uzmi mu sve pare, ali bi me jako zanimalo odakle tebi, brate,

por{e kajen, pa bio ti i ^eda Jovanovi}, potpuno mi je svejedno. ^edo,

mo`e{ da se vozi{ i u obi~nom landroveru, ne treba ti por{e kajen. Ako

ti ve} treba terensko vozilo ja mogu da obele`im ~itav niz drugih auto-

mobila. Ni{ta bez striktnog poreskog sistema nalik na ameri~ki IRS,

njihovu upravu unutra{njih prihoda. Kad ti se na vratima pojave

gospodin i gospo|a, poka`u legitimacije, dobar dan, mi smo do{li, vi

ste pro{le godine zaradili toliko, a kupili ste ku}u, bili ste na moru,

slali ste decu na fakultete i vozite dva takva auta, izvinite, to se malo

ne uklapa u va{ prijavljeni porez. Ako nisi u stanju da im poka`e{ da

ti je umrla tetka pa si nasledio, u velikoj si neprilici. Dokle god to ne

budemo uveli, mi na kraj sa organizovanim kriminalom iza}i ne}emo.

Ovi na{i slepci nisu morali 2003. da sru{e [ilerovu ulicu, mogli su

privremeno da zaplene, a imali su sve pravne modalitete i pret-

postavke da privremeno zamrznu imovinu, nije istina da pre ovog

zakona nisu mogli, mogli su. Pa neka ove dve vesele udovice, kuma i

Du}inica, tu`e dr`avu za 6 miliona evra, {to je naraslo do 8 s obzirom

na njihove zahtevane kamate. Ne bismo imali takve bruke i apsolutno

nepotrebne zajebancije. Ho}u da ka`em vrlo jednostavno, treba samo

biti po{ten, ni{ta drugo. Nemojte da mi imate razumevanja za svakog

Milana Beka, za svakog Miroslava Mi{kovi}a, za svakog onog kome je

ikad palo na pamet da se s nekim dogovori, ljudi smo, dogovori}emo

se na varijantu. Pa onda kao, sada nije u redu, ne znam, {to Legiju vide

kao nacionalnog heroja. Pa, ko ga vidi kao nacionalnog heroja neka

mu obesi sli~icu tetoviranu u sobu pa neka mu upali kandilo. Mene

zanima imovina.

Ponavljam, ponavljam, ponavljam da moramo svi zajedno da shvati-

mo da je kompletan Balkan jedinstveni teatar, operacija organizo-

vanog kriminala, to je tako zadnjih 50 godina. Dokle god na{e dr`ave

ne skontaju da bi trebalo ipak kriminal tako da posmatraju, a ne kao

stvar unutardr`avnih okvira, dotle }emo imati probleme. Na svu

sre}u, bogu hvala, ovi na{i ovde su {to se toga ti~e apsolutno za, jer

lupa im se o glavu, Hrvatima tako|e. Bosanci kako koji, sara|uju,

Bugari i Rumuni ho}e. S Bugarima je problem {to ~ovek ne zna {ta da

im veruje. Mislim, ako je najbolji drug Joce Amsterdama Bojko

Svetlana Luki}: 

Ju~e je doneta sudska odluka da se Ulemeku Lukovi}u oduzme tre}ina

ku}e.

Milo{ Vasi}: 

Pa, od ne~eg mora da se po~ne. Naime, gospo|a Aleksandra Ivanovi}

Legijinica, bela udovica, tvrdi da je tre}inu ku}e kupila parama od

svog pokojnog mu`a [uce, koji je bio neki Arkanov "visoki oficir".

Ulemek je tvrdio da je on to dobio, ne znam, od Jovice Stani{i}a, o

~emu nema traga u papirima, niti je ikad bilo. To podse}a na slu~aj

Arkana iz 83. godine: napravio Arkan neko krivi~no delo telesne

povrede, to do{lo do suda i na sudu ga pitali {ta je po zanimanju, a on

odgovorio da je radnik Dr`avne bezbednosti, {to je istina, na {ta javni

tu`ilac sko~i i ka`e - nije istina! Arkan na idu}e ro~i{te donese papire

na kojima pi{e da je ku}a u Sokobanjskoj kupljena kreditom na

osnovu njegovog zaposlenja kao radnika Dr`avne bezbednosti

Saveznog SUP-a. Ta~ka, gotovo. E, taj Aleksandrin nepre`aljeni poko-

jni [uca, koji je ubijen, kako da vam ka`em, prerano - kako je on zara-

dio te svoje novce i automobile na koje se ona poziva, je l' mo`da pisao

softvere za Microsoft? I njegov novac je naravno ste~en krivi~nim

delom, svi znamo. Onda ona ka`e - tre}a tre}ina je sporna, ka`e

Stankom. Odakle novci @iki Mu{tikli, da nisu mo`da ste~eni po{teno?

Pa, hajde to malo da istra`imo. Na{i zakonodavci, ovi koji su doneli

zakon i ovi iz Ministarstva pravde koji su ga obrazlagali, potpuno su

u pravu, kona~no se neko setio da je jedini na~in da se organizovani

kriminal ljudski u{troji da im uzme{ novce. [to bi rekao neki italijan-

ski tu`ilac koji je bio ovde u gostima u jednom trenutku - oni bi radije

da sede 20 godina u }orci, a da im ostanu pare, jer lako }e oni parama

iz }orke da vode svoje poslove, da izlaze na vikend, da im dovode

{valerke i {ta god ho}e, i }orka je za ljude. Treba ih uhvatiti za novac.

Nikad ne}u prestati da ponavljam ~uveno nagradno pitanje: {ta je po

zanimanju bio ~uveni Eliot Nes nepotkupljivi? Agent FBI, policajac?

Ne, on je bio poreski inspektor. E, dokle god na{a Uprava prihoda ne

po~ne da pita svakog gra|anina "prijavili ste toliko prihoda, na toliko

ste platili porez, a odakle vama auto koji je dvaput skuplji od onoga

{to ste vi prijavili?", dotle }emo imati ovo {to imamo.

Pitanje je politi~ke volje dr`ave ho}e li ili ne}e da se obra~unava sa

organizovanim kriminalom i korupcijom. Pre nekoliko godina su

Rumuni izveli eksperiment, svim policijskim stanicama u Rumuniji

uru~en je zape~a}eni plavi koverat na kom je pisalo "kad dobijete po
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Svetlana Luki}: 

A DS?

Milo{ Vasi}: 

DS bi htela sve, a mi obi~ni bira~i pitamo - dobro, za ~iji ra~un vi

radite, za na{ ili tu|i? Problem sa DS je {to bi oni hteli da postanu novi

SKJ, da plebiscitarno budu prihva}eni kao apsolutno polivalentna

stranka. Mo`emo sa svima, ne ba{ sa onima, jebem mu mater, ali

mo`emo i Kosovo i Srbija, i Evropa i Kosovo, i Mi{kovi} i Beko, i Cane

i Peconi, i svi. Pa, ne mo`ete sve, morate da se odlu~ite za jedno, da

stisnete guzu i zube i da ka`ete - ljudi, mi ovo ne}emo. Pa, malo }emo

da imamo manje para, ne}emo da kupujemo ba{ toliko mnogo {koda

oktavija. Malo se, brate, dovedite u nekakvu izo{treniju varijantu. Ne

mo`e da mi se rasplinjujete, razbli}kavate preko kompletnog

politi~kog spektra Srbije, da vas vole i krezubi ~etnik i japi. Lako je za

japije, oni }e ih voleti uvek, i nekakav normalan svet kao {to smo ti i

ja i slu{aoci Pe{~anika. Ali sve zajedno nekako ne ide.

Svetlana Luki}: 

Ako bude nastala ta takozvana velika koalicija sa Nikoli}em, ja ne

znam otkud njima ideja da }e oni biti stariji brat, stariji partner?

Milo{ Vasi}: 

Sa me|edima se nije grliti, zato je Ko{tunica svojom uro|enom luka-

vo{}u izbegavao koalicije sa radikalima dok su jo{ bili svi zajedno, a i

kasnije, sad sa Tomom, mada sve manje, jer kad te me|ed zagrli smrs-

ka ti kosti. Li~no mislim da je DSS na zalasku i sumraku, njima vi{e

ne}e ostati ni one ~uvene vra~arske babe, o kojima je svojevremeno

Milan Bo`i} govorio kao o glasa~kom telu Vuka Dra{kovi}a.

Vra~arske babe umiru, socijalisti~ki penzioneri umiru. Ivica Da~i} je

tu dobar primer, Ivica Da~i} je do{ao do zaklju~ka - pusti ti pen-

zionere, mi od penzionera opstati ne mo`emo, hajde ja da budem

odli~an ministar. I fakat je odli~an ministar. Sad, {ta }e da mi ka`e

druga Srbija na tu moju re~enicu ja mogu da zamislim. Ivica Da~i} je

najbolji ministar unutra{njih poslova od 2000. do danas, nije se kur-

vao, nije izvodio budala{tine, pu{ta sve ispravne zvuke, policija je

sre}na, sve je u redu, nema problema, divota, sjajno. Ali Ivica Da~i} to

radi zato {to je ~ovek racionalan i {to je njemu jasno: gotovo je,

pro{lost se ima odrezati makazama, fik i idem da vidim {ta mi je osta-

lo od mla|eg sveta, od razo~aranih ovih, razo~aranih onih, pa da se

Borisov izabran za gradona~elnika Sofije onda znamo gde smo. To je

ono {to Evropska unija Bugarima zamera, ali, hajde, u redu je, i to }e

se polako vremenom srediti. Ali do onog dana dok ne budu menjali sve

relevantne informacije izme|u sebe i dok se ne otresu komunisti~ke

paranoje, da }e "oni nas da {pijuniraju" i ve} te stvari, imamo tajne da

~uvamo. Kakve tajne imate da ~uvate? Jedine tajne koje imate da

~uvate su one tajne za koje vas s pravom sumnji~imo, da imate veze sa

organizovanim kriminalom. Dokle god ne po~nu da funkcioni{u kao

neka vrsta modela uspe{ne simulacije Europola i agencija bezbednos-

nih i carinskih i poreskih Evropske unije, dotle ne}e biti napretka. A

imamo sad ovaj aktuelni i najskandalozniji primer, to dvostruko

ubistvo Pukani}a i Franji}a, gde se sad dovodimo u jednu fenomenal-

nu situaciju da se jedno te isto krivi~no delo sudi istovremeno u dve

razli~ite dr`ave, jer niti oni mogu da isporu~e svoje, niti mi mo`emo

da isporu~imo svoje, a zajedno su to uradili. Sad treba da vidimo {ta }e

od toga ispasti - da li dva odvojena su|enja, da li su|enje objedinjeno

u smislu video-linka i tih stvari, jer ~ak i zakonici o krivi~nom pos-

tupku su razli~iti, {to }e naravno advokatima dati fenomenalne {anse

za intervencije, `albe i sve ostalo, a {to na kraju vodi, siguran sam,

neizbe`nom ishodu, potpisivanju bilateralnih ugovora izme|u pravo-

sudnih organa da se krivi~na dela sude bez obzira na nacionalnost

po~inilaca u zemlji gde je krivi~no delo po~injeno. Ili da se kompletni

predmeti prepu{taju onoj dr`avi gde je na primer ve}i deo izvr{ilaca

dr`avljana. Ali ne{to mora da se uradi na tu temu.

[to se ti~e lokalnih izbora, mene su zanimali Zemun i Vo`dovac,

Kosjeri} mi je bio jasan od po~etka, znam te ljude, odlazio sam tamo

~esto. I kakvih }e tu koalicija da ispadne, uop{te nisam iznena|en

najavom Veljine Nove Srbije da }e da se udru`i sa radikalima. Nekako,

brate, po prirodi stvari spadaju zajedno, dobro jutro. Vidim da se

Ko{tunica i njegovi jo{ femkaju, znate ono, ja sam po{tena devojka, ne

valja ba{ odmah. Ali, na kraju krajeva, sve }e to svr{iti na istoj gomili,

pitanje je samo koliko }e snage Vu~i} i Toma imati da izvuku Srpsku

narodnu stranku iznad radikalskog imid`a i da se nekako uljude,

modernizuju i da budu u stanju u jednom trenutku da ka`u - evo, mi

smo evropsko-konzervativna narodnja~ka varijanta. [to se mene ti~e,

ja im `elim sre}u, hajde, samo vi izvol'te slobodno, samo nemojte da

mislite da smo zaboravili. Nikako da uspem da se dokopam najnovije

tri [e{eljeve knjige o Aci Vu~i}u, jedva ~ekam da pro~itam kriti~ku

biografiju Ace Vu~i}a iz pera Vojislava [e{elja. Aca Vu~i} je moja,

kako da vam ka`em, omiljena mu{terija.
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stranka dele vlast, bojim se da mu se to mo`e obiti o glavu, jer je uspon

Srpske napredne stranke o~igledan, ona raste u svom rejtingu, pre

svega zato {to joj se niko ne suprotstavlja. Niko jo{ gra|anima Srbije

nije objasnio da li je mo`da ona najbolji nosilac ideje i Kosovo i

Evropa. Ho}ete da vas podsetim da je Vu~i} napravio zakon o

informisanju za vreme Milo{evi}a? Je l' neko od novinara pi{e o tome?

Niko, ispade kao Boti~elijeva Venera, znate onu ~uvenu sliku italijan-

skog renesansnog slikara Boti~elija, ona divna `ena {to izlazi iz vode,

ra|a se iz {koljke. E, tako su se rodili Vu~i} i Nikoli}, savr{en spoj,

Evropejci, a istovremeno umereni nacionalisti. Pa, ~ekaj, obojica su

bili na vlasti, kad je Milo{evi} poku{ao da disciplinuje medije pred

kraj svoje vlasti prljav posao je dao Vu~i}u, to nisu ni socijalisti radili.

I umesto da ljudi govore o svemu tome, da su i oni bili deo tog re`ima

- ne. I onda Tadi} pri~a o korupciji, a oni ka`u - pa, ~ekaj, mi nismo na

vlasti, ti si na vlasti. I jeste tako, ti si onda odgovoran za korupciju.

Sve stranke su korumpirane, zamislite tu izjavu. Slu{amo seriju

besmislica koja po mom dubokom ube|enju pomera postepeno

podr{ku gra|ana jednoj stranci kao {to je ta koja ka`e - ne, mi nismo

trenutno na vlasti, mi smo ti po{teni, mi smo kao Venera iza{li iz

mora, upravo smo se rodili. A kao da nismo dugo u politici, 15-20 god-

ina, kao da nismo do ju~e [e{elja hvalili. Mislim da }emo sad polako

da `anjemo plodove. Marketing mo`e u politici daleko da dovede, ali je

potrebno da se poka`e neka odlu~nost, da se izaberu neke teme, kon-

frontacija je nu`na. ^ekam dan kada }e istra`ivanja javnog mnjenja

pokazati da nastaje prili~an debalans na na{oj politi~koj sceni, sem

ako neko nije projektovao koaliciju SNP-DS kao neku budu}u vlast, a

izgleda da ima i toga. E, bojim se da je priroda svakog pravog

politi~ara ne da bude partner u vlasti nego da bude jedino vlast. Se}ate

se onog socijaliste, koji je rekao - samo se vi smejte, ova pri~a ima

tu`an kraj.

Teofil Pan~i}: 

Mislim da je klju~na stvar upravo to {to ljudi, koliko god to nama

izgledalo sme{no i tu`no vide u toj stranci ne{to novo. To zvu~i pot-

puno blesavo. Znamo te ljude, Toma Nikoli}, Vu~i}, ako ne{to nije

novo, oni nisu novi. Ali ljudima je nekad dovoljno da se stvari

druga~ije nazovu, kao {to imate onu opciju rename za fajlove na kom-

pjuteru. Za{to ljudi tako masovno glasaju za njih? Meni to izgleda kao

da je Srpska napredna stranka, da upotrebim onaj termin Todora

Kulji}a, neka vrsta normalizovanog nacionalizma, ona proizvodi

provu~em preko cenzusa na idu}im parlamentarnim izborima. Jedini

na~in da se on provu~e to je da on i njegovi ministri u vladi, njegov

aparat stranke unutar izvr{ne vlasti radi i pona{a se kako treba i ne bi

me za~udilo da pre`ivi. Ako pre`ivi, pre`ive}e s punim pravom. U~ite

se od Ivice.

(KD Lang - I Dream of Spring)

Svetlana Luki}: 

Najnovije CESID-ovo istra`ivanje ka`e da Nikoli}evi radikali imaju

podr{ku 29% gra|ana, a koalicija Za evropsku Srbiju 35%. Ako se od

tih 35% oduzmu glasa~i G17 plus, ^ankove Lige, Sand`a~ke

demokratske partije, pa SPO, onda demokratama ostaje najvi{e koliko

i Nikoli}evim radikalima, dakle, 29%. Defanziva Demokratske stranke

se navodno mo`e objasniti time da su oni stranka na vlasti koja, eto,

vodi dr`avu u vreme krize, pa se, kao, podrazumeva da im pada popu-

larnost. Samo da vas podsetim da i Angela Merkel vodi Nema~ku u

vreme krize, otpu{teno je nekoliko stotina hiljada radnika, a ona

trenutno u`iva rekordnu podr{ku Nemaca, ~ak 55% bi je ponovo `elelo

na mestu kancelarke. Jeste, malo je glupo porediti Tadi}a i Merkelovu.

Videli ste rezultate pro{lonedeljnih izbora u Zemunu, Vo`dovcu i

Kosjeri}u i vidite i kako su posle toga pomahnitali sa kombinatorikom

ko }e s kim, ko za sada ne}e ni sa kim, ali ljudi smo, dogovori}emo se.

Svi su `ivnuli, energizovali se, postizborna kombinatorika je njihova

omiljena sportska disciplina. O tome se govorilo izme|u ostalog i na

na{oj ovonedeljnoj promociji koju smo odr`ali u Beloj Crkvi. Tamo su

gosti i go{}e bili Dubravka Stojanovi}, Nade`da Milenkovi}, Teofil

Pan~i} i @arko Kora}. 

@arko Kora}: 

Ne postoji nijedan list koji ne promovi{e Srpsku naprednu stranku,

zna~i od Danasa do Kurira, preko Pravde koja je njihov list, svi se dive

toj stranci i svi ka`u da je to ne{to {to je Srbija dugo ~ekala, i to daje

svoje rezultate. Zna~i, niko ih sistematski ne kritikuje, ne podse}a lid-

ere te stranke na ono {to su govorili. Na primer, da li je jedan od lidera

te stranke rekao da ne `ali {to je Slavko ]uruvija ubijen? Novinari

nemaju ni tu elementarnu solidarnost, to je zapanjuju}e u na{em

dru{tvu. Toma Nikoli} je tako jedina prava zvezda u usponu. Ovo {to

je Tadi} strasno `eleo, da Srbija dobije dve velike stranke - meni je

nepoznato za{to to `eli - da Srpska napredna stranka i Demokratska
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ja ne znam da li }e oni to da rade do kraja, jer pretpostavljam da su i

oni svesni da bi neki rascep te vrste otvorio {iroko polje za stvaranje

neke stranke unutar Vojvodine koja ne bi bila autonomisti~ka na onaj

stari na~in na koji je to ^ankova, koja nikada nije uspela da bude

nekakav ve}inski faktor u Vojvodini. Me|utim, zamislite da do|e

umerenija Pajti}evska struja na neke budu}e izbore, ona bi mogla da

predstavlja u`asno bitan faktor u Vojvodini. Mislim da demokratama

to ipak ne bi i{lo u ra~un, tako da pretpostavljam da }e ipak poku{ati

nekako da se nagode, ali nadam se da im ta nagodba ne}e pro}i ako

cena bude da zaboravimo na Statut. 

Nade`da Milenkovi}: 

Je l' vi imate ovu kampanju "Pravda za Uro{a"? Ja `ivim u Belegi{u,

malom selu pored jednog malog grada i ~ak i tamo su na{li trafo-stan-

icu i imate jedan vrlo dobar slogan koji je jasan, usmeren. E, sad, nar-

avno, problem je {to je to dobar slogan za pogre{an proizvod. Oni su

napravili zamenu teza, to {to se zove "Pravda za Uro{a", zapravo nije

tra`enje pravde nego nepravde za Uro{a, jer oni tra`e da Uro{ ne bude

ka`njen za ono {to je uradio. I vrlo su se lepo uhvatili za ovo o ~emu mi

pri~amo, {to je godinama reklamirano sa samog vrha, da ne treba da

se ka`njavaju na{i, naro~ito kad ne{to urade za na{e ciljeve. Ili kad

urade protiv nekog ko nije na{, a nije na{ ko nije Srbin. Sre}a, i Bog je

Srbin, tako da je on po{te|en toga. Zna~i, nije na{a gej parada, nisu

na{e neke politi~ke opcije, ovde nije na{a policija. Nije isto ako prebi-

je{ na ulici nekoga ko je gej, kao ako prebije{ nekog ko je ~lan, na

primer, SPS ili neke druge stranke. Mi godinama dobijamo vrlo jasnu

i puno puta ponovljenu i puno puta dokazanu poruku da neke

dru{tvene grupe, Rome, seksualne manjine, nacionalne manjine,

razne politi~ke manjine mo`e{ ba{ da udari{. Mislim, jednoj Nata{i

Kandi} nekako i mo`e{ da lupi{ {amar, nije to kao da si lupio {amar

nekom bitnom. Mislim, stvarno glupo da ide de~ko u zatvor, zamalo

da ubije pandura. Uvek je on "de~ko". I za{to je ta kampanja uspe{na?

Jer sad svi znamo da se neko ko je zamalo ubio policajca i napravio

invalida od njega, zove Uro{. Da li neko u ovoj sali zna kako se zove

policajac?

Dubravka Stojanovi}: 

Neki narodi vole da `ive u istoriji. Do{la sam do neke vrste dijagnoze

da je to kao sindrom Petra Pana kod odraslih ljudi koji ne `ele da

odrastu, stalno `ele da budu Petar Pan i da `ive u detinjstvu. Imam

jednu vrstu normalizovanog posleratnog nacionalizma. OK, mi smo

izgubili rat, ono {to Vu~i} ka`e - pa, znam ja da Kor~ula i Makarska

nisu srpske, povla~imo se, defanzivni smo. Bilo je u redu to {to smo

radili, mi se toga ne odri~emo, ali, eto, shvatamo da smo pukli. To je

blisko ve}inskom raspolo`enju, stanju duhova u Srbiji i ljudi na to

reaguju kao na ne{to {to je okej. I mi se nikada ne}emo odre}i Kosova,

mi znamo da to ne zna~i ni{ta, da je to jedna prazna deklaracija, ali je

nama srce puno kad to ka`emo. Ljudima to prija. Dodu{e, re}i }e neko,

pa to isto govori i Tadi}. Pa jeste, govori i Tadi}, ali njemu se ne veru-

je na onaj na~in na koji se veruje Nikoli}u i Vu~i}u. To je na{a nova

mejnstrim desnica, ono {to je DSS uvek hteo da bude, i zato je ta stran-

ka tako ogromna, iz prostog razloga {to kod nas postoji u`asno mnogo

ljudi, najmanje tre}ina bira~kog tela, koja je zapravo svetonazorno,

ideolo{ki, nazovite to kako god ho}ete, na tim pozicijama. Neko to

mora da unov~i. Po{to nije [e{elj i nije Ko{tunica, to je unov~io Toma

Nikoli}.

Dakle, usvajanje i primena Statuta nije ono {to pri~aju ovi desni~arski

paranoici, izdvajanje Vojvodine, ali jeste ne{to drugo: preme{tanje

jednog dela te`i{ta politi~ke i ekonomske mo}i sa Beograda na Novi

Sad i na druge sredine u Vojvodini. To se ne dopada desni~arima iz

ideolo{kih razloga, ali ne dopada se ni ovoj sada{njoj mejnstrim

vlasti, ne toliko iz ideolo{kih razloga koliko iz sasvim prakti~nih. Zato

{to to njih udara po d`epu i po mo}i, to je ono {to se njima ne dopada

u ovoj vrsti decentralizacije. Zato oni vi{e vole decentralizaciju po sis-

temu umrvljivanja, zna~i, daj da napravimo niz nekakvih mikrore-

giona koji }e biti dovoljno mali da zapravo nijedan od njih sam za sebe

ne predstavlja ni{ta. ^ini mi se da je u tome koren tog rascepa oko

Statuta kojem svedo~imo, i unutar Demokratske stranke i ukupno

unutar vlasti. To je ~ista borba za prevlast i strah centralne strukture

unutar vlasti da se njeni ljudi, a ne neki drugi, ne osamostale previ{e,

da ne postanu previ{e jaki. Kada je konkretno u pitanju Pajti} ja mogu

da spekuli{em jo{ o jednom stvari - ne zaboravite da je on zapravo jedi-

ni od recimo desetak prvih ljudi u Demokratskoj stranci kojeg nije

stvorio Tadi}. Ovi drugi, to je sve Tadi}ev kadar, oni su realno bili

anonimni pre Tadi}evog dolaska na ~elo DS, Pajti} je jedini koji ima

politi~ku te`inu od ranije, on je bio \in|i}ev kadar. On je i tada u

vreme \in|i}a bio jedan od najbitnijih ljudi u DS, on prosto ima jednu

vrstu delegirane harizme koja nije do{la od Tadi}a, i to jednom lideru

koji je sujetan ili preoprezan mo`e itekako da smeta i mo`e da tra`i

na~ina da ga u odre|enom trenutku skloni. Me|utim, s druge strane,
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Dubravka Stojanovi}: 

Krle mu mo`da ne da, ili Vuk Jeremi}, ali ja mislim da je to njegov

najdirektniji politi~ki interes. I evo doprinosa tome, ovo je sad za

Borisa Tadi}a, mo`ete to da slu{ate, ali ovo je njemu namenjeno.

Dakle, za{to je on sada u defanzivi, kako se ljupko i blago izrazio

Teofil? On nije nau~io ne{to, ne iz istorije, nego iz sopstvenih poli-

ti~kih poteza. On je pobedio dva puta na predsedni~kim izborima,

2004. i 2008. godine, u vrlo te{kim okolnostima. Oba puta je uspeo

zato {to je nekoliko dana pre izbora, ako se se}ate, a setite se pro{le

godine, jasno rekao - nema dila s Ko{tunicom, nema dila s tim ideja-

ma, evropska Srbija je na{a jedina parola. I na tome je dobio izbore i

podr{ku za taj program. Kako je dobio vlast, tako je po~eo da pu{ta

Vuka Jeremi}a da govori gore ne od naprednjaka, nego od radikala.

Tako je po~eo da govori vi{e o Kosovu, a manje o Evropi, tako je po~eo

da bude i tamo i amo. Dok god vodi tu politiku on }e gubiti poziciju na

kojoj su naprednjaci mnogo ja~i, i to je ono zbog ~ega opozicija u Srbiji

nije mogla da dobije Slobodana Milo{evi}a na izborima vi{e od 10 god-

ina. Program srpskih nacionalnih interesa velike Srbije stvorila je

opozicija komunisti~kom poretku 80-ih godina, opozicija u obliku

Akademije nauka, Udru`enja knji`evnika, intelektualnih elita, pesni-

ka, psihijatara i drugih grupa. Taj program stvoren u opoziciji

preuzeo je Slobodan Milo{evi} i suvereno ga sprovodio i vladao zah-

valjuju}i tom programu. I dok god je opozicija poku{avala da ka`e da

je ona vi{e srpska od njega i da igra na tom terenu, nije mogla da uradi

ni{ta. Tek nakon {to su se izre|ali silni doga|aji ona je mogla da izvr{i

prevrat 2000. godine. Dok god Boris Tadi} poku{ava da igra i na svom

terenu i na terenu naprednjaka, koji su tu mnogo ja~i od njega, on }e

biti u defanzivi i njegova politi~ka budu}nost se postepeno gasi,

naprednjaci napreduju, a nama }e biti mnogo, mnogo gore.

@arko Kora}: 

Bio sam u toj nesre}noj opoziciji deset godina, zna~i, o njenim glu-

postima ja bih mogao da vam pri~am do jutra. Milo{evi} je zapravo

izgubio vlast onda kada je izgubio sve ratove, kad je i obi~nom

gra|aninu Srbije postalo jasno da taj program vodi Srbiju u zaista

definitivnu istorijsku izolaciju, a svaki narod ima ne{to {to se zove

refleks samoodr`anja. Ali mene fascinira potreba da se ponovo pravi

ta samoiluzija i da od tih istih ljudi koji su te vodili u propast sad

ho}e{ da vidi{ ljude koji }e te voditi u Evropu. Sad je i Srpska

radikalna stranka promenila retoriku, jeste primetili? Posle posled-

vrlo ~esto utisak da veliki delovi na{eg dru{tva vole da `ive u

pro{losti, da je to neka vrsta tople materice u kojoj oni veruju da im je

bilo bolje. Zbog toga oni govore o mitovima, mitovi su njima potrebni

da bi verovali da smo mi u nekoj pro{losti bili najve}a dr`ava na

Balkanu, najve}a dr`ava u Evropi, najstarija, koristili vilju{ke, no`eve

i sve ono redom kako ide. Vi{e vole da o tome vode ra~una nego o tome

kakav im je put, kakva im je bolnica, kakva im je {kola. A posebno je

va`no obja{njenje koje vas li{ava li~ne odgovornosti. Ima jedna sim-

pati~na pri~a koju su mi pri~ale bugarske kolege o tome kako je prva

demokratska bugarska vlada iz 90-ih godina oti{la u prvu posetu pri-

jateljskoj Turskoj, sa kojom oduvek imaju vrlo lo{e odnose. I sedaju na

zavr{nu konferenciju za {tampu i tu pred svim novinarima turski

ministar prosvete ka`e svom bugarskom kolegi - hajde da se dogovo-

rimo da vi u Bugarskoj vi{e ne insistirate onoliko na onih 500 godina

pod Turcima i na onom turskom jarmu, jer svi mi koji se razumemo u

istoriju znamo da to nije ta~no i nismo vas 500 godina nabijali na

kolac, ta je istorija malo druk~ija, malo komplikovanija. Dogovore se

oni, vrate se sutradan u Bugarsku, panika, pobuna, do~ekale ih sve

dnevne novine, od krajnje desnice do krajnje levice, sa identi~nim

naslovom: "Ho}e da nam uzmu na{ turski jaram". I pao je ministar

prosvete, jer je pristao da se Bugarima oduzme obja{njenje za sve. [to

kod nas nema demokratije? Zbog Turaka. [to je bio komunizam? Zbog

Turaka. [to nam je prljava {kola, bolnica itd? Prljavi, brate, Turci,

ina~e to s nama nikakve veze nema. Prema tome, onda i ne morate da

iza|ete na izbore i ne morate da mislite {ta zna~i Toma Nikoli}, da li

je on Venera ili je on nama, bogami, bio potpredsednik vlade. Ni{ta ne

morate da mislite, jer imate jednu vrstu istorijskog opravdanja za

ne~injenje, za nemi{ljenje, ba{ vas briga. Jednom sam pri~ala s

Vesnom Pe{i} i, kako je ona onako temperamentna, ka`e ona meni -

dobro si ono rekla, ali ne}u, brate, vi{e da te slu{am, bilo tako 200 god-

ina, 300 godina, kod nas je uvek isto, bacite me u depresiju. Time me

je stvarno podstakla da razmi{ljam da li mi to pri~amo da bismo bili

jo{ depresivniji ili pri~amo zbog ne~eg drugog, u {ta ja duboko veru-

jem, a to je potreba da se postavi dijagnoza. I ja mislim da Pe{~anik ne

bi trebalo da slu{a opozicija i druga Srbija, mislim da Pe{~anik treba

da slu{a Boris Tadi}, danono}no da mu se pu{ta, jer sam uverena da je

to njemu i svima drugima u najboljem politi~kom interesu.

Teofil Pan~i}: 

Ne bi mu dao Krle.
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stali na antievropsku stranu i rekli "mi ne}emo", Da~i} ne bi bio sada

na vlasti.

Svetlana Luki}: 

Ovih dana je ne{to zanemo}ala borba protiv korupcije, mislim da je to

sasvim opravdano, poznato je da na{ predsednik ne mo`e da radi dve

stvari u isto vreme. Sada se upravo bori za na{e vize. Ka`e, pun

saose}anja, nedopustivo je da na{i gra|ani i dalje budu poni`avani

pred ambasadama ~ekaju}i te vize. Me|utim, izgleda da predsednika

niko nije obavestio koliko se hiljada ljudi svakoga dana poni`ava u

neverovatnim redovima za dobijanje novih srpskih paso{a. Ali, da se

vratim korupciji koja }e, osim {to }e pojesti ovu zemlju, prvo dovesti na

vlast razne radikale, od Nikoli}a do Palme, od Velje Ili}a do Ko{tunice,

koga smo, mislim Ko{tunicu, prerano otpisali. Taj ~ovek je u stanju da

hibernira ako treba vekovima i da sa~eka {estog u lozi Kim Il Sunga da

zapo~ne III svetski rat, kako bi, naravno u dru{tvu sa Samard`i}em,

ostvario svoje morbidne snove. Ipak da se vratim korupciji - naj~e{}e

nas o tome obave{tavaju ljudi iz Transparentnosti Srbija. Evo,

Nemanja Nenadi} je iz te organizacije i ka`e da ni{ta nije ura|eno na

re{avanju problema vezanih za korupciju od pro{logodi{njeg izve{taja

Evropske komisije o napretku Srbije u ispunjavanju uslova za ~lanst-

vo u Evropskoj uniji. Tada je Evropska komisija bila nezadovoljna

transparentno{}u finansiranja politi~kih partija, statusom nezavis-

nih, ~uvenih nezavisnih tela za borbu protiv korupcije, ali i pojedinim

zakonima, kao {to su oni o javnim nabavkama i sukobu interesa. Pre

neki dan je predsednik odbora za re{avanje sukoba interesa, gospodin

Slobodan Beljanski, rekao eksplicitno da neki organi izvr{ne vlasti,

dakle, dr`ave, ometaju rad tog odbora. I ono {to je najgore, ka`e

Nemanja Nenadi}, ne o~ekuje se ni{ta novo, ni{ta pozitivno do kraja

godine, pre svega zbog toga {to ni{ta nije u~injeno da se za{tite oni

ljudi koji su spremni da svedo~e o korupciji, jer posle toga bivaju

izlo`eni raznim {ikaniranjima. Imamo tih slu~ajeva, ako se se}ate

slu~aja radnika Puteva Srbije Gorana Milo{evi}a, koji je pre tri godine

izgubio posao kada se kao jedan od glavnih svedoka pojavio na

su|enju takozvanoj drumskoj mafiji. A u nastavku emisije ~u}ete

kratko najnovije etape u borbi protiv korupcije od Mi{e Brki}a, ali }e

on govoriti i o ovom ~uvenom poskupljenju benzina. Izgleda da nas

sada preko benzina deru i srpska i ruska dr`ava, i verovatno }e vas

koji otpla}ujete kredite zanimati {ta on misli o potezima nekih banaka

u Srbiji, koje su re{ile da onako u hodu menjaju neka pravila.

njeg izbacivanja iz Skup{tine njima je Toma Nikoli} rekao - sad i ja

citiram i ja predsednika Napredne stranke - sad ste k'o male mace. Ali,

jo{ uvek ostaje centralno pitanje: da li ti ljudi, njihova ideologija ima

kapacitete, da li oni uop{te razumeju Evropu? Videli ste Englesku,

koja je kolevka evropske demokratije, oni se bore od 13. veka za svoju

demokratiju, a i njihovi poslanici su sad potkupljivi, gori od na{ih.

Jeste videli, onaj je 5 funti dao crkvi, to je 10 evra, 1.000 dinara, i od

parlamenta je tra`io da mu nadoknadi {to je dao dobrovoljni prilog. A

jeste videli posledicu? Na izborima je Laburisti~ka partija imala naj-

gori rezultat od 1945. godine. Razlika izme|u na{ih gra|ana i Engleza

je u tome {to njihovi gra|ani ka`njavaju politi~are, a kod nas se kra-

ducka, pa te ponovo izaberu. Ose}am se potpuno luda~ki kada treba

ljude da podse}am na to {ta su govorili, nikad se nisu izvinili, pa ni

Da~i} nikad nije ni{ta sli~no rekao. Sad svi ka`u da je on najbolji min-

istar unutra{njih poslova. Da mi neko objasni u ~emu je on najbolji

ministar! Niko `iv ne ume da mi objasni, {ta je on to tako fascinantno

uradio za ovo vreme otkad je na vlasti, sem {to je kao jedan ~ovek koji

je imao optu`bu za korupciju, kofer~e, Da~i} zvani kofer~e postao

ministar, {to je skandal samo po sebi. A, ka`u, on se snalazi, jako je

dobar, jako je dobar. Ja pitam - a za{to je dobar? Pa, dobar je. To je

neverovatno, a ja bih samo voleo da se ne{to promeni u na{oj sredini,

da se ljudi ipak u nekom trenutku podsete {ta su radili i da se nekim

ljudima ka`e - ali, zbog toga {to si radio ne `elim te vi{e u politi~kom

`ivotu. Rezultat je takav da su vam najpopularnije dve li~nosti iz

biv{eg re`ima, Toma Nikoli} i Da~i}. Za{to se u Srbiji istorija koja nas

je izolovala, koja nas je osramotila, opet tako vrednuje da oni koji su

iz te istorije direktno iza{li, nisu nikada rekli - izvinjavamo se? Kako

je mogu}e da su dobili, kako se to u katoli~koj crkvi zove, induligenci-

ju, opro{taj, a da ga nisu ni tra`ili? 

Teofil Pan~i}: 

Da~i} je ponovo na vlasti, evo za{to. Imali smo izbore pro{le godine i

{ta je bila osnovna tema izbora? Proevropski - antievropski. Ko su bili

glavni akteri? Nije bilo Da~i}a ni na jednoj strani, nije bilo ~ak ni

radikala, glavni akteri s jedne strane su bili Tadi} & co, a sa druge

strane Ko{tunica, Velja Ili} & co. Sve su to stranke koje su 5. oktobra

bile na antimilo{evi}evskoj strani. Dakle, SPS je u{ao u takozvanu

proevropsku koaliciju zato {to je jedan deo petooktobarskih stranaka

jasno stao na antievropsku stranu. Da Ko{tunica i Velja Ili} nisu jasno
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nikakvog novca za vas, iako ste ~lanica Evropske unije. To bi moglo da

se dogodi i ovde. 

Jugoslavija se raspadala 16 puta, dok na kraju nismo dobili dr`avu

koja se zove Srbija. Svaka dr`ava koja se raspadala ostavljala je u

amanet novoj dr`avi sve svoje propise. Nova dr`ava donosi svoje

propise, ali ostavlja i one stare. Ispostavilo se da danas u Srbiji posto-

je propisi iz Brozovog vremena. Za sve zemlje u tranziciji i one koje

`ele da u|u u Evropsku uniju jedan od klju~nih zahteva je da pojed-

nostave odnos korisnika i davaoca usluga, dr`ave i gra|ana. U

Hrvatskoj je ta akcija tako|e sprovedena, tamo se zvala hitrorez, a kod

nas se zove srp, i u jednoj i u drugoj dr`avi su koristili izraz giljotina

propisa. Prvih godinu dana u{teda u Hrvatskoj kroz hitrorez je bila 3

milijarde evra. U Srbiji je po~elo, mogu da zamislim kolika }e biti

u{teda, daj bo`e da se sprovede do kraja. Od politi~ke volje zavisi da li

}e trajati godinu i po dana ili dve godine.

Svetlana Luki}: 

Rekao si famoznu sintagmu - politi~ka volja. Postavlja se racionalno

pitanje, zbog ~ega bi dr`avna administracija, oli~ena u desetinama hil-

jada ljudi, razvla{}ivala samu sebe? Nema nikakvog pritiska, ni neza-

visnih kontrolnih i regulatornih tela, ni javnosti, ni opozicije, ne pos-

toji pritisak jer nema dovoljno mehanizama ni iz Evropske unije, jer mi

smo u procesu pridru`ivanja.

Mi{a Brki}: 

Rumunski ambasador u Beogradu Jan Makovej je rekao da je

Rumunija kao dr`ava mo`da i bila nespremna, kad bi se gledalo javno

mnjenje, da u|e u Evropsku uniju. [ta je presudilo? Politi~ka

prosve}enost, svest politi~ke elite da nema boljitka za Rumuniju ako

ne u|e u Evropsku uniju. Politi~ka elita bila je ta koja je svom snagom

gurala rumunsku dr`avu i rumunsko dru{tvo prema Evropskoj uniji.

Evo ti primer Hrvatske, za dve godine su svi propisi usagla{eni.

Zaprepaste me ponekad ti ljudi koji u ime Srbije rade na evropskim

integracijama, kao - ma, ne treba nama niko da name}e tempo, mi

znamo najbolje kojim tempom...

Svetlana Luki}: 

Raspravljala sam davno sa jednim od srpskih politi~ara, valjda je to

poslednji koga sam videla u`ivo, i taj je govorio upravo to - pa gde

`urimo, mi imamo svoj tempo. Pa, da, tebi se ne `uri, zato {to smo mi

Mi{a Brki}: 

Ti mo`e{ jednom, dvaput, mo`e{ i tri puta da ka`e{ da se bori{ protiv

korupcije jer si nekog uhapsio, ali onda }e te i obi~an ~ovek na kraju

pitati - pa, ~ekaj, ali {to se ti bori{ protiv korupcije tako {to odseca{

krakove hidre na kraju procesa, {to ti to ne uradi{ na po~etku, odnos-

no, {to ne deluje{ preventivno? Preventiva su dobri propisi i

samostalne demokratske institucije koje funkcioni{u nezavisno od

dr`ave. Tim institucijama se dru{tvo brani od dr`ave i u tome jeste

smisao njihove nezavisnosti. Ali mi smo prihvatili lju{turu nezavis-

nih regulatornih i kontrolnih tela, a po{to je srpsko dru{tvo do kraja

ispolitizovano i po{to je politika metastazirala na sve segmente

dru{tva, ona je progutala i nezavisna regulatorna i kontrolna tela koja

su postala prirepci dr`avnih institucija. Tako da je dru{tvo izgubilo

sposobnost da se brani od dr`ave. To je problem Srbije, {to je dr`ava

postala Hobsova dr`ava, politi~ka dr`ava koja sve nadgleda. ^eka{

~etiri godine da glasa{ pa da ka`e{ - ovi su bili lo{i, vi{e ih ne}u, ali ti

je to mala satisfakcija, ~etiri godine pro|e. Tebi treba neko nezavisan

ko u tvoje ime ka`e - ovaj politi~ar je sve naopako radio, i onda i

dru{tvo i dr`ava imaju mehanizam da takvo telo odbace. Kad dr`avni

revizor prona|e da je iz dr`avne blagajne nezakonito tro{en novac,

nema potrebe da ja ~ekam ~etiri godine pa da biram novog ministra

finansija. Ne, taj odmah ide. Po{to toga ovde nema ti onda ima{ tu

populisti~ku kampanju, mafija je bila na tapetu tri meseca, pa se onda

malo zastalo. Sad su moda predsednici op{tina, bilo ko da do|e za

predsednika op{tine Aran|elovac na mesto ovog nesretnog [vabi}a

koji je uhap{en, ti u kancelariji zatekne{ sto, kompjuter, telefon i

teglu meda. Su{tina je da kad do|e{ na tu funkciju ne zatekne{ teglu

meda. Ko god da je u pitanju, dakle, i najmoralniji ~ovek }e posle {est

meseci da zavu~e ruku u teglu meda. Nemojte vi{e nikog da hapsite,

donesite pravila igre da nikad vi{e nikog ne uhapsite, dakle, da niko

od ljudi koji se bavi dr`avnim poslovima ne do|e u napast, {to bi rekli

stari ljudi ovde, da zavu~e ruku u teglu meda. Bugarska to nije uradi-

la ~ak i kad je postala ~lanica, i to se Evropskoj uniji obilo o glavu.

Rumunija je manji, ali Bugarska je drasti~an primer kako Evropska

unija ne sme da brlja kad su u pitanju antikorupcijsko zakonodavstvo

i antikorupcijska pravila igre, koja podrazumevaju i propise i institu-

cije. Bugarskoj sad i ne daju pare jer su pare koje su date zavr{ile u

rukama mafija{a i korumpiranih dr`avnih ~inovnika, i Evropska

unija je rekla - dok ne re{ite to pitanje nema vi{e iz evropskih fondova
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Da je samo do svetskog tr`i{ta, pa {to onda ne poskupljuje benzin u

Crnoj Gori, ili Bosni i Hercegovini, Hrvatskoj? E, tamo ne poskupljuje

zato {to oni nisu ovako prodali svoju naftnu industriju. Mi ima da

stegnemo zube jo{ godinu i po dana i da pla}amo gre{ke svojih poli-

ti~ara. Sli~no je sa bankama, imamo visokomonopolizovano tr`i{te

nekoliko banaka. Srbija je zna~ajno napredovala kad su osnovane

srpske banke kapitalom banaka iz inostranstva. Ima zagovornika

teze da je nekoliko vode}ih banaka napravilo neku vrstu pre}utnog

kartela koncentracije i da oni zapravo diktiraju pravila igre. Ovih

dana su sve banke iza{le sa bilansima za pro{lu godinu, sve imaju

profit. Malo neobi~no, ali ajde da ~uknemo u drvo, hvala bogu, dok je

svuda u svetu sve propalo na{e banke su imale profit. Ali su se prome-

nile okolnosti. Banke ne mogu u uslovima ekonomske krize i dalje da

zelena{e sa kamatama. Dovoljno je nekoliko najve}ih banaka napravi

neku vrstu pre}utnog kartela i da onda uvek ka`u "takvi su uslovi".

Stra{no cenim to {to je guverner rekao - dosta, ne mo`e tako.

Svetlana Luki}: 

Dakle, Narodna banka Srbije je iza{la sa spiskom banaka koje su men-

jale pravila igre sa svojim klijentima, zara~unavale su ve}u kamatu

nego {to su dopu{tali ugovori. Ili su opet ugovori tako napravljeni da

oni mogu da rade {ta ho}e?

Mi{a Brki}: 

Pazi, ti u tim ugovorima ima{ i onu klauzulu da u skladu sa okolnos-

tima mo`e da se menja kamatna stopa, ali za rate koje dolaze, ni u jed-

nom pravnom sistemu ne mo`e{ to da uradi{ retroaktivno. Da podse-

tim, nije se oglasio samo guverner, oglasio se i ombudsman. Mislim da

su banke pod izgovorom krize poku{ale da u}are vi{e nego {to im pri-

pada.

Svetlana Luki}: 

To su ona ~uvena sitna slova u ugovoru koja mi nismo nau~ili da

~itamo, u kojima pi{e koja su pravila igre sada, ali u odre|enim okol-

nostima ona mogu da se promene. Nije li tu re~ o onome na {ta je reago-

vala Narodna banka kada je rekla da su ugovori koje su bankre

pripremili za gra|ane Srbije neregularni?

kao u nekom vozu u sto~nim vagonima, pore|ani kao stoka i `ivimo

kao stoka, a vi ste u onom vagon-restoranu u kojem `ivite potpuno

ekskluzivnim `ivotom, ne `uri vam se nigde.

Mi{a Brki}: 

Da, pitanje preure|enja dr`ave nije dijalog unutar hri{}anske crkve

katolika i pravoslavaca. Ako je raskol bio pre hiljadu godina, hajde,

imamo jo{ hiljadu godina da se dogovorimo da se negde ujedini

hri{}anska crkva. To crkve sebi mogu da dozvole, ali politi~ka elita u

dr`avi kakva je Srbija, zapu{tena, devastirana, ispolitizovana, razje-

dena, ne mo`e da odugovla~i. Ima{ dva re{enja, ili da prihvati{

evropske vrednosti ili da napravi{ despotiju. To je ta istorijska

prekretnica, moraju postojati neki nacionalni ciljevi koji nisu od

danas do sutra, koji su projektivani u slede}ih 5 i 10 godina, da bi ih

ostvario ima da boli. [to vi{e odugovla~i{, to du`e traje, to te kao

pojedinca iscrpljuje, i na kraju ka`e{ - pa, slu{aj, manjka}u dok

stignem do te Evropske unije, ne}u vi{e, bre, da idem tamo. Izme|u

ostalog, i to je lukavstvo politi~kog uma - hajde da razvu~em proces da

se ogadi svakome, a objektivno zna{ da taj proces mo`e da se zavr{i za

tri puta manje vremena nego {to si ti odredio da ti treba. Pa, nek te

prime kad te prime, {ta, kao da je va`no...

Pomenula si benzin - naftna oblast i cela energetika je do skoro bila

monopol dr`ave, sad je postala monopol kompanije koja je u

vlasni{tvu druge dr`ave. Danas novi vlasnik NIS-a ka`e - pa, znate,

prerada nafte u na{im rafinerijama previ{e je jeftina i mora da

poskupi. Sad svi privatni trgovci koji uvoze naftu po zakonu moraju

da je daju na preradu u rafinerije u Pan~evu i Novom Sadu, u

vlasni{tvu Gaspromnjefta. Ruska kompanija koja je umesto dr`ave

Srbije postala monopolista sad mo`e da ka`e {ta god ho}e, recimo da

ne}e da prera|uju naftu po tako niskoj ceni. Privatni trgovci mogu da

ka`u da odustaju od uvoza, jer im se ne isplati, i da zatvore radnju, {to

bi bilo pogubno po Srbiju, ili da prihvate novu cenu koju }e onda da

prevale na potro{a~e. Mi smo tek nadrljali, do 31. decembra idu}e

godine Gaspromnjeft ima monopol na srpskom tr`i{tu nafte i mo`e da

radi {ta god ho}e. I mislim da treba da nas o{i{a. Ovde smo pre godinu

dana razgovarali o tome, puno ljudi u Srbiji je pri~alo da nije dobro na

ovakav na~in, pod takvim uslovima, prodavati Naftnu industriju

Srbije, ma nikome, ne samo Gaspromu. I sad gra|ani moraju da budu

svesni da za to {to pla}aju skup benzin nije krivo samo kretanje cene

na svetskom tr`i{tu nafte, nego i to {to smo napravili ovakav ugovor.
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Pazi, Narodna banka nije nije znala {ta se tu doga|a do trenutka kad

je to po~elo da svrbi nekog klijenta koji je uzeo kredit, pa je onda

po~elo da svrbi i drugog, sto, hiljadu, 10 hiljada klijenata, i onda je

Narodna banka morala da reaguje. O~igledno je da je bilo praznog

prostora u kome nisu bila definisana pravila igre i onda si mogao

obmanjuje{ klijentelu. 

Svetlana Luki}: 

A ~iji je to propust? Taj prazan prostor koji je ostavljen?

Mi{a Brki}: 

Dr`ave, ure|enja finansijskog sistema zemlje. ^injenica je da Srbija

nema do kraja izgra|en finansijski sistem. Ne branim banke uop{te,

ali u situaciji kad ti ima{ stanovni{tvo koje je gladno kredita, ti mo`e{

da se slu`i{ i manipulacijom na granici legalnosti, a po{to nema{ sve

propise ka`e{ "nije nelegalno". Ta~no, nije nelegalno, ali je nemoralno,

ali je bezobrazno. Ne mo`e{ da uhapsi{ direktora banke zbog toga, on

je lavirao na granici. Da li je to moglo da se spre~i? Moglo je. Za{to

nije? Pa, mo`da nikome u tom trenutku nije palo na pamet da neko

mo`e da se poslu`i i tom metodologijom.

Svetlana Luki}: 

Postoji i mogu}nost da je neko u dr`avnom aparatu, po~ev od predsed-

nika dr`ave koji bi trebalo time da se bavi, namerno ostavio prazan

prostor za neke banke.

Mi{a Brki}: 

Ne bi me ~udilo ni da se to dogodilo, kao, vi radite, a mi }emo ostaviti

tu prazninu do odre|ene granice. Ne isklju~ujem, dakle, neku vrstu

dila izme|u finansijskog sektora i nekih dr`avnih institucija, ali bio

bi veoma krupan i mukotrpan posao da se to doka`e. Dobra je okolnost

da neko ima volje da to sad prese~e. Da li mo`e{ od banaka da uzme{

dobit ste~enu na taj na~in? Ne verujem. Ali, hvala bogu da se neko

setio da reaguje.

Upla{io me je taj talas radni~kog nezadovoljstva. Svako ko je na bilo

koji na~in bio nezadovoljan privatizacijom, nekim radnim sporom,

legao je na asfalt i blokirao autoput ili zapo~eo {trajk gla|u. Kad malo

zagrebe{, ti sazna{ da su, recimo, radnici koji su {trajkovali gla|u jer

su nezadovoljni svojim gazdom, tra`ili pomo} od dr`ave. Tri meseca

pre nego {to su po~eli {trajk njima su nu|eni uslovi mnogo bolji nego

{to su oni tra`ili tokom {trajka i oni to nisu prihvatili. Tako se ova

dr`ava opredelila za kapitalizam. Ako je rekla da je socijalizam bio lo{

sistem, onda ne mo`e da koketira sa socijalizmom i da nekome

obe}ava da }e mu dr`ava pomo}i. Stra{no se pla{im onoga {to je ura-

dio Putin u nekom industrijskom gradu koji je propao. Oti{ao je tamo,

doveo Deripasku, vlasnika tri fabrike, i rekao - ovo vi{e ne mo`e ovako,

evo ti papir da potpi{e{, mora{ da da{ pare da o`ive te fabrike. To je

najcrnji dr`avni socijalizam. Ne mo`e dr`ava koja se opredelila za

kapitalizam da {titi samo radni~ku klasu, a da sve poslodavce i pre-

duzetnike kad im ne{to ne odgovara nazove tajkunima. Mislim da je

kriza ponovo generisala jednu vrstu populisti~ke demagogije, koja ne

treba srpskoj politi~koj eliti, a ona je to prigrabila s velikim zado-

voljstvom. Mi }emo da vas spasimo? Ne, nemogu}e je.

Svetlana Luki}: 

Vra}amo se ponovo na ono da se stvari moraju ure|ivati da bi se raz-

likovao kukolj od `ita. Ljudi ka`u, ovde je op{ta plja~ka, Hobsova

dr`ava gde je ~ovek ~oveku vuk, mnoge privatizacije su sumnjive.

Postoje ogromni, nenormalni socijalni debalansi. Nije napravljen nor-

malna kapitalizam u smislu da radni~ka klasa ima sindikat...

Mi{a Brki}: 

Tu si u pravu, re~ je o emitovanju dobrog ili lo{eg primera. Ako se

{tedi, ako jedan deo ljudi te{ko `ivi, onda treba poslati poruku da je

kriza za sve. Zaposleni u takvim firmama racionalno rezonuju, oni

ka`u - ako ima za njih mora da ima i za nas, a ako za nas nema, onda

}emo da primenimo drasti~ne metode. I kad ve} sipa{ so na ljutu ranu,

odgovor mora da bude - da, u pravu ste, re{i}emo to. Dakle, sad dr`avni

vrh mora imati hrabrosti da iza|e pred te ljude i ka`e da dr`ava ne

mo`e da re{i njihove probleme. Bor je propustio tri prilike da se pri-

vatizuje i to jo{ u sre}no vreme kad je na svetskom tr`i{tu cena bakra

bila dobra. Ko god ozbiljan da je kupio Bor, sav teret rizika i posledica

krize pao bi na njega kao na privatnog vlasnika. Sad je pao na teret

dr`ave. [ta dr`ava mo`e da uradi u Boru? Ni{ta. Ali mene intrigira

svest tih ljudi koji misle da je bolje kad ih preuzme dr`ava. Ljudi ~ija

je sudbina crna zato {to je dr`ava lo{e radila, sad govore - samo da mi

postanemo dr`avni. Tr~i{ u zagrljaj nekome ko je kriv za tvoju zle-

hudu sudbinu i vi~e{ - ti si moj jedini spasilac? Ne mogu to da

razumem. Oni samo gledaju kako funkcioni{e vrh dr`ave - pa tako

Mi{a

Brki}
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. funkcioni{e cela dr`ava, od danas do sutra. Mi }emo, vojnim

re~nikom, takti~ko-operativnim merama da zapu{imo rupe na brodu

koji se ljulja na svetskoj ekonomskoj krizi i prive{}emo taj brod u

mirnu luku kao i svi. [ta }e{ onda da radi{ s tim brodom? Da ga baci{

u staro gvo`|e, da ga ise~e{ u parampar~ad? Da ga modernizuje{, da

mu stavi{ nove motore, nove oplate i na kraju - {ta }e{ da radi{, on stoji

u luci, zna{ li gde }e{ da ga vozi{? [ta }e Srbija kad pro|e kriza? Da li

}e da ostane u krizi, kao {to je bila i pre nego {to je po~ela globalna

kriza? Voleo bih da nas na{i politi~ari jednog dana iznenade i ka`u -

narode, dok ste vi bili skepti~ni mi smo danono}no radili i, evo,

spremili smo plan kako treba da izgleda Srbija dan posle krize. A ako

ne, onda neka nam je bog u pomo}i.

(Madeleine Peyroux - Love And Treachery)

Svetlana Luki}: 

Na kraju Pe{~anika slu{ate Borisa De`ulovi}a, pisca i novinara. Boris

je nekada pisao, kako ka`e, za pokojni Feral Tribune, a trenutno nje-

gove tekstove mo`ete ~itati na e-Novinama. 

Boris De`ulovi}: 

Godinama govorim o tome da bi zapravo trebalo procesuirati ratne

zlo~ince me|u novinarima. Ka`em bez ograde i bez okoli{anja ratne

zlo~ince, jer oni su po definiciji ratni zlo~inci. Ako je ratni zlo~inac

neko ko je koordinirao artiljeriju iznad Sarajeva, nema su{tinske raz-

like izme|u njega i onoga ko je koordinirao medijsku propagandu

koja je te topove dovela u Sarajevo. Ne treba o~ekivati spektakularne

procese i mnogo novinara u zatvorima u [eveningenu itd, ali kakva

god da bude kazna, ako je uop}e bude, kakav god da bude proces, ako

ga uop}e bude, bit }e dobro da se javnost podsjeti, da se struka pod-

sjeti, da ta imena negde ostanu zabilje`ena. Na kraju krajeva, da javno

ponesu `ig, biljeg, pe~at sramote koju su napravili i zlo~ina koji su

uradili. Pa, ako je to najmanje {to se mo`e, onda barem to, da im bar

malo `ivot bude zagor~an, 20 godina kasnije, dok `ive u nekim

dobivenim stanovima, sa penzijama, pi{u}i kolumne za kojekakve

opskurne polufa{isti~ke tabloide. Veselila me je i najava, bez obzira

{to }e graknuti neki moje hrvatske ili bo{nja~ke kolege da je ta naja-

va do{la iz Beograda i da se najavljuje i istraga protiv novinara iz

Hrvatske i Bosne i Hercegovine, jer ti su zlo~inci u na{oj profesiji bili

isti na sve tri strane, radili su iste stvari. Meni je samo va`no da se ti

ljudi prona|u u svojim skrovi{tima u novobeogradskim i novozagre-

ba~kim stanovima i u medijima. Da ih se stavi na {tangu, nama`e

katranom, pospe perjem i da ih se vodi po gradu. 

Treba razjasniti neke stvari - naravno da novinari i pisci nisu zapo~eli

rat, ali je potpuno jasno i nepobitno da bi bez njih to bilo nemogu}e.

Uvijek pominjem u tom kontekstu epizodu iz 1987, koju svi pamtimo:

naslovnicu Politike sa fotografijom `ene koja vodi djecu u polje i nosi

pu{ku na ramenu. Fotografija je snimljena te godine u kosovskom

selu Prekale i ta majka iz Prekala je postala jedan plakat tog vremena,

op}e mesto, urezala nam se u kolektivno pam}enje, poput one upadlji-

vo sli~ne fotografije @or`a Skrigina iz 43. ili 44, one majke koja vodi

djecu po pustopoljinama Kozare bje`e}i od usta{a. Puno godina kas-

nije saznali smo kako je ta fotografija zapravo nastala - fotograf

Politike se muvao po Kosovu i naletio je kod Prekala na tu `enu i

snimio je. To je bila odli~na fotografija po svim kriterijima `anra, ali

ne{to je falilo. To kako ona vodi djecu u polje mogla je u~initi negdje u

Banatu ili Ba~koj ili na Hvaru, nije to bila fotografija za naslovnu

stranicu Politike, prije za neki katalog umjetni~ke fotografije ili za

naslovnicu magazina s naslovom Nepoznata Srbija. Novinar je uzeo

pu{ku od kom{ije te `ene i dao joj da je objesi o rame, i tako je nasta-

la perfektna fotografija. Tako smo dobili Kosovo '87. u kojemu Srbi ne

mogu niti u polje i}i bez oru`ja, u kojemu niti `ene ne mogu voditi

djecu bez pu{ke da se brane od povampirenih Albanaca. Podsje}am na

tu epizodu ne zbog toga {to je to bio prvi slu~aj medijske propagande,

nego zbog klju~nog detalja u toj pri~i, a to je onaj trenutak kada taj

novinar uzima rukom pu{ku od kom{ije i daje je `eni na tom foto-

se{nu za potrebe Politike. Taj prizor ima kolosalnu simboli~ku snagu,

tu novinar bukvalno gura toj `eni oru`je u ruke. To je ono {to }e se

doga|ati idu}ih 10-15 godina, novinari su zapravo gurali oru`je ljudi-

ma u ruke, u ovom slu~aju ~ak i doslovno. Kasnije je to ra|eno, nar-

avno, u prenesenom smislu i ustrajno svugdje, od Hrvatske, Bosne,

Srbije, Kosova, Crne Gore, Makedonije, gdje god je bilo oru`ja, gdje

god je bilo novinara i gdje god je bilo ljudi koji su ustrajno loboto-

mizirani. Taj prizor ~esto spominjem kao ogledni, jer zapravo sim-

boli~ki ozna~ava pravu ulogu novinara u tome {to se doga|alo.

Neki dan sam gledao na B92 sjajan dokumentarac Lazara Lali}a u

kojemu je on napravio jedan kola` isje~aka iz drugog dnevnika RTS-a

iz ratnih 90-ih. Za prvih deset minuta - po{to, hvala bogu, nisam tad

bio u Srbiji, mi smo ve} bili izgubili kontakt sa Srbijom, a propustio
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. sam sam po~etka dokumentarca pa nisam odmah znao o ~emu se radi

- ja sam pomislio da su to ske~evi. Bio sam zbilja potpuno odu{evljen,

to je izgledalo poput srpske Top liste nadrealista, sve dok nije do{ao

onaj ~uveni prilog o bacanju srpske dece lavovima u sarajevskom

zoolo{kom vrtu, i tad shvatim da su to autenti~ni prilozi. ^ovjeku sa

zadnjim bijednim ostacima zdravog razuma ne mo`e biti jasno da je

neko to tada zaista mogao gledati, zaista povjerovati, zaista sutra

krenuti u obranu ugro`ene otad`bine. Uop{te je nevjerojatno danas se

prisjetiti one ve} ~uvene epizode sa Ve~ernjim novostima, koje su

objavile onu poznatu umjetni~ku sliku Uro{a Predi}a s kraja devet-

naestog veka, Siro~e na maj~inom grobu, koja visi samo sto metara

dalje od redakcije Ve~ernjih novosti u Narodnom - nju su Novosti

objavile na naslovnoj strani kao fotografiju srpskog siro~i}a iz

Zvornika, nakon ~ega je krenula histeri~na akcija da se pomogne tom

dje~aku, da ga se od{koluje. Uklju~e se poduze}a, pojedinci daju

novac, Novosti prate tu pri~u, dje~ak je sad, na nekoj srednjoj vojnoj

{koli... To je potpuno fantasti~no, danas kad se pri~a to je nadrealno,

to bi i kao knji`evnost zvu~alo kao previ{e fiktivna fikcija, ali to se,

ljudi, nama doga|alo! To je potpuno nevjerojatno. U Hrvatskoj je stvar

donekle morbidnija zato {to neke od perjanica te medijske propa-

gande nisu potpuno sklonjene kao recimo u Srbiji. U Srbiji danas

ne}e{ vidjeti novinare iz tog perioda ba{ tako visoko u medijskoj

hijerarhiji, na}i }e{ ih na nekim provincijskim televizijama, u kolum-

nama nekih Kurira, tabloida, ili u zaslu`enoj penziji u nekom

dr`avnom stanu. U Hrvatskoj su neki od njih ne samo ostali nego su

vrlo visoko i vrlo dobro pozicionirani na dr`avnoj televiziji. Spomenuo

sam Dijanu ^uljak, koja je sad jedna od glavnih zvijezda hrvatske tele-

vizije, a koju svi jako dobro pamtimo po izvje{tajima iz Bosne i

Hercegovine, recimo o logorima za Muslimane, gdje je Muslimanima

super, gdje u stvari Hrvati skupljaju Muslimane da ih nahrane, obuku

i po{alju negdje na sigurno. Hloverka Novak-Sr`i}, koja je sad druga

osoba hrvatske televizije, je, mislim, glavna urednica HTV-a. Svi pam-

timo Hloverku kao Tu|manovog vrtnog patuljka koji je obavio najprl-

javije medijske poslove za njega. Tako da }e taj sutra{nji, recimo,

nazovimo ga tako, sud za medijske ratne zlo~ine imati itekako krup-

ne zvjerke u Hrvatskoj.

Svetlana Luki}: 

Dok si to pri~ao setila sam se kada sam kao mlada novinarka videla tu

stra{nu mo} koju imaju mediji. Na po~etku rata zatekla sam se sa svo-

jim jugom 45 sivoplave boje u pustom centru Pakraca. Prethodno je na

Radio Beogradu emitovana vest da je zaklan pravoslavni sve{tenik i

da su Srbi terorisani. Sela sam u auto i oti{la u Pakrac. Svuda

spu{tene roletne i ja kucnem na vrata nekih ljudi i pitam {ta se de{ava.

Neverovatno, ljudi su otvarali vrata, i ~im bi to uradili tebi bi bilo jasno

gde si u{ao, jer se u pozadini ~uje radio. Iz jednih ku}a ~uje{ Radio

Beograd, iz drugih hrvatski radio. Zapanjuju}e je bilo, kad su Srbi u

pitanju, da nisu znali {ta se doga|a bukvalno iza }o{ka, iza krivine, jer

nisu smeli da iza|u napolje. I tako su primali informacije preko Radio

Beograda, koji im govori da je zaklan pravoslavni sve{tenik i da su

ljudi ve} oti{li u {ume oko Pakraca. Onda sam na{la jednu grupu, prak-

ti~no zbeg, u okolnom selu udaljenom 5-6 kilometara, tamo su `ene

odnele decu, a neki mu{karci su bili na stra`i. Ka`em - pa, dobro, ljudi,

za{to ste tu, bila sam u bolnici, nigde nikoga, pravoslavni sve{tenik je

pobegao odavde, nije ubijen, a oni su meni citirali Radio Beograd koji

su slu{ali. Ta vest Radio Beograda je proizvela sutradan u Pakracu

takvu situaciju, zbeg.

Boris De`ulovi}: 

Tako je, mediji su obavili zaista glavni posao u pripremi rata, pa ima

milion primera. Evo {ta mi je ispri~ao Marko Ve{ovi}, ~uveni sara-

jevski knji`evnik. Zove ga ro|eni brat iz Crne Gore telefonom i pita

kako je. Marko mu ka`e - evo, sad mi, ne znam, 10 mrtvih le`i u

dvori{tu, granate padaju, ja s tobom razgovaram nekako nekim

~udom telefonom ispod stola. Zna{ ono, sve je u dimu, sve je u vatri,

sve je u krvi, na {ta mu brat ka`e - Marko, ne nasjedaj propagandi!

Potpuno nevjerojatno. Kad je 1990. godine Franjo Tu|man rekao da je

NDH bila izraz te`nji hrvatskog naroda, to se samo naslonilo na

prethodnu trogodi{nju ili ~etvorogodi{nju propagandu iz Srbije i sve

je postalo jasno. Nakon toga, koga uvjeriti? Kako uvjeriti moju babu

Ljubicu iz Vrginmosta da usta{e ne dolaze poklati? Da sam bio tamo ja

bih sigurno mislio isto kao i moja baba Ljubica. Naprosto, propagan-

da je uradila svoje i nakon toga je sve bilo samo stvar tehni~ke

provedbe teza, odjeka i reagovanja iz televizijskih dnevnika.

Kompletna golema medijska ma{inerija, infrastruktura koja je zapra-

vo samo prevodila na dnevnopoliti~ki jezik teze koje su pripremali

pisci i akademici, za koje o~ekujem sljede}u fazu u istrazi. Bilo bi jako

zanimljivo istra`iti njihovu ulogu u svemu tome.
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. Svetlana Luki}: 

Svetlana i ja smo putovale po Bosni i po Hrvatskoj za vreme rata, ali

jednog ~asa smo zaklju~ile da je besmisleno da odlazimo vi{e, jer kad

pita{ nekoga za{to granatira Sarajevo ili ga|a Vukovar, odgovor je

uvek isti i to je tekst sa RTS-a. Po{to radimo na radiju, mi imamo

takvih snimaka i oni su nam, naravno, va`ni. On ti ponavlja ne{to {to

je ~uo, malo je nespretan, ali se ba{ trudi da imitira taj jezik. To se desi-

lo i u Sarajevu, to me je stra{no pogodilo, odnosno {okiralo. Kad je

izbio onaj mini rat izme|u Makedonaca i Albanaca u Tetovu, odem

dole, i tamo mi Makedonci, samo na makedonskom jeziku, govore isti

onaj tekst RTS-a o kosovskim Albancima koji smo slu{ali ovde.

Zapravo vidi{ da ne mo`e{ da dopre{ do ~oveka, da razume{ stvarno

za{to on to radi, osim ako nije imao neku tragi~nu sudbinu, pa je do{ao

tu kao neka vrsta osvetnika. Ali to je uvek bio taj apsolutno spikerski

tekst sa RTS-a koji su ti ponavljali ljudi sede}i u nekoj zabiti u okolini

Tetova, u njivama i kukuruzima oko Vukovara ili na brdima oko

Sarajeva. 

Boris De`ulovi}: 

Je, jer je matrica uvjek ista, kao prazan formular sa crtama na koji-

ma samo mijenja{ nazive nacija, njihovih vojski, kolovo|a itd.

Uvijek je tu ugro`eni narod kojega mati~na zemlja ili vojska brani,

uvijek su tu neka historijska pam}enja koja nam se vra}aju i uvjek

je to povijest koja cirkulira. Srbi pamte Jasenovac, Bo{njaci pamte

Fo~u, Albanci pamte Aleksandra Rankovi}a, Srbi na Kosovu pamte

II svjetski rat i albanske fa{iste. Svugdje je ista matrica historijskog

pam}enja i dana{nje obrane golorukog nenaoru`anog naroda,

ostataka nedoklanih itd. Matrica je na svih 12 strana, koliko ih je ve}

bilo, bila ista.

Ovo sa novinarima je na primjer u`asno jednostavno. Za razliku od

ratnopoliti~ke ma{inerije - ne postoji pisana naredba Slobodana

Milo{evi}a da se granatira Sarajevo, ne postoji pisana naredba Franje

Tu|mana da se ubije 700 ljudi i da se etni~ki o~isti Krajina, naravno

da ne postoji. A kod novinara, to je fantasti~no, sve postoji. Ode{ u

prvu biblioteku, izvu~e{ godi{te Ve~ernjeg lista iz Zagreba ili

beogradske Politike, to je za dva bruco{a prava trodnevni posao i

optu`nica je napisana. Uzme{ godi{te 91. opskurnog zagreba~kog

tabloida Slobodni tjednik Marinka Bo`i}a, kojeg sam li~no poznavao,

i gotova je optu`nica. Ima{ tekst o srpskoj petoj koloni mislim u

Gospi}u, nabrojenih 60 Srba koji su Milo{evi}evi agenti, snajperisti i

spremni za genocid nad gospi}kim Hrvatima. Sutradan, recimo, 16 tih

Srba je mrtvo, odvu~eno iz stanova i ubijeno. Kako bih rekao, to nije

hu{ka~ki posao, kako mi to danas eufemizmom nazivamo, to je

naprosto ratni zlo~in, to je spisak za odstrel. A ime i prezime novinara

je na dnu teksta, ne postoji jednostavniji posao za tu`iteljstvo, taj

~ovjek je zaista podjednako odgovoran kao i onaj ko je te ljude

odvukao iz stana, likvidirao negdje u {umi i zakopao u plitkom grobu.

Koja je razlika? Ja sam tu naprosto vrlo radikalan, uza sav rizik

uzburkavanja novih duhova, ve}i je rizik da ti duhovi iza|u iz ormara

kad mi budemo u nekoj dalekoj budu}nosti zvjezdanih staza i sre|ene

dr`ave. Ta ofucana rje~ normalizacija, stabilizacija odnosa, nazovi

kako god ho}e{, vladaju}im kastama ne odgovara. Prakti~ki se jo{ nije

dogodila, sportskim rje~nikom, smjena generacija. Nominalno nar-

avno jeste, tu je Boris Tadi} koji je evropski gospodin, mladi ~ovjek

koji igra bejzbol i ko{arku i koji se izvinjava Sarajevu i Srebrenici, koji

je super, koji je kul, i tamo je jedan Ivo Sanader, koji nije tako super i

kul, ali koji je demokratizirao Hrvatsku demokratsku zajednicu u

modernu proevropsku konzervativnu stranku, koji ~estita Srbima

Bo`i} i Uskrs, doktor knji`evnosti koji nema veze sa svim tim, koji

izgleda jako dobro i koji bi sad mogao sa nama ovdje popiti pi}e, zna{

ono, sve je to super. Ali svi su oni jo{ uvjek taoci onih istih politika, jo{

se nismo izvukli iz tih kand`i. A to je i ova pri~a o novinarima koji su

ostali u medijima i ta kompletna obave{tajno-novinarsko-polupoli-

ti~ka menad`erska infrastruktura, sve je to jedna stra{no gusta

mre`a, ali ne treba nas obeshrabriti da ne po~nemo. Makar i ovako,

makar simboli~no, makar izvla~enjem na Youtubef snimaka Milijane

Baleti}, Hloverke Novak-Srzi}. Zna{, to je naprosto ona ofucana

re~enica koju smo svi u {koli u~ili "da se ne zaboravi". Kad smo zabo-

ravili po~elo je sranje.

Ta duboka uronjenost u pro{lost je sve vidljivija na svakom koraku.

Vidi se to u medijima, na Tijani}evoj televiziji i u NIN-u, ~iji svaki

broj izgleda kao da je iz 1987. Ali, to se vidi i u potpuno svjetovnim

stvarima, u logotipovima banaka, novinskim oglasima, u dizajnu

dr`ave, sve je u`asno uronjeno u pro{lost i Srbija nikako da se iz te

pro{losti i{~upa. To je moj generalni dojam, nekoga ko je do{ao sa

strane i, evo, `ivi tu ve} skoro dvije godine. Meni je na primjer pot-

puno nejasno tko ~ita feljtone o knezu Mihailu. Ne ka`em da to nije

zanimljivo, dapa~e, ja sam kupio onih ~etiri-pet knjiga beogradskog

Arhiva o `ivotu u Beogradu u 18. i 19. stolje}u. To je genijalno, fan-

tasti~no {tivo, ~itati o kaznama gradske uprave Beograda protiv
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. kafanskih pjevaljki u Skadarliji koje no}u ci~u i vri{te i ne daju ljudi-

ma spavati. Ali ta vrsta pro{losti je literarna, to ~ita{ kao prozu. Ova

dnevno-politi~ka pro{lost koja ti je vijest u dana{njim u novinama, to

je pogubno, to je onaj Jak{i} iz va{e {pice, onaj {to se u fijakeru vozi

unazad jer Srbija ne gleda unaprijed. To je zapravo to, taj fijaker i

dalje vozi i Srbija je i dalje na tom fijakeru, gleda unazad i nikako da

okrene glavu. To je neki generalni dojam koji onda negdje obja{njava

i sve drug, obja{njava nera{~i{}ene ra~une Srbije. Ne govorim ovo

kao svjedok optu`be Srbije iz pozicije Hrvata, jer nije u Hrvatskoj

puno bolje, ali ako me pita{ za srpski problem, negdje iz tog proble-

ma izviru svi ostali. Koliko god to ima i dobrih strana, meni se kao

nekome ko dolazi iz zemlje u kojoj je zabranjeno pu{enje u kafi}ima,

u kojoj imamo jedan novi fa{izam koji Srbiju tek ~eka, meni negdje

odgovara ta srpska improvizacija, nered, buka, galama i pro{lost u

kojoj se jo{ uvjek mo`e pu{iti u kafanama. Ali, zna{ ono, kad bi Srbija

mogla nekako na}i formulu da sa~uva cigarete u kafanama, ali da se

rije{i kneza Mihaila, to bi bilo super. Ali ne znam da li sad mo`e jedno

bez drugoga.

Svetlana Luki}: 

Kad govori{ o toj pro{losti, mislim da je dodatni problem to {to je ona

toliko promenljiva, previ{e je la`i u igri, a ja bih volela da su problemi

druga~iji, da su racionalni. Da ka`emo tako kao ti - okej, to je

racionalan problem i hajde da ga re{imo.

Boris De`ulovi}: 

Ja ne znam kad smo mi zadnji put imali racionalni problem, mo`da

kad su Nijemci napali Jugoslaviju 1941. Od tada `ivimo u iracional-

nom prostoru. Iracionalan je bio Goli otok, u kojem su ljudi

zavr{avali zato {to se komesaru svidjela tvoja `ena. Iracionalno je

sve {to nam se kasnije doga|alo, ali sama ta iracionalnost je

geometrijskom progresijom narastala. Devedesetih godina to se

naprosto izvrnulo kao ~arapa i svi na{i problemi su postali potpuno

iracionalni. Eto i ti snimci koje sam, ka`em, gledao kao ske~eve. Mi

nemamo racionalnih problema, odnosno, naravno da imamo, ali nam

nisu va`ni. Racionalni problem je to {to ima{ 200 eura pla}e, samo

{to se tih 200 eura pla}e iracionalno obja{njava. Za sve imamo ira-

cionalno obja{njenje, mi ne mo`emo stvari postaviti racionalno, jer

ne znamo tako razmi{ljati.

Svetlana Luki}: 

Racionalni problem je da je benzin poskupeo 4 dinara, ali su obja{njen-

ja takva da odmah po~ne{ da se znoji{, iako je pala cena sirove nafte

ovde poskupljuje zbog toga {to su bili u minusu, a Rusi ne}e da priz-

naju minus. Kao i kad Tadi} obja{njava zbog ~ega imamo veliku vladu,

pa ka`e da moramo da imamo koalicionu vladu, a ako ste glasali za

puno stranaka to po definiciji podrazumeva vladu od 26 ministarsta-

va. Dakle, imamo racionalni problem ali oni ti ga obrazla`u na pot-

puno sumanuti na~in. I ti onda digne{ ruke od svega i na kraju, nar-

avno, plati{ taj benzin 4 dinara vi{e.

Boris De`ulovi}: 

Tako je, `ivimo u potpuno iracionalnoj zemlji. Na jednaki na~in se

dokazuje za{to je poskupio benzin, kao {to se dokazuje, recimo, pirami-

da u Visokom u Bosni. Ali, jako je te{ko `ivjeti u tom iracionalnom svi-

jetu po racionalnim pravilima. Siroma{tvo i skupi benzin i mala penzi-

ja, to su vrlo racionalni problemi. Dokle god nam vladari nude ira-

cionalna obja{njenja oni nas dr`e u tom iracionalnom svijetu, samo su

predugo lobotomizirani, ona lobotomija iz 90-ih se naprosto nastavila.

Ti si kao topovsko meso iz rata bio spreman za svaku daljnju loboto-

miju. Svako kasnije obja{njenje je bilo uvjerljivo za sve {to nam se

doga|a. Kao {to su u Hrvatskoj dan-danas krivi komunisti za na{ih

sada ve} 30 milijardi duga - pazi, samo Hrvatska ima 30 milijardi duga,

a mi i dalje pizdimo na druga Tita i na komuniste koji su ostavili u kom-

pletnoj Jugoslaviji 20 milijardi dolara, ne eura, nego duga. Uvijek

imamo te vrste obja{njenja i ljudi su spremni apsolutno sve pov-

jerovati, za{to bi sumnjali u tako ne{to? Tako je lak{e. Kao {to je u ratu

bilo lak{e vjerovati da smo mi goloruki nenaoru`ani, djevi~anski nevi-

ni, a da su oni s druge strane bradate krvolo~ne spodobe sa no`evima u

ustima, koje kolju na{u djecu. I u toj crno-bijeloj podjeli svijeta napros-

to ljudi lak{e funkcioniraju, puno im je lak{e nego priznati da su bili

budale, ne}e niko priznati da je bio budala. Lak{e umrijeti i od gladi i

od hladno}e nego priznati sebi da si bio budala i po~eti razmi{ljati

racionalno. Koliko nas je spremno priznati da smo bili budale?

Ovdje sam ~uo sjajnu tezu koja ka`e otprilike ovako: za{to je Hrvatska

tako grintava i za{to su Hrvati tako nadrkani, pobjedili su u ratu, imaju

najljep{u dr`avu, nove autoputeve, prekrasnu obalu, strance turiste,

na pragu su Evropske unije, a i dalje su nadrkani na Srbe. Za{to vi{e,

jebote, sve ima{, za{to si nadrkan? To je ona pozicija balkanskog

nam}ora koji je na Balkanu i duboko je uronjen u Balkan, ne mo`e
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. pobje}i od njega iako bi htio, ali mu se ne{to ne da u Evropsku uniju jer

tamo vladaju pravila koja Balkancima ne odgovaraju. Iz tog gener-

alnog hrvatskog problema proisti~u svi ostali. Strah me naprosto od

toga da mi u Evropsku uniju `elimo samo zbog toga da se odmaknemo

od Balkana i Srbije. Prokletstvo Hrvata, te male frustrirane evropske

nacije je u tome {to stalno poput onog Srbina sa fijakera gleda unazad,

ali sad ne govorim o pro{losti, ve} geografski unazad, stalno je glava

okrenuta prema istoku i gleda {ta radi Srbija. Hrvatska se stalno iz svo-

jih historijskih frustracija ogleda prema Srbiji i definira prema njoj, od

jezika, izmi{ljanja tog sumanutog novog govora da bi se razlikovali od

Srba, do Evropske unije u koju }emo kona~no pobje}i od takve Srbije,

{ta je na kraju krajeva dokazivo i histeri~nim kolektivnim vri{tanjem

kada se pomene mogu}nost da u Evropsku uniju zajedno u|u Hrvatska

i Srbija. Samo {to ne ka`u - ako }e Srbija onda mi ne}emo. To je taj

hrvatski refleks, ugledanje i definiranje prema Srbiji. Neki umniji ljudi

od mene bi bolje objasnili tu historijsku frustraciju, koja je i danas

toliko jasna, evo, ogleda se i u ovim histerijama zbog dolaska Lepe

Brene u Zagreb, ve} mjesecima traje histerija oko toga da dolazi

pjeva~ica koja je pjevala Srbima, zna{ ve} tu urbanu mitologiju. Sad

tamo neki ratni veterani potpisuju peticije, prijete, dvije hiljade polica-

jaca }e biti na tom koncertu, jebote, toliko pandura nije na utakmici

Hajduka i Dinama. I onda naravno ide pri~a kako Tomson ne mo`e,

Lepa Brena mo`e, i stalno Srbin mo`e, Hrvat ne mo`e, Srbin ima, Hrvat

nema. S druge strane ima{ potpuno ignoriranje Srbije i uop}e ostatka

Jugoslavije, Hrvatska je autisti~na mala dr`ava. Slovenija u hrvatskim

novinama mo`e iza}i samo kad je grani~ni spor i kad su problemi

blokade pregovora sa Evropskom unijom, Bosna u hrvatske novine

mo`e do}i jedino ako se sru{i vlak u klisuru i pogine 300 mrtvih, a ti

nema{ vijesti za crnu hroniku, ili, naravno, ako hrvatska politi~ka elita

u Bosni ima neki problem. Srbija valjda u novine ne mo`e niti tako u}i,

nego jedino, ne znam, ako se dogodi nekakav skandal, da Aleksandar

Vu~i} ode u Hrvatsku. To je recimo jedan od problema za koje sam bio

spreman vjerovati da je ekskluzivno hrvatski i da je ne{to od ~ega je

Srbija cijepljena uza sve svoje mane. Onda vidim da, evo, nedavno

Politika objavi autokartu sa uputama, savjetima, turisti~kim vodi~em

Srbima za ovo ljeto, i vidim kartu koja je meni, kako bih rekao, potpuno

nepoznata, nekako u kolektivnom pam}enju imamo biv{u Jugoslaviju

i sad odjednom potpuno nova vizura. To je Balkan, od Dubrovnika

nadesno, na toj turisti~koj mapi za ljetovanje vidi{ Gr~ku, Tursku -

Hrvatske nema, ona je naprosto odsje~ena. Bila je anketa, 60% ljudi u

Srbiji je reklo da im Hrvatska ne pada na pamet. Sve je, ka`em, potpuno

razumljivo, da sam ovdje i ja bih i{ao u Tursku ili u Al`ir koji je pri tom

i tri puta jeftiniji. Ali ta odsje~enost Hrvatske prosto iz primisli srpske

glave je fascinantna. Odrasla je kompletna jedna generacija koja, mi to

~esto zaboravljamo kad vi~emo na te klince, odrasli su klinci kojima

Dubrovnik, Split, Dalmacija apsolutno ni{ta ne zna~e. Njima je

Dalmacija amputirana, odnosno ostatak te dr`ave amputiran iz memo-

rije. Ja sam upoznao klinca u U`icu koji nikad u `ivotu nije pre{ao

Drinu, iako `ivi malo dalje od nje. Ku`i{, to je jedna potpuno nova

mitologija, nova historija, nova geografija koja nas me|usobno pot-

puno isklju~uje. Ima{ klince koji dolaze na Exit iz Splita u Novi Sad kao

da dolaze u Helsinki, nema bitne razlike. Oni snimaju karton siti,

}irili~ne grafite, ne zato da bi rekli "vidi, ~etnici", nego je to njima pot-

puno novo, to oni nisu u ̀ ivotu vidjeli, to je njima neobi~no. [to bi rekla

moja pokojna baba, ko zna za{to je to dobro, mo`da ti klinci kojima

smo sa svim na{im tim povjesnim frustracijama i pizdarijama nekako

amputirani iz djetinjstava i iz pam}enja, mo`da se oni opet negdje

na|u u tom nekom svijetu u kojem ih mi ne}emo optere}ivati, mi }emo

pomrit, ovi }e biti po zatvorima, istruni}e u zatvorima, mo`da oni budu

bolje sri}e. Mo`da oni uspiju ono {to smo mi mislili da imamo, a nismo

imali.

Mene vesele klinci, veseli me moja k}er kojoj ovo sve o ~emu mi

pri~amo ne zna~i apsolutno ni{ta, kojoj to zna~i manje nego {to su

nama kad smo bili klinci zna~ile ratne pri~e moga barbe o njegovom

juri{anju na Sutjesku. I veselim ~ak i kad vidim da moja k}er, koja ima

16 godina, `ivi u Splitu, do lani nikad nije bila u Beogradu i Beograd

joj apsolutno ni{ta ne zna~i, ima u mobitelu memoriranih 200 pje-

sama Seke Aleksi} i Ace Lukasa, na {ta se svi ostali zgra`aju. Ali

naprosto prelomi{ u glavi da je to u stvari super, ona zna {ta zna~i

rije~ vazduh, a kako to mo`e znati, nije u~ila srpske pisce u {koli, nije

u~ila }irilicu, ona to zna preko turbo folk pjesama. Turbo folk njenoj

generaciji nije ono {ta je meni i tebi, i neka to bude susret tih dvaju

civilizacija. Na jednaki na~in na koji ovdje klinke od 15 godina ska~u

u kafani na Nove fosile i Tako je dobro vidjeti te opet, na Olivera

Dragojevi}a, koji je ovdje Manitu, Bog otac, Alah itd. To su neka pot-

puno nova pravila igre u kojima mi zapravo ne trebamo uop}e sud-

jelovati. Na meni je samo da se zgrozim nad tim da mi k}er ima turbo

folk u mobitelu i ja sam ispunio svoju roditeljsku funkciju, ona se na

to naravno prezirno nasmije i ka`e - ti si stari propuvao, to je super.

Razumije{, ne treba se zbog toga sekirati, naprotiv, ja sam negdje
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njoj je to otpor na potpuno jednaki na~in kao {to su nama bili

Ramonsi i Sex pistolsi otpor prema uvrije`enom oko{talom komu-

nisti~kom dru{tvu i sustavu vrijednosti. Zna{, njena generacija ne}e

iz turbo folka oti}i u ratni zlo~in, oni odlaze skroz na neka druga mjes-

ta i ne treba se u tom smislu zbog toga brinuti. I ka`em, to mene veseli,

to {to moja k}er u Splitu, razumi{, zna tekst pisme Seke Aleksi}. Ona

nema s tim problem, i ja nemam s tim problem kojeg imam kad vidim

moju generaciju sa tom istom pjesmom u mobitelu, jer je to druga

matrica, drugi mentalni sklop.

Svetlana Luki}: 

Bio je ovo Boris De`ulovi} i bio je ovo jo{ jedan Pe{~anik.
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Miroslav Prokopijevi}, ekonomista,

Stevan, Sofija, Milo{, studenti,

Petar Lukovi}, novinar
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Dobar dan, ovo je pretposlednja emisija u ovoj sezoni. Na jesen }emo

uzgred obele`iti 10 godina od kako postoji Pe{~anik. Od tog jubileja

nas dele jo{ ova i slede}a emisija. U dana{njoj emisiji slu{a}ete troje

mladih ljudi koji su vam se dopali pro{log puta kada smo sa njima

razgovarali, a dru{tvo }e im praviti stari bardovi, Miroslav

Prokopijevi} i Petar Lukovi}. Na po~etku emisije slu{ate Miroslava

Prokopijevi}a. Ju~e smo od njega dobili novo dopunjeno izdanje

njegovog ud`benika o Evropskoj uniji. Eto nama lepog letnjeg {tiva,

ud`benik o Evropskoj uniji, treba ga ~itati kao neki dobar SF roman

Ursule LeGvin. Slu{ate Miroslava Prokopijevi}a.

Miroslav Prokopijevi}: 

Nekoliko dana pre poslednjih lokalnih izbora bilo je istra`ivanje

~uvene agencije za istra`ivanje javnog mnjenja, koja, mislim, slu`i za

obmanjivanje. Po toj agenciji DS je u Zemunu i Vo`dovcu trebalo da

ima veliku prednost u odnosu na narodnjake, a LDP da u Zemunu

dobije 15,8 a na Vo`dovcu 17,3 odsto glasova. Desilo se potpuno

obrnuto, em su Nikoli}evi naprednjaci bolji od DS u obe op{tine, em

LDP u jednoj nije pro{ao cenzus, a u drugoj je jedva pro{ao. Dakle, to

je vrlo direktna poruka da bira~i nemaju dobro mi{ljenje ni o DS, ni o

LDP kao o osnovnim strankama gra|anske opcije. Ne mogu stalno da

se dobijaju izbori pri~om o tome {ta }e biti ako oni drugi pobede, da se

u vreme kampanje anga`uju sve mogu}e snage, da se rastr~i nas par

stotina naokolo i da se i tako jedva navu~e nekih 100.000-200.000

glasova vi{e. A ~im se zavr{e izbori nastavljate da se prepu{tate

korupciji, da pravite cirkus, ni{ta ozbiljno ne radite, nema nikakvih

ozbiljnih reformi. U vreme kampanje od vas se tra`i da se zalo`ite za

tu opciju, a kako ta opcija do|e na vlast, ona zatvori sve medije. U

ovom ~asu, recimo, zatvorenost medija u Srbiji je gora nego ikada u

vreme Milo{evi}a. U vreme Milo{evi}a mi smo imali svoje medije u

koje se on nije me{ao. Sad to uop{te ne postoji, sad protiv Borisa i

politike DS jednostavno ne mo`ete nigde ni{ta da ka`ete, sem u nekim

marginalnim medijima. To tako ne ide i ovi izbori su poruka DS-u, ali

i LDP-u, koji je izgubio zna~ajan broj glasova. Ako u beogradskim

op{tinama naprednjaci bolje stoje od DS, u unutra{njosti je njihova

prednost jo{ ve}a. Prema tome, ovo je te`ak {amar na~inu na koji je DS

vladao u ovih godinu dana. Istovremeno, onaj ko je zamislio da pocepa

radikale kreiranjem jedne male stranke, u~inio je dobro za Srbiju, jer

radikali ovako razjedinjeni vi{e nikad ne}e biti ona opasnost. Ali,
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priznala Kosovo. U suzbijanju korupcije ne smete da taknete tamo gde

u stvari treba, odakle treba po~eti, a to je Beograd, tu je centralna

vlast, vlada, izvr{na vlast, nego jurite tamo neke periferijske zmajeve,

kako ka`e jedan pisac, pa ih dr`ite osam meseci bez ikakvog su|enja.

Zbog nekih milion evra 20 ljudi je pro{lo kroz zatvor, to je sme{na

suma za ono {to se radi u Beogradu i koliko se novca vrti oko

politi~kih stranaka i nekih ministara i ministarstava. Po{to nemate

prave rezultate, {to bi rekla deca, onda mutite vodu da se ne vidi da

stojite u pli}aku. ^itava se politika sastoji u sitnim trikovima,

opsenama, kojima se poku{avaju zamagliti pravi problemi, a pravi

problemi se ne re{avaju, oni se akumuliraju i postaju sve opasniji.

Na{a spoljnopoliti~ka pozicija je prakti~no sve lo{ija, nije bolja. Od

Srbije se o~ekuje da, ako Evropska unija ima kooperativan stav prema

Srbiji, i ona zauzme kooperativan stav prema misiji Unije na Kosovu,

koja tamo radi jedan koristan posao, jer da nema te misije i Unmika

polo`aj manjina na Kosovu bi bio r|aviji. Dakle, oni sve ~ekaju da se

mi prizovemo pameti, a mi ne pokazujemo nikakvu tendenciju

okretanja u tom pravcu.

Svetlana Luki}: 

Iz dana u dan pratimo mapu puta belog {engena. Slu{ala sam Kristinu

Galjak koja ka`e - tu jo{ ima da se urade neki poslovi, znate koji.

Pomislih - pa, i ne znamo koji, nama ni{ta ne govore, nama se samo

predstavlja kao svr{ena stvar da mi od 1. januara idu}e godine idemo

bez viza u Evropu.

Miroslav Prokopijevi}: 

Da je to svr{ena stvar, Evropska unija bi donela tu odluku. Ona odluku

nije donela, ona je rekla samo da je mogu}e ukidanje viza pod uslovom

da zemlje na koje se to odnosi urade ono {to je do njih. Makedonija je

po njihovoj oceni najvi{e uradila. Kod nas mnogo toga jo{ fali, po~ev

od toga kako nam izgledaju i rade grani~ni prelazi, preko toga kako i

kome sve izdajete dokumenta, pa do toga da li zaista iskreno suzbijate

korupciju i kriminal itd. Pretpostavljam da je ideja Evropske unije da

se preko ukidanja viza podstaknu proevropske snage za dalje

integracije, jer se iz Brisela jasno vidi da Srbija u pogledu

institucionalnog, politi~kog i ekonomskog pribli`avanja Uniji jako

sporo napreduje, ako uop{te napreduje. Zna~i, {to se ti~e ~lanstva i

ostalog, to je pitanje jedne dosta daleke budu}nosti, tome treba

desetak godina. Ideja je verovatno da se dâ neki me|upodsticaj, bez

izgleda da nije uradio dobru stvar za sebe, jer ideja je bila da se ta

stranka dr`i kao potencijalni koalicioni partner, da njima eventualno

mo`e da se manevri{e, da se izbace G17 i sli~ni iz vlasti i da se onda sa

njima vlada. A kako sada stvari stoje, na narednim izborima

narodnjaci }e biti pojedina~no najja~i i oni }e, a ne DS, sastavljati

vladu. To je stra{an udarac za DS. 

S druge strane, LDP propada nao~igled svih nas, ne vidi se da ta

stranka ozbiljno radi. Vidi se da rade odbori, neki od njih rade ~ak

izvanredno, ali se tako|e vidi da vrh stranke to ko~i, u vrhu stranke se

gomilaju neki aparat~ici sumnjivih politi~kih sposobnosti, a {ef nema

odgovore na klju~na finansijska pitanja. Bira~i LDP su osetljiviji na

takve stvari od demokrata i naprednjaka. To da ne mo`ete

elementarno da objasnite svoje finansije, za{to `ivite ovde, a ne onde,

ne mo`ete da objasnite enormnu potro{nju - to je za bira~a LDP veliki

udarac, jer on je moralno mnogo osetljiviji. Koliko ja shvatam,

^edomir Jovanovi} prosto postaje i politi~ki i moralni problem LDP, a

i radni, da tako ka`em, jer da bi njegov kult ostao neokrnjen u toj

maloj ekipi sve drugo mora da se potisne. To ne}e biti dobro.

Milo{evi} je rekao otprilike slede}e - ho}ete demokratiju, evo vam je,

ali ona }e biti tako defektna da }ete `aliti. Lenjin je tu bio jo{

konsekventniji - ho}ete parlament, super, evo vam ga, ho}ete

federalnu podelu zemlje, evo vam je, ho}ete autonomije, evo vam,

ho}ete vladu, podelu vlasti, evo vam, ali vodite dobro ra~una da sve te

ustanove nemaju nikakav uticaj na ono {to se de{ava u zemlji i nikako

ne ograni~avaju na{u politiku. Drugim re~ima, evo vam cela igrarija,

a ja }u i dalje svu vlast dr`ati u svojim rukama. Ovde nije ba{ tako, jer

ima razli~itih stranaka i razli~itih interesa i nije ovo 1917-18, ali

imamo temeljni problem da Srbija ne mo`e da izgradi svoje ustanove.

A ne mo`e zato {to, ako bismo imali ustanove i vladavinu prava, vi{e

ne bi mogli da vladaju ljudi. Vladavina prava bi povodom korupcije

jednako tretirala sve stranke i sve pojedince. Naravno, `rtvuju se

ustanove da bi odre|eni pojedinci imali vlast. To je veliki defekat, kad

nemate ustanove, nemate na~in za kanalisanje i racionalno re{avanje

problema. Zna~i, ako parlament ne radi kako valja, politi~ki sukobi se

artikuli{u i prenose na ~itavo dru{tvo, pa na tribine Pe{~anika dolaze

te nacionalisti~ke grupe koje dr`ava toleri{e i, mislim, ~ak finansijski

i politi~ki podsti~e i poma`e. Da nije tako, ne bi ih bilo toliko i bile bi

mnogo marginalnije. U spoljnoj politici ne mo`ete da zabele`ite

nikakav uspeh, pa kao uspeh prikazujete to da Uganda jo{ nije
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dr`ave. U [paniji Baskija i Katalonija imaju poseban status itd. Dakle,

to je mogu}e re{iti ako imate politi~ku volju da idete u tom pravcu. [to

se ti~e Evropske unije, ona smatra da je decentralizacija dobra stvar,

ali vam ne ka`e da treba da imate neki odre|eni nivo i oblik

decentralizacije, jer znaju da tu ima velikih razlika. A ovde se ho}e, ja

mislim, da se spoje dve stvari. Prvo, da se uradi kakva-takva

decentralizacija, u stvari kvazidecentralizacija po principu "tra`ite

decentralizaciju?, evo vam je". I drugo, da par stranaka taj proces

instrumentalizuje i zaposli svoje ljude na regionalnom nivou. I {ta oni

sad rade? Pre recimo dva meseca formirana je jedna dr`avna komisija

i sticajem okolnosti ispalo je prvi put u `ivotu da sam ja u nekoj

dr`avnoj komisiji, navukao me Sa{a Popov, to moram da ka`em javno. 

Ta komisija ni{ta nije radila, trebalo je da donese strategiju

regionalnog razvoja, pa da se radi zakon. Me|utim, zakon je ve} gotov,

evo ga u skup{tini, a pre neki dan sekretarica predsednika te komisije,

Nenada ^anka, zakazuje sastanak za dva dana, {to se ne radi ni u

banana republikama, kao {to znamo. Zna~i, em je gotov zakon, em se

to ne{to skarabud`uje, vidite da oni ho}e to {to Evropska unija ra~una

kao statisti~ke regione, ~isto u statisti~ke svrhe. Cela Evropa je

podeljena na statisti~ke nukleus regione, pa imaju, ne znam, nukleus

1, to su nacionalne dr`ave, nukleus 2 su federalne jedinice i ve}i

regioni, nukleus 3 su `upanije ili manji regioni i gradovi i nukleus 4

su op{tine. E, sad, oni ho}e nivo nukleus 2, koji je ~isto statisti~ki, da

u stvari proglase teritorijalno-politi~kim jedinicama, iz ~ega vidim

pre svega namere jedne stranke iz vladaju}e koalicije, ~iji je ministar

za privredu i regionalni razvoj na ~elu tamo, da na taj na~in dobije

nova radna mesta za zapo{ljavanje i da se pobolj{a reputacija stranke

koja "zapo{ljava ljude". To bi tek bilo tragi~no, jer mi treba da

racionalizujemo dr`avnu upravu, a ne da osnivamo nova tela koja }e

biti parazitska, gde }e se statisti~ki status unaprediti u funkcionalno-

teritorijalno-politi~ki samo da bi neko dobio jo{ radnih mesta. To je

potpuna besmislica. Tako da je politi~ki eho ovog Zakona o

regionalizmu malo previ{e i za jednu kvazidr`avu kakva je Srbija.

Mislim, oni }e probati sve da urade, DS }e ih podr`ati u tome, jer DS

ho}e da sabotira ovu ideju o decentralizaciji, posebno decentralizaciji

Vojvodine. Da}e podr{ku samo da bi tim perverznim re{enjem rekli -

eto, dobili ste nakaznu decentralizaciju. Oni ne smeju da u|u u

stvarnu decentralizaciju po{to kao nacionalisti u du{i znaju da im

bira~ko telo to mo`da ne bi oprostilo. A mislim da gre{e, jer

raspolo`enje za decentralizaciju se vidi i u U`icu, Ni{u, Kragujevcu i u

obzira {to nisu ispunjeni svi uslovi, ili nemaju ni {anse ba{ da budu

ispunjeni. Recimo, to izdavanje paso{a gra|anima Kosova je

izmotavanje. Ve}ina Unije je priznala tu zemlju, dobro je {to se Kosovo

otcepilo od Srbije, to je toliko o~ito. Pravite izmotanciju od jedne

sme{ne politike koja vas sada ograni~ava u jednom sasvim drugom

pravcu. Zna~i, te stvari moraju na neki na~in da se ra{~iste. Evropska

unija nas tera da iza|emo na ~istinu, a mi smo, opet, poznati po tome

{to be`imo, svugde mo`emo da budemo samo ne na ~istini, jer tu

ta~no vidimo {ta smo, a ne svi|a nam se na{a slika, nije lepa uop{te.

Sutra }e da nas pitaju - ako je Kosovo sastavni deo zemlje, gde su

njihovi predstavnici u va{em parlamentu, u va{oj izvr{noj vlasti, {ta

radi va{a policija, va{i sudovi dole? Nema ih tamo, naravno. To je

potpuno besmislena politika. Ovaj pad popularnosti DS pokazuje da

se takvom spoljnom politikom izme|u ostalog gube i glasovi, jer sve

vi{e ljudi shvata kakav je odnos Srbije i Kosova, da je to jedna

zavr{ena pri~a. Prema tome, za{to to neki guraju, to meni nije jasno,

tu se Jeremi} malo razlikuje od Ko{tunice ili radikala. Ne mo`ete

unutra{nju politiku da vodite u jednom, a spoljnu u drugom pravcu,

jer va{a spoljna politika je izraz va{e unutra{nje politike. Ne mo`ete

ni ekonomski da idete u jednom, a politi~ki u drugom pravcu itd. Sve

te nekonzistencije }e morati nekako da se namire. Jednostavno, ne

mo`ete da idete istovremeno u dva pravca.

Svetlana Luki}: 

Svi su manje-vi{e saglasni da zemlja treba da se decentralizuje. A {ta

je ovo {to oni sad rade sa regionalizacijom?

Miroslav Prokopijevi}: 

Zahtev za decentralizaciju u Srbiji je legitiman. Taj zahtev se ose}a iz

Vojvodine i iz ve}ih gradova i op{tina. Vojvodina ima tradiciju

autonomije, op{tine u Srbiji imaju tradiciju jo{ od negde 1830-ih, ali u

Srbiji nema tradicije regionalizma. Kako tu stvar urediti, to je ozbiljno

pitanje. Vi ne mo`ete da uredite tako {to }ete da suzbijete te`nje za

autonomijom u Vojvodini time {to }ete je izjedna~iti sa nekim

regionima koje }ete da iscrtate na mapi. O~ito je, ako se

decentralizacija radi na nivou vi{em od op{tinskog i gradskog, da

Srbija mora da ima dve vrste autonomija, regiona koje }e formirati i

za Vojvodinu. To nije ni{ta neobi~no, ima takvih zemalja, recimo u

Italiji postoji Alto Adi|e, odnosno Ju`ni Tirol, koji ima poseban status

u odnosu na ostale italijanske regione, odnosno de fakto federalne
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pare, zna se tako|e {ta sledi. Ali ne mo`e ovde ni{ta normalno da

funkcioni{e, u tome je problem, jer ovde imamo vladavinu pojedinaca,

a ne institucija.

Drugi primer - Narodna banka vodi r|avu politiku komercijalnog

bankarstva u tom smislu {to ograni~ava dolazak banaka na ovo

tr`i{te. To je dovelo do toga da 5-6 banaka dr`i preko 90% tr`i{ta i

mogu da rade {ta ho}e. Oni su kartel koji diktira uslove, ostalih

tridesetak banaka je dekoracija, {to bi deca rekla. Te banke, po{to

imaju kvazimonopolsku rentu, deru klijente. Umesto da Narodna

banka ka`e - mi }emo sad da pustimo konkurenciju pa vi gledajte {ta

}ete, ona ide u neku moralisti~ku i prete}u pri~u - no-no, vi derete

klijente, vi ih zloupotrebljavate, vi im menjate uslove proizvoljno, mi

pozivamo klijente da vas tu`e sudu. Pa, nisu klijenti maloumni, to

deluje potpuno sme{no. Kao kad ulje ili {e}er poskupi preko svake

razumne mere, bude skuplje nego u Evropskoj uniji. Za{to je toliko

poskupelo? Pa, zato {to je tr`i{te zatvoreno. [ta se onda desi? Umesto

da se otvori tr`i{te, oni interveni{u iz robnih rezervi ili daju nekom

tajkunu da uveze neku interventnu koli~inu po ni`im cenama. Dakle,

ne re{ava se problem nego se lo{e re{enje ostavlja, a uvodi se dodatna

patologija. Ili, recimo, ka`e jedan ministar da }e da zaposli 10.000

ljudi. Da bi zaposlio 10.000 ljudi ti mora{ nekoga da oporezuje{ i

dobije{ pare za tih 10.000 ljudi. Desi}e se to da }e 10.000 ljudi, koji

ne}e imati priliku da o tome govore na televiziji, izgubiti posao zato

{to }e njihove firme morati da plate vi{i porez i ima}e vi{e tro{kove

poslovanja, da bi se prikupilo za ovih 10.000 koje se zapo{ljava. Od tih

10.000 koji se zapo{ljavaju vide}ete 5-6 nasmejanih na televiziji sa

ministrom. Kada to ekonomski analizirate, postaje jo{ zanimljivije -

onih 10.000 koji su izgubili posao i koje niko ne vidi jer su

disperzirani po firmama i nije ni~iji interes da ih prika`e, primali su

neku realnu platu za ono {to su radili. Ovi koji budu zaposleni }e

primati pare iz bud`eta. To }e trajati godinu dana i posle toga }e ovaj

otpustiti i tih 10.000. Dakle, ti radi{ direktno {teto~insku stvar, a

naravno, po{to su mediji zatvoreni, vi ne mo`ete na B92 ili ne znam

gde da do|ete da to ka`ete, jer ovaj tamo juri da mu ministri daju

kredite, pa onda hvali ministarske programe itd. Dakle, napravljeno je

potpuno ludilo. Ka`em, Slobodan Milo{evi} je doneo slobodu u Srbiju,

jer smo bar imali neke medije na kojima smo ne{to mogli da ka`emo.

Sada je to apsolutno nemogu}e, ovo nije bilo od 1990, gde god taknete

ista je pri~a. Zna~i, uvek imamo neko lo{e re{enje i uvek se radi

terapije uvodi bo~no jo{ lo{ije re{enje koje samo nekim interesnim

Novom Pazaru. Do|ete u Ni{ i ~ovek vam ka`e da je gledao mesec dana

dnevnik i da je prvi minut kada se na tom dr`avnom, glavnom

dnevniku pojavljuje vest iz Srbije, a van Beograda - 18. minut. To je

sramota, prosto se vidi da ovde centralna dr`ava dr`i sve. 

Recimo, op{tine i gradovi mogu da se zadu`e u Srbiji najvi{e do 400

miliona evra, a dr`ava mo`e da se zadu`uje ad infinito. Pa, ne}e biti da

je to dobro re{enje. U Hrvatskoj mogu duplo vi{e da se zadu`e, ali ni to

nije dobro, i to je restriktivno. To je prosto jedna navika da onaj ko

sedi na centralnoj stolici treba sve da dr`i u rukama. Ali, moderna

dru{tva su suvi{e slo`ena da bi njima moglo da se upravlja iz jednog

centra. A ovde se to ne}e, jer svako ko sedi na vlasti, od Broza do

Slobodana Milo{evi}a, uvek je hteo da kontroli{e sve. Tako nema

decentralizacije, nema disperzije, nema autonomije.

Svetlana Luki}: 

Em ima{ imperativni mandat, em ima{ politi~ki sistem u kojem

centrale stranaka postavljaju gradona~elnike, em ima{ ljude koji

nemaju mogu}nost da se zadu`uju na lokalu i tretira{ ih stalno

bezmalo kao maloletnike.

Miroslav Prokopijevi}: 

Potpuno ta~no. Generalno postoje dva modela kako centralna vlast

tretira lokalne vlasti. Jedan model je ovaj koji preovla|uje ovde, gde

centralne vlasti gledaju da politi~ki kontroli{u lokalne vlasti, a

lokalne vlasti su regioni, `upanije itd. Kad su u pitanju finansije,

centralne vlasti tako|e poku{avaju sna`no da ograni~e i kontroli{u

lokalne vlasti. To je jedan model, ali u susedstvu imamo Ma|arsku

koja ima drugi model, vrlo sli~an onome u Skandinaviji i

angloameri~kom svetu, gde op{tine i gradovi mogu da se zadu`uju

koliko ho}e, ako neko ho}e da im da kredit. Ali ako ne mogu da

otpla}uju kredit, onda }e da bude uvedena prinudna uprava i ste~aj.

To je neuporedivo bolji model. U Hrvatskoj je malo liberalniji model

nego ovde, tamo je dopu{teno da se pet-{est lokalnih jedinica vlasti

zadu`i, ali, koliko je mudro uzeti velike kredite pa graditi sportski

centar za takmi~enje koje se odr`ava jednom u 20 ili 30 godina u nekoj

zemlji ili gradu, to ne znam. Obi~no etatisti ekonomisti ka`u da

op{tina mo`e da se zadu`uje samo za kapitalne projekte. Ne, op{tine

mogu da se zadu`uju bilo za {ta, to mo`e svaka ameri~ka op{tina ili

grad. Treba pustiti ljude na lokalu da rade i, naravno, treba ih

prepustiti tr`i{tu. Ako pogre{e, zna se {ta sledi, a ako je neko maznuo
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poku{avali, pa pa nisu uspeli, pa su se demoralisali. To prosto nije

ta~no, kad su to oni poku{avali i kad nisu uspeli? Protesti 96/97, pa

onda ona tri dana uo~i 5. oktobra i posle toga ni{ta. Poslednji masovni

protest bio je pre maltene 10 godina. 

Kad se Ko{tunica pojavio one no}i na RTS-u svi su sre}ni oti{li ku}i i

tamo ostali do danas gde i dalje sede. To uop{te nije lak posao, to je

mukotrpan rad kojeg se ovde niko ne prihvata, a puna su nam usta

nepravde koju kao trpimo. Pogledajte Iran - ljudi se bore protiv jednog

diktatora za koga mo`ete osnovano da sumnjate da }e ~im odu kamere

CNN-a pucati na vas. Ti ljudi sada tamo dr`e glavu u torbi, vidite da su

do{li do ta~ke kad ka`u - sve ili ni{ta. A ovde se }uti kad ne sme da se

}uti, ovde se trpi do granica neizdr`ljivosti. Stvarno se ose}a nekakva

kapitulacija koju smo unapred potpisali. Ja to nazivam blanko

kapitulacijom po ugledu na ove blanko ostavke poslanika. Trend je

takav da te na svakom koraku uglavnom savetuju - najbolje ti je da se

odmah preda{, ne poku{avaj ni{ta i, molim te, nemoj sad da mi

ispravlja{ krivu Drinu, mnogi pre tebe su poku{avali, pa ni{ta. Zna~i,

sedi, }uti i budi zadovoljan. Evo, lepo potpi{i ovde‚ to je tvoja blanko

kapitulacija. Izgleda da smo svi tu kapitaluciju ve} potpisali.

Predajem se unapred, zna~i, sve znam, sve mi je jasno, svega sam

svestan, ni{ta od toga ne odobravam, ali se predajem. Ne mogu da se

borim, jer je beznade`no, jer tako ka`u ovi protiv kojih treba da se

borim. I onda ja ka`em - va`i, okej, sedim i }utim.

Sofija: 

Stra{no me je iznerviralo {to nas prave magarcima po pitanju

ustavnih promena. Moje skromno ~etvorogodi{nje pravni~ko znanje

mi je dovoljno da shvatim da je to jedna katastrofalna ujdurma. Zna~i,

ili taj ustav nije valjao, pa ne valja ni danas, pa opet treba ne~im da

nam zama`u o~i da ga menjamo, ili je on onda valjao, ali su se za dve i

po godine drasti~no izmenile okolnosti - ali, nisu se drasti~no

izmenile okolnosti. Zna~i da ostaje samo jedan odgovor, a to je da

Ustav ni onda nije valjao i da ga ova pri~a o pravcu u kojem ga treba

menjati uop{te ne}e pobolj{ati. I onda ukapirate da se u stvari radi o

Statutu Vojvodine i da ~itava stvar treba da se odlo`i. Ti meni pri~a{

da je ova zemlja decentralizovana, da ima dve pokrajine, iako odli~no

znamo da jednu vi{e nema. Jedna navodno ima su{tinsku autonomiju,

a druga ima autonomiju. Pa, nema ni jedna ni druga; jedna ne postoji

vi{e u sastavu Srbije, a druga nema nikakvu autonomiju izuzev na

papiru. U ~emu je razlika izme|u lokalne samouprave i vojvo|anskih

grupama daje mogu}nost da profitiraju. Mi na primer skupo pla}amo

avionske letove u inostranstvo samo zato {to imamo JAT. Zna~i, tih

2.000-3.000 ljudi koliko jo{ radi u JAT-u, i ovi nesretnici u politici koji

ne znaju {ta da rade sa JAT-om, deru nas preko mnogo vi{ih cena za

bilo kakvo putovanje u svet. Jer, kao {to vidite, po Evropi se putuje,

princip je otvorenog neba, svako mo`e da leti svugde, jedino Srbija i

jo{ par zabiti u Evropi, kao {to je Belorusija, nemaju tu odredbu i

perverzno ~uvaju ovu svoju neku nacionalnu kompaniju koja je

bezvredna, koju su probali da prodaju, i to vi{e puta, i ne}e niko da

kupi. To je jedan primer gde interes male grupe dominira nad op{tim

interesom. Ovo sa Turskom je samo deo te pri~e, JAT je ranije vozio na

svim tim linijama, sad ho}e i Turci i Egip}ani. Naravno, ako to

dozvole, JAT ide u jo{ ve}e gubitke. Onda ovi ka`u - e, pa ne}ete ni vi. I

sad }e na{i gra|ani morati da lete iz Temi{vara ili Osijeka. Dakle, to

samo pokazuje koliko ovde nema volje da se povuku neki normalni

potezi i ponude normalna re{enja. Ta kriva Drina je jako duga~ka.

Svetlana Luki}: 

Sada }ete ~uti troje mladih ljudi zbog kojih ~ovek mo`e mirne du{e da

ka`e da ima nade za ovu zemlju. To su Sofija, Milo{ i Stevan. Sofija

studira pravo, Milo{ Fakultet politi~kih nauka, a Stevan je mladi

reditelj. Stari su prose~no 23-24 godine.

Milo{: 

Video sam jedan grafit na Dor}olu, na kojem pi{e "za{to nema

otpora?". To je dobro pitanje, jer svi se ̀ ale da je mnogo lo{e, svi mnogo

trpimo, a ipak otpora nema. Bilo kome da postavite to pitanje, kao iz

rukava dobijete odgovor - pa, ljudi su kod nas sa toliko strana

ugro`eni, o{te}eni, prevareni, da i kad bi hteli da sprovedu neki otpor,

prosto ne bi znali ~emu pre da se suprotstave. [ta je prvo na listi ~emu

treba da se usprotivi{ i kako da se na toliko frontova bori{

istovremeno. Na kraju sam stekao utisak da ovde ustvari nikome

ni{ta ne fali. Pa mislim, da ste ugro`eni verovatno biste ne{to uradili

povodom toga. Nemogu}e je da toliko mo`ete da trpite, niko toliko ne

mo`e da trpi koliko vi pri~ate da trpite, a ipak ni{ta na kraju ne

uradite. Kao da svi ~uvaju snagu za boga pitaj {ta. Na{ problem sa

otporom je u tome {to mi u stvari pru`amo takozvani pau{alni otpor.

Jednom u godinu dana, jednom u 10 ili 15 godina pro{etamo malo

Beogradom, vi~emo "ua!", "Evropa nema alternativu", "Beograd je svet"

- i {ta onda? Ni{ta, odemo ku}i. ^esto ka`u i da su ljudi mnogo
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jednim drugom, kupili smo kartu za metro sa kojom mo`ete da se

vozite dva puta ili idete sa nekom osobom, kao jeftinije je nego da

kupite dva puta po jednu. I mi ubacimo kartu u onaj automat, pro|e

on, ubacim i ja i pro|em, i vidim da automat drugi put nije ni{ta

otkucao, ukapiramo da mo`emo da se vozimo jo{ jednom zajedno.

Mislim, to su neke sme{ne pare, zna~i, nije uop{te do para, ali te sre}e

i bla`enstva zato {to ste zeznuli dr`avu za jednu kartu! Ali je stra{no

kad se setite da to nije va{a dr`ava, da je to neka dr`ava koja vam u

su{tini ni{ta nije skrivila, nego je to neko ose}anje koje imate

nezavisno od toga gde se nalazite, toliko je ukorenjeno u vama da ga

ne kontroli{ete. Pomislila sam, bo`e Sofija, stvarno si sme{na, toliko

malo para, a ti se raduje{! Bilo me je sramota od same sebe. Ali, kad ne

platite kartu za koncert ili vam ne poni{ti kartu kad u|ete u autobus,

vi osetite izvesnu sre}u, kao da ka`ete "e, pa sad sam ti vratila".

Stevan: 

I{li smo u Ministarstvo sporta i omladine za podr{ku za film [i{anje,

pro~itali scenario i rekli - to je stvar koja zaslu`uje neku zajedni~ku

kampanju. [to je najstra{nije, oni se nama nisu ni javili, nismo mogli

da dobijemo ministarku, nikad nam se nije javila i onda smo nekim

putem sa strane saznali da je njen komentar bio "ima mnogo psovki".

Zamislite, pa ima i malih nacista koji pale ambasade i uni{tavaju

romske mahale, ali ovi psuju, pa to je stvarno stra{no, stvarno nema

smisla! Pazite, na{ film }e da iza|e ovako ili onako, ali hajde da

iskoristimo tu situaciju, da ga lepo spakujemo u kampanju, vide}e ga

nekoliko miliona mladih ljudi. Mogla se povesti i neka javna rasprava

o svim tim pitanjima, zaista je moglo da se u~ini neko dobro. Zna~i,

imate ne{to {to }e stvarno da komunicira sa ciljnom grupom na keca,

za{to to ne iskoristite? Ali, ~ini mi se da je potpuno pro{lo vreme da

mladi ljudi preuzimaju inicijativu na bilo kom polju i mislim da je to

ba{ opasno, jer pokazuje da nema entuzijazma. To je jedna od

fundamentalnih razlika u odnosu na vreme Zorana \in|i}a, kada ste

stvarno imali neku nadu, koliko god ona bila iracionalna, da je svet

va{ i da imate {ansu da ne{to promenite i, konkretno, da promenite

ne{to u oblasti kojom se bavite. Nikad nisam ~uo Borisa Tadi}a da

ka`e - ljudi, mo`emo da uradimo ovo, sve je mogu}e, dajte da

iskoristimo, poslednji je voz. Ta vrsta mobilizacije, koliko god to

banalno zvu~i, zaista funkcioni{e. Nije te{ko doma{tati kako

napraviti takvu klimu u zemlji, iako je situacija stra{na. Ponekad

organa? Ni u ~emu, samo se mnogo para tro{i na administraciju i vuku

te za nos, pri~aju ti o tome da je veliki problem kada se izvr{no ve}e

nazove vladom. Pa, to uop{te nije problem, to je terminolo{ko pitanje.

Izvr{no ve}e ne radi ni{ta, vi{e mogu da urade vlasti Novog Sada u

Novom Sadu nego {to vojvo|anske vlasti mogu da urade u Vojvodini.

Ve} student druge godine prava }e vam re}i da re~ autonomija zna~i

sopstveni zakon i da autonomna pokrajina treba da donosi i ima svoje

zakone. 

Upravo je to u jednom trenutku postalo problem, re~eno je da

Vojvodina, eto, ne mora da donosi zakone, ali }e sve drugo imati. Ali,

klju~no je upravo to da donosi svoje zakone. Zakonodavna i sudska

vlast jesu odlike dr`avnosti, ali nisu isklju~ivi oblici dr`avnosti. Ako

neka regija ili autonomna pokrajina ima zakonodavnu i sudsku vlast,

ona je ima u okviru svojih nadle`nosti. Vojvodina je istorijski i

kulturno razli~ita od Srbije, i ako ona ima potrebe, a ima, da u tim

segmentima u kojima je razli~ita donese sopstvene zakone, za{to bi to

nekom bio problem? Gra|ani Vojvodine i po tom nesre}nom ustavu od

pre dve i po godine imaju pravo na autonomiju. I to neko sve vreme

ponavlja, a sve vreme radi tako da im isto to pravo oduzima. To je

odraz te paranoje da Vojvodina `eli da se odvoji od Srbije, verovatno

nekog straha jer su svi od Srbije oti{li. Mo`da gre{im, ali vidim da

postoji iluzija o tome da je ono {to je forma zapravo su{tina. ̂ ak i ljudi

koji slu{aju Pe{~anik, a koje ja znam, govore da je Ivica Da~i} odli~an

ministar. Za{to je Ivica Da~i} odli~an ministar? Zato {to daje dobre

izjave? Pa, ~ak i ako uzmemo da je to neko merilo, on je bio licemer ili

pre 10-15 godina ili je licemer danas. Mo`e ~ovek da se promeni, to je

sve u redu, ali za 15 godina Toma je od klanja zar|alim ka{ikama i Tita

kojeg je pred smrt isto bolela noga danas stigao do koalicije sa

Demokratskom strankom! Pa mislim, pla~e mi se stvarno. 

Ne mogu da ka`em da me sve to ubija, ali mi stra{no smeta. Ja sam

optimista po prirodi i ne}u odustati od vere u to da mi zaista mo`emo

da budemo makar malkice bolji. Mi smo na sve mogu}e na~ine

ograni~eni, ali i ne `ivim u iluziji da }u umreti sre}na zbog toga {to je

Srbija postala onakva kakva sam `elela da bude, ali `elim da umrem

sre}na zbog toga {to smo ne{to uradili da se to dogodi. Ovaj status kvo

je za mlade ljude koji tek po~inju `ivot stvarno u`asan. Posledica toga

{to vas dr`ava stalno zeza je to da vi dobijate potrebu da zeznete

dr`avu. Primetila sam to i kod sebe i poku{avam da se borim protiv

toga, ali mi ne{to slabo ide. Bila sam pro{le godine u Rumuniji sa
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sebi onako s vremena na vreme ponavlja onu lepu re~enicu - ja kao

predsednik, ja kao predsednik... A uz to da mu se povremeno ubaci ona

njegova omiljena po{tapalica "kudikamo", za koju uop{te ne znam {ta

mu zna~i. 

U tom istom komadu ima{ onog fejk premijera, njega }emo da

pravimo tako da li~i na Deda Mraza i da se neprestano sme{i i }uti,

ni{ta drugo da ne radi. Onda ubaci{ potpredsednika, a taj opet mora

da bude suvi{e energi~an, sve da bude preterano, neka ska~e, vi~e

piskavim glasom i nek li~i na Mikija Mausa, crtani likovi su u`asno

popularni. A pored njega stavi{ sad kao crnu ovcu, tu je sad mali ke~,

stavi{ crnu ovcu u tu veselu ekipu, na primer, na mesto {efa

diplomatije stavi{ nekog mra~nog tipa koji izgovara re~enice i

sprovodi politiku koje veze sa stvarno{}u nemaju. A komi~ni

elemenat je u tome {to on sve to neoposivo ozbiljno radi. Kosovo je

Srbija, pa Honduras, Iran - a sve da malo zali~i na Sun|er Boba i eto

komedije, to je to. Onda doda{ ministra koji pi{e poeziju, pa ovu

ministarku koja javno izjavljuje da vidi nevidljivi zid, pa opozicionare

koji bacaju kletve. Stavi{ obavezno jednog koalicionog partnera koji u

pregovorima pre formiranja vlade uslovljava ostale garancijama za

odobrenje novca iz bud`eta za kupovinu `irafe. 

Evo, ni{ta nisam izmislio, to se sve desilo, to se sve de{ava, a mi

sedimo i gledamo, odnosno, pona{amo se kao da je to sve najnor-

malnije, ni{ta nam to ne smeta. Na kraju, mi smo ti koji smo sme{ni,

nisu vi{e oni. Naravno, posledica ove situacije je na{a surova realnost,

ona nije fejk, nisu fejk oni izgladneli radnici u Lapovu koji poku{avaju

da se kolektivno ubiju, nisu fejk ni radnici u Kragujevcu koji {trajkuju

gla|u, nije fejk onaj ~ovek koji samom sebi se~e prst. I na kraju, nisu

fejk te pare koje uzima{ da zadovolji{ neke svoje potrebe, niti su fejk

one pare koje tebi dr`ava isisava svakog meseca. I vrlo se trudi da ti

uzme sve {to ima{, da ti fakti~ki ne preostane ni{ta. Nisu fejk ni ti

snovi nas nekih koji ovde `ivimo. Gledao sam skoro na televiziji neke

snimke iz 80-ih godina, kadar je obuhvatio jedan deo Knez Mihailove

ulice i neku grupu mladih ljudi kako sede i kuliraju. Na njihovim

licima sam video da su oni u tom trenutku svog `ivota bili petsto puta

normalniji od mene.

Stevan: 

Novak dobije deset me~eva, a onda izgubi jedanaesti i odmah drvlje i

kamenje na njega. Neverovatna koli~ina mr`nje u narodu prema

upravo u najstra{nijoj ekonomskoj situaciji mo`e da se napravi takva

klima, to mo`e da bude dodatno gorivo koje }e da vrati entuzijazam. 

Evo jedan primer gde se definitivno precenjuje zna~aj novca. Ovde u

tom umetni~kom svetu ~esto ~ujete floskulu, kao, glupi ameri~ki

filmovi, glupe ameri~ke serije. Pa, kako se neko usu|uje da ka`e tako

ne{to? Pazite, imate najgledaniju seriju, 3,5 miliona ljudi gleda ne{to

{to se zove Selo gori, a baba se ~e{lja. To izgleda kao srednjevekovno

pozori{te koje su imbecili adaptirali za imbecile. Mislim, stvarno,

svestan sam da time ~ovek mo`da vre|a ve}i deo Srbije, ali ako neko

pogleda to i onda pogleda neku najgluplju ameri~ku komercijalnu

seriju, uzmimo Prijatelje - ve} na dramatur{kom nivou oni su

civilizacijski hiljadu godina ispred nas, nama je nedosti`ni ideal da

napravimo glupavi sitkom kao {to su Prijatelji. Drugo, jo{ jedna la` je

da se ta serija bavi selom, to nema veze ni sa srpskim selom, ni sa

kineskim selom, to je uvreda zdravog razuma koja se emituje u

najgledanijem terminu i o~igledno posti`e rezultate. Ali, {to se

rezultata ti~e, da napravite eksperiment u kojem bi nacionalna

televizija davala porni}e u tom terminu ljudi bi sigurno po~eli da

gledaju porni}e. Ili, ako bi recimo organizovali neke javne egzekucije

koje bi se prenosile u to vreme, siguran sam tako|e da bi svi bili

odu{evljeni i da bi gledanost bila odli~na. Ali to nije cilj, cilj je da

edukujete. U tome je odgovornost elita o kojoj se jako malo pri~a i koja

se uop{te ne tretira kako treba. Nalaze se svi mogu}i na~ini da se to

izokrene. Vi imate odgovornost i vi pravite to dru{tvo. Jedan moj

prijatelj je to nazvao urbicidom.

Milo{: 

^itam pre neki dan, prvi put u istoriji vlade Srbije, bla-bla-bla, odr`ana

je elektronska sednica, odlu~ivalo se kliktanjem na neke krugove.

Pomisli{, pa dobro ste se setili da kupite kompjutere, nemate one hrpe

papira pored sebe, svaka vam ~ast. Krkobabi}, ka`e, i{ao na kurs, pa

nau~io da koristi kompjuter i da glasa na sednici vlade. Ali Mrki ne{to

nije i{lo pa se iznervirao, pa do{ao Obradovi} da mu pomogne da

klikne gde treba, a ovome nije jasno kakvi su to sad krugovi na

monitoru. Imate tri kruga - kliknete na crveni kad ste protiv, na `uti

kad ste uzdr`ani, a na zeleni kad ste za. Ali on ~ovek ne zna kako da

klikne, pa se iznervirao. Pa, ovo ni Nu{i}u, da je `iv, ne bi palo na

pamet, nema {anse da bi se toga setio. Ali, ima raznoraznih likova

tamo za jedan dobar komad. Imamo, na primer, predsednika dr`ave,

neka on bude lep ~ovek, vidno opsednut svojom pojavom, neka samom
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imali utisak da je to mnogo du`e, osetili smo to neko zrnce onoga {to

smo `eleli ve} dugo. I on je i ubijen, ali, koliko god da je to stra{no,

njegov `ivot je imao smisla. Za ovo dru{tvo je strahovito zna~ajno {to

je on dve godine proveo na vlasti i {to je ne{to uradio. Slu{ateljka iz

Va{ingtona je poslala mejl u kome je pomenula jednu `enu koja je

`ivela na po~etku veka i borila se za crna~ka prava u Americi. Ta `ena

je `ivela 86 godina, ro|ena je u onoj Americi koja je jo{ odvajala u

autobusu crne i bele ljude, a umrla u Americi koja je zemlja slobodnih

i crnih i belih ljudi. Zna~i, mogu}e je ne{to uraditi. Mi smo sigurno u

boljoj situaciji u ovom trenutku nego {to su bili crni ljudi u Americi

pre sto godina. Pogledajte, to dru{tvo je za 100-150 godina pre{lo put

od potpune segregacije do toga da je danas predsednik Amerike crn

~ovek. [ta god neko mislio o Americi, to dru{tvo tr~i, ono zaista tr~i.

Nekoliko puta sam ~itala Obamin govor na Univerzitetu u Kairu,

rekao je da `eli da poru~i mladim ljudima, i hri{}anima i musli-

manima, da samo oni, prvenstveno oni, mogu ponovo sagraditi ovaj

svet. Koliko god da to zvu~i idealisti~no, utopi~no, mislim da smo, ako

prestanemo u to da verujemo, izgubili pravo da uop{te `ivimo na ovoj

planeti. Jer to je jedna zaista prirodna istina. Zna~i, svet se pomera

napred, a mi se ne pomeramo i nije mi jasno za{to. Mislim da smo se

okrenuli na opasnu stranu, jer ne postavljamo vi{e pitanje kako da

bilo {ta promenimo, nego da li je to uop{te mogu}e. Jako je postalo

popularno govoriti - ma, ovde ne mo`e ni{ta, to je katastrofa, ovde

ni{ta ne uspeva. To me stra{no brine. Mo`da mi ne}emo, mo`da je to

klju~ problema, da mi ne}emo, a da se samo izgovaramo na to da to

nije mogu}e.

Stevan: 

Izlu|uje me kad ljudi ka`u da je Tu|man uradio dobru stvar za

Hrvatsku. Ej, ljudi, pa je l' dobra stvar da ostanete sa tom koli~inom

nacionalizma, da vam Thompson pravi koncert u Zagrebu? Meni je to

stravi~no. Ka`e, HDZ se normalizovao. Pa, nije cilj da se HDZ

normalizuje, cilj je da se zabrane partije koje su u Srbiji ili u Hrvatskoj

radile to {to su radile tokom 90-ih godina. To je ta pri~a o demokratiji,

kao, imate slobodne izbore. Nisu slobodni izbori u Srbiji ako imate

ovoliko neobrazovanih i nepismenih. Je l' mo`emo da verujemo da }e

ti ljudi da glasaju u svom interesu? Mislim da ne mo`emo, mislim da

je pri~a o instalaciji demokratije u takvo dru{tvo najgora, najcrnja

demagogija, to je glupost, ali to je proces koji se de{ava. I to je proces

na kome se insistira, pazite, Demokratska stranka, ~ini mi se,

nekom klincu zato {to je jednom izgubio, kao da su oni li~no ne{to

izgubili. A `ivimo konstantno u atmosferi u kojoj se slavi nerad i

izmi{ljaju se fantazmagori~ne kombinacije koje racionalizuju i

legitimi{u nerad i ~ine ga jedino mogu}im, pravi se neka vrsta

cini~nog otklona prema radu. Maltene se osetite kao budala ako

u~estvujete u procesu koji ne donosi odmah sve. U zemlji u kojoj je

50% populacije nepismeno ni{ta vam ne vredi da imate Sopranose,

ni{ta ne vredi da napravite Battle star galaktiku i Odeljenje za

ubistva, jer ljudi to zaista ne}e razumeti. Tako da nije krivica

nepismenih to {to im se svi|a Selo gori, a baba se ~e{lja. Da, to je

program pravljen za njih. Problem je u tome {to taj program ne ~ini

ni{ta da bi ti ljudi postali pismeniji, makar malo‚ nego je to povratna

sprega, zmija koja guta svoj rep. Fantasti~an primer je serija

Bostonski advokati - nije kompatibilno sa ovom na{om liberalnom

levicom, ali to je neka njihova liberalna levica. Oni bukvalno od svake

zavr{ne re~i naprave predavanje. Uzmu jednu temu - od abortusa do

dr`anja oru`ja, jedna epizoda je ~ak o izborima -.koju pogledaju sa dve

strane. Imate dva glavna junaka, Alana [ora, njujor{kog liberala,

levi~ara koji zastupa progresivne ideje, a s druge strane Denija Krejna

koji je neverovatno harizmati~an, blesav, koji je skup naj~udovi{nijih

stereotipa o republikancima. Dr`i oru`je, puca u siroma{ne... Imate,

zna~i, konstantan sukob njih dvojice. Uglavnom pobe|uju argumenti

Alana [ora, ali Deni Krejn se brani. Ovde biste imali problem {to, ako

biste stavili neki lik kao Deni Krejn, koji je istovremeno i radikal, to

uop{te ne bi bilo sme{no, jer su ovde takvi ljudi radili mnogo stra{ne

stvari. A ako biste napravili lik koji je simpati~an, harizmati~an kao

Deni Krejn, a istovremeno je i radikal, pla{im se da ljudima ne bi

trebalo mnogo da ih zavole, oni ih ve} vole, ve} glasaju za njih iz

potpuno iracionalnih razloga. Ali mogu}nost da do|e do takve jedne

serije je ionako ravna nuli.

Sofija: 

Ako si predsednik Republike, ti ima{ jako dobru platu i ima{ jednu

vrstu presti`a koju niko u ovoj dr`avi vi{e nema. Ima{ 40%, i ima{

dru{tvo koje je u haosu. Ima{, zna~i, sve preduslove da makar iz

narcisoidnih pobuda mnogo toga uradi{, da u|e{ u istoriju ove zemlje

i da te svi pamte po ne~emu dobrom {to si uradio za zemlju. Pa, neka

to bude i samo jedna stvar u pet godina ili deset godina. Ali ne, ti ima{

ambiciju da bude{ na vlasti 40 godina i da ne uradi{ ni{ta. Pa, to je

glupo. Zoran \in|i} je bio samo dve godine na vlasti, a mi smo svi
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miru, ne obra}aj mi se. Ali, vrlo sli~no se pona{am i kad govori ta

takozvana moja opozicija, na{a opozicija, kojoj sam pomogao da to

bude, da postane opozicija u parlamentu. Mislim, ja sam te doveo tu

ali i s tobom sam u sva|i, jer ho}u rezultate, {to lepo re~e Karla del

Ponte. Mislim, ne zanima me kako }e{, nadmudri ih. Jesi iza{ao na

izbore, rekao si da mo`e{, pa sad izvoli, uradi. Ako ne mo`e{, nemoj

molim te da me smara{, skloni se odatle. Posle ovih lokalnih izbora

glavno pitanje je ho}e li Boris Tadi} u koaliciju sa Tomom Nikoli}em i

radikalima bez zar|ale ka{ike. Stvarno ne znam {ta tu ima toliko da

se pitamo, kao da odgovor ne znamo ve} unapred. ^ovek je u{ao u

koaliciju pre koliko meseci sa Milo{evi}evim najvrednijim u~enikom.

Demokratska stranka je napravila vladu u kojoj su ministri Ivica,

Mrka, Krka i ekipa, a mi se sad pitamo da li on ho}e ili ne}e sa Tomom

Nikoli}em. Ne bi me ~udilo, kad se Mira Markovi} vrati u zemlju, da

Boris Tadi} i sa njom napravi neku koaliciju, {to da ne? Kad smo ve}

kod realnosti, ju~e ~itam da se od sad iz Pri{tine mo`e direktno leteti

za Njujork i meni je to super vest. [ta nije ta~no u tome da je Kosovo

ju`ni sused Srbije? Taj kosovski zavet ima da se ve~no prenosi sa

kolena na koleno, to sad oni ho}e. Ono {to predsednik ne zna, a ja bih

voleo da ga obavestim: ovde i sada stasavaju neke totalno nove

generacije koje bi u Pri{tinu da idu ne u rat, nego na koncert, na

poslediplomske studije. On ne zna da na tom istom Kosovu `ivi

onoliko stotina hiljada isto mladih ljudi koji, kako da ka`em, nisu

obave{teni o tome da im je u stvari on predsednik i ja verujem da je

njima dosta sme{no kad od srpskih zvani~nika ~uju "na{a srpska

pokrajina", pa "na{e Kosovo", pa... ^ije, bre, va{e? O ~emu vi pri~ate?

Gde ste vi? I sad, kona~no }emo, evo, dobiti taj beli {engen, to je super

vest, pogotovo za onu tre}inu stanovni{tva {to ho}e da napusti

zemlju. Mislim da je cela ta pri~a prenapucana, kao {to je bilo sa

Fiatom pred izbore. Dobijanje belog {engena sada je jo{ jedan znak da

Demokratska stranka u stvari vodi proevropsku politiku i nama to sad

treba da bude jasno, sada ili nikad. Ali, tu se radi o ne~emu drugom, o

~emu je govorio Vladimir Gligorov - vize su va`ne zbog zaposlenja, ne

zbog putovanja, i to je ta~no. Za{to ja ne bih iskoristio neku letnju

pauzu da radim neki sezonski posao koji je bolje pla}en u Parizu nego

u Beogradu?

Sofija: Ima{ 40%, pa kako neko ne ka`e - daj, bre, da ovo izguramo do

kraja, makar pali na 2%, ali kroz pet godina }e ljudi shvatiti da smo mi

uradili stra{no dobru stvar, pa }emo opet imati 40%. Ta pri~a da se

{iroka podr{ka mo`e zadr`ati samo muljanjem u prazno... Pogledajte

insistira na tome da, recimo, razlikujemo Tomine radikale od ovih

drugih radikala. Dobro, jedno su kao karikaturalni radikali koji

bacaju kletve, a ovi su se sad okupali. Ko se okupao? To je neprirodan

proces koji se vrlo agresivno forsira i dovodi do toga da su naprednjaci

potpuno legitimna stranka i da ve} slu{amo neke pri~e o

dvopartijskom sistemu, a mi mo`emo da biramo izme|u onih koji se

malo vi{e kupaju i onih koji se malo manje kupaju, ali to je otprilike

to. Nisu to normalna desnica i levica, znate, to {to je kod nas normalna

desnica, to je u Evropi ilegala. Kad u Politici pro~itate naslov Desnica

pobedila u evropskom parlamentu‚ mo`ete da pomislite da je to

otprilike ekvivalent onoga {to mi ovde zovemo desnicom. Pa, ne, dame

i gospodo, nije ba{ tako, to nema veze sa tim. Nisu to ljudi koji su

u~estovali u najstra{nijim zlo~inima protiv svog i svih susednih

naroda. Tako da je to mo`da jedna od najopasnijih stvari koja se sada

radi i nemojte mi re}i da se to ne radi svesno. 

Drugo, bio je onaj izve{taj Helsin{kog odbora, analiza ~itanki za VII i

VIII razred osnovne {kole. Neki zaklju~ak je na kraju - okej, nema

eksplicitnog sadr`aja koji poziva na antisemitizam, ekstremni

nacionalizam, ali sve je dato iz tog diskursa, tako su postavljena

pitanja. A mi{ljenje Saveta Evrope je upravo da treba da se potrudite

da to ne radite. Zna~i, ne mo`e neko da ka`e "ubij, ubij [iptara", ali

na~in na koji je prikazana nacionalna istorija u, recimo, ud`beniku za

VII razred - od modela ratnika do polo`aja ̀ ene u dru{tvu, dominantne

nacionalne pripadnosti i dominantne religije - vodi samo u jednom

pravcu. A pri~amo o zemlji gde ne bi trebalo da se te`i tome, nego gde

bi trebalo da bude apsolutno nulti stepen tolerancije za te stvari,

makar za ovu generaciju. To vam je kao u Ratovima zvezda, imamo

svetlu i tamnu stranu, tamna strana je lak{a. Navodno je mnogo lak{e,

a i br`e, razbiti ne{to nego sastavljati neke krhke deli}e. Ka`em,

svugde je tako, ali ovde je problem {to vam sistem odma`e, institucije.

Sad ve} vi{e nije ni kul, recimo, boriti se za `enska prava. @enska

prava? Pa o tome pri~aju samo neke budale iz nevladinih organizacija,

kakva `enska prava! 

Milo{: 

Uop{te vi{e ne slu{am {ta pri~a Boris Tadi}, odlu~io sam da smo nas

dvojica, potpuno privatno, u sva|i i da mene apsolutno ne zanima {ta

on ima da mi ka`e zato {to me tretira kao idiota. Zna~i, ne

dozvoljavam da od mene pravi{ idiota. S druge strane, dosadan si, ne

govori{ ni{ta zanimljivo, niti bilo {ta va`no i ostavi me, molim te, na
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drugo od onoga {to je obe}ao, jo{ je jadnije da te taj isti ubedi da tvoj

`ivot zavisi od njega. To mo`e samo da me nervira, i onda prestanem

da gledam televiziju i pratim sve to, imam neki svoj svet i mogu u

njemu da `ivim, ali bih volela da mogu da pomognem ovoj zemlji

makar malo. Mislim, ja bih volela‚ ali ona mi ne da. I znam puno ljudi

koji bi hteli ovoj zemlji da pomognu, ali ona jednostavno to odbija. Na

kraju krajeva, povodom pri~e o generacijama koje dolaze, mislim da bi

i omladina politi~kih stranaka trebalo da se vrlo dobro zamisle i da

upravo razmi{ljaju o tome da je njihova du`nost da budu bolji od

svojih lidera. Ve}ina politi~kih stranaka u Srbiji je autoritarna, {to

zna~i da takve stranke ne mogu da stvore demokratsko dru{tvo, zato

mislim da bi neka revolucija unutar politi~kih stranaka bila jako

korisna, a na kraju krajeva, ne znam ni za{to bi moja generacija

nekom bila pretnja ili opasnost? Mislim da je to opet jedna vrsta

gluposti i da }emo mi biti bolji ako smo podanici. Ako smo podanici,

mo`emo ili da pobegnemo odavde ili da propadnemo u potpunosti, a

da sa nama propadne i ova zemlja. 

Stevan: 

Znali smo mi da ne}emo i}i napred, a oko nas samo cve}e i prole}e,

znali smo da }e da bude jako te{ko, ali smo znali da }e zaista da se ide,

da }e neko da vu~e i da }e svaki rad u tom sistemu zaista da donosi

rezultate. To nije bila la`, zaista se jeste i{lo napred, a Zoran \in|i}

sâm prvi je govorio o tome da to nije lak put. Re~ reforma se sada jako

retko koristi. Pretpostavljam ovi na vlasti misle da to pla{i ljude,

znate, vi ne smete da ka`ete nekome u lice da je lenj ili da je problem

{to mnogo spava a malo radi, to nisu popularne stvari, to nisu stvari

koje donose pobedu na izborima. Zoran \in|i} je izme|u ostalog bar

15 puta rekao kako }e sigurno da izgubi slede}e izbore, kako prosto ne

postoji {ansa sa toliko nepopularnih poteza da dobije slede}e izbore.

Ali, ne mora to da bude nu`no konkretno Zoran \in|i}, njega stalno

pominjemo jer je jedini simbol promena koje smo `eleli da napravimo.

Puno ljudi ka`e da pravimo idola od Zorana \in|i}a. Pazite, Zoran

\in|i} je prvi, {to se ti~e modela komunikacije sa ljudima, uveo jedan

potpuno neformalan odnos sa velikom dozom humora, a humor

uni{tava autoritativnost. Uveo je kona~no neku normalizacija posle

one stravi~ne forme zvani~nosti iza ~ega se krilo trista zala kao u

vreme Milo{evi}a. Pa, pogledajte Ko{tunicu, on druga~ije ne zna da

pri~a. Tako da su te la`ne, to je konstrukcija, oni iz svoje

perspektive,iz svog modela, iz svog svetonazora optu`uju nas, za

ministre, oni su svi u opoziciji, ja njih zovem ministri u opoziciji.

Onda svaki od njih, Obradovi} na primer, iza|e i ka`e - ministarstvo

obrazovanja treba, ministarstvo obrazovanja bi volelo, ministarstvo

obrazovanja bi `elelo... Pa, ne mo`e{ ti ni da voli{, ni da `eli{, ni da

treba, ja mogu da `elim, da volim i da treba, a ti mora{ da radi{. I ka`e{

- ja }u da uradim to i to, do tada i tada. I ja te uhvatim za re~ i ka`em

na slede}im izborima - slu{aj, Obradovi}u, ti to nisi uradio, hajde }ao,

i onda mu i njegov {ef ka`e isto. Ali mi imamo predsednika ~ija je

~uvena sintagma "ja `elim da verujem". Hajde, neka mi neko objasni

{ta to zna~i. Mislim da je bila u pitanju neka dodela nagrada ili

stipendija Fonda Dr Zoran \in|i}, gde je Tadi} odr`ao govor. Ja sam se

zaista skoncentrisala i poku{ala da razumem {ta je on hteo da ka`e,

on je pri~ao jedno dva minuta sigurno, ali apsolutno ni{ta nije rekao.

Razumem da je politika izme|u ostalog diplomatska ve{tina i ako

ne{to ne}ete da ka`ete do kraja, jer nije izvesno, vi govorite uop{teno.

Ja to razumem, ali ne radi on to, on ne uop{tava‚ on je prazan. To je

~ovek sa ogromnim autoritetom u ovoj zemlji po svim istra`ivanjima,

ako su ta istra`ivanja ta~na, ali i sa ogromnom koli~inom vlasti. I ako

on ne zna {ta ho}e, a ja zaista imam takav utisak, onda smo ba{ u

velikom problemu. I mislim da je stra{no opasna tendencija ovog

dru{tva da se poistove}uje sa politi~kom elitom i da vi{e nema

potrebu da ka`e - ma ~ekaj, {ta lupa{, pa stvarno lupeta{, pa ja mogu

da na|em tri ~oveka od 25 godina koji }e kvalitetnije sro~iti {ta je u

ovom trenutku dr`avni interes ove zemlje. Na kraju krajeva, kad

slu{am ta nesuvisla obrazlo`enja, recimo o nesvrstanima, pa mislim,

nemoj da me zeza{, ~ove~e, kakvi nesvrstani, o ~emu pri~a{, pa na

~emu si dobio izbore? Ni{ta ne radi{, ne mrda{, sedi{, a kada do|e ovaj

da baci bombu, ti ide{ s njim da se rukuje{. Pa, nije to predsednik... 

Na kraju se dolazi do te u`asne dileme da li uop{te da izlazi{ na izbore

ili ne, zato {to su sve obesmislili. Glasanje na izborima je poslednja

brana tvoje slobode kao ~oveka. Ja se se}am koliko sam se radovala, ja

sam na prvim izborima glasala za Borisa Tadi}a, dobila sam pravo

glasa u avgustu i onda sam u septembru glasala za njega. A onda, prvo

se ose}a{ stra{no jadno kad ukapira{ da je taj ~ovek uradio sve

suprotno od onoga {to si od njega o~ekivala ili o~ekivao, ono sa

Ko{tunicom i te pri~e oko Kosova itd. Prvo se ose}a{ jadno i ose}a{

potrebu da ga kazni{, onda na slede}im izborima ne glasa{ za njega,

ali to ne vredi. Sve {to se ti~e dr`ave je potpuno besmisleno, ali mislim

da je poslednja stvar koju treba da pomislimo je da je na{ `ivot

besmislen. Koliko je jadno da te neko izneveri, uradi ne{to potpuno
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sve mogu}nosti, imali smo i svo vreme ovog sveta, ali smo ga ve} dosta

potro{ili. Zna~i, mi mo`emo tu na{u zemljicu da sredimo i da budemo

nekako zadovoljni sobom. Ne moramo da budemo veliki da bismo bili

sre}ni. Ja bih bila sre}na i kad bih videla da se grade putevi, a da se

niko u njih ne ugra|uje. Eto, ja sam i pored svega optimista i ka`em da

ne smemo kapitulirati, stvarno ne smemo, jer }emo biti jadni sami

pred sobom. 

Stevan: 

Veliki problem je to {to na Zapadu nisu vi{e naro~ito zainteresovani

za ovo podru~je i {to oni prihvataju na{e la`i i njima je to okej. Do|e

Hilari Klinton i ka`e - {to se mene ti~e, Srbija sara|uje sa Hagom. To

je ultimativni argument, stvarno je sme{no da posle toga ka`ete - ali,

ne sara|ujemo. Svima nama je super {to }e da do|e beli {engen, a

znate {ta je ~udno? [to se niko ne ose}a tako. Mislim da je kao i kod

ve}ine stvari u pitanju kvalitet samog procesa, sam proces je ponekad

bitniji od krajnjeg rezultata. Da, naravno, beskrajno je va`an rezultat

i za po~etak je najva`nije to da stvarno budemo stavljeni na tu belu

listu, ali mislim da proces koji je doveo do toga nije proces koji }e da

osvesti one razloge zbog kojih mi nismo ve} sada na beloj {engen listi.

Mislim da je to zauvek ispu{tena prilika i zbog toga sam tu`an, jer

mislim da mi ne}emo ponovo imati takvu priliku, sve je sada stavljeno

u sistem {tapa i {argarepe, {to }e nas naterati da se preispitamo i da

vidimo {ta se to zapravo de{avalo. A pla{im se da su to neke stvari

koje, istina, ne moramo sad da otvaramo i da se bavimo njima, ali }e

da ostanu na teret nekim budu}im generacijama. Ovo stvarno nije

prazna pri~a. Pogledajte ^ita~a, i knjigu i film Stivena Doldrija.

Mislim da je jako lepo prikazan put koji prelazi glavni junak od nulte

ta~ke do nekog stepena razumevanja onoga {to se de{avalo u vreme

nacizma. Sli~no je kod nas povodom ovog prelaznog sporazuma, kao,

Holandija ne da. To je i u na{em interesu koliko je u interesu

Holandije. 

Mislim, vrlo je te{ko pri~ati o takvim stvarima, jer mo`da je u na{em

interesu da se sporazum odmah odmrzne i mo`da je ovo sve stvarno

prazna pri~a {to ja mlatim ovde, ali prosto nisam siguran. A ve} ta

sumnja koju imamo je dovoljno opasna i dovoljno su krupne stvari u

pitanju, da zastanemo i da se zapitamo zbog ~ega je zaista tako.

ne{to {to zapravo oni rade. To mo`ete da radite sa Milo{evi}em,

mo`ete da radite sa [e{eljem, mo`ete da radite sa Ko{tunicom, ali ne

mo`ete da radite sa \in|i}em, jer kroz to konstantno pominjanje

\in|i}a pominje se ideja liberalne demokratije u naj{irem smislu re~i,

a \in|i} je bio njen nosilac. 

Mislim da apsolutno ne postoji opasnost da se ovde formira kult

Zorana \in|i}a i ne verujem da je bilo koji zlo~in po~injen u ime

Zorana \in|i}a. Latinka Perovi} recimo stalno pominje - da `ivimo

oko 1800. godine, krajem 19. veka, mi bismo onda pominjali Milana

Piro}anca i kneza Mihaila. Znate, Kemal pa{a Ataturk je bio nosilac

ideje koja je Tursku prevela iz srednjovekovnog feudalnog u`asa u

jednu skoro evropsku zemlju. I vi imate tu paradoksalnu situaciju da

se premijer Erdogan, koji je u stvari islamista, jako slabo skriva iza

ideja sekularizma i demokratije. Njegove }erke studiraju u Americi

zato {to tamo smeju da nose fered`e. Zna~i, nije pitanje fered`a,

pitanje je za{tita osnovnih principa sekularnog dru{tva. Posebno sam

osetljiv kad se Turska pomene, jer je tamo sprovedena jedna od

najtemeljnijih reformi. Uvek mo`ete da ka`ete - ej, ljudi, ali ako je u

Turskoj, koja je bila toliko zaostala u svakom smislu da uop{te ne

zna{ kako je funkcionisala, ako je tu jedan ~ovek uspeo da napravi

toliko su{tinsku reformu, pa za{to to kod nas ne ide? Mo`ete misliti

kako je izgledalo recimo staviti `ene u parlament u to vreme. Ili, ako

mi neko ka`e da ljudi nisu jednostavno bolje `iveli zbog svega {to je

on uradio, hajde, otvoren sam za predlog, voleo bih da ~ujem za bolje

re{enje.

Sofija: 

Vi nekako ose}ate koliko mo`ete i da pretr~ite i da preplivate i koliko

vama treba da biste se ose}ali kao ~ovek. I ja se zaista ne ose}am kao

~ovek u tom smislu da ne mogu da napravim neki plan i da ne{to

ostvarim. Nije da ja nisam za bolje, ja imam ose}aj da jesam, a mislim

da je moj ose}aj mnogo va`niji nego onog ko mi pru`a koliko sam ja

zaslu`ila. Ja ne tra`im to pokroviteljstvo, ne tra`im ni pare, ni posao,

ni{ta, samo nemoj da me mu~i{, nemoj da mi ote`ava{ `ivot. Vi ovu

zemlju mo`ete da pre|ete za pet sati od Subotice do administrativne

granice, nije ovo Kina, ovo je jedna kutijica u kojoj mo`e da se u{u{ka.

Kao kad sredite stan pa znate gde {ta stoji i obri{ete pra{inu pa

sednete, udahnete punim plu}ima i ka`ete - jao, {to mi je lepo u mom

stanu! Mislim da to mo`e da se uradi sa ovom dr`avom, jer je toliko

mala i na dobrom geografskom i svakom drugom polo`aju. Mi imamo
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stranka ne se}a, po{to ga se njegovi samoproklamovani naslednici ne

se}aju, evo, ja sam izdvojio kratko neke citate podse}anje na to {ta je

govorio Zoran \in|i}, ubijeni premijer neke druga~ije Srbije. On ka`e:

"Ne mo`emo da ka`emo samo: radnici su du`ni da proizvode

automobile po evropskim standardima, a politi~ari mogu da budu po

afroazijskim standardima. Bolje nam je da imamo jedan realisti~an

ustavni okvir koji mo`e da reguli{e realnost u kojoj se nalazimo, nego

da imamo skup lepih ideja, principijelnih stavova, dobrih vizija koje

}e ostati jedna od karika neuspe{ne ustavne istorije u proteklih sto

godina. Ne mo`e da se promeni Srbija, a da mi ostanemo nepro-

menjeni. Da bi se promenila Srbija svako od nas mora da se promeni u

pristupu problemima, u svom mentalitetu, u svojim radnim navi-

kama, jer Srbija, to je zbir svih nas." Do skoro je jedan od poslanika

Demokratske stranke, ina~e biv{i Otpora{, u skup{tinu uvek sa sobom

nosio laptop na kome je zalepljena slika Zorana \in|i}a i onaj slogan

"sledimo viziju". E, ja mislim da Demokratska stranka treba da

prepravi i taj slogan i samo druga~ije da akcentuje tu prvu re~, to

treba da zvu~i "slèdimo viziju", jer oni to zapravo i rade. Oni jednu po

jednu viziju Srbije za koju je taj isti Zoran \in|i} dao svoj `ivot

stavljaju pod led, oni to ne sprovode, oni to lede. Sve }e te ideje tako

pod tim ledom, izgleda da ~ekaju neka bolja vremena kad njih takvih,

a bogami i nas ovakvih, vi{e ne bude. I {ta nas ~eka najesen? To je

pitanje. Ja se nadam nekom ozbiljnom otporu ovoj gluposti i

ozbiljnom protestu protiv gluposti. Ili to, ili da lepo svi na rever

stavimo bed` na kojem pi{e "ja sam budala jer sam se predao, jer sam

im dozvolio".

(The White Stripes - Seven Nation Army) 

Svetlana Luki}: 

Slu{ali ste Sofiju, Milo{a i Stevana. Oni su birali i muziku koju ste ~uli.

A na kraju dana{njeg Pe{~anika govori Petar Lukovi}.

Petar Lukovi}: 

Nemam ba{ nekog uverenja da }emo na kraju ~uti konkretno da je taj

i taj novinar osu|en od strane toga i toga. Me|utim, od svega toga

postoji kolateralna korist, a to je sama ~injenica da je ta tema ponovo

u fokusu. Ljudi hteli ne hteli moraju da se prise}aju kako je to

izgledalo sedam, osam, devet sati gledati dnevnik, dnevnikov

dodatak, dete dnevnikovog dodatka, unuku dnevnikovog dodatka do

Milo{: 

[ta, kao, Zoran, {ta u vezi sa njim? Evo, na primer, {ta u vezi sa

Zoranom: ~itao sam u novinama da Ljubi{a Buha, a svi znamo ko je on,

po~inje da gradi puteve po Srbiji. ^ak sam ~uo, ne znam da li je ta~no,

mo`da nisam dobro shvatio, da ho}e ne{to i da pokloni tu oko

Koridora 10, gde put treba da pro|e. On je ponovo otvorio firmu koja

se isto zove, Defence road. Druga stvar, Milorad Bracanovi} je na

sopstveni zahtev pu{ten pre vremena na slobodu, a Nata Mesarovi},

onda sudija na su|enju Zoranovim ubicama, a danas vr{ilac du`nosti

predsednice Vrhovnog suda, ka`e da sudije koje su Bracanovi}a

pustile na slobodu ne}e biti razre{ene i da je ta odluka kona~na.

Me|utim, ona ka`e jo{ ne{to - da postupka za utvr|ivanje politi~ke

pozadine ubistva nije bilo, jer je sud bio vezan optu`nicom

Specijalnog tu`ila{tva. Nismo mogli tokom su|enja da sprovodimo

istragu za krivi~no delo koje se nikome ne stavlja na teret. Za{to to

nikome nije stavljeno na teret, ka`e Nata Mesarovi}, to nije pitanje za

mene nego za nekog drugog. Ja sad odmah znam ko je taj neko drugi

koji }e da nam odgovori na ova pitanja i evo, podse}am na samo jedan

deo zavr{ne re~i advokata Sr|e Popovi}a u tom procesu. Ka`e: "Sud je

odbio da izvede dokaze na ~injenice takozvane politi~ke pozadine sa

obrazlo`enjem da je ve} ranije saslu{ao veliki broj svedoka iz javnog i

politi~kog `ivota Srbije, upravo na okolnosti sa kojih politi~kih

pozicija se delovalo na JSO. Sam sud je rekao na osnovu svedo~enja

Du{ana Mihajlovi}a, Vladimira Popovi}a, ^edomira Jovanovi}a,

Gorana Petrovi}a, Zorana Janju{evi}a: 'Smatramo da su politi~ki

motivi i politi~ka pozadina delovanja ove kriminalne grupe za sada

dovoljno rasvetljeni.'". Sudsko ve}e kojem je predsedavala ta ista Nata

Mesarovi}, koja je zbog toga avanzovala u slu`bi, odbilo je, to svi

znamo, da pozove glavne svedoke, Ko{tunicu, Jo~i}a, Bulatovi}a,

Tijani}a. Opet imamo taj trend da politi~ka pozadina nije va`na, pusti

sad to, {ta se vi vi{e pitate o tome, ~ovek je ubijen, {ta ho}ete vi{e s

tim... Mislim, sve dok o tome }utimo, pre}utno se sla`emo da je

kontrarevolucija izvedena 12. marta uspela, mi joj dajemo legitimitet.

Ono {to je najtu`nije, sad }e onaj koji je poru~ivao da kad vidimo

Zorana \in|i}a da mu ka`emo da je i Tito pred smrt imao problema sa

nogom, e, sad }e on da u|e u topli pomiriteljski zagrljaj formalnog

naslednika Zorana \in|i}a. 

Ne}u da mislim na to {to je vrlo realno i mogu}e, da }e taj isti ~ovek,

kad Borisu Tadi}u prestane mandat, da bude na{ novi predsednik. Ja

ne `elim da se ime Zoran \in|i} zaboravi i, po{to ga se njegova
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. ~etiri ujutru. Ti dnevnici su trajali du`e nego {to je Titanik tonuo. Ali,

to su bile toliko stra{ne stvari bile ve} u onom trenutku kad se to

de{avalo da je gomila ljudi bila u to vreme konsternirana ~injenicom

da se to pojavljivalo na televiziji. Zna{, kad se pojavi u dnevniku RTS-

a Rada \oki}, dopisnica iz Sarajeva, koja ka`e da ~udovi{ni

Muslimani Srbe bacaju u kaveze sa lavovima, a da celom operacijom

rukovodi Davorin Popovi} iz Indeksa - tu zastaje i dah i pamet, zastaje

sve i onda ka`e{ sebi - pa, ~ekaj, koja je to gornja granica ludila u ratu,

u propagandi, u ljubavi prema naciji, ljubavi prema srpstvu, ljubavi

prema Radovanu Karad`i}u? ^ega smo se sve naslu{ali, {ta smo sve

videli, od no{enja lobanja, mo{tiju, do ~uvenih izjava... Se}am se dan-

danas, zna{, Krste Bjeli}a na televiziji koji me|u nekim nesre}nim

izbeglicama koje su ostale bez i~ega uhvati neku babu i pita - majko,

je l' bilo klanja? Pa se se}am onog legendarnog priloga iz Banjaluke

koji je radio neki Vlada Slijep~evi}, o onom oklopnom vozu, se}a{ se,

iz Krajine kome nisu trebale ~ak ni {ine, jebote, zna~i, voz je ne znam

kako i{ao, svetosavskim nebom je i{ao. Dakle, oklopni voz kome ne

trebaju {ine i oni kao tajno {u{kaju, ne}e glasno da ka`u, oni imaju

atomsku bombu, hidrogensku bombu, to je neka vrsta nepoznatog

srpskog goriva koje se uta~e u njega ili se usisava, isisava, {ta ve}.

Gleda{ sve to i po~ne{ da se smeje{, a ljudi oko tebe mrtvi ozbiljni,

ka`u - pa, jeba}emo im majku, vidi{, sad imamo i voz. To je bilo

neverovatno vreme. U Glasu javnosti 1993. godine pojavi se pri~a da je

neki Srbin gore na Palama, gde }e nego na Palama, de{ifrovao tajnu

koja ve} 21 vek mu~i civilizaciju, a to je perpetuum mobile. Dakle,

imamo perpetuum mobile i proizvodnja po~inje na Palama i oni ka`u

- ma, ko vas jebe sve i va{u naftu, na{i tenkovi }e sad perpetuum

mobile. Odu{evljene pri~e, pa pisma raspolo`enih sna{a i koje ka`u -

jao, znala sam, godinama sam sanjala da neki Srbin na|e perpetuum

mobile. Ako tebi sad to izgleda kao razulareni, mahniti vic - ne, u to je

verovao ogroman broj ljudi. [to su bile ve}e la`i, vi{e se verovalo, ljudi

nisu verovali u malu la`. I to je su{tina rata koji je bio kod nas, koju su

novinari, ti o kojima govorimo, provalili. Dakle, sitna la` ne prolazi,

ali velika la` prolazi fenomenalno. A za{to prolazi? Zato {to ~ovek

ka`e - pa, ne bi toliko valjda lagali, ovo je toliko stra{no da ne mo`e to

niko da sla`e. 

Medijska scena u Srbiji, kad uzme{ Ve~ernje novosti, Politiku,

Politiku ekspres, Televiziju Beograd, Televiziju Novi Sad, to je bilo

irealno. Novosti su 93. ili 94. godine uzele sliku Uro{a Predi}a, dete

koje pla~e na grobu, stavili je na naslovnu i napisale potresnu pri~u o

nekom de~aku koji je ostao bez roditelja, koga su ubile usta{e, tu`ni

de~ak je do{ao na grob i tu pla~e. Mislim, slika Uro{a Predi}a, aman!

Misli{ da je neko od ~italaca Ve~ernjih novosti primetio da je u pitanju

Uro{ Predi}? Who the fuck is Uro{ Predi}? Niti znaju Uro{a Predi}a,

niti znaju sliku, pojma nemaju, vide da je to super, savr{eno. Pazi, to

nekom da pri~a{ danas, to stvarno izgleda kao Monti Pajton na srpski

na~in, ali to je period koji smo mi pre`iveli. Tamo 91-92. godine, kad

smo gledali dnevnik 7-8 sati i nikog nismo zaklali posle tog dnevnika,

govorili smo sami sebi - super sam, nisam obukao uniformu JNA, ili

nisam stavio ~etni~ku {ubaru, nisam nikog zaklao, fenomenalno,

uspeo sam da pre`ivim jo{ jedan dan. Danas kad govorim o ratnim

zlo~incima, ja ne govorim samo o bukvalnom pozivu da se kolje i

ubija, ve} o jednom fenomenalnom, apsolutno kreativnom stvaranju

atmosfere straha i mr`nje. Svakog dana sam dodavao po jedan sloj,

kao kad rascepi{ neku planinu pa vidi{ one slojeve onako od pre

hiljadu godina. Tako smo u to vreme svaki dan imali jedan sloj ludila,

pa novi sloj mr`nje, pa onda do|e Milijana Baleti} sa crnogorskog

rati{ta, pornografija u krvi, utegnuta, sise, Crnogorci neobrijani,

oznojani, ga|aju Dubrovnik, neki brodovi, ljuljaju neko tele... Mislim,

orgije. Pa, u Novom Sadu emisija koju vodi Marko Kekovi}, pa

Spomenka Jovi}, pa Komrakov... Je l' se se}ate vi svih tih ljudi koji su

pro{li? Govorim samo o televiziji, da ne govorim o novinama. To su

bile najstra{nije, najluda~kije, najgore pri~e koje je Evropa zapamtila

verovatno u poslednjih 50 godina. I to je danas sve zakopano, a ti isti

ljudi koji su to radili ili su danas u penziji ili su, kako da ti ka`em, jo{

uvek na tim funkcijama, ili su u Politici ili su u Novostima ili po nekim

medijima. Milijana Baleti} pobe|uje u emisiji Piramida glasovima

gledalaca, pi{e ne znam da li u Pravdi ili Kuriru. Slobodan Jovanovi},

glavni urednik Politike ekspres, ~ovek koji je postao sinonim za tu

vrstu novinarstva 90-ih godina, evo sad pi{e u nekom tabloidu, da li se

zove Grom, ne znam. Mila [tula svake nedelje na TV Ko{avi. Mislim,

oni su svi tu me|u nama, i po njima mi smo ti koji treba da se stidimo

jer podse}amo na to {ta su radili, ponovo unosimo raskole, ba{ sad kad

ulazimo u Evropu. Uvek ~ujemo to "ali ba{ u ovom trenutku", pa, nikad

nije trenutak ni za {ta. Mislim da je sama inicijativa tu`ila{tva za

pohvalu, moram da ka`em, to je jedan politi~ki hrabar potez u

dana{nje vreme, makar od njega ne bilo ni{ta. Apsolutno je super kad

~ujem da se neko usrao od straha zbog toga, divno mi je kad ~ujem da

pola UNS-a `ivi u strahu.

Petar

Lukovi}



Petar

Lukovi}
392

19
.0

6
.0

9
. Je l' se se}ate kad je Filaret vadio lobanju pa pokazivao, kako su svi bili

u`asnuti, pa koliko je dobrovoljaca krenulo vo|eno slikom iz

prethodnog televizijskog dnevnika? Ti si u svojoj emisiji imala stotine

takvih pri~a. Je l' se se}ate Beograda kad su bili dobrovoljci Vojislava

[e{elja na sve strane? Je l' se se}ate autobusa koji su odavde i{li za

Srebrenicu 11. jula 1995? Naravno da mogu da razumem da je to

nekome ko danas ima 18-19 godina, i ko je nacista i ko je fa{ista i ko

misli da je patriota, sve to simpati~no, super, to je Srbija, yes - mo`e

tako da misli, zato {to ne zna. Mislim, {ta ima{ u tom mozgu, jer ne

zna{ ni{ta {ta je bilo, jer nema{ pojma {ta je bilo. Ta propast se desila

u tim godinama, od 1991. do 1995, tih pet godina je uni{tilo sve ono {to

je postojalo i treba}e nam sad 30-40 godina da se izvu~emo iz tog

blata. A to blato vu~emo iz dana u dan. Kad ~itamo neke sajtove i

novine, Novu srpsku fa{isti~ku misao, neke nedeljnike, tabloide,

Pe~at i ostalo - to su sve danas, bre, potpuno isti argumenti kao i onda.

U ovim godinama ponovo ~itam iste stvari, sve ono {to su 90-ih godina

izgovorili Dobrica ]osi}, Radovan Karad`i}, Smilja Avramov i ne

znam, to je sve isto. Oni genocid, mi fenomenalni, ovi ubila~ki, mi

dostojanstveni, oni robovlasni~ki, mi slobodni, oni niski, mi visoki,

oni bez mozga, a mi - svako od nas Tesla. Jebote, pa okej, voli{, ali

zaustavi se, stani malo, stani! U koga imaju posle svega najvi{e

poverenja? U crkvu i u vojsku. Pa je l' ima ne{to tre}e? Stra{no bih

voleo da `ivim u nekoj zemlji u kojoj ka`u da imaju poverenja recimo

u univerzitet. Ne, nego u crkvu, a znamo dobro kakvih je skandala sve

bilo u crkvi. 

Da li postoji neki skandal koji se nije desio u vojsci? Od ubistva, kra|e,

plja~ke, opreme, prodaje, tendera, satelita... Mora{ da bude{ debil,

dupli debil, debil na kub, da ka`e{ da u te dve institucije ima{ najve}e

poverenje. Ako je stvarno tako, ajmo da zatvorimo radnju, da ka`emo

da dr`ava vi{e ne postoji. Istovremeno sa tom anketom ima{ anketu u

kojoj 1% gra|ana u Srbiji ima poverenje u premijera vlade - pazi, 1%.

Imaju}i ovoliki broj prijatelja, ja sam siguran da imam 2% u ovoj

zemlji, ti ima{ sigurno 2,5%. Jedan odsto poverenja, pa to zna~i - samo

tvoja familija, eventualno kom{iluk i mo`da poneki ministar. To su ta

na{a merila. 

Kad god se u~ini mali poku{aj da se ne{to ra{~isti sa pro{lo{}u, odmah

se javi bulumenta s druge strane. Ljiljana Smajlovi} Ugrica u Utisku

nedelje, pa u jednom tekstu, pa ju~e ili danas u Vremenu. Ona se ni ne

pona{a kao predsednica UNS-a, ona se pona{a kao majka za{titnica

svoje dece. Ona sa njima deli njihovu bol, njihov strah, njihovu tugu,

govori o tome kako je to sada potpuno besmislena stvar. Za{to je

besmislena, izvini? Po ~emu je novinar kao takav druk~iji od bilo kog

gra|anina ove zemlje? Ako bilo koji gra|anin ove zemlje u~ini

krivi~no delo, on ide pred sud i u zatvor, za{to to ne bi va`ilo za

novinara? Za{to za njih samo va`i sud profesije? [to bi rekao moj

kolega Andrej Nikolaidis koji je pisao tekst u e-Novinama, {ta bi to

zna~ilo, da ratnim zlo~incima sude samo njihova udru`enja? Recimo

udru`enje nezavisnih kolja~a da sudi svojim zlo~incima, ili udru`enje

snajperista Sveti Vid da sudi snajperistima? Kako profesija da sudi?

Napravio si krivi~no delo, izazvao si zlo~in, {ta sad profesija da ti ka`e

- nemoj slede}i put, da}emo ti opomenu, izbaci}emo te iz UNS-a, ili

{ta? Kakve veze profesija ima s tim? Neki mesar napravi zlo~in, a oni

ka`u - ne damo mesara da ide pred sud nego }e mesari Beograda

njemu da izreknu disciplinsku meru, ne mo`e da prodaje meso

slede}ih mesec dana zato {to je zaklao nekog? Mislim, nemoj da

novinare izdi`emo, novinari su apsolutno isto {to i bilo koja druga

profesija. Bolje da je Smajlovi}ka govorila o tome koga bi Udru`enje

trebalo da prima, koji bi profesionalni uzusi trebali da va`e za te ljude.

Ho}e ona da mi ka`e da su oni po{tovali sva ta pravila? Ho}e da ka`e

da su bili fantasti~ni profesionalci, da su samo izve{tavali {ta su

videli? Je l' videla Rada \oki} da su bacali Srbe lavovima? Zanimljivo

je da imamo Ljilju Smajlovi} kao perjanicu tog pokreta otpora

tu`ila{tvu. Onda se, naravno, me|u prvima javio Slobodan Antoni}, to

je principijelno, po njemu je {tampa slobodna da sve napi{e, sloboda

iznad svega. Dakle, ovaj ima pravo da izmi{lja, ima pravo da poziva,

ima sve pravo, samo ne sme da napi{e, po Antoni}u, "hajde da ubijemo

nekog". To niko nije rekao nikada, niko nije bio toliko lud da ka`e tako

ne{to, nego su napravili sve da drugi kolju u njihovo ime, nema

potrebe da oni prljaju ruke. 

Onda imamo Zoricu Tomi}, jednu od sestara Mojsilovi}, koja je danas

sociolog kulture ili kulturni sociolog, jebem ga, ne{to jeste. Napisala

u Blicu kratak tekst po imenu Bruka. Bruka se odnosi uop{te na ovu

ideju da se danas takvo pitanje pote`e i da se unose opet nemiri u

dru{tvo koje je pomireno deklaracijom o pomirenju, bla-bla-bla. Last

but not least je, naravno, Miroslav Lazanski, koji je poku{ao da bude

duhovit i rekao je, kao, ha-ha-ha. Miroslav Lazanski koji je u vreme

vukovarskih operacija savetovao da vojska ne ga|a Vukovar

artiljerijom nego da se napravi obru~ oko grada, pa da se ljudi

izgladne, da svi poumiru, da na|emo najhumaniji na~in, da ne ru{imo
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. nego da samo ljudi poumiru. 1991. godine grupa penzionera je negde

tamo kod rezervoara na Ko{utnjaku iz zasede zasko~ila dvojicu

stranaca, vezali ih za drvo i zvali miliciju da su ih oteli. Ispostavilo se

da su tu dvojicu stranaca danima pratili, jer su ovi prolazili kroz {umu

u Ko{utnjaku i ne{to bele`ili. Penzioneri, koji su ~itali sve mogu}e

novine, gledali televiziju, odmah su shvatili o ~emu se radi. To su

stranci koji su do{li da stave otrov u rezervoar i tako pobiju pola

Beograda, uklju~uju}i i te nesre}ne penzionere, i onda su se re{ili na

jedan vid oru`ane borbe, da pokokaju ove Amerikance. Do{la i milicija

i ispostavi se da su to ljudi iz dve ambasade koji su obele`avali stazu

za tradicionalni diplomatski kros koji se tu odr`avao svake godine.

Pazi, svako je video neprijatelja na svakom mestu, to je bilo to

dru{tvo. U Novostima se se}am i dan danas jedne rubrike iz '91.

godine, valjda, u naslovu je pisalo Zaklan sve{tenik, u podnaslovu je

pisalo da je sve{tenik te{ko ranjen, a na kraju te rubrike sve{tenik je

dao izjavu za Ve~ernje novosti. Misli{ da je neko primetio, urednik,

novinar, da je ne{to kontradiktorno, od mrtvog do `ivog, te{ko ranjen

u sredini, je l' bio neki problem oko toga? Ma jok, bre, stavi gore naslov

samo Zaklan sve{tenik, ko }e to dole da ~ita, a i ako ~ita, pa {ta, o`iveo.

Srbin, mo`e mu se. Kad bih ja sad skupio sto tih vesti i objavio u svetu

to bi bio bestseler, pitali bi - ~ekaj, jebote, je l' to stvarno objavljeno?

Pa, stvarno, i ljudi su verovali? Verovali. Pa, koja je to zemlja? Srbija,

brale, vrh, brate.

Te godine su oblikovale kulturni model i mozgovni model i model

ekonomije, model vlasti, model `ivota koji danas imamo, to je sve

produkt toga. Ljudi su do 1987. godine bili druk~iji, druk~ije su se

pona{ali u ovoj zemlji od ovih ljudi koji danas `ive ovde. Jednog }e

dana antropolozi to verovatno da utvrde, da je tih 4-5 godina bilo

potpuno {okantno u razvoju stanovni{tva ovde. To su kao neki

potpuno drugi ljudi, ~ak su i oni koje si znao nekako poludeli, u

me|uvremenu su dobili potpuno druge osobine. Kad vidi{ tu masu

koja }e sve da ti veruje - samo mu obe}aj, obe}aj mu ludilo, plja~ku,

nacionalni ponos, {iroke granice, Srbija do Be~a, jebote, pretnje,

bombardova}emo Rim, Srbija do Tokija. Ozbiljno, why not? [ta, do

Rusije samo skokne{, pa nije to neki veliki problem. Je l' se se}a{ da je

Milo{evi} predlagao konfederaciju sa Gr~kom, a to {to je izme|u nas

Makedonija, jebe{ Makedoniju. [ta je slede}i korak u tom ludilu,

udru`ivanje sa kojim zemljama? Sa Iranom? Za{to ne, konfederacija

na daljinu, mo`e, dopisni ~lan iranske federacije, mo`e i to. 

Zna{ za{to je taj period zna~ajan? Zato {to su mediji bili motor svega

toga, bez medija je to bilo apsolutno nemogu}e uraditi. Ne bi bilo

toliko mr`nje da nije bilo medija, ne bi toliko ljudi poginulo da nije

bilo medija. Kako je lako napraviti zlo, fantasti~no. To je ose}anje koje

sam svih godina imao. Ako njih desetak ne mo`e da spava danas, to mi

je veliko zadovoljstvo. Nemam nikakav na~in naslade prema tim

ljudima koje ne volim. Da li ih mrzim - da, da li im `elim zlo - da, da li

bih se radovao kad bi neko umro - da, radovao sam se kad je umro

Krste Bjeli}, mogu da ka`em, da. Nikog mi od tih skotova nije `ao. Taj

Krste Bjeli}, pa taj {ta je uradio u svojoj kratkoj karijeri, pa Gebels bi

mu se divio. Taj jezik koji su oni forsirali u to vreme, usta{e, drogirani,

crnoko{ulja{i, sve to je ostalo u jeziku, sva|i, mr`nji. Svako malo Vuk

Jeremi} ne{to popizdi na Hrvate, pa Vuk Jeremi} poludi na Bosance...

Mislim, dosadno mi je da ~itam Jeremi}eve pri~e - ne}emo pritiske

~ekaju}i presudu itd. Ne mogu to da ~itam. Ali stalno ima{ tu pri~u o

tom Kosovu i to je {amanska mantra u kojoj ima{ tri ludaka koji samo

vi~u "Kosovo, Kosovo!". Pa, gledaj, jebote, u kakvoj zemlji `ivimo.

Nikad nisam `iveo u ovako bezli~noj zemlji, izme|u vlasti i opozicije,

izuzimaju}i naravno LDP, ono ostalo ne zna{ ko je gori. Zamisli,

opozicija u kojoj su stari radikali, novi radikali i Velja Ili} i Ko{tunica,

a ovde ima{ Tadi}a, Jeremi}a, [utanovca, magnate - ludilo od dr`ave. 

Mislim, ova vlast povremeno jeste proevropska. Ovo obe}anje o belom

{engenu, mislim, stvarno mi se i beli i crni i {engen popeo na onu stvar,

veruj mi, {est godina slu{am \eli}a - evo, samo {to nismo, samo {to ga

nismo dobili, evo, sutra }emo... Izme|u \eli}a koji je jurio beli {engen i

Ljaji}a koji juri Mladi}a nikakve razlike nema, njih dvojica su kao bra}a

od iste matere, evo, samo {to nismo, evo, slede}eg meseca, nikad mu

nismo bili bli`e, evo, na dohvat smo ruke. Da li postoji neki na~in da se

~uje moja molba, li~na: nemoj, Ljaji}u, slede}a tri meseca ni{ta da ka`e{,

be`i, kad te molim, ne pominji Mladi}a. Kako ozbiljno da shvatim kad

Ljaji} mrtav ozbiljan ka`e - samo {to ga nismo uhvatili? Pa, jebo te bog,

hajde uhvati mene, uhvati bilo koga, nemoj me zajebavati! Pitaj \eli}a

kako je on uhvatio {engen, dogovorite se, imamo dva hvata~a u vladi,

dva baca~a‚ kao da imamo ameri~ki bejzbol, jebote. Mislim da gledaoci

masovno udaraju glavom u zid kad ga ~uju, evo, dao bih mu neke pare

samo da ne pri~a. Sad sam ne{to ~uo da Palma pri~a. Ne znam {ta pri~a,

ali {ta god da pri~a Palma, to mi izgleda luda~ki. Bio sam sad, prvi put

me neko pozvao, na nekom diplomatskom prijemu, posle sedam godina,

a prve tri osobe koje sam video kad sam ulazio, Vu~i}, posle toga Nikoli}

i razdrljeni Palma, mislim da je bio u potrazi za nekom hranom, ili je po
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. onom dvori{tu tra`io neku `ivotinju za zoolo{ki vrt. Dovoljno mi je bilo

njih trojicu da vidim, to su, dakle, sad proevropske snage.Onda sam

nekome rekao da se pona{aju kao da su prvi put ovde, a taj mi odgovor -

ma, jok bre, to dolazi stalno, starosedeoci, sve znaju, tu nema frke

nikakve.

Imam novi princip sad, sad ih ubijam zvukom. Kad se pojave na

televiziji, odmah isklju~ujem. Recimo, pro{le nedelje sam se zajebao

pa sam slu{ao {ta je govorio stariji Krkobabi}, i onda ka`em sebi - pa

~ekaj, Lukovi}u, jesi ti normalan, {ta slu{a{ to, gasi, bre. Mislim, {ta

me interesuje {ta ima Tadi} da ka`e, uop{te me ne interesuje.

Svejedno da li je bio u Valjevu na folklornoj ve~eri ili je bio u

Ujedinjenim nacijama. [to bi me interesovalo {ta }e da ka`e Slavica

\uki}-Dejanovi}, ali `ivot je ~udo, {to bi rekao Kusturica, pa kad ja

ne}u da ~ujem {ta ka`e Slavica \uki}-Dejanovi} onda mi neko dojavi.

Ka`e, danas je ona u skup{tini rekla da }e svojim autoritetom, koji je

ina~e ogroman i poznat po svetu, u~initi sve da \avolja varo{ postane

osmo ~udo sveta. Ne bi me za~udilo da Skup{tina Srbije donese zakon

kojim progla{ava da je to osmo svetsko ~udo. Ako mi proglasimo,

ta~ka i gotovo. ^ime se mi bavimo... 

Po{to nisam bio gost u emisiji jedno ~etiri-pet meseci, {ta je obele`ilo

to vreme? Masovna iskopavanja u Srbiji, neki put tra`i{ Dra`u, a

na|e{ mamuta, mislim, voleli bi ljudi da su tra`ili mamuta a na{li

Dra`u, ali jebiga, nismo takve sre}e. Nijedan dan bez Dra`e za

Ve~ernje novosti i Politiku. U Politici pro{le nedelje velika reporta`a,

~itava Ivanjica `ivi u strepnji koja je dublja od nade da }e biti

prona|en Dra`in grob, da }e njegovi ostaci biti preneti u njegovu

grobnicu u Ivanjici i da }e to postati neka turisti~ka meka, gde }e svi

~etnici ovog sveta dolaziti da se poklone kostima, ne mamutovim,

nego Dra`inim. To je njihova turisti~ka nada. Pa, je l' ima Ivanjica

ne{to drugo, pizda mu materina, sem Dra`e? Mislim da Vuk Dra{kovi}

ima puno razloga da likuje, zna{, kad se on pojavi na televiziji, kad on

ka`e - e, da nisu ubili Dra`u i da je Dra`a pobedio danas bismo bili

daleko u Evropskoj uniji. Zna~i, ubili smo Dra`u i time smo sasekli

svaku mogu}nost da ikad odemo u Evropsku uniju. Pazi, Dra`a, cela

ona biv{a Jugoslavija, obo`avali su ga svi. Odbijam uop{te mogu}nost

da sam pogre{no u~io istoriju. [ta je pri~a o zlo~inima, mo`e '45.

godina, ali 1990. godine ne. Tu vidi{ {izofrenost ove vlasti, ona }e

istovremeno da podr`i i Vuk~evi}a i tu`ioca i Ve~ernje novosti, kao {to

podr`ava, jednako voli i u`iva navodno i u Exitu i u Gu~i, i u Evropi i u

Kosovu, i u Iranu i u [vedskoj, mislim, i narodnjaci i rokenrol, to sve

mo`e, sve mo`e. Ko se danas se}a da je Vu~eli} bio direktor televizije

Novi Sad u njenom najgorem periodu? Ne, on je danas vlasnik Pe~ata,

marksista, pazi, marksista, on se slika sa cigarom, iza njega, ^e

Gevara ili Marks, on je levi~ar.

Ima{ crkvu, pa narodnjake, pa splavove, pa mobilne, pa d`ipove,

kladionice, pa SMS, pa okreni 888 i dobi}e{ pare... Mislim, samo konj

radi, ideja ovog dru{tva je da samo konji rade. I to ti je produkt tog

svega {to je bilo. Kad govorimo o tom ratu, njemu su u me|uvremenu

otpali neki to~kovi, ali on taljiga i dalje. Kad se jednog dana vrati

Republika Srpska Krajina, kad se jednog dana vrati na{a srpska Crna

Gora, pa mi kad budemo uzeli Kosovo... To je operisano od bilo kakve

vrste normalnog razgovora, to sve suza suzu sti`e, to je sve jad, ~emer,

kletva, tuga, bol, patetika do neba i natrag. To ih bol pro`dire svakog

sekunda kad pogledaju na mapu. Sve se bojim da je tako, sve se bojim

da su svi patriote, stvarno toliko brinu o tome, svi su odustali od

svojih poslova, svi `ive kao pustinjaci i pozdravljaju se - vidimo se

slede}e godine u Pri{tini, aha. To je vrsta nezapam}enog licemerja,

biti pre podne patriota, a po podne organizovani kriminalac ili

obratno, svejedno. Biti zagovornik evrointegracija do 10 ujutru, a od 11

do 12 jebe majku svima. Stvarno, mislim da je odli~na ideja koju sam

usvojio nedavno, uop{te vi{e ne razmi{ljam o budu}nosti, nijednog

sekunda poslednjih godinu dana nisam pomislio o nekoj ideji kako }e

Srbija izgledati za godinu-dve. Ne interesuje me, ni zemlja, ni narod,

ni gra|ani. Niko ne brine o meni, ne brinem ni ja ni o kome.

Ravnodu{no gledam autobuse koji se raspadaju, penzionere koji

kupuju Kurir i u`ivaju, taksiste na ~ijim tablama je postavljeno

hiljadu i pet stotina ikona, svi mogu}i radikali, svi mogu}i kolja~i. ̂ ak

sam postao ravnodu{an i na Mla|ana Dinki}a. Samoubistvo uvek

ostaje kao final solution. I onda poku{ava{ da ka`e{ sebi - pa, jebiga,

zajebava}emo se, mislim stvarno, pravi}emo fun od svog `ivota. 

Srbija postaje najbolje mesto za zajebanciju, ne znam drugu zemlju u

kojoj ne zna{ ko je gori, ne zna{ da li je gora vlast ili opozicija, da li su

gori iz jedne institucije ili iz konkurentske institucije, da li je gora

Zvezda ili Partizan, da li je gora narodna muzika od zabavne. Sve je od

goreg oca i crnje majke. Idi ulicom, pogledaj taj svet, neverovatan broj

ljudi koji izgledaju kao zombiji. To {to su glupi, to se podrazumeva. Ja

bih voleo da postavim kameru ispred biblioteke da vidim ko u|e, jebem

mu mater, dao bih mu Nobelovu nagradu - ej, majstore, svaka ti ~ast {to
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. si u{ao, nije va`no, uzmi Ljiljanu Habjanovi}-\urovi}, ali ti svaka ~ast,

~ak i Miru Markovi}, ali knjiga je knjiga. Hajde, po~e}emo od toga. Ako

je uspeo Toma Nikoli} da sazri za {est meseci, uspe}e{ i ti, nisi valjda

gluplji od Tome. Katastrofalno je, nema ni promaje, nema ni vetra, nema

ni~ega, stojimo u mestu, potpuno je isti dana{nji dan kao {to je bio

ju~era{nji, ni{ta se ne de{ava, ama ni{ta. I {to se desi, pro|e za dan-dva.

Ne postoji nikakav pokret, nikakva akcija, ni gerila, ni underground,

ni{ta ne postoji. Jo{ kad do|e jebeno fucking leto, tu sve staje, kao da nas

se~e ekvator, `ivota mi, kao da smo u nekim d`unglama i kad do|e leto

niko vi{e nema snage, svi padnu. Juni, jao, ko da izdr`i sad i juli, pa i

avgust... Nigde nikog ne mo`e{ da na|e{, svi na odmorima, probaj samo

da na|e{ majstora. Danas je trebalo da do|u majstori kod mene ku}i u

12 sati i, naravno, pro{lo je i 12 i 1 i pola 2, ja zovem tamo centralu - gde

su majstori, majstori ne mogu da do|u. Pa, dobro, ~ekaj, da ja nisam

zvao je l' bi se majstori mo`da javili da ka`u da ne}e do}i? Ne bi se javili.

Javi se posle dva sata neki majstor i ka`e - ja sam majstor, pitam ga je li

on onaj {to je trebalo da do|e, nije, ka`e, on je neki drugi. Rekoh - gde si

ti sad, pa ka`e - ja sam ispred va{e zgrade, pa rekoh - ja sam na poslu

sada. A njemu je ova `ena rekla da sam ceo dan kod ku}e. Mislim, rekao

sam joj da nisam kod ku}e, sve {to sam joj rekao ona je pogre{no

prenela. Izvinite, leto, vru}ina, imamo puno posla. Jebalo te leto i

vru}ina! Kad }e mi do}i majstor? Nemam pojma. 

Probaj danas da na|e{ nekoga da razgovara{ ne{to ozbiljno, ma kakvi,

vidi{ kakva je vru}ina, svi su nervozni. A svi gledaju turisti~ke

aran`mane, gde ima jeftinije, koja agencija, zna{, najve}a je briga da

li mo`emo da odemo ~arterom odavde, ne moramo da odemo u

usta{ku Hrvatsku da letimo iz Osijeka, {ta ako nas zakolju u Osijeku,

kako da po|emo u Tursku. Ovi tamo kolju u Turskoj, kolju u

Hrvatskoj, ko }e pre`iveti to? Sunce, more, Ruskinje, ribe, `urke - zar

nije `ivot beautiful?

Svetlana Luki}: 

Bio je ovo Petar Lukovi} i jo{ jedan Pe{~anik.
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TEGLA MEDA 

Dubravka Stojanovi}, istori~arka,

Aleksandar Baucal, psiholog,

retrospektiva devete sezone

2266..0066..22000099..
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Kakav u`asan dan, kao da nikada vi{e ne}emo videti sunce. Kraj je juna,

deca su zavr{ila {kolu, maturanti ovih dana pola`u prijemne ispite,

roditelji jo{ uvek rop}u zbog 300-400 evra koje su morali da izdvoje za

maturske ve~eri koje su pedagozi organizovali u Hajatu i sli~nim

hotelima, spremaju novac za studije u nadi da }e njihova deca `iveti u

zemlji u kojoj }e diploma biti va`na makar koliko i partijska knji`ica.

Iako se Beograd polako prazni, na legendarnom mostu Gazela su u`asne

gu`ve. Dolaze nam sportisti na Univerzijadu, pa su gradske vlasti

odlu~ile da zatvore po jednu traku autoputa, da gosti udobno putuju do

svog i Deltinog naselja Belvil. Bi}emo najbolji mogu}i doma}ini, pa {ta

ko{ta da ko{ta. Nevi|ene pare su pokradene tokom priprema za

Univerzijadu, a sada }e i nas i putnike koji prolaze autoputem s jednog

kraja evropskog kontinenta na drugi maltretirati nedeljama. I tako }e,

kad odu{evljeni gosti Univerzijade odu ku}i, biti zaboravljene sve

finansijske mahinacije i svi oni Romi koje je gradona~elnik negde sklonio

da nam ne ru`e grad. [ta je sa tim ljudima, gde su ih posakrivali, i za{to

su `icom ogradili romsko naselje u Bloku 67, valjda da ni ono ne kvari

sliku o na{oj lepoj zemlji i ne oslabi na{ me|unarodni polo`aj u borbi za

Kosovo. Zatvorena je i jedna veoma prometna petlja koja prolazi kraj

kartonskog naselja, izgleda iz istog razloga. Grof Potemkin je uzor na{em

gradona~elniku: gomilaj `icu, bilborde, panoe, samo da se ne vidi

stvarnost, obla~i decu u uniforme da se ne vide socijalne razlike, sudije u

toge da bi im povratile poljuljani autoritet. 

I posle svega {to su uradili, i jo{ vi{e zbog onoga {to nisu uradili, ono {to

DS nikada ne}u oprostiti je odnos prema obrazovanju, nauci i pravosu|u.

Sram ih bilo zbog toga. Dopustili su da obrazovanje vode Ljiljana ^oli},

Slobodan Vuksanovi} i Milo{evi}ev sledbenik @arko Obradovi}. Je l'

~udno onda {to nam deca {amaraju ostarele nastavnice, a nastavnici

{amaraju decu, uzimaju mito, poni`avaju decu dele}i im za svaki slu~aj

jedinice, jer ne znaju {ta bi drugo radili sa njima. 

Raspad pravosudnog sistema kojem prisustvujemo je zasta{ujuci.

Koliko je nepojamnih presuda bilo u poslednje vreme, a poslednja je ova

kojom je, umesto u zatvor, poslat na slobodu ~ovek osu|en na ~etiri

godine zbog seksualnog zlostavljanja svoje maloletne }erke. Mo`da smo

umorni i dodatno slomljeni ovim tropskim ki{ama, mo`da }e mediji, posle

pomo}i i zajmova koje su dobili od dr`ave, jo{ manje smeti da govore o

onome {to se doga|a, ali do}i }e jesen, a sa njom i haos koji tako temeljno

pripremaju. 
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ne se}am da je neki njihov ambasador to tra`io javno i ljutio se {to se

nismo sami setili da im ponudimo monopolski polo`aj. ^ak i mi koji o

ekonomiji ni{ta ne znamo, znamo da sa stranim kapitalom, stranim

firmama, dolaze i neka pravila igre. 

Ako sa ruskim kreditom za popunjavanje bud`etskog deficita dolaze i

pravila koja ovih dana demonstrira Putin, onda smo u velikoj nevolji. On

je iznenada posetio neki supermarket i naredio poslovo|i da odmah snizi

cene. Za{to ove kobasice - zagrmeo je - ko{taju 240 rubalja? Zato {to su

najkvalitetnije - osmelio se da ka`e poslovo|a i dodao kako ima i onih od

49 rubalja. Putin je rekao - i to je skupo, i preporu~io da se snize cene, na

{ta je ovaj rekao kako }e to svakako ve} sutra uraditi. Nedavno je

borave}i u jednom gradu koji je `iveo od cementare koju je vlasnik

zatvorio, Putin odmah pozvao vlasnika, nikog drugog do oligarha Olega

Deripasku, i naredio mu da potpi{e ugovor kojim se obavezuje da }e

odmah obnoviti proizvodnju. Vladimir Vladimirovi~ se toliko zaneo

reformskim potezima da je nedavno na nekoj izlo`bi slikaru zamerio {to

je ma~ u rukama nekog ruskog junaka tako mali, morao bi biti ve}i - i

slikar je obe}ao da }e taj propust ispraviti. A kako i ne bi, nije on to obe}ao

jer se pla{i predsednika, biv{eg KGB-ovca, nego je to shvatio kao savet

slavnijeg kolege slikara. Pre nekoliko meseci odr`ana je aukcija na kojoj

je prodato, za 860.000 evra, prvo slikarsko delo Vladimira Putina. Na

aukciji te slike pod nazivom Vez saznali smo da je umetnik delo

namolovao za 45 minuta i da je to uradio bez i~ije pomo}i. Zaradu je

slikarski majstor poklonio crkvi i bolnici, a onda prijavio imovinu u

slede}em sastavu: stan od 77 kvadrata, 15 ari placa u okolini Moskve i

dva automobila marke Lada, proizvodnja 1960. i 1965. Ko{tunica mora

da je ganut do suza imovinskom kartom svog ruskog brata.

Dobro, u velikim smo problemima zbog stanja u bud`etu ali, {to bi rekla

`ena koja se predstavlja kao ministarka finansija, mi uvek imamo

rezervni plan, a to su, vidimo, Rusi. Ali kako dr`ava raspore|uje ovo

novca koji imamo, na kome {tedi, koji su joj prioriteti, ima li strategiju ili

se poga|a ko na pijaci? Da se podsetimo, prvo su najavljivali uvo|enje

tzv. solidarnog poreza, pa su posle dreke u javnosti odustali, onda su

podigli porez na honorare, pa su ga posle protesta snizili, onda su rekli da

}e od univerziteta uzimati 40 posto prihoda, a pre neki dan se ministar

nauke pogodio za 12,5 posto. Taj pija~ni barometar se menja iz dana u

dan, ko poka`e ve}e zube taj vi{e upla{i ministre i oni popuste. A {to i ne

bi, ionako su do brojki do{li odokativnom metodom. Uostalom, ljudi smo,

Srbi smo, dogovori}emo se. 

Jasno je da nismo u stanju da ispunimo kriterijume MMF-a i da nam,

prema tome, MMF ne}e dozvoliti da povu~emo drugu tran{u kredita. I {ta

je na{a vlada, ta~nije Tadi}, odlu~ila? Tra`i}e pare od Putina. Luka{enko

se okre}e EU i tra`i novac od nje, a mi - od Rusije. Jo{ pre nekoliko meseci

smo se sprdali sa izjavama koje su dolazile iz DSS da je Rusija spremna

da nam pozajmi {est milijadri dolara. Tadi} se izgleda u trenutku

o~ajanja setio ideje svog biv{eg koalicionog partnera i, kako ~ujemo od

ruskog ambasadora Konuzina, ve} neko vreme se dopisuje sa

Medvedevim i tra`i milijardu, za sada, da pokrije manjak u bud`etu i da

nam navodno Rusi naprave metro i ostala ~uda. Ministri finansija dve

bratske zemlje ve} pregovaraju o tom kreditu i verovatno }e Tadi} krenuti

u Moskvu da potpi{e jo{ jedan genijalni ugovor, kao onaj o prodaji NIS-a

posle kojega imamo skoro najskuplji benzin u Evropi. Za tu cenu nije kriv

samo Vladimir Vladimirovi~ Gasprom nego i na{a dr`ava kojoj je

najlak{e da tako puni bud`et. Dakle, ako nam pod na{im uslovima ne

daju pare ovi iz MMF-a, da}e nam Rusi. Mogao bi neko da upita ~ega ima

lo{eg u ruskim dolarima, je l' su {ugavi? Izgleda da jesu, makar po onome

{to sam shvatila ~itaju}i ovih dana vesti iz Rusije i slu{aju}i ambasdora

Konuzina. A {ta je rekao ambasador? Rekao je da nije zadovoljan {to u

na{oj vladi ima ljudi koji se protive razvoju odnosa Srbije i Rusije. Da li to

zna~i da on o~ekuje da Tadi} napravi neki sanitarni otklon, kako su

govorili ovi iz DSS kada su od Tadi}a tra`ili da se odrekne \in|i}evih

saradnika. Kao {to znamo, Tadi} je taj sanitarni otklon temeljno

napravio. Otkad to ambasador jedne zemlje javno prebrojava neprijatelje

u vladi zemlje ~iji je gost? Drugo, njegova ekselenicija je rekla da su ruski

investitori izgubili poverenje u srpsko tr`i{te. A za{to? Na primer, ka`e

ekselencija, zato {to Elektroprivreda Srbije kupuje pumpe za

hidroelektrane u Nema~koj, a ne od Rusa koji su kod nas kupili preduze}e

Jastreb koje proizvodi iste te pumpe. On ho}e da ka`e da je red da

kupujemo ruske pumpe, jer ovako firma, gle ~uda, posluje sa gubicima i

srpske radnike pla}a novcem koji dolazi iz Rusije. Oni na{e radnike

Jastreba lebom rane, a mi kupujemo nema~ke pumpe. Dakle, oni tra`e

privilegovani status i u stvari nam poru~uju da }emo dobiti pozajmicu

ako budemo kupovali njihove pumpe, njihove bakarne `ice koje proizvode

u Majdanpeku, a ambasador je posebno ljut zato {to }e u Kragujevcu

mo`da biti otvorena fabrika autobusa. Jer, kog |avola su onda oni, Rusi,

koji podr`avaju teritorijalni integritet, suverenitet a sada i bud`et,

kupovali Ikarbus? I za te radnike, ka`e, plate dolaze iz Rusije.

Mo`da su - verovatno jesu - i neke evropske i ameri~ke firme dolaze}i u

Srbiju pravile dilove sa na{im vlastima tra`e}i monopolski polo`aj, ali se
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fabri~ke hale, tra`e ne{to {to im nikada i nije moglo biti obe}ano, a u

protestima ih predvode biv{i direktori koji su ih i doveli do propasti,

mnogo pre privatizacije. 

^ujem da su se neki Kragujev~ani dosetili da prodaju grobna mesta za

1.500 evra, u mom naselju prodaju parking mesta za invalide za 1.500

dinara mese~no, ali najma{tovitiji su Leskov~ani. Predsednik op{tine

Leskovac je uputio otvoreno pismo javnosti u kome tvrdi da grad

ispla}uje milione od{tete ljudima koje su napali psi lutalice. [ta je ~udno

gradona~elniku - to {to je ujede pasa prijavilo 320 ljudi, to {to se na

su|enjima kao ve{tak pojavljuje skoro uvek isti lekar i isti advokati koji

od toga imaju ogromnu dobit. Sud presu|uje ekspresno i grad pla}a

200.000 dinara po ujedenom Leskov~aninu. Ukupna suma do sada

iznosi 60-ak miliona dinara. Koliko li }e tek zaraditi Ni{lije, kod njih je

besnilo tek po~elo.

Ne znam {ta o svemu ovome misli predsednik. Mislim da i njega polako

obuzima bojazan da stvari ba{ ne idu najbolje, samo nema to s kim da

podeli - P.R. momci bi poludeli. Ima re{enja, neka pri~a sam sa sobom,

neka sebi napi{e zaista iskreno pismo. Ali bojim se da bi se to zavr{ilo kao

sa onim ~ovekom koji je posle godina `ivota u la`i re{io da sebi po{alje

pismo, u kojem }e sam sebi priznati sve. Ali onda se setio - a {ta ako u

po{ti to pismo neko otvori i pro~ita? Na kraju je sebi napisao prigodno

pismo puno pohvala. Zami{ljam Tadi}evo pismo sebi koje bi po~injalo sa

"Po{tovani predsedni~e", a zavr{avalo sa "Zauvek tvoj, Boris". 

Kao {to je op{tepoznato, Srbija je prva zemlja koja izlazi iz krize, to nam

je saop{tio ministar Dinki}, a ja mislim da je to sasvim logi~no,

pametnom ne smeta - mi mo`emo i da u|emo i da iza|emo iz krize kad god

nam padne na pamet. Samo iz ~iste solidarnosti sa ostatkom sveta,

zamolili smo Dubravku Stojanovi} da nam pripremi malo istorijsko

predavanje o tome {ta se desilo u toj ~uvenoj ekonomskoj krizi tridesetih

godina 20. veka, koja je dovela do nenormalnih potresa u svetu. Slu{ate

na{u nastavnicu istorije, Dubravku Stojanovi}.

Dubravka Stojanovi}: 

Krize iz mnogo razloga nisu prostor za procvat demokratije, nisu teren

na kojem se razvijaju leve ideje, {to bi moglo izgledati logi~no. Naprotiv,

u krizama ja~aju desni, populisti~ki, demago{ki pokreti. Zbog toga

mislim da bi bilo va`no da poka`emo koja su bila iskustva u delovima

sveta sa veoma razli~itim politi~kim sistemima i razli~itim istorijama u

sudaru sa tom ekonomskom krizom koja je bila prvi globalni doga|aj i

Prakti~no istoga dana kada smo saznali da je Ministrastvo prosvete

prekinulo finansiranje istra`iva~ke stanice Petnica, koja postoji ~etvrt

veka i kroz koju je pro{lo 50.000 talentovane dece, stigla nam je radosna

vest od dr`avnog sekretara Homena da je vlada ispunila jo{ jedno

obe}anje - onih milion dolara koje su nam uzeli da bi platili za Miladina

Kova~evi}a, nadokna|eno je tako {to je novac oduzet nekim

kriminalcima. To zna~i, ka`e Homen, da nismo mi, nego kriminalci platili

za Miladina. Uznemiravaju}e je saznanje da ti je dr`avni sekretar u

ministarstvu pravde ili nepojamno bezobrazan ili mentalno zaostao. Ja

ne vidim koje je tre}e obja{njenje za njegovu izjavu kojom `eli da nam

zapu{i usta. ^etvrtina tog novca koji su uzeli od organizovanog

kriminala bila bi dovoljna za Petnicu, ali kome su potrebna talentovana

deca? Ministru prosvete Obradovi}u? Pa on i njegova stranka su svu decu

koja su pro{la kroz Petnicu oterali 90-ih u svet, u nadi da se vi{e nikada

ne}e vratiti i remetiti nacionalnu idilu kojom vlada polusvet. I taj polusvet

je od na{e zemlje napravio evropsko ruglo, koje sve vi{e slu`i samo za

sprdnju. Mi smo kao oni trivijalni i bedasti junaci, obavezni kontrasni

za~in svake zaista mra~ne tragedije.

Ovih dana mi posebno ide na `ivce ministar energetike i dr`avne uprave.

[esti put za dva-tri meseca poskupljuje benzin, dr`ava se sa 60 posto

ugra|uje u cenu benzina, sve tabele govore da je na{ benzin najskuplji u

okru`enju, da ga pla}amo vi{e nego Austrijanci, ^esi, a ovim

poskupljenjem }emo presti}i i Francuze. A ministar ka`e - da to nije ta~no.

Pa dobro, je l' i oko cifara treba da se raspravljamo, jesu i one toliko

relativne? Zar nije ta~no da je benzin u Hrvatskoj jeftiniji nego kod nas, a

da je pri tome na{a prose~na plata 300 evra, a u Hrvatskoj vi{e od 700?

[kundri} nastavlja logiku svog nekada{njeg saborca Mirjane Markovi}

koja je na primedbu novinara da su ljudi u`asno osiroma{ili, a da su

sankcije ispraznile rafove, izrekla znamenitu re~enicu - rafovi su prazni,

jer na{i gra|ani imaju vi{ka novca i sve su pokupovali.

U me|uvremenu smo od ministra za dr`avnu upravu Markovi}a saznali

da ne samo da nije po~elo otpu{tanje vi{ka zaposlenih ~inovnika, nego da

se ne zna ni koliko ima vi{ka. Pa japanska mafija Jakuze je izdala

saop{tenje u kome ka`e da je posle analize svog poslovanja zaklju~ila da

mora da otpusti 30 posto svojih zaposlenih. Kod nas je pre neki dan tek

osnovana radna grupa koja }e pripremiti zakon po kome }e vi{ak, ako ga

bude, mo}i da bude otpu{ten. A zakon }e, ako sve bude u redu, kao {to

ne}e, u skup{tinsku proceduru u}i tek na jesen. I posle se pitamo za{to

radnici privatizovanih preduze}a blokiraju puteve i pruge, zauzimaju
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na to da se zaposle svi segmenti ameri~kog dru{tva. Tako je, recimo,

Orsonu Velsu napravljeno Federalno pozori{te u kojem su posao dobili

nezaposleni reditelji i glumci, a i{lo se ~ak dotle da su neki ameri~ki pisci

dobili dr`avnu platu, {to je za Ameriku prili~no nezamislivo, da bi pisali

vodi~e kroz Ameriku. Zna~i, mislilo se ~ak na nezaposlene pisce, glumce

itd. Me|utim, rezultati novijih istra`ivanja ekonomskih istori~ara jasno

pokazuju da New Deal nije pokrenuo ameri~ku privredu. New Deal je

umirio stanovni{tvo ili, kako je to Ruzvelt govorio, zna~io je povratak

nade. Jedno ~etiri miliona ljudi dobilo je posao zahvaljuju}i javnim

radovima, to je spasilo izvestan broj porodica, ljudi su se vratili u banke

i moglo je pone{to da se kupi. Ali, ameri~ku privredu je pokrenuo Drugi

svetski rat i ogromna industrijska proizvodnja vezana za rat. To mora da

se ima u vidu, jer kada to znamo, onda taj optimisti~ki primer New Deala

postaje pesimisti~ki, on pokazuje da uz ogroman dr`avni napor i veoma

dobru organizaciju koju je sprovela Ruzveltova administracija privreda

nije mogla da se pokrene. Posledice takve ekonomske krize su mnogo

dugotrajnije, njeni uzroci su daleko dublji, ne radi se tu samo o

berzanskim manipulacijama. Koliko su duboki uzroci pokazao je Drugi

svetski rat tek deset godina kasnije. 

Japan je jedan od najzanimljivijih slu~ajeva. Njegova se istorija kod nas

malo zna, pa moram da napravim mali uvod. U Japanu je 1868. godine

po~eo jedan period koji se zvao Meid`i restauracija, po imenu tada{njeg

cara. Naime, Japan se tada na{ao na sli~noj prekretnici na kakvoj se

Srbija nalazi ve} dva veka, kada je trebalo doneti odluku da li }e Japan

krenuti nekim svojim putem ili }e, kako se govorilo, uzeti "evropsku

vakcinu", vesternizovati se, modernizovati se i boriti se protiv evropskog

imperijalizma dok ne postane ja~i od same Evrope. Japanska elita donela

je tu odluku i te 1868. po~inje opse`an proces vesternizacije koji se

sprovodi na krajnje zanimljiv na~in - oni su poslali delegacije u Evropu

koje su prou~ile sve mogu}e sisteme i prosto napravile izbor najboljih.

Recimo, kada je vojska u pitanju, uzeli su za mornaricu britanski model,

a kopneni model nema~ke vojske. Ili, uzeli su britanski parlament, ali u

nekim drugim oblastima francusko zakonodavstvo. Zna~i, ceo proces

dru{tvene promene i industrijalizacije Japana po~inje ve} 70-tih godina

19. veka. Taj proces se ~vrsto ukorenio i trajao je sve do ekonomske krize.

Ona, naravno, nije jedini uzrok prevrata u Japanu, ali se smatra klju~nim.

Ekonomska kriza je vrlo brzo pogodila Japan kao visokoindustri-

jalizovanu zemlju, a su{tina prevrata, ne samo u Japanu nego i drugde, je

u tome {to je poljuljan zapadni sistem vrednosti. Naravno da je i Prvi

svetski rat doprineo tome, jer je po~etkom 20. veka izgledalo da je

koja je promenila ceo svet. Na~ini na koje su se pojedini delovi sveta

menjali bili su veoma zabrinjavaju}i i na to na{e vlasti treba dobro da

obrate pa`nju, debelo razmi{ljaju}i o tome kako }e se, s kojim stepenom

odgovornosti, odnositi prema dana{njoj krizi. 

Kada se govori o Evropi, uglavnom se na prvom mestu pominje nacis-

ti~ka Nema~ka kao jedan od sigurnih rezultata ekonomske krize. Hitler

je do{ao na vlast 1933. izme|u ostalog i na talasu ekonomske krize. Na

tome }u se najmanje zadr`ati, jer se o tome najvi{e zna. Re|e se pominje

i manje se zna da je kriza u Evropi prvo udarila Veliku Britaniju i da je

zbog toga Velika Britanija ve} od 1930. godine bila u potpunom autu, da

se potpuno povukla sa evropskog kontinenta i bavila sopstvenim

problemima, {to je sna`no doprinelo tome da na kontinentu ostane

otvoren prostor i za Hitlera i za Musolinija. U spoljnopoliti~kom smislu

Velika Britanija u tom trenutku prosto nije imala snage da kontroli{e

evropski kontinent i da eventualno na vreme zako~i ne{to {to je po~elo da

se priprema.

Jo{ mnogo gori slu~aj je bio sa Francuskom, i o tome mi treba da raz-

mi{ljamo. Francuska je u tom trenutku bila prevashodno poljoprivredna

zemlja i kriza ju je upravo zato pogodila daleko te`e nego industrijske

zemlje. Kada Dinki} ka`e da kriza nas i ne mo`e da pogodi, jer smo

ionako nerazvijeni - to apsolutno nije ta~no. Jedno od iskustava o kojima

treba da razmi{ljamo je upravo ~injenica da je ekonomska kriza 30-tih

godina mnogo vi{e pogodila nerazvijene nego razvijene, samo {to raz-

vijeni kasnije o tome snime filmove, a nerazvijeni to ne urade, pa se mno-

go manje zna {ta se sa njima doga|alo. Ekonomski istori~ari se sla`u da

nerazvijena poljoprivredna zemlja Francuska zapravo do po~etka Dru-

gog svetskog rata nije iza{la iz te krize i da se pad Francuske pod nacis-

ti~ku Nema~ku za svega desetak dana nedvosmisleno mora dovesti u ve-

zu sa ekonomskom krizom.

Primer Sjedinjenih Ameri~kih Dr`ava je, naravno, tako|e poznat. Ame-

rikanci su 1932. godine izabrali, sre}om, demokratu Ruzvelta za

predsednika, u trenutku kada je kriza tutnjala ve} tri godine. To bi sada

moglo da obori onu tezu o desni~arskim re`imima, ali treba imati u vidu

da su pre njega bila tri republikanska predsednika, koji su do`ivljavani

kao krivci za tu krizu, tako da je taj ameri~ki slu~aj sasvim poseban. Ono

{to je poznato i {to se uvek prvo u~i je ~uveni New Deal, dakle, jedan

opse`an program oporavka ameri~ke privrede, sa ogromnom koli~inom

dr`avnog novca investiranog u javne radove, koji nisu podrazumevali

samo izgradnju autoputeva, mostova, `eleznica, {kola itd. I{lo se zaista
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Indokina je tako|e vrlo zanimljiva. Ona je u to vreme u kolonijalnom

sistemu, pripada evropskim silama i, kao i Kina, prete`no je poljo-

privredna zemlja. Dolazi ekonomska kriza, po~inju da padaju cene

poljoprivrednih proizvoda, opada izvoz, {iri se glad. U tom delu sveta,

dakle, talas gladi izazvan ekonomskom krizom smatra se uvek jednim od

najva`nijih okida~a za stvaranje nacionalnih pokreta. Jedan od

najpoznatijih je nacionalni pokret u Indiji, gde je ekonomska kriza

tako|e stvorila revolucionarno raspolo`enje u selja{tvu, koje do tada nije

bilo povezano s indijskim nacionalnim pokretom koji je predvodio Gandi

- ekonomska kriza je izazvala homogenizaciju indijskog dru{tva.

Istovremeno se za~inje i vijetnamski nacionalni pokret, Vijetmin, uvek

se ka`e da je on izme|u ostalog posledica svetske ekonomske krize i

kraha koji je do`iveo Vijetnam kao francuska kolonija. Vijetmin }e posle

Drugog svetskog rata dovesti do Vijetnamskog rata - zna~i, posledice

ekonomske krize ima}emo i 1973. godine. 

Posebno zanimljiv je slu~aj Latinske Amerike. Sve istorije uvek ka`u da

je svetska ekonomska kriza rasturila svih 20 dr`ava koje Latinska

Amerika okuplja. Naravno, i to su bile poljoprivredne zemlje sa jednim

neobi~nim sistemom, uglavnom nametnutim od Sjedinjenih Ameri~kih

Dr`ava, po kojem je svaka zemlja proizvodila samo jedan bitan proizvod

- Brazil kafu, Kuba {e}er itd. Kako je puklo svetsko tr`i{te, tako je pukao

i izvoz tih proizvoda i tako su jedna za drugom po~ele da pucaju i dr`ave

Latinske Amerike. Svuda se desilo manje-vi{e isto - kolabirala je

centralna administracija, a s njom i labavi demokratski re`imi koji su

uspostavljeni 20-tih godina na tom podru~ju, i stvoren je potpuno novi

oblik vlasti koji do tada nije bio poznat u tom regionu. Kada ka`emo

"latinoameri~ki re`imi", mi obi~no mislimo na li~ne diktature,

demago{ke i populisti~ke sisteme koji su na ivici ili krajnje levice ili

krajnje desnice, nastale pre svega vojnim udarima. Taj oblik vlasti

nastao je kao direktna posledica svetske ekonomske krize. Sve zemlje

Latinske Amerike okrenule su se desnici i vojsci kao ~vrstoj ruci, to je

bila posledica bezna|a koje je zavladalo, ljudi su imali potrebu da ~uju

populisti~ka obe}anja, ma kako bila nerealna, tako da su nekoliko godina

posle 1929. oficiri i diktatori preuzeli vlast u Argentini, Brazilu, ^ileu,

Peruu, Gvatemali, El Salvadoru, Hondurasu, Kubi 1933. godine i u

Meksiku koji je bio u neprestanoj krizi. Ti re`imi su slede}ih pola veka

ostali na vlasti i pretvorili se u vrstu paradigmati~nog sistema

latinoameri~kih dr`ava. Naravno da ni ovde ekonomska kriza nije bila

jedini uzrok, ali sve knjige iz istorije potvr|uju da je bila direktan povod

stvaranja i odr`anja tih re`ima.

osvojena demokratija, da je osvojen mir i prosperitet, a dobijen je Prvi

svetski rat koji je ve} uneo sumnju u trajnost zapadnih vrednosti, koje je

ekonomska kriza onda definitivno poljuljala. U Japanu je tada po~elo sve

~e{}e da se govori da, eto, Zapad ipak nema dovoljno snage i da Japan

zbog toga mora da se vrati na put sa kojeg je skrenuo 1868, japansko

dru{tvo mora opet da se japanizuje, da se vrati svojim izvornim

vrednostima, Japan je propao jer je uveo evropsku demokratiju, uklju~io

se u svetsko tr`i{te. Mora da se istakne nova parola, a ona glasi "Azija

azijskim narodima", pri ~emu je Japan taj koji Aziju mora da oslobodi od

Evrope i zapadnog uticaja. Dakle, to je bila ideologija koja je direktna

posledica svetske ekonomske krize, koju su prvo prihvatile manje grupe

mla|ih oficira u vojsci, ali su im se vremenom, kako je kriza napredovala,

pridru`ile klju~ne industrijske porodice poput, recimo, To{ibe. One su se

priklju~ile zavereni~kim oficirskim organizacijama kao {to je bilo

romanti~no Dru{tvo tre{njinog cveta i sl, a kasnije su im se pridru`ili i

stari oficiri. Zna~i, taj pokret je krenuo iz vojske, {to je veoma va`no, i

postepeno je ta ideologija uspostavila vezu sa ostalim delovima japan-

skog dru{tva i po~ela je puze}a transformacija Japana u onaj specifi~an

oblik japanskog fa{izma. To je po~elo 1931. godine, a 1936. usvojen je novi

nacionalni program koji je definitivno ozna~io kraj svih veza sa

Zapadom i po~etak osvaja~kog pohoda Japana koji se zavr{io u Hiro{imi.

Dakle, taj neverovatan krah Japana u politi~kom, vojnom, pa i vrednos-

nom pogledu po~eo je sa svetskom ekonomskom krizom.

Svetska ekonomska kriza bila je jedan od va`nih prekretnih doga|aja i u

istoriji Kine, jer u tom trenutku, krajem 20-tih godina, tamo se vodio

dugotrajni gra|anski rat snaga ^ang Kaj [eka okupljenih oko

Kuomintanga i komunista Mao Cedunga. Kina je bila poljoprivredna

zemlja u kojoj je ~etiri petine stanovni{tva `ivelo od poljoprivrede i, kada

je do{la svetska ekonomska kriza, tamo je nastupio jedan od prvih

perioda strahovite gladi sa milionskim ̀ rtvama. Upravo ta glad izazvana

ekonomskom krizom omogu}ila je Mao Cedungu da napravi prvu

sovjetsku kinesku republiku, dakle, da pove`e i stavi pod svoju kontrolu

neke teritorije, da napravi prvu republiku koja je bila vrsta dr`ave u

dr`avi i po~ne da sprovodi agrarnu reformu koju }e kasnije, posle

uspe{no okon~ane kineske revolucije, pro{iriti na celu Kinu. Ta okolnost

dovela je i do napada snaga Kuomintanga na tu republiku i kasnije do

~uvenog Dugog mar{a 1934. godine, kada su Maovi komunisti pre{li

hiljade kilometara i pretvorili se u o~ima ve}ine Kineza takore}i u svece.

Zna~i, u kineskoj istoriji ekonomska kriza je izuzetno va`an doga|aj za

razvoj kineske komunisti~ke revolucije.
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Dubravka Stojanovi}: 

Da, to je taj oblik vladavine, to je ta vrsta reakcije - antiamerikanizam,

vratimo se svojim korenima, na}i }emo mi svoj put, ne}emo mi da

budemo deo tog globalnog sveta. Oni sebe shvataju kao vode}e

antiglobaliste, oni su ta krajnja levica, mada su negde vrlo blizu krajnje

desnice, to je taj populizam koji nudi hleb za tri dinara. Ti re`imi u

jednom trenutku postaju totalitarni, moraju pre ili kasnije da po~nu da

se obra~unavaju sa unutra{njim neprijateljem, jer }e on posle izvesnog

vremena da upita gde je taj hleb za tri dinara. Onda }e ti unutra{nji

neprijatelji po~eti, kao {to nas iskustvo u~i, da se vode kao nestali, po~e}e

na hiljade da ih hapse po stadionima, da ih bacaju u okeane kao u

argentinskom slu~aju. A u nekim slu~ajevima }e se re`imi okrenuti

spoljnom neprijatelju, {to se tako|e dogodilo u Argentini kada su zbog

svoje krize izazvali rat na Foklandima 70-tih godina - zna~i, ~ak i taj rat

moramo da posmatramo u kontinuitetu posledica ekonomske krize - i

napravili jednu od ozbiljnijih kriza Hladnog rata. Nije sada, dakle,

problem {to }e Brazil, ili Argentina, ili Srbija da propadne, pa da ka`emo

- dobro, to je njihova stvar, nego je problem {to takvi re`imi u jednom

trenutku nu`no ulaze u unutra{nji ili spoljni rat, ili naj~e{}e u oba, pa

postaju diktature koje ratuju i s drugim zemljama, ili sa ostatkom sveta,

kao {to je bio slu~aj sa Hitlerovom Nema~kom. A to vodi u dalje krize.

Zato se ne sme zaboraviti da je ekonomska kriza bila ta koja je omogu}ila

i Drugi svetski rat. 

Jedan od na{ih problema su ti otpori demokratizaciji, modernizaciji,

mada se ona nekoliko puta desila u na{oj pro{losti. Me|utim, mi nikada

nismo imali vremena da osetimo njene pozitivne posledice, nikad nije

stvarno po~elo bolje da se `ivi. Demokratije je bilo i 1903, i u Kraljevini

Srba, Hrvata i Slovenaca ranih 20-tih godina, bilo je donekle i sada.

Dakle, nekoliko puta je ve} bilo tih poku{aja. Ali mi nikada nismo stigli

do one ta~ke da ka`emo - da, to je to, to je sistem koji funkcioni{e, koji

postepeno suzbija korupciju, sistem u kojem se vra}a poverenje u

institucije, sistem koji postepeno kr~i put ka pravnoj dr`avi. Mi nismo

postali pravna dr`ava, korupcija je sve ve}a, institucijama se sve manje

veruje, dakle, mi nismo postigli onaj primarni rezultat na osnovu kojeg

bi javno mnjenje moglo da ka`e da vladaju}i sistem ima smisla. Nama je

sada bolje, i sada nas je ponovo, ne na{om krivicom, lupila ova kriza, koja

nam ponovo ne}e dozvoliti da osetimo korist od demokratizacije i

modernizacije dru{tva, pa }e samim tim njihovo dovo|enje u pitanje biti

jo{ lak{e. Re}i }e se - eto vidite, {ta nam je to donelo, stranke

korumpirane, institucije ne funkcioni{u, skup{tina nam je cirkus,

U Africi razvoj doga|aja nije bio toliko dramati~an kao u ostatku sveta,

ali i tu je ekonomska kriza dovela do stvaranja nacionalnih pokreta koji

}e posle Drugog svetskog rata staviti ta~ku na imperijalne sisteme i

izazvati raspad evropske premo}i. Posle Drugog svetskog rata Evropa

ima jo{ samo tre}erazrednu ulogu.

Dakle, kada tako pogledamo, vidimo da je zaista ceo svet bio u pot-

punosti, dubinski i trajno promenjen doga|ajima koje obi~no ne pos-

matramo kao direktne posledice svetske ekonomske krize, nego kao

skup li~nih tragedija, poput tragedija onih ljudi koji su skakali sa visokih

spratova svojih bankrotiranih preduze}a u ^ikagu ili Njujorku. Svet je u

ono vreme bio mnogo manje globalan, mnogo manje povezan, a ipak je

uticaj ekonomske krize bio takav, globalan. To danas jednostavno treba

imati u vidu, ne zato {to, bo`e moj, Pe{~anik {iri mrak i svi treba odmah

da se ubijemo, nego zato {to razmi{ljanje o onda{njoj krizi mo`e

doprineti u tra`enju ozbiljnih mera koje bi predupredile posledice

dana{nje krize. Istorija nije sudbina, nego je treba poznavati da bi

istorijsko iskustvo moglo na pravi na~in da se iskoristi. Ovo iskustvo

svetske ekonomske krize s po~etka 20. veka se ovde retko pominje, a ono

je va`no, zato {to su na{i problemi sli~ni mnogim od ovih zemalja koje

sam pominjala i zato {to ne sme da se izgubi iz vida ~injenica o kojoj nam

govori upravo istorija - ekonomska kriza ne stvara dobar teren za

demokratske re`ime, nego teren koji pogoduje ~vrstoj ruci, potrebi

dru{tva da se stvari postave na jedan siguran kolosek. Taj kolosek je

onomad odveo u jo{ ve}u katastrofu, Drugi svetski rat i bacanje atomske

bombe u Japanu. To je bio na~in na koji je dru{tvo tada reagovalo, tra`e}i

istovremeno vra}anje dr`ava na staro i optu`uju}i sve ono {to je bilo

novo - modernizaciju, demokratizaciju, pa ~ak i svetski mir - da je

izazvalo krizu, oslabilo dru{tva. Naravno da ekonomska kriza upravo sa

time nije imala veze i zato je opasna te`nja ka suzbijanju sloboda jer one,

navodno, mogu da upropaste dru{tva.

Svetlana Luki}: 

Kad si pominjala Latinsku Ameriku i desni~arske re`ime koje je ~esto

vojska pu~evima dovodila na vlast, govorila si o dugoro~nim

posledicama; trend je, izgleda, da takvi oblici vlasti jako dugo traju.

Imamo te takozvane ultralevi~are, koji eto nisu desni~ari i nisu proa-

meri~ki, nego su prokubanski, proruski, prokineski. To je taj oblik

vladavine.
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Ta matrica je deo svake pore na{eg svakodnevnog ̀ ivota i istovremeno je

deo korupcije. Kada ovde dobije{ neku funkciju vrlo su slabi mehanizmi

odgovornosti. Kome ti pola`e{ ra~une? Dobije{ mo}, a nema{

odgovornost i jo{ si pod pritiskom o~ekivanja ljudi iz klana kojem

pripada{. Nije stvoren nikakav oslonac za pojedinca, kako bi odoleo svim

pritiscima. Kultura i sistem te guraju u korupciju, a mi se na kraju

bavimo izolovanim slu~ajevima, iako svi pojedina~ni slu~ajevi izviru iz

sistemskih re{enja.

Sada direktori {kola imaju autonomiju, mogu da zaposle koga ho}e, da

odlu~e gde }e |aci i}i na ekskurziju ili matursko ve~e, ali nemaju nijedan

mehanizam odgovornosti. Kako bismo mogli da doka`emo da neki od tih

direktora nije dobro radio svoj posao? On se nalazi u poziciji da mo`e da

donosi odluke, a ne mora da razmi{lja o posledicama. To ga, u stvari, ~ini

ranjivim. Verujem da su i ti ljudi `rtve sistema, jer u pristojnim

dru{tvima pojedinac mo`e da se osloni na okru`enje i sistem, posebno u

situacijama kada se na|e u li~nom isku{enju da uzme teglu meda ispred

sebe, seti se da u drugom koraku postoji velika verovatno}a da }e biti

otkriven, to je oslonac da ka`e: ~ekaj malo, stani. Tako se stvara oslonac

za ljude da budu bolji, da se pona{aju u skladu sa svojim funkcijama,

ulogama i odgovornostima i da donesu odluku koju }e sutra morati da

obrazla`u i brane.

Ako o~ekuje{ da gra|ani imaju sposobnost kriti~nog mi{ljenja, onda u

{kolama mora{ da obezbedi{ situacije u kojima }e deca to praktikovati.

Ako nema prilike, nema ni razultata. To bi bilo isto kad bismo se pitali da

li Srbi dobro igraju bejzbol. Naravno da bismo ispali duduci, ali ne zato

{to smo prirodno nesposobni za bejzbol, ve} zato {to nismo imali takvu

priliku. Dakle, kad bismo znali {ta je rezultat onda bismo povratno mogli

da ure|ujemo sistem na smislen na~in. Jo{ va`nije, mogli bismo i da

identifikujemo one {kole koje bolje rade svoj posao od ostalih. Zamislimo

situaciju da do|e neki inspektor i direktoru {kole ka`e - ti si lo{ direktor.

Onda bi on mogao da odgovori - nisam, moji u~enici su u poslednje dve-

tri godine postigli dobre rezultate,vi{e njih uspeva da ispuni standarde,

pravimo manje razlike izme|u siroma{nih i bogatih u~enika, dobro

radimo sa decom iz marginalizovanaih grupa, izbeglicama, raseljenim,

Romima... 

Kada bi postojali takvi ciljevi, taj direktor bi mogao da bude autonomna

i odgovorna figura. Ovako je sistemski stavljen na vetrometinu gde nema

nikakav oslonac da se odupre mo}nicima koji na njega vr{e uticaj. Do|e

predsednik op{tine koji je u toj op{tini decenijama i tatko je na site, i

imamo vladu za koju znamo da ne vlada. To otvara ogroman prostor za

nekoga ko }e da ka`e - mi znamo kako treba, dajte drugari da se vi{e ne

igramo, dajte vi nama vlast, mi }emo sve da sredimo. To je realna

opasnost. Nije opasnost samo to {to }e nama biti te{ko, navikli smo,

~esto mo`emo da ~ujemo da nas ionako nije briga, mi smo pro{li i gore,

1993. godina je bila gora itd. Naravno, ali ovo su mogu}e politi~ke

posledice tog sloma za koji mi nismo trenutno spremni. Sada gledamo po

Evropi kako se ^e{ka, Poljska, Ma|arska - koje su po~ev od pada

Berlinskog zida imale ozbiljniji demokratski put, ozbiljnije investicije,

ozbiljniju privatizaciju tokom celih devedesetih godina, koje su ~lanice

Evropske unije - ozbiljno ljuljaju, ne samo u ekonomskom nego i u

politi~kom pogledu. Veliki je broj pokreta kod njih koji upravo postavlja

pitanje ~emu Evropa, ~emu demokratija, ~emu tranzicija, treba mi da

idemo svojim putem tamo gde nam je lep{e. To je u ovom trenutku

u`asno opasno za nas, prosto treba o tome voditi ra~una.

(Amy Winehouse - You Know I'm No Good)

Svetlana Luki}: 

Slu{ali ste Dubravku Stojanovi}, istori~arku koja predaje na Filozofskom

fakultetu u Beogradu na katedri za istoriju, a sada }e govoriti Aleksandar

Baucal, koji predaje na katedri za psihologiju istog fakulteta. Sa{a je,

ina~e, posle 2000. godine, za vreme \in|i}eve vlade, u~estvovao u

poku{ajima reforme obrazovanja u Srbiji.

Aleksandar Baucal: 

Svi se grupi{u u nekakve klanove gde je glavni zadatak da servisira{ svoj

klan. To mo`e biti pro{irena porodica, ro|a~ka mre`a, politi~ka partija ili

krug kolega. Kulturolo{ki, od tebe se o~ekuje da mo} koju si dobio

koristi{ za dobrobit te male zajednice. Politi~ke partije dele tu matricu, u

takvoj pro{irenoj zajednici tvoja uloga je da bude{ u njenoj funkciji.

Pojedinac nema individualnu odgovornost ili svoj moralni sistem, ve} je

vojnik male porodice i od njega se o~ekuje da uradi sve {to mu se ka`e.

Zato pojedinac kasnije o~ekuje za{titu od porodice i zato na nacionalnom

nivou imamo problem sa ratnim zlo~incima, jer o njima mislimo kao o

delu na{e porodice. Kao da smo u ratu sa nekom drugom porodicom, pa

ne sme{ da da{ svog, jer je i on sve radio misle}i da servisira jednu {iru

zajednicu. Iz njegove perspektive to je veliki potres u glavi, kad vidi da ga

odjednom isporu~uju.
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pretpostavkom da ljudi treba da po{tuju zakon, opet bi te gledali

neobi~no, jer smo mi zakone napravili da bi mogli da poka`emo

Evropskoj uniji da na papiru imamo sve, ali u `ivotu imamo potpuno

paralelni svet koji je tako napravljen da niko od nas u njemu nije sre}an.

Problem je {to nije dovoljno da jedan ~ovek isko~i iz te igre. Ja mogu da

isko~im danas, ti }e{ sutra, neko }e prekosutra, ali to ne}e promeniti

sistem. Samo kada bismo svi u istom trenutku zastali i prestali da

igramo tu igru, proizveli bismo eho koji bi morao da se uzme u obzir. To

apsolutno ne zna~i da mi i dalje one koji imaju najve}u mo} ne treba da

smatramo odgovornima. Oni koji imaju najve}u mo} imaju i najve}u

odgovornost, ali ipak je va`no da uvek negde po strani dr`imo to kako i u

svojim malim `ivotima dr`imo sistem koji nas gu{i. Znamo da taj sistem

ne mo`e da opstane, svi to znaju, ali to vam je kao piramidalna banka, svi

razmi{ljaju: ja }u nekako tu ne{to da }apim, valjda ne}e da propadne dok

sam ja tu, valjda }u na vreme osetiti kada }e da propadne. Ali znamo da

}e, kao u piramidalnoj banci, ve}ina ljudi na kraju ostati o{te}ena. To je

sad neka vrte{ka, svi gledaju da li to i dalje funkcioni{e, da li da se i ja tu

naka~im i nekako iskoristim mehanizam, ili je do{lo vreme da iska~em i

ne platim cenu za ono ~emu sam i ja doprineo.

Nama je najmanji problem bio to da se skine Milo{evi}. Sada smo ostali

bez figure koja nam je pomogla da ne vidimo sebe i da ne vidimo kako se

taj duh pro{irio kroz celo dru{tvo. Posle pada Milo{evi}a morali smo da

shvatimo, ono {to je \in|i} dobro razumeo, da sada moramo da isteramo

taj duh iz svih sfera dru{tva. Moramo da rekonstrui{emo sve sfere ̀ ivota

- i obrazovanje i privredu i kulturu i nauku i univerzitet i sportska

dru{tva, sve, jer se svuda uvukao taj model razmi{ljanja. 

Sve ono {to smo kod Milo{evi}a videli na veliko, sve je to postojalo na

malo u lokalnoj samoupravi, {kolama i drugim institucijama. Prolazi

prva dekada 2000, a mi nismo daleko odmakli u tom doma}em zadatku.

Nama sada treba lider. Nema {anse da se svi koordini{emo i da svi u

istom trenutku isko~imo iz igre i na taj na~in nateramo sistem da se

promeni. ^ak i kad bi dovoljno ljudi u ovoj zemlji to `eleli, njima je

potreban dirigent, neko ko }e u nekom trenutku da podigne ruke ili ih

spusti i da onda ljudi po~nu zajedni~ki da rade na tome da se promeni

dru{tvo. Nama nedostaje to liderstvo. 

Sada se bavimo krizom, a u stvari nemamo viziju koje je to putovanje

omela kriza? Kuda smo mi to krenuli? Nama, u stvari, nedostaje smisao.

Ako ~ini{ ne{to i ne vidi{ kuda te to vodi, ima{ ose}aj da je to besmisleno.

ka`e direktoru {kole - zaposli moju }erku. Direktor zna da je ta osoba

mo`da lo{ predsednik, ali s druge strane na osnovu ~ega da ka`e ne? To

je problem, stvorena su pravila igre u kojima je prirodno da se ljudi

pona{aju nemoralno i neodgovorno, da zloupotrebljavaju svoju vlast i

u~estvuju u korupciji jer je im je to pre}utno komunicirano kao pravilo

igre. I ako bi neko od njih rekao da nije profesionalno da direktor zaposli

nekog ko nije najbolji na konkursu, svi bi mu se nasmejali i pitali - pa

dobro zna{ li ti gde `ivi{, na kraju bi takav ~ovek ispao lud.

^ini mi se da treba da se premestimo iz perspektive pojedina~nih

slu~ajeva i da po~nemo da gledamo kako to po{tene ljude dovodimo u

situaciju da nemaju alternativu do da se pona{aju nepo{teno. Naravno,

sla`em se da postoji alternativa, a to je ta individualna odluka, uvek se

mo`e dati ostavka, ma {ta se od tebe o~ekivalo. Lako je to re}i kad si

predsednik vlade pa te neko pritiska da uradi{ ne{to i zna{ da }e te

kamere pratiti ako se odupre{, neko }e to primetiti. Ali istovremeno ne

vidimo hiljade malih pri~a koje se odvijaju u javnom mraku. Niko ne}e

pisati o tome, jer svi smatraju da se to svakog dana desi sto puta i da to

nije vest. Kod nas vi{e nije vest "pas ujeo ~oveka", nego bi vest bila da je

~ovek ujeo psa. Svi smo navikli da }e svako da ukrade i iskoristi sve {to

mo`e da sebi ostvari neku korist. @ivimo sa tom pretpostavkom da smo u

d`ungli u kojoj svako gleda da drpi za sebe i svoj mali klan. Zato nije

~udno kad klinci koji odrastaju u ovom dru{tvu po~inju da razvijaju tu

vrstu strategije. Mi im {aljemo poruku da su klju~ne `ivotne ve{tine ne

da zna{ i u~i{, ume{ i da se trudi{, da svoj posao radi{ sve bolje i bolje,

nego da o{acuje{ koja je grupa najperspektivnija, da se u~lani{ u klan i u

okviru njega radi{ sve {to se od tebe o~ekuje i ~eka{ da te se sete. A kad

te se sete, onda dobije{ priliku ne da demonstrira{ da si dobar ministar

ili direktor, nego da unazad naplati{ sve ono {to si morao da `rtvuje{ da

bi bio u funkciji svog klana. 

Opet smo napravili sistem u kome pojedinac radi da bi vratio sve ono {to

je ulo`io kako bi do{ao do funkcije i da vrati svima onima koji su mu

pomogli da do|e na tu funkciju. Zato pojedincu nije na prvom mestu

unapre|enje poslovanja firme ili {kole, nego ka`e, dobro je, kona~no sam

se dovukao do neke pozicije, da vidimo {ta smo sve imali od tro{kova do

sada i koga sve treba da se setim.

Prosto mi se nekad ~ini da bi na{a himna trebalo da bude pesma Leba i

soli Kao kakao. Kod nas je izgleda sve kao. Neki ministri su kao ministri,

nastavnici kao nastavnici, u~enici kao u~e, mi smo kao gra|ani, vlada je

kao vlada, na{ Ustav je kao Ustav. Kada bi po~eo da govori{ sa
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Aleksandar

Baucal

Na nivou Evropske unije smo pravili analizu o tome {ta je potrebno

mladim ljudima za uspeh u budu}em `ivotu i jedna od va`nih dimenzija

je bila sposobnost da se funkcioni{e u heterogenim grupama u kojima

postoje pripadnici razli~itih kultura, stavova i vrednosti. Ovde se

promovi{e upravo suprotno - grupisanje sa sli~nima, jer mi ne mo`emo

da funkcioni{emo sa razli~itim ljudima. To ili odmah puca, ili se

uspostavlja alfa mu`ijak. Kod nas je jako te{ko da ljudi funkcioni{u u

grupi gde svako ima jednaku mo}, a razmi{lja razli~ito.

Mo`da }e budu}e generacije uspeti da isfoliraju, da pu{taju ispravne

zvukove i da sve rade kako treba, ali }e u svojoj du{i biti zgro`eni

~injenicom da je nekome palo na pamet da ga stavi, zamisli, u grupu sa

osobom druga~ije boje ko`e. To opet ne}e biti autenti~an doprinos, ~im

ne radi{ ne{to spontano i autenti~no, mo`e{ biti dobar, ali ne mo`e{

odli~an i ne mo`e{ napredovati.

Optere}ujemo du{e na{ih ljudi jer se zbog dnevne politke razvija

netrpeljivost prema nekim socijalnim grupama ili etni~kim

zajednicama, i tako re{avaju}i neki mali i trenutni problem, u stvari

na{im ljudima i dru{tvu ote`avamo budu}i `ivot.

Dete koje danas ide u {kolu }e 2030. biti mladi stru~njak u nekoj

regionalnoj kompaniji u kojoj rade Albanac, Makedonac, Rom, Musliman

iz Bosne. Mo`da }e mu Albanac ili Rom biti {ef, a on }e biti optere}en tom

~injenicom. Opteretili smo du{u te osobe. Za{to bismo na{u decu dovodili

u situaciju da sutra donose strategije da `ive sa tim ose}ajem

nelagodnosti, za{to ne bismo izgradili jedan druga~iji odnos prema

drugima koji je dobar za nas?

Mnogi ka`u da je raspad Jugoslavije po~eo na Kosovu i da }e se tamo i

zavr{iti. Mislim da je raspad Jugoslavije po~eo me|u nama, u Srbiji. Mi

smo me|usobno po~eli da se ne po{tujemo, pa smo to projektovali na

jedne, pa na druge, tre}e pa ~etvrte, pa nam se onda ta stvar vra}ala. Jer,

nama problem nije samo to da li }emo trpeti pripadnike drugih naroda,

mi nekada ne trpimo jedni druge. Nemamo tolerancije ni razumevanja

jedni za druge, ni u porodici ni u {koli ni na ulici. Mi na kraju ne

zavr{avamo raspad Jugoslavije pri~om o Kosovu, ve} se vra}amo na pravi

po~etak. Nulta ta~ka je onaj trenutak kada smo uru{ili minimalne

mehanizme za normalne dru{tvene procese dogovaranja i stvaranja

zajedni~ke vizije. To je nulta ta~ka svih ovih dvadeset godina krize i

imam utisak da se jo{ uvek nismo ozbiljno pozabavili tim problemom.

Nama nedostaje ta ta~ka ka kojoj smo krenuli koja bi nam dala bazi~ni

ose}aj smisla.

Imamo ljude u odelima koji spolja li~e na evropejce, a u su{tini se

pona{aju kao gazde. Mi, postaju}i deo globalnog sveta, sa takvim

autoritarnim dru{tvom ne mo`emo daleko da stignemo. Isto kao u

porodi~noj zadruzi, pro{irenoj familiji, imamo jednog ~oveka koji misli,

on je otac familije, a svi ostali su prakti~no u poziciji deteta. Taj model

smo preneli na ~itavo dru{tvo. [ef partije misli i razgovara sa svojim

savetnicima i prijateljima, a ostali su tu da slu{aju. Ministar treba da

misli, svi ostali slu{aju. Tako kreativnu energiju dru{tva od osam

miliona ljudi svedemo na deset glava. @ivot je postao toliko kompleksan

da jedan ~ovek ~ak vi{e ne mo`e da razume, a ne da promeni, nijedan

segment dru{tva. Zato sva razvijena dru{tva postepeno razvijaju model

participacije. Da svako u svom segmentu kreativno radi svoj posao, da

predvi|a probleme i da ih razume, da ~ita i u~i, smisli nova inovativna

re{enja. Nigde u razvijenom svetu ne funkcioni{e to da on ~eka da mu

neko ka`e {ta da radi. U zapadnim zemljama {ef firme se pona{a kao

dirigent, a svi ispod njega su muzi~ari koji mnogo bolje znaju ne{to

drugo da rade. On ne ka`e nekome kako da svira, ve} defini{e globalni

problem, delegira svakome deo tog problema, ali onda svako mora da

u~estvuje u re{avanju problema. Kod nas ne funkcioni{e taj model, ovde

se ve`baju ve{tine slu{anja onoga ko ti je nadre|en. Takvo nam je i

obrazovanje. Ministar naredi onom ispod, taj naredi direktoru, ovaj

nastavniku, i onda {ta }e nastavnik? Kako da nastavnik u takvom

okru`enju otvori prostor za kreativno i kriti~no promi{ljanje zajedno sa

u~enicima? On ka`e, ja slu{am ovog iznad, u~enik treba da slu{a mene. 

Stvorili smo uslove u kojima na{a deca u~e ve{tine koje ne da im ne}e biti

korisne sutra kada budu gra|ani Evropske unije, nego }e biti

kontraindikovane, one }e biti kamen oko vrata. Ono {to im je bila mi{ica

da uspeju u svom dru{tvu, ne}e pomo}i u Evropi. Stalno }e poku{avati da

isfoliraju ne{to, da i{ibicare sistem, ali taj sistem }e ih ka`njavati. Kada

mislimo na obrazovanje danas, treba da mislimo na to da obrazovanje

treba da pomogne deci koja }e `iveti `ivot odraslog od 2020 - 2060. Sada

u obrazovanju treba da im obezbedimo uslove da steknu sve one ve{tine

koje }e im biti od koristi u tom periodu, a ne samo da ih oblikujemo

spram nekog `ivota kojim nismo zadovoljni. Za{to bismo ih trenirali da

budu uspe{ni u `ivotu za koji znamo da }e morati da se promeni, ~ak i

ukoliko podr`avamo da funkcioni{e na ovakav na~in prosto zato {to

nemamo drugu mogu}nost.
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Vladimir

Gligorov

(Darko Rundek & Cargo Orkestar - Uzalud pita{)

Svetlana Luki}: 

Ovo je poslednji Pe{~anik u ovoj sezoni i za kraj slu{ate ne{to od starih

snimaka. Govori}e Miodrag Zec, Vesna Pe{i}, Sr|a Popovi}, Latinka

Perovi} i Vladimir Gligorov.

Vladimir Gligorov: 

Zapanjen sam, recimo, a tako je bilo i osamdesetih godina, da neko

do|e i pita vas da li ho}ete da budete predsednik vlade, i vi ka`ete

"ho}u". O Cvetkovi}u ja imam najbolje mi{ljenje, ali na osnovu ~ega je

on rekao "ho}u"? Ho}ete da budete ministar finansija? Ho}u. Ho}ete

da budete guverner Centralne banke? Ho}u. Pa, mislim... Zna~i, vi

imate neke li~ne ambicije, a ne razumete da dobijate neki javni posao,

i u tom kontekstu morate da imate i pare i mo} i ugled i popularnost,

a ne da prosto budete tu.

U Srbiji postoji ne{to {to ~ega nema u drugim, ~ak i vrlo komplikovanim

zajednicama u okru`enju, a to je nerazre{en unutra{nji sukob. Imate

neku vrstu nedovr{enog sukoba izme|u ljudi. Zato slu{amo tu

patriotsku pri~u u Zenici - nigde se u normalnim okolnostima, kad niste

u ratu, ne pri~a o patriotizmu od jutra do mraka. Kakva je to uop{te tema?

Me|utim, jedan broj ljudi u Srbiji jeste u ratu sa drugim delom Srbije i

neprestano name}e tu temu. Ako mislite da, {ta ja znam, Vojvodina treba

da bude autonomna pokrajina, onda ste vi izdajnik, a ne patriota. Taj

nezavr{eni unutra{nji sukob delimi~no je posledica nezavr{enih

spolja{njih sukoba, koji se onda re{avaju kroz sukobe i krize na ulicama,

na drugi na~in.

To je u`asno skup posao, ali eto, to je posao kojim se Srbija bavi ve}

prakti~no 30 godina. A u tom poslu neki ljudi imaju kratkotrajnu

politi~ku slavu i verovatno zbog te kratkotrajne slave sve to i rade. Taj

deo ja nikad nisam uspeo da razumem. Vi dobijete neku {ansu, recimo da

zaista ne{to uradite, ne{to {to stvarno menja ~itavu stvar, gde je op{ti

dobitak o~igledan. Prvi koji je dobio zaista tako veliku {ansu je bio Voja

Ko{tunica. Dobio je ogromnu popularnost, ljudi glasali za njega, potpuno

je jasno {ta je trebalo da uradi. Stvar se sama pi{e, a vi odjedanput re{ite

da je neki va{ unutra{nji minimalni cilj, nekakav provincijski,

besmisleni cilj mnogo va`niji od velike {anse koja se vrlo retko dobija.

Tako je i sa Borisom Tadi}em - on dobije jednu veliku {ansu posle ovih

majskih izbora, potpuno je jasno {ta treba da radi, ali odabere da radi

U psihologiji postoji pojam egosintoni poreme}aj, koji zna~i obrazac

pona{anja koji je destruktivan za pojedinca, ali je u me|uvremenu

postao deo identiteta tog pojedinca. Dakle, pojedinac mora prvo da

napravi odmak od svog pona{anja, da razdvoji svoj identitet od

pona{anja, da bi mogao da po~ne da radi na tom pona{anju. Gledaju}i

na{e probleme, pro{irio sam taj pojam i stvorio konstrukciju

socijalnosintoni poreme}aj. Agresivni odnosi i nasilno pona{anje postali

su deo na{eg identiteta. Gde god da pogledate, svuda je prisutan obrazac

nasilne komunikacije, to je na{a difolt varijanta. Nama je kao

pojedincima te{ko da napravimo otklon od toga jer je taj poreme}aj jako

ra{iren. To je opet ona situacija u kojoj se pitate da li sam lud ja ili su ludi

svi ostali. Onda ka`ete, pa mo`da sam ja naivan, mo`da sam se upecao na

tu lepu pri~u da treba normalno komunicirati, a da je ovo u stvari `ivot.

Da ja treba da sazrim i da razumem da u stvari ne treba te`iti tim finim

obrascima jer su oni za knjige, ud`benike i bajke, a `ivot je ne{to drugo.

Zato je jako va`no da na{i ljudi putuju. Kad ode{ u inostranstvo, vidi{ da

mo`e da se normalno komunicira ~ak i u atmosferi kada su interesi vrlo

raznovrsni i sukobljeni i ni u jednom trenutku ne izleti nipoda{tavnje

druge osobe niti re~i kao - ma {ta ti zna{, ti si ovo ili ono, ti si Albanac ili

tako ne{to. Tu ima puno tenzija, ali je norma takva da se komunicira

normalno. Kod nas komunikacija lako sklizne u li~nu netrpeljivost i

sukob i onda dve osobe nikada ne mogu vi{e da budu zajedno, svi

prijatelji jednog i drugog su u sukobu, i porodice krenu da se

sukobljavaju, umno`i se sukob.

Ljudi se ovde jako lako posva|aju, devedesetih smo videli da se kumovi

zbog politike sva|aju i rastaju. Kad bi neko napravio mapu Srbije i

ozna~io samo te sile koje udaljavaju ljude, mapa bi bila prili~no iscrtana.

To ne poma`e da se bilo {ta u `ivotu re{i, to samo ote`ava, ali odjedanput

se svi upetljamo u ku~ine i budemo vezani netrpeljivostima. Kod nas se

ljudi smeju i ka`u - pa mi smo autenti~ni, ja njega autenti~no mrzim. Pa,

va`no je biti autenti~an, ali to mora imati nekog smisla.

Kusturi~in film Podzemlje je dobra slika onoga {to `ivimo. Toliko smo

dugo `iveli u nenormalnim uslovima da smo se prilagodili i po~eli da se

pona{amo u skladu sa nenormalnim okru`enjem. Naravno da nam je

te{ko da primetimo da se pona{amo nenormalno, pa mislimo da su svi

izvan na{eg okru`enja u stvari ludi jer se pona{aju druga~ije od nas.

Treba da stanemo na loptu i po~nemo da sre|ujemo taj kr{ koji je svuda

oko nas.
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Miodrag

Zec

drugi na{ tiranin i vladar nije umro ni na vreme, ni jednostavno, ni

oven~an slavom. Iz toga se mora u~iti. Ne ̀ elim da se pogre{no shvati, ali

prosto je to tako, treba vladati i gledati rezultat. A moglo se videti i

pro{log leta. Se}am se koliko su me napadali kad sam predlo`io broj

ministara - prete ljudi, bre, ho}e da biju. Ali sad idem korak dalje, ka`em,

nemojte smanjivati broj ministara, to ne zna~i ni{ta, promenite zakone.

Nemam ja ni{ta protiv tih obi~nih ljudi na {alterima, oni ne kreiraju

zakone, ali mo`da i kreiraju. Za{to Toyota funkcioni{e? Zato {to svaki

radnik kad izlazi s posla daje neku racionalizaciju onome koji dolazi na

posao; makar bilo samo "nemoj {araf ovaj tamo, nemoj ovamo", ta je

logika dovela do strahovite efikasnosti i na kraju najve}eg proizvo|a~a

automobila na svetu. [ta na{ svaki ~inovnik radi? Ma, daj jo{ jednu

za~koljicu, ako nam se slu~ajno izmigolji na ~lanu 9, da ga do~eka 9a,

onda je moj. To je potpuno suludo. 

Kad predsednik vlade sedi iza celog metra materijala, kako }e onda

na~elnik da nema bar 30 santimetara nere{enih stvari? Moj radni sto je

uvek ~ist, i onda neko ka`e - ovaj Zec ni{ta ne radi, |e su papiri, |e je

nered? Kad ne{to uradi{ na vreme, ti si se zeznuo, to je kao da si nekom

rekao da si bez posla. Potpuno je izokrenuta filozofija koja, naravno,

pojedincima koristi. Uzmimo taj nesretni Kopaonik, prvi put na tom

Kopaoniku ti nisi mogao da ka`e{ ni{ta kriti~no, to je bilo izre`irano kao

Peti kongres. Govori predsednik dr`ave, govore ministri jedni drugima, a

mi ostali kao slu{amo. Da li si mogao ne{to kriti~ki da prozbori{? Nisi.

Imao sam mnogo pitanja, ali nisam mogao da ih postavim. I pita me

jedan novinar {ta ja mislim o tome. A ja, po{to volim da branim onoga

koga napadaju, imam problem, jer sad branim na{u vlast. I ka`em - ljudi,

oprostite im, morali smo do}i na Kopaonik, problem je toliki da sa ni`e

ta~ke ne mo`e da se vidi, i morali smo ostati ~etiri dana zbog velike

magle, ~ekali smo da se razbistri, da vidimo dokle taj problem se`e. Dajte,

oprostite ovim ljudima, mislim, nemojte tako. Eto, ja sam ih branio

koliko sam mogao.

Pe~at je najubistvenije sredstvo za proizvodnju, kakav plug, kakav ~eki},

a{ov, kompjuter - {tambilj je sredstvo za proizvodnju. Politi~ka elita

sama sebi kreira posao i zadu`enja, i onda nije ni ~udo {to se toliko

namno`ila administracija. À propos administracije, sad smo ponovo na

pragu neke reforme i vlada u znoju lica svog tra`i re{enje. I {ta je problem

s tom nesretnom administracijom koju sad svi stavljaju na stub srama?

Koja administracija, za{to ona postoji? Pa, to su ljudi koji su na vlasti ili

su bliski vlasti, to im je delatnost. I {ta }e se desiti ako smanjimo

upravo ne{to suprotno zato {to ho}e da se doka`e. Ako poredite sa

Obamom, vidite nekoga ko razume da je dobio ogromnu {ansu da ne{to

uradi u toj zemlji, ne pre svega za sebe, nego pre svega da napravi ne{to

{to }e ostati krajnji doprinos pobolj{anju i re{avanju niza problema sa

kojima se ta zemlja suo~ava. To je {ansa koja se ne ukazuje svaki dan, i

on je toga svestan. Da li }e uspeti, to }emo videti, ali je jasno da on to `eli

da radi. To je ono {to ste vi imali ovde - jedan, drugi, tre}i su dobili tu

{ansu i prosto to nisu videli. U Hrvatskoj je Sanader to video, njegove

sposobnosti su vrlo ograni~ene, ali je video.

Zna~i, to ja ne razumem, {ta je to {to ljudima ovde smeta da iskoriste

priliku koja se prakti~no sama pi{e, sama se strukturi{e, vi prosto treba

samo da budete, da ka`em kao Marks, agent istorije. I vi umesto toga

izaberete da imate celu no} da ne{to pri~ate, ili da sedite, ili da se

bogatite, ili da dajete intervjue i pravite se va`ni, tra`ite neke lake izlaze

u nacionalizmu, patriotizmu, u nekom folkloru... Ne razumem tu

sklonost da se propusti prilika koja vam se uka`e i koja i ne zahteva

nikakav veliki intelektualni, politi~ki ili moralni napor, nego prosto

zahteva odlu~nost i `elju da to uradite. Za{to svaki put krenete

stranputicom? Kog smisla ima da budete na aerodromu, jedan avion leti

u Brisel, drugi u Teheran, i vi u|ete u avion za Teheran?

Miodrag Zec: 

Jedno je kad neko dru{tvo pozovete 1945. na {tednju i obnovu, ljudi zaista

juri{aju, ru~no vade slavonske hrastove i prave autoput, pruga gradi nas,

mi gradimo prugu. Energija naroda. Jedno je kad 2000. godine ka`ete -

ljudi, dosta je, bre, bilo zavrzlame, mi }emo to, to i to. Ali, posle devet

godina ponovo smo na istom. Nema emocionalnog potencijala za velike

projekte, sad se mora delovati institucionalno. A mi nemamo

demokratski sistem. [ta }e poslaniku za rad na terenu pare, kad on

terena nema, nema on neposrednih bira~a. Ovo je nagodba partija -

kakvih 250, pa ne treba nam 5 poslanika! Najbolje je e-mailom da iz

partijskih centrala predsedniku skup{tine stignu uputstva {ta je stav.

Ovo je juri{ po komandi. Je l' se Obama borio za svaku ameri~ku dr`avu?

Mora se vratiti veza naroda i poslanika. Ili druga opcija, partijski ali

ve}inski sistem, ko pobedi nosi sve, pa }emo onda videti. A ti ima{ ne{to

izme|u, politi~ki motor ne funkcioni{e. Jedan moj prijatelj ka`e - Srbija

je zemlja u kojoj bi Sizif morao da gura kamen nizbrdo. A ja mislim da je

u najboljem interesu na{e elite da se iz politikantske preobrazi u

politi~ku i dr`avni~ku elitu i da poku{a da re{i stvar. Sa~eka}e to ovi

mladi ljudi, jedino je Broz umro na vreme i oven~an slavom, ve} ovaj
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Vesna

Pe{i}

Dakle, gra|anima se nije svideo taj porez od 6%, rekli su - ho}emo da

vidimo da i vi ne{to platite. To je bio odgovor javnog mnjenja - hajde prvo

vi navalite na to va{e ~inovni{tvo, imate 28.000 ~inovnika. Smanjite broj

ministarstava, umesto 25 neka ih bude 15, ali tako da nam poka`ete da

ste te ~inovnike otpustili. Neko je gostuju}i na televiziji rekao - ali mnogo

ljudi }e ostati bez posla, a jedan radnik mu je odgovorio, pa i mi smo

ostali bez posla. Kada su privatnici kupovali fabrike, mnogo ljudi je

isterano napolje, pa neka sada i ti ~inovnici iza|u napolje. Problem je {to

vlast ne mo`e da otpusti te svoje ~inovnike, oni ne mogu da povuku taj

potez jer su napravili svoj korumpirani sloj koji im je neophodan za

opstanak na vlasti. Kada je usvajan ovaj poslednji bud`et ja sam videla,

~isto sociolo{ki, upravo preko strukture tog bud`eta, da su oni izgradili

jedan novi sloj, a taj sloj se sastoji od njih samih. 

U Srbiji skoro da nema privrede. U nedelju sam bila u Kovinu, tamo nema

ni~ega, ni~ega nema u Zaje~aru, u Kur{umliji, nigde. Vlast je morala da

stvori jednu novu privredu u kojoj bi ljudi po~eli da se zapo{ljavaju. Po{to

se tu dogodilo u jako malom procentu, po{to je taj privatni sektor, sloj

zdrave srednje klase, bio mali, re{ili su da montiraju sopstveno upori{te

i da naprave jednu la`nu srednju klasu. Vlast je dakle napravila

zaposlenost koja je nepotrebna, ali politi~ki va`na.

E, onda su se neki dosetili - a {ta je sa va{im finansijerima, da li mogu oni

sada da se ispru`e, da poka`u neku solidarnost? Ispostavilo da su ovi prvi

stali u red za pomo} dr`ave, prete da }e da otpu{taju radnike ako im se ne

pomogne. Ja bih rekla - u redu, otpusti tih 20.000 koje si zaposlio, ali ne

mo`e{ vi{e to da radi{, ti koji si ve} nekoliko puta oplja~kao dr`avu,

ponovo si do{ao na dr`avne jasle. Koliko puta ho}e{ da te dr`ava

spasava? Ne}e{ da plati{, ne}e{ da se solidari{e{, nego tra`i{ jo{ i da ti se

da. Trebalo bi im re}i - ne mo`e. Time bi se stekao nekakav moralni

kredibilitet. Me|utim, oni im to ne mogu re}i jer su tajkuni postali

njihovo drugo upori{te i mislim da su oni sada jedna ista grupacija. Kad

ka`em elita, mislim politi~ko-poslovna elita, to je sad jedna grupa. Nemoj

ovu meru, to meni uop{te ne odgovara, Peconiju odgovara ovo, onome

ono. Oni ispostavljaju zahteve koji njima odgovaraju. Setite se samo

onog nevi|enog skandala kad je dr`avni sekretar Neboj{a ]iri} iz

Ministarstva za ekonomiju i regionalni razvoj poslao pismo po{taru

Homenu u Ministarstvo pravde, koji je pismo prosledio po{tarki Nati

Mesarevi}. O~igledno je da im je to neko signalizirao - ~ekaj, bre,

obustavljaj su|enja, nemoj da pla}am sudske tro{kove, nemoj da

ispla}ujem radnicima od{tete. Na ovom slu~aju se videlo da tajkuni

administraciju? Za{to je ona velika? Pa, zato {to pravi{ zakone koji su

tako komplikovani, a zakon je mo} i kontrola, i onda takav zakon zahteva

mnogo ~inovnika. Ako smanji{ broj ~inovnika, a naro~ito ako im smanji{

platu, {to je jedno od re{enja, {ta }e se desiti? Pa, redovi pred {alterima

bi}e ogromni. Kakva je na{a dr`ava i kako ona funkcioni{e? Pa, prvo

propi{e{ zakon koji ima za posledicu rast broja ~inovnika. Evo, primera

radi, napravio si zakon o li~noj karti tako da si smanjio trajanje li~ne

karte sa 10 na 5 godina.

Onaj ko pravi zakon, on ga ne pravi da konstitui{e prava, nego pravi

zakon kao spisak zabrana i spisak potrebnih papira za va|enje

dokumenata. I kad se sagne{ pred {alterom, ti si slomljen ~ovek, a onaj

tamo kad te pogleda, pa zare`i, pa ne da... sad, kad onim slu`benicima

tamo u SUP-u ili u op{tini da{ jo{ manju platu, e, jado, ne}e{ li~nu kartu

izvaditi ni za pola godine! Normalno, pa ljut je ~ovek, ~itav dan je u onim

papirima. Ko kreira zakon, taj smi{lja kako da mu do|e{ na vratanca. [ta

on prodaje, {ta je njegova delatnost? Pa, mo}. Ako ti nema{, da do|e{ kod

mene po neki papir, i da se pri tom ne osili{, jer, brale, kad te ja

pogledam... I stalno se neki papiri izdaju - evo, SOS prodavnica, skupi

stotinu dokumenata da dobije{ papir da bi oti{ao u prodavnicu da kupi{

dva litra ulja i odmah proda{ na pijaci.

Klju~na stvar, ne{to {to treba da pi{e na vratima Vlade Republike Srbije:

da dr`ava mora da se izdr`ava od teku}ih prihoda, a ne da se zadu`uje.

Sad }emo dobiti 3 milijarde, u redu, a {ta }emo 2010? [ta }emo 2011? Pa,

sti`e to sve na naplatu, {ta }e se desiti? To smo radili sto puta, mi zna~i

permanentno imamo 7-8 milijardi koje nam fale, koje nam neko daje. Pa,

presta}e da daje ili }e biti sve skuplje i skuplje, i to }e biti problem. To bi

trebalo, zna~i, da pi{e tamo u vladi: mo`emo da potro{imo onoliko poreza

koliko smo naplatili. Da li to tamo pi{e? Ne.

Vesna Pe{i}: 

I sada se vlast utronjala, vide da se sprema ogromna oluja koja }e mo`da

i sve njih da odnese, sprema se kriza za koju niko ne zna ni koliko }e da

traje, ni ko }e da je pre`ivi. Prosto se ose}a ta panika. ^ini mi se da su

gra|ani mirniji nego oni. Pi{u-bri{u po nekim sveskama, {krabaju

grafikone, ra~unaju, prera~unavaju i ne mogu da na|u nikakvu dobru

ra~unicu. [ta }e oni izdumati, {ta }e smisliti ribara starog k}i, kako je

onaj Joki} iz Danasa nazvao Dijanu Dragutinovi}, koja je mo`da dobra

`ena, ali ne zna{ iz kog je ona filma i koju ulogu glumi. 
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. isporu~uju svoje `elje svojim omiljenim ministrima i da mi tu ni{ta ne

mo`emo da uradimo. Ispostavilo se da oni zaista mogu da oderu tu

sirotinju. 

^ini mi se da ljude najvi{e poga|a to {to vlast ne}e da preuzme nikakvu

odgovornost. Pa, ja bih preuzela neku odgovornost, rekla bih - dobro,

hajde, pogre{ili smo, gre{ili smo s tajkunima, daj da sredimo neku

instituciju, daj da ukinemo ovaj na~in finansiranja stranaka, hajde malo

da se pokajemo. Ta neka najobrazovanija Srbija, koju smo uvek zvali

Demokratska stranka, u stvari se pokazala kao dr`avni koncern koji je

osnovni izvor i korupcije, i tajkuna, i te neodlu~ne politike i mi nemamo

~emu da se nadamo od nje. Ali istovremeno, nemamo ni kud. Ali mogli

bismo da ka`emo - evo, u Americi, kada je Obama dobio na izborima,

posmenjivani su svi direktori, nijedan direktor propale banke nije ostao,

Meryl Lynch, AEG, osiguravaju}a dru{tva, sve su glave pale. Ovde je samo

Kri{to oti{ao. Zna~i, daj sad nekoga. Da bi napravio neku moralnu

ravnote`u `rtvuj nekoga, `rtvuj najboljeg druga, ne interesuje me.

Poka`i da }e{ da rekonstrui{e{ vladu, probaj sebi da napravi{ neku novu

ta~ku od koje }e{ po~eti da radi{ druga~ije. Pa, to ne bi bilo tako

katastrofalno. Recimo, veoma je lo{e kada ~ujemo da su svi pre`iveli i

pored nevi|enih skandala koje je imalo Ministarstvo pravde. Recimo,

vladaju}a koalicija je osmislila Visoki savet sudstva a na kraju nisu

uspeli da izaberu troje ~lanova. ^ekajte, da vidimo ko je odgovoran za to,

gospo|a Malovi} i taj Homen, ko su oni? Prvo, nemaju nikakav politi~ki

legitimitet, niti su neki visoki funkcioneri Demokratske stranke. Ona je

mlada `ena koja nema ni sudsko iskustvo a sada `ari i pali. Kad je ne{to

pita{ daje beslovesne odgovore, kad god je neko ne{to pita u Skup{tini,

odgovor je - odabij, odabij, odabij. Ne samo da ne}e da ti odgovore na

pitanje nego ti se i podsmevaju. To stra{no nervira. Recimo, danas nam

dr`avni sekretar Homen i zamenik javnog tu`ioca Srbije radosno

saop{tavaju da smo dali 900.000 dolara za Miladina Kova~evi}a, i da

moramo biti jako zadovoljni {to smo dobili {ansu da Kova~evi}u sudimo

u Beogradu. Ka`u - to je veliko priznanje na{em pravosudnom sistemu i

potvrda dobrih odnosa Srbije i Amerike. Komplimenti Jeremi}u, ministru

spoljnih poslova, {to je sve tako dobro ispalo. Gleda{, i ne mo`e{ da

veruje{. Em {to niko ne pola`e nikakav ra~un, em ih je zahvatio cinizam

i smeju nam se. Dinki} se smeje Krkobabi}u, Homen nas uverava da je

ovo sa Kova~evi}em ispalo odli~no, javni tu`ilac ka`e da je to sjajno.

^ekajte, ljudi, pa vi niste normalni!

Ako uop{te misli da ne{to promeni u ovoj Srbiji, Boris Tadi} mora da

pogleda svoju {ahovsku tablu i da promeni neke ministre. Ako mu je

Jeremi} drug i u~enik, neka ostanu prijatelji, ali mora da mu ka`e - izvini,

ti i tvoj Borko, {ef kabineta, odgovorni ste za ovo sa Miladinom

Kova~evi}em. Ne zanimaju me konzul i vicekonzul, dva {rafa kojima je

neko javio telefonom {ta treba da urade. Izvini Jeremi}u, ali mora{ da

plati{ nekakav ceh, ne mo`e{ vi{e da bude{ ministar. Malovi}ka ne mo`e

vi{e da bude ministarka, Homen ne mo`e vi{e da bude dr`avni sekretar,

\eli} ne mo`e da ostane{ na svom mestu. Mislim da je to jedino {to bi oni

mogli sada konstruktivno da urade, da poka`u da neki ljudi moraju da

odu. Me|utim, ne, oni ka`u - ne damo na{e ~inovnike, ne damo na{e

tajkune, ne damo na{e ministre, ne damo na{e ~lanove partija. Problem

je i u tome {to oni ne}e da se odreknu ni Milo{evi}eve spoljne politike.

Zna~i, ne}e{ da se odrekne{ ni~ega, ne}e{ da se odrekne{ ni

nacionalisti~ke ideologije, ne}e{ da proba{ da isporu~i{ tog Mladi}a,

ne}e{ da izda{ srpstvo. Oni ne}e da se odreknu ne samo tih drugova,

tajkuna, ministara, tih nikogovi}a koje niko `ivi ne zna ko su i {ta su,

nego ho}e da zadr`e i tu ideologiju, ni toga se ne odri~u. Evo, kad je bilo

ovo obele`avanje 10 godina bombardovanja videlo se da oni nisu priznali

da je neka vojska u{la na Kosovo, oni nisu priznali da su oni taj rat

izgubili, nego pri~aju kako je to i dalje deo Srbije. Zna~i, sad na sve ovo,

ne}e da se odreknu ni~ega ni od te stare pri~e, a ni kad je re~ o Republici

Srpskoj nema odstupanja. Ni{ta konstruktivno nisu uradili u

me|unarodnoj politici, ponovo su nas doveli u neku vrstu poluizolacije.

Evropske integracije koje su obe}ali su prakti~no zaustavljene. Ministar

spoljnih poslova ne ose}a se ni malo odgovornim {to tu uop{te nismo

napredovali, nego i dalje pri~a te svoje nacionalisti~ke pri~e, ali sa

merakom. Ho}e da postane premijer pa preko nacionalizma poku{ava da

zadobije simpatije gra|ana.

Prevazila`enju krize bi doprinelo kada bi se pokazalo da smo temeljni u

makar nekim reformama, kad bi smo zavr{ili pri~u sa Mladi}em. Trebalo

bi da poka`emo svetu da se ovde ne{to dogodilo, da smo se u ne~emu

opametili. Ali, bre, ni u ~emu se nismo opametili, nikakvu pouku nismo

izvukli i sad kad je ova kriza do{la pokazali smo da mi nijednu pouku i

ne}emo da izvu~emo, da ne}emo ni{ta da platimo. Ka`u, u Hrvatskoj je

kriza, ali makar su onaj autoput napravili, mi nemamo ni mosta, ni

autoputa, nemamo ni{ta. Malo su i{~ukali plo~nike po Beogradu, malo su

prefarbali neku zgradu, ali ni jednu instituciju nisu izgradili, naprotiv,

direktno su u{li u blokiranje svih institucija. RRA im vi{e ne radi, nema

dva ~lana, ne}e da izaberu tre}eg. Ona ~uvena dr`avna revizija nije jo{

Vesna

Pe{i}



Latinka

Perovi}
428

26
.0

6
.0

9
. po~ela da radi, ne}e nikad ni po~eti. Ne rade ni na Zakonu o finansiranju

stranaka, ne daju nikome da kontroli{e njihove pare, to ne dolazi u obzir.

Ustavni sud je u krnjem sastavu. Sve su im institucije takve, nijednu

pristojnu instituciju nisu napravili i svaku su minirali, svaku su

sabotirali. Oni ne}e nikakvu kontrolu, sve ho}e da rade bez kontrole,

nikakav zakon za njih da ne va`i. Mi zaista imamo razularenu elitu. To

dru{tvo ne}e ni da se pokaje, niti da prona|e gre{ke, nego tako

razulareno i dalje sedi. U gotovo svim tim krupnim skandalima su bili

uhva}eni, ali ni{ta nisu promenili. Ni{ta, samo su rekli - odabij.

Sr|a Popovi}: 

Obja{njenje je stvarno suludo - da su ti Holan|ani toliko frustrirani {to

su dozvolili da ih Mladi} razoru`a, da nisu bili sposobni da ga spre~e da

izvr{i genocid. Oni to ne mogu sebi da oproste, a mi smo sebi sve

oprostili. I onda, naravno da se uop{te ne usu|uju da pomenu o ~emu se

tu radi i mislim da, s obzirom na na{u moralnu fleksibilnost, mi ne

mo`emo ni da verujemo da oni to sebi stvarno toliko prebacuju a u stvari,

po na{em stanovi{tu, nije ni Mladi} kriv, a kamoli Holan|ani. Eto, zato

ne pominju ni{ta. Kad se sada pojavi \eli} i po~ne da pri~a o nepravdi, ja

ne znam kako se u tom kontekstu uop{te usu|uje da upotrebi tu re~,

po{to se zna {ta je taj Mladi} uradio, i da smo godinama lagali i ~uvali ga,

a ~uvamo ga verovatno i sad. Sad je bila godi{njica zlo~ina u Top~ideru i

ja tvrdim da je op{te mi{ljenje da su vojnika ubili Mladi}evi

telohranitelji, jer se on sakrivao u tom objektu. Ni{ta, mi preko svega

toga prelazimo, a kad Holan|ani poka`u, po nama, preterani moralni

obzir, mi ka`emo "nepravda!". Stvarno ne~uveno, mi smo bezo~ni postali.

Ja ne ~itam Politiku ina~e, ali danas sam pogledao online-izdanje i

pro~itao sam tekst jednog njihovog kolumniste, nije ime va`no, ali to je

kolumnista Politike koja je delimi~no i u vlasni{tvu vlade, je li tako? Tu

se govori o holandskom stavu, koji se karakteri{e kao mrzovoljan - ba{

tako, mrzovoljan, bezobrazan i nipoda{tavaju}i. I kao uteha se onda

servira kako }emo, ako jednog dana mi budemo primljeni u Evropsku

uniju, mo}i drugima da postavljamo uslove za ulazak, pa }emo im

naplatiti za sve ovo. To je ona linija one Ko{tuni~ine pri~e da pravimo

{tetu - u}i }emo unutra, a onda }emo da pravimo {tetu, onda }ete da

vidite, kad mi po~nemo da stavljamo veta! A na kraju teksta se vajka taj

isti kolumnista i ka`e: samo, mo`da }emo mi biti poslednji koji ulazimo,

pa ne}emo mo}i nikoga da zavitlavamo.

Pa, zar je nama neko branio da uhapsimo Mladi}a i da mu sudimo? Je l'

nam neko branio? Pa, nije nam niko branio! Mi se stalno ~udimo {ta su

toliko navalili s tim Mladi}em, a nikad se ne pitamo za{to ga mi nismo

uhpasili onda kad smo ga imali tu - a imali smo ga, i ja mislim da ga

imamo i sada. Ka`u, imali smo ga do 2005. Pa {ta ste ~ekali do 2005? I

sada vam je kriv Ha{ki tribunal {to insistira na isporu~enju! Pa Ha{ki

tribunal je tu supstidijarno, ako mu ti ne sudi{ on }e ga tra`iti, prema

tome, i tu si situaciju sam stvorio.

To je poslednje {to nam pada na pamet, da mi ne{to promenimo u sebi.

Ne, nego }emo da ~ekamo da u|emo u Evropsku uniju, pa neka nas onda

oni menjaju. Pa, to je stvarno kapitulacija, to je moralna kapitulacija i

pravi nedostatak svakog samopo{tovanja, kad ka`ete - ja ne mogu da

uradim to {to treba da se uradi, naterajte me nekako.

Latinka Perovi}: 

Te{ko je zamisliti da u jednom dru{tvu koje se socijalno, izvinite {to }u

tako re}i, animalizuje, mo`ete da imate neki bogat demokratski politi~ki

`ivot. Na snagu, na silu se ni{ta ne mo`e. Ako ~itate novine, vi }ete

svakog dana na}i masu primera nasilja, masu o{trih konfrontacija,

pripreme sukoba. Koji smisao uop{te to ima? Bez obzira {ta je uzrok

ovakvog unutra{njeg stanja zemlje, o tome mo`e da se razgovara, mogu

da se pi{u knjige, mogu da se snose odgovornosti, ali jednostavno, zemlja

mora da napravi neki bilans, a njen je bilans r|av. To je nizlazna linija

koja traje 20 godina i ta se linija nastavlja. Mi se stvarno moramo

ozbiljno zamisliti umesto {to se svaki dan na nekog ljutimo i svaki dan

nekog psujemo, po~ev od parlamenta do ovakvih tribina kakve prave

jedna i druga Svetlana u najboljoj nameri da se u Srbiji ljudi zamisle, da

preuzmu nekakvu odgovornost. Da se predstavimo sebi pre svega kao

neko dru{tvo koje ima ve}i potencijal tolerancije nego {to to svakog dana

pokazuje. Ako vi samo uzmete ovo neposredno razdoblje, molim vas, mi

smo imali takvu jednu provalu i primitivizma i nasilja i autoritarizma

povodom tog antidiskriminacionog zakona. Mi svakog dana imamo

probleme u vezi sa manjinama. Zna~i, na svakom koraku se sre}ete sa

dru{tvom koje se zapetljalo u svoje ku~ine, koje ne mo`e da krene dalje.

I moramo prestati sa opsenama. Ja ne spadam u te, ma koliko tu neko

vikao i ljutio se, koji }e da seje nekakve iluzije, nekakve prazne nade.

Mislim da smo mi na jednoj silaznoj liniji, da idemo nasuprot vremenu,

da padaju ljudi kao `rtve toga svesnog zamajavanja, da nema pravog

razumevanja gde smo i {ta radimo. Ho}u da vam ka`em da mislim da je

potrebna ozbiljnost, da je potrebno nekakvo te`i{te, sredi{te, a sredi{te je
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. ta zajedni~ka perspektiva koju ho}e Evropa, koju ho}e Amerika. I na

kraju, ako ho}ete, nema nikakvih posebnih uslova za Srbiju, za njen

ulazak u Evropsku uniju, to su uslovi jednaki za sve narode. Posebni

uslovi za nas proizlaze iz na{e neposredne pro{losti, iz ratova, iz

me|unarodnog prava, iz te`nji zajednice da sankcioni{e te zlo~ine, i

mislim da je vrlo opasno identifikovati se sa tim i nastaviti sa gubljenjem

vremena. 

Ja bih samo htela da vas podsetim da je on u vreme kada je po~ela sna`na

kampanja protiv njega, koja je zapravo i pripremila njegovo ubistvo,

rekao jednu stvar koja se potvrdila - ili }emo mi prihvatiti duh vremena,

uklju~iti se u evropske integracije ili }e se vratiti politika koja je po svojoj

su{tini antievropska. Ne samo da ona ne ̀ eli da Srbija u|e u Evropu, nego

ima jedan izrazito neprijateljski odnos prema Evropi kao civilizaciji.

Dakle, to je taj izbor, ali je o~igledno da je za Srbiju bitna promena

politike koja daje r|ave rezultate. A r|avi rezultati se ogledaju u daljem

propadanju Srbije i niko ni{ta tu ne izmi{lja. Za ime sveta, o tome su

napisane knjige, nije alternativa ne{to {to je izmislio Zoran \in|i}, i on

je to otkrio u srpskoj istoriji. Postoji ta liberalna tradicija, postoji neka

ideja o modernoj dr`avi, to je slabo, to nije samo zbog toga {to neko ne}e

to, to su selja~ka dru{tva koja se sporo pomeraju, koja su opresivna. 

Dakle, to je stati~nost u mi{ljenju, i to mora da se menja, mo`e neko da

vi~e koliko ho}e, mo`e i da se tu~e, ali nikakav rezultat ne}e iz toga izi}i

osim daljeg zaostajanja. Mi prosto moramo da napravimo neki bilans, da

vidimo zbog ~ega smo mi jedini tu gde jesmo. I na kraju, moramo da

po~nemo da razmi{ljamo o sebi i razmi{ljaju}i o sebi da menjamo i na~in

mi{ljenja, da zavodimo neki drugi model u politi~kom `ivotu. Svi se ljute

na parlament, ali znate {ta, parlament je na neki na~in ogledalo dru{tva,

tamo su oni ljudi koje smo mi izabrali, kojima mi mo`emo da uskratimo

mandate. Ali ka`em, jedino merilo za to je da svaki ~ovek razmisli {ta se

u me|uvremenu desilo sa njegovim `ivotom, sa `ivotom njegove

porodice, sa `ivotom njegove dece, {ta se desilo i naro~ito kakva mu je

perspektiva. To su vrlo realne stvari. Mi mo`emo da se sukobljavamo

unutra, da se ponovo delimo na ~etnike i partizane, na izbeglice i

domoroce, ali to Srbiju samo gura na dno istorije. Oprostite, ja sam tu

vrlo otvorena i zato sigurno i ljutim ljude kao {to su bili ovi mladi momci

ovde, ali znate {ta, nije nikakav izum istori~ara da narod mo`e istorijski

da propadne. Mi mo`emo biolo{ki da opstanemo, ali da u istorijskom

smislu, u vreme koje se vrlo brzo menja, stvarno ni{ta ne zna~imo. Mi

mo`emo da pretimo i Americi, mi mo`emo da se udvaramo Rusiji, mi

mo`emo da govorimo da je Evropa trula i bolesna, ali osnovno je pitanje

{ta mi iznutra mo`emo da uradimo, a tu mislim da mora da se mobili{e

svaki pojedinac.

Sr|a Popovi}: 

Pri~a o manjem zlu je u~inila ljude skromnima, zadovoljnim malim, lako

ih je prevariti, lako podlegnu, lako poveruju, brzo se razo~araju i postaju

apati~ni. Ali ja imam veru u to {to je dato u biolo{koj osnovi ljudi, a to je

da su oni dru{tvena bi}a. Re}i }u ne{to jo{ naivnije - mislim da ljudi `ele

da se vole i `ele da saose}aju sa drugima i `ele da pomognu jedni

drugima. Mislim da to nije nikakav kulturni konstrukt, mislim da je to

dato u vrsti kao na~in na koji se jedino mo`e pre`iveti. 

Niko ne mo`e pre`iveti sam. I jedina moja nada je da to mo`e da do|e

odozdo i da bi ovde bio potrebniji od svake partije neki duhovni pokret,

neka crkva koja ne postoji, nova crkva koja bi i{la okolo i podse}ala ljude

da pre svega treba da se vole, a posle }emo sve lako, eto.

Svetlana Vukovi}: 

Stvarno smo nisko pali.

Sr|a Popovi}: 

Vidite dokle sam dogurao. 

(Adele - Make You Feel My Love)

Svetlana Luki}: 

Bio je ovo poslednji Pe{~anik u ovoj sezoni, ~ujemo se u septembru. A do

tada, znate {ta vam je zadatak - ~uvajte mi Srbiju.
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